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COMISSIONS DEL CONSELL MUNICIPAL 

Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 20 de gener de 
2009 i aprovada el dia 17 de febrer de 2009 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 20 de gener de 2009, s'hi reuneix la Co-
missió de Cultura, Educació i Benestar Social, sota la 
presidència de la Ima. Sra. Maite Fandos i Payà. Hi 
assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Montse 
Ballarín i Espuña, Carles Martí i Jufresa, Immaculada 
Moraleda i Pérez, Itziar González i Virós, Carmen 
Andrés i Añón, Jaume Ciurana i Llevadot, Gerard 
Ardanuy i Mata, Mercè Homs i Molist, Ángeles Este-
ller Ruedas, Gloria Martín Vivas, Javier Mulleras 
Vinzia, Elsa Blasco i Riera, Xavier Florensa i Can-
tons, assistits per la tècnica d’administració general, 
Sra. Tecla Fort i Riera, que actua per delegació del 
secretari general de la Corporació. 

També hi són presents: la Ima. Sra. Francina Vila i 
Valls i els Srs.: Jordi Martí i Grau, Manel Vila i Motlló, 
Dani de Torres i Barderi, Sergi Pujalte i Garcia i Edu-
ard Reñé i Gou. 

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Gemma 
Mumbrú i Moliné, i el Sr. Pere Alcober i Solanas. 

S'obre la sessió a les nou hores i trenta minuts. 
 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Districte de l'Eixample 
Del gerent municipal, de data 12 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, per adjudicar el contracte de gestió 
de serveis públics, en la modalitat de concessió, per 
a la gestió del complex esportiu Fort Pienc i pistes 
poliesportives del parc Joan Miró, per als exercicis 
2009-2011, i per un import de 330.345 euros. 

 

2. Districte de Nou Barris 
Del gerent municipal, de data 23 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, del contracte que té per objecte els 
serveis de promoció cultural i de lleure al Centre 
Cívic Torre Llobeta, per als exercicis 2009-2010, i 
per un import de 307.840 euros. 

 
3. Districte de Nou Barris 
Del gerent municipal, de data 23 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, del contracte que té per objecte els 
serveis de promoció cultural i de lleure al Centre 
Cívic Porta Soller, per als exercicis 2009-2010, i per 
un import de 239.772 euros. 

 
4. Districte de Nou Barris 
Del gerent municipal, de data 23 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, del contracte que té per objecte els 
serveis de promoció cultural i de lleure al Centre 
Cívic Les Basses, per als exercicis 2009-2010, i per 
un import de 307.840 euros. 

 
5. Districte de Nou Barris 
Del gerent municipal, de data 23 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, del contracte que té per objecte el 
lloguer d'empostissats, estris, equips de so i llum i 
complements necessaris pel desenvolupament dels 
actes culturals i festius, per als exercicis 2009-2010, i 
per un import de 849.096 euros. 

 
6. Àrea de Benestar i Cohesió Territorial 
Del gerent municipal, de data 31 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i adjudica 
provisionalment, mitjançant el procediment negociat, 
el contracte administratiu especial per a la celebració 
del Global Sports Fòrum Barcelona, a l'empresa 
Havas Sports, SA, per als exercicis 2009-2012, i per 
un import de 4.320.000 euros. 

 
7. Àrea de Benestar i Cohesió Territorial 
Del gerent municipal, de data 18 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a l'empresa Fun-
dación Instituto de Reinserción Social, el contracte 
que té per objecte el suport a les famílies contra la 
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violència masclista, per als exercicis 2008-2010, i per 
un import de 620.100 euros. 

 
8. Àrea de Benestar i Cohesió Territorial 
Del gerent municipal, de data 18 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a l'empresa Pro-
gress, el contracte que té per objecte la gestió del 
programa d'acompanyament a nuclis familiars rea-
grupats en el seu procés d'inserció social a la ciutat, 
per als exercicis 2008-2010, i per un import de 
500.384,50 euros. 

 
b) Mesures de govern 
 
A la Comissió:  
1. Programa d'acompanyament al reagrupament 

familiar. 
El Sr. de Torres presenta la mesura. Explica que 

el programa, que forma part del Pla de Treball 
d’Immigració 2008-2011, aprovat amb el consens de 
tots els grups polítics municipals, té la voluntat de 
gestionar i planificar millor els fluxos migratoris actu-
ant sobre el reagrupament familiar. Neix arran de la 
competència que des de l’any 2005 tenen els ajun-
taments d’emetre un informe per determinar la dis-
ponibilitat d’un habitatge adequat per part dels 
sol·licitants de reagrupament familiar, aquest és un 
dels requisits que han de complir els sol·licitants a 
més de disposar d’un determinat grau de recursos, 
no tenir antecedents penals, etc. Puntualitza que és 
la Delegació del Govern qui, finalment, autoritza el 
reagrupament. Posa de manifest que el nombre de 
sol·licituds, l’any 2005, va ser de 4.459; el 2006, 
5.700; el 2007, 6.900 i, per primer cop, l’any 2008, el 
seu nombre, 6.000 sol·licituds, ha disminuït. Fa cons-
tar que el programa té el seu origen en una iniciativa 
conjunta del districte d’Horta-Guinardó i la Direcció 
d’Immigració que el van impulsar com una prova pilot 
per facilitar l’acollida i la inserció de les famílies rea-
grupades a la ciutat. Es volia, minimitzant els aspec-
tes més complexos de retrobament, facilitar el conei-
xement de drets i deures, el nou context sociocultural 
i altres aspectes importants com ara planificar 
l’acollida dels menors al sistema educatiu, facilitar 
l’accés al mercat laboral dels cònjuges, promoure 
una bona convivència als barris, potenciar el treball 
en xarxa de districte, serveis i entitats, evitar situaci-
ons de risc, com ara la violència de gènere i, final-
ment, proporcionar un millor coneixement a l’Ajun-
tament sobre els processos de reagrupament i 
immigració a la ciutat. Pel que fa al calendari de des-
plegament, fa constar que aquest mes s’inicia el 
programa a Sant Martí, Nou Barris i Sant Andreu i a 
finals d’any està prevista la seva implantació a dos 
districtes més encara per determinar, l’any vinent a 
dos més i acabar el mandat amb el programa des-
plegat a tots els districtes de la ciutat. 

Explica que el responsable del programa depèn 
de la Direcció d’Immigració; a cada districte on 
s’implementi hi haurà un coordinador a jornada com-
pleta i es comptarà amb suport parcial d’assesso-
rament jurídic, psicològic i d’acompanyament. Pel 
que fa al pressupost, l’any 2009 es destinen al pro-
grama 175.000 euros, el 2010, 249.000 euros; el 
2011, 260.000 euros, i el 2012, 223.000 euros. Fa 
constar que el programa, com a projecte innovador, 
ha rebut una subvenció del Ministeri de Treball i As-
sumptes Socials per tres anys, i la quantia per 
aquest any és de 60.000 euros.  

Descriu les diferents etapes del programa: la pri-
mera és la que des de la Direcció d’Immigració es 
trasllada als districtes la informació sobre el nombre 
de sol·licituds amb informe positiu d’habitatge, i es 
donen les dades d’aquestes persones perquè el 
districte es pugui posar en contacte amb elles. En 
una segona etapa, des del districte, es treballa amb 
les persones que han sol·licitat el reagrupament i es 
comença a preparar l’acollida, temps abans que la 
persona reagrupada arribi. En el districte es fa men-
sualment una primera trobada, anomenada espai 
inicial i es convida a totes les persones que durant 
aquest període han sol·licitat un informe d’habitatge 
per donar informació que faciliti el procés de reagru-
pament familiar, en aquest espai intervenen no no-
més el coordinador del programa, sinó també repre-
sentants del món educatiu i dels serveis socials i 
altres interlocutors com entitats del barri. En aquest 
espai s’aborden també temes de caire personal i 
emocional, aquesta és una variable que s’ha consi-
derat fonamental en l’experiència pilot del districte 
d’Horta, el fet del retrobament de les famílies des-
prés de molts anys, amb fills que pot fer cinc o deu 
anys que no han vist, és un dels elements que crea 
tensió i ansietat i per aquest motiu es dóna suport 
específic. Explica que la continuïtat a aquest espai 
inicial és individualitzat a través d’un telèfon de con-
sulta i s’ofereix també un taller de pares i mares amb 
l’objectiu específic de preparar el retrobament amb 
els fills. Un cop el familiar ha arribat es continua fent 
un acompanyament per poder-lo derivar a altres 
serveis de la ciutat com ara l’oficina d’escolarització, 
Barcelona Activa, etc. Hi ha un servei especial per a 
joves entre setze i divuit anys per vincular-los al sis-
tema educatiu o al mercat laboral, i per a dones per a 
la prevenció de la violència de gènere. Es treballa 
també per desenvolupar activitats que vinculin i posin 
en contacte les noves famílies amb veïns per crear 
vincles amb el territori. Conclou dient que és una 
oportunitat de la ciutat per millorar i planificar un flux 
que té lloc en el marc de la Llei de manera ordenada 
i que es produeix en una situació d’una certa estabili-
tat econòmica i administrativa per part del reagrupant 
familiar. Es preveu que el flux no augmenti com els 
darrers anys atès el context de crisi econòmica actu-
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al però seguirà augmentant perquè molts dels qui 
estan aquí volen reagrupar familiars. El projecte és 
innovador perquè utilitza la informació que dóna una 
competència municipal per desenvolupar una política 
proactiva que s’anticipa a l’arribada de les persones i 
permet planificar millor l’acollida.  

La Sra. Homs agraeix la presentació de la mesura, 
pensa que plantejar un programa d’acompanyament 
al reagrupament familiar és un gest de sensibilitat i 
responsabilitat per part del govern municipal. Afirma 
que els processos migratoris afecten de manera 
directa les persones que els pateixen i a la societat 
d’acollida en conjunt. El vincle familiar és important i 
contribueix notablement a una bona adaptació de les 
persones migrades i incrementa la seva autoestima 
en la nova societat d’acollida. Pensa, però, que la 
mesura és insuficient. De la sol·licitud de reagrupa-
ment s’obtenen dades que ajudaran a què la ciutat 
tingui els serveis necessaris per atendre aquestes 
noves situacions i se sap, per exemple, que la princi-
pal relació de parentiu en el reagrupament és la de 
descendents. Afirma que, per tant, la ciutat ha de 
posar més èmfasi en les aules d’acollida ja que 
aquets nens arribaran a meitat de curs de forma 
força imprevisible, es pregunta on són les mesures, 
com s’entomarà l’impacte i quina relació hi ha amb 
els centres educatius. Recorda que la mesura, que 
parteix d’una prova pilot al districte d’Horta-Guinardó, 
parla de la relació que s’estableix entre el reagrupant 
i el reagrupat, fa un desplegament important 
d’informació sobre aspectes normatius del reagru-
pament, l’aprenentatge de la llengua, documentació 
que cal, etc. inclou també una part d’assessorament 
psicològic i un cop arribats els reagrupats es fan 
sessions conjuntes de seguiment i avaluació. Reitera 
la pregunta sobre com es planifica l’increment 
d’alumnes a les aules i quin és el pla de treball amb 
els joves que no són prou nens per ser escolaritzats, 
ni prou adults per treballar. Insisteix en què la mesu-
ra es queda a mitges, analitza tot el que posa en 
evidència que un reagrupament familiar produeix 
canvis a la ciutat, però no parla de com afecten 
aquestes canvis ni de què fa el govern municipal 
perquè la ciutat continuï funcionant bé. Pregunta si 
s’atribueix la disminució de sol·licituds per a reagru-
pament a la situació econòmica actual; qui serà el 
coordinador del programa al districte; quin criteri s’ha 
seguit per començar per uns determinats districtes; i 
perquè no se sap encara a quins districtes 
s’implementarà durant l’any 2009 i 2010, no entén 
per què Ciutat Vella, el districte amb major impacte 
de la immigració, no és prioritari. Pensa que el pres-
supost és insuficient i està poc detallat, demana qui-
na relació hi ha amb les entitats que ja treballen 
aquests assumptes, pregunta si s’ha parlat amb sin-
dicats i amb organitzacions empresarials pel que fa a 
la reinserció laboral. Afirma que es parteix d’una 

premissa bàsica: tot el que passa a la ciutat és res-
ponsabilitat del govern municipal i no val a dir que és 
competència d’altres administracions. 

La Sra. Esteller recorda que el PP sempre ha dis-
crepat de la manera en què s’ha desenvolupat el 
reagrupament familiar, els requisits exigits són insufi-
cients i la mesura es va adoptar sense preveure quin 
impacte tindria i quina seria la demanda de serveis a 
la ciutat. De les dades que s’han fet constar, vol sa-
ber si les 5.900 sol·licituds corresponents al 2008 
han estat concedides i quina és la previsió de rea-
grupament per als anys 2009 i 2010. Entén que, 
producte de la normativa, el reagrupament ha gene-
rat un excés d’immigració per a la qual no s’estava 
preparat, però que cal gestionar i sap que 
l’Ajuntament intenta fer-ho de la millor manera possi-
ble. La mesura que es presenta estén el programa 
del districte d’Horta intenta acollir els immigrants i 
mostrar quina és la nostra societat; el PP sempre ha 
posat molt l’accent en els deures, totes les persones 
que arriben a la ciutat han de conèixer quina és la 
norma de convivència que hi ha a Barcelona i cal 
ajudar-les perquè s’adaptin amb la màxima celeritat 
per integrar-se a la societat sense cap tipus de re-
buig. Afirma que això és fonamental i, per tant, tots 
els esforços que es facin en aquesta direcció són 
benvinguts. Puntualitza que cal comptar amb totes 
les entitats que estan col·laborant en aquest procés i 
qualifica la mesura de parcial. Troba insuficient el 
pressupost que prové de l’Estat, en relació als 
188.000 euros que es preveuen per a l’any 2009; li 
sembla insuficient que l’aportació de l’Estat sigui 
només de 60.000. Vol saber si la Generalitat contri-
bueix en aquest finançament. Creu que cal posar 
més accent en les condicions econòmiques familiars, 
ja sap que és la Delegació del Govern qui aprova el 
reagrupament, però pensa que l’Ajuntament també té 
alguna cosa a dir.  

El Sr. Florensa considera que aquesta és una me-
sura important perquè dóna compliment al Pla de 
Treball d’Immigració 2008-2011 aprovat amb el con-
sens de tots els grups municipals i perquè amb 
aquest programa s’estén al conjunt de la ciutat la 
prova pilot desenvolupada amb funcionament satis-
factori al districte d’Horta-Guinardó.  

Pensa que és important fer el seguiment de tot el 
procés de reagrupament familiar, coordinar els dife-
rents serveis on les persones reagrupades necessi-
taran adreçar-se, i establir protocols d’actuació per 
garantir l’accés a aquests serveis. Considera impor-
tant tractar l’arribada legal dels immigrants perquè la 
situació de legalitat facilita la integració i la prestació 
de serveis. El seu grup sempre ha reivindicat que 
gestionar els fluxos migratoris de manera eficient, fer 
possibles vies legals d’arribada i donar suport al rea-
grupament familiar ha de ser una prioritat. Afirma que 
totes les estratègies que reforcen aquest procés 
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donen garanties a les persones que arriben, reforcen 
l’arrelament dels qui són aquí i, sobretot, possibiliten 
la inserció de les persones reagrupades d’una mane-
ra més eficient i menys traumàtica. Considera que el 
Pla detecta les necessitats de les persones reagru-
pades, especialment dels col·lectius més sensibles: 
joves i dones. Pel que fa als joves, cal tenir en comp-
te el buit legal que provoca que un jove pugui tenir 
permís de residència i no de treball i, en la franja 
entre els setze i els divuit anys, es trobi que no s’ha 
d’acollir a l’escolarització obligatòria, però tampoc no 
tingui vies per entrar en el món laboral, això més la 
tasca d’escolarització dels infants que sovint arriben 
quan el curs ja està començat suposa un dels princi-
pals problemes. També és difícil la situació de moltes 
dones que, com a col·lectiu sensible, necessita me-
sures per evitar casos de violència de gènere i altres 
problemàtiques. Valora positivament que el Pla in-
corpori previsions pressupostàries per a cada un dels 
anys del seu desplegament. Lamenta que el Pla no 
concreti els terminis ni quan finalitza el procés 
d’acompanyament. Afirma que cal clarificar com s’ha 
de dur a terme la coordinació entre els diferents ser-
veis i establir protocols que sistematitzin la forma 
més eficient per oferir el millor servei a aquestes 
persones. Pensa que calen indicadors del desenvo-
lupament del Pla i considera que a partir del 2009 hi 
ha poca concreció en el desplegament territorial, no 
se sap quan s’implantarà en districtes que suporten 
una gran pressió de població immigrada com poden 
ser Sants-Montjuïc o Ciutat Vella. Troba a faltar pro-
postes concretes per solucionar la problemàtica dels 
joves. 

La Sra. Blasco celebra la presentació d’aquesta 
mesura que forma part d’un conjunt de polítiques 
recollides en el Pla Municipal d’Immigració. El pro-
grama mostra que l’Ajuntament ha assumit la gestió 
del fet migratori com una qüestió prioritària de l’acció 
de govern, malgrat que la seva capacitat en la inci-
dència és certament reduïda, però està directament 
implicat en la seva gestió i ha d’assumir moltes de 
les demandes que aquests fluxos generen. Afirma 
que el reagrupament familiar ha assolit una rellevàn-
cia creixent en la gestió municipal de la immigració 
perquè des del 2005 els ajuntaments tenen la com-
petència de tramitar els informes de disponibilitat 
d’habitatge i, sobretot, l’increment notable que han 
experimentat aquests tipus de sol·licituds que els 
darrers anys que denoten el pas cap a una nova fase 
d’assentament de la població estrangera a la ciutat 
que aporta estabilitat familiar i normalització social. 
Pensa que aquesta nova competència municipal 
permet aprofundir en el coneixement del fet migratori 
i aquesta experiència, que neix en el districte 
d’Horta-Guinardó, i ara s’estendrà a la resta de la 
ciutat, permetrà convertir el que podia haver estat un 
pes de gestió en una oportunitat de planificar, orien-

tar les famílies i treballar el mapa dels nous assen-
taments a la ciutat. Pensa que les dones i els joves 
al seu càrrec, que sovint encapçalen el reagrupa-
ment, són els protagonistes d’aquest programa que 
dóna instruments als adolescents per saber quines 
són les vies que poden utilitzar per formar-se o en-
caminar-se al món del treball, i també a les dones 
reagrupades pels seus marits que, sense que permís 
de treball, estan en una situació vulnerable. Destaca 
el paper que han tingut els districtes, que han esde-
vingut laboratoris d’idees que cal aprofitar.  

Pensa que caldrà afinar els instruments i trobar 
mecanismes transversals de treball entre les dife-
rents àrees municipals i també entre les diferents 
administracions. Diu que amb un bon acolliment 
s’aconseguirà que la gent senti seu el país i accepti 
amb normalitat les nostres regles de funcionament. 

El Sr. Martí subratlla la importància d’ajudar a un 
bon procés de reagrupament familiar ja que és clau 
per a una bona inserció. Pensa que la Sra. Esteller 
hauria d’estar totalment a favor del reagrupament i 
de què els processos migratoris es facin en família i 
amb les millors condicions. Entén que és un progra-
ma únic i espera que molts altres ajuntaments go-
vernats per CiU i el PP facin seus aquests tipus de 
programes. Afirma que l’optimització dels processos 
d’acollida, la informació i la comunicació permeten la 
prevenció de conflictes. Pensa que el treball en ori-
gen abans que les persones arribin, facilita l’arre-
lament en el territori i permet la planificació del ser-
veis, es treballa amb les escoles, amb Barcelona 
Activa, amb el Consorci de Normalització Lingüística, 
amb els districtes, etc. El programa té uns recursos 
importants i respon al principi que res del que passa 
a Barcelona és aliè a l’equip de govern, diu a la Sra. 
Homs que celebra que CiU, després de molts anys 
de fer bandera del victimisme, reculli ara aquesta 
proposta socialista. 

El Sr. de Torres puntualitza que cal diferenciar el 
que és la gestió del reagrupament familiar del que 
són les polítiques d’acollida i d’adaptació dels serveis 
de la ciutat a la immigració. Repeteix que el progra-
ma sorgeix d’una actitud proactiva d’aprofitar una 
informació de què es disposa per facilitar la inserció i 
fer de pont entre les necessitats de les famílies i els 
serveis de la ciutat. Respon a les preguntes formu-
lades dient que els coordinadors tenen el perfil de 
tècnic mitjà, són experts quant a immigració i dina-
mització de grups i que la partida pressupostària 
correspon a la Direcció d’Immigració. Pel que fa als 
criteris de desplegament, tot i que Ciutat Vella i 
Sants són districtes on la immigració té especial inci-
dència, cal tenir en compte que hi ha districtes 
d’arribada i altres d’assentament, i el reagrupament 
incideix especialment a Nou Barris i a Sant Martí. 
Quant a la relació amb les entitats, insisteix que el 
programa permet vincular les famílies amb el territori 
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i amb les entitats; posa l’exemple de la Xarxa Nou 
Barris Acull amb la que hi ha subscrit un conveni per 
donar suport a les seves polítiques d’acollida. Quant 
al col·lectiu de joves de setze a divuit anys, posa de 
manifest que cal acabar de definir protocols i s’hi 
està treballant. Fa constar que l’any passat els sol·li-
citants de permís d’habitatge a la ciutat van ser 
11.295 i els reagrupaments concedits per la Delega-
ció del Govern 8.369. Quant a l’aportació de l’Estat, 
fa constar que no té res a veure amb el finançament 
de l’Estat i la Generalitat a les polítiques d’Immi-
gració, és una subvenció concedida per l’Estat a 
projectes innovadors. Fa constar que molts municipis 
de Catalunya s’han interessat per aquest projecte.  

La Sra. Homs insisteix que es faci un pas més en-
llà, que el programa no sigui només l’explicació d’un 
camí en el que després els immigrants es trobin des-
emparats. Torna a destacar la importància del treball 
conjunt amb les entitats i amb la resta d’admi-
nistracions. Demana que el PSC no faci victimisme, 
quant a les competències, i no amagui fer front al 
que els correspon. 

La Sra. Esteller demana al Sr. Martí que no simpli-
fiqui el que ella ha dit, insisteix que el reagrupament 
s’està gestionant malament. Quan es va modificar la 
Llei d’estrangeria el PP ja va dir que el reagrupament 
es podia desbordar i que no s’adoptaven les mesu-
res per evitar-ho. Està d’acord que la família estabi-
litza i ajuda a l’adaptació però això és positiu sempre 
que el reagrupant tingui capacitat de mantenir les 
persones que vénen i no poden treballar. No es pot, 
amb la il·lusió que vingui tothom, dir que després ja 
s’arreglarà, perquè aleshores es generen problemes. 
Pensa que la Ciutat, l’Estat i la Generalitat han de 
tenir els recursos disponibles per fer front a l’in-
crement de demanda. Escoltant la Sra. Blasco sem-
bla que el programa resoldrà tots els problemes de la 
immigració Ella considera, però, que el programa és 
una part molt petita i l’increment de pressupostos per 
aplicar el programa per part de l’Ajuntament i de 
l’Estat són insuficients. Vol saber si l’Ajuntament s’ha 
adreçat a la Generalitat perquè contribueixi al finan-
çament del programa. Constata que tot i parlar dels 
anys 2009-2011 no es té en compte l’impacte que 
pugi tenir una possible modificació de la Llei 
d’estrangeria sobre el nombre de reagrupaments. Li 
sorprèn que no estigui encara previst el calendari de 
desplegament del programa als districtes de Sants i 
Ciutat Vella. 

El Sr. Florensa afirma que el reagrupament famili-
ar no és un problema com així sembla de la inter-
venció feta per algun grup municipal. Insisteix en la 
necessitat d’unes bones polítiques d’immigració, com 
ara la contractació en origen i possibilitar les vies 
legals d’arribada de la immigració; posa de manifest 
que, per desgràcia, les polítiques de l’Estat no sem-
pre han ajudat Catalunya a treballar en aquesta línia. 

Pel que fa a l’informe, voldria conèixer a quins distric-
tes, a finals del 2009, estarà desplegat el programa i 
veure quin és el procés de reinserció de joves. 

El Sr. de Torres fa constar que la major entrada 
d’immigrants irregulars al País i a Barcelona concre-
tament es va produir en el període 2001-2004 i du-
rant aquell període l’Ajuntament no va rebre cap 
tipus de finançament per part de l’Estat per fer políti-
ques d’integració. Quant a les previsions, hi ha un 
col·lectiu, els bolivians, que van venir després dels 
equatorians que ara estan assentant la seva situació 
i que és possible que incrementin les sol·licituds de 
reagrupament familiar. Trasllada a tots els represen-
tants municipals el compromís que en l’espai de la 
Comissió política d’immigració oferir més informació i 
un seguiment de les dades de desenvolupament del 
programa. 

La Sra. Fandos considera que aquest assumpte 
és molt important i per això ha permès dedicar-li tant 
de temps. Agraeix les explicacions del Sr. de Torres. 

Es dóna per tractada. 
 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
2. Formació de famílies impulsada per l'Àrea d'E-

ducació. 
La Sra. Ballarín explica que l’informe s’emmarca 

en el principi que per educar un nen cal tota la tribu. 
Des de l’Ajuntament es vol oferir a les famílies les 
millors eines perquè puguin educar els seus fills i 
filles, tasca ara especialment complicada perquè és 
difícil trobar referents estables en el temps. Fa cons-
tar que la formació per a pares i mares és una mesu-
ra prevista en el PAM i en el PEC i l’informe vol ser 
testimoni de la feina realitzada en els darrers anys 
des del Consell Escolar Municipal de Barcelona. 
Afirma que la formació és una eina per avançar cap 
a la cohesió social i garantir que totes les famílies 
tinguin les mateixes oportunitats per obtenir l’èxit en 
la criança dels seus fills i filles, es parteix d’una ofer-
ta universal però amb un accent clar per a aquelles 
famílies que tenen més necessitats de formació. 
Explica que el programa en què s’insereix aquesta 
formació es titula "Educar és estimar" i té la voluntat 
de reunir i fer un treball en xarxa amb els recursos 
que ofereixen les diferents administracions instituci-
ons i entitats de la ciutat. L’oferta s’orienta en tres 
franges d’edat, de 0 a 6, de 6 a 12 i de 12 a 16 anys; 
les xerrades i els tallers s’agrupen en set grans 
blocs: criança, valors, salut, expressió i comunicació, 
l’ambient i la sostenibilitat, llibre i lectura i tecnologies 
de la informació i comunicació. Fa constar que també 
es col·labora activament en altres programes educa-
tius com per exemple el programa "Créixer amb tu" 
de la Generalitat, el programa "Temps de barri, 
temps educatiu compartit" o el programa "ÈXIT esco-
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lar". Es treballa també de forma activa en la dinamit-
zació de les associacions de pares i mares.  

Explica que, des del curs 2001-2002 en què es va 
iniciar el programa "Educar és estimar" fins al mo-
ment actual, el nombre de participants ha passat de 
708 a 4.780 i pel que fa a les sessions formatives 
s’ha passat d’una oferta inicial de 20 sessions el curs 
2001-2002 a 252 en el curs 2007-2008. Existeix una 
subcomissió específica dins el Consell Escolar Muni-
cipal de Barcelona composada per representants del 
professorat, de pares i mares, d’entitats, directors de 
centres i titulars de centres concertats encarregada 
de detectar quines són les necessitats formatives de 
la família i que cada any ajuda a dissenyar la forma-
ció i l’oferta. Quant a les perspectives de futur, es vol 
continuar incrementant l’oferta i la tipologia de recur-
sos formatius perquè cada cop les necessitats són 
diferents. Posa com a exemple de noves necessitats 
les tecnologies de la informació i la comunicació a 
les que moltes persones no han accedit, es parla 
dels nadius digitals, nois i noies que han crescut amb 
aquestes tecnologies i dels migrants digitals, els 
educats fora d’aquestes tecnologies i que inicien 
aquest procés de migració. El cert és que molts pa-
res i mares encara no han iniciat aquest procés, és 
important que l’iniciïn, és una manera d’acostar-se 
als seus fills i filles i poder-los ajudar en les seves 
tasques diàries, comunicar-se millor amb ells i també 
de poder controlar el que fan amb l’ordinador. El 
programa de noves tecnologies parteix d’una experi-
ència pilot iniciada al districte de Sant Martí l’any 
2007 que consisteix en tallers gratuïts i oberts a tot-
hom sense cap necessitat de coneixement informàtic 
previ. La previsió és ampliar fins el proper mes de 
juny el programa a quatre districtes més: Sants-
Montjuïc, Horta-Guinardó, Sant Andreu i Nou Barris. 
Fa constar que aquesta oferta arribarà a 42 centres 
educatius, amb 560 places, perquè les famílies pu-
guin formar-se; destaca la participació en el progra-
ma dels diferents agents del territori amb els que 
s’ha dissenyat l’aplicació concreta.  

El Sr. Ardanuy agraeix la presentació de l’informe. 
Està d’acord en què la implicació i la sensibilització 
de les famílies en l’educació és fonamental. Atès que 
en l’informe es parla de coordinació institucional, li 
agradaria conèixer quin és el grau d’aquesta coordi-
nació tant amb les administracions públiques com 
amb les entitats. Voldria saber quin és el cost 
d’aquest programa i si hi ha algun tipus d’aportació a 
més de la municipal. Pregunta quins paràmetres de 
seguiment i de millora del programa existeixen, quina 
influència té l’opinió dels usuaris dels cursos i quina 
és la percepció de la Regidoria d’Educació respecte 
a la implicació de les famílies en l’educació dels seus 
fills. Pregunta el motiu pel qual el programa de sen-
sibilització de la digitalització es va iniciar al districte 
de Sant Martí, creu que per la influència del 22@, 

però pensa que aquest ha de ser un programa trans-
versal i que no s’hauria d’esperar tres anys a què fos 
present a tots els districtes. Li sorprèn que el pro-
grama "Èxit" només es desenvolupi al districte de 
Sant Andreu perquè el fracàs escolar afecta tots els 
districtes i, per tant, demana que s’estengui a la resta 
de districtes. Per finalitzar, pregunta si aquest pro-
grama de formació a les famílies s’ofereix també a 
les escoles estrangeres. 

La Sra. Esteller valora positivament els programes 
que tinguin la voluntat de corresponsabilització de 
l’escola i la família en el rol educatiu. De l’informe es 
desprèn que es dóna informació a les famílies, però 
pensa que seria fonamental que, a més, hi hagués 
més formació i suport per optimitzar els elements i 
contribuir a la millor formació dels nens. Considera 
que en l’informe es fa una anàlisi més quantitativa 
que qualitativa dels programes però caldria tenir la 
valoració qualitativa. Quant als compromisos, els 
troba massa genèrics i vol saber quins són els crite-
ris per aplicar alguns programes a alguns districtes i 
no a tots. Pensa que en el seu conjunt el programa 
se centra excessivament en conferències per a les 
famílies i li sorprenen dels horaris, a les 5 de la tarda, 
a les 12 del migdia, etc. tenint en compte que molts 
pares i mares treballen; no sap si aquest és un horari 
adequat. 

El Sr. Florensa valora positivament la presentació 
de l’informe i el fet que des de la ciutat s’ofereixin 
recursos concrets adreçats a la formació dels pares 
per millorar la relació amb els seus fills i, sobretot, 
amb l’objectiu que tinguin un paper actiu en la seva 
educació. Pensa que aquests programes reforcen 
també el missatge que es vol donar de Barcelona 
com a ciutat educadora en el sentit que no és només 
l’escola qui ha d’educar, sinó que tothom té respon-
sabilitat en l’educació. Sap que hi ha diversos pro-
grames que ajuden i donen suport en aquest sentit, 
alguns ja es mencionen en l’informe: el programa 
"Èxit", el programa "Temps de barri" que hauria 
d’aconseguir una millora en els usos del temps de 
les persones i, per tant, una major atenció dels pares 
als seus fills, o els Plans Educatius d’Entorn que 
també tenen aquesta voluntat educadora. L’informe 
destaca dos aspectes que caldria aprofundir: la di-
namització de les Ampa i el programa de noves tec-
nologies per aconseguir superar aquesta fractura 
que de vegades divideix pares i fills pel que fa al 
coneixement i ús de les noves tecnologies. Demana 
que alguns d’aquests programes que s’apliquen a 
zones concretes de la ciutat s’estenguin a tots els 
districtes. Vol saber quina valoració es fa de les acti-
vitats desenvolupades.  

La Sra. Blasco agraeix la presentació de l’informe. 
Afirma que les famílies són la primera instància de 
socialització de les criatures, i la seva acció sobre els 
processos educatius és fonamental. Afirma que 
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l’escola pot complementar la feina de la família però 
mai podrà substituir-la, sap que les relacions entre 
escola i família han de ser complementàries i refor-
çar-se mútuament. Pensa que cal continuar treba-
llant per una major corresponsabilitzaciò de les famí-
lies en l’educació dels seus fills i filles i cal donar 
eines de formació als pares i mares. Considera una 
bona estratègia fer-ho des de les Ampa; moltes ve-
gades les famílies han de fer veritables esforços per 
dedicar temps a aquesta implicació i caldrà promoure 
polítiques de conciliació de la vida laboral i personal 
per fomentar la implicació de les famílies en 
l’educació dels seus fills i filles. 

La Sra. Ballarín agraeix la bona acollida de 
l’informe. Creu que tot el que s’està realitzant des 
d’aquest programa és positiu per corresponsabilitzar 
les famílies en l’educació dels seus fills i filles i és un 
element important per avançar cap al concepte de 
Barcelona ciutat educadora. Explica que es fa una 
avaluació de cadascuna de les activitats per part dels 
usuaris, puntualitza que les activitats són molt varia-
des i no conferències magistrals. Hi ha un procés 
d’adaptació per donar una resposta real a les de-
mandes que hi ha per part de les famílies; insisteix 
que la Subcomissió dins el Consell Escolar Municipal 
és la que detecta aquestes demandes i dissenya 
com han de ser les diferents xerrades i tallers. Valora 
positivament el programa, i si en algun punt encara 
no està prou satisfeta és respecte a la participació de 
les famílies en els centres escolars; es fa dinamitza-
ció des d’aquest programa i també des d’altres àm-
bits del Consell Escolar Municipal, però és evident 
que encara no hi ha la participació desitjada i està 
convençuda que la manca d’implicació és per una 
manca de temps. Pel que fa al cost del programa, diu 
que l’Ajuntament es fa càrrec dels tallers i xerrades. 
Fa constar que el cost del programa família en xarxa 
ascendeix a 26.000 euros, repeteix que aquest pro-
grama es va començar al districte de Sant Martí per-
què és un programa iniciat amb el 22@ per tenir 
major permeabilitat amb l’entorn educatiu, és un 
programa molt positiu i la seva voluntat és estendre’l 
a tota la ciutat. També es vol estendre a tota la ciutat 
el programa "Èxit " de Sant Andreu. Repeteix que 
aquesta és una oferta universal per a centres públics 
i concertats però no per als centres privats. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
3. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal que informi a aquesta Comissió sobre 
els fets esdevinguts i sobre els protocols de segure-
tat seguits el passat dissabte 10 de gener d'enguany 
al Camp Municipal d'Esports del carrer Menorca al 
partit de futbol esdevingut entre el Club Atlético Ro-

sario Central i el Bada Bing i sobre els protocols de 
seguretat a les instal·lacions esportives municipals. 

La Sra. Fandos fa constar que s’ha acordat tractar 
de forma conjunta aquest punt i el punt 8 de l’ordre 
del dia ja que la proposició presentada per ERC es 
refereix al mateix assumpte. 

El Sr. Florensa formula la proposició. Explica que 
ERC considera que l’esport, especialment els es-
ports de base, són un element clau per permetre la 
integració i la cohesió social. Afirma que l’esport per 
a les persones nouvingudes és un exponent de ci-
visme i de transmissió de valors; citant el PAM, diu 
que l’esport és un factor d’educació social, cohesió, 
civisme, salut, lleure i també un element clau pel 
procés de desenvolupament humà convivència i 
projecció de la ciutat. Manifesta que, malaurada-
ment, aquests valors no sempre es veuen reflectits 
en la pràctica esportiva, i en aquest cas la ciutat ha 
viscut un fet molt desafortunat al Camp Municipal del 
carrer Menorca. Creu que cal utilitzar tots els meca-
nismes de què l’Ajuntament disposa perquè la vio-
lència en els recintes esportius pugui ser escombra-
da i es doni l’exemple de convivència i civisme que 
l’esport porta en si. 

La Sra. Fandos avança el suport de CiU a la pro-
posició. El seu grup condemna els incidents violents 
que van tenir lloc en el partit de futbol entre els 
equips Bada Bing i Rosario Central. Insisteix que 
l’esport ha de ser un element per trametre valors de 
col·laboració, pau, cooperació però en cap cas de 
violència. Considera important que l’Ajuntament, des 
de l’àmbit d’Esports i també des d’Ensenyament i 
Drets Civils es comprometi a què l’esport sigui un 
element integrador. Recorda que CiU, a la pregunta, 
formulada fa uns mesos arran dels incidents al camp 
de l’Espanyol, sobre quins programes es desenvolu-
paven des de la regidoria d’Esports per eradicar la 
violència en els camps de futbol, se’ls va respondre 
amb informació sobre diversos programes que 
s’estan fent en aquesta línia. Creu que hi ha un ele-
ment que va més enllà: aquests fets violents es van 
produir en una instal·lació municipal, igual que els 
que es van produir en el derbi Espanyol Barcelona el 
setembre passat. Voldria saber quins són els proto-
cols de seguretat que l’Ajuntament posa en marxa en 
les seves instal·lacions i quines són les mesures que 
cara el derbi Espanyol Barcelona del proper dime-
cres s’han pres. 

La Sra. Esteller avança el suport del seu grup a la 
proposició perquè no es poden deixar de condemnar 
aquests fets. Manifesta que l’esport ha de fugir de tot 
tipus de violència i per aquest motiu s’ha treballat 
intensament en moltes comissions per eradicar la 
violència de l’esport especialment en el futbol. Fa 
esment a què el PP ha presentat una iniciativa que 
es debatrà a la Comissió de Seguretat i Mobilitat, 
perquè un cop analitzats els fets, es podien preveure 
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els problemes. El seu grup, doncs, reprova i es quei-
xa de la passivitat municipal davant d’aquestes situ-
acions. Fa aquestes consideracions perquè l’equip 
Bada Bing està format per jugadors que en la tempo-
rada passada eren de l’equip Lope de Vega que va 
ser expulsat de la competició de la Federació Cata-
lana de Futbol i, per tant, tot feia preveure que les 
queixes que hi ha hagut al llarg de la present tempo-
rada acabarien amb incidents importants. Vol saber, 
tenint en compte aquests indicis, què ha fet 
l’Ajuntament i si podia haver evitat que es jugués 
aquest partit o actuar davant la Federació Catalana 
de Futbol. Considera del tot necessari anar més enllà 
i actuar en el camp de la prevenció. 

La Sra. Blasco avança el suport del seu grup a la 
proposició, condemna els incidents violents indepen-
dentment d’on es produeixin. Considera que s’han 
produït alguns errors, no en l’àmbit municipal, però 
és evident que les Federacions haurien de controlar 
no només els noms dels equips, sinó qui els compo-
sen, pensa que és un element fonamental per des-
prés poder preveure quins elements de prevenció es 
poden posar a l’abast dels responsables de les ins-
tal·lacions i els responsables esportius de la ciutat. 
Sap que es va produir algun error de comunicació en 
trametre als cossos policials la possibilitat d’aquest 
element de risc, un correu electrònic mal enviat va 
provocar que l’element governatiu que havia d’estar 
present no va tenir coneixement que el partit de fut-
bol tenia certs riscos i és evident que entre tothom 
s’haurà de posar a treballar perquè fets com aquest 
no es tornin a produir.  

El Sr. Martí avança el suport de l’equip de govern 
a la proposició perquè s’inscriu en la manera que la 
ciutat entén l’esport, amb una tradició centenària 
compartida per milers de persones que cada dia a 
través de clubs i associacions el practiquen, és en 
nom d’aquests ciutadans, i a títol individual, que té 
sentit que l’Ajuntament es posicioni de la forma ex-
pressada pel grup municipal d’ERC. Esmenta que fa 
pocs dies, el Consell d’Immigració també va emfasit-
zar un altre aspecte que no és només el de la violèn-
cia en general, sinó el de la violència xenòfoba. Pen-
sa que en aquest cas s’ha actuat correctament 
perquè en un temps ràpid s’ha procedit a investigar 
els fets, a les detencions, a desmantellar aquest 
equip i expulsar-lo de qualsevol competició. Pensa 
que no es pot extraure d’aquest fet la idea que la 
pràctica esportiva és violenta o no adequada als 
valors expressats pel Sr. Florensa, però això no obs-
ta perquè s’hagin d’extremar les accions per prevenir 
que en qualsevol dels casos, ja sigui en l’esport d’èlit 
com en casos extrems d’equips integrats per perso-
nes d’una ideologia determinada es pugui induir a 
actituds violentes. Afirma que en el que correspon a 
l’Ajuntament s’extremaran les mesures de prevenció 
més enllà del que ja s’està fent ara. 

El Sr. Pujalte descriu els fets a partir de la infor-
mació obtinguda pels agents de la guàrdia urbana 
que, per indicació de la Sala Conjunta, es van des-
plaçar al camp de futbol del carrer Menorca per des-
ordres públics a l’interior en rebre l’avís a les 21 ho-
res i 40 minuts del 10 de gener. Després de disposar 
dels mitjans de protecció al seu abast, van ser infor-
mats que hi havia hagut una baralla, i el delegat de 
camp, el president del club Rosario Central i l’àrbitre 
del partit, confirmat que la seva integritat física era 
correcta, van informar dels fets succeïts. Segons la 
declaració del president del club Rosario Central, la 
baralla es va iniciar arran de l’expulsió del dorsal 14 
del Bada Bing que va agredir el dorsal 5 del Rosario 
Central que estava a la banqueta i que es va refugiar 
als vestuaris, on va continuar rebent cops del juga-
dor; tres jugadors més del Bada Bing, els dorsals 88, 
25 i 20, s’hi van afegir, fet que va provocar que els 
jugadors del Rosario Central anessin a defensar 
l’agredit, el president del Rosario Central va intentar 
evitar el que estava succeint però va ser colpejat 
pels jugadors del Bada Bing; fa constar que a la ba-
ralla també s’hi van afegir entre 15 i 20 seguidors del 
Bada Bing. El president del Rosario Central havia 
avisat, abans del partit, la Federació Catalana de 
Futbol sobre la possibilitat que es podien produir 
aquests fets, però no hi havia presència de mossos 
d’esquadra al camp, tot i pel que sembla, s’havia 
sol·licitat. Davant d’aquesta situació, l’àrbitre es va 
refugiar al vestuari, va deixar constància dels fets 
succeïts a l’acta del partit, i va informar que un amic 
seu havia gravat el partit i que les imatges dels fets 
es podien posar a disposició de l’autoritat judicial. 
Altres testimonis afirmen que els jugadors del Bada 
Bing van començar la baralla, que van utilitzar pals i 
que tot i que els principals agressors van ser els 
dorsals 14, 88 i 25 la resta de l’equip també hi va 
participar. Una de les testimonis afirma que va ser 
agredida i que li van prendre la targeta de memòria 
de la seva càmera fotogràfica davant de la pressió 
de 6 jugadors del Bada Bing. Altres testimonis també 
diuen que el dorsal 20 del Rosario Central va ser 
agredit pels dorsals 25 i 88 i un espectador pels dor-
sals 25, 14 i 88. Els agredits van ser atesos per tres 
dotacions del 061 i traslladats a l’Hospital del Mar i al 
Centre Mèdic del carrer Manso. La guàrdia urbana 
va identificar els agressors i víctimes de la baralla, va 
confeccionar i entregar les actes de citació i informa-
ció de drets als perjudicats que van ser informats de 
l’obligació de comparèixer en cas de ser citats. Hi van 
ser presents 10 agents de la guàrdia urbana, 8 testi-
monis entre els quals hi ha l’àrbitre, el delegat de la 
Federació catalana de futbol, 4 jugadors i 2 especta-
dors, 8 víctimes entre les quals el president del Rosa-
rio Central, el seu entrenador i 4 jugadors i 2 especta-
dors i 5 persones denunciades per desordres públics 
i agressions, que són tots jugadors del Bada Bing.  
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Pel que fa als protocols de seguretat, explica que 
el marc legal i reglamentari que regula aquestes 
situacions el formen la Llei 10/1990 de 15 d’octubre 
de l’esport, la Llei 19/2007 d’11 de juliol contra la 
violència, el racisme, la xenofòbia i la intolerància a 
l’esport, el Reglament General de la Federació Cata-
lana de Futbol i el Reglament de les instal·lacions 
esportives municipals. L’article 3.2 de la Llei 19/2007 
en relació a mesures per evitar actes violents, diu 
que els organitzadors de l’acte esportiu han de 
col·laborar amb l’autoritat governativa, concepte re-
lacionat amb l’ordre públic, i fa referència al coordi-
nador de seguretat que l’article 14 defineix com la 
figura que assumeix tasques de coordinació, direcció 
i organització dels serveis de seguretat, aquesta 
funció històricament corresponia a un funcionari del 
Cos nacional de policia i actualment correspon als 
mossos d’esquadra. L’article 10 de la Llei 19/2007 
estableix que quan un partit pugui ser considerat d’alt 
risc, les Federacions esportives i en el seu cas les 
Lligues professionals hauran de comunicar-ho a 
l’autoritat governativa competent per raó de la matè-
ria. El títol 9, cap. 4 i 5 del Reglament General de la 
Federació Catalana de Futbol que fixen que els clubs 
tenen l’obligació de fer que els partits celebrats en 
llurs camps es desenvolupin en normalitat tenint cura 
del fet que hi concorri força pública suficient, o al-
menys hagi estat sol·licitada la seva presència, i 
estableix també que hauran de complir escrupolo-
sament les disposicions vigents per la prevenció de 
la violència en els espectacles esportius. El Regla-
ment de les instal·lacions esportives municipals fa 
referència a la utilització dels vestuaris, al pagament 
d’una taxa, a la forma d’accés i conté, també, una 
breu referència a temes de comportament i civisme. 
Explica que quan es lloga una instal·lació esportiva 
de la ciutat per a la pràctica d’un esport federat, la 
competició que s’hi desenvolupa està subjecta al 
reglament de competició elaborat per la federació 
corresponent. Puntualitza, pel que fa al cas concret 
dels clubs de futbol, el fet de reclamar la presència 
dels mossos d’esquadra es responsabilitat de l’equip 
i, pel que sap, el president del club Rosario Central, 
en data 22 de desembre i mitjançant el servei tele-
màtic de la intranet de la Federació Catalana, va 
posar en coneixement de la Federació la seva preo-
cupació en relació als fets que podien esdevenir en 
el decurs del partit, va confirmar la recepció del mis-
satge per via telefònica i la setmana anterior va reite-
rar per telèfon la mateixa informació. Segons les 
informacions de què es disposa avui la no presència 
dels mossos d’esquadra és deguda a un error en la 
comunicació que la Federació Catalana de Futbol va 
emetre als mossos. Manifesta que coneguts els fets 
del dia 10 de gener, representants tècnics i polítics 
de l’Ajuntament han estat en contacte permanent 
amb els representants del club Rosario Central, es-

pecialment amb el seu president i s’han posat a la 
seva disposició. També els diferents òrgans compe-
tents de la Federació Catalana de Futbol han resolt 
suspendre cautelarment la participació del Bada Bing 
en els competicions organitzades per la Federació 
esmentada; el procés judicial contra els responsa-
bles de l’agressió està en marxa amb la detenció de 
5 jugadors del Bada Bing. L’Ajuntament està seguint 
el procés judicial per exercir l’acusació particular en 
el moment en què processalment sigui oportú. 

Finalment, posa en coneixement de la Comissió 
que ahir al vespre hi va haver una reunió de treball 
entre equips que militen a la tercera divisió territorial 
de la ciutat que tenen la seva seu habitual al camp 
de futbol del carrer Menorca que, partint de la con-
demna del que va succeir i demanant que s’actuï 
amb rigor, van lamentar que aquests fets aïllats pu-
guin espatllar la magnifica tasca d’aquests clubs. Els 
reunits van fer constar que cada cap de setmana es 
juguen a Catalunya més de 2.500 partits de futbol 
organitzats per la Federació Catalana de Futbol i es 
van comprometre a constituir una Comissió de treball 
perquè situacions com aquestes no es tornin a pro-
duir. 

El Sr. Florensa agraeix el suport de tots els grups 
a la proposició. Pensa que és un deure d’aquesta 
Comissió condemnar els fets que s’han produït, però 
està d’acord que no poden esborrar la tasca que es 
fa des de molts àmbits esportius i destaca la convi-
vència que impregnen molts dels partits que se cele-
bren. La proposició expressa també la necessitat de 
parlar de temes de seguretat que pensa que hauran 
de tractar-se a la Comissió de Seguretat. Insisteix en 
la importància del treball transversal amb els distric-
tes, les àrees d’esports, educació i drets civils i amb 
molts altres agents que estan implicats en la pràctica 
de l’esport i també amb la difusió de valors cívics de 
convivència a través de l’esport. Sap que l’Ajun-
tament no té competència per regular els equips de 
futbol, però ha de vetllar perquè aquests valors esti-
guin presents en l’esport i per la seguretat de les 
instal·lacions municipals. 

La Sra. Fandos agraeix la informació donada pel 
Sr. Pujalte. Explica que CiU ha demanat la compa-
reixença perquè, tot i que hi ha aspectes que corres-
ponen a la Comissió de Seguretat i Mobilitat, també 
és cert que la gestió i la concessió de les ins-
tal·lacions esportives corresponen a aquesta Comis-
sió. Està d’acord que la responsabilitat del torneig 
depèn de les Federacions però troba a faltar una 
implicació major de la Regidoria delegada d’Esports 
perquè el fet s’ha produït amb un equip que ja feia 
temps que era conflictiu, considera que quan hi ha 
aquest problema i la Federació de Futbol no ha fet 
prou cas al club, és necessari que la Regidoria faci 
d’intermediària i pressioni la Federació. Pensa que la 
concessió d’una instal·lació esportiva no significa 
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oblidar-se’n i només cobrar el cànon, sinó que cal fer 
un seguiment que fins ara no es feia. Pensa que el 
retorn a l’Institut d’Esports de les instal·lacions fins 
ara dependents dels districtes és una mostra de què 
es vol fer un seguiment major. Recorda que el distric-
te de Sant Martí coneixia aquest assumpte i, per tant, 
més enllà dels programes de prevenció que s’estan 
fent, cal un repàs del Reglament de les instal·lacions 
esportives municipals i introduir nous elements per 
reforçar la seguretat. Voldria saber què és el que ja 
s’està fent per prevenir la violència, que espera que 
no s’arribi a produir, el proper dimecres en el partit 
de futbol entre el Barça i l’Espanyol. 

La Sra. Esteller agraeix l’explicació però li sembla 
inconcebible que amb les facilitats actuals de comu-
nicació, no haver actuat a temps, hagi estat per un 
problema de comunicació amb els mossos d’es-
quadra. Afirma que les responsabilitats no són com-
partiments estancs i tothom ha de saber que, al mar-
ge de la seva responsabilitat concreta, hi ha la de 
garantir l’ordre públic i que el partit es desenvolupi 
sense incidents, ningú no es pot estar de braços 
plegats dient que és responsabilitat d’un altre, i 
menys quan el camp de futbol és de l’Ajuntament. 
Repeteix que hi ha hagut passivitat i falta d’actuació 
quan ja se sabien els antecedents de l’equip agres-
sor. Reclama que es modifiquin els plecs de clàusu-
les per impedir que en camps de futbol de l’Ajun-
tament se celebrin partits de futbol amb equips 
violents.  

El Sr. Martí diu a la Sra. Esteller que donar la cul-
pa del que va succeir a l’Ajuntament està fora de lloc. 
Repeteix que aquest fet s’inscriu en una situació 
d’excepcionalitat que obliga a extremar les mesures 
perquè no es repeteixi, no tant per l’actuació a poste-
riori que, malgrat les dificultats de comunicació, va 
portar a intervenir la guàrdia urbana, que va acabar 
posant ordre i, després, la justícia, els mossos 
d’esquadra i la Federació han fet el que havien de 
fer.  

Repeteix que cal pensar què més es pot fer per 
evitar aquestes situacions, afirma que els comporta-
ments en un partit de futbol han d’estar regulats per 
la Federació, l’Ajuntament pot incidir indirectament 
sobre el que ha de ser aquest comportament, però 
allà on ha de fer especial èmfasi és en els partits de 
risc. Puntualitza que no hi pot haver equips violents, 
perquè altrament no haurien d’estar jugant; certa-
ment, hi poden haver partits de risc, fruit de circums-
tàncies que no tenen a veure amb els equips, posa 
l’exemple dels partits Barça-Espanyol que són de 
risc, però el risc no té a veure amb els equips, sinó 
amb altres circumstàncies. Pensa que quan es de-
termina que hi ha risc, cal garantir que es fa tot el 
necessari, hi ha d’haver més implicació dels gestors 
dels equipaments, però insisteix que això no vol dir 
que la culpa del que va passar fos de l’Ajuntament. 

Diu a la Sra. Fandos que els responsables dels inci-
dents hipotètics que es puguin produir en el partit del 
Barça-Espanyol no tindran res a veure amb l’Ajun-
tament, que ha posat en coneixement de l’autoritat 
governativa i ha posat a la seva disposició tots els 
seus efectius i recursos. 

La Sra. Fandos afirma que quan a l’equip de go-
vern l’interessa, tots els mèrits són seus, i quan pre-
veu problemes tots els demèrits són dels altres. 

La Sra. Esteller es queixa de la simplificació que 
de les seves paraules fa el Sr. Martí, insisteix que 
l’Ajuntament no ha fet tot el que havia de fer, no diu 
que tota la responsabilitat sigui municipal. 

El Sr. Martí no està d’acord amb les paraules de la 
Sra. Esteller, i respon a la Sra. Fandos dient que 
l’equip de govern es corresponsabilitza en els fets. 

La Sra. Fandos ratifica les seves paraules. 
Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
4. Aprovar el Pla Director de Cooperació Interna-

cional, Solidaritat i Pau 2009-2012, que consta en el 
document adjunt, en el qual queda recollida, a mode 
de línies d’actuació i mesures específiques, la millora 
de la política de cooperació al desenvolupament de 
l’Ajuntament de Barcelona i l’aposta per una Barce-
lona solidària i compromesa amb el món. 

El Sr. Vila explica que se sotmet a consideració de 
la Comissió el Pla Director de Cooperació Internaci-
onal, Solidaritat i Pau 2009-2012. Explica que el Pla 
Director ha estat sotmès, després d’una valoració del 
Pla 2005-2008, a un procés de discussió de set me-
sos en el si de la Federació Catalana de ONG, amb 
les ONG de la ciutat i en el Consell Municipal de 
Cooperació Internacional, i recorda que el 2009 se 
celebren els quinze anys de creació del Programa 
Barcelona Solidària. Posa de manifest que el Pla 
defineix el marc conceptual on treballarà la Coopera-
ció Internacional de l’Ajuntament de Barcelona amb 
les següents consideracions: la Cooperació és un 
objectiu limitat i temporal adreçat a facilitar les políti-
ques de desenvolupament amb una clara orientació 
transformadora; la Cooperació és un procés multidi-
mensional i la Cooperació al desenvolupament és 
una pràctica bidireccional recíproca i d’aprenentatge 
mutu. El Pla que defineix les especificitats de la coo-
peració municipal i la singularitat de l’Ajuntament de 
Barcelona, fixa valors específics, principis i objectius 
estratègics. Assenyala que es volen exemplificar cinc 
valors: el municipalisme i la democràcia local, la 
transversalitat, la concertació, la creació de xarxes 
amb altres municipis i el suport al sistema multilate-
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ral. Es fixen prioritats geogràfiques i ciutats prioritàri-
es i s’estableix una bateria d’indicadors per poder 
avaluar la gestió anual. Es defineixen les modalitats i 
els instruments posats a l’abast de les ONG i entitats 
de la ciutat per concertar amb l’Ajuntament, s’es-
tableix un marc pressupostari i el compromís munici-
pal d’arribar al 0,7% del pressupost global de 
l’Ajuntament en finalitzar el Pla. El Pla ha estat apro-
vat pel Consell Municipal de Cooperació on estan 
representades les federacions les entitats de Coope-
ració de la ciutat i els cinc grups polítics municipals 
en una sessió celebrada en el Castell de Montjuïc el 
18 de desembre passat. 

La Sra. Vila agraeix la presentació del Pla i afirma 
que és el fruit d’una feina ben feta i d’un model que 
CiU sempre ha defensat, tenir en compte la societat 
civil a l’hora d’implementar polítiques. Remarca que 
potser el Pla no ha satisfet plenament totes les parts, 
però s’ha treballat en equip i s’ha arribat a uns acords 
i objectius comuns; agraeix el treball de tots els mem-
bres del Consell de Cooperació per a l’aprovació del 
Pla i afirma que sense la seva aportació no tindria el 
mateix valor. Destaca la importància que les associa-
cions d’immigrants s’hagin incorporat al Consell per-
què han aportar la visió del seu país d’origen. Posa de 
manifest que el Pla es troba davant dels problemes 
d’un món globalitzat: la crisi dels aliments, el canvi 
climàtic, problemes de democràcia i també amb una 
important crisi econòmica que, sobretot, afecta els 
països que estan en vies de desenvolupament. Fa 
constar que les ONG del sector tenen una certa inqui-
etud perquè, degut a la crisi, tenen menys aportacions 
i no els és fàcil desenvolupar la seva tasca; en aquest 
sentit fa una crida al govern municipal perquè ho tingui 
en consideració i no els abandoni. 

La Sra. Martín agraeix la presència del Sr. Vila i la 
presentació d’aquest nou Pla Director. Avança el seu 
agraïment a totes les persones i entitats que han 
participat en aquest Pla. El PP vol destacar que les 
polítiques de cooperació internacional al desenvolu-
pament són una part central de la política exterior del 
país i, per tant, també ho han de ser de l’Ajuntament. 
Afirma que la reducció de la pobresa en el món és 
l’eix vertebrador i, per tant, un dels aspectes més 
importants de la cooperació municipal es refereix a 
l’ajuda d’aquestes persones i a la consolidació de 
l’estat de dret en els països on es coopera. Manifesta 
que el seu grup ha participat a través dels seus re-
presentants en el Consell Municipal de Cooperació 
Internacional en els grups de treball aportant propos-
tes, moltes d’elles incloses després de ser consen-
suades amb la resta de participants del Consell.  

El Sr. Florensa agraeix al Sr. Vila la presentació 
del Pla, però sobretot la feina dels darrers mesos 
que s’ha desenvolupat a partir d’un procés participa-
tiu obert als diferents agents que treballen en l’àmbit 
de la Cooperació. Fa una valoració positiva del que 

avui es presenta i comparteix la filosofia que es dóna 
als objectius estratègics i a les prioritats sectorials. 
Demana que la línia d’actuació dels propers anys 
sigui de prioritat mediterrània, no només per la clara 
vocació mediterrània de la ciutat, sinó per aprofitar el 
nou escenari de capitalitat i de lideratge dins de la 
nova Associació Euromediterrània de la Unió Euro-
pea. Pensa que la política de cooperació ha d’estar 
ben coordinada amb els agents de cooperació i 
constata que el Pla ja introdueix treball supramunici-
pal, també és important la coordinació amb altres 
organismes com l’Agència Catalana de Cooperació 
al Desenvolupament del Govern de Catalunya. Afir-
ma que Barcelona ha fet un llarg camí i ha tingut 
voluntat d’ajudar en aquelles zones del Planeta més 
desafavorides, la trajectòria avala la ciutat com un 
actiu en l’àmbit de la cooperació. Pensa que caldria 
oferir indicatius del Pla anterior per avaluar els efec-
tes d’aquesta política sobre el terreny i es felicita per 
una eina que considera important per a la ciutat i per 
als territoris on s’aplicarà. 

La Sra. Blasco expressa el seu suport al Pla. Fa 
un elogi del procés participatiu amb què s’ha elaborat 
i en el que el Consell Municipal de Cooperació ha 
tingut un paper fonamental. Pensa que els objectius 
marcats són clars i considera especialment important 
la definició dels eixos transversals. Destaca la impor-
tància de promoure l’equitat entre dones i homes 
mitjançant l’aplicació de perspectives de gènere com 
un dels eixos fonamentals de transversalitat del Pla. 
Pensa que les polítiques de cooperació de la ciutat 
tenen bona salut i una centralitat merescuda gràcies 
al treball institucional i del conjunt de les entitats i de 
les persones implicades en aquest món. Afirma que 
Barcelona té una manera de fer amb un llarg recor-
regut, però el més interessant és el model de coope-
ració que es planteja basat en la solidaritat, en la 
possibilitat de compartir experiències, en la capacitat 
d’aprenentatge d’altres processos i en l’enriquiment 
mutu.  

El Sr. Vilà puntualitza que el que es presenta cer-
tament no ha satisfet totes les parts, el procés de 
participació porta això, ningú no ha tingut totes les 
seves esmenes recollides, la majoria de propostes 
s’han pogut incorporar però tothom volia el màxim. 
Avança que en el l’informe que es presentarà al 
Consell Plenari Municipal es farà esment a la valora-
ció del període 2006-2008. Fa constar que la pràctica 
dels eixos transversals s’ha desenvolupat en aquests 
catorze anys d’història i la idea és que quan 
l’Ajuntament arriba amb un Pla de Cooperació Inter-
nacional ho fa amb totes les seves àrees darrere. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

5. Atorgar la Medalla d’Or al Mèrit Cultural a Rai-
mon Panikkar, filòsof, teòleg i escriptor, per ser un 
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referent mundial en l’estudi de la Història i la Filosofia 
de les Religions i un gran promotor del Diàleg Inter-
cultural i Interreligiós i perquè ha dedicat la seva vida 
al coneixement i l’entesa entre Orient i Occident, 
entre les diferents tradicions culturals i religioses i, 
sobretot, perquè ha fet del diàleg l’essència de la 
seva vida i la manera de relacionar-se amb els altres.  

El Sr. Martí i Grau recorda que Raimon Panikkar 
és un barceloní, fill de pare indú i de mare catalana 
que ha fet del diàleg intercultural i interreligiós no 
només una forma de vida, sinó també la seva font 
d’estudi, recerca i coneixement arribant a ser un dels 
referents internacionals més indiscutibles en aquests 
temes. S’ha considerat que en el marc de la cloenda 
de l’any del diàleg intercultural, la concessió de la 
medalla és un gest que, a banda d’honorar una per-
sona que ho mereix, aporta un element més en el 
conjunt d’actes que s’han fet al voltant del diàleg 
entre les cultures a la ciutat.  

El Sr. Ciurana expressa el suport de CiU a 
l’atorgament de la medalla, entén que el Sr. Panikkar 
reuneix no només els mèrits suficients, sinó la inspi-
ració suficient per ser mereixedor d’aquest guardó i 
del reconeixement de la ciutat de Barcelona actuant 
en la seva funció de capitalitat del país.  

La Sra. Esteller expressa el vot favorable del seu 
grup. 

El Sr. Florensa es congratula de l’atorgament de la 
medalla, creu que en l’any de la celebració del diàleg 
intercultural és més justificat que mai atorgar-la. 

La Sra. Blasco s’afegeix als elogis que, òbvia-
ment, són totalment merescuts. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
6. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social insta al govern municipal per tal que elabori en 
el període de 3 mesos un informe d'avaluació de la 
formació d'adults a la ciutat de Barcelona, els recur-
sos humans, tècnics i econòmics dedicats a aquesta 
formació i la situació de les escoles d'adults a la nos-
tra ciutat. 

El Sr. Ardanuy formula la proposició. Manifesta 
que els centres d’educació d’adults han fet històri-

cament una aportació important a la cohesió social i 
a la formació en tots els aspectes i que ara, possi-
blement, han de canviar el seu rol per adaptar-se a 
les noves realitats.  

La Sra. Martín recorda que el PP sempre ha de-
fensat la importància de la formació com una eina 
per disminuir el risc d’exclusió social. Afirma que els 
canvis socials i econòmics han comportat nous rep-
tes dins el mercat laboral i en la mateixa societat 
com ara la necessitat d’adaptació a les noves tecno-
logies, davant les quals, l’educació de les persones 
adultes es converteix en una eina clau per superar 
riscos d’exclusió social. Considera important conèi-
xer aquest informe d’avaluació i saber quins són els 
recursos de què es disposa per atendre la formació 
d’adults i la situació de les escoles que imparteixen 
aquesta formació. Avança el suport del seu grup a la 
proposició. 

El Sr. Florensa reconeix la importància que tenen 
a la ciutat els centres d’educació i formació per a 
adults. Considera positiu realitzar un informe sobre 
els recursos i necessitats d’aquests centres. Dóna 
suport a la proposició.  

La Sra. Ballarín expressa el seu suport a la propo-
sició. Considera que la formació d’adults té una gran 
importància i que el seu rol ha evolucionat molt. 
Afirma que és molt diferent el paper que tenien les 
escoles d’adults l’any 1982 en què a Espanya, amb 
35 milions d’habitants, hi havia més de 2 milions 
d’analfabets. Destaca la importància que avui tenen, 
pel que fa a la formació dels nouvinguts. Pensa que 
és adequat presentar l’informe ja que a partir de l’1 
de gener del 2009 totes les escoles d’adults de la 
ciutat han passat a ser gestionades conjuntament pel 
Consorci d’Educació i és, per tant, un bon moment 
per presentar l’informe.  

La Sra. Ballarín expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i 
A, el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Martín expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
7. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

social acorda: I. Crear una escola bressol per Distric-
tes, on les famílies puguin deixar els seus fills en 
horari extraescolar, davant de situacions de necessi-
tats no previstes o puntuals, per tal de facilitar la 
conciliació de la vida laboral i familiar en el marc del 
programa Minuts Menuts. II. Disposar, com a prova 
pilot, de tres escoles bressol a la ciutat de Barcelona 
obertes les 24 hores del dia, als Districtes de l'Ei-
xample, Sants-Montjuïc i Sant Martí, per facilitar a les 
famílies un espai on puguin deixar els seus fills en 
aquests horaris, especialment per aquelles que tre-
ballen en torns nocturns i/o de cap de setmana, per 
tal d'avaluar el seu funcionament i estendre la inicia-
tiva a la resta de la ciutat. 
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La Sra. Esteller formula la proposició. Posa de 
manifest el problema de molts pares per on deixar 
els seus fills quan han de fer gestions puntuals o 
quan tenen horaris de treball fora dels horaris esco-
lars. Recorda que la Generalitat va posar en pràctica 
un programa -Minuts menuts- per organitzar amb 
alguns ajuntaments que determinades escoles bres-
sol portessin a terme aquesta funció. Creu que a 
cada districte hi hauria d’haver una escola bressol 
amb aquesta característica perquè els pares puguin 
deixar els nens quan hagin de fer determinades ges-
tions. També demana que hi hagi escoles bressol 
obertes 24 hores en tres districtes de la ciutat, ara 
només n’hi ha una a Ciutat Vella, recorda que en el 
Programa de famílies es va adquirir el compromís 
d’anar estenent les escoles bressol de 24 hores en 
situacions excepcionals per fer compatible la cura de 
l’ infant i l’horari laboral nocturn o de cap de setma-
na. Fa constar que a Europa s’estén aquesta tipolo-
gia d’escoles bressol i torna a demanar que 
s’implantin com a prova pilot en els tres districtes de 
la ciutat on hi ha major nombre de nens entre 0 i 3 
anys: Eixample amb 6.411, Sants-Montjuïc amb 
4.683 i a Sant Martí amb 6.540 per veure si hi ha 
demanda i si cal aquesta oferta. 

El Sr. Ardanuy avança el vot favorable del seu 
grup a la proposició. Entén que la iniciativa parla de 
cobrir els horaris extraescolars de la població de 0 a 
3 anys i que algunes escoles bressol ofereixin un 
servei de 24 hores li sembla una prova pilot interes-
sant. 

El Sr. Florensa avança el vot contrari a la proposi-
ció, no perquè no reconegui que hi poden haver fa-
mílies amb necessitats específiques. La proposta 
introdueix el concepte escoles bressol 24 hores, però 
les escoles bressol tenen un model i un projecte 
educatiu propi, no són un aparcament de nens, insis-
teix que no es poden confondre conceptes. 

La Sra. Blasco comparteix el que ha dit el Sr. Flo-
rensa i expressa el vot en contra del seu grup. 

La Sra. Ballarín rebutja la proposició, no perquè 
no doni valor a poder donar servei a nens i nenes 
fora de l’horari escolar, és important per a les seves 
famílies però creu que la proposició no es pot assu-
mir perquè barreja serveis educatius amb altres ser-
veis puntuals de l’àmbit socioeducatiu que ja existei-
xen a la ciutat. Comparteix que l’escola bressol no és 
un aparcament, sinó que és un centre amb projecte 
educatiu i que està pensat per oferir un context de 
desenvolupament, de socialització i d’educació dels 
infants i, a més, compleix una funció social per a les 
famílies perquè alliberen una part del seu espai, però 
insisteix en el seu caire educatiu i no socioassisten-
cial. Explica que hi ha altres recursos, iniciatives 
públiques moltes d’elles municipals de l’Àrea d’Acció 
Social i iniciatives privades per cobrir aquestes ne-
cessitats, però que en tot cas no corresponen a 

l’administració educativa de la que depenen les es-
coles bressol. Explica que el programa el –Minuts 
Menuts– de la Generalitat no es fa només a les esco-
les bressol, es pot desenvolupar també en ludote-
ques, centres cívics, poliesportius municipals, etc., 
és un programa promogut pel Departament d’Acció 
Social per atendre puntualment nens i nenes, i no hi 
ha cap problema perquè s’estengui a la ciutat de 
Barcelona però, ara per ara, aquest recurs s’ofereix 
des d’altres programes com el de centres oberts 
d’infància o altres recursos socials com els que es 
presten mitjançant conveni amb l’Institut de Treball 
Social i Serveis Socials de Barcelona. Demana a la 
Sra. Esteller quina és la mesura en el Pla de famílies 
que determina que s’obriran les escoles bressol 24 
hores perquè ella dubta que el Pla ho digui. 

La Sra. Esteller lamenta que no s’aprovi la propos-
ta. Pensa que Barcelona ha de tenir escoles bressol 
amb aquests serveis i amb l’aplicació del programa 
el –Minuts Menuts. Insisteix a garantir aquest servei 
als pares i que la ciutat tingui una escola bressol per 
districte acollida en aquest programa. Constata que 
la Sra. Ballarín s’alarma quan el PP presenta iniciati-
ves d’aquest tipus però ho fa perquè hi ha una de-
manda no atesa. Posa de manifest que el punt 2 del 
Programa de famílies parla d’escoles bressol en 
horari de 24 hores en situacions excepcionals amb 
horari laboral i nocturn i durant els caps de setmana i 
insisteix en què com a prova pilot es posin en marxa 
als tres districtes mencionats a la proposició. 

La Sra. Ballarín fa constar que l’ajuda a les famíli-
es per atendre els seus fills i conciliar la vida perso-
nal i laboral es porta a terme sense sortir de l’àmbit 
educatiu. Insisteix que l’ajuda es fa a través d’un pla 
d’escoles bressol inèdit que en quatre anys aconse-
guirà doblar el nombre de places. S’estudia ampliar i 
flexibilitzar els horaris no a 24 hores, perquè en un 
context normalitzat l‘infant ha de dormir a casa seva, 
amb la seva família.  

La Sra. Ballarín expressa el vot contrari del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, 
el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
8. I) Condemnar els incidents violents que van te-

nir lloc durant la celebració del partit de futbol de 
tercera regional entre els equips Bada Bing i Rosario 
Central el passat 10 de desembre. II) Reiterar el 
compromís de l'Ajuntament de Barcelona amb la 
pràctica esportiva com a instrument de cohesió soci-
al, des de la perspectiva de la inclusió i com a ele-
ment potenciador dels processos de socialització i 
integració en els entorns més propers. III) Emfatitzar 
la necessitat d'eradicar la violéncia dels recintes 
esportius en el marc de les activitats educatives que 
acompanyen els programes de foment de la pràctica 
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esportiva implementats des dels diferents serveis 
municipals. 

Aquesta proposició/declaració de grup s’ha tractat 
conjuntament amb el punt 3. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
la Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
9. S'informi com afectarà la disminució pressupos-

tària per l'any 2009 en la commemoració del 150 
aniversari de l'aprovació del Pla Cerdà de Barcelona 
i en les activitats que s'havia previst realitzar. 

El Sr. Mulleras formula la pregunta perquè el 
pressupost inicialment aprovat era de 1.800.000 
euros i l’aprovat definitivament és de 750.000 euros. 
Posa de manifest que l’esdeveniment promogut per 
la Fundació Urbs i Territori Ildefons Cerdà ha fet 
grans esforços perquè hi hagi una celebració impor-
tant i puntualitza que el govern municipal, el 27 
d’octubre de 2008, va anunciar la celebració de l’Any 
Cerdà a les Festes de la Mercè 2009 amb un seguit 
de conferències, actes i un congrés internacional. 
També es va dir, i després l’anunci ha perdut força, 
que l’any Cerdà significaria donar suport a l’impuls 
metropolità. Repeteix que hi ha un pressupost inicial 
aprovat el setembre del 2008, a la Comissió 
d’Hisenda, que dedica 1.800.000 euros a la comme-
moració de l’Any Cerdà però, després de la negocia-
ció del govern municipal i ERC sobre el pressupost 
municipal aprovat definitivament el 19 de desembre 
pel Plenari del Consell Municipal, només es fixa per 
a l’Any Cerdà un pressupost de 750.000 euros, en 
dos mesos i escaig cauen 1.000.000 d’euros del 
pressupost. Tem que la commemoració perdi pes i 
importància. 

El Sr. Martí i Grau respon que l’Ajuntament és el 
principal impulsor de l’Any Cerdà i una de les princi-
pals entitats que s’ha sumat en aquesta celebració 
és la Fundació Urbs i Territori Ildefons Cerdà que 
promou dues de les activitats centrals: una gran ex-
posició que es farà a les Drassanes Reials de Barce-
lona i un congrés. Explica que es desenvoluparan 
altres activitats, algunes impulsades directament per 
l’Ajuntament que s’articulen en la mesura de govern 
presentada en el seu moment al Plenari del Consell 
Municipal amb un pressupost de més de 3.000.000 
d’euros destinats a celebrar aquesta efemèride, afir-
ma que totes les activitats que es van proposar a la 
mesura i moltes altres que es presentaran el proper 
mes de maig amb el programa definitiu de l’Any Cer-

dà estan previstes en els pressupostos municipals. 
Afirma que la disminució de la partida tipificada en el 
pressupost com a Cerdà a què es refereix el regidor 
obeeix a diferents motius: primer l’any Cerdà agafa 
dos exercicis pressupostaris, la commemoració s’ini-
ciarà al voltant del 7 de juny que és la data en què es 
va aprovar el Pla Cerdà l’any 1859 i s’acabarà a fi-
nals de maig del 2010 que és quan es va aprovar el 
Pla definitivament. Segon. hi ha hagut despeses 
mitjançant convenis amb la Fundació Urbs i Territori 
Ildefons Cerdà i amb el Centre de Cultura Contempo-
rània de Barcelona signats el 2008 que s’han imputat 
al pressupost del 2008. Proposa enviar al Sr. Mulle-
ras l’import detallat dels diversos programes de 
l’Ajuntament dedicats a l’any Cerdà. Continua dient, 
per exemple, que una de les grans exposicions sobre 
el context històric de l’aprovació del Pla que produirà 
el Museu d’Història de la Ciutat està inclosa en el 
pressupost de l’ICUB. Afirma que entre les dues 
aprovacions a què el Sr. Mulleras feia referència no 
hi ha cap negociació política pressupostària, sinó 
simplement una forma de gestionar el pressupost. 
Explica que l’Any Cerdà finalitzarà amb un gran con-
grés internacional "Cerdà post metropolis" que vol 
reflexionar sobre la realitat de les àrees metropolita-
nes a escala internacional i, en particular, de 
l’exemple de Barcelona. Insisteix que en cap cas la 
celebració ha perdut pel camí la vocació de ser el 
gran espai de reflexió sobre la Barcelona metropoli-
tana contemporània. 

El Sr. Mulleras repeteix que el pressupost princi-
pal, el document economicofinancer de l’Ajuntament 
ha de marcar, en números, les polítiques municipals. 
Demana més respecte per la Comissió i si pregunta 
com afecta la disminució, pensa que el Sr. Martí i 
Grau, com a mínim, ha d’aportar el pressupost de 
l’any Cerdà i explicar-lo. Es queixa que no s’han 
aportat dades ni s’ha explicat res, repeteix les dades 
del pressupost, ja sap que l’any Cerdà afecta més 
d’un exercici pressupostari, fa constar que a la pàgi-
na web de l'alcalde es parla de 2.800.000 euros per 
aquesta celebració. Es pregunta si es vol fer creure 
que l’any 2010 s’invertiran a l’any Cerdà més de 
2.000.000 d’euros quan el 2009 se n’inverteixen 
750.000. Demana tenir respecte per la ciutadania, 
per l’oposició i per la gent que està interessada en la 
commemoració. Pensa que l’equip de govern amaga 
informació. Espera que la commemoració tingui la 
importància que es mereix. 

El Sr. Martí i Grau respon que respecta el regidor, 
el grup municipal que representa, tots els grups de 
l’oposició i el pressupost municipal. Demana, però, al 
regidor que no faci demagògia, l’Any Cerdà és una 
iniciativa impulsada per l’Ajuntament, però insisteix 
que l’esdeveniment es nodreix econòmicament de 
partides distribuïdes en diferents programes perquè 
s’articula a través del conjunt de centres culturals de 
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la ciutat que poden tenir relació amb la disciplina de 
Cerdà -El CCCB perquè es dedica a l’anàlisi sobre la 
ciutat contemporània, el Museu d’Història de la Ciutat 
perquè analitza la història de Barcelona- i a través de 
fundacions privades com la citada pel regidor. Repe-
teix que és el conjunt d’iniciatives i de finançaments 
provinents dels pressupostos municipals, d’altres 
institucions i de possibles tercers el que acabarà 
conformant el pressupost global de l’Any Cerdà. 
Afirma que quan el mes de maig es presenti el pro-
grama amb el conjunt d’iniciatives que es proposin 
se superarà amb escreix el pressupost compromès 
en dates anteriors. 

Es dóna per tractat. 

10. S'informi de quan es signarà el Conveni per 
l'any 2009 sobre la capitalitat cultural de Barcelona 
entre l'Ajuntament de Barcelona i el Govern de l'Estat 
indicant quins són els projectes i equipaments cultu-
rals de la ciutat que es finançaran, desglossats per 
conceptes i quantitats, així com, s'informi de l'evolu-
ció de les aportacions que el Govern de l'Estat ve 
fent des de l'any 2004 fins a l'actualitat en l'àmbit 
cultural a la ciutat. 

La Sra. Fandos demana brevetat i expressa la ne-
cessitat que es canviï l’horari de la Comissió següent 

La Sra. Esteller recorda que l’any 2006 es va signar 
el primer conveni de Capitalitat per 20.000.000 d’eu-
ros, que després s’ha anat signant any rere any amb 
retard i només abans de les eleccions es va fer amb 
projecció mediàtica. Vol saber quins són els projectes 
per al 2009 i quan està previst signar el conveni. 

El Sr. Martí i Grau respon que el conveni per al 
2009 encara no s’ha signat, està en procés de debat 
amb el Ministeri de Cultura i pot avançar que serà del 
mateix import que el dels anys anteriors, 20.000.000 
d’euros, que és el previst en els Pressupostos Gene-
rals de l’Estat, però encara no està tancada la distri-
bució econòmica entre els diversos equipaments; fa 
constar que ser la quarta edició del conveni ha per-
mès que ja en el mateix Pressupost Municipal 
s’incorpori aquesta previsió. Tal com s’ha fet les al-
tres vegades, farà arribar a la regidora còpia del con-
veni signat amb les distribucions econòmiques de 
tots els projectes. Dóna les dades que considera 
interessants pel que representen de compromís polí-
tic de presència de l’Estat en les institucions culturals 
més rellevants de la ciutat sumant les aportacions 
que el Ministeri de Cultura ha fet a les institucions 
culturals públiques de Barcelona sense incloure ni 
les inversions fetes pel Ministeri ni les aportacions 
extraordinàries per programes concrets. La suma de 
les aportacions l’any 2004 és de 10.225.918 euros, el 
2005 13.269.000 euros, el 2006 15.954.000 euros, el 
2007 31.963.290 euros, el 2008 35.105.680 euros. 
Fa constar que a partir del 2006 hi ha un salt signifi-
catiu que respon al conveni de Capitalitat i a la incor-
poració de l’Estat en diversos Consorcis. Afirma que 

en els darrers anys i coincidint amb el canvi de go-
vern a l’Estat, hi ha hagut una participació creixent 
en fer de Barcelona una capital cultural a escala 
catalana i espanyola. 

La Sra. Esteller demana aquesta resposta per es-
crit perquè el que diu el Sr. Martí i Grau i el que diu el 
Ministeri de Cultura no té res a veure. Fa constar que 
el conveni del 2006 era de 20.000.000 d’euros, però 
el del 2007 va ser de 14.000.000 d’euros i el del 
2008 de 19.400.000. Insisteix que des de l’any 2006 
s’han reduït les aportacions del Ministeri, puntualitza 
que ni tant sols s’han aplicat anualment els incre-
ments de l’IPC, si s’haguessin aplicat el conveni per 
l’any 2009 seria gairebé de 29.000.000 d’euros. In-
sisteix que segons les dades del Ministeri la inversió 
en cultura pels conceptes citats ha anat decreixent, 
el 2004 del 44.000.000 d’euros, el 2005 24.000.000 
d’euros, 2006 42.000.000 i el 2007 32.000.000 d’eu-
ros. Espera que el conveni del 2009 se signi amb la 
màxima celeritat. Diu al Sr. Martí i Grau que no ha 
contestat en quins projectes està previst que inver-
teixi el Ministeri.  

Al Sr. Martí i Grau li sorprèn que la Sra. Esteller 
s’interessi tant per un conveni de capitalitat perseguit 
llargament des de l’Ajuntament quan governava el 
PP, i llavors no es va aconseguir signar. Repeteix 
que els tres convenis signats són de 20.000.000 
d’euros, ha donat les xifres dels imports destinats a 
cada Consorci que sumen 20.000.000 d’euros però 
provinents de partides diferents i fins i tot algun any 
provinents de Ministeris diferents perquè en els pri-
mers convenis hi havia partides que estaven en el 
Ministeri d’Economia. Fa constar que des del 13 de 
novembre fins al passat 30 de desembre han contes-
tat per escrit a preguntes de la regidora totes les 
aportacions de totes les institucions de tots els Con-
sorcis de Barcelona, insisteix que ha parlat de des-
pesa corrent no d’inversió i, per tant, la regidora 
compara coses diferents. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
11. Que es presentin el més aviat possible, i al 

llarg del primer semestre de l'any 2009 les dades de 
la darrera enquesta "Informe sobre la realitat de la 
joventut a Barcelona". 

El Sr. Florensa formula el prec. Recorda que és un 
estudi que realitza l’Observatori BCN sobre hàbits i 
valors dels joves de la ciutat en edats compreses 
entre 15 i 29 anys. L’estudi es fa cada cinc anys, el 
primer és de l’any 1992, el darrer de finals del 2002 i, 
per tant, a principis del 2008 l’estudi s’hauria d’haver 
fet públic. Pensa que és una eina útil no només per 
l’amplitud d’aspectes a què fa referència, sinó perquè 
permeten veure l’evolució dels joves i ajuda a planifi-
car les polítiques de joventut. 

La Sra. Blasco està d’acord amb la utilitat de 
l’enquesta, explica que està pressupostada pel 2009, 
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s’hi està treballant actualment, es modifica el seu 
disseny s’incorpora la franja d’edat 12-16 anys, es 
formulen noves preguntes i es fa una revisió per 
actualitzar-les. En incorporar el sector adolescent 
s’han fet reunions amb l’Institut de la Infància i Món 
Urbà. Està previst tenir la feina enllestida abans de 
l’estiu. 

El Sr. Florensa pregunta si l’enquesta ja està feta. 
La Sra. Blasco respon que encara s’ha de fer. 
Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
12. Quina ha estat la intervenció del Consell del 

Patrimoni Cultural de Barcelona en relació als estu-
dis arqueològics del solar de l'entorn de l'estació de 
França on està prevista la construcció del projecte 
arquitectònic de la Biblioteca Central Urbana de Bar-
celona? 

El Sr. Ciurana formula la pregunta. 
El Sr. Martí i Grau respon que, a petició del Minis-

teri, l’Ajuntament a través de Foment de Ciutat Vella 
ha fet els estudis arqueològics dirigits pel Servei 
d’Arqueologia de la ciutat. Explica que hi ha hagut 
converses amb la Generalitat, no específicament a 
través del Consell de Patrimoni, perquè qui té les 
atribucions en assumptes arqueològics és la Comis-
sió Provincial de Barcelona, però s’ha explicat als 
tècnics i arqueòlegs del Servei d’Arqueologia de la 
Generalitat l’avenç dels estudis perquè la Generalitat 
és una part implicada en la Biblioteca Central Urba-
na. Fa constar que tots els acords que s’han pres a 
través de la Comissió que segueix el conveni de la 
Biblioteca Central Urbana i en presència de repre-
sentants de la Generalitat. També diu que l’accep-
tació de la nova pastilla urbanística per a la cons-
trucció de la Biblioteca s’ha fet amb el consens 
necessari perquè el projecte pugui tirar endavant. 
Recorda que en el proper Plenari se sotmet a apro-
vació la cessió definitiva d’aquest espai al Ministeri 
per iniciar en el 2009 el concurs arquitectònic i les 
obres de construcció. 

El Sr. Ciurana no sap si el Sr. Martí i Grau no ha 
entès la pregunta o no ha volgut contestar. Repeteix 
que ell ha demanat quina intervenció havia tingut el 
Consell del Patrimoni Cultural de Barcelona i de la 
resposta dedueix que no n’ha tinguda cap. Recorda 
que per la Carta Municipal, el Consell del Patrimoni 
Cultural de Barcelona, paritari entre l’Ajuntament i la 
Generalitat, coordina l’exercici de les competències 
de les administracions respectives en matèria de 
biblioteques, arxius, museus, arqueologia i patrimoni 
arquitectònic, i la Carta Municipal afegeix que cor-
respon al Consell del Patrimoni Cultural de Barcelo-
na l’aprovació de plans especials de subsòl l’objecte 
dels quals sigui la determinació de les zones arqueo-

lògiques i la regulació del seu ús. Demana que es 
faci un pla especial del subsòl perquè entén que no 
s’ha fet, i recorda que la seva aprovació correspon al 
Consell del Patrimoni Cultural de la ciutat segons 
l’article 116 de la Carta Municipal. Pensa que per 
evitar problemes no es pot passar de puntetes sobre 
l’existència d’unes restes arqueològiques al solar i 
que no és suficient un informe d’un full i unes cates 
fetes pel Museu d’Història l’any 2003. Repeteix que 
cal un pla especial del subsòl. Pensa que el proce-
diment de recerca arqueològica d’aquest solar es fa 
amb poca transparència, amb ganes que no hi hagi 
res i fins i tot amb una certa opacitat. Agrairia que si 
hi ha algun altre document de recerca arqueològica 
mes enllà del 2003, ho faci saber. Torna a demanar 
que el Consell del Patrimoni Cultural de Barcelona 
intervingui en aquest procés. 

El Sr. Martí i Grau respon que el Consell del Pa-
trimoni Cultural de Barcelona ha d’establir i coordinar 
les polítiques en matèria arqueològica i així ho fa de 
manera específica per l’àmbit de Ciutat Vella, el que 
no fa és l’anàlisi i els estudis sobre projectes especí-
fics, que continua fent la Comissió Provincial de 
l’Arqueologia de Barcelona que és de competència 
exclusiva de la Generalitat. Repeteix que a través del 
Consell de Patrimoni s’han establert protocols entre el 
Servei d’Arqueologia de l’Ajuntament i els Serveis 
d’Arqueologia de la Generalitat per l’actuació a Barce-
lona. Quant a la pastilla on està prevista la Biblioteca 
Central Urbana, no hi ha cap ocultació, es van fer 
unes cates el 2003, després una excavació arqueolò-
gica en extensió en la pastilla antiga on també hi va la 
Biblioteca i, per tant, tota la informació d’aquella exca-
vació és útil per saber el que es pot trobar en la resta 
d’espai i quin és el tipus d’intervenció que s’hi pot fer. 
Explica que el Ministeri, per a la cessió del solar, va 
demanar un estudi geotècnic i unes cates que s’han 
fet i s’han enviat al Ministeri perquè ho incorpori en el 
plec de condicions del concurs arquitectònic. Puntua-
litza que, obligatòriament, per llei en el moment en 
què comenci la fonamentació de l’edifici caldrà actu-
ar amb tècnica arqueològica i caldrà excavar la pasti-
lla nova afegida i aquests estudis juntament amb els 
anteriors i amb el projecte arquitectònic hauran de 
passar per la Comissió Provincial. 

Es dóna per tractada. 
13. Quin és el número total de sol·licituds de retorn 

voluntari d'immigrants rebudes pel Servei d'Atenció a 
Immigrants Estrangers i Refugiats (SAIER), des de la 
posada en marxa del programa? Quin és el número 
de sol·licituds tramitades i la nacionalitat d'origen dels 
sol·licitants? Quina és la previsió per donar resposta i 
fer efectives les sol·licituds de retorn encara no trami-
tades? Quin és el volum, d'augment o disminució, 
previst de noves sol·licituds per a l'any 2009? 

La Sra. Homs formula la pregunta atesa la situació 
de crisi a la ciutat que fa que moltes persones que en 
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el seu dia van arribar amb expectatives laborals i 
econòmiques que no s’han complert es veuen en la 
necessitat de retornar al seu país.  

El Sr. de Torres puntualitza que l’Ajuntament no 
intervé en cap moment en la gestió d’aquests tràmits 
ni el SAIER gestiona expedients de retorn. Explica 
que hi ha diversos programes, alguns estatals, altres 
de la Generalitat, que tenen, per a aquesta gestió, 
convenis amb dues entitats, l’Organització Internaci-
onal de les Migracions i la Creu Roja. Explica que 
l’Ajuntament no disposa de dades de seguiment, les 
demana i és informat de quina és l’evolució. Explica 
que el 2008 es va produir un augment substancial 
del nombre d’expedients de retorn tramitats –uns 350 
a la ciutat– xifra relativament alta perquè multiplica 
per 10 les de l’any anterior. Fa constar que el Minis-
teri ha posat en marxa un programa de retorn 
d’estrangers en situació d’atur i en els dos primers 
mesos s’han tramitat 4.000 casos en tot l’Estat. Pen-
sa que en el 2009 s’incrementarà el percentatge de 
sol·licituds de retorn, però a Barcelona, en terme de 
milers, no serà una xifra molt important tenint en 
compte el volum migratori de la ciutat. 

La Sra. Homs fa constar que és un procés lent, 
des que es demana el retorn i fins que no 
s’aconsegueix passa un cert temps, pregunta què 
pot fer l’Ajuntament perquè aquesta situació d’espera 
no sigui angoixant. 

El Sr. de Torres respon que el SAIER és qui deri-
va als organismes que tramiten la sol·licitud, i que 
des de la xarxa de les entitats d’acollida també es 
dóna informació sobre la situació dels processos. 
Manifesta que el conveni amb la Creu Roja ha millo-
rat molt la resposta a les demandes. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
14. Té previst el Govern municipal l'adequació i 

millora d'algunes infraestructures del Palau de la 
Música? 

El Sr. Florensa formula la pregunta. 
El Sr. Martí i Grau respon que no hi ha cap previ-

sió específica però manifesta que s’està en cons-
tants converses amb el Palau i que la remodelació 
està pràcticament acabada.  

El Sr. Florensa puntualitza que la pregunta fa refe-
rència a les problemàtiques en el finançament 
d’alguna de les reformes actuals perquè la inversió 
fixada en un conveni plurianual havia de venir de 
l’Estat, però en el pressupost del 2009 aquesta parti-
da ha desaparegut. Explica que algunes de les re-
formes que s’havien de finançar amb aquest partida 
ja estan començades i que en converses amb repre-
sentants del govern espanyol es va aconsellar aco-
llir-se al Fons d’Inversió Local, cosa difícil per al Pa-
lau de la Música perquè és una institució privada. No 
reclama que l’Ajuntament hagi de finançar la refor-
ma, però demana que exerciti un cert paper de lide-
ratge i ajudi el Palau de la Música a aconseguir des-
encallar aquest assumpte. 

El Sr. Martí i Grau respon que així ho estan fent el 
conjunt de les institucions. El problema es refereix al 
finançament d’un tram de les obres ja realitzades 
que no s’han pogut incorporar en el Fons Estatal no 
tant per la titularitat privada del Palau, el Consorci és 
públic, sinó perquè eren obres ja realitzades i el Fons 
Estatal obligava a què fos obra nova. Des del Con-
sorci, del que també hi forma part l’Estat, s’està es-
tudiant la manera com fer front a aquesta despesa. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les tretze hores. 
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Comissió d’Acció Social i Ciutadania 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 20 de gener de 
2009 i aprovada el dia 17 de febrer de 2009 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 20 de gener de 2009, s’hi reuneix la Co-
missió d’Acció Social i Ciutadania, sota la presidèn-
cia de l’Im. Sr. Javier Mulleras Vinzia. Hi assisteixen 
les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Ricard Gomà i Carmo-
na, Immaculada Moraleda i Pérez, Montserrat Balla-
rín i Espuña, Guillem Espriu i Avendaño, Carles Martí 
i Jufresa, Gemma Mumbrú i Moliné, Maite Fandos i 
Payà, Joan Puigdollers i Fargas, Gerard Ardanuy i 
Mata, Mercè Homs i Molist, Gloria Martín Vivas, Án-
geles Esteller Ruedas i Ester Capella i Farré, assis-
tits per la tècnica d’administració general, Sra. Tecla 
Fort i Riera, que actua per delegació del secretari 
general de la Corporació, que certifica. 

També hi és present la Sra. Isabel Ribas i Seix. 
Excusen la seva absència la Ima. Sra. Sara Jaur-

rieta i Guarner. 
S’obre la sessió a les tretze hores. 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment de l’article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 23 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per a l’adjudicació del contracte que 
té per objecte la gestió del servei d’atenció de pobla-
ció gitana itinerant galaicoportuguesa, per als exerci-
cis 2009-2011, i per un import de 538.846,75 €. 

 
2. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 24 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per a l’adjudicació del contracte del 
servei d’àpats a domicili del programa de serveis 
socials d’atenció domiciliària, per als exercicis 2009-
2010, i per un import d’1.662.834,68 €. 

 
3. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 25 de novembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat Ca-

non España, SA el contracte per al subministrament 
relatiu al lloguer d’una fotocopiadora, per als exerci-
cis 2009-2012, i per un import de 17.564,24 €. 

 
4. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 25 de novembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat Ali-
ance Brother, SL el contracte del servei per a la 
recollida, el transport, l’emmagatzematge i la custò-
dia provisional de béns i estris procedents de desno-
naments judicials, per als exercicis 2009-2010, i per 
un import de 443.480,76 €. 

 
5. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 25 de novembre de 

2008, que adjudica a la societat Futur Just, Empresa 
d’Inserció, SL el contracte per al servei d’àpats al 
restaurant social Cafè Just, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 17.732,68 €. 

 
6. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 4 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la entitat ABD 
(Associació Benestar i Desenvolupament), la gestió 
integral i l’administració del centre de dia Casa Bloc, 
per als exercicis 2009-2010, i per un import de 
574.289,41 €. 

 
7. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 4 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat Eurest 
Colectividades, SL, el contracte de servei de menjador 
social de Navas i de Paral·lel adreçats a persones 
que es troben en situació d’extrema pobresa i/o ex-
clusió social i a persones nouvingudes, per als exer-
cicis 2009-2010, i per un import de 2.054.099,28 €. 

 
8. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 4 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a l’entitat Creu 
Roja de Barcelona el contracte per a la gestió del 
servei d’acolliment residencial nocturn de primera 
acollida Nou Barris, per a persones sense sostre, per 
als exercicis 2009-2010, i per un import 
d’1.881.601,43 €. 

 
9. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la Fundació La 
Roda, d’accions culturals i de lleure, el contracte que 
té per objecte la gestió de l’animació i de les activitats 
de l’estand municipal al 46è Festival de la Infància, per 
als exercicis 2008-2009, i per un import de 34.500 €. 



612 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 8 10-3-2009 

 

b) Mesures de govern 
 
A la Comissió:  
1. Ampliació de la Xarxa i nou servei municipal de 

Centres Oberts. 
El Sr. Gomà explica que aquesta mesura de go-

vern té dos components: una ampliació i millora de la 
xarxa de centres oberts conveniats per l’Ajuntament 
el 2009 i la posada en marxa d’un servei públic mu-
nicipal de centres oberts. Recorda que el centre 
obert pertany a la cartera de serveis socials bàsics, 
que té funcionament diari i que és una peça integral 
del sistema d’atenció a la infància. En ell, diu, a ban-
da de les activitats d’educació en el lleure, hi ha tam-
bé activitats de caràcter preventiu i d’atenció a in-
fants en situació de risc, però que no necessiten 
atenció per part dels equipaments de serveis socials 
especialitzats. Al llarg del 2008, afirma, la xarxa de 
centres oberts ha atès un total de 876 infants de la 
ciutat; el 54% d’aquests acudeixen de manera direc-
ta, sense derivació, i el 45% són infants derivats, bé 
de la xarxa social, bé de l’educativa. En el cas de la 
xarxa educativa, afegeix, la derivació es fa sempre 
d’acord amb els serveis socials del territori. 

Assevera que aquesta és la situació actual, que ve 
de l’aposta que l’Ajuntament va fer a principis del 
2007 per constituir aquesta xarxa de centres oberts, 
formada aleshores per 10 centres i el 2008, per 13. 
El pla de treball del 2009 pel que fa als centres 
oberts consistirà en: 

1) L’ampliació i millora de la xarxa: es passaria de 
13 a 15 centres oberts conveniats, és a dir, un in-
crement de 10 a 15 en els últims dos anys; les pla-
ces ofertades passarien de les 733 actuals a 863, i 
els infants atesos al llarg de l’any passarien dels 876 
del 2008 a la vora de 1.031 el 2009. Des del punt de 
vista dels recursos pressupostaris, aclareix, es pas-
saria dels 460.000 € del 2008 a 514.000 € el 2009, el 
que implicaria un increment de l’11,7% de recursos, i 
si s’agafen els dos últims anys, 2007-2008, suposa-
ria un 71% d’increment. 

2) La posada en funcionament del servei públic 
municipal de centres oberts, amb tres grans objec-
tius: a) generar a Barcelona un sistema mixt; és a dir, 
una xarxa en què hi hagi centres de titularitat pública 
i centres conveniats de titularitat associativa, com ja 
passa avui, per exemple, a la xarxa d’atenció a per-
sones vulnerables; b) generar uns estàndards de 
qualitat; s’aposta perquè els centres de titularitat pú-
blica siguin, pel que fa a l’espai, d’alta qualitat –600 
m

2
 quadrats amb 200 m

2 
d’espai exterior–, amb una 

distribució interna suficient d’espais per garantir una 
atenció de qualitat a tots els infants; i c) que aquests 
criteris puguin fixar també els estàndards de qualitat 
de la xarxa de titularitat associativa. 

3) L’equilibri territorial: enguany la implantació de 
centres oberts a la ciutat és desequilibrada, amb una 

gran presència a Ciutat Vella, Horta-Guinardó, Nou 
Barris i Sant Andreu; en el nou plantejament han 
aplicat uns criteris als sis districtes restants (població 
de 0 a 18 anys, població atesa pels EAIA, renda 
familiar disponible, percentatge de població nouvin-
guda, llars monoparentals), sobre la base dels quals 
han adoptat la decisió que els dos nous centres 
oberts s’hauran d’obrir a Sant Martí i a la zona nord 
de Sants, atès que la zona sud de Sants està ja co-
berta per l’oferta existent a Ciutat Vella. 

El que planteja la mesura de govern, resumeix, és 
dotar la ciutat de dos nous centres oberts conveniats 
i dos nous centres oberts de titularitat pública: signifi-
carà un increment del voltant de 250-300 places 
noves a centres oberts a la ciutat amb un pressupost 
global de 2,5 milions d’euros, dels quals aproxima-
dament la meitat seria la inversió en els dos nous 
centres de titularitat municipal, que implicarien crear 
entre 140 i 150 noves places, 750.000 € de despesa 
corrent per al funcionament dels dos centres munici-
pals i 514.000 € en convenis amb la xarxa. En defini-
tiva, conclou, és un pas endavant qualitatiu en el 
conjunt de la política d’atenció a la infància a la ciutat 
i, molt específicament, en els centres oberts, que 
formen part de la cartera de serveis socials bàsics i, 
per tant, són competència exclusiva de l’Ajuntament. 

El Sr. Ardanuy agraeix al Sr. Gomà la presentació 
d’aquesta iniciativa, atès que és bo que les polítiques 
socials vinguin després d’una planificació; sempre 
s’acull amb satisfacció que pugui haver-hi aquest 
increment pressupostari. Creu que apostar per un 
sistema mixt d’atenció en l’àmbit social i donar joc a 
unes entitats que han fet i fan una extraordinària 
feina és un bon mètode. Celebra que aquesta ampli-
ació s’hagi fet amb aquestes entitats, totes elles de 
reconegut prestigi, i també que s’iniciï la constitució 
d’aquests dos centres públics de nova creació, que 
confegiran aquesta xarxa. 

Respecte a les xifres d’increment de centres de la 
xarxa diu estar-ne totalment a favor: nombre de pla-
ces ofertades i nombre d’infants atesos és una tasca 
important. Pel que fa als centres que es constituiran 
en el futur, creu que relacionant places, infants ate-
sos, amb l’aplicació pressupostària, hi ha un cert 
desequilibri. Entén que la construcció d’un centre té 
un cost, i que la gestió d’aquest centre i el servei que 
dóna aquest centre, també. Si se sumen ambdues 
coses, comparativament amb l’import que es destina 
a les entitats sense afany de lucre que treballen a 
nivell social, pensa que hi ha una gran desproporció. 

Filosòficament, afegeix, pensa que l’acció social 
pública ha de costar més o menys el mateix que 
l’aportació de les entitats que fan servei públic. Creu 
que cal treballar aquest concepte. Si s’aposta, diu, 
per l’entrada d’entitats de titularitat privada però sen-
se afany de lucre per millorar el sistema és perquè el 
servei que poden donar es pot adaptar millor a les 
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circumstàncies del territori; no és una qüestió de 
preu, sinó de millorar la qualitat del servei, o, en tot 
cas, de poder dotar aquest servei d’una millor cober-
tura. Opina que cal reflexionar-hi, perquè entén que 
és un dels eixos que ha de permetre que la filosofia i 
l’estratègia acabi esdevenint una realitat amb èxit. 

La Sra. Esteller recorda que el seu grup sempre ha 
demanat més intensitat per part de l’Ajuntament de 
Barcelona a l’hora de treballar amb els nens que te-
nen risc o aquest problema d’atenció i que necessiten 
un major acompanyament per part de l’Ajuntament o 
de les institucions socials que s’hi dediquen. Recorda 
també que la síndica de greuges sempre ha dit que a 
la ciutat de Barcelona hi ha uns sis mil nens amb pre-
carietat, amb diferents necessitats, que no són atesos 
com cal. Admet que s’està fent un esforç, sobretot 
aquestes entitats que estan treballant intensament 
amb aquests nens, però reclama més actuacions en 
la prevenció i en una intervenció ràpida a l’hora de 
poder tractar-los i donar-los el suport que necessiten. 

Pel que fa als centres oberts vol saber exactament 
quin és el nombre de nens susceptibles de ser-hi 
atesos, atès el nombre de places i les llistes d’espera 
que enguany hi ha; segons les dades de què disposa 
hi ha uns dos-cents infants esperant a ser atesos. 
Ignora si hi ha més o menys i, en aquest sentit, vol 
saber com es podria canalitzar això i, també, si 
aquesta aplicació, amb l’ampliació, presenta una 
proporcionalitat amb l’increment de la demanda po-
tencial, la real, i també conèixer la demanda potenci-
al en funció d’aquestes necessitats, perquè 863 pla-
ces per al 2009, afirma, poden ser moltes o poques 
en funció d’aquest creixement o d’aquesta necessi-
tat; si es compara amb aquests sis mil nens que 
esmenta la síndica de greuges, potser és poc, però 
depèn d’aquest potencial de nens que poden ser 
atesos en aquests centres oberts. 

Observa que malgrat que el pressupost per finan-
çar la feina que va a aquestes entitats s’ha incremen-
tat substancialment any rere any, segueix havent-hi 
mancances, sobretot pel que fa les dotacions materi-
als i el suport econòmic que necessiten. 

I respecte als dos nous centres previstos, vol sa-
ber exactament en quin procés es troba enguany el 
calendari: el termini de construcció serà aquest any o 
també la posada en funcionament? 

La Sra. Capella agraeix al Sr. Gomà la mesura de 
govern. Recorda que el Grup Municipal d’ERC sem-
pre ha apostat per les polítiques d’infància i adoles-
cència; prova d’això és la incorporació, en els dos 
darrers pressupostos, tant del 2008 com del 2009, de 
partides destinades a infància i adolescència, espe-
cialment el que és infància en risc. 

Troba encertada la mesura i l’anàlisi que es fa 
quant a les mancances; és interessant que s’admeti 
que hi ha una mancança en la taxa de cobertura en 
l’àmbit dels serveis d’acció socioeducativa, i valora 

positivament la reflexió prèvia, el criteri d’equilibri 
territorial a l’hora de triar on aniran aquests dos nous 
equipaments o aquests dos centres oberts, i que es 
comencin a seguir les indicacions de la síndica de la 
ciutat, que, en aquest punt, demanava que fossin 
equipaments municipals. Tot i això, creu que cal la 
intervenció de l’Ajuntament de Barcelona en aquelles 
entitats privades que vénen a complir aquesta finali-
tat, cal que recuperi el lideratge en polítiques d’in-
fància i adolescència. 

Insisteix, com ja va fer al Plenari del Consell Muni-
cipal que, lligat a l’obertura de centres oberts, cal 
tornar a parlar de projectes sociolaborals, les unitats 
d’escolarització compartides amb els centres educa-
tius en les edats de 13 a 16 anys, programes 
d’atenció a les famílies i a la primera infància, i un 
altre cop reiterar la necessitat que a través de la Llei 
de barris es pugui tenir un centre obert a cada barri 
de la ciutat; això sí que seria un veritable equilibri 
territorial, assolir aquells paràmetres que ja apuntava 
la síndica de la ciutat i que necessàriament creu que 
és cap a on cal tendir. 

Puntualitza la necessitat que es professionalitzi el 
seguiment dels infants amb persones preparades per 
poder donar suport a les famílies, a la infància en 
risc, i reduir, així, aquells aspectes que, sovint, com-
porten el fracàs escolar. 

Opina que s’està anant en la direcció correcta, 
malgrat que li agradaria que no fossin dos, sinó deu 
els centres oberts de titularitat municipal. 

El Sr. Gomà agraeix a la resta de grups el suport a 
elements importants de la mesura. En relació amb la 
intervenció del Sr. Ardanuy, vol fer explícit el seu 
reconeixement a la feina que estan fent les entitats 
de la xarxa de centres oberts que treballen amb in-
fància en risc a la ciutat. Admet que el cost públic és 
elevat i que també hi ha un component significatiu 
d’inversió, que és la part més important de la despe-
sa pública, la qual és inevitable; aquest serà un 
component essencial el 2009, però també el 2010 i 
els anys següents. Fins que no estigui la xarxa de 
titularitat municipal completada, insisteix, caldrà fer 
aquest esforç d’inversió. 

Reconeix que, en el moment de constitució de la 
xarxa, es va acordar un pla de millora del finança-
ment públic amb les entitats; a més, les que estan a 
la xarxa de centres oberts tenen també convenis 
amb altres administracions o amb altres entitats fi-
nançadores; és a dir, hi ha multiplicitat de fonts 
d’ingressos per part d’aquestes entitats. Admet que 
fa tres anys l’aportació municipal era molt petita i es 
va pactar amb les entitats un increment substancial 
però progressiu, que ha portat a passar de 300.000 € 
a més de 600.000 € en tres anys, i que caldrà conti-
nuar amb aquest pla de millora del finançament.  

Respon a la Sra. Esteller que dels 6.000 infants 
que necessiten atenció perquè estan en situació de 
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risc d’exclusió, no tots precisen el centre obert com a 
dispositiu d’atenció; és a dir, s’ha de pensar que hi 
ha 3.027 infants que el 2008 han estat atesos pels 
EAIA, o que hi ha gairebé 700 que estan en centres 
d’acolliment i CRAE, competència del Consorci, o 
que el programa "A partir del carrer" ha atès més de 
3.000 adolescents que fan de l’espai obert també el 
seu espai fonamental de relació. Per tant, conclou, hi 
ha diferents instruments, entre els quals hi ha els 
centres oberts, i en conseqüència la xifra de 6.000 
no és l’univers al qual s’ha d’adreçar l’objectiu de 
planificació d’aquests centres, sinó una xifra variable, 
difícil de predir perquè les derivacions de la primària 
cap als centres oberts fluctuen. Admet que falten 
places i que, per tant, l’aposta de fer els centres de 
titularitat municipal té a veure, com deia abans, amb 
elements qualitatius de xarxa mixta, però també de 
generar places, perquè en falten a la ciutat. 

Tanmateix, afegeix, no hi ha llista d’espera social, 
en tot cas la priorització de l’ingrés dels nanos en els 
centres oberts sempre és que aquells que estan 
derivats per la primària tenen preferència en relació 
amb aquells que demanen l’accés directe sense 
estar derivats, de tal manera que s’enforteix la di-
mensió més social dels centres oberts, i tenint en 
compte que això ho marca la cartera de serveis, 
mantenint l’equilibri aproximat del 50/50: un centre 
obert no pot ser mai un centre en què el 100% dels 
nens estiguin derivats, perquè si no, deixaria de res-
pondre a la seva finalitat, oferir als nanos en situació 
de risc un espai de caràcter normalitzat. 

Pel que fa a la pregunta sobre el calendari, diu 
que els dos centres oberts ara estan en una fase 
diferent del procés: el de Sant Martí ja té l’empla-
çament decidit, ja existeix el local, hi ha el projecte 
funcional i les obres de rehabilitació començaran 
de manera imminent, la qual cosa garanteix que el 
curs 2009-2010 aquest centre ja pugui entrar en 
funcionament; el de Sants, en canvi, està encara 
en una fase prèvia: s’està acabant de fixar quin 
serà l’emplaçament i, per tant, seria raonable pen-
sar que a finals del 2009 el centre ja estigui en 
condicions i que el gener del 2010 pugui començar 
a funcionar. 

Respon a la Sra. Capella que són certes les apor-
tacions pressupostàries d’ERC des del punt de vista 
de la prioritat, i que seguiran treballant també amb la 
resta de peces de la política d’atenció a la infància 
que ha comentat en la seva intervenció. Creu que no 
s’hauria de descartar, per exemple, que els centres 
oberts de titularitat municipal, que com a centre obert 
ho estarà en franja de tarda, puguin tenir un ús dife-
rent al matí; per tant, es podria pensar algun altre ús 
vinculat també a l’atenció a la infància, en la línia, 
com s’està fent amb les escoles, de rendibilitzar al 
màxim els equipaments que es creen i que puguin 
donar servei tot el dia. Pensa que aquesta idea, que 

s’està aplicant a altres equipaments, s’haurà d’apli-
car als centres oberts.  

Conclou dient que al llarg d’aquest mandat es pre-
veu, el 2010 i el 2011, poder avançar en nous cen-
tres oberts de titularitat municipal; comptant els qua-
tre districtes coberts per la xarxa, més els sis que 
resten, espera que el 2011-2012 puguin estar co-
berts els deu districtes de la ciutat i, a partir d’aquí, 
poder fer un salt endavant i plantejar-se l’escala de 
barri com a unitat d’anàlisi. Assenyala que no es pot 
pensar que cada barri de la ciutat tingui el seu centre 
obert, perquè hi ha barris amb molt poca població, 
però sí, en tot cas, que sigui la unitat d’anàlisi i que 
cada barri tingui un centre obert de referència, propi 
o compartit amb altres barris, per tal d’establir el 
llindar mínim de població. 

La Sra. Esteller aclareix que és la síndica qui diu 
6.000 nens; ella només vol saber quin és el nombre 
de nens aproximat que a Barcelona podrien necessi-
tar el centre obert per tal de veure si de debò aques-
tes places donen més o menys cobertura. 

Sap, per mitjà de la xarxa de centres oberts, que 
quasi tots els centres tenen llista d’espera, aproxi-
madament uns 200 nens en total, i que afecta sobre-
tot aquells nens que necessiten un suport per lluitar 
contra el fracàs escolar. Pensa que cal extremar al 
màxim els recursos per tal d’evitar que aquests nens 
surtin del circuit o tinguin una dificultat afegida a 
l’hora de poder incorporar-se en el ritme ordinari 
escolar, familiar, etc. 

I respecte al finançament admet que s’han incre-
mentat els recursos, però se sap que la majoria 
d’aquests centres es queixen de manca d’estabilitat 
en el seu finançament, i que aquest és insuficient 
atès el cost calculat per nen. Hi ha estudis, afirma, 
que diuen que el cost és d’11 € per nen/dia aproxi-
madament, i que això suposaria un pressupost de 
80.000 €, quan veritablement només se’ls financen 
30.000 € aproximadament: aquest dèficit impedeix 
que molts d’ells facin una sèrie d’activitats addicio-
nals que completarien el seu propi itinerari. 

Valora positivament aquestes mesures, però pen-
sa que caldria veure com es pot implementar aquest 
àmbit d’actuació, al marge que l’Ajuntament faci co-
ses directament, però atès que aquestes entitats ho 
estan fent i ho estan fent bé, com es podria incre-
mentar el seu finançament per tal que també puguin 
donar major cobertura als nens que ho necessiten. Al 
marge que l’Ajuntament ho faci, insisteix, caldria 
veure també si, un cop amb la demanda potencial 
que hi ha, es podria elaborar un mapa de centres 
oberts, no tan sols un per a cada barri, però amb 
totes les entitats que hi treballen, i veure si també es 
pot ampliar aquesta col·laboració per tal d’assolir 
aquesta major cobertura que es necessita. 

El Sr. Gomà reconeix que amb les entitats de la 
xarxa s’està treballant en la manera d’anar reduint 
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aquesta llista d’espera; de fet, aquests dos centres 
municipals poden afegir una oferta d’unes 150 places 
i, per tant, absorbir bona part de la llista d’espera 
existent. Recorda que a mesura que s’incrementi la 
xarxa les necessitats esdevindran demanda i caldrà 
intentar ajustar l’oferta a la demanda que no hagi 
estat absorbida. Creu que aquests dos centres 
oberts seran un gran pas endavant en aquest sentit. 

Es dóna per tractada. 
 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del Govern 

municipal per tal que presenti les dades del desple-
gament de la Llei 39/2006 de Promoció de l’Au-
tonomia Personal i Atenció a les Persones en situa-
ció de dependència corresponents als quart trimestre 
de l’any 2008. 

La Sra. Esteller explica que el seu grup va presen-
tar aquesta compareixença abans que el regidor 
lliurés l’informe corresponent al mes de desembre i, 
per tant, creu que ara és una bona oportunitat per-
què pugui explicar l’informe que els va lliurar ahir i 
que no han tingut temps d’estudiar en profunditat. 

El Sr. Gomà admet haver lliurat ahir a tots els 
grups municipals l’informe corresponent a l’últim 
trimestre del 2008, octubre-desembre, i en comenta 
les dades més destacades: 

1) Pel que fa a les dades més rellevants de l’últim 
trimestre del 2008, s’han realitzat 18.645 valoracions; 
d’aquestes, 14.689 són valoracions amb dret a rebre 
prestacions de dependència, és a dir, que hi ha ha-
gut una resolució positiva de la valoració i de la per-
sona. Afegeix que s’han realitzat 8.987 programes 
individuals d’atenció; per tant, un 61% de les valora-
cions tenen ja el programa tancat. Pel que fa a la 
resta, diu, s’anirà fent el programa al llarg dels tres 
mesos de termini que, un cop tancada la valoració, 
permet la Llei. 

2) Pel que fa a la comparació amb el trimestre juli-
ol-setembre, a 30 de setembre hi havia 14.000 valo-
racions, i s’ha tancat a 31 de desembre amb 18.600; 
és a dir, aquest últim trimestre s’han fet 4.536 valo-
racions (un 32% més). Pel que fa a valoracions amb 
dret, diu que a 30 de setembre hi havia 12.099, i ara 
14.689, és a dir, 2.590 valoracions més (un 21% 
d’increment). I pel que fa a programes individuals 
d’atenció, explica que s’ha passat de 6.800 a 8.900, 
2.181 més (un increment del 32%). Destaca que 
s’han situat en una mitjana superior als 700 progra-
mes individuals d’atenció per mes i que les valoraci-
ons amb dret han crescut un 21% i els programes, 
un 32%. Afirma que s’està creixent en capacitat de 
producció de programes per damunt de les valoraci-
ons que tenen resolució positiva en el mateix període 

de temps. Creu que aquesta és una bona notícia, 
atès que era un dels objectius que s’havien marcat 
per a finals del 2008. 

3) Conclou facilitant una dada que han incorporat 
per primer cop a l’informe i que té a veure, també, en 
com s’han anat distribuint les diferents prestacions i 
quina ha estat la intensitat de cobertura d’aquestes 
prestacions: el 70% aproximadament dels programes 
individuals d’atenció finalment té assignada prestació 
econòmica per a cuidador no professional, mentre 
que el 30% es distribueix en el conjunt de serveis de 
la cartera. Pel que fa a les quantitats mitjanes, diu, la 
mitjana de la prestació per a cuidador a Barcelona 
està en 415,37 €; la prestació vinculada a atenció 
domiciliària, en 552,48 €, i la prestació vinculada a 
residència, en 721,45 €. 

La Sra. Fandos diu que malgrat haver rebut ahir 
aquesta informació pot fer-ne alguna valoració i, si 
més no, alguna pregunta. 

Evidencia, a partir dels números que avui els ha 
avançat el Sr. Gomà, que s’ha fet més del que 
s’havia fet, però també recorda que encara no s’està 
complint amb allò que s’havia d’haver fet l’any 2007: 
si enguany s’han fet 7.257 PIA de Grau III, és perquè 
al final no seran 8.600 com es pensava o és que no 
s’han fet encara tots els PIA de Grau III que la Llei 
establia per al 2007 i, aleshores, es porten dos anys 
d’endarreriment? 

Diu que a l’informe no ha sabut veure quantes 
prestacions s’estan donant; es parla de PIA analit-
zats, que no vol dir prestacions efectives: qui està 
realment "cobrant" la prestació? 

Observa que la Llei diu que el cuidador no profes-
sional ha de ser-hi en casos excepcionals, però re-
sulta que se li està donant el 70%; és a dir, s’està 
fent de l’excepcionalitat la norma, i això els preocupa 
molt. Creu que això va lligat a un tema que aquí no 
figura, que és a la manca de places residencials, 
perquè no estan fetes les residències tal com esta-
blien els convenis, com sovint han denunciat, i pro-
bablement perquè l’atenció domiciliària encara no és 
universal. 

Tot i que el Sr. Gomà tampoc no en parla, recorda 
que quan es va fer la Llei de la dependència, es va 
dir que això també serviria per crear treball, quelcom 
molt necessari en plena crisi. Dedueix que això tam-
poc està resultant, perquè com la majoria del cuida-
dors no són professionals, no se’ls dóna d’alta de la 
Seguretat Social, i tot i que probablement sí que són 
uns diners que arriben, evidentment no serveixen 
perquè es puguin considerar llocs de treball atès que 
no cotitzen. Com a molt, conclou, és una ajuda a la 
família, que sens dubte és important. Insisteix que 
seria bo que el proper informe incorporés el nombre 
de treballadors. 

Pregunta quin és el pressupost que realment 
s’està dedicant a través de la Llei de la dependència, 
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i, en tot cas, creu que seria bo esbrinar entre tots 
quin és veritablement el pressupost que precisa 
l’Ajuntament de Barcelona per poder aplicar del tot la 
Llei de la dependència. Diu que es posen a disposi-
ció del Sr. Gomà per mitjà dels seus grups parlamen-
taris, tant de Catalunya com de Madrid, per poder 
reclamar allò que ell consideri oportú: si necessita 
que li donin suport a algun lloc, ja sap que el seu 
grup ha presentat iniciatives al Congrés dels Diputats 
perquè això canviï, perquè es faci un millor finança-
ment, perquè es compensi, en aquest cas, les comu-
nitats autònomes, i de retruc també l’Ajuntament, per 
les inversions fetes prèvies a la Llei. Creu que és una 
llei que va començar malament i segueix anant ma-
lament, perquè contínuament s’estan canviant els 
criteris; probablement totes les altres administracions 
hi han col·laborat, però el cert és que els barcelonins 
estan molt decebuts amb l’aplicació d’aquesta Llei. 

Creu recordar que el Sr. Gomà ha dit que hi ha 
una cinquantena de persones dedicades específica-
ment a la Llei de la dependència, i també que és 
important que això no es tracti específicament, sinó 
des de tots els altres aspectes, que sigui molt més 
transversal. Pregunta quina és enguany la mancança 
de persones per poder atendre correctament les 
persones en la Llei de la dependència. 

La Sra. Esteller agraeix l’exposició del Sr. Gomà i 
observa que en aquest informe el que creixen són 
les llistes d’espera per la dependència a la ciutat de 
Barcelona: ha augmentat de 1.441 a 15.321 el nom-
bre de persones que esperen ser valorades i el de 
persones que esperen que se’ls elabori el seu PIA; 
tot això implica un creixement del que és tot el circuit 
a l’hora que aquesta gent pugui tenir aquest dret, el 
grau del dret i el tipus de prestació reconeguts. Per 
un motiu o per l’altre, afirma, la gent no és atesa amb 
l’agilitat que caldria i a més té la incertesa que això 
acabi amb una prestació. 

Diu que li preocupa que tot i que figura quines són 
les prestacions reconegudes (el 70% del cuidador no 
professional; el 13% de prestació vinculada a la resi-
dència; atenció a domicili, el 3%, etc.) no figura qui-
nes d’aquestes persones estan rebent enguany de 
debò aquesta prestació. A ella, afirma, li surten 9.658 
persones valorades i pendents de fer el PIA, i, per 
tant, amb aquest dret reconegut. D’aquestes, pre-
gunta, quantes i en quin grau estan rebent la presta-
ció? 

Respecte a les prestacions econòmiques vincula-
des als serveis, comenta que s’especifiquen els im-
ports mínims i màxims, però no la proporció de les 
persones que reben cada import. Dels treballadors 
vinculats a l’aplicació de la Llei de la dependència, 
diu, es donen unes dades relacionades, i observa 
que creixen molt lentament: el 31 de desembre de 
2008 hi ha 59; per tant, reconeixen el número de 
professionals amb la formació necessària per tal que 

se’ls capaciti en el procediment de l’elaboració del 
PIA. Pregunta quina és la previsió. 

El Sr. Gomà agraeix aquestes crítiques constructi-
ves; pren nota dels elements que apuntava també la 
Sra. Fandos en la seva intervenció, i intentarà intro-
duir-los per poder millorar l’informe. Des que es va 
començar a fer el primer informe trimestral fins arri-
bar a aquest, creu que s’han anat introduint elements 
de millora en la redacció dels informes, i el seu ob-
jectiu, afegeix, és seguir introduint aquests elements 
de millora, de manera que siguin informes que veri-
tablement aportin tota la informació necessària i el 
més exhaustiva possible. 

Intentarà contestar algunes preguntes concretes, i 
les que no, es compromet a respondre-les per escrit 
o al llarg dels propers dies. Admet que van plantejar 
la xifra de 8.600 com una previsió de Grau III, i creu 
que no es van equivocar gaire. No sap, diu, si final-
ment s’arribarà a aquests 8.600, previsió feta amb el 
conjunt de dades de l’Estat, la Generalitat, i altres. 
Per tant, de les 7.257 valoracions de Grau III d’en-
guany algunes esdevindran programes d’intervenció. 
Creu que això els pot situar, al llarg dels propers dos 
o tres mesos, per sobre dels 8.000 programes de 
Grau III realitzats. Reconeix que sempre hi haurà un 
petit degoteig de persones de Grau III la sol·licitud de 
les quals no es va registrar en el moment en què la 
Llei establia el seu dret a fer-ho. 

Admet que hi ha un percentatge de prestacions de 
cuidador no professional superior al previst inicial-
ment, i creu que això té dues explicacions. Una, té a 
veure amb el fet que encara no s’han universalitzat 
els serveis de la cartera, per exemple el SAD: el SAD 
estarà universalitzat el 2009, almenys a la ciutat de 
Barcelona. Quan això sigui així, continua, segura-
ment hi haurà prestacions vinculades a SAD en per-
centatge superior a les actuals, i aquest 70% queda-
rà reduït, però també és cert que s’han trobat amb un 
nombre de famílies superior al previst, que vol man-
tenir les atencions i la cura de les persones al seu 
domicili, encara que aquesta persona tingui una situ-
ació de dependència elevada. Creu que ambdós 
factors han d’anar jugant, i s’ha de veure com evolu-
ciona això en el futur. En la mesura que es generen 
places i s’universalitzen drets, pensa que aquest 
70% es reduirà, però probablement no tant com es 
preveia inicialment, atès que l’opció per la cura do-
miciliària és molt potent a la ciutat. 

Pel que fa a l’impacte en l’ocupació, admet que és 
una dada que cal anar afinant i li agradaria que po-
gués acabar reflectida en els informes trimestrals. 
Per exemple, en el sistema d’atenció domiciliària es 
passa de poc més d’un milió d’hores a dos milions. 
Sens dubte, assevera, en un servei que és molt in-
tensiu en ocupació, això significa un enorme incre-
ment. El problema, aclareix, rau en el fet que hi ha 
un cert coll d’ampolla, com ja s’ha comentat algun 
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cop, en els sistemes de formació de les treballadores 
familiars que vagin proveint-ne un nombre suficient 
com per poder absorbir aquests dos milions d’hores 
d’atenció domiciliària que hi haurà a la ciutat en el 
2009. 

Quant al tema del pressupost, intentarà esbrinar 
quin és el vinculat a la dependència a la ciutat de 
Barcelona; en tot cas, estarà molt vinculat a la incor-
poració de nou personal i al desplegament del siste-
ma de serveis socials bàsics. Destaca que la dispo-
sició transitòria segona de la Llei de serveis socials 
estableix que per al 30 de desembre de 2009 han 
d’estar en vigor les noves ràtios de treballadors i 
treballadores i d’educadors i educadores. A Barcelo-
na, apunta, significa passar de 495 professionals a 
711; el que s’ha fet, com a opció, des de l’Ajun-
tament de Barcelona, ha estat prioritzar l’entrada de 
treballadores socials vinculades a la dependència de 
tal manera que tota la part socioeducativa es deixa 
per a un fase posterior. Confirma que enguany hi ha 
60 treballadores socials incorporades exclusivament 
a l’atenció a la dependència i a la realització de PIA a 
la ciutat; el que passa és que el conjunt de treballa-
dores socials de la primària també gestiona, per 
exemple, l’assignació del SAD vinculat a la depen-
dència. 

Creu que des de l’Ajuntament s’ha fet una molt 
bona feina de planificació, res no s’ha fet sobre la 
marxa, com s’ha posat de manifest als diferents in-
formes i amb l’encaix de tot això en el desplegament 
del nou model de serveis socials bàsics. Però també, 
afirma, el procés de desplegament d’aquesta llei és 
molt complex i s’ha de millorar intentant reduir 
aquesta complexitat, així com obtenir més recursos. 
Creu que a la ciutat de Barcelona l’aportació que 
enguany fa el Consorci de Serveis Socials és impor-
tantíssima i ja va en aquesta línia; és a dir, 
l’existència a Barcelona d’un consorci que, per 
exemple, té capacitat de sistematitzar tota la infor-
mació que permet fer les valoracions i emetre les 
resolucions de les valoracions, és importantíssim. 
Per tant, conclou, cal seguir treballant en la millora 
de la gestió del procés. 

Calen més recursos, insisteix, ja ho deien l’any 
passat. Creu que els 600 milions addicionals que 
preveu el pressupost de l’Estat per al 2009 –i que 
arribaran a Catalunya i a Barcelona– són una bona 
notícia, atès que hi hauran més recursos que el 
2008, i, aleshores, s’haurà de valorar si aquests re-
cursos seran suficients o caldrà també, des de 
l’Ajuntament, exigir al conjunt de les administracions 
–la Generalitat i l’Estat– que es posin damunt la taula 
tots els recursos per poder generar les prestacions 
dels drets generats i, per tant, poder-los aplicar. 

Admet que a l’informe no figura el nombre absolut 
de persones que enguany perceben la prestació, i 
s’ha fet per un principi de prudència: de totes les 

dades que es posen damunt la taula, és l’única que 
no passa ni per l’Ajuntament ni pel Consorci, és a dir, 
és una dada que facilita directament el Departament 
d’Acció Social i Ciutadania, i, per tant, cada mes 
evoluciona en funció dels pagaments i les prestaci-
ons que aquest fa. 

Amb relació a la intervenció de la Sra. Esteller, vol 
fer una última precisió: la llista d’espera no té les 
xifres que ella diu. Creu que el concepte "llista 
d’espera" no és apropiat; és a dir, el fet que actual-
ment hi hagi quasi 34.000 persones amb sol·licitud 
registrades és en si una dada molt positiva. Evident-
ment, afirma, també el preocupa molt que hi hagi 
gent amb la sol·licitud registrada que no tingui la 
valoració, o persones valorades que no tinguin el 
PIA: cada dia treballen, precisament, perquè això 
millori. La dada que el preocuparia, diu, és que, des-
prés de gairebé dos anys de l’aplicació de la Llei de 
la dependència, a Barcelona la taxa de registre de 
sol·licituds fos molt baixa, perquè això significaria 
que no s’ha arribat, mitjançant la informació i la co-
municació, a la gent, i que les persones no són 
conscients del seu dret a registrar sol·licituds: que 
avui hi hagi 34.000 persones integrades al sistema a 
la ciutat és la prova que s’ha fet bé. Recorda que en 
el tercer trimestre del 2008 s’ha incrementat al 32% 
els PIA i al 21% les valoracions, per tant, estan tam-
bé treballant, i molt positivament, en la reducció de la 
llista d’espera. 

La Sra. Fandos agraeix el que el Sr. Gomà ha dit, 
tot i que no entén per què no els pot donar les dades 
de les prestacions efectives, quan altres cops ho ha 
fet. Potser és la prudència d’ara, cosa que abans no 
hi era. Suposa que com que les xifres són tan dolen-
tes, com que potser té problemes per fer efectives 
aquestes prestacions, no les vol facilitar. 

D’altra banda, celebra que s’hagi arribat a molta 
gent i que aquesta hagi entrat als registres, però diu 
que això no és mèrit només seu: li recorda que, entre 
d’altres coses, el Govern de Zapatero ho va anunciar 
per televisió. És veritat, afegeix, que la gent ho sabia, 
i que és un sector de població que està molt pendent 
dels ajuts que se’ls puguin donar, perquè en tenen 
necessitat i perquè fa temps que els estan esperant. 
No vol treure mèrits a ningú, insisteix, però creu que 
ha estat feina de tothom, i molt especialment de les 
entitats que treballen al sector, que han insistit molt 
per què la gent que forma part de les seves entitats 
entrés aquestes sol·licituds. 

El que sí que són responsabilitat del Sr. Gomà són 
les llistes d’espera, assevera. Admet que ja hi ha uns 
centres de serveis socials, que abans hi havia moltes 
llistes d’espera, que ara s’incrementen, però els pre-
ocupa especialment que cada cop hi ha més gent 
amb dret al servei de la dependència, perquè com 
més baix és el grau, més gent el pot sol·licitar. De-
dueix, aleshores, que si en aquest període s’està 
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incrementant, això anirà a més. Per tant, insisteix 
que es posa a disposició del Sr. Gomà perquè no vol 
venir aquí només a criticar –que hi ha més llista 
d’espera, no s’estan cobrant les prestacions, porten 
dos anys i escaig d’endarreriment, etc.–, vol que això 
s’arregli, perquè al final són els ciutadans els perjudi-
cats. 

Agrairia que tots aquests temes s’incorporin poc a 
poc als informes. 

La Sra. Esteller vol fer algunes precisions al Sr. 
Gomà, el vocabulari del qual sempre camufla la reali-
tat, cosa que aconsegueix, perquè veritablement 
sempre confon la gent, però no pas a la gent que 
està esperant rebre una prestació per dependència a 
casa seva i que ha de fer front a unes despeses que 
no pot assumir. Al contrari, creu que els fa moltíssi-
ma ràbia veure com el Sr. Gomà els qualifica només 
de persones que han rebut la informació i que pro-
bablement han exercit un dret que tenen. D’aquestes 
persones, recorda, 15.321 (un 54,89% de les perso-
nes que han sol·licitat aquesta valoració) estan espe-
rant ser valorades; i són persones que tenen moltes 
necessitats i que, per endarreriment i pel fracàs que 
ha estat l’aplicació d’aquesta Llei, no poden rebre 
allò que se’ls va prometre. 

Afirma que hi ha gent que ha demanat crèdits per 
fer front a pagament de residències, perquè no po-
den estar a casa, i aquesta gent, sovint, no pot conti-
nuar pagant, perquè no té els recursos, i la Generali-
tat, en aquest cas l’Estat, i també l’Ajuntament de 
Barcelona, tenen la seva part de culpa què això pas-
si. Els drets que se’ls van reconèixer en el seu mo-
ment, insisteix, no s’estan fent efectius, i això es va 
acumulant, perquè aquestes 15.321 persones que 
estan en llistes d’espera, que han fet la seva 
sol·licitud i que estan esperant que se’ls valori, jun-
tament amb les 5.702 persones a les quals ja se’ls 
ha fet la valoració, estan pendents que se’ls faci el 
PIA, pendents de cobrar aquesta prestació. Tot això, 
assevera, suma 9.658 persones. 

Proposa que en lloc de "llista d’espera" se’n digui 
"persones pendents de cobrar", atès que tenen el 
seu dret reconegut i han estat valorades com a Grau 
III. Vol saber, de totes aquestes persones, quantes 
rebran prestació, ja que només hi ha una dada al 
respecte, que és la facilitada pel Sr. Gomà el mes de 
març: 450 persones. I d’aquestes 9.658 persones 
que estan esperant a Barcelona, vol saber des de 
quan ho fan. Tant li és que la dada la proporcioni el 
Departament d’Acció Social, atès que és el Sr. Gomà 
qui l’hauria de tenir i de transmetre, tot i que en 
aquest cas no se’n fes responsable. 

Reclama aquesta informació i, sobretot, que quan-
tifiqui. Recorda que abans que s’apliqués la Llei ja va 
demanar quina quantificació tenia l’Ajuntament de 
Barcelona per tal de ser actiu i negociar, juntament 
amb la Generalitat, el conveni amb l’Estat; després 

es va fer aquella ampliació de sis milions d’euros, i 
fins i tot el Grup d’ERC al Congrés va demanar una 
modificació de la Llei per incrementar el conveni. 
Afirma que el finançament de la Llei de la dependèn-
cia ha estat un fracàs absolut, l’equip de govern no 
ha reclamat el que havia de reclamar en el seu mo-
ment, el conveni es va signar sota mínims i, a sobre, 
s’ha agreujat aquesta manca de voluntat de fer efec-
tiu el compliment de la Llei. 

Li pregunta al Sr. Gomà que, com a regidor 
d’Acció Social, davant la Generalitat –atès que 
aquesta, quan reclama diners a l’Estat, ho ha de 
quantificar en base a uns números–, en quant quanti-
fica el que necessita la ciutat de Barcelona per com-
plir aquesta Llei. 

El Sr. Gomà creu que aquestes xifres demostren 
que al llarg del 2008 s’ha produït un increment subs-
tancial de la cobertura, que aproximadament una ter-
cera part de les persones que enguany ja tenen el seu 
PIA –i una bona part de les que estan cobrant presta-
cions– l’any 2007 no tenien cap mena de cobertura ni 
prestació pública. Afirma que s’està avançant subs-
tancialment en els nivells de cobertura pública a la 
ciutat i, a més, en la intensitat d’aquesta protecció: les 
persones que ja estaven cobertes tenien, la gran ma-
joria, moltes menys hores d’atenció domiciliària de les 
que tenen ara, o tenien prestacions econòmiques molt 
inferiors a les que tenen ara. Per tant, conclou, s’ha 
produït un doble avenç, en taxa de cobertura i en 
intensitat de protecció per cadascuna de les presta-
cions o dels serveis assignats. 

Fa constar que avui hi ha 14.000 valoracions amb 
dret, gairebé 9.000 programes d’intervenció fets a 
Barcelona: quan el PP va deixar de governar, a Bar-
celona hi havia zero sol·licituds, zero valoracions i 
zero PIA. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
c) Proposicions 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
3. La Comissió d’Acció Social i Ciutadania insta al 

Govern municipal per tal que presenti a la major bre-
vetat el programa d’activitats transversals, que en-
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globi accions educatives, de lleure, consum respon-
sable, esportives, sanitàries i socials, per promoure 
la recerca, el coneixement i la informació a la ciuta-
dania sobre la prevenció dels possibles trastorns 
associats amb el canvi tecnològic i l’addicció als jocs 
digitals, en els termes indicats en la proposició pre-
sentada en sessió de 19 de febrer de 2008 a aquesta 
Comissió; Així mateix, s’insta al Govern municipal a 
que inclogui un estudi sobre les conductes addictives 
dels joves de la nostra ciutat. 

La Sra. Fandos explica que aquesta proposició és 
la continuació d’una que ja van presentar el febrer de 
l’any passat. Aleshores, demanaven –i de fet van 
aconseguir molts canvis– l’aprovació d’una proposi-
ció que pretenia desenvolupar una sèrie de progra-
mes d’activitats transversals que englobava accions 
educatives, de lleure, consum responsable, esporti-
ves, sanitàries i socials, etc., per prevenir els possi-
bles trastorns associats amb el que seria l’addicció 
als jocs digitals. 

Creu que aquesta qüestió afecta molt especial-
ment els pares i mares que tenen nens petits i, so-
bretot, adolescents i joves, que ara comproven que 
passen moltíssimes hores davant de l’ordinador o de 
la PlayStation, de noves tecnologies que poden arri-
bar a crear addicció, com constaten certs estudis 
realitzats. Creu, però, que aquests estudis no s’han 
fet a Barcelona, a Catalunya, sinó més aviat a escala 
internacional. De fet, afegeix, hi ha qui diu que 
aquesta generació ja no treballa sobre el paper, sinó 
que bàsicament ho fa amb el teclat. Pensa que tot 
això té uns efectes molt positius, però també molt 
negatius si deriva en una addicció. 

Recorda que van aconseguir que s’aprovés aque-
lla proposta, perquè els van comentar que l’any 2007 
la Plataforma Mediterrània per l’Estudi del Joc Res-
ponsable celebrava que el 2009 seria l’any del joc 
responsable; van demanar de fer un seguit de pro-
postes en aquesta línia i, llegint l’acta, el Sr. Martí va 
proposar –i el seu grup ho va acceptar– de no dei-
xar-ho tancat en un any, sinó que anés més enllà. 

Sol·licita –atès que la gent de la Plataforma no té 
coneixement que s’estiguin fent aquestes activitats, 
tot i que confia que sí que se n’hagin fet– que es 
presenti en el menor temps possible el programa 
d’activitats i que es faci un estudi autòcton sobre 
conductes addictives referides al joc entre els joves 
de la ciutat. 

La Sra. Esteller avança el vot favorable del seu 
grup a aquesta proposta, igual que ho va fer amb la 
primera que es va presentar. Recorda que des del 
PP han presentat algunes iniciatives –fins i tot a la 
Comissió de Promoció Econòmica– per tractar 
aquests temes i, especialment, per donar resposta a 
l’increment de les addiccions als videojocs, etc. Afir-
ma que aquesta mena d’addiccions generen proble-
mes de conducta que provoquen aïllament social, 

inestabilitat familiar i poc rendiment, i que molts pa-
res desconeixen els efectes que poden tenir les no-
ves tecnologies –en aquest cas, aquestes addicci-
ons– en els seus fills, i és necessari que tinguin 
coneixement dels perills que això implica. Espera 
que l’Ajuntament endegui aquest estudi, per tal 
d’incidir en la prevenció i en la resolució d’aquesta 
mena d’addiccions. 

La Sra. Capella diu que ERC donarà suport a la 
proposició com ja va fer a la presentada a la Comis-
sió del 19 de febrer de 2008, tot fent èmfasi en un 
parell de coses. Recorda que el seu grup també va 
presentar el desembre del 2007 a la Comissió 
d’Acció Social i Ciutadania una proposició on es par-
lava de l’ús responsable de les noves tecnologies i la 
necessitat de seguir les recomanacions que ja ales-
hores proposava la UNESCO. Tot admetent, que hi 
ha qui pensa que no es tracta d’addiccions, sinó de 
trastorns de la conducta, seria bo tenir una radiogra-
fia clara, tal com ja es proposava en aquella proposi-
ció, de què fan els joves a les hores lleure i quin grau 
de trastorn pot provocar l’ús indegut de les noves 
tecnologies, així com saber si la terminologia que 
s’està emprant enguany és o no l’adequada, perquè 
s’aplica el terme addicció de forma generalitzada al 
consum abusiu de moltes substàncies, quan n’hi ha 
que sí provoquen alteracions, no únicament conduc-
tuals, sinó psíquiques i, a més, amb deteriorament 
físic, que és determinable; en canvi, segons apunten 
els estudis –que efectivament s’han realitzat fora del 
territori espanyol– es tracta de trastorns conductuals 
que no van més enllà de la temporalitat un cop es 
deixa d’utilitzar indegudament el joc o les noves tec-
nologies. 

La Sra. Ribas recorda que el 19 de febrer el Sr. 
Martí va dir a la Comissió d’Acció Social i Ciutadania 
que és un problema que cal abordar i tenir-ne cons-
ciència, que és bo que les administracions públiques 
liderin un procés de presa de consciència amb acci-
ons concretes, i que no és un tema de competència 
municipal, sinó que cal actuar conjuntament amb del 
Govern de la Generalitat. Afegeix que, des d’ales-
hores, el govern municipal no ha estat sense fer res. 
Admet que aquest programa d’activitats transversals 
no està enguany formalment escrit, però sí que 
s’està abordant la qüestió. 

Informa que l’estudi que demanen ha estat ende-
gat i tracta sobre conductes addictives, entre come-
tes, entre els joves de la ciutat; i ho diu així, explica, 
perquè enguany el consens científic és que el lligam 
excessiu a les noves tecnologies, que inclou també 
el joc digital, no es considera una addicció en tant 
que no provoca canvis en el cervell, sinó trastorns 
conductuals. Afegeix, però, que més enllà d’aquest 
debat han encarregat a l’Agència de Salut Pública de 
Barcelona un ampli estudi sobre conductes en ado-
lescents i joves a la ciutat, incloent-hi també tot el 
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que és el desenvolupament de les TIC i del joc digi-
tal. Aquest informe, explica, ha passat ja a la fase de 
recollida de dades, i ara s’entra a l’avaluació 
d’aquestes dades i de la informació que d’elles se’n 
desprèn; espera que pugui ser accessible passat 
l’estiu. Explica que aquest estudi s’ha realitzat se-
guint el mandat del Pla d’actuació municipal de 
l’àmbit de salut (l’objectiu 5.5.4.3), i pensa que ha de 
ser un punt bàsic per poder dimensionar de forma 
comparada el problema dins l’adolescència i la jo-
ventut barcelonines i, a partir d’aquí, plantejar-se la 
dimensió de les actuacions a fer. 

Han seguit col·laborant estretament, comenta, 
amb la Plataforma Mediterrània per l’Estudi del Joc 
Responsable, han participat en tots els congressos 
organitzats per aquesta entitat, també han iniciat 
converses amb la Generalitat i, sobretot, han iniciat 
un treball en comú amb les diverses àrees munici-
pals que, com diu el text de la proposició, estan im-
plicades en aquest programa i ja estan en molts dels 
casos fent coses en aquest sentit. Diu que podria 
parlar de les activitats que es fan quant a prevenció 
des de l’àmbit de salut, però en coneix també algu-
nes dels altres àmbits. Per això, conclou, els grups 
del govern donen suport a aquesta iniciativa i es 
comprometen a difondre els resultats de l’estudi i 
aquest programa més formal d’accions transversals 
tan aviat com els sigui possible. 

La Sra. Fandos agraeix el suport de tots els grups 
i demana que quan estigui l’estudi fet, els el faci arri-
bar, sobretot a la Plataforma, que és qui els va fer la 
sol·licitud. D’altra banda, atès que ja ha passat un 
any, agrairia que presentessin aviat aquest programa 
d’accions transversals, si no aplicades com a mínim 
dissenyades, bé a aquesta Comissió, bé a ells direc-
tament. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la 
Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
4. La Comissió d’Acció Social i Ciutadania acorda 

instar al Govern municipal a: I. Instar, a través del 
Consorci Sanitari de Barcelona, a establir quatre 
centres més d’atenció primària continuada amb un 
horari de 24 hores, als Districtes de Sants-Montjuïc, 
Sarrià-Sant Gervasi, Gràcia i Horta-Guinardó, de 
forma que els ciutadans disposin com a mínim d’un 
centre a cada Districte, en el període d’activació del 
Pla Integral d’Urgències de Catalunya. II. Instar, a 
traves del Consorci Sanitari de Barcelona, a implan-
tar els cinc Centre d’Urgències d’Atenció Primària 
que manquen a Barcelona, d’acord amb el desple-
gament del nou model d’organització de l’atenció 
primària i d’urgències de l’atenció primària. 

La Sra. Esteller explica que amb aquesta proposta 
volen pal·liar l’increment de gent que assisteix a les 
urgències hospitalàries en època de grip. Diu que 
malgrat el que suposa el Pla integral d’urgències a 
Catalunya a Barcelona, l’increment en reforços de 
dotacions de professionals i d’obertura de centres 
dins del que és la xarxa, molts pacients continuen 
anant als hospitals en comptes d’anar als CAP, entre 
d’altres coses perquè no els mereixen prou confiança 
o perquè els fan totes les proves en un moment; és a 
dir, l’Administració no ha estat capaç de canviar 
aquestes conductes. Val a dir, assevera, que molta 
gent que s’ha adreçat a aquests centres, en ocasions 
tampoc ha obtingut la resposta esperada. 

Creu que als districtes de Sants-Monjtuïc, Sarrià-
Sant Gervasi, Gràcia i Horta-Guinardó, on no hi ha 
un CAP les 24 hores, hi calen aquests centres. 

Diu tenir coneixement, a través dels programes 
existents, que està previst fer un CUAP a Sant Martí i 
un a Sant Andreu, i recorda que enguany ja hi ha el 
CUAP de Manso. Afegeix que atès que els CUAP 
tenen molta més capacitat de resolució, amb equips 
mèdics i d’assistència que poden donar resposta a 
aquests casos, i les ràtios que estableix la pròpia 
normativa de la Generalitat en funció de les dotze 
àrees bàsiques, és necessari que a Barcelona hi 
hagi aquests quatre CUAP més dels previstos per tal 
de resoldre aquest problema i alliberar així, també, 
els centres hospitalaris. 

El Sr. Ardanuy dóna el seu suport a la iniciativa, 
entre d’altres motius per poder millorar el servei als 
usuaris i alliberar la pressió dels serveis d’urgències 
dels centres hospitalaris, que són els que recullen i 
atenen la gran part de demandes d’assistència pel 
que fa a urgències. 

La Sra. Capella diu que no donarà suport a la pro-
posició, perquè conceptualment no hi està d’acord. 
Creu que als CAP ja s’han incrementat els horaris 
d’atenció i, per tant, d’acord amb el Conveni signat el 
8 d’octubre de 2008 entre la Generalitat de Catalu-
nya i el Consorci Sanitari de Barcelona, ja hi ha pre-
vistos centres d’urgències d’atenció primària: el de 
Sagrada Família; la construcció del nou centre del 
nord d’Horta; l’ampliació del projecte de Cotxeres 
Borbó, que serà un centre d’urgències d’atenció pri-
mària, i el CAP de Sant Martí, que incorpora un nou 
CUAP. 

Aposta per diferenciar clarament el que és el cen-
tre d’assistència primària del que ha de ser el 
d’urgències. Admet que es continuen col·lapsant les 
urgències hospitalàries, però sovint potser per la 
manca d’informació dels propis usuaris, per la como-
ditat que els suposa, o per la llegenda urbana que 
diu que si es va a urgències l’atenció és molt més 
bona que no a un centre més petit o un centre més 
proper al barri o al districte. 
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Creu que les urgències ja estan resoltes, bé a tra-
vés dels serveis d’atenció telefònica, que sovint reso-
len situacions urgents, com una febrada o quelcom 
que el metge pot atendre directament i donar la solu-
ció, bé a través dels centres d’urgència d’atenció 
primària, que són els que vénen i han de venir a 
descongestionar les urgències hospitalàries. 

En definitiva, resumeix, cal prioritzar i optimitzar 
els recursos disponibles; hi ha una planificació impor-
tant d’equipaments sanitaris a la ciutat de Barcelona, 
i un cop estigui desplegada la situació variarà subs-
tancialment. Òbviament, afegeix, alhora caldrà infor-
mar, fer pedagogia del que representa cada centre 
d’atenció, i que la seva construcció i funcionament 
respongui a la finalitat que persegueix, perquè la 
ciutadania pugui fer-ne un ús adequat. 

La Sra. Ribas manifesta que tampoc no està 
d’acord amb aquesta proposició, i remet al nou Con-
veni de millora de la xarxa sanitària a Barcelona que 
van signar l’alcalde i la consellera fa tres mesos, que 
inclou ja aquests cinc CUAP, i no només els té pre-
sents, sinó que tots ells estan ja en algun punt del 
procés: Cotxeres Borbó i CUAP Sant Martí ja estan 
en construcció i és d’esperar que entre 2010-2011 
l’un i l’altre entrin en funcionament; el CAP de Sant 
Andreu també està previst per al 2010, són unes 
obres de molt menor complexitat, i enguany s’està 
elaborant el projecte; quant al CUAP d’Horta està 
pràcticament tancat un acord amb la propietat de la 
Clínica Carmelitana on s’ubicarà –són simplement 
unes obres d’adequació– i s’està fent tot el possible 
perquè pugui entrar en funcionament abans de l’inici 
del proper PIUC; i pel que fa al Dos de Maig-Sagrada 
Família s’està acabant el pla funcional i aviat 
s’encarregarà el projecte, i s’està treballant perquè el 
2010 pugui estar obert. Queda clar, conclou, que 
l’Ajuntament ha instat i seguirà instant el Consorci 
Sanitari de Barcelona per posar al dia els serveis 
d’urgències no hospitalàries a la ciutat de Barcelona. 

Aclareix que els centres d’atenció primària conti-
nuada són, de fet, en la majoria dels casos, tret 
d’alguna excepció, un metge de medicina general i 
una infermera, sense cap més mena de suport humà 
ni tecnològic. Per tant, afirma, això tenia un sentit en 
el passat; enguany, acabada ja la reforma de 
l’atenció primària, els metges dels CAP visiten en un 
període molt més dilatat de temps, i els CAP estan 
oberts també més temps. Recomana que l’assis-
tència de caire més generalista sigui duta a terme pel 
metge que coneix els pacients, i si això no és possi-
ble, almenys al centre on tenen la història clínica del 
pacient. I si el que cal és una assistència urgent, 
amb major capacitat resolutiva que la d’un centre 
d’atenció continuada i fins i tot que en els primers 
nivells d’urgències assimilable a la d’un gran hospi-
tal, afirma que Barcelona ha fet una aposta pels 
CUAP, per una assistència especialitzada, amb un 

suport tècnic, un personal experimentat, amb rotació 
hospitalària, però especialment, i el més important, 
amb tècniques complementàries com anàlisis clíni-
ques, radiologia, etc. 

Que Barcelona hagi apostat pels CUAP no signifi-
ca, afirma, tancar els centres d’atenció continuada 
que estan en funcionament, però sí que conforme es 
desenvolupi aquesta línia dels CUAP, potser en al-
guns casos, com ja s’ha fet, caldrà replantejar-ne el 
seu funcionament. 

Comenta que a Sants-Montjuïc hi ha dos CAP –el 
Carles Riba, 24 hores d’atenció, i el de Numància, 
que tanca a les 12 de la nit des que ha obert el 
CUAP Manso, perquè aquest, per la seva situació 
geogràfica, també dóna servei a aquell sector de 
Sants, i s’està avaluant, tot i que no està previst al 
Conveni de millora de la xarxa sanitària, si caldrà o 
no obrir un nou CUAP en aquest districte–; a Sarrià-
Sant Gervasi s’han reforçat les urgències a l’Hospital 
Plató, fins i tot amb llits per a ingressos, el qual ofe-
reix també aquest servei d’urgències de proximitat; a 
Gràcia aquest servei d’urgència de proximitat el dóna 
l’Hospital de l’Esperança, vinculat funcionalment a 
l’Hospital de Sant Pau; i a Horta-Guinardó, el 2010 
s’ha d’obrir aquest nou CUAP d’Horta a la Clínica 
Carmelitana, que molt probablement substituirà el 
centre d’atenció continuada que hi ha enguany.  

La Sra. Esteller diu que s’han incorporat molts 
centres d’atenció continuada i, en canvi, no consten 
com a tal, perquè hi ha uns que els festius no estan 
oberts i d’altres que només obren a temps parcial, i 
no atenen totes les hores que caldria. Creu que la 
Sra. Ribas està donant una informació incompleta, 
perquè a Sarrià-Sant Gervasi no obren els 7 dies de 
la setmana les 24 hores del dia.  

Puntualitza que està parlant del CAP, que és el 
que ha de ser el centre d’atenció continuada, no 
d’hospitals. Reclama que aquests centres d’atenció 
continuada obrin les 24 hores fins que no hi hagi 
aquests CUAP, que caldria implantar quant més 
aviat millor –tret del de Manso, que ja està obert– 
perquè al ritme que va el calendari d’execució passa-
rà temps abans de poder disposar d’aquests CUAP. 
Prefereix els CUAP als centres, però fins que aquells 
no estiguin operatius cal tenir els centres, com a 
mínim un per districte. 

La Sra. Ribas diu que per urgències hospitalàries 
a la ciutat s’entén els quatre grans hospitals; per tant, 
estan treballant perquè aquesta xarxa de petits hos-
pitals (la Plató, la Sagrada Família, etc.) s’incorporin 
d’una manera o una altra en l’atenció pública sanità-
ria, considerant-los com a urgències de proximitat, 
atès que fan la mateixa feina que un CAP i tenen el 
mateix poder de resolució que un CUAP. Afegeix que 
si l’atenció que algú precisa, per exemple a les 12 de 
la nit, no és urgent, ha d’esperar i anar al seu CAP, 
al seu metge de capçalera, que tindrà la seva història 
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clínica al davant; si és urgent, no ha d’anar a un cen-
tre d’atenció continuada perquè la parella metge-
infermera té molt poc poder de resolució, sinó que ha 
d’anar a un d’aquests centres d’urgències de proxi-
mitat en forma de CUAP o a un d’aquests hospitals 
que funcionen exactament com un CUAP; en tot cas, 
aquests hospitals seran els que diran si cal adreçar-
se a un dels quatre grans hospitals de la ciutat. 

El Sr. Martí expressa el vot contrari del PSC, el Sr. 
Gomà expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el Sr. 
Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot contrari d’ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
5. La Comissió d’Acció Social i Ciutadania acorda 

la presentació, a la propera comissió, del balanç de 
l’operatiu especial de suport a persones sense sostre 
desplegat aquest hivern. 

La Sra. Capella creu que seria bo que a la propera 
comissió es presentés el que sol·licita. 

Això, exposa, enllaça amb la comissió del mes de 
novembre, en què es va aprovar una proposició en el 
sentit d’incorporar i readaptar equipaments ja exis-
tents per oferir sortides a persones sense sostre, 
però també amb manca de capacitat de poder inse-
rir-se en el sistema social immediatament. També té 
a veure, afegeix, amb la pregunta que va formular 
ERC en el sentit de si se sabia realment les perso-
nes que podien ser usuàries dels equipaments per 
cobrir les necessitats de les persones sense sostre. 
Creu que seria bo que s’aportés un balanç real de 
quin ha estat el resultat de la previsió feta des de 
l’Ajuntament de Barcelona, i més en una situació 
com la que s’ha viscut aquest hivern, en la qual s’ha 
necessitat donar sostre degut a la situació climatolò-
gica. 

La Sra. Homs diu que es posiciona a favor i, si el 
govern hi assenteix, faria la valoració un cop es pre-
sentés l’informe. 

La Sra. Martín manifesta que donarà suport a 
aquesta proposta. 

El Sr. Gomà diu que donarà suport a la proposició 
d’ERC i es compromet a presentar el balanç de 
l’operatiu "Fred d’emergència" –que aquest hivern ha 
calgut activar durant quatre dies consecutius– a la 
propera comissió, i, a més, estarà en condicions de 
poder fer un balanç més ampli dels resultats de la 
xarxa estable d’atenció a persones vulnerables en el 
conjunt de la ciutat al llarg del 2008. 

Esmenta, amb tota la prudència que requereix el 
cas pel respecte a la privacitat, que la persona que 
va morir a Barcelona havia estat atesa pels serveis 
d’atenció a persones vulnerables de la ciutat i que 
l’autòpsia finalment ha revelat que va morir d’un in-
fart sense cap vinculació amb la climatologia. 

La Sra. Capella agraeix el suport de tots els grups 
municipals. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Homs expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Martín expressa el vot favorable del PP i la Sra. Ca-
pella expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
6. I. Que l’Ajuntament de Barcelona insti al Con-

sorci de Serveis Socials a l’obertura de l’oficina 
d’atenció al públic de dilluns a dissabte i en horari de 
matí i tarda, per tal de donar facilitats als beneficiaris 
de la Llei 39/2006 de Promoció de l’Autonomia Per-
sonal i Atenció a les Persones en Situació de De-
pendència i evitar els col·lapses que es produeixen 
actualment. II. Que l’Ajuntament de Barcelona insti al 
Consorci de Serveis Socials a agilitzar i assegurar el 
compliment dels terminis i els drets del beneficiaris 
establerts en la Llei 39/2006 de Promoció de 
l’Autonomia Personal i Atenció a les Persones en 
Situació de Dependència, mitjançant l’establiment 
d’un dispositiu de control de qualitat dels processos 
administratius que es porten a terme en el marc de 
l’aplicació de l’esmentada Llei. 

La Sra. Martín explica que han presentat aquest 
prec atenent les denúncies presentades per part dels 
beneficiaris de la Llei de la dependència quant als 
nombrosos endarreriments que s’estan produint en 
les tramitacions de les sol·licituds de les ajudes res-
pecte als terminis inicialment establerts per la Llei. 
Els beneficiaris, diu, davant d’aquesta situació i pre-
ocupats per la manca d’informació, s’adrecen a 
l’Administració per conèixer l’estat de la seva sol·li-
citud i si existeix algun problema, però resulta que si 
intenten fer la consulta telefònica, la línia sempre 
està col·lapsada. Explica que si algú vol parlar sobre 
la Llei de la dependència, el contestador diu que ha 
de prémer l’1, però no obté cap resposta. Sembla 
ser, continua, que no tan sols no és possible contac-
tar amb aquest departament, sinó que tampoc amb 
altres departaments del Consorci perquè li aclareixin 
què passa. No queda cap altra solució, assevera, 
que desplaçar-se fins allà i fer la consulta personal-
ment als serveis d’atenció al públic del Consorci de 
Serveis Socials de Barcelona, al carrer València. 
Aleshores, comenta, es presenta una nova compli-
cació: l’oficina d’atenció al públic només obre tres 
dies a la setmana (dimarts, dimecres i dijous) de 9 a 
14 hores, i només un d’aquests dies atén un parell 
d’hores a la tarda, situació que està provocant veri-
tables col·lapses. 

Adverteix que aquesta situació no només perjudi-
ca els beneficiaris de la Llei, sinó també els mateixos 
professionals o administratius, que han de repartir el 
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seu temps en atendre el públic i fer el seguiment i la 
tramitació dels expedients; a tot això s’afegeix el fet 
de la lentitud amb què avança la Llei i la ineficiència 
en la seva aplicació, perjudicant la qualitat de vida de 
moltes persones amb discapacitat i, també, de les 
seves famílies. 

Enguany, informa, les valoracions duen un retard, 
com a mínim, d’uns sis mesos; hi ha fins i tot casos 
extrems que s’apropen a un any. Ja no es tracta no-
més, constata, del retard en fer els PIA; ara es tracta 
també d’un bloqueig en el tràmit de les valoracions, i 
pregunta per què es produeix aquesta situació. 

Recorda que en la seva intervenció el Sr. Gomà 
ha dit que el Consorci està fent una bona tasca, afir-
mació que comparteix, però creu que és a costa d’un 
sobreesforç de les persones que estan atenent 
aquesta oficina del Consorci i d’un retard molt gran 
en el tema de les valoracions. Coincideix amb el fet 
que la Llei necessita menys complexitat i més recur-
sos (en personal i en horari d’atenció al públic) per 
tal que la gent que s’hi dirigeix sigui atesa correcta-
ment. 

Conclou dient que el control de qualitat que 
s’esmenta a la proposició hauria de fer respectar els 
terminis que fixen les normatives i facilitar el segui-
ment dels procediments de petició d’ajudes per part 
dels ciutadans que les demanen; és justament en 
aquest sentit que també s’ha manifestat la síndica de 
greuges en resposta a les queixes que li arriben: "He 
recomanat al Consorci de Serveis Socials i al Depar-
tament d’Acció Social i Ciutadania de l’Ajuntament 
que vetllin per una gestió eficient i eficaç, amb total 
transparència, i que informi adequadament el ciutadà 
de la situació del seu expedient". 

El Sr. Gomà adverteix que la Sra. Martín ha intro-
duït una sèrie de valoracions i d’afirmacions que van 
molt més enllà del que és l’objecte del prec, moltes 
de les quals han estat ja debatudes i rebatudes en la 
compareixença que han fet, en l’últim informe trimes-
tral. Per tant, diu que se cenyirà estrictament al prec. 

El setembre-octubre del 2008, explica, el Consorci 
de Serveis Socials va endegar un nou servei 
d’atenció al públic: d’atenció directa (funciona, a ho-
res d’ara, tres dies a la setmana) i d’atenció telefòni-
ca (funciona els cinc dies de la setmana). Diu que 
des de la seva posada en funcionament fins ara 
s’han atès 3.459 persones (2.064 per la via telefòni-
ca i 1.395 per la via presencial), és a dir, més de mil 
atencions al mes, una xifra molt considerable. 

Assenyala que està previst de manera imminent el 
trasllat del servei a un nou espai, que oferirà les con-
dicions materials que permetran donar més i millor 
informació, i que és un objectiu del Consorci i de la 
seva recentment creada Direcció de Serveis i Recur-
sos ampliar i millorar el servei d’atenció tant telefòni-
ca com presencial. 

Recorda que, enguany, el Consorci sistematitza 
tota la informació que fa possible les valoracions; fa 
el seguiment i la validació de les valoracions, i, final-
ment, emet la resolució de grau i de nivell. Tot això 
alimenta una base de dades i un sistema d’in-
formació propi que el Consorci posa a disposició de 
les dues administracions consorciades i de la ciuta-
dania de forma directa. A partir d’aquí, insisteix, hi ha 
marge de millora i creu que en les properes setma-
nes i mesos el Consorci millorarà el seu sistema 
d’atenció en la mesura que les condicions materials 
ho faran possible. 

La Sra. Martín adverteix que el Sr. Gomà posa 
una mica en dubte els plantejaments que ella ha fet 
sobre el col·lapse d’aquesta oficina, quan és una 
realitat. Admet que si en un trimestre les sol·licituds 
s’han incrementat en quasi vuit mil més, és lògic que 
també la càrrega sigui superior. Proposa fer una 
anàlisi d’aquesta situació per comprovar que cal 
donar-li suport: poden fer una molt bona tasca, però 
s’està carregant en excés l’oficina. Insisteix que les 
seves xifres d’expedients pendents de valoració no 
coincideixen exactament amb les que el Sr. Gomà ha 
donat, les quals són molt inferiors a les que els ma-
teixos equips de serveis socials tenen. 

El Sr. Gomà diu que, atès que el sistema 
d’informació està perfectament unificat, i des de 
l’equip de base fins al Departament, passant per 
l’Ajuntament i el Consorci, les xifres són exactament 
les mateixes. Manifesta que el fet que en un trimes-
tre s’han fet 2.000 PIA i que en aquest mateix trimes-
tre hi ha hagut 3.000 serveis d’atenció directa o pre-
sencial al Consorci demostra que és un servei que 
està funcionant molt bé i que, precisament per això, 
segurament està patint una crisi de creixement; és a 
dir, la pressió que està rebent és un indicador del 
seu èxit i, per tant, de la seva necessitat de millora i 
d’ampliació en els propers mesos. 

Es dóna per tractat. 
7. I. Que l’Ajuntament de Barcelona disposi tots 

els recursos necessaris per tal de facilitar que les 
persones sense sostre utilitzin els serveis d’acolli-
ment i no romanguin al carrer, estacions de metro, 
caixers o altres indrets. II. Que s’intensifiquin i refor-
cin els recursos per tal d’eradicar la pràctica de la 
mendicitat a la ciutat i procurar la reinserció social 
d’aquestes persones. III. Es presenti una valoració 
detallada dels resultats assolits l’any 2008 pels plans 
d’actuació existents. 

La Sra. Martín comenta que els dies 6, 7 i 8 de 
gener l’Ajuntament va activar l’operatiu "Fred d’emer-
gència" per evitar que les persones sense sostre 
dormissin al carrer, però malgrat tot, són moltes les 
persones que varen passar la nit al ras. Ignora els 
motius, però malauradament, diu, aquesta situació 
va provocar la mort a una dona la nit del 9 de gener. 
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Al marge d’aquesta desgracia, prossegueix, i si bé 
és cert que es va donar acolliment temporal a 188 
indigents, gràcies als esforços de 47 professionals 
que van participar en la campanya, també és cert 
que moltes persones continuaren dormint al carrer, 
caixers, parcs, túnels, estacions de metro, etc. per 
manca de recursos assistencials suficients i ade-
quats. 

Segons es desprèn d’un dels últims estudis realit-
zats per l’Obra Social de Caixa Catalunya, explica, a 
Barcelona sembla ser que hi ha 1.878 persones sen-
se sostre, i d’aquestes, més del 46% viuen al carrer 
des de fa més d’un any sense rebre cap ajuda per 
allotjar-se. Tanmateix, continua, algunes d’aquestes 
persones, juntament amb d’altres que utilitzen les 
estacions de metro, etc., es dediquen també a la 
mendicitat, malgrat que aquestes últimes no neces-
sàriament dormen al carrer. 

Informa que les diferents institucions, tant públi-
ques com privades, intenten xifrar el nombre de per-
sones que practiquen la mendicitat sense posar-se 
d’acord: es parla que poden superar les 3.000. Al 
parc de l’Espanya Industrial, als voltants del Macba, 
als passadissos de moltes estacions afirma que es 
poden trobar grups de cinc o sis pidolaires, alguns 
d’ells en condicions bastant deplorables, alguns fins i 
tot amb problemes de discapacitat física greu o 
d’altres menes. Tota aquesta gent, adverteix, neces-
sita de tot el suport dels serveis socials per tal de 
poder-se inserir a la societat. Tant en el cas de les 
persones sense sostre com en el de les que practi-
quen la mendicitat, assevera, s’està davant de per-
sones que, per la seva situació personal, pateixen 
algun tipus de trastorn o deficiència. 

Admet que en ocasions es neguen a acceptar el 
seu trasllat a un centre cobert, negativa que sol anar 
lligada a les dificultats d’accedir als equipaments de 
què disposa l’Ajuntament degut a la seva saturació, 
però això no ha d’impedir que des dels serveis soci-
als s’utilitzin tots els recursos necessaris per convèn-
cer aquestes persones de la necessitat del seu tras-
llat, amb la col·laboració de psicòlegs o altres experts 
en l’atenció que aquestes precisen, i posar a la seva 
disposició els mitjans necessaris per acollir-les ade-
quadament. 

Sentencia que el Sr. Gomà, com a responsable de 
l’Àrea Social de l’Ajuntament, no pot acceptar que 
només una cinquena part de les persones que dor-
men habitualment al carrer hagin estat acollides per 
molts pocs dies, i excepcionalment, com a conse-
qüència de l’onada de fred i tornin al carrer la resta 
de l’any. Cal fer quelcom més, apunta, ja que tots els 
esforços dels professionals per oferir l’acolliment i 
convèncer aquestes persones després no tenen cap 
mena de continuïtat.  

El Sr. Gomà diu que la Sra. Martín torna a intro-
duir una colla de consideracions que van molt més 

enllà del prec, i, a més, li indigna que hagi construït 
el seu discurs sobre la base d’una mentida: ha dit 
que una dona va morir de fred i desatesa, quan en 
realitat va patir una aturada cardíaca. Dit això, expli-
ca que l’Ajuntament de Barcelona té dues xarxes 
d’actuacions per atendre les persones sense sostre: 
d’una banda, els serveis estables i, de l’altra, els que 
s’activen amb l’operació "Fred d’emergència". Diu que 
el 2005, com es va aprovar al Pla d’inclusió, l’Ajun-
tament tenia 5 equipaments i 380 places; avui en té 
12 i 973 respectivament (510 en centres de primera 
acollida i atencions bàsiques, 349 en centres d’in-
serció i 114 en habitatges d’inclusió). Això ha permès 
que, al llarg del 2008, s’hagin atès 4.799 persones 
vulnerables diferents, i l’any 2007 es van atendre 
4.010 (és a dir, l’atenció s’ha incrementat un 19,6%). 

Afegeix que al llarg del 2009 continuaran desple-
gant amb força i convenciment aquesta política mu-
nicipal amb l’obertura imminent de l’equipament del 
carrer Pujades, amb l’ampliació i millora del centre 
de Meridiana, amb 60 noves places de centre de dia 
a l’equipament de Nou Barris, amb un nou centre 
integral a Sarrià, amb 30-40 places noves d’habitatge 
d’inclusió i amb 3 nous educadors de carrer que se 
sumaran als 35 educadors que fan una atenció per-
manent a tota la gent que dorm al carrer. 

Afirma que el 2009 el pressupost serà de 17,7 mili-
ons d’euros, el que implica un increment del 15,7% 
amb relació als 15,3 milions del 2008. Creu que 
aquest conjunt de xifres demostren que l’atenció a les 
persones en situació d’exclusió severa a l’Ajuntament 
de Barcelona és una prioritat, que s’hi estan esmer-
çant molts esforços i que, a més, s’està fent a partir 
d’un model que permet la recuperació de l’autonomia 
personal i els vincles socials, per tant, del projecte de 
vida de totes i cadascuna d’aquestes persones. 

La Sra. Martín insisteix que el tema de la indigent 
va sortir a les notícies, que van relatar que, a zero 
graus, aquesta dona havia mort i que es faria l’au-
tòpsia, el resultat de la qual desconeix. Accepta que 
pot ser una aturada cardíaca, però es pregunta a 
conseqüència de què. Tanmateix, s’afanya a dir que 
si tant li molesta al Sr. Gomà la seva observació, la 
rectifica.  

Admet que en els últims anys s’han incrementat 
els pressupostos pel que fa a la inclusió social, però 
també que els resultats no responen a les expectati-
ves, i per tant la previsió de cobertura és insuficient. 
A més, afegeix, aquesta apreciació no la té només el 
PP, sinó que, per exemple, a l’informe de la Funda-
ció de la Caixa de Catalunya, el cap de programes i 
equipaments de Cáritas va dir que el problema prin-
cipal és la reticència dels sense sostre a fer ús dels 
equipaments públics, ja que les dimensions d’aquests 
espais, on poden arribar a dormir, temporalment, 60 
persones en una mateixa estança, la qual cosa ge-
nera desconfiança i propicia situacions d’inseguretat, 
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i que, per tant, amb una major oferta de places de 
baixa exigència –espais on només es va a dormir– i 
l’ampliació del període en què una mateixa persona 
pot romandre en aquesta mena d’equipament, es 
podria reduir el nombre de gent que viu al carrer. 

En resum, diu, va destacar que, més enllà del fun-
cionament d’aquest dispositiu d’emergència, fan falta 
més equipaments per a aquells que han seguit un 
tractament i han obtingut una certa autonomia. Afir-
ma que tant els experts municipals com els d’entitats 
socials coincideixen a dir que el dèficit de l’oferta 
residencial per a persones sense sostre és innegable 
i que les mancances es concentren, bàsicament, en 
els recursos de continuïtat i llarga durada, per tal que 
s’adaptin als diferents perfils i necessitats d’aquestes 
persones. La insuficiència dels recursos de llarga 
durada, assevera, comporta el mal ús i la saturació 
dels recursos residencials de primera acollida, i que 
es realitzin petites estades temporals en albergs per 
després tornar al carrer. 

El Sr. Gomà recorda que l’Ajuntament en aquest 
cas, i en aquesta política, com en d’altres polítiques 
socials, està treballant en xarxa amb les entitats 
d’acció social de la ciutat i, per tant, les xarxes i 
l’Ajuntament tenen una política única, compartida, 
concertada; que els equipaments municipals i els 
equipaments de les entitats estan integrats en una 
xarxa única –abans, quan ha presentat la mesura de 
centres oberts ha dit que la xarxa de centres oberts 
és l’exemple de la necessitat d’integració d’equipa-
ments públics i associatius–; que enguany no hi ha 
cap equipament de la xarxa de sense sostre que no 
sigui de qualitat –a cap d’ells hi dormen juntes sei-
xanta persones. Convida a la Sra. Martín a visitar un 
dia el nou equipament de Nou Barris: on hi ha habi-
tacions de quatre/sis persones. Una altra cosa, acla-
reix, és la posada en marxa, durant unes nits, quan 
s’activa l’operació "Fred d’emergència", de l’equipa-
ment de la Mar Bella. 

Destaca que l’informe que van fer l’Ajuntament i 
l’Obra Social de Caixa Catalunya dóna una altra 
dada molt important i que defineix molt bé el model 
d’atenció de Barcelona: el 85% de les persones inte-
grades en la xarxa d’atenció de persones vulnerables 
portaven al carrer pocs dies o setmanes, és a dir, 
que estan en el moment inicial del seu procés de 
desestructuració personal. Es tracta, diu, d’un model 
preventiu que s’està treballant no només com a Ajun-
tament, sinó amb les entitats, amb les quals, per cert, 
coincideixen que cal millorar i ampliar els serveis. Hi 
ha 35 educadors de carrer que estan específicament, 
cada dia i cada nit, treballant amb aquesta població. 
Barcelona, informa, dobla la taxa de Madrid, on, 
quan una persona entra en un equipament, normal-
ment porta mesos o anys al carrer. 

Assegura que abans no ha dit que ja no farien res 
més perquè els sembla que ja han arribat al màxim 

d’atenció, sinó que hi ha un pla de treball molt ambi-
ciós d’obertura d’equipaments, de millora integral, de 
més educadors al carrer per tal de perfeccionar i de 
millorar el model actual. A més, recorda, això ho 
marca el Pla d’inclusió, el qual culminaran en aquest 
mandat. Comparteixen amb les entitats d’Acció Soci-
al de la ciutat la diagnosi, els instruments i els objec-
tius; i gràcies a això doblaran les places d’habitatges 
d’inclusió en aquest mandat i incrementaran les pla-
ces de primera acollida. De fet, sentencia, ja ho es-
tan fent i ho han fet: quan es va aprovar el Pla 
d’inclusió hi havia 20 educadors de carrer, i ara en 
són 35; hi havia 300 places, i ja n’hi ha 1.000; hi 
havia 5 equipaments, i ja n’hi ha 12.  

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
8. En relació amb la infància en risc, quin nombre 

de beneficiaris s’han atès l’any 2008 i quin import s’ha 
dedicat a les entitats d’atenció a la infància en risc a la 
ciutat de Barcelona, tant per l’Ajuntament com pel 
Consorci de Serveis Socials? Quina previsió hi ha per 
a l’any 2009 pel que fa als beneficiaris i a les subven-
cions d’aquestes entitats per l’Ajuntament de Barcelo-
na i mitjançant el Consorci de Serveis Socials? 

La Sra. Fandos demana que aquesta pregunta es 
respongui per escrit. 

El Sr. Mulleras demana que la resposta es doni 
aquesta setmana i que es faci arribar als tres grups 
de l’oposició. 

Es dóna per tractada. 
9. Quin ha estat l’impacte de l’augment de l’atur, a 

nivell d’usuaris i sol·licituds d’atenció, en els serveis 
socials municipals? Hi ha prevista alguna mesura de 
reforç dels serveis socials municipals per donar as-
sistència a aquests nous demandants? 

La Sra. Homs diu que l’augment de l’atur registrat 
a la ciutat de Barcelona al llarg del 2008 ha posat en 
evidència la precària i inestable situació laboral de 
moltes persones. La situació de crisi econòmica, 
assevera, seguirà afectant els col·lectius més desfa-
vorits de la ciutat durant el 2009, sobretot aquelles 
persones ocupades en sectors vulnerables, com són 
els serveis i la construcció. Nombroses organitzaci-
ons de la societat civil que es dediquen a l’as-
sistència de persones i famílies en dificultats han 
constatat un augment en la demanda dels seus ser-
veis i fan front a un esgotament dels recursos dispo-
nibles per fer-hi front. 

El Sr. Gomà recorda que a la tardor passada ja en 
van poder avançar algunes xifres, també en resposta 
a una pregunta sobre com s’estava començant a 
notar aleshores l’impacte. Es fa difícil, explica, des-
triar l’impacte estrictament de l’atur; ell diria més 
aviat de les conseqüències socials de la crisi, és a 
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dir, del seu efecte en aquelles persones i famílies 
socialment vulnerables de la ciutat. 

Tancat l’exercici 2008, comenta que alguns indi-
cadors del balanç de l’any passat poden ser útils a 
l’hora de poder diagnosticar quins han estat els in-
crements. Pel que fa als serveis socials bàsics: s’ha 
tancat l’any amb 176.300 unitats d’atenció (un incre-
ment del 15% amb relació al 2007, que en van ser 
153.200), i en nombre de persones diferents ateses 
s’ha passat de 44.000 a 50.000 (un 13% d’incre-
ment). Creu que aquestes dues dades són molt sig-
nificatives perquè es refereixen a persones que 
s’adrecen directament als serveis socials bàsics. 
Admet que no hi figuren les derivacions o les perso-
nes ateses en els serveis especialitzats, però asse-
gura que el 2005, 2006 i 2007 els increments van ser 
del 3%, 4% i 5% respectivament. Per tant, observa 
l’existència d’un impacte diferencial de les noves 
situacions de crisi en persones, en famílies, que 
s’adrecen als serveis socials bàsics sol·licitant ajuda 
pel que fa a prestació econòmica, d’habitatge, de 
lloguer, d’educació, etc. 

Pel que fa a persones que enguany estan integra-
des en programes d’inclusió laboral: s’ha acabat el 
2008 amb 6.200 respecte de les 5.300 del 2007 (un 
17% més). 

Pel que fa a persones a les quals se’ls ha donat 
suport en accés a l’habitatge o que han cobrat o 
estan en procés de cobrar prestacions econòmiques 
d’habitatge, revela que el 2008 han estat 11.400, i el 
2007, 3.900, és a dir, el nombre s’ha multiplicat per 
tres d’un any per l’altre. 

Pel que fa a persones nouvingudes en procés 
d’acolliment, el SAIER i els serveis de mediació cul-
tural, explica que el 2008 s’han atès 28.400 perso-
nes, en comparació amb les 26.500 del 2007 (un 7% 
més). I creu que abans ha donat la xifra de persones 
sense sostre: 4.800 (un 19% més que l’any 2007, 
que en van ser 4.010). 

Conclou que, en termes generals, s’està veient 
uns increments en tots aquells serveis que són 
d’accés directe, que ocupen una forquilla que se 
situa entre el 7% i el 19%, i que la majoria dels in-
crements oscil·len entre el 13% i el 15%: aquest pot 
ser l’impacte de les noves situacions socials en els 
serveis socials d’atenció directa de l’Ajuntament de 
Barcelona. Creu que l’increment del 24,7% del pres-
supost per a l’any 2009 és el que els ha de permetre 
enfortir tots i cadascun dels mecanismes de respos-
ta, de tal manera que si el 2009 es manté, o fins i tot 
s’intensifica, aquest creixement pugui ser respost 
des dels serveis municipals, i per això cal que els 
serveis d’atenció bàsica, domiciliària, de teleassis-
tència, d’acolliment de persones sense sostre, d’in-
clusió laboral i de suport a l’accés a l’habitatge, esti-
guin en condicions de respondre adequadament a un 
possible increment de la demanda. 

La Sra. Homs demana per escrit les dades que el 
Sr. Gomà els ha facilitat. 

El Sr. Gomà respon que té la intenció de facilitar el 
més aviat possible totes aquestes dades en una 
memòria integrada del 2008. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
10. Quin és el capteniment del Govern municipal 

envers el futur de l’Institut Municipal de Persones 
amb Discapacitat? 

La Sra. Capella formula la pregunta perquè l’Ins-
titut Municipal de Persones amb Discapacitat està 
representat per persones designades directament 
pels grups municipals de l’Ajuntament de Barcelona, 
per membres de l’Ajuntament i, a més, per represen-
tants del col·lectiu de persones amb algun tipus de 
discapacitat, sigui física, intel·lectual, auditiva, visual 
o malaltia mental; opina que el model del Consell 
Rector de l’Institut Municipal de Persones amb Dis-
capacitat és únic pel que fa a la participació i per 
aquest motiu considera que és un actiu a conservar i 
no a modificar. 

El Sr. Gomà està plenament d’acord amb el que la 
Sra. Capella proposa, que, a més, reflecteix el que 
ha estat el capteniment del govern municipal en 
aquests últims anys i el que és ara i el que serà en el 
futur. 

Admet que l’Institut Municipal de Persones amb 
Discapacitat és un model únic en el conjunt dels 
ajuntaments i té una triple dimensió: és un espai de 
prestació de serveis (cal destacar els serveis 
d’atenció precoç, el suport a la inserció laboral, el 
servei de transport públic especial i el desplegament 
dels convenis d’equipaments) i ha de continuar sent-
ho; és un espai d’impuls transversal al conjunt de 
polítiques d’accessibilitat i autonomia personal en el 
conjunt d’àrees i districtes de l’Ajuntament, és a dir, 
quan s’avança en mobilitat accessible, en eliminació 
de barreres arquitectòniques o en accessibilitat co-
municativa s’ha de fer des de Mobilitat, des d’Es-
ports, des de Cultura i des dels districtes, però el 
motor de la transversalitat ha de seguir essent 
l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat; i, 
per últim, no és només un espai de participació, sinó 
de govern paritari, entre els representants municipals 
i els dels cinc col·lectius de persones amb discapaci-
tat, que cada quatre anys celebren eleccions per 
sufragi universal. 

No té cap mena de dubte, conclou, que aquest 
esquema de cogovern i d’elecció per sufragi univer-
sal de persones amb discapacitat és un model que 
s’ha de mantenir i que cal millorar i reforçar de cara 
al futur. Afegeix que aquest any fa vint anys que 
existeix l’Institut Municipal de Persones amb Disca-
pacitat (1989-2009) i espera que el 3 de desembre 
es pugui commemorar com es mereix la seva trajec-
tòria i que hi hagi un compromís molt clar, per part de 
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l’Ajuntament i per part dels col·lectius de persones 
amb discapacitat, de seguir tirant endavant amb 
l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat. 

La Sra. Capella celebra que el model de l’Institut 
Municipal de Persones amb Discapacitat continuï 
essent també el model a seguir per al govern muni-
cipal. 

Es dóna per tractada. 
11. Es construirà un centre de dia als terrenys de 

les Cotxeres Borbó? 
La Sra. Capella formula la pregunta. 
El Sr. Gomà respon que es construirà un equipa-

ment amb residència i amb centre de dia. De manera 
compartida, la Generalitat, a través del Departament 
d’Acció Social i Ciutadania, i l’Ajuntament han decidit 
que els equipaments per a gent gran que es constru-
eixen a Barcelona són equipaments de caràcter inte-
gral, és a dir, amb servei residencial i centre de dia. 

Explica, però, que l’espai de Cotxeres Borbó és 
insuficient per construir l’equipament amb residència 
i centre de dia i, per tant, hi ha una alternativa: que 
en el mateix barri, en concret en el carrer Cartellà 
cantonada amb Pitàgores, es construirà aquest equi-
pament de residència amb centre de dia, tal com es 
va acordar amb la federació d’entitats veïnals i amb 
la mesa de seguiment de Cotxeres Borbó el passat 
mes de desembre. 

La Sra. Capella vol fer una crítica en el sentit de 
quin ha estat el procés de modificació del que prèvi-
ament s’havia pactat. Recorda que és un acord que 
s’aprova el 2005 amb la mesa de veïns i mitjançant 
un procés participatiu en el qual tothom va poder dir 
la seva. Passa el temps, constata, i no és fins el 
2008 que es planteja aquesta alternativa, quan prè-
viament ja se sabia que no podia anar al centre de 
Cotxeres Borbó pel fet que, evidentment, havien 
d’anar lligats dos equipaments diferents: el centre de 
dia i la residència de la gent gran.  

Els pactes honoren qui els fa, afirma, i quan hi ha 
un procés participatiu previ en el qual tothom ha fet 
concessions i ha cedit en els posicionaments inicials, 
seria bo que la ciutadania sabés per què s’ha produït 
un canvi en un moment determinat i quin ha estat el 
motiu, i que s’expliqui clarament, de manera que 
tothom se senti satisfet del que ha passat, i si no 
plenament satisfet, que almenys rebi una resposta 
que li permeti fer el procés de voler entendre que la 
decisió s’ha pres per qüestions que tenen la finalitat 
d’optimitzar tots els equipaments. 

El Sr. Gomà afirma que Cotxeres Borbó serà un 
espai d’equipaments assistencials, socials, sanitaris 
de proximitat molt important a la ciutat, que en el 
mateix barri hi haurà una residència amb un centre 
de dia, que des del districte i des de l’àrea s’ha fet un 
procés de participació, que s’ha parlat amb les enti-
tats, i es compromet personalment, i n’està conven-
çut que també ho farà la regidora del Districte de 

Nou Barris, a considerar qualsevol element que per-
meti millorar el diàleg i la participació. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal PP: 
12. Es requereix al Govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l’estat d’execució de 
la proposició següent, aprovada en la sessió de 20 
de novembre de 2007: La Comissió d’Acció Social i 
Ciutadania acorda que l’Ajuntament de Barcelona 
creï centres de suport familiar, amb equips professi-
onals multidisciplinar per a l’assessorament, orienta-
ció i suport a la família, amb atenció particular a 
l’àmbit de tots els conflictes que es poden produir en 
una família, així com per ser un lloc de trobada fami-
liar –espaïs neutrals– per possibilitar la relació dels 
membres de la unitat familiar en situacions de crisi 
especialment, l’intercanvi en el règim de visites dels 
pares i avis als fills menors, sense cap risc. Crear un 
centre a cada districte i estendre’ls progressivament 
a tots els barris. 

La Sra. Esteller recorda que aquesta proposta es 
va aprovar en la sessió del 20 de novembre de 2007, 
que en la del mes d’abril del 2008 els regidors van 
preguntar al Sr. Gomà com pensava desenvolupar-
ho, i que ell els va dir que estaven pendents d’es-
tendre un punt d’aquests centres familiars a cada 
districte i també de disposar d’un calendari de des-
envolupament del que era la mesura del programa 
d’actuació municipal. És per aquest motiu, que vol 
saber la concreció d’aquests espais d’assessorament 
i el seu calendari.  

El Sr. Gomà respon que en la proposició que es 
va aprovar abans de l’acord del gener del 2008 i, per 
tant, sense els vots de l’equip de govern, es barre-
gen dues coses que no tenen res a veure entre si: 
d’una banda, el que poden ser els serveis d’asses-
sorament i orientació familiar, i, de l’altra, el que són 
els espais de trobada en situacions de crisi familiar. 
Diu que és una xarxa que Acció Social de la Generali-
tat ja està implantant en el conjunt del país, que exis-
teixen aquests espais a Barcelona i que es col·labora 
amb el Departament perquè la xarxa s’estengui. 

Pel que fa als espais o als punts d’assessorament, 
orientació i informació familiar, diu, com ja va dir 
aleshores, que l’opció és molt clara: que això es vagi 
desplegant, en paral·lel i de manera molt ben inte-
grada i molt ben encaixada, amb el nou model de 
serveis socials bàsics. Afirma que no tindria sentit 
estar desplegant una xarxa molt important d’equipa-
ments de serveis socials bàsics universals i, alhora, 
estar plantejant una xarxa de centres d’assesso-
rament a les famílies. 

En la línia d’anar maximitzant i rendibilitzant al 
màxim els equipaments, destaca que els serveis de 
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suport a les famílies hauran d’estar perfectament 
integrats i englobats en els nous equipaments uni-
versals d’atenció social bàsica a la ciutat. 

La Sra. Esteller observa que el Sr. Gomà continua 
parlant en condicional, i ella pensava que enguany ja 
parlaria més en present i, com a mínim, tindria algu-
na idea d’on es podrien implantar aquests centres. 
Admet que la proposta que es va aprovar és molt 
més àmplia; al marge que comptés o no amb els vots 
de l’equip de govern, és una proposta que es va 
aprovar en aquesta Comissió i, per tant, és un man-
dat al govern, i és molt més àmplia: requereix dos 
àmbits que el Sr. Gomà ha determinat. El que passa, 
afirma, és que el Sr. Gomà, com va quedar ben clar 
a l’anterior Comissió, no tenia cap interès en donar 
suport al que per al PP és important –que és tota la 
part de conciliació i d’arbitratge amb les famílies i de 
suport a les famílies–, i l’equip de govern ho remet a 
la secció que porta el Departament d’Acció Social. 
Confessa que esperava que després de tots aquests 

mesos com a mínim el Sr. Gomà ja tindria clar quins 
serien els emplaçaments i quin el calendari d’ober-
tura d’aquests centres, no només que digui que ani-
ran coordinats amb aquests altres de caràcter més 
general, etc. Creu que és inacceptable i insisteix en 
saber quan, com i on es posaran en funcionament. 

El Sr. Gomà confirma que és un compromís, 
d’aquest mandat, però que el model no serà el del 
PP, serà el de l’equip de govern que esta en l’acord 
de govern i en el programa d’actuació municipal, no 
en la proposició del PP. 

Es dóna per tractada. 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les quinze hores i trenta 
minuts.

 

 
 
 
 
 
 

Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixement 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 20 de gener de 
2009 i aprovada el dia 17 de febrer de 2009 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el dia 20 de gener de 2009, s’hi reuneix la 
Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Co-
neixement, sota la presidència de l’Im. Sr. Jordi Por-
tabella i Calvete. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Gemma Mumbrú i Moliné, Montse Sán-
chez i Yuste, Itziar González i Virós, Montserrat Ba-
llarín i Espuña, Gerard Ardanuy i Mata, Maite Fandos 
i Payà, Sònia Recasens i Alsina, Emma Balseiro i 
Carreiras, Ángeles Esteller i Ruedas, Javier Mulleras 
i Vinzia, Imma Mayol i Beltran, assistits per la tècnica 
jurídica, Sra. Anna Martori i Salichs, qui actua per 
delegació del secretari general i certifica. 

També hi són presents els Srs.: Mateu Hernández 
i Maluquer, Miquel Mateu i Ballesté, i Xavier Rubert i 
Català. 

Excusa la seva absència les Imes. Sres. Carmen 
Andrés i Añón, Francina Vila i Valls, i l’Im. Sr. Jordi 
W. Carnes i Ayats. 

S’obre la sessió a les setze hores i quaranta mi-
nuts. 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Programa de Promoció Econòmica Internacio-

nal 2009: Barcelona Món. 
El Sr. Rubert planteja que en l’escenari internacio-

nal de crisi s’enfronten una força centrípeta que 
aposta pel proteccionisme i el replegament de mer-
cats i una força centrífuga que aposta pel multilatera-
lisme i per mantenir els mercats oberts en una situa-
ció de crisi. Depenent com tombi aquesta batalla, 
Barcelona en rebrà les conseqüències, ja que és una 
economia oberta amb un pes important del sector 
exterior. A més a més, considera que també s’en-
fronten aquells que creuen que cal reduir, aplaçar o 
eliminar les polítiques de promoció i màrqueting, 
perquè el valor és menys tangible, amb aquells que 
creuen, com ell mateix, que és més important que 
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mai perseverar, perquè donar un pas enrere ara ens 
podria deixar fora de joc del tauler internacional en 
els futurs anys.  

Tot i la crisi i la incertesa, creu que Barcelona té 
prou elements per tirar endavant i posicionar-se com 
a plataforma de negocis internacionals. Destaca 4 
actius troncals que tenen una dimensió internacional 
important. El primer és la marca de la ciutat; Barce-
lona genera percepcions favorables i associacions 
positives, ajuda a fer que les nostres empreses 
col·loquin producte fora i a atraure activitat. En segon 
lloc, Barcelona té producte, projectes i oferta: no és 
Dubai però té recorregut (p. ex. l’ampliació del port, 
l’ampliació de la Fira, la nova terminal, Sagrera-Sant 
Andreu). Creu que tota aquesta oferta portarà de-
manda, i que és una oferta que reforça la nostra 
activitat internacional. El tercer actiu és una relació 
qualitat-preu competitiva pels negocis, si ens mesu-
rem amb les ciutats que ha de competir, com són 
Nova York, París o Berlín, si es mira el preu del me-
tre quadrat d’oficina o el preu d’una habitació d’hotel 
o el preu de les utilities. I finalment, el quart element 
troncal qualitatiu és la qualitat de vida, no com un 
element conjuntural, sinó com un element estructu-
ral, perquè és un element cabdal per atraure, captar i 
retenir talent. Afirma que fa 40 anys eren les perso-
nes les que seguien les empreses, però que avui són 
les empreses les que segueixen les persones. Els 
recursos humans qualificats són un bé escàs avui i 
generar un entorn en què el ser humà es trobi bé és 
un element competitiu econòmic clar.  

Feta aquesta breu introducció, parla del que s’ha 
fet i es farà. Recorda que la missió de Promoció 
Econòmica és promocionar Barcelona per tal d’in-
crementar els fluxos i les relacions econòmiques 
amb l’exterior. Això s’aconsegueix amb 4 línies 
d’activitat que articulen les seves accions:  

1) Promoció de Barcelona a l’exterior per atraure 
nova activitat. És l’activitat principal amb una barreja 
d’instruments molt diversos, des dels business brid-
ge, els ponts tecnològics, el màrqueting directe o la 
presència a fira, entre altres, per promoure, fer màr-
queting, venda o comercialització.  

Quant als mercats que es prioritzen, diu que exis-
teix un cert dèficit, que és una concentració comerci-
al. El 70% dels fluxos econòmics municipals es con-
centren en països de l’OCDE, amb economies es-
tancades o algunes en risc de recessió. Reflexiona 
que el 60% del creixement del PIB mundial és avui a 
països emergents, i que possiblement aquest any 
arribi al 100%. Situa aquests països emergents, per 
exemple, a l’Àsia, on enguany han concentrat el 30% 
de les seves accions de promoció, i l’any vinent se 
seguirà la mateixa línia. Un altre mercat prioritari és 
els Estats Units, que sempre ha estat un dels 5 mer-
cats que sempre inverteixen a Catalunya, i un dels 
mercats predilectes de les empreses catalanes quan 

inverteixen fora. A més a més, les connexions diàries 
amb el mercat nord-americà han millorat amb 4 
companyies i suggereix que ara s’ha de mirar de 
diversificar els passatgers i que no siguin només 
turistes, sinó també homes de negocis. Per acabar, 
considera fonamental la dimensió mediterrània. Tot i 
reconèixer que és més un mercat d’aquí cap allà que 
d’allà cap aquí, no dubta que la previsible eliminació 
aranzelària i acollir la seu de la Unió per al Mediter-
rani ha de servir per ser un soci preferent i esdevenir 
un referent.  

Pel que fa a la identificació de mercats, sectors i 
empreses, assegura que cal apuntar molt bé perquè 
s’està disparant amb molta precisió. Opina que hem 
d’apostar per sectors amb potencial, recorregut i 
força tractora, així com per aquelles empreses a les 
quals Barcelona pugui fer una oferta de valor dife-
rencial. Barcelona és forta en sectors emergents com 
el disseny, les ciències de la vida, la salut, l’agro-
alimentari i les tecnologies de la informació. Tampoc 
ha d’oblidar sectors madurs, productes o processos 
d’empreses més tradicionals o convencionals que 
estiguin a la franja més alta de la cadena de valor. 
Posa l’exemple dels centres de disseny de l’auto-
mòbil, o els centres I+D de la indústria farmacèutica, 
o alguns backoffice de la indústria de l’electrònica i 
del consum.  

Han identificat mercats, han identificat empreses i 
han identificat sectors. Explica que l’any 2008 han fet 
més de 30 accions de promoció a l’exterior, 2 busi-
ness bridge (un a Sud-àfrica i un altre a la Xina), 3 
ponts tecnològics (un al Regne Unit, un altre al Japó i 
un altre al Silicon Valley); també han fet més de 14 
presències a fires internacionals i han portat aquí el 
China Global Business Meeting, que és la trobada 
d’empresaris xinesos amb altres empresaris més 
important que se celebra fora de la Xina. En aques-
tes accions, hi han participat més de 350 empreses i 
80 institucions, i la sensació general és satisfactòria. 
Segons les enquestes que fan de seguiment de 
l’activitat, el 75% considera que l’acció els ha servit 
molt per assolir els objectius que perseguien.  

Manifesta que l’objectiu de l’any 2009 és fer un 
nombre similar d’accions. Hi ha previstos 3 business 
bridge (un als Estats Units, un a Malàisia-Singapur i 
un a Istanbul), 3 ponts tecnològics, (un a Dubai, un 
altre als països nòrdics i un altre a Silicon Valley i 
Seattle). Igualment, volen consolidar un producte nou 
que han començat a fer aquest any i es diu Barcelo-
na Bridging Opportunities, que té l’objectiu d’iden-
tificar un grup molt reduït d’empreses d’un determinat 
sector que tinguin un gran potencial per invertir a 
Barcelona, convidar-les a la ciutat dos dies i fer amb 
elles un programa molt intensiu de treball combinat 
amb una oferta ludicocultural per donar a conèixer 
tots els actius tangibles i intangibles de la capital 
catalana. És una experiència provada amb empresa-
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ris del sector BIO i TIC de la Índia, i l’any entrant es 
vol fer amb el BCD, amb empreses de disseny que 
vulguin portar corporate design headquarters a la 
ciutat, amb els fondos soberanos, juntament amb el 
22@ i amb línies aèries que estiguin planificant no-
ves rutes.  

Dins d’aquest apart de promoció i parlant de línies 
aèries, esmenta especialment la tasca feta de pro-
moció de Barcelona i del seu aeroport com a font 
d’enllaços intercontinentals. És una tasca emmarca-
da en el comitè de desenvolupament de rutes aèries, 
que segons explica és un grup format per l’Ajun-
tament, la Generalitat, AENA i la Cambra de Comerç 
i que té com a objectiu portar més connexions inter-
continentals a Barcelona. Admet que l’escenari actu-
al és confús, amb les fusions de companyies i la 
variabilitat del preu del petroli, però considera que hi 
ha elements per a l’optimisme: Barcelona juntament 
amb Berlín és dels pocs aeroports que posarà nova 
oferta en el mercat, amb la diferència que Barcelona 
no té un espai aeri saturat com Berlín. Veu una fines-
tra d’oportunitat amb Spanair, que podria esdevenir 
un alimentador de l’aeroport comtal, de manera que 
tingui la massa crítica suficient perquè els vols inter-
continentals surtin rentables.  

Referint-se a les rutes intercontinentals, comenta 
que l’any 2008 s’han assolit 3 noves rutes (Air Tran-
sat a Toronto, American Airlines a Nova York i una 
de càrrega de Jade Cargo a Xangai) i s’ha aconse-
guit que les rutes intercontinentals que ja volaven a 
Barcelona incrementessin en 27 les seves freqüènci-
es. L’objectiu de l’any 2009 és seguir potenciant el 
Comitè de Rutes. Hi haurà una secretaria que serà 
rotatòria entre tots els membres, atès que fins ara 
era només la Cambra de Comerç, i s’ha fixat 
l’objectiu d’abocar-hi més recursos en la promoció i 
aprofitar dos grans esdeveniments que hem sigut 
capaços de portar a Barcelona, el congrés mundial 
de línies aèries de baix cost i l’Airport Exchange, que 
és la trobada de responsables d’aeroports més im-
portants que hi ha al món.  

2) L’assessorament i l’acompanyament de projec-
tes. Consisteix a donar suport a les inversions o els 
negocis a Barcelona mitjançant l’aportació d’informa-
ció sobre el mercat i els sectors estratègics, sobre 
incentius i localització, ajuda en l’organització d’agen-
des, etcètera. Fins ara, comptabilitza prop de 300 
consultes ateses, tant en línia com in situ. Després 
es deriven als diferents agents que poden concretar 
les operacions.  

Anuncia que la idea per al 2009 és ser més efici-
ents amb les tasques que desenvolupen. Amb 
aquest objectius, avança que hi ha previstos 3 pro-
jectes nous: el primer és Barcelona Business Corner, 
un nou espai situat a la planta -1 de Llacuna 162, 
que serà un espai per atendre empreses i fer presen-
tacions, amb uns petits mòduls de treball que podran 

oferir a les empreses internacionals perquè facin 
gestions de preinstal·lació. Explica que serà com un 
daily business center complementari dels espais 
landings amb què treballa el 22@; el segon producte 
és "Barcelona, una bona inversió", una publicació 
amb acció amb la Generalitat que recull totes les 
ajudes, els incentius i la informació necessària per a 
l’inversor estranger; finalment, dins del projecte Do It, 
en col·laboració amb Barcelona Activa, adreçat a 
atraure i retenir talent, el tercer projecte és un aplica-
tiu que han encarregat per fer més fàcil la tramitació 
de treballs i residències de treballadors estrangers 
que no siguin de la Unió Europea.  

3) La fidelització i l’expansió de les empreses 
existents. En uns moments com ara, l’opinió és ge-
neralitzada que tant o més important és captar nova 
activitat com retenir l’existent i aconseguir que 
s’expandeixi al territori. Exposa que a l’àrea de Bar-
celona hi ha empreses amb dificultats, 2.700 empre-
ses estrangeres a l’àrea de Barcelona, el 60% de les 
quals ja porten més de 10 anys instal·lades, amb una 
clara vocació de fidelització. Han estat treballant amb 
aquest col·lectiu i s’ha fet més de 60 entrevistes indi-
vidualitzades amb els empresaris que els permeten 
tenir un cert termòmetre i copsar les seves tendènci-
es, a fi d’anticipar polítiques. L’objectiu establert per 
al 2009 és continuar amb aquestes entrevistes i fer 
un estudi sobre inversió estrangera amb Acció i el 
CIDEM, que tingui una dimensió una mica més am-
biciosa, incorpori més empreses i es focalitzi en al-
guns grups.  

4) L’estudi, anàlisi i promoció de la realitat econò-
mica de Barcelona. Comença dient que no són ni un 
gabinet d’estudis ni un gabinet de comunicació, però 
sí que elaboren informació customitzada per als dife-
rents grups de clients. Esmenta la publicació el 2008 
de Bones notícies, així com el Datasheet, que és un 
recull de dades i estadístiques a Barcelona, o dossi-
ers sectorials (un sobre el disseny que complementa 
el de BIO, el de TIC i el de media). També han fet 
una publicació anomenada Barcelona Economic 
Triangle que recull l’oferta immobiliària metropolitana 
per a les empreses. L’objectiu establert per al 2009 
és continuar amb les publicacions consolidades i fer-
ne de noves, com ara l’estudi d’inversió estrangera 
que ha comentat anteriorment, Barcelona, una bona 
inversió, que és una guia pràctica, fer un nou vídeo 
promocional per rellevar el que s’ha fet servir durant 
3 anys i enllaçar algun dossier sectorial, un sobre el 
sector agroalimentari i un altre, segurament, sobre 
els actius que ofereix l’emplaçament mediterrani de 
la ciutat. 

Complementàriament i transversalment a tota 
aquesta activitat, una altra actuació de Promoció 
Econòmica és coordinar l’acció internacional d’altres 
sectors estratègics i econòmics de la ciutat. En 
aquest cas, l’objectiu és sumar esforços, sumar 
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know-how, optimitzar recursos i evitar superposicions 
i duplicitats. En aquest sentit, es treballa coordina-
dament amb el Port o amb plataformes com Barcelo-
na Centre Logístic, Catalunya BIO, etcètera.  

Per acabar, avança que el conjunt de polítiques de 
promoció internacional donaran un pas endavant 
significatiu, tindran una nova empenta i una nova 
dimensió gràcies a un projecte que s’ha encetat 
aquest any i que fa créixer globalment en tots els 
temes internacionals: el projecte Barcelona Món, que 
explica a continuació el Sr. Miquel Mateu. 

El Sr. Mateu distribueix la informació en tres blocs. 
D’entrada, explica en què consisteix el projecte Bar-
celona Món, que ve a ser la denominació internacio-
nal escollida per al desenvolupament dels Consolats 
de Mar.  

Explica que es tractava de la creació d’una estruc-
tura que permetés la presència de Barcelona en les 
diferents ciutats del món, que fossin importants i 
tinguessin un cert paral·lelisme amb la nostra ciutat, 
en el sentit d’aposta pel coneixement, d’un dinamis-
me econòmic i un cert cosmopolitisme que caracte-
ritza la manera de ser de Barcelona. Per tirar enda-
vant aquest projecte, han muntat una estructura 
basada en dues xarxes: una primera xarxa tècnica i 
un altre de prestigi. 

Els tècnics, als quals han denominat area mana-
gers (directors d’àrea), són responsables de desco-
brir oportunitats de negoci, d’actuació i de col·la-
boració en aquestes ciutats destí, tant per a les 
nostres empreses com per a les nostres institucions. 
D’altra banda, han de descobrir i ubicar models que 
puguin ser solucions a problemes de la ciutat de 
Barcelona i que es puguin incorporar a la nostra rea-
litat. En darrer lloc, col·laboren amb una línia d’ac-
tuació ja esmentada per a la promoció de Barcelona, 
en tant que marca de ciutat o territori.  

En la segona xarxa de prestigi hi ha la figura dels 
honor members (membres d’honor), que treballarien 
en una línia de promoció de Barcelona en tant que 
persones que tenen ja una presència consolidada en 
aquestes ciutats i que, o bé son catalans, barcelo-
nins d’origen, o bé tenen un lligam emocional amb la 
ciutat perquè hi han treballat, hi han estudiat o han 
mantingut una relació constant.  

Per tirar endavant el desplegament d’aquestes 
xarxes i intentar tenir una aplicació econòmica mesu-
rada, tenint en compte la situació actual, van decidir 
signar un conveni amb COPCA, actualment Acció, 
que els ha permès en una primera fase no haver de 
desplegar oficines del mateix Ajuntament, sinó tenir 
la possibilitat d’ubicar-se en oficines que ja estan 
obertes gràcies a aquest conveni de col·laboració. 
De fet, especifica que van dedicar el primer semestre 
de l’any 2008 a l’estudi del projecte i van començar 
el desplegament de 8 primeres oficines, que era la 
fita establerta per un primer any que va de juliol de 

2008 a juny de 2009. A final d’any ja n’estaven en 
funcionament 7, a Singapur, Xangai, Berlín, París, 
Londres, Nova York i Buenos Aires. D’aquestes 7, 
s’havien inaugurat oficialment amb un acte proto-
col·lari les de Xangai i Buenos Aires, i el mes de 
febrer compten fer el mateix amb París i Londres. La 
vuitena és Dubai i entraria en funcionament el primer 
trimestre de l’any 2009.  

A partir d’aquí, diu que encetarien una segona i 
tercera fase amb la inauguració de més oficines. En 
total, durant aquesta primera etapa del projecte es 
posarien 20 ciutats en funcionament entre el juliol de 
2009 i el juny de 2010, com són Casablanca, Co-
penhaguen, Los Ángeles, Mèxic, Nova Delhi i Sid-
ney, entre altres, amb la qual cosa s’assoliria pre-
sència en tots el continents. 

Manifesta que aquest any 2009 ja no tenen la ne-
cessitat d’estudi del desenvolupament i es treballarà 
en els stakeholders de la mateixa ciutat de Barcelo-
na. En aquest sentit, han iniciat una sèrie d’entre-
vistes i visites als diferents agents econòmics de la 
ciutat –i fa referència al discurs del Sr. Rubert, com 
serien els sectors estratègics, el port, l’aeroport, et-
cètera– per presentar-los el projecte i que ells matei-
xos contribueixin a tirar endavant la utilitat. Destaca 
l’avantatge del model, que és la flexibilitat, de mane-
ra que l’estat de construcció que presenta brinda una 
capacitat d’una revisió constant del model.  

Per acabar, comenta que s’estan plantejant la po-
sada en marxa d’un web que doni satisfacció als 
agents que hi intervenen –area managers, honor 
members, agents de la ciutat de Barcelona–, però 
també oberta al públic que hi pugui tenir interès, 
entenent un públic professional. Finalment, descriu 
breument alguns projectes en estudi per promoure la 
marca Barcelona a les diferents ciutats a través 
d’uns esdeveniments que d’entrada han batejat com 
Barcelona Days i que servirien per tenir un dia tron-
cal, en què Barcelona fos present en aquestes ciu-
tats i oferís la possibilitat de concentrar periòdica-
ment, sigui anual o bianualment, els agents forans 
que hi estaran implicats, tant els area manager com 
els membres d’honor. 

La Sra. Recasens expressa l’alleugeriment que ha 
sentit després d’escoltar les dues exposicions i es 
queixa de la poca informació o l’informe remès per 
preparar aquests debats. Com a grup de l’oposició i 
amb la voluntat d’aportar el seu humil coneixement 
en la matèria, opina que fora bo fer entre tots un 
exercici de responsabilitat i que els informes aportats 
a la comissió fossin més exhaustius, a fi de poder 
mantenir un debat en profunditat.  

A continuació, demana prudència per si aquesta 
marca de Barcelona no servís per si sola, perquè hi 
comença a haver ciutats amb una millor qualitat de 
vida. També demana anar en compte amb aquesta 
relació qualitat-preu, perquè hi ha altres ciutats que 
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ofereixen sòl a preus molt més competitius i fiscal-
ment Barcelona és cara. En definitiva, recomana 
estar alerta a les deslocalitzacions d’empreses i tenir 
ull amb aquest punt d’optimisme, perquè Barcelona 
està caient posicions en els rànquings mundials de 
les ciutats preferides per fer negocis a l’estranger, i 
s’ha de saber ser sincers amb la situació real i actu-
al. 

Parla sobre la mala notícia de la marxa de Bre-
ad&Butter cap a Berlín, que significa la pèrdua de 
90.000 visitants i d’uns ingressos de 100 milions 
d’euros per a Barcelona. Diu que són imatges que 
impacten al món i que perjudiquen la imatge de la 
ciutat, tal com les imatges dels vaixells portant aigua 
Barcelona o d’una apagada elèctrica en un moment 
determinat. Li hauria agradat que en aquest informe 
hi hagués una major implicació de l’alcalde, un major 
lideratge al front d’aquesta ciutat. Si realment marxa 
Bread&Butter es confirmarà que l’alcalde de Berlín 
ha posat sobre la taula una oferta immillorable. Per 
això, insisteix que quan es parla de promoció eco-
nòmica internacional, no només es parla de contac-
tes fets, sinó que també es parla de lideratge i de 
quin és el model de ciutat que s’està oferint a 
l’estranger. Pregunta quin és el pressupost per tots 
els projectes esmentats i quin plus de pressupost es 
posa sobre la taula tenint en compte la crisi, és a dir 
quines accions de plus s’estan fent addicionalment 
per fer front a aquesta situació de crisi.  

Al Grup de CIU també li agradaria haver calenda-
ritzat tot aquest programa i tenir una transparència 
sobre el nombre d’actuacions que es duran a terme, 
si hi són totes les necessàries, quan es portaran a 
terme o si es faran totes alhora. Critica que no 
s’hagin debatut les enquestes de satisfacció de les 
empreses instal·lades a Barcelona, és a dir, què és 
el que troben aquestes empreses a faltar o que és el 
que necessiten. No els importa tant el nombre de 
contactes com el resultat d’aquests contactes, com 
s’han materialitzat, les xifres d’empreses que s’han 
fidelitzat o saber quantes de les empreses que esta-
ven a punt de marxar finalment s’han retingut. Quan 
l’Ajuntament posa un pressupost sobre la taula per a 
unes determinades accions, creu que l’important és 
avaluar-ne el resultat, perquè al final, en tota opera-
ció pública-privada, s’ha d’avaluar una ràtio de resul-
tats de recursos emprats, i l’eficiència i l’eficàcia dels 
recursos públics. Demana una resposta a aquestes 
inquietuds o, si el president ho permet, que es po-
gués fer un segon debat amb resultats.  

Quant a l’aeroport, està d’acord a continuar poten-
ciant el Comitè de Rutes, però recorda que l’objectiu 
n’és un altre i que, apart d’aquesta potenciació del 
Comitè de Rutes, s’ha de parlar de la gestió de 
l’aeroport. Com que el temps se li esgota, només 
assenyala que li hauria agradat parlar de les accions 
promocionals i estudis encarregats, per saber a 

quins sectors es dóna prioritat, on s’estan canalitzant 
i quins són els resultats d’aquests estudis. 

I per últim, referint-se a col·laboració amb el teixit 
econòmic de la ciutat, recorda que com a Grup de 
CIU aposten fermament per Fira, Cambra, port, ae-
roport i tot aquest teixit econòmic. Aclareix que no 
se’n sortirien que si no hi ha una sinergia molt clara 
entre aquesta col·laboració públicoprivada. 

La Sra. Balseiro agraeix la presentació de l’in-
forme. Pensa que és un aspecte engrescador per a 
tothom el fet d’obrir-se internacionalment, perquè 
ofereix un món d’oportunitats, en especial en aquests 
moments tan durs per a l’economia i Barcelona.  

Suposa que tots opinen que, perquè aquest pro-
jecte tingui èxit, cal saber exactament on és la ciutat 
de Barcelona, quins són els punts febles i els punts 
forts, i quines són les amenaces i les oportunitats. 
Afirma que el desconeixement és podria tornar en 
una feblesa i que difícilment es promourà Barcelona 
al món, el seu avantatge competitiu enfront d’altres 
ciutats a escala internacional en una economia glo-
bal, si no se sap quin és aquest DAFO, aquesta anà-
lisi interna i externa de la ciutat de Barcelona.  

Recorda, al marge de la presentació de Promoció 
Econòmica, que en l’última comissió de Promoció 
Econòmica el Sr. Carnes, que malauradament no és 
present, deia als grups municipals, com a resposta a 
una pregunta del Grup del PPC, que no sabia exac-
tament quins eren els indicadors de la realitat eco-
nòmica a Barcelona i que no es disposava d’un òr-
gan observador encarregat de detectar l’economia 
de la ciutat de Barcelona. El Grup del PP es va sor-
prendre que l’Ajuntament de Barcelona no disposi 
d’una eina tan senzilla com és un observatori eco-
nòmic de la ciutat, amb totes les estructures, orga-
nismes, equips, i professionals que hi treballen. 

Felicita l’empenta demostrada per aquest equip, i 
prega una ampliació de la documentació que els han 
fet arribar. Comparteix el fet que l’informe era molt 
breu i sol·licita la recepció dels 9 informes sobre la 
realitat de l’economia a la ciutat de Barcelona, per 
conèixer el posicionament de la ciutat al món. El 
posicionament es tradueix en la percepció que el 
món té de la nostra ciutat i considera que si es vol 
atreure inversió econòmica exterior, és imprescindi-
ble saber quin és el target, és a dir, el públic objectiu.  

Com que és de l’opinió que les xifres al final sinte-
titzen la informació i li hauria agradat tenir una relació 
de tots els agents econòmics, socials i empreses, 
operadors en general als quals Promoció Econòmica 
s’ha adreçat durant l’any 2008, i les previsions de 
cara el 2009, tot comprenent que la limitació del 
temps ho impossibilita, prega que es faci arribar 
aquesta informació encara que sigui a posteriori 
després d’aquesta comissió. 

Entrant al balanç, li han cridat l’atenció aspectes 
exposats sobre determinats sectors econòmics on 
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està centrat l’esforç. Fa referència al disseny, la mo-
da i la marca Barcelona, i comenta la publicació de la 
notícia sobre la tornada del Bread&Butter a la ciutat 
de Berlín, que evidencia que potser els esforços que 
es puguin estar fent tenen certs errors. Aquesta fira 
suposa una gran pèrdua d’ingressos econòmics, 
però també una renúncia o una deixada d’estar en 
primera línia internacional dos cops l’any que reper-
cuteix en la imatge internacional de la ciutat.  

Comparteix la idea que l’aeroport de Barcelona 
s’ha de convertir en un autèntic hub internacional, 
que ha de poder atraure diferents línies internacio-
nals, connectar diferents ciutats d’arreu del món, 
però li sembla que l’estratègia que els darrers anys 
ha marcat l’aeroport de Barcelona defuig de tot això. 
No només perquè encara no està posada en marxa 
la suficient xarxa per garantir un increment en el 
nombre de vols i de freqüències, sinó també pel po-
sicionament que en aquests moments està adquirint 
amb una concentració excessiva de línies de baix 
cost. Fa referència a un informe d’una revista eco-
nòmica del Col·legi d’Economistes on es plantejava 
que el nombre considerable de línies de baix cost 
podria ser un element de dissuasió per a les grans 
aliances. Demana que es valori aquesta possible 
amenaça.  

Per acabar, pensa que cal un esforç important per 
mantenir el teixit empresarial estranger instal·lat a la 
ciutat de Barcelona. Pràcticament tots els expedients 
de regulació d’ocupació de l’últim any estan protago-
nitzats per empreses estrangeres i sembla ser que 
les mitjanes i grans empreses internacionals mar-
quen una deslocalització. Reflexiona que en el seu 
moment van arribar a Barcelona pensant en altres 
característiques, com eren els costos més baixos, 
però que ara Barcelona s’ha d’oblidar de competir 
pel tema del cost. Proposa buscar mercats que pu-
guin garantir que no es perd posicionament en 
l’àmbit internacional. En darrer lloc, respecte als 
Consolats de Mar, que considera una bona iniciativa, 
espera que el Consolat de Mar a la ciutat de Barce-
lona, una institució d’intermediació emblemàtica de-
penent de la Cambra de Comerç, no es prengui com 
una intromissió, o un ús que no correspon per part 
de l’Ajuntament de Barcelona, el desplegament d’un 
nombre limitat de 7 Consolats de Mar en altres ciu-
tats. També demana que s’ampliïn acords amb altres 
institucions per instal·lar la ciutat en altres països del 
món, i suggereix no limitar-se al que seria la ciutat de 
Barcelona, la província o Catalunya en general, sinó 
fins i tot el Govern de l’Estat o altres institucions, com 
per exemple l’Institut Cervantes, amb 70 establi-
ments repartits a 41 països, que potser podria ser 
una oportunitat o no, per impulsar Barcelona com a 
ciutat líder en el sector editorial.  

El Sr. Portabella agraeix les exposicions que quali-
fica de molt clarificadores i esperades. Comenta que 

generalment hi ha la idea que la Promoció Econòmi-
ca és una activitat festiva, perquè es desconeix el 
món més competitiu que hi ha en paral·lel a totes les 
ciutats, i que totes les ciutats disposen de les perso-
nes amb més alt nivell professional i d’interna-
cionalització acostumades a fer front a situacions 
molt difícils. Continua dient que la promoció econò-
mica està bastant relacionada amb la lluita i la com-
petitivitat entre ciutats per prendre una posició de 
referència dins dels mercats globals, i que té una 
tasca d’un alt nivell d’especificitat. El que sol passar 
a l’entorn de la promoció econòmica és que no hi ha 
uns barems que puguin regular la seva efectivitat, 
perquè sovint es treballa amb intangibles i es treballa 
en la creació d’atmosferes. Li sembla que no és pos-
sible sistematitzar quins són els tipus d’actuacions 
que cal fer per convèncer les empreses que pensen 
que una de les possibles ubicacions podria ser la 
ciutat de Barcelona, i que la dificultat i complexitat és 
encara superior si s’ha d’anar a buscar, caçar o pes-
car possibilitats a l’exterior. 

D’altra banda, fa referència a dos aspectes con-
crets i concisos. En primer lloc, indica que els Conso-
lats de Mar es diuen així, està aprovat al PAM i està 
aprovat per Plenari. Li sembla bé que es pugui utilit-
zar el nom genèric Barcelona Món; es busca una 
grafia que sigui Barcelona barra i el nom de la ciutat 
on es posa un Consolat de Mar. Subratlla que el nom 
només té un valor de recuperació d’una vella institu-
ció catalana, una de les tres grans aportacions que 
ha fet la cultura catalana al Planeta. És, a més a 
més, reconeixedor perquè el nom de consolat l’entén 
tothom, i el de consolat de mar en una ciutat mediter-
rània també l’entén tothom. Això dóna un valor afegit 
i una singularitat que el diferencia d’altres ciutats 
com San Francisco o Londres que prefereixen fer el 
mateix procés utilitzant noms d’oficines. Cadascú 
que jutgi. Finalment, defensa que els Consolats de 
Mar aporten coneixement i precisió, sobretot precisió 
econòmica, i ho argumenta dient que no és el mateix 
anar a una ciutat a fer un business bridge, a fer una 
explicació genèrica i important de la ciutat com a 
marc base, que poder-hi anar amb més precisió i 
seleccionant quins són els sectors econòmics que 
poden tenir un procés d’expansió en aquella ciutat 
concreta on es fa la presentació.  

El segon aspecte i últim que vol ressaltar fa refe-
rència al Comitè de Rutes. Elogia que un esforç com 
el que s’ha fet a Barcelona amb el Comitè de Rutes 
té pocs precedents en altres ciutats. I explica que el 
Comitè de Rutes, format per la Cambra de Comerç, 
la Generalitat de Catalunya, l’Ajuntament de Barce-
lona i, finalment, per AENA, dóna a conèixer l’ae-
roport i supleix allò que hauria d’haver fet un Estat 
que s’hagués comportat amb equanimitat, cosa que 
no s’ha viscut en el sector aeroespacial ni en molts 
altres sectors.  
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La Sra. Mayol agraeix la presentació i la feina ex-
posada pel Sr. Mateu i el Sr. Rubert.  

Li agradaria saber si la percepció subjectiva que 
Barcelona atrau i que qualsevol proposta que se 
suggereixi genera automàticament adhesions, si 
aquest intangible que perceben ells, es pot demos-
trar. És a dir, si es tradueix després en la promoció 
econòmica, en l’ocupació i especialment en la capta-
ció de talent.  

La Sra. Mumbrú agraeix l’informe, i sobretot la pe-
dagogia per transmetre tant contingut tan concentrat 
en el temps, i que destil·la aquest esforç de visualit-
zació de la nostra ciutat al món.  

Coincideix amb les aportacions realitzades per la 
regidora Recasens i que coincideixen amb aquest 
aval en el treball entre allò que és públic i privat, que 
també caracteritza la ciutat de Barcelona.  

En relació amb Bread&Butter, coincideix amb la 
Sra. Balseiro que és una tornada a Berlín, que és on 
era inicialment. Reflexiona que això ens ha situat en 
el món com a ciutat, d’una banda, perquè aquesta 
fira en el seu moment no va optar per una altra ciu-
tat, d’Alemanya o no, o qualsevol altra ciutat puntera 
del món, sinó per Barcelona. D’altra banda, perquè 
representa una oportunitat per a altres emprenedors 
que puguin venir.  

En relació als ERO presentats per les empreses 
internacionals, que també la regidora Balseiro co-
mentava, diu que primer s’ha de veure si prosperen o 
no, i que en la majoria dels casos, si més no dels 
que ha pogut tenir dades, està clar que són empre-
ses que han tingut guanys l’any 2008. 

El Sr. Rubert respon a les qüestions generals. 
Primerament, agraeix les aportacions de la Sra. Bal-
seiro i la Sra. Recasens pel to constructiu de 
col·laborar en tots els temes de promoció internacio-
nal. Com a comercial de la ciutat de Barcelona, de-
clara que li toca ser optimista de mena, però que 
pren nota de l’advertiment.  

Respecte al pressupost, comenta que el pressu-
post de promoció econòmica internacional s’ha in-
crementat considerablement, perquè es considera 
una de les línies estratègiques de futur d’aquesta 
ciutat. L’any passat se situava al voltant d’1 milió 
d’euros i aquest any serà d’aproximadament 2 mili-
ons d’euros, incloent-hi tot el projecte de Consolats 
de Mar.  

Quant a fer coses diferents per no continuar fent el 
mateix, opina que hi ha projectes nous que fan que 
la dimensió internacional adquireixi una volada i una 
empenta important. Posa l’exemple del projecte Do It 
de Barcelona Activa, que és un programa especial 
per atraure i retenir talent, amb un pressupost impor-
tant i que anirà enfocat a 4 gran àmbits: emprendre, 
treballar, recercar i estudiar. L’altre projecte il·lus-
tratiu és Barcelona Món, que descriu com sensors en 
els mercats internacionals i que està segur que aju-

daran a portar molts més projectes i concretar moltes 
més operacions a la ciutat de Barcelona.  

Respecte a algunes consideracions de la Sra. 
Balseiro, respon que mai no es té un coneixement 
total de la realitat econòmica de Barcelona, però que 
ells en tota aquesta línia d’activitat, de prospecció i 
d’estudi, miren d’estar pistats de manera continuada. 
Mostra tota una sèrie d’estudis, alguns més interns, 
alguns més de promoció i màrqueting, a vegades 
molt rigorosos i tècnics i a vegades més de divulga-
ció i màrqueting, en funció del públic al qual s’adre-
cen, i es compromet a fer-los arribar amb molt de 
gust perquè en tinguin coneixement.  

Pel que fa a les línies de baix cost, coincideix que 
no és el públic objectiu i que des del Comitè de Ru-
tes ho tenen molt clar. El que passa és que han tin-
gut l’oportunitat de portar aquest congrés mundial a 
Barcelona, que serà activitat de congressistes, d’ac-
tivitat econòmica en general a la ciutat. 

Referint-se als acords amb ciutats estratègiques, 
confirma que encara els intenten establir. Amb els 
business bridge o els ponts tecnològics identifiquen 
ciutats que tenen un projecte similar al de Barcelona 
i a les quals Barcelona pugui aportar alguna cosa i 
rebre’n alguna cosa, un guany-guany, allò que els 
americans anomenen win-win. Tenen acords amb 
Hong Kong, Singapur o Alexandria, amb grans i peti-
tes ciutats. 

Seguidament, agraeix al Sr. Portabella la seva 
comprensió i la seva defensa de les no tan fàcilment 
compreses polítiques de promoció internacional i 
explica a la Sra. Mayol la percepció, la marca i els 
intangibles. Assegura que té resultats molt concrets, i 
cita l’exemple d’empreses que volen organitzar con-
vencions o congressos a Barcelona i els demanen 
suport. La resposta que dóna Promoció Econòmica 
és que si l’acte es munta a Barcelona resultarà mi-
llor, perquè vindran més delegats i aquests delegats 
estaran més satisfets. Aquest és un tema de percep-
ció i d’indicador clàssic.  

En relació amb la qualitat de vida i l’atracció de ta-
lent, argumenta que la gent entén que la qualitat de 
vida a Barcelona és més que sol, platja, golf i esquí, 
que vol dir una oferta comercial atractiva, una oferta 
cultural estimulant, escoles internacionals, una certa 
seguretat en els espais públics, etcètera. Tanca 
aquesta intervenció incidint en el fet que avui la gent 
és el recurs humà més escàs, el recurs humà qualifi-
cat. Repeteix que abans les empreses anaven se-
guint el petroli, el gas allà on era i que avui el bé 
escàs són les persones, que si s’és capaç d’entrar 
en aquests entorns i atraure aquests emprenedors 
internacionals, les empreses vindran al darrere. I que 
això té una traducció econòmica en resultats imme-
diata. 

El Sr. Mateu agraeix els comentaris positius de la 
Sra. Recasens, la Sra. Balseiro, la Sra. Mayol i la 
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Sra. Mumbrú, i les aportacions del president, el Sr. 
Portabella.  

Responent a la Sra. Balseiro, afirma que no s’ha 
produït cap col·lisió amb la Cambra de Comerç per-
què des d’un bon començament van estar en contacte 
amb ells i van entendre molt bé que és cert que ells 
són Consolat de Mar en tant que mediació, però que 
els Consolats de Mar històricament, els medievals, 
van desenvolupar primer unes tasques de mediació i 
van seguir desenvolupant a posteriori tasques finan-
ceres i bancàries arran de la seva presència a la Me-
diterrània. I en funció d’això, a part d’aquestes finali-
tats i serveis, explica també que tenien la virtut del 
coneixement que ha comentat el Sr. Portabella.  

Pel que fa al tema de l’Institut Cervantes, contesta 
que l’Institut Cervantes és una institució bàsicament 
cultural com seria la Ramon Llull. Han signat un con-
veni amb COPCA i no amb la Ramon Llull. De totes 
maneres, tenen una molt bona relació amb la repre-
sentació diplomàtica espanyola, tan bona que el dia 
següent de fer aquella inauguració oficial a Xangai, 
quan va tornar a Barcelona, es va trobar un correu 
electrònic en què li deien que el Consolat espanyol 
havia demanat als catalans de Xangai, al Casal Ca-
talà de Xangai, que l’informés de les activitats dels 
Consolats de Mar. En resum, s’evidencia que el Ca-
sal Català de Xangai té un reconeixement diplomàtic 
per part dels diplomàtics espanyols. 

Es dóna per tractat. 
2. Actuacions Pacte per a l'ocupació de qualitat a 

Barcelona. 
La Sra. Balseiro indica que el seu Grup va presen-

tar una sol·licitud de compareixença perquè s’infor-
més precisament de les actuacions que s’havien 
impulsat des del Govern Municipal dins el marc del 
Pacte per a l’ocupació de qualitat a Barcelona. Pro-
posa que es tractin tots dos punts alhora i s’ajuntin 
tots dos apartats.  

El Sr. Portabella hi està d’acord. 
El Sr. Hernández assenyala que l’informe sobre el 

Pacte per a l’ocupació comença amb la xifra de 
51.000, corresponent a les persones registrades a 
l’atur a desembre de 2007 a Barcelona. Indica que a 
desembre de 2008 hi ha 23.000 persones noves 
aturades a Barcelona (74.000 en total) per afirmar 
que les polítiques actives d’ocupació i creació d’em-
preses han hagut de canviar de manera molt radical i 
molt ràpida en els últims temps. Les polítiques acti-
ves de creació d’empreses i ocupació en un context 
de plena ocupació són ara unes polítiques d’ocu-
pació en un context de creació d’atur i crisi. Opina 
que és un canvi important que s’ha emprès al llarg 
del darrer any i mig i que se sintetitza en la foto del 
Pacte per a l’ocupació firmat el 22 de maig passat 
pels representants dels sindicats i de les patronals 
amb l’Ajuntament de Barcelona.  

Explica que el pacte recollia 7 reptes compartits 
amb un diagnòstic de la situació econòmica de Bar-
celona, sobre quines eren les seves bases per a la 
competitivitat, amb uns reptes a llarg termini i, pen-
sant també a curt termini, identificant 10 mesures 
concretes a emprendre per avançar cap als reptes 
que el Pacte per a l’ocupació fixava el 22 de maig. El 
divendres 9 de gener, sis mesos després d’haver 
firmat el Pacte per a l’ocupació, els mateixos firmants 
es tornaven a reunir per posar damunt la taula 22 
milions d’euros que permetin desenvolupar polítiques 
actives d’ocupació i creació d’empreses a Barcelona 
a través de 17 actuacions, i la implicació a 72.500 
participants en les diferents mesures que presentarà 
més endavant.  

Exposa que el Pacte per a l’ocupació firmat el 22 
de maig ha anat avançant en diferents actuacions: 
s’ha constituït i s’ha reunit dues vegades la Taula de 
coordinació i seguiment del Pacte, que és l’òrgan 
que planifica i segueix les mesures que a continuació 
els presentarem i s’ha aprovat un model de gover-
nança i el disseny de 6 grups de treball que han 
d’anar seguint totes i cada una de les mesures impli-
cades en el Pacte amb la participació de tots els 
firmants en el Pacte.  

Concreta que el Pacte per a l’ocupació ha disse-
nyat i orientat les polítiques actives d’ocupació que, 
com a Ajuntament a través de Barcelona Activa, es 
desenvoluparan durant el 2009 en el marc de la con-
certació social. Pretén treballar per a la captació dels 
recursos necessaris per portar-los a terme (els 22 
milions d’euros citats anteriorment) i dissenyar i 
aprovar la implementació d’un dispositiu nou i inno-
vador, que és el programa Activa’t. És un dispositiu 
innovador on, per primera vegada, l’Ajuntament de 
Barcelona a través de Barcelona Activa treballa colze 
a colze amb la Generalitat de Catalunya i el Depar-
tament de Treball mitjançant el Servei d’Ocupació de 
Catalunya, i es posa a disposició de qualsevol per-
sona el 012 per accedir a una sèrie de dispositius. És 
una iniciativa que ha de durar un any. Subratlla que 
en menys de dos mesos de funcionament del dispo-
sitiu Activa’t per l’ocupació s’han atès més de 1.800 
persones que, sense ser aturades, buscaven saber 
quines oportunitats els podia oferir la ciutat a través 
de 167 sessions realitzades. 

Quant al perfil d’aquestes persones, un 57% eren 
homes i un 42% eren dones, cosa que reflecteix la 
composició de l’increment de l’atur a Barcelona. 
L’edat se situava entre 24 i 40 anys. Altres factors: 
les persones sense estudis o amb estudis primaris 
eren un 28% i amb estudis secundaris un 44%; la 
procedència, un 67% tenien nacionalitat espanyola, 
de la resta de la Unió Europea un 6% i de fora de la 
Unió Europea un 27%, un altre reflex de la composi-
ció actual de l’atur a la ciutat.  
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Continua dient que un cop aquestes persones ac-
cedien a la sessió inicial, on reben orientació sobre 
quines oportunitats té Barcelona per a ells a l’hora de 
cercar feina i capacitar-se per trobar feina en un fu-
tur, se’ls convidava a treballar per formar-se per a 
l’ocupació en uns seminaris amb unes càpsules de 
coneixement de 3 hores de durada. L’indicador d’èxit 
ha estat molt alt amb una mitjana de gairebé 3 sessi-
ons per persona, un total de 233 sessions i gairebé 
1.200 persones participants, cosa que indica que 
gairebé un 66% de les persones que s’ha dirigit a 
aquest dispositiu ha seguit formant-se. Aquestes 
sessions són de 3 hores de durada i s’hi treballen 
aspectes sobre l’orientació, les competències i com 
està el mercat de treball. És un dels primers fruits del 
Pacte per a l’ocupació, un dispositiu massiu d’atenció 
i orientació a les persones que s’han quedat sense 
feina. 

El Pacte per a l’ocupació també ha aprovat un Pla 
d’acció per al 2009, dotat amb 22 milions d’euros i 
que declina de totes i cada una de les mesures que 
el Pacte va aprovar el passat 22 de maig amb el 
consens de tots els agents socials. La primera mesu-
ra del Pacte era treballar per l’emprenedoria. En 
aquest sentit, el Pacte emprèn dues grans iniciatives, 
com són reforçar l’acompanyament a la creació 
d’empreses amb un objectiu de treballar per la crea-
ció de més de 700 noves empreses a Barcelona, 
estendre’n també la tramitació electrònica a través 
de les societats limitades amb un pressupost de 
731.000 euros, i també treballar molt més intensa-
ment que en el passat el tema de l’emprenedoria 
inclusiva, és a dir, la creació d’empreses per part de 
persones que tenen especials dificultats, ja siguin 
persones majors de 45 anys, aturats de llarga durada 
o persones que han estat expulsades del mercat de 
treball en sectors en reconversió, amb un pressupost 
de 650.000 euros i un número estimat de 335 partici-
pants.  

La segona mesura del Pacte per a l’ocupació era 
identificar, mantenir i atreure talent creatiu i innova-
dor. Es comença a treballar en la iniciativa d’atreure 
capital humà emprenedor o creatiu i innovador a 
Barcelona amb un paquet de recursos del voltant 
dels 400.000 euros. 

La tercera mesura era dissenyar un Pla de xoc per 
a la inclusió sociolaboral dels joves que han sortit del 
sistema educatiu, és a dir, treballar per pal·liar els 
efectes del fracàs escolar. Esmenta vàries iniciatives: 
formació i treball per a joves a través de 4 escoles 
taller que estan en marxa a Barcelona (208 partici-
pants), unes escoles taller que han reconfigurat el 
seu disseny passant de ser escoles taller basades 
plenament en la construcció a ser només dues sobre 
el sector de la construcció, una en el sector de 
l’espectacle i una altra en el sector del medi ambient, 
perquè es consideren sectors emergents i amb alta 

demanda d’ocupació futura potencial (amb 248 joves 
participants). També a través de dues cases d’ofici 
en el sector del turisme i en el sector del coneixe-
ment, on es contracten joves perquè treballant 
aprenguin i aprenguin treballant. Igualment, comenta 
que es treballarà amb els PQPI –Programes de Qua-
lificació Professional– per a 1.620 joves participants 
amb un pressupost de 541.000 euros a través de 
l’orientació, del Pla jove formació-ocupació i la rein-
corporació als Cicles Formatius de Grau Mitjà amb 
60 participants, així com per a l’obtenció dels certifi-
cats de qualificació.  

En la quarta mesura, d’orientació, formació i inser-
ció professional per a les persones en situació d’atur, 
i especialment en sectors en reconversió, hi ha el 
programa Activa’t per l’ocupació que, segons ha 
indicat, compta amb una dotació de 600.000 euros 
nova per al 2009 i accions a mida d’itineraris perso-
nalitzats un a un per a persones en atur amb una 
estimació de 250 participants i un pressupost de 
530.000 euros. D’altra banda, esmenta els progra-
mes de formació ocupacional, de formació per a 
aturats amb un pressupost de 3 milions i mig d’euros 
i una estimació de 1.245 participants. O els progra-
mes d’experienciació laboral amb gairebé 600 parti-
cipants i un pressupost de 5.400.000 euros. Resu-
meix que aquests són els Plans d’ocupació que ja 
s’estan treballant als districtes i a les empreses mu-
nicipals per millorar la seva qualificació. Finalment, 
parla del projecte Treball als Barris en els 9 barris 
que hi estan implicats amb la Llei de Barris de Barce-
lona, amb una inversió d’1 milió i mig d’euros, i que 
treballa per a la qualificació, la millora i l’orientació de 
les persones que estan en situació de dificultat.  

La cinquena mesura que els agents socials van 
consensuar i que era imprescindible tirar endavant 
era el progrés professional, és a dir, que la gent en 
actiu tingui millors oportunitats per poder seguir qua-
lificant-se i ser competitiva en el mercat de treball. En 
aquest sentit, amb 8.600 participants, confirma que 
es posarà en marxa un programa de progrés profes-
sional per millorar el capital humà de la ciutat amb 
més de 500 activitats a desenvolupar, així com a 
través del Cibernàrium, la capacitació en noves tec-
nologies, amb un pressupost gairebé de 600.000 
euros i 30.000 participants, perquè les tecnologies no 
siguin una barrera per continuar treballant a Barcelo-
na. 

Recorda que la sisena mesura era la inclusió labo-
ral dels col·lectius d’alta vulnerabilitat. Explica que 
per tal de no duplicar la xarxa d’inserció sociolaboral 
de Barcelona de 46 entitats, es desenvoluparan ac-
tuacions perquè tots els tècnics d’aquestes entitats 
coneguin totes les oportunitats que existeixen a dife-
rents dispositius d’inserció laboral disponibles a la 
ciutat de Barcelona. I també a través del programa 
d’inclusió sociolaboral que treballen amb Acció Soci-
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al i Ciutadania, per atendre 300 persones derivades 
de Serveis Socials que ja poden participar en els 
programes d’inclusió laboral. 

La setena mesura inclou la millora de l’ocupació i 
el cobriment de vacants en sectors clau per a la ciu-
tat com són el comerç, l’hostaleria i el turisme, amb 
un pressupost de 1.300.000 euros. Exposa que es 
capacitarà amb 22 accions de formació a persones 
aturades perquè puguin treballar especialment en el 
sector del comerç a Barcelona, i es formarà mitjan-
çant contracte a 16 joves aturats en el sector del 
turisme.  

En la vuitena mesura destaca sobretot la part més 
empresarial del Pacte per a l’ocupació, és a dir, la 
necessitat de treballar per la cultura i els valors de 
treball. Es tracta de renovar aquesta cultura i aquests 
valors del treball i, en aquest sentit, es desenvolupa-
ran, conjuntament amb el Consorci d’Educació de 
Barcelona, accions d’orientació professional perquè 
els joves de la ciutat sàpiguen de què volen treballar 
i cap on anar o com formar-se en un futur, a través 
d’11.000 participants i un pressupost de 270.000 
euros.  

Per acabar, en relació amb una altra de les mesu-
res del Pacte, que era fomentar la qualitat de 
l’ocupació de responsabilitat pública, comenta que es 
va presentar una mesura de govern on la contracta-
ció per part de l’Ajuntament incorpori una memòria 
d’ocupació en aquelles accions més significatives i 
també la contractació social. Després de presentar la 
síntesi de totes les accions i mesures pressuposta-
des amb participants, destaca que no només són 
accions les que ha previst el Pacte per pal·liar la 
situació actual de greu atur a la ciutat, sinó que tam-
bé són actuacions per preparar la ciutat per ser més 
competitiva d’ara endavant. Indica que dels 22 mili-
ons d’euros, 11 milions i mig estan dirigits a orientar i 
formar les persones en ocupacions que són neces-
sàries a la ciutat, com també el tema dels valors del 
treball o altres elements com la creació d’empreses, 
perquè sense activitat econòmica no hi ha ocupació. 

Finalment, subratlla que la reunió del Pacte del 9 
de gener va ser molt positiva. Tots els agents soci-
als, sindicats i patronals van expressar que el Pacte 
per l’ocupació de Barcelona era un pacte de referèn-
cia per a la resta de Catalunya, que no només era un 
pacte d’intencions, sinó amb mesures concretes que 
6 mesos després s’havien aconseguit concretar amb 
un pressupost al darrere. 

El Sr. Ardanuy agraeix la intervenció del director 
general de Barcelona Activa, el Sr. Hernández. Con-
sidera que el tema de l’atur és greu i, entre cometes, 
una sorpresa en una ciutat com Barcelona que és 
essencialment generadora d’ocupació. 

Separa la seva intervenció en dues parts. Respec-
te al tema Activa’t per l’ocupació, el Grup de CIU ja 
va expressar certs dubtes sobre aquesta acció du-

rant el Plenari de l’Ajuntament de Barcelona. Sense 
referir-se a l’argumentació plantejada aleshores, van 
posar èmfasi i insisteixen que una acció com aquesta 
ha de tenir al darrere una planificació molt acurada 
d’itineraris, de perfils dels formadors i de protocols de 
rebuda i de derivació d’aquests usuaris. I continua 
mantenint les seves reserves. En la seva opinió, les 
polítiques actives es fonamenten en la individualitza-
ció de l’atenció i el seguiment de l’atenció personalit-
zada de la persona que està en atur. No només li 
calen uns coneixements molt bàsics de com moure’s 
pel mercat de treball, sinó que se l’ha d’acompanyar 
en una situació molt complicada psicològicament, 
com és la pèrdua de la feina.  

Quant a la resta de mesures agraeix la gentilesa 
de ser-hi convidats com a representants dels Grups 
Municipals i assenyala que els van presentar unes 
línies de treball a les quals el Grup de CIU dóna ini-
cialment suport. Per tant, estan expectants de 
l’evolució d’aquestes mesures. Creuen que és una 
acció per mirar d’atacar una situació complexa, són 
comprensius des d’aquest punt de vista, i estan a la 
disposició de la direcció de Barcelona Activa i la Re-
gidoria de Promoció Econòmica per col·laborar en 
allò que es consideri oportú.  

Per acabar, opina que és important l’existència 
d’un consens entre els agents socials, tant en la sig-
natura del pacte com en la reunió celebrada la set-
mana anterior. Però estan a l’expectativa, perquè no 
s’havia viscut mai una situació com aquesta i s’ha 
d’estar amatents als possibles canvis en el mercat 
laboral i a la reorientació d’algun dels eixos en situa-
cions que es puguin anar millorant progressivament. 
Comparteixen l’opinió que és una bona iniciativa i, a 
partir de l’aplicació d’aquestes mesures, observaran i 
miraran de fer aportacions per millorar la situació.  

La Sra. Balseiro agraeix l’exposició sobre les ac-
tuacions en el marc del Pacte per a l’ocupació de 
qualitat de Barcelona, i l’assistència. Abans d’iniciar 
aquest informe, esmentava que el Grup del PPC 
havia presentat una sol·licitud de compareixença per 
rebre una explicació sobre el desenvolupament del 
pacte local que es va signar fa vuit mesos. És inne-
gable que la situació d’atur ha empitjorat a un ritme 
prou alarmant i que a Barcelona s’ha incrementat en 
un 45%, unes dades destacables que requereixen 
més que mostres de bona voluntat.  

Tot i que celebra part dels aspectes que s’han ex-
posat com a actuacions objectives per tal de posar 
en marxa l’any 2009, té la sensació que des de la 
signatura del pacte local per l’ocupació s’ha avançat 
poc. D’altra banda, li ha semblat que potser en 
aquests moments tota la feina s’està encarant bàsi-
cament a les persones que malauradament estan 
sense ocupació. Fins i tot per a aquelles empreses o 
persones que encara estiguin afortunadament al 
mercat laboral, sembla ser que totes les actuacions 
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es limiten a programes de formació, que sens dubte 
són importants, però que en una recessió econòmica 
amb destrucció massiva de llocs de treball són me-
sures insuficients. Opina que des de l’Ajuntament de 
Barcelona s’hauria d’haver intensificat aquest acord, 
que es va limitar en el seu moment a una signatura 
d’un pacte que avui s’estén a programes de formació 
i aprenentatge, però que en canvi no abasta altres 
àrees. Apunta que no només l’àrea d’ocupació de 
l’Ajuntament de Barcelona o Promoció Econòmica 
s’hi haurien d’involucrar, sinó fins i tot Urbanisme, 
Sostenibilitat i Serveis Urbans.  

Resumeix en una sola frase: "posem fil a l’agulla 
per frenar la destrucció de llocs de treball". Per des-
comptat, creu que s’han d’atendre les persones atu-
rades, però sense deixar d’evitar la destrucció de 
llocs de treball. El Grup del PPC troba a faltar mesu-
res efectives per combatre aquest fenomen. Comen-
ta que només passejant per la ciutat de Barcelona és 
perceptible el nombre important de locals comercials 
que estan tancats en situació de traspàs o d’oficines 
en lloguer, que impliquen el cessament d’una activi-
tat. Afegeix que, en un any, hi ha hagut un descens 
de 1.892 autònoms. Per tot això, s’esperava alguna 
cosa més per part del Govern Municipal com a des-
plegament del Pacte local d’ocupació, d’ocupació de 
qualitat. A més de les persones que ara mateix estan 
en situació d’atur, pensa que es necessiten unes 
altres mesures, com ara canvis estructurals que 
s’han d’impulsar des de l’àrea de Promoció Econò-
mica, potser més enllà de la tasca habitual de Barce-
lona Activa, per exemple amb modificacions fiscals o 
un cert compromís de l’Administració per frenar 
l’increment dels costos que repercuteixen en el dia a 
dia d’una empresa. En aquest sentit, l’encariment de 
diferents subministraments, com l’aigua, l’electricitat 
o el gas, són un factor de repercussió.  

A continuació, fa referència a les obres públiques 
que es desenvolupen al carrer i que tenen un perju-
dici econòmic directe sobre les activitats econòmi-
ques. Li hauria agradat que les mesures recollissin 
un aspecte directament lligat amb aquest tema. Pel 
que fa a altres aspectes, com prioritzar la contracta-
ció de persones amb discapacitat a les societats i 
organismes municipals, agraeix la rectificació del 
Govern Municipal enfront de l’última mesura presen-
tada pel tinent d’alcalde Ricard Gomà, que casual-
ment era una proposició del Grup Municipal del PP 
suggerida el mes de maig de l’any anterior i que ha-
via estat rebutjada. 

En conjunt, considera que el Pacte local d’ocu-
pació ha de respondre més a un compromís efectiu 
per part del Govern Municipal, no tant d’aparador. A 
més a més, li sembla que ha d’exigir l’actuació de 
totes les àrees del Govern Municipal per frenar la 
destrucció de llocs de treball i exigir, per descomptat, 
el compromís d’altres administracions per tal d’en-

gegar conjuntament els canvis estructurals necessa-
ris per a Barcelona. No s’ha de limitar a programes 
de formació per optimitzar la capacitació dels dife-
rents segments que en aquests moments estan sen-
se ocupació, sinó també per a tots aquells que en 
aquests moments puguin estar en perill de perdre el 
seu lloc de treball. Això vol dir alhora posar fre al 
tancament de les empreses i requereix també com-
promisos de canvis estructurals, que van des de 
polítiques fiscals actives fins a polítiques econòmi-
ques, sense deixar de costat aspectes relacionats 
amb el medi ambient i de caire social i urbanístic.  

Finalment, lamenta que l’exposició efectuada 
s’hagi limitat a donar una resposta a les persones 
que estan en atur i anima al Govern Municipal a 
presentar –potser en la propera comissió– un pa-
quet de mesures per frenar la destrucció de llocs de 
treball.  

El Sr. Portabella agraeix en primer lloc les explica-
cions del Sr. Mateu Hernández sobre el Pacte per a 
l’ocupació de qualitat a Barcelona.  

Valora positivament en el context econòmic actual 
que l’Ajuntament de Barcelona potenciï o millori les 
estructures de les quals disposa a fi d’activar les 
polítiques d’ocupació. Els sembla encertat, així com 
un pas important i significatiu, que s’hagi produït un 
Pacte per a l’ocupació de qualitat a Barcelona amb la 
participació del Departament de Treball de la Gene-
ralitat de Catalunya i confien que l’estructura a partir 
de la qual es presenten els projectes de treball per 
l’ocupació a l’Ajuntament de Barcelona està ben 
sedimentada.  

D’altra banda, en el context econòmic actual, con-
sideren que probablement cal incorporar aspectes 
nous capaços de trencar amb la inèrcia que ha dut a 
aquesta crisi i d’obrir nous horitzons, tant amb noves 
oportunitats laborals com amb noves orientacions en 
la manera de tractar les persones que no tenen fei-
na, perquè la trobin amb més facilitat. 

En relació amb el plantejament exposat, pregunta 
què el diferencia de l’activitat que tradicionalment 
s’ha anat fent des de Barcelona Activa. Consideren 
imprescindible que hi hagi una reorientació, és a dir, 
que es mantingui una base d’allò que ha funcionat i 
alhora les noves orientacions estiguin dirigides al nou 
paradigma econòmic al qual han de fer front les so-
cietats occidentals.  

En segon lloc, i en aspectes més concrets i conci-
sos, recorda que el programa Activa’t per l’ocupació, 
aprovat en el Plenari, es va presentar amb un pres-
supost assignat entre el SOC –el Servei d’Ocupació 
de Catalunya– i l’Ajuntament d’1,5 milions d’euros. 
Han observat que en l’informe tramès la quantitat 
s’ha reduït a 605.000 euros i suposen que s’ha pro-
duït una reassignació en funció dels tipus de pro-
grames que s’hi han anat afegit. Amb tot, en voldrien 
conèixer el motiu que explica les diferències pressu-
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postàries entre la mesura aprovada i la realitat pres-
supostària presentada. 

En segon terme, per tal d’executar les mesures 
previstes en el pacte, apunta que es preveuen 23 
milions d’euros que han de proveir-se del Servei 
d’Ocupació de Catalunya, del Fons Social Europeu i 
del mateix Ajuntament. Els interessa saber les parti-
cipacions individuals d’aquestes tres administracions 
i la part que correspon a l’Ajuntament de Barcelona.  

Per acabar, assenyala que en el disseny i en l’inici 
del desplegament del marc organitzatiu referenciat 
s’hi preveia la creació de 6 grups de treball. Això no 
obstant, mig any més tard diu que s’ha creat un únic 
grup de treball, el grup d’inclusió sociolaboral, i els 
sembla entendre que només ha fet una acció, que és 
incorporar-se a la xarxa d’inclusió sociolaboral de 
Barcelona. Valoren aquesta acció com a correcta, 
però pregunten quines altres accions hi ha previstes i 
què ha endarrerit la creació de la resta de grups de 
treball. 

La Sra. Mayol agraeix l’explicació del Sr. Hernán-
dez del Pacte per a l’ocupació i del desplegament 
que fa Barcelona Activa dels programes d’ocupació, 
així com la feina que fan.  

Fa memòria dels anys 80 quan els ajuntaments 
van haver d’afrontar una situació molt complicada 
d’atur a causa d’un problema de recessió econòmica 
molt important en una democràcia encara incipient. 
Assenyala que segurament un dels encerts d’aquell 
moment va ser tenir la capacitat de dissenyar pro-
grames d’ocupació molt connectats amb els diferents 
sectors, amb el dia a dia del territori i amb el consens 
de molts agents. Recorda que recentment se cele-
braven els 25 anys de Barcelona Activa, que qualifi-
ca d’èxit, i que en el moment de la celebració ningú 
no pensava que es reviuria una situació tan compli-
cada.  

A banda dels programes diferenciats en funció de 
la diferent realitat, li agradaria conèixer, des del punt 
de vista del Sr. Hernández, més qualitatiu que estric-
tament quantitatiu, el tipus de persones que dema-
nen ajudes. Desdient les paraules de la Sra. Balsei-
ro, perquè pensa que durant aquests 6 mesos s’ha 
demostrat la capacitat de concretar mesures i que 
darrere de cada número hi ha una persona que està 
rebent un tipus d’ajut en un moment molt difícil, vol 
saber si hi ha algun element valoratiu, encara que no 
sigui estadísticament significatiu, de canvis substan-
tius en relació amb l’anterior gent que s’apropava al 
servei.  

Valora positivament que el Pacte per a l’ocupació 
situï els principals reptes actuals i ho faci en col·la-
boració amb agents diversos i concretant –i insisteix 
en la seva discrepància perquè considera que és 
molt concreta– en què s’adrecen els recursos com a 
Ajuntament. Addicionalment, considera que aquesta 
actuació està associada a l’estratègia municipal que 

s’ha acordat per afrontar la crisi. A més de continuar 
les polítiques globals de ciutat, invertirà molt en obra 
pública i en despesa pública, justament per activar 
un mercat que avui està alentit.  

Respecte de la pregunta de la Sra. Balseiro que 
demanava què fan les altres àrees, respon que no 
només són solidàries amb Barcelona Activa sinó 
que, cadascú des del seu nivell de treball, hi contri-
bueix. Li recorda que quan es va aprovar la contracta 
de neteja en el Plenari previ, va anunciar que aquella 
contracta significaria per a l’any 2009 la creació de 
3.500 llocs de treball a la ciutat de Barcelona. Al 
costat de cada actuació que fa l’Ajuntament es gene-
ra ocupació i es manté l’ocupació existent. Admet 
que en aquests moments els programes de Barcelo-
na Activa estan adreçats a la gent que ha perdut la 
feina, però rebat que com a Ajuntament tenen un 
repte tan o més important que és que no es destruei-
xin més llocs de treballs dels que ja es destruirien 
per la dinàmica del mercat. Explica que en la propera 
sessió de la Comissió de Sostenibilitat, Serveis Ur-
bans i Medi Ambient, la mateixa Sra. Balseiro estarà 
allà aprovant uns contractes de manteniment integral 
de 92 milions d’euros. Empreses com Rubatec, 
Elecnor SA, CRC, etcètera són empreses que tin-
dran un contracte substantiu amb l’Ajuntament i això 
generarà ocupació. En definitiva, subratlla que és 
molt important que siguem conscients que, al costat 
de la voluntat d’ajudar a la gent que està en situació 
d’atur, el sector públic té una responsabilitat afegida i 
hi ha la voluntat municipal de contribuir a no destruir 
llocs de treball, una tasca que qualifica de "gens 
senzilla". 

Per acabar, manifesta que aquesta crisi, si per al-
guna cosa ha de servir, és per replantejar el model 
productiu. Recorda aquelles valoracions superfanta-
sioses i molt grandiloqüents de l’èxit d’Espanya en el 
creixement en els últims anys, que s’ha demostrat 
que estaven sustentades amb peus de fang.  

La Sra. Mumbrú agraeix les paraules del regidor 
Ardanuy.  

Torna a posar de manifest el fet que hi hagi el 
compromís social d’agents tan dispars com poden 
ser dues patronals i els dos sindicats majoritaris. 
Això evidencia la força com a ciutat i és paradigmà-
tic.  

Dóna la raó a la Sra. Balseiro que a Barcelona 
creix l’atur, però considera que cal valorar el fet que 
la ciutat hagi posat els ous a diferents cistelles, per-
què això ha repercutit en un augment de l’atur menys 
elevat si es compara amb altres llocs de l’àrea me-
tropolitana o Catalunya. Alhora, destaca que sectors 
que estan relacionats amb la recerca i la investigació 
no han seguit aquesta evolució, sinó tot el contrari. 
S’han creat llocs de treball des de l’últim trimestre de 
2007 i fins el 2008 amb una proporció d’un 27,3%. 
Incideix que no són elements per fer triomfalisme, 
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però que donen una llum de les pròpies possibilitats i 
capacitats.  

En relació amb treball en equip, com a Govern 
Municipal, afegint-se a la regidora Mayol, que posava 
l’exemple des de la contracta, valora com a trans-
cendental el projecte de treball amb els barris, que 
ajuda a cohesionar-los socialment, i que es fa des 
d’aquest mateix teixit amb l’ajuda de les associacions 
de veïns i les entitats. Considera que això contribueix 
a pal·liar els efectes que, indiscutiblement, una situa-
ció de crisi té a la ciutat, perquè es treballa des 
d’aquest teixit associatiu.  

Finalitza la seva intervenció, coincidint amb la re-
gidora Mayol que aquesta crisi ens ha d’ajudar a 
prevenir per a futurs anys.  

El Sr. Hernández respon que, malgrat reconèixer 
que l’Activa’t per l’ocupació va ser dissenyat en un 
temps rècord, es pot constatar l’èxit en la seva posa-
da en marxa. El haver atès en només dos mesos 
més de 1.800 persones a través del 012, a través 
també de modelar les cartes que s’han anat enviant 
a les noves persones aturades de Barcelona perquè 
coneguin aquest dispositiu amb la inquietud de donar 
a conèixer el programa, perquè ningú no se’n quedi 
al marge.  

Assegura que els protocols de rebuda i derivació 
funcionen. Deixa clar que és un dispositiu que no 
pretén resoldre-ho tot, sinó que vol treballar perquè 
qualsevol persona (home o dona) que s’hagi quedat 
sense feina de seguida compti amb un acompanya-
ment per començar, que conegui les oportunitats 
disponibles, que sàpiga que la formació és essencial 
per seguir avançant i que, malgrat haver-se quedat 
sense feina en el sector de la construcció, desco-
breixi que hi ha altres sectors on es pot anar comen-
çant a derivar, com pot ser el sector de la logística. 
En definitiva, explica que es vol traslladar un cert 
missatge que hi ha solucions. Si se segueixen els 
mitjans de comunicació, o el context econòmic de 
pessimisme actual, la temptació de qualsevol perso-
na que s’ha quedat sense feina és quedar-se a casa, 
i això és una cosa que no es pot permetre. Manifesta 
que Activa’t per l’ocupació pretén treballar des del 
primer dia amb les persones aturades perquè tinguin 
un acompanyament des del dia 0 i no es quedin a 
casa. Perquè treballin mentre estant en atur per tenir 
una nova feina en un futur, i sobretot perquè treballin 
la seva empleabilitat. Els convida a anar a conèixer 
el protocol del programa. Admet que és un dispositiu 
massiu, no individualitzat, però també que deriva cap 
a programes individualitzats. En aquest sentit, diu 
que hi ha programes en què s’atén en grups de 10-
15 persones, però alhora d’altres programes on 
s’atén amb un tècnic i amb moltes hores d’orientació. 

Responent la pregunta sobre Activa’t per 
l’ocupació i el seu pressupost, contesta que els 
600.000 euros que s’han detallat són els 600.000 

euros nous que s’incorporen a Activa’t per l’ocupació 
el 2009. El cost del programa és del milió i escaig 
d’euros que se citava en la mesura de govern, un 
milió que es finança a través dels 600.000 que s’han 
signat en un conveni específic ad hoc amb el Depar-
tament de Treball, més les altres polítiques actives 
que hi ha d’itineraris personalitzats per a l’ocupació, 
de formació ocupacional, etcètera, que existeixen i 
que han redissenyat per adaptar-los a aquest dispo-
sitiu.  

En relació a la intervenció de la Sra. Balseiro, des-
taca que la gran preocupació del consistori són les 
dades. Han posat intencionadament les persones 
que s’han quedat sense feina a Barcelona en primer 
lloc, perquè, fent al·lusió a les paraules de la Sra. 
Mayol, això canvia la manera com s’han de treballar 
les polítiques actives d’ocupació. Raona que, tal com 
deia el Sr. Portabella, les polítiques actives d’ocu-
pació que abans estaven preparades en un context 
de gairebé plena ocupació, avui s’han de reorientar 
en un context de crisi.  

Reprenent l’afirmació que el pacte només atén 
persones aturades, nega que sigui així. Indica que 
en les mesures hi ha més d’1 milió i mig destinats a 
l’emprenedoria, a la creació d’empreses, i explica 
que la major part de la gent que va a Barcelona Acti-
va per crear empreses són persones que estan en 
actiu, persones que identifiquen oportunitats de ne-
goci, i que les volen posar en marxa, i que simultàni-
ament creen ocupació. Per tant, subratlla que no 
només hi ha mesures per aturats, sinó que hi ha 
mesures dirigides a una part fonamental del futur de 
la nostra societat, que són els estudiants, perquè 
coneguin i identifiquin quines són les ocupacions que 
tenen futur a Barcelona i orientin els seus estudis 
cap a les ocupacions que realment volen treballar, és 
a dir, mesures d’orientació precoç, abans que entrin 
al mercat de treball. Es refereix també a moltes me-
sures de progrés professional, de persones que es-
tan en actiu i és necessari que coneguin allò que les 
empreses demanen: que són competències, compe-
tències en gestió del temps, competències en gestió 
d’equips, competències i habilitats en idiomes, que 
són també una de les mesures consignades amb 
més de 500.000 euros en les mesures identificades. 
En resum, les mesures preses no són només 
pal·liatives a l’atur sinó també mesures proactives 
per anar configurant un nou mercat de treball. 

En aquest sentit, com a resposta al Sr. Portabella, 
coincideix amb el fet que hi ha una base que cal 
mantenir, però que hi ha canvis substancials. Explica 
que hi ha un element que els ve donat, que és que 
en la major part de les polítiques actives d’ocupació 
–com deia la Sra. Mayol– l’Ajuntament no té compe-
tències, ja que les competències estan a la Generali-
tat i a l’Estat. Però el que han fet, i Barcelona en això 
és pionera, és redreçar alguns programes de políti-
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ques actives d’ocupació, per exemple, les escoles 
taller que comentava més amunt. A gairebé tot 
l’Estat, les escoles taller s’identifiquen amb l’ofici de 
la construcció, i Barcelona és pionera amb la posada 
en marxa enguany de dues escoles taller en sectors 
clau com són l’espectacle o el medi ambient, o dues 
cases d’ofici amb el turisme i amb el tema del conei-
xement i les noves tecnologies. També hi ha tallers 
d’ocupació per a majors de 45 anys en el sector del 
servei a les persones, que és un altre dels sectors 
importants. En definitiva, s’ha fet un enfocament 
sectorial cap a aquells sectors més emergents 

Com a novetat, assenyala també l’enfocament cap 
al progrés professional i el desenvolupament del 
capital humà, cap a treballar, perquè la gent que avui 
treballa a Barcelona tingui les competències i les 
habilitats, no només els coneixements. El Pacte per 
a l’ocupació hi ha volgut incidir especialment per 
aconseguir que la gent que treballa amb píndoles de 
poca duració adquireixi coneixements, aptituds, que 
els facin més atractius per a les empreses on treba-
llen i, sobretot, puguin progressar.  

Pel que fa a la pregunta de la proporció amb la 
qual l’Ajuntament participa d’aquests gairebé 23 mili-
ons d’euros, reitera que les competències de gestió 
estan en el Departament de Treball, i que l’aportació 
municipal sobre aquests 22 milions i escaig d’euros 
és del voltant del 14%. La resta prové del Fons Soci-
al Europeu amb programes que de vegades cofinan-
cen al 50%, i l’altra part prové del Departament de 
Treball. En total, 19 milions i mig que vénen del De-
partament de Treball, del Fons Social Europeu, i 
també del Fons Social Europeu no a través del De-
partament de Treball sinó a través del Ministeri 
d’Administracions Públiques amb una línia especial 
que té per a les entitats locals, a part d’altres petits 
programes que són marginals en relació amb el 
pressupost final. 

A la Sra. Mayol respon que en la valoració qualita-
tiva del dia a dia, cal reiterar les dues ànimes que té 
Barcelona Activa. D’una banda, una ànima empre-
nedora, de gent que vol crear la seva empresa i fer-
la créixer. En aquest sentit, hi assenyala un canvi 
importantíssim: l’any s’ha tancat amb un augment 
molt notable de persones que han vingut a voler 
crear la seva empresa a Barcelona, a Barcelona 
Activa. Considera molt important que aquestes noves 
persones que han vingut a crear empresa majoritàri-
ament no són aturades, sinó persones en actiu. La 
interpretació que se’n desprèn és que la iniciativa 
emprenedora s’està estenent; l’oportunitat de crear 
empreses és cada cop més habitual en l’imaginari 
d’una persona avui a Barcelona, com a oportunitat 
de progrés professional. També han posat en marxa 
els programes d’emprenedoria inclusiva, que és una 
novetat en relació amb el passat, de gent amb 
menys recursos, i menys autoestima a vegades, que 

també identifica la creació d’empreses com a una 
oportunitat.  

Referent a l’altra ànima, que és l’ànima del treball 
per l’ocupació de les persones aturades, constata 
una preocupació, perquè el perfil de l’aturat que indi-
quen les estadístiques és el perfil de l’aturat real. No 
hi ha una diferenciació entre el que diuen les estadís-
tiques d’augment de l’atur en persones amb menys 
formació, en persones immigrants, en persones ma-
jors de 45 anys, perquè són les persones que acu-
deixen a hores d’ara a Barcelona Activa i hi van amb 
un cert pessimisme, perquè tot el que l’entorn els diu 
és que no hi ha gaire oportunitats. Opina que la feina 
de Barcelona Activa és dir-los que hi poden haver 
oportunitats si realment es treballa. Finalment, l’altre 
indicador que esmenta guarda relació amb un canvi 
substancial respecte d’altres moments, i és que la 
població veu avui en l’orientació i la formació una 
oportunitat i no s’espera que s’esgoti la prestació 
d’atur per anar als serveis públics d’ocupació. Expli-
ca que en altres èpoques potser passava que la gent 
esperava tenir la situació d’emergència per acudir-hi, 
mentre que ara hi va conscient que els poden orien-
tar. 

El Sr. Ardanuy no es declara fan del dispositiu 
massiu Activa’t per l’ocupació, perquè hi veu alguns 
problemes. En qualsevol cas, afirma que no es pot 
mesurar l’èxit d’una acció d’aquestes característi-
ques pel volum d’atenció, sinó per la qualitat 
d’aquesta atenció. Pregunta: Quin tipus de perfil 
tenen els formadors que fan aquestes rebudes? 
Quants formadors tenen? Quin sistema de derivació 
utilitzen per derivar cap a aquestes orientacions per-
sonalitzades?  

Reflexiona que sovint, quan un formador rep 15-
20 persones aturades de sectors diferents en una 
aula, d’edats diferents, de situacions socials i eco-
nòmiques diferents, i ha de fer una feina d’orientació, 
encara que sigui en un primer estadi, té un problema, 
a no ser que sigui un súper heroi. Per això, insisteix 
que els dispositius massius tenen un greu inconveni-
ent, i que tampoc no són innovadors, perquè s’han 
provat moltes vegades i han fracassat moltes vega-
des. Com a conclusió, demana prudència a l’hora de 
posar molt èmfasi en aquest tema, perquè creu que 
és un dispositiu amb problemes.  

La Sra. Balseiro respon a la Sra. Mumbrú i la Sra. 
Mayol. Exposa que a Barcelona la variació d’em-
preses és negativa i que la ciutat encapçala –segons 
les dades oficials– el major nombre de tancaments 
d’empreses del conjunt de l’Estat. Dos de cada 3 
empreses de Catalunya es tanquen a la ciutat de 
Barcelona i la ciutat encapçala el nombre de proce-
diments concursals, antigues suspensions de paga-
ment, que es presenten als diferents jutjats. La xifra 
d’aturats s’hi ha disparat amb un augment d’un 45%. 
Per tant, pensa sincerament que cal alguna actitud 
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més envers la situació actual que no pas 
d’autocomplaença que sembla caracteritzar les inter-
vencions d’elles dues.  

Li sembla òbvia i necessària l’atenció de persones 
que malauradament ja estan a l’atur i necessaris els 
esforços en programes de formació. Per descomptat, 
també ho són actuacions que fomentin l’empre-
nedoria i donin suport a la creació de noves empre-
ses, però pensa que sobretot cal el compromís de 
totes les administracions i, en particular, el protago-
nisme de l’Ajuntament de Barcelona per evitar el 
tancament de les empreses que en aquests mo-
ments ja estan en marxa.  

Per acabar i resumint, manifesta que els centres 
de cotització a la ciutat de Barcelona s’han reduït 
d’una manera prou important en l’últim any. Dirigint-
se directament a la Sra. Mumbrú, regidora del distric-
te de Sant Andreu, es refereix a l’impacte de les 
obres al barri de Felip II, que entre tots plegats volen 
engegar i que representen impactes que requereixen 
el compromís efectiu de l’Ajuntament de Barcelona. 
Considera que no són suficients els programes i 
l’atenció a les persones que estan a l’atur, i que ca-
len polítiques actives per evitar la destrucció de més 
llocs de treball. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
3. Que comparegui el responsable del Govern 

municipal per tal que informi a aquesta Comissió 
sobre el desenvolupament del Pacte per l'Ocupació 
de Qualitat de Barcelona i la situació dels nivells de 
desocupats de la ciutat de Barcelona. 

Es dóna per tractada en el punt 2. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
4. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda: Instar a l'elaboració del llibre 
blanc de les telecomunicacions de la ciutat de Barce-

lona, per tal de disposar d'un marc global del sector 
de les telecomunicacions, on es defineixin les seves 
necessitats i reptes futurs a afrontar, tant des del 
punt de vista de sector econòmic com del seu ús 
social. 

El Sr. Ardanuy retira aquesta iniciativa després 
d’haver-ho parlat amb el portaveu del seu Grup per-
què es plantejarà a la Comissió d’Infraestructures. 

Es retira. 
Del Grup Municipal PP: 
5. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda que el Govern municipal ga-
ranteixi i promogui juntament amb els agents eco-
nòmics i socials, que per a l'any 2009 la ciutat de 
Barcelona disposi d'una suficient il·luminació de Na-
dal en la via pública, digna i d'acord amb la capitalitat 
de Barcelona, que animi l'activitat econòmica nada-
lenca. 

La Sra. Balseiro reflexiona que aquesta iniciativa, 
que es podria pensar que és extemporània, és tot el 
contrari, perquè encara és fresc l’impacte de l’escàs 
enllumenat de Nadal. Argumenta que els últims anys 
l’Ajuntament de Barcelona ha anat reduint de manera 
dràstica l’enllumenat de Nadal que hi ha a la ciutat. 
Exigeixen un sobre esforç per part de la iniciativa 
privada, especialment dels petits establiments (res-
taurants, hotels, etcètera) per posar la gota d’alegria 
a la ciutat de Barcelona i és en aquests moments 
quan l’activitat econòmica de la nostra ciutat reque-
reix tots els esforços per part de l’Administració per 
reactivar-la i mitigar l’impacte negatiu de la recessió 
econòmica.  

La Sra. Fandos dóna suport a la Proposició / De-
claració de Grup, perquè és un tema que el Grup de 
CIU ha comentat en reiterades ocasions. En la pri-
mera o segona comissió que va presidir el Sr. Porta-
bella, quan era regidor el Sr. Carnes, el Grup de CIU 
va portar una Proposició en aquesta mateixa línia 
fora del temps de Nadal i recorda que es va dir que 
s’estudiaria, però que en tot cas estaven contents 
amb la il·luminació de Nadal. D’això han passat molts 
mesos, i creuen que continua sent necessari. Reco-
neix que aquest any s’ha impulsat un conveni amb 
una empresa elèctrica per ajudar els eixos comerci-
als amb un suport econòmic de 200.000 euros, però 
els eixos comercials s’hi han gastat més d’un milió 
d’euros i considera que el conveni és insuficient. 
Sense voluntat de reobrir un debat que ja s’ha man-
tingut en ocasions anteriors, posa l’exemple dels 
240.000 euros invertits en una iniciativa que ha estat 
poc encertada i suggereix que l’Ajuntament inverteixi 
directament els diners als eixos comercials. 

Ha sentit dir als responsables de comerç de la ciu-
tat que aquest any hi havia més carrers il·luminats 
que altres anys, i no dubta de la paraula de les per-
sones que ho diuen perquè li mereixen tot el respec-
te, però incideix que aquesta no és la sensació que 
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té la ciutadania. Continua dient que amb els convenis 
acordats aquest any, i que segurament són un avenç 
de cara als eixos comercials, n’han quedat fora totes 
aquelles entitats que no formen part dels eixos co-
mercials i que també tindrien dret a tenir aquests 
ajuts.  

Per tot això, creuen que és un bon moment per 
analitzar, veure en què s’ha fallat i plantejar una 
campanya de Nadal per a l’any que ve on l’Ajun-
tament faci una aportació més important per a la 
il·luminació de Nadal, que es pacti amb els eixos 
comercials, les entitats de comerç i els agents eco-
nòmics, com deia la Sra. Balseiro, i que finalment, si 
s’hi posen diners, tothom tingui la sensació que es-
tan invertits en allò que vol la ciutadania. 

La Sra. Mayol no dóna suport a aquesta proposta. 
Refusa l’afirmació de la Sra. Balseiro que s’ha reduït 
dràsticament la il·luminació nadalenca en els últims 
anys i la qualifica de falsa. Argumenta que l’horari 
d’il·luminació nadalenca es manté idèntic des de fa 
deu anys i que únicament s’ha disminuït el consum 
perquè s’ha millorat en eficiència. Admet que hi pot 
haver una percepció determinada a causa de la in-
tensitat de la llum, però que és falsa l’afirmació que 
s’hagi reduït la il·luminació. Sí que està disposada a 
parlar de maneres de trobar mecanismes de millora 
en coordinació amb els comerciants per a determi-
nades zones.  

Justifica el vot en contra, perquè la proposta no 
reconeix el treball amb els comerciants per millorar 
les propostes. Li sembla raonable i viable avaluar 
l’experiència viscuda el Nadal passat, i està disposa-
da a continuar treballant amb el sector dels comerci-
ants per arribar a un acord. Per últim, expressa que 
si de debò aquest és un dels temes de debat més 
importants que té la ciutat, és un senyal que tota la 
resta està molt bé. 

El Sr. Portabella no dóna suport a aquesta iniciati-
va. Manifesta que aquest any s’ha fet un pas enda-
vant bastant significatiu amb l’acord signat entre 
l’Ajuntament i el patrocinador que van buscar els 
comerciants, i que ja se n’han vist els beneficis. Li 
sembla que aquesta Proposició/Declaració de Grup 
estava més justificada abans que es fes aquest 
acord i no en el moment de fer-lo. A partir d’aquí, 
considera que es discuteixen aspectes que són molt 
heterogenis i molt opinables. Segons ell, la realitat és 
l’esforç notable que s’ha fet a partir d’aquest patroci-
nador escollit pels comerciants i que marca una gran 
diferència amb l’any l’anterior.  

Tanmateix, conclou que malgrat que la il·luminació 
és un aspecte important de les festes nadalenques, 
no és l’únic i que hi ha aspectes no vinculats a la 
llum que poden millorar l’activitat econòmica i comer-
cial nadalenca en els quals també caldria centrar-se.  

La Sra. Mumbrú no coincideix amb la diagnosi que 
fa la Proposició/Declaració de Grup ni amb els re-

meis que aporten els grups que hi donen suport. 
Entén que és important que s’hagi signat aquest any 
un conveni entre Endesa, la Fundació Barcelona 
Comerç i l’Ajuntament de Barcelona, i que és una 
qualitat com a gestors poder utilitzar aquestes opor-
tunitats que dóna el mercat. Per concloure, apunta 
que s’han il·luminat 305 carrers, ja siguin sencers o 
en algun dels seus trams, i que això representa un 
total de 58 quilòmetres de via pública guarnits. A 
més, recorda que els mercats municipals també 
s’han integrat en aquesta campanya d’il·luminació i 
que, com sempre, la tendència del seu Grup és in-
tentar fer les coses millor i sempre amb la participa-
ció i l’ajut dels eixos comercials i de tots els agents 
implicats. 

La Sra. Balseiro agraeix el suport i lamenta el vot 
contrari de la resta de Grups Municipals. Es pensava 
que després d’un any més de queixes rebudes per 
part de sectors de l’activitat econòmica d’aquesta 
ciutat (comerços, hotelers i restauradors) i referides a 
l’escàs enllumenat de Barcelona, es reconeixeria 
aquest problema i es reaccionaria de cara a l’any 
vinent.  

Dirigint-se a la Sra. Mayol diu que és una realitat 
que tothom accepta que Barcelona és fosca i li re-
corda que ella mateixa va anunciar un reforç que 
calia de manera urgent, tal i com reclamava el Grup 
del PPC en aquest sentit. Recorda que el regidor de 
Promoció Econòmica, el Sr. Carnes, va anunciar que 
reforçaria com calia l’enllumenat de Nadal a la ciutat 
de Barcelona i es va avançar un increment del 20% 
en les instal·lacions i també pel que feia als llums de 
Nadal. Denuncia que aquestes expectatives genera-
des després no s’hagin complert i que Barcelona 
pràcticament tornés a estar gairebé a les fosques.  

El Grup del PP veu una relació directa entre 
l’activació de la campanya nadalenca i l’enllumenat 
de Nadal, en especial quan les coses estan tan difí-
cils per al teixit empresarial, com en aquests últims 
mesos. Els hauria agradat que Barcelona, igual que 
París, Berlín o Madrid, s’hagués convertit en un refe-
rent internacional pel que feia als llums de Nadal. No 
ha estat així i s’ha evidenciat la incapacitat, no no-
més de dinamitzar l’activitat econòmica de la ciutat 
de Barcelona, sinó també d’atreure turisme, un tu-
risme de compres que vingui a Barcelona a gaudir 
d’un enllumenat alegre i vistós.  

Veuen que el compromís de l’Ajuntament de Bar-
celona opta per desviar 214.000 euros a sufragar el 
cost d’uns avets a pedals, que consideren que van 
ser un error, tenint en compte que es van instal·lar 
sobretot fora d’àrees comercials i que van mantenir 
pràcticament en penombra moltes de les àrees co-
mercials de Barcelona.  

En resum, no pensen que aquesta sigui l’aposta, 
ni el Govern Municipal ni l’actitud que mereixen els 
ciutadans de Barcelona o el teixit econòmic de la 
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ciutat. Opinen que l’Ajuntament hauria de reconside-
rar aquesta actuació de cara al futur. Desitgen que 
es mantingui l’acord, o com a mínim els objectius 
assolits enguany, però també que es vagi molt més 
enllà. 

Per acabar, qualifica d’obsolet el discurs segons el 
qual més enllumenat suposava un consum menys 
sostenible, perquè s’ha demostrat que és fals. No és 
incompatible disposar de més llum amb un consum 
més sostenible. Posa l’exemple de la lluminosa Pa-
rís, que tothom va veure en els mitjans de comunica-
ció, i que va registrar una reducció en el consum de 
més del 70%. Espera que l’àrea responsable 
d’aquest aspecte, com és la regidora Imma Mayol, 
reconsideri aquest tema i que es produeixi un canvi 
d’orientació. 

La Sra. Mumbrú expressa el vot contrari del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la 
Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Portabella expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
6. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda endegar les gestions necessà-
ries per tal de facilitar a l'Associació DAU, a preu de 
mercat, la disponibilitat d'una nau de característiques 
adients a la ciutat de Barcelona. 

El Sr. Portabella exposa que les ciutats malden 
perquè les empreses no marxin, continuïn la seva 
activitat econòmica i no facin ERO. Explica que el 
1992 DAU, una entitat no lucrativa i d’utilitat pública, 
es constitueix com a associació per millorar la vida 
de les persones amb discapacitat derivada del tras-
torn mental sever. El 1996 DAU crea el Centre Espe-
cial de Treball (CET), l’empresa que proporciona 
llocs de treball a aquestes persones amb discapaci-
tat, que difícilment troben feina en indrets no espe-
cialitzats, i sense menystenir el descans per a les 
famílies que tenen un membre d’aquestes caracterís-
tiques. El CET va ser declarada d’utilitat pública l’any 
2002 i van comprar un local al carrer Joan d’Àustria, 
al Poblenou, per poder continuar les seves activitats. 
Feliçment és una empresa que tira endavant i que té 
més d’un 80% d’empleats amb trastorn mental sever. 
Ara necessitaria trobar un espai a Barcelona per 
ampliar els seus serveis i continuar treballant, crei-
xent en llocs d’ocupació per a aquestes persones 
que tenen trastorn mental sever i desenvolupant una 
activitat econòmica amb sensibilitat social.  

En definitiva, el Grup d’ERC insta a l’Ajuntament 
de Barcelona que s’impliqui per trobar un espai on 
ubicar definitivament aquesta empresa i aquesta 
associació amb la voluntat que puguin continuar 
treballant, i especifiquen a la Proposició/Declaració 
de Grup que cal que sigui a preu de mercat, perquè 
no creuen en aquelles empreses que busquen el 
tracte de favor per poder ser viables o competir. 

La Sra. Fandos expressa el suport a aquesta inici-
ativa. Considera que el centre DAU és un d’aquells 
centres dels quals tota la ciutadania se n’ha de sentir 
orgullosa per la feina que fan amb persones amb 
trastorn mental sever. A més a més, el Grup de CIU 
també ha estat treballant per tal de donar suport a 
aquesta associació. Pregunta si Barcelona també 
inclou Zona Franca. 

El Sr. Portabella intervé amb l’apunt que Zona 
Franca és Barcelona. 

La Sra. Fandos puntualitza que no només es refe-
reix a la ciutat, sinó a tot el terme de la Zona Franca. 
Comenta que el Grup de CIU ha fet gestions amb el 
Consorci perquè els semblava fonamental que 
aquest centre especial es pogués ampliar. Pensa 
que la classe política ha de donar suport a aquests 
centres, perquè demostren la importància que té la 
societat civil i perquè són iniciatives que contribuei-
xen a la integració d’un sector molt important. Cele-
bren que es presenti aquesta iniciativa i espera el 
suport de tots els grups i del Govern inclòs.  

La Sra. Balseiro dóna el suport del seu Grup a 
aquesta Proposició/Declaració de Grup. Incideix que 
l’associació DAU és una de les entitats privades 
exemplars que hi ha a la ciutat pel seu compromís 
social, i que són entitats que cobreixen accions soci-
als que molt sovint ni l’administració és capaç de 
cobrir. Es tracta d’un projecte molt concret, que 
compta amb la llicència del Ministeri de Sanitat, per-
què DAU es pugui fer càrrec de la fabricació de me-
dicaments, que podria donar ocupació a un nombre 
molt important de persones que pateixen malalties 
mentals severes. Es calcula que aproximadament 
10.000 persones pateixen aquests trastorns a Barce-
lona. Pensa que és un aspecte prou important, no 
només per la reducció del cost social que suposa, 
sinó fonamentalment per un benefici social incalcula-
ble, i que totes les administracions haurien de fer 
esforços perquè aquest projecte pugui tirar endavant. 
Esmenta que les instal·lacions que actualment tenen 
al districte de Sant Martí són molt limitades i només 
permeten un tractament de manipulació i no pas el 
de fabricació. És per això que necessiten unes ins-
tal·lacions que doblin aquesta capacitat fins arribar 
als 2.700 metres.  

El Grup del PPC té entès que diferents persones 
vinculades amb l’associació DAU han requerit ser 
ateses per l’Ajuntament de Barcelona, i en particular 
per l’alcalde de la ciutat, i sembla ser que en tres 
ocasions se’ls ha negat aquesta reunió. En voldrien 
saber el motiu. El Sr. Carnes es va comprometre 
amb ells per resoldre aquesta situació i ajudar-los a 
localitzar un local a preu de mercat, però encara és 
un assumpte pendent. El juny expira el període per-
què es puguin fer càrrec de la llicència atorgada i 
considera que seria una gran pèrdua d’oportunitats 
per a aquesta associació i per a les persones que 
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pateixen esquizofrènia o altres malalties mentals 
severes en general, així com per al conjunt de la 
ciutadania de Barcelona.  

La Sra. Mayol dóna suport a aquesta proposta i 
s’adscriu al contingut de la intervenció del Sr. Porta-
bella. Confirma haver tingut contactes amb aquesta 
entitat i que en el marc del Govern s’està treballant 
conjuntament amb el Sr. Carnes per tirar-ho enda-
vant. Aplaudeix que això s’hagi cristal·litzat en una 
proposta que es presenta a la comissió i que forma-
litza el treball quotidià en marxa. 

La Sra. Mumbrú reitera aquest suport a la iniciati-
va i el suport implícit i explícit al projecte d’ampliació i 
reubicació del Centre Especial de Treball i Laboratori 
DAU. Avança que s’han posat en contacte amb el 
Consorci de la Zona Franca i que, tot i que actual-
ment no hi ha sòl disponible, seran els primers quan 
sorgeixi alguna oferta de sòl. També comenta que és 
l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat qui 
ha estat gestionant el tema. 

La Sra. Mumbrú expressa el vot favorable del 
PSC, la Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-
EU i A, la Sra. Fandos expressa el vot favorable de 
CIU, la Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP 
i el Sr. Portabella expressa el vot favorable d'ERC. 
S'aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Que a l'hora de plantejar i dissenyar els nous 

mercats municipals es consideri com a prioritaris la 
comoditat i la seguretat dels usuaris i operadors ga-
rantint adequats nivells de confort, de temperatura 
ambient, i de neteja i il·luminació. Que es faci un con-
trol setmanal per a detectar les mancances dels as-
pectes esmentats per tal de procedir amb la màxima 
celeritat a esmenar-les, seguint el criteri de no interfe-
rir l'activitat del propi mercat i dels seus usuaris. 

La Sra. Fandos presenta un prec relatiu a una 
preocupació que el Grup de CIU ha expressat en 
diferents ocasions i també a través d’al·legacions. 
Això no obstant, com que s’inicia un any on hi ha 
previstes diferents reformes en diferents mercats 
municipals, i n’hi ha en projecte d’altres, els sembla 
important incidir-hi.  

Exposa que alguns mercats que s’havien fet nous 
o s’havien reformat, poc temps després d’entrar en 
funcionament, han necessitat arranjaments, perquè 
hi havia defectes d’entrada, no funcionaven alguns 
aspectes de la il·luminació, els aires condicionats no 
s’havien instal·lat correctament, o perquè aquests 
mercats estaven dissenyats de tal manera que hi 
entrava molta pols amb la quantitat de brutícia que 
això significa, o els ascensors fallaven o no tenien 

les mides correctes, etcètera. D’altra banda, s’han 
trobat casos de mercats que han hagut de fer tan-
caments a posteriori que han costat un milió d’euros, 
com és el cas de Santa Caterina, per tal que no mar-
xés la calefacció i l’aire condicionat, o pel tema de la 
neteja.  

Si tenien cap dubte d’aquestes males planificaci-
ons i dissenys incorrectes, tot ha quedat demostrat 
ara perquè una part important dels fons especials, 
extraordinaris, d’inversió en l’àmbit local que vénen 
de Madrid, per exemple, es destinaran a fer millores 
de l’entrada al Mercat de la Barceloneta. El Grup de 
CIU no està en contra del disseny; creuen que és 
important que Barcelona tingui present el disseny a 
l’hora de fer les seves obres, però també entén que 
aquests dissenys alhora han de ser pràctics per a la 
gent que fa servir aquests equipaments.  

En definitiva, prega que quan es plantegin i disse-
nyin els nous mercats municipals que ara estan a la 
cartera, es considerin prioritàries la comoditat i la 
seguretat dels usuaris i els operadors tot garantint 
uns nivells de confort, de temperatura ambient i les 
condicions necessàries perquè després es pugui 
mantenir la neteja i la il·luminació. També demanen 
que es faci un control setmanal per anar detectant 
les mancances i procedir amb la màxima celeritat a 
esmenar-les, seguint un criteri de no interferir en les 
activitats del mercat i els seus usuaris. 

La Sra. Mumbrú assegura que no cal patir. Des de 
l’any 1993 a la ciutat de Barcelona s’han remodelat 
en total 18 mercats. Admet que el disseny d’algun 
dels mercats ha provocat problemes de climatització, 
però explica que s’ha tingut especial cura amb els 
nous dissenys de mercats de present i de futur i s’ha 
donat ordres estrictes als equips d’arquitectes gua-
nyadors de considerar aquesta problemàtica en les 
actuals obres del Mercat de la Llibertat i en els dis-
senys de Ninot, Sants i Sant Antoni, etcètera. 

La Sra. Fandos rep la resposta amb satisfacció, 
perquè els consta que també és una preocupació 
que tenen les juntes dels mercats que en aquest 
moment estan en procés de remodelació (Ninot, Sant 
Antoni, Sants, Vall d’Hebron en un futur, etcètera). 
Ho tindran present, li agafen la paraula i ho compro-
varan. Sol·licita també la disposició de solucions 
provisionals per a mercats en procés de remodelació 
a fi de garantir unes condiciones raonables, i posa 
l’exemple del Mercat del Ninot, que els dies de més 
fred ha estat desprotegit. 

La segona part del prec fa referència als mercats 
que encara no entren en el paquet de remodelació, 
on també consideren adequat que es faci una revisió 
de les possibles mancances. Demanen que es faci el 
control i el seguiment dels mercats que no estan en 
procés de remodelació i per als quals encara no s’ha 
previst remodelacions, especialment el tema de l’aire 
condicionat i el condicionament. 
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La Sra. Mumbrú respon que entre les funcions 
dels directors de mercats hi ha aquesta tasca de 
control. Afirma que transmetran a Mercats la inquie-
tud expressada pel Grup Municipal de CIU. 

Es dóna per tractat. 
8. I) Atès l'anunci fet del fons extraordinari d'inver-

sió en l'àmbit local per import de 282,3 M. d'euros del 
fons estatal. II) Atès que segons el Govern les obres 
previstes permetran ocupar un total de 4.869 perso-
nes, demanem que se'ns informi del detall d'en quins 
sectors i en concret per quins de cadascun dels 303 
projectes d'inversió es preveu l'ocupació d'aquestes 
persones, així com del perfil dels ocupats.  

La Sra. Recasens manifesta que els darrers dies 
han assistit a anuncis per part del Govern sobre els 
projectes que s’han presentat per tal de poder gaudir 
de fons extraordinaris d’inversió en l’àmbit local. A 
Barcelona en concret s’havien atorgat 282,3 milions 
d’euros, i el Govern va explicar que això permetria 
ocupar 4.869 persones. Com que a la darrera acta 
de la comissió el Sr. Carnes expressava que no es 
donaven per satisfets amb aquesta quantia de 282 
milions d’euros i literalment deia "per això intentarem 
poder accedir a més fons, la qual cosa dependrà del 
resultat final de la reassignació d’aquests fons", vol-
dria saber si els fons s’han quedat en aquesta xifra o 
podran ser superiors. 

En concret, es refereix a les persones que 
s’aconseguirà treure de l’atur (4.869 persones). Vo-
len saber quin és el detall dels sectors, i en particular 
per a cadascun d’aquests 303 projectes d’inversió, 
com es preveu l’ocupació d’aquestes persones, quin 
perfil tenen, de quins sectors, a quin perfil d’edat, 
etcètera.  

La Sra. Mumbrú respon que les 4.869 persones 
que s’ha calculat que ocuparan el total dels projectes 
del fons extraordinari d’inversió local són una esti-
mació que encara és provisional i que ha estat efec-
tuada per cada operador que ha liderat el projecte. 
Fins al moment de l’adjudicació del projecte aques-
tes dades no seran del tot vàlides i segurament hi 
haurà modificacions.  

Aquestes 4.869 persones provisionalment assig-
nades a cautela per quan tinguin l’adjudicació del 
projecte, corresponen al sector de la construcció. Els 
ocupats seran des de caps d’obres fins a obrers de 
la construcció. Això seria en una primera anella de 
llocs de treball, però no es pot oblidar que després hi 
ha una segona anella de llocs de treball que l’acom-
panya, com poden ser els despatxos d’aparelladors o 
d’arquitectes, i que suposa treball i feina. 

La Sra. Recasens es decep de la resposta i espe-
ra, i així ho aniran comprovant, que es compleixin 
aquestes provisions i a l’alça. No s’esperava, tenint 
en compte la xifra tan exacta que públicament escri-
uen i expliquen, que avui s’afirmés, sense cap mena 
de rubor, que simplement és una estimació i que 

segurament aquestes xifres es modificaran. Diu que, 
enmig d’una greu crisi econòmica amb un gravíssim 
problema d’atur a la ciutat de Barcelona, s’espera del 
Govern una mica més de rigor, seriositat, confiança i 
credibilitat. Avui els treballadors que estan afectats 
per un ERO i estan a punt de perdre els seus salaris 
i el seu modus vivendi, l’últim que esperen és que el 
seu Govern els expliqui que amb aquests fons con-
tractaran aquestes persones i que després s’ho ha-
gin inventat i sigui una estimació modificable.  

La Sra. Mumbrú es disculpa per no haver-se ex-
pressat amb claredat. Assegura que les xifres no són 
una invenció. Justament per rigor i perquè s’està 
seguint un procediment legal estipulat en un decret, 
fins que l’adjudicació de cada projecte no estigui 
aprovada pel Govern de l’Estat espanyol, no pot dir 
segur que cada un dels projectes que s’han presen-
tat es tirarà endavant, i en conseqüència cada un 
dels treballadors que va implicat en aquests projec-
tes.  

La seva estimació com a Ajuntament de Barcelona 
és que en aquesta primera anella les persones que 
aconseguiran un lloc de treball segur són 4.869, però 
com que encara no saben en primer lloc si tots els 
projectes que s’han presentat seran adjudicats, i en 
segon lloc, si en podran col·locar algun més, s’ha 
referit a una xifra provisional.  

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
9. Instar el Govern municipal a: I) Convertir Barce-

lona en una capital de la moda internacional que 
compti amb els creadors consolidats i doni impuls els 
emergents, potenciant alhora la indústria vinculada a 
aquest sector. II) Aportar les dotacions materials i 
econòmiques necessàries per desenvolupar aquest 
projecte, així com atraure la confiança de patrocina-
dors i del sector privat. 

La Sra. Esteller llegeix el prec. A continuació, re-
flexiona què ha passat a la ciutat de Barcelona que 
la moda es va enfonsant i que ara, amb la marxa del 
Bread&Butter, s’acabarà d’enfonsar perquè no es 
disposa de cap model alternatiu que tingui aquesta 
capacitat de generar riquesa en el món de la moda.  

Reclamen al Govern esforços per emprendre un 
projecte nou que tingui aquesta capacitat de crear, 
de generar riquesa i atraure la indústria. Com que 
saben que l’Ajuntament està treballant en aquesta 
direcció, volen conèixer el model que hi ha, la quanti-
tat de recursos previstos, amb quina participació de 
la Generalitat, amb quina participació de l’Ajun-
tament, si també hi haurà una participació del sector i 
quina és aquesta participació a fi i efecte de poder 
tenir un model sòlid i consolidat per impulsar Barce-
lona com a capital de la moda una altra vegada. 

La Sra. Mumbrú coincideix en el fet que tots volem 
que Barcelona sigui capital de la moda i que és im-
portant generar vincles. Quant als esforços que s’han 
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fet per tal de comptar amb creadors consolidats i 
amb les firmes internacionals més importants, es-
menta diverses accions. Han coorganitzat i participat 
econòmicament en els Premis Barcelona és Moda, 
juntament amb la Cambra de Comerç de Barcelona; 
han participat i han estat premiats dissenyadors i 
empreses com José Castro, Cecilia Sörensen, Mu-
nich, Custo o Natura Bissé i han donat suport logístic 
a desfilades de Custo al Castell i al Palau de Pedral-
bes, a l’acte de Rosa Clarà a Drassanes i a l’acte de 
Pronovias al Museu Nacional d’Art de Catalunya; 
també han participat econòmicament en la Barcelona 
Bridal Week, principal fira internacional del sector, on 
hi participa Pronovias, empresa catalana que factura 
el 5% de la producció mundial del mercat de vestits 
de núvia; han potenciat que empreses de renom 
internacional com Mango afegeixin al seu nom al de 
Barcelona i els han donat suport logístic en desfila-
des, amb el Botó d’or; han impulsat i han donat su-
port a l’obertura de noves botigues a Barcelona de 
firmes d’alt prestigi i també han fet accions per donar 
impuls a creadors emergents, perquè entenen que 
això també és important, i ho han fet amb un suport 
econòmic de 200.000 euros per edició i un suport 
logístic a la Passarel·la 080; han donat també suport 
logístic i econòmic a l’acció de moda emergent, i 
finalment han donat suport logístic a la Barcelona 
Fashion Freak i a la PASAFAD i el MERKAFAD. 

La Sra. Esteller rebat a la Sra. Mumbrú que ho 
han fet molt malament, perquè Barcelona ha desapa-
regut del mapa de la moda. Critica que les coses que 
fan, les fan en la direcció contrària, i suggereix que 
potser és millor que s’estiguin quiets.  

Referint-se al Bread&Butter volen saber quina in-
formació hi ha, quines accions s’han pres des que 
saben que Bread&Butter se’n va o no, i què s’està 
fent per evitar que se’n vagi.  

També esperava que expliqués el nou projecte de 
la Fashion Place. Diu que la Fashion Week va desa-
parèixer, entre tots van contribuir a enfonsar la Passa-
rel·la Gaudí i ara el 080 ha estat un fracàs estrepitós. 
Desconeixen el contingut del projecte nou i volen sa-
ber quin instrument hi haurà, si hi haurà un consorci o 
no, si hi haurà recursos de l’Ajuntament i amb quina 
participació hi contribuirà, si la Generalitat hi participa-
rà o no i quina serà la seva participació, així com qui-
na serà la participació del sector i quin paper jugarà la 
indústria vinculada al sector de la moda. Espera la 
resposta a aquestes preguntes, tenint en compte que 
fins ara se n’ha parlat a través dels mitjans de comu-
nicació, gràcies als quals han anat recollint algunes 
d’aquestes línies. El Grup del PPC reclama un model 
sòlid, estable i amb la capacitat d’atraure i projectar la 
moda a la ciutat, que Barcelona sigui veritablement 
una capital de la moda, no un calaix de sastre.  

La Sra. Mumbrú respon que Barcelona no ha des-
aparegut del mapa. Fa referència a l’inici d’aquesta 

comissió, quan s’observava que la fira no havia mar-
xat de Barcelona, sinó que havia tornat a Berlín, d’on 
va sortir. Recorda que inicialment la compartien amb 
Berlín cada any. Després per temes als aeroports de 
la ciutat de Berlín, Barcelona l’ha acollida i ara torna 
a Berlín. Es pot fer la lectura que fa la Sra. Esteller, 
però a ella també li agradaria que fes la reflexió que 
en el moment en què hi va haver la necessitat de 
buscar un altre espai, la ciutat que va aparèixer com 
a referent, no només europeu sinó mundial, va ser 
Barcelona i ara la fira ha tornat a Berlín. En el seu 
parer, això obre reptes indiscutibles per a Barcelona, 
però també oportunitats per a altres emprenedors 
que vulguin aprofitar-les. 

Es dóna per tractat. 
10. Que el Govern municipal adopti un paquet de 

mesures urgents per tal de minimitzar l'impacte ne-
gatiu, i fins i tot, el tancament de les activitats eco-
nòmiques que es vegin afectades per obres públi-
ques al seu entorn. 

La Sra. Fandos demana tractar el punt 12 en 
aquest punt. 

El Sr. Portabella ho accepta. 
La Sra. Balseiro reconeix que el seu Grup ha pre-

sentat aquesta d’iniciativa en reiterades ocasions, en 
un primer moment potser amb una certa localització, 
referint-se a activitats econòmiques que es desenvo-
lupaven en una àrea concreta, i després de manera 
més genèrica. Després de la negativa del Govern 
Municipal i a la vista que els perjudicis econòmics 
s’estan traduint en el tancament de molts establi-
ments, pensen que allò que cal ara no són bonifica-
cions o aspectes fiscals, sinó un pla de xoc. Un pa-
quet de mesures urgents per pal·liar l’impacte 
negatiu que les obres públiques estan tenint als co-
merços de la ciutat de Barcelona. I subratlla que 
aquest any és especialment important, quan, a més 
a més de totes les obres públiques que estan en 
marxa, presumiblement també es posaran en marxa 
uns altres plans que s’emmarquen en el fons d’in-
versió estatal per dinamitzar l’activitat econòmica, no 
fos cas que com a conseqüència d’aquesta mesura 
teòricament impulsada per tal d’afavorir la creació, o 
frenar l’increment desproporcionat de llocs de treball, 
s’acabés convertint en el principal responsable del 
tancament dels petits establiments que hi ha a la 
ciutat de Barcelona.  

La Sra. Fandos recorda que a la comissió del mes 
de setembre van presentar un cop més una Proposi-
ció/Declaració de Grup que deia el mateix que avui 
està demanant la Sra. Balseiro, malgrat que abans 
ho havien demanat en temes territorials, a Sant An-
dreu, Sants, Carmel, etcètera. Llegeix l’acord que 
van votar els grups del Govern i que deia: "atesa 
l’afectació de les obres d’infraestructures que afecten 
el comerç de la ciutat, la comissió acorda instar 
l’aplicació d’actuacions de suport als comerciants 
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afectats per les obres d’infraestructures, és a dir 
obres al carrer, amb l’objectiu d’ajudar-los a superar 
les dificultats generades per les esmentades obres".  

Li sembla interessant que en la resposta al prec 
del Grup del PPC, s’inclogui què s’ha fet realment 
per donar suport a aquesta Proposició/Declaració de 
Grup presentada pel Grup de CIU i aprovada. 

El Sr. Portabella demana a la Sra. Mumbrú que 
primer contesti el prec i després el Seguiment de 
Proposició/Declaració de Grup. 

La Sra. Mumbrú manifesta que l’objectiu del Go-
vern Municipal és que les obres representin per als 
comerciants de tota la ciutat inconvenients però no 
problemes. S’ha de pensar que aquestes obres pú-
bliques que generen inconvenients donen llocs de 
treball. Per tant, com fan que aquestes obres siguin 
inconvenients i no problemes? Conjuntament amb 
els comerciants, fent actuacions promocionals, plans 
de dinamització i altres actuacions per recuperar la 
seva activitat comercial. Es fa de manera molt micro, 
perquè depèn de cada zona i s’adapten en cada punt 
concret a les peticions i les necessitats dels comerci-
ants.  

Pel que fa al Seguiment de la Proposició / Decla-
ració de Grup presentada pel Grup de CIU, reprenent 
el tema de les accions de suport consensuades amb 
les associacions de comerciants afectades, il·lustra 
que al carrer Mallorca s’han fet plafons informatius 
senyalitzant les botigues, una campanya per a les 
festes de Nadal i una revista. A més a més, s’està 
treballant en una comissió de seguiment que va vigi-
lant aquestes obres i que està integrada pels tècnics 
municipals, tant del districte de Sant Andreu com de 
Sant Martí, de Mobilitat i de Promoció Econòmica, 
els representants de les associacions de comerci-
ants, i també el gerent d’un dels dos districtes i, en 
ocasions, un o els dos regidors dels dos districtes.  

En relació amb l’entorn del Mercat de Sants, indi-
ca que també s’ha fet un suport a les llums de Nadal 
i una revista promocional. Afegeix que al carrer Ma-
llorca es va copiar aquesta idea promocional, perquè 
es va veure que fer bustiades d’aquesta revista per 
tota l’àrea d’influència dels entorns dels mercats és 
una manera de fer promoció directa que obtenia 
bons resultats. I en el cas concret de l’entorn del 
Mercat de Sants també es va fer.  

Finalment, a la Rambla Catalunya-Rosselló s’ha 
donat suport als llums de Nadal, es van enretirar els 
obstacles de la Rambla Catalunya, que va restar 
lliure al trànsit de persones a mitjans de novembre, i 
es va incrementar el pas de vianants a la cruïlla du-
rant la campanya de Nadal.  

La Sra. Balseiro pot reconèixer que el Govern pu-
gui compartir aquest objectiu i tingui la voluntat de 
generar el menor impacte i els menors perjudicis en 
l’activitat econòmica, però diu que al final acaba suc-
ceint. I la gran majoria d’aquestes vegades són atri-

buïbles a una planificació deficient de les obres pú-
bliques impulsades pel mateix Govern Municipal.  

Afegeix que sovint es treu la visibilitat de les àrees 
comercials, que s’han detectat àrees comercials que 
han quedat pràcticament aïllades, de difícil accessibi-
litat, amb una reducció important de l’enllumenat i un 
increment en la brutícia en determinats indrets. En 
resum, tot i que aquest objectiu pugui ser compartit, 
el resultat és negatiu i són els responsables directes 
dels perjudicis econòmics que aquestes botigues i la 
gran majoria d’establiments estan detectant, perjudi-
cis econòmics que es traslladen directament en una 
caiguda de vendes i molt sovint en una caiguda del 
valor patrimonial. Recorda el patiment dels comerços 
mentre es van fer les obres del Mercat de Santa 
Caterina o dels botiguers de Felip II. 

Quant als esforços exposats al voltant dels co-
merços del carrer Mallorca, casualment presenta uns 
titulars dels mitjans de comunicació que anuncien 
"La crisis ahoga, el AVE remata", o la indignació 
entre les obres i els comerços i els primers tanca-
ments a la Sagrera per les obres. Al·ludeix a una 
iniciativa anterior presentada pel Grup del PPC, on el 
Govern Municipal posava molts exemples, teòrica-
ment, del compromís a favor de les marques interna-
cionals, però ella ha pensat en un dissenyador que té 
una forta repercussió a nivell internacional que ha 
hagut de tancar la seva botiga, perquè no tenia visi-
bilitat al carrer Rosselló. Parla del Jordi Labanda. I 
no només pateixen les marques internacionals, sinó 
també els petits establiments. 

El prec del seu Grup demana un paquet de mesu-
res urgents, tant fiscals com econòmiques, per pre-
veure fórmules d’indemnització, així com un reforç en 
els serveis urbans, que suposaria una certa compen-
sació de manera indirecta, com ara la neteja, la se-
guretat o l’enllumenat. Finalment, per descomptat, 
prega un esforç en la promoció orientada a rellançar 
les zones d’activitat comercial perjudicades.  

La Sra. Fandos afirma quedar molt sorpresa en 
sentir que les propostes de suport al comerç afectat 
per obres són unes revistes i uns llums de Nadal, 
sense voler entrar en el debat previ sobre l’enllu-
menat a la ciutat. 

Expressa que el problema és que el Govern pensa 
que els comerços han d’aguantar el que calgui per-
què a la llarga els anirà millor. I nega que sigui cert, 
perquè segons quin tipus d’obres es facin no sempre 
els beneficiaran posteriorment. Tot i així, diu que qui 
coneix de prop el món del comerç o té familiars que 
tenen comerços, sap que es mouen en uns marges 
molt petits, que no són unes grans empreses. No 
s’està parlant de grans empreses que poden generar 
uns deutes a llarg termini, sinó de petits establiments 
que van facturant i van fent. A més a més, si això els 
preocupava fins avui, els preocupa encara molt més 
amb la crisi i li preocupa especialment que el Govern 
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Municipal no vegi clar que han de fer una campanya 
seriosa de suport a aquests comerços afectats per 
les obres.  

La Sra. Mumbrú no coincideix amb les visions 
aportades i pensa que la caiguda del valor patrimo-
nial és transitòria, perquè a la llarga aquestes obres 
suposen carrers pacificats, carrers amb les voreres 
més amples.  

D’altra banda, fa referència a llei que regula totes 
aquestes relacions dels administrats amb l’adminis-
tració quan es fan obres. La llei considera en deter-
minades circumstàncies, com i quan es donen 
aquestes ajudes. Això implica que no hi ha un àmbit 
de desprotecció, sinó al contrari, aquestes persones 
estan protegides per l’àmbit de protecció que fa que 
existeixi una llei en aquest sentit.  

Per acabar, quant al tema de les ajudes, que a la 
Sra. Fandos li semblen insuficients o de poca impor-
tància, comenta que estan oberts a sentir altres pro-
postes i convida, tant a la Sra. Fandos com a la Sra. 
Balseiro, a part de llegir els titulars dels diaris, a as-
sistir als consells de promoció econòmica dels dis-
trictes, que és d’on surten les ajudes i les peticions 
dels comerciants. Arrel d’aquestes peticions és fan 
aquestes mesures. Explica que el Govern Municipal, 
en la seva tasca de potenciar i vetllar, pot dibuixar 
estratègies i proposar idees, però està clar que fa 
primer les peticions que demanen les associacions i 
els eixos comercials de la ciutat.  

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal ERC: 
11. Atesa la importància del foment del talent en el 

desenvolupament de l'economia del coneixement, 
quines actuacions es duen a terme per tal de mante-
nir el talent originari de Barcelona? 

El Sr. Portabella formula la pregunta. Els preocupa 
que, tot i que es fan programes de talent i coneixen 
els dos programes principals de talent que es desen-
volupen a Barcelona, la majoria d’universitaris bons 
no se’n van a fer un postgrau o un període de transi-
ció fora de la ciutat, sinó que se’n van, troben un lloc 
laboral interessant i s’hi queden. Els sembla positiu 
que hi hagi projectes de captació de talent extern, 
com el Do It, que hi hagi projectes per donar a conèi-
xer la ciutat amb les seves possibilitats en l’àmbit 
educacional, universitari i de llocs de treball, però 
després passa que la majoria dels caps brillants de 
la ciutat no estan treballant a Barcelona ni a Catalu-
nya. Per aquest motiu, pregunta com creuen que 
haurien d’intervenir en aquest sector perquè els nos-
tres universitaris més qualificats es quedessin.  

La Sra. Mumbrú respon que a part de promoure 
aquest entorn econòmic i productiu atractiu i projec-
tes concrets que s’estan fent a la ciutat, com el 22@ 

Màster, que facilita la connexió d’estudiants de màs-
ters i postgraus amb les empreses del districte, tam-
bé hi ha el 22@ becat mitjançant la col·laboració de 
la universitat i els consolats de Barcelona per facilitar 
l’arribada al 22@ d’estudiants d’universitats interna-
cionals, també el 22@ FP amb la col·laboració dels 
centres de formació professional, el 22@ Màster, i el 
Meet Spain.  

En el Pacte per a l’ocupació que han presentat du-
rant aquesta sessió, assenyala que en una de les 
seves mesures s’havia dotat d’un pressupost de 
431.104 euros justament per aquesta retenció del 
talent. Expressa que fer una assignació pressupostà-
ria concreta per a aquesta partida és una manera de 
manifestar i posar en evidència i en valor i visualitzar 
en euros la importància d’aquesta retenció del talent. 

El Sr. Portabella no qüestionarà l’oportunitat 
d’aquests programes; són programes amb molt baix 
volum d’utilització i amb un baix grau d’efectivitat. No 
és fàcil tocar aquests temes i per ells mateixos els 
costa molt resoldre un dels aspectes que és més 
difícil de resoldre. Els sembla que per poder resoldre 
aquesta situació, el Govern Municipal hauria de po-
sar més atenció en la connexió universitària i la con-
nexió d’empresa. Comenta que els programes que 
existeixen en aquest entorn, que n’existeixen, no han 
estat gaire reeixits, tant comparativament amb els 
programes com comparativament amb els progra-
mes del mateix estil que es desenvolupen en altres 
ciutats.  

Afegeix que la connexió universitat-lloc de treball 
no està ben resolta gairebé enlloc, per ser generós, 
perquè podria dir que gairebé ningú no la té resolta. 
Però sí que es poden trobar graus de resolució molt 
més eficients que els desenvolupats aquí. Els anima 
a prendre nota i que especialitzin una mica algunes 
persones per veure com es podrien traslladar, parti-
cularitzant-los i sense copiar, aquests programes a 
Barcelona, per tal que la primera opció d’una perso-
na brillant amb estudis fos tornar a casa, perquè 
pensi que si torna serà més ben tractat o tractada 
que si es queda a l’indret on ha anat a estudiar. 

La Sra. Mumbrú reconeix que aquesta connexió 
universitat-empreses s’ha de millorar i que cal treba-
llar-la i subratlla que particularitzar és molt important. 
Acaba dient que s’està treballant tant en el 22@ com 
en altres districtes de la ciutat per articular aquesta 
relació universitat-empreses i tot allò que és el futur 
econòmic dels districtes de la ciutat.  

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
12. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició aprovada a la Comissió celebrada el 
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passat setembre referent a: "Instar a l'aplicació d'ac-
tuacions de suport als comerciants afectades per les 
obres d'infraestructures, amb l'objectiu d'ajudar-los a 
superar les dificultats generades per les esmentades 
obres". 

Es dóna per tractat en el punt 10. 
Del Grup Municipal ERC: 
13. Que s'informi de l'estat d'execució de la propo-

sició aprovada a la Comissió de Promoció Econòmi-
ca, Ocupació i Coneixement en data 17 de juny de 
2008 amb el següent contingut: (M0711/2797) L'A-
juntament de Barcelona acorda iniciar els tràmits 
necessaris per tal d'adherir-se a l'associació 
FERRMED. 

El Sr. Portabella comenta que es van sorprendre 
molt quan van donar a conèixer l’aprovació d’aquesta 
Proposició/Declaració de Grup als responsables del 
FERRMED, i uns mesos després el seu secretari 
general els va trucar per demanar-los a qui s’havia 
d’adreçar de l’Ajuntament de Barcelona per dir-li que 
li agradaria molt que passés alguna cosa en relació 
amb la iniciativa aprovada.  

Han trobat decebedora aquesta manca d’actuació 
perquè el FERRMED, que és la promoció d’un gran 
eix ferroviari entre Escandinava, el Rin, el Roïna i el 
Mediterrani, és una aposta estratègica per a la ciutat 

de Barcelona. Corrobora que Barcelona té un port 
potent que està doblant-se, un aeroport potent que 
està doblant-se, i explica que, al final, o s’afavoreix el 
transport de mercaderies per eix ferroviari o senzi-
llament es produirà un col·lapse monumental a l’àrea 
metropolitana i a la ciutat de Barcelona, a part dels 
impactes de caràcter ambiental que significaria.  

Sol·liciten que aquesta Proposició/Declaració de 
Grup votada i aprovada per unanimitat per tots els 
Grups Municipals es concreti en projectes específics 
i de suport a l’associació FERRMED, perquè comptar 
amb el suport de la capital d’un país és un element 
catalitzador, un element d’esperança i un element 
perquè les coses pugin anar sortint.  

La Sra. Mumbrú respon que han iniciat els contac-
tes amb l’associació i anuncia que el proper dijous 
tenen una reunió amb el Sr. Joan Amorós, el secre-
tari general de l’associació.  

Es dóna per tractat. 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dinou hores i cinquan-
ta-cinc minuts. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 21 de gener de 
2009 i aprovada el dia 18 de febrer de 2009 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 21 de gener de 2009, s'hi reuneix la Co-
missió de Presidència, Territori i Funció Pública, sota 
la presidència de l’Im. Sr. Antoni Vives i Tomàs. Hi 
assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Carles 
Martí i Jufresa, Ramon García-Bragado i Acín, Jordi 
W. Carnes i Ayats, Assumpta Escarp i Gibert, Gui-
llem Espriu i Avendaño, Joaquim Forn i Chiariello, 
Sònia Recasens i Alsina, Jaume Ciurana i Llevadot, 
Ángeles Esteller Ruedas, Javier Mulleras Vinzia, 
Ricard Gomà i Carmona i Ester Capella i Farré, as-
sistits pel secretari general de la Corporació, Sr. Jor-
di Cases i Pallarès, que certifica. 

També hi són presents la Sra. Pilar Conesa i San-
tamaria i el Sr. Eduard Vicente i Gómez. 

Excusen la seva absència les Imes. Sres.: Itziar 
González i Virós i Emma Balseiro i Carreiras.  

S'obre la sessió a les nou hores i trenta cinc mi-
nuts. 

 
I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

S'aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 
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1. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i contracta per 
procediment negociat, el contracte que té per objecte 
la direcció de les obres per a la urbanització del car-
rer Biscàia, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 29.225,83 euros. 

 
2. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i contracta per 
procediment negociat, el contracte que té per objecte 
la direcció d'obres de les escales mecàniques dels 
carrers Almassora i Vinyallarga, i urbanització carrer 
Vinyallarga -tram comprès entre Turó Trinitat i Mare 
de Déu de Lorda-, per als exercicis 2008-2009, i per 
un import de 26.476,64 euros. 

 
3. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i contracta per 
procediment negociat, el contracte que té per objecte 
la direcció d'obres de la urbanització del carrer Garci-
laso, entre el carrer Olesa i el passeig de Maragall, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
37.841,60 euros. 

 
4. Del gerent municipal, de data 19 de desembre 

de 2008, que aprova el plec de clàusules i adjudica 
provisionalment a l'empresa Primion Digitek, SLU, el 
contracte que té per objecte la contractació del servei 
de manteniment del hardware dels terminals de con-
trol pel personal, per als exercicis 2008-2010, i per 
un import de 27.616,97 euros. 

 
5. Districte de Gràcia 
Del gerent municipal, de data 24 de desembre de 

2008, que adjudica a Illa Arquitectes, S.C.P., el con-
tracte que té per objecte la direcció facultativa de les 
obres de l'edifici de la biblioteca del barri de Peni-
tents al Districte de Gràcia, per als exercicis 2008-
2010, i per un import de 68.440 euros. 

 

6. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Global PM Consulto-
ries, SL, el contracte que té per objecte la direcció de 
les obres del carrer Neopàtria, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 14.800 euros. 

 

7. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Global PM Consulto-
ries, SL, el contracte que té per objecte la direcció de 
les obres del carrer Llenguadoc, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 17.500 euros. 

8. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Técnica y Proyectos, 
SA, el contracte que té per objecte la coordinació de 
seguretat i salut de les obres de reurbanització del 
carrer Neopàtria, per als exercicis 2008-2009, i per 
un import de 7.772 euros. 

 
9. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Técnica y Proyectos, 
SA, el contracte que té per objecte la coordinació de 
seguretat i salut de les obres de reurbanització del 
carrer Llenguadoc, per als exercicis 2008-2009, i per 
un import de 10.440 euros. 

 
10. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Técnica y Proyectos, 
SA, el contracte que té per objecte la coordinació de 
seguretat i salut de les obres de reurbanització del 
carrer Monlau, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 4.408 euros. 

 
11. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Técnica y Proyectos, 
SA, el contracte que té per objecte la coordinació de 
seguretat i salut de les obres de reurbanització del 
carrer Barri Vermell, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import de 5.220 euros. 

 
12. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Técnica y Proyectos, 
SA, el contracte que té per objecte la coordinació de 
seguretat i salut de les obres de reurbanització del 
carrer Mossèn Juliana, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import de 3.132 euros. 

 
13. Del gerent municipal, de data 12 de desembre 

de 2008, que adjudica a la societat Ara Vinc Servei 
Urgent a Domicili, SL el contracte del servei de reco-
llida, transport i lliurament de correspondència i/o 
paquets de missatgeria del sector de Serveis Gene-
rals, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
463.268,34 euros. 

14. Del gerent municipal, de data 23 de desembre 
de 2008, que adjudica a la Universitat de Barcelona 
el contracte que té per objecte la preparació de l'ex-
posició i cicle de conferències de la Guerra Civil, per 
als exercicis 2008-2009, i per un import de 40.200 
euros. 

15. Del gerent municipal, de data 24 de desembre 
de 2008, que adjudica a Inteinco, Institut Tèc. Inspec. 
y Control, SA, el contracte que té per objecte l'assis-
tència tècnica a les actuacions en obres i projectes 
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de Serveis Generals, per als exercicis 2008-2010, i 
per un import de 256.011,07 euros. 

16. De l'alcalde, de 28 de novembre de 2008, que 
crea un lloc de treball de cap de Programa Internaci-
onal Amèrica Llatina, adscrit a Programes de Relaci-
ons Internacionals de la Direcció de Relacions Inter-
nacionals, i nomena funcionari eventual el Sr. Josep 
Roca Roca per desenvolupar-ne les funcions. 

17. Del gerent de Recursos Humans i Organitza-
ció, de data 1 de desembre de 2008, que nomena el 
senyor Alfonso Serra del Pozo per ocupar el lloc de 
treball de Cap de Projectes de Serveis Tècnics. 

18. Del gerent de Recursos Humans i Organitza-
ció, de data 10 de desembre de 2008, que nomena 
la senyora Maria Lourdes Noguera Alsina per ocupar 
el lloc de treball d'Assessora Jurídica de Districte. 

19. Del gerent de Recursos Humans i Organitza-
ció, de data 22 de desembre de 2008, que nomena 
la senyora Maria José Barberá Fillo per ocupar el lloc 
de treball de Suport a la Gestió. 

20. Del gerent de Recursos Humans i Organitza-
ció, de data 22 de desembre de 2008, que nomena 
la senyora Francisca Foz Aguilar per ocupar el lloc 
de treball de Responsable de Formació i Qualitat del 
Servei d'Atenció Telefònica.  

21. Del gerent de Recursos Humans i Organitza-
ció, de data 22 de desembre de 2008, que nomena 
el senyor Cristobal Collado Rico per ocupar el lloc de 
treball de Tècnic de Gestió de Serveis Personals. 

22. Del gerent de Recursos Humans i Organitza-
ció, de data 10 de desembre de 2008, que reintegra 
a la plantilla de l'Ajuntament de Barcelona la funcio-
nària senyora Silvia Serrano Balaguer, procedent de 
l'Institut de Cultura de Barcelona, i la nomena per 
ocupar el lloc de treball d'Administració Econòmica 
(contractació). 

23. De l'alcalde, de data 1 de desembre de 2008, 
que integra a la plantilla de l'Ajuntament de Barcelo-
na els contractats laborals senyor Pau Castillo Colla-
do i la senyora Maria Rosa Tomás Murcia, proce-
dents de l'Institut Municipal d'Hisenda de Barcelona, i 
els nomena Informadors-Tramitadors d'Oficina d'A-
tenció al Ciutadà. 

24. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova la convocatòria pública per a la 
cobertura per interinatge d'un lloc de treball de Cap 
del Departament de Projectes i Gestió de la Informa-
ció.  

25. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs per 
a la provisió d'un lloc de treball d'staff d'imatge i co-
municació. 

26. Del gerent municipal, de data 17 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs per 
a la provisió del lloc de treball d'Administració Eco-
nòmica –contractació. 

27. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs 
oposició, torn lliure i promoció interna, de 2 places 
d'intendent de la Guàrdia Urbana de Barcelona. 

28. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs 
oposició, torn lliure i promoció interna, per a la provi-
sió de 7 places d'inspector de la Guàrdia Urbana de 
Barcelona. 

29. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs 
oposició, torn de promoció interna, de 3 places de 
Sotsinspector de la Guàrdia Urbana de Barcelona. 

30. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs 
oposició, torn lliure, de 22 places de tècnic superior, 
professors d'orquestra i banda. 

31. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs 
oposició, torn lliure, de 212 places d'auxiliar d'admi-
nistració general. 

32. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs 
oposició, torn de promoció interna, de 21 places de 
caporal del Servei de Prevenció, Extinció d'Incendis i 
Salvament. 

33. Del gerent municipal, de data 3 de desembre 
de 2008, que aprova les bases i convoca concurs 
oposició, torn de promoció interna, de 7 places de 
sergent del Servei de Prevenció, Extinció d'Incendis i 
Salvament. 

 
Acords de la Comissió de Govern de 14 de gener 

de 2009: 
34. Autoritzar al Sr. Javier Águila Morales (mat. 

26906) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionari interí amb la catego-
ria professional de tècnic mitjà en Ciències Socials, 
amb destinació al Departament d'Atenció Primària de 
la Direcció de Serveis d'Acció Social de la Gerència 
d'Acció Social i Ciutadania, on desenvolupa el lloc de 
treball de tècnic mitjà d'Assistència Primària, i la 
segona activitat privada per compte propi: docent, en 
tant que aquesta activitat secundària no figura com-
presa en les causes d’incompatibilitat previstes pels 
articles 11 i 12 de la Llei 53/1984, de 26 de desem-
bre, d’incompatibilitats del personal al servei de les 
Administracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 
de novembre, sobre incompatibilitats del personal al 
servei de l’Administració de la Generalitat, i els arti-
cles 329 i 330 del Reglament del personal al servei 
de les Entitats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 
30 de juliol i no resulta afectat l’interès públic. La 
seva dedicació professional privada no podrà supe-
rar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 
l’Administració Pública i en horari no coincident amb 
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el municipal. La present autorització està condicio-
nada a l’estricte compliment dels deures públics i 
restarà sense efecte en els supòsits següents: si 
l’activitat privada impedís o menyscabés l’estricte 
compliment dels deures o en comprometés la seva 
imparcialitat o independència; si l’activitat privada 
tingués alguna relació amb els assumptes que la 
persona conegui per raó del càrrec; si la dedicació 
horària de l’activitat privada coincidís amb la jornada 
laboral; per canvi de lloc de treball municipal; per 
variació de les seves circumstàncies; o per raons 
sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública. 

35. Autoritzar a la Sra. Cristina Pérez Ribó (mat. 
27190) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària interina amb la 
categoria professional de tècnica mitjana d'Arquitec-
tura i Enginyeria (aparelladora), amb destinació al 
Departament de Manteniment i Projectes del Districte 
de les Corts, on desenvolupa les funcions pròpies 
d’un lloc base de la seva categoria, i la segona activi-
tat privada per compte propi: aparelladora, excloent 
del seu exercici qualsevol manifestació del mateix en 
el terme municipal de Barcelona, per tal d'evitar pos-
sibles coincidències entre l'activitat pública i la priva-
da, garantint d'aquesta manera l'objectivitat, la im-
parcialitat i la independència que ha de presidir la 
seva actuació com a funcionària i per salvaguardar 
l'interès públic que podria sortir perjudicat en cas de 
produir-se aquella coincidència; la seva dedicació 
professional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal, tot 
de conformitat amb allò que disposen els articles 11 i 
12 de la Llei 53/1984 de 26 de desembre d’in-
compatibilitats del personal de les Administracions 
públiques, la Llei 21/87, de 26 de novembre d’in-
compatibilitats del personal al servei de l'Administra-
ció de la Generalitat, i d'acord amb el que disposa el 
Reglament del personal al servei de les Entitats lo-
cals aprovat pel Decret 214/1990 de juliol en els seus 
articles 329 i 330. La present autorització està condi-
cionada a l’estricte compliment dels deures públics i 
restarà sense efecte en els supòsits següents: si 
l’activitat privada impedís o menyscabés l’estricte 
compliment dels deures o en comprometés la seva 
imparcialitat o independència; si l’activitat privada 
tingués alguna relació amb els assumptes que la 
persona conegui per raó del càrrec; si la dedicació 
horària de l’activitat privada coincidís amb la jornada 
laboral; per canvi de lloc de treball municipal; per 
variació de les seves circumstàncies; o per raons 
sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública. 

36. Autoritzar al Sr. Roger Serrano Conesa (mat. 
26881) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionari interí amb la catego-

ria professional de tècnic mitjà de Bibliologia, amb 
destinació al Departament de Documentació del Ga-
binet de l'Alcaldia, on desenvolupa les funcions prò-
pies d’un lloc base de la seva categoria, i l’activitat 
pública com a professor associat a temps parcial de 
la Universitat Autònoma de Barcelona, per al curs 
acadèmic 2008-2009 des de l’1 d'octubre de 2008 
fins al 14 de març de 2009 i pròrrogues que es pu-
guin produir en aquest contracte de treball, d’acord 
amb allò que preveu l’article 3 i següents de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal de les Administracions públiques, article 4 
de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incom-
patibilitats del personal al servei de l’Administració de 
la Generalitat i l’article 324 i següents del Reglament 
del personal al servei de les Entitats locals aprovat 
pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, amb les limitaci-
ons previstes als article 7 i 16. 4 de la Llei 53/1984, 5 
i 6 de la mateixa Llei 21/1987 i els articles concor-
dants del Decret 214/1990. La seva dedicació a la 
docència universitària serà a temps parcial i amb 
horari no coincident amb el municipal. La present 
autorització està condicionada a l’estricte compliment 
dels deures públics i restarà sense efecte en els 
supòsits següents: si l’activitat secundària impedís o 
menyscabés l’estricte compliment dels deures o en 
comprometés la seva imparcialitat o independència; 
si l’activitat secundària tingués alguna relació amb 
els assumptes que es coneguessin per raó del càr-
rec; per finalització del contracte de treball o les pròr-
rogues pactades amb la Universitat; si la dedicació 
horària de l’activitat secundària coincidís amb la jor-
nada laboral; per canvi de lloc de treball municipal; 
per variació de les seves circumstàncies; o per raons 
sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública. 

37. Autoritzar a la Sra. María Sol Sánchez Muñoz 
(mat. 27187) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionària interina 
amb la categoria professional de tècnica mitjana en 
Ciències Socials (treballadora social), amb destinació 
al Departament d'Atenció Primària de la Direcció de 
Serveis d'Acció Social de la Gerència d'Acció Social i 
Ciutadania, on desenvolupa el lloc de treball de tèc-
nica mitjana d'Assistència Primària, i la segona acti-
vitat privada per compte d'altri: diplomada treballs 
socials a l'empresa Basedi, SL, en tant que aquesta 
activitat secundària no figura compresa en les cau-
ses d’incompatibilitat previstes pels articles 11 i 12 
de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incom-
patibilitats del personal al servei de les Administraci-
ons públiques, de la Llei 21/1987, de 26 de novem-
bre, sobre incompatibilitats del personal al servei de 
l’Administració de la Generalitat, i els articles 329 i 
330 del Reglament del personal al servei de les Enti-
tats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de 
juliol i no resulta afectat l’interès públic. La seva de-
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dicació professional privada no podrà superar la mei-
tat de la jornada laboral setmanal vigent a l’Ad-
ministració Pública i en horari no coincident amb el 
municipal. La present autorització està condicionada 
a l’estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l’activitat 
privada impedís o menyscabés l’estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l’activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l’activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d’interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
 
Al Plenari del Consell Municipal:  
1. Ratificar el decret de l'Alcaldia, de 31 de de-

sembre de 2008, que aprova les retribucions i les 
dietes dels consellers i conselleres de Districte per a 
l'any 2009, d'acord amb el document adjunt i la reso-
lució dels regidors/es de Districte d'assignació del 
règim de dedicació dels consellers i conselleres de 
Districte, de 15 de desembre de 2008. 

El Sr. Martí comenta que es ratifica el decret de 
l’Alcaldia adoptat en coherència amb les modificaci-
ons que el Consell Plenari va aprovar de les normes 
de funcionament dels districtes per canviar alguns 
aspectes referents a la figura dels consellers de dis-
tricte, i clarificar la qüestió de la dedicació, estructu-
rant-la en exclusiva, plena i ordinària, i adequant les 
dietes i les retribucions en funció d’aquell acord. 

El Sr. Forn expressa el vot a favor del seu grup 
encara que recorda que queda un tema important 
pendent, ja expressat altres vegades, en el sentit que 
es van comprometre a definir instruccions de proto-
col respecte als consellers i les conselleres munici-
pals de districte i homologar els funcionaments dels 
òrgans de govern dels diferents districtes perquè 
encara és una de les mancances que hi ha, i dema-
na que, atès que l’acord es va signar al maig del 
2008, es tirin endavant aquestes modificacions que 
també són importants per al dia a dia del treball dels 
consellers i les conselleres municipals. 

La Sra. Esteller diu que, com que aquest decret és 
l’execució d’un acord aprovat, expressa el seu vot a 
favor, tot i que té alguna observació material a fer. 
Recorda que aquest acord era complementari amb 

uns altres, com ha dit el representant de CiU, i que 
aquests són indissociables, que cal que tots els dis-
trictes acabin de materialitzar el compromís de facili-
tar tota aquesta informació als seus consellers i creu 
que des d’aquesta Comissió, per part del regidor 
Martí, s’haurà de posar tot l’accent perquè tots els 
consellers puguin tenir molta més informació a l’hora 
de treballar en els districtes i que aquesta informació 
faciliti també la seva feina, a part de tenir totes les 
dotacions materials en els seus departaments, que 
en alguns districtes ja han començat i en altres van 
molt enrederits perquè desconeixen encara l’àmbit 
d’aquest nou lloc de treball. Afirma que és bàsic que 
tot aquest nou estatus vagi directament relacionat 
amb els mitjans necessaris per poder desenvolupar, 
amb més eficàcia, la feina que tenen encomanada. 

La Sra. Capella expressa que ERC, amb lògica 
conseqüència amb el vot que va emetre en el seu 
moment a l’hora de formar un títol segon de les nor-
mes de funcionament intern dels districtes i, per tant, 
el mal anomenat Estatut del conseller, no està 
d’acord pels motius que ja va manifestar per activa i 
per passiva, tant en aquesta Comissió com en el 
Consell Plenari Municipal. 

El Sr. Martí agraeix el suport amb coherència dels 
acords i ratifica que, òbviament, els acords són per 
complir-se i que, en aquest cicle que ara comença, 
de funcionament dels òrgans de govern dels distric-
tes, espera que es podrà anar materialitzant tot el 
que es va acordar. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i PP i amb el posicionament 
contrari d'ERC.  

 
b) Propostes d'acord 
 
2. Estimar parcialment el sentit de l’al·legació for-

mulada pel Grup Municipal d’Esquerra Republicana 
de Catalunya en relació a l’Ordenança reguladora 
d’Administració electrònica, introduir la millora tècni-
ca d’adequació a la Llei 11/2007 que es formula a 
l’informe tècnic; i aprovar definitivament la modifica-
ció de l’Ordenança reguladora d’Administració elec-
trònica amb els canvis detallats als paràgrafs anteri-
ors i segons el document que obra en l’expedient. 

El Sr. García-Bragado passa la paraula a la gerent 
adjunta d’e-administració i sistemes d’informació. 

La Sra. Conesa explica que en el període 
d’exposició pública, ERC ha presentat una al·legació 
respecte a la gratuïtat de la informació, que ha estat 
avaluada i que es proposa, tal i com consta en 
l’expedient, estimar-la parcialment amb el següent 
text: "es garantirà igualment la gratuïtat de la infor-
mació que, d’acord amb la legislació vigent, sigui 
considerada informació pública general sense perju-
dici del que es prevegi a les ordenances fiscals"; 
afegeix que també s’ha introduït una millora tècnica 
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d’adequació de les previsions de l’Ordenança a la 
Llei 11/ 2007, de 22 de juny, sobre la necessitat de 
demanar confirmació expressa al ciutadans per utilit-
zar informació que ja obra en el si de l’Administració, 
ja que la pròpia llei regula en quins casos s’ha de 
demanar, es tracta d’una millora tècnica que és en 
bé del ciutadà, ja que si no és necessari no caldrà 
demanar-li autorització expressa. Observa que 
aquests són els dos temes que proposen a la comis-
sió per donar ja per aprovat definitivament el text de 
modificació de l’Ordenança de l’administració elec-
trònica. 

La Sra. Capella manifesta que el seu grup emet 
vot favorable a l’aprovació definitiva i expressa la 
seva satisfacció per la incorporació parcial de 
l’esmena plantejada a l’ordenança perquè recull 
l’esperit i l’essència del que va ser l’al·legació d’ERC. 

El Sr. García-Bragado afirma que aquesta és una 
ordenança important que està cridada a ser un dels 
punts d’articulació de l’estratègia de l’Ajuntament de 
Barcelona dintre del món de la societat de la infor-
mació. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
3. Declarar la inadmissibilitat del recurs interposat 

per l’empresa Limserco, SL per extemporani d'acord 
amb el disposat a l’article 37.6 de la Llei 30/2007, de 
30 d'octubre, de Contractes del Sector Públic; decla-
rar vàlid el procediment obert celebrat per a la con-
tractació dels serveis de la neteja i recollida selectiva 
dels edificis i locals municipals adscrits a les gerèn-
cies i els districtes de: Serveis Generals i Coordina-
ció Territorial; Educació, Cultura i Benestar; Recur-
sos Humans i Organització; Acció Social i Ciu-
tadania; Medi Ambient; Prevenció, Seguretat i 
Mobilitat (Guàrdia Urbana); Prevenció, Seguretat i 
Mobilitat (SEIS); Urbanisme i Infraestructures, Dis-
tricte de Ciutat Vella , Districte de l’Eixample, Distric-
te de Sants Montjuïc; Districte de les Corts; Districte 
Sarrià-Sant Gervasi; Districte de Gràcia; Districte 
d’Horta –Guinardó; Districte de Nou Barris; Districte 
de Sant Andreu i Districte de Sant Martí (lots 1 a 20); 
elevar a definitiva l’adjudicació provisional adoptada 
en resolució de data 16 de desembre de 2008 que 
consta a l’expedient i que ha estat notificada als lici-
tadors, per un import total de 22.241.246,83 euros, 
dels quals 19.173.488,65 euros corresponen al preu 
net i els restants 3.067.758,18 euros a l’IVA amb el 
tipus impositiu del 16%, pels preus unitaris ofertats i 
d’acord amb el següent desglossament: 08002441 

Lot 1 a l’empresa Clece, SA, per un import de 
1.559.234,88 euros; 08002453 Lot 2 a l’empresa La 
Bruixa Neteges Generals i Manteniment, SL, per un 
import d'1.983.684,17 euros; 08002456 Lot 3 a 
l’empresa Limserco, SL per un import de 387.174,76 
euros; 08002457 Lot 4 a l’empresa Clece, SA, per un 
import de 321.516,28 euros; 08002460 Lot 5 a 
l’empresa Clece, SA, per un import d'1.498.841,84 
euros; 08002462 Lot 6 a l’empresa Clece, SA, per un 
import d'1.154.622,28 euros; 08002463 Lot 7 a 
l’empresa Clece, SA, per un import de 378.160,92 
euros; 08003095 Lot 8 a l’empresa Limp’tres, S.L, 
per un import d'1.834.449,59 euros; 08003097 Lot 9 
a l’empresa Clece, SA, per un import d'1.771.751,22 
euros; 08003099 Lot 10 a l’empresa Clece, SA, per 
un import d'1.824.511,11 euros; 08003100 Lot 11 a 
l’empresa La Bruixa Neteges Generals i Manteni-
ment, SL, per un import de 706.219,61 euros; 
08003101 Lot 12 a l’empresa Clece, SA, per un im-
port de 626.591,89 euros; 08003103 Lot 13 a 
l’empresa La Bruixa Neteges Generals i Manteni-
ment, SL, per un import d'1.231.807,03 euros; 
08003105 Lot 14 a l’empresa La Bruixa Neteges 
Generals i Manteniment, SL, per un import 
d'1.543.118,95 euros; 08003106 Lot 15 a l’empresa 
Clece, SA, per un import de 558.643,66 euros; 
08003107 Lot 16 a l’empresa Clece, SA, per un im-
port de 587.397,63 euros; 08003108 Lot 17 a 
l’empresa Clece, SA, per un import de 480.976,51 
euros; 08003109 Lot 18 a l’empresa Limserco, SL, 
per un import de 934.109,60 euros; 08003110 Lot 19 
a l’empresa Clece, SA, per un import de 952.719,67 
euros; 08003111 Lot 20 a l’empresa Multianau, SL, 
per un import d'1.905.714,79 euros; disposar a favor 
de les esmentades empreses la despesa de 
22.241.246,83 euros que anirà amb càrrec al/s pres-
supostos i partides indicades en la relació annexa a 
aquest document, i subordinada a l’existència de 
crèdit adequat i suficient en els exercicis posteriors; 
notificar la present resolució als licitadors i publicar-la 
en el perfil de contractant; requerir els adjudicataris 
per tal que en el termini màxim de 10 dies hàbils, a 
comptar de l’endemà de la notificació d’aquesta reso-
lució, compareguin per formalitzar els contractes; i 
facultar el quart tinent d’alcalde per formalitzar en 
nom de l’Ajuntament de Barcelona els contractes en 
els termes establerts en la Llei de Contractes del 
Sector Públic i el seu Reglament. 

El Sr. García-Bragado informa que la proposta és 
sobre l’adjudicació definitiva del contracte de neteja 
del conjunt d’equipaments municipals i dóna la pa-
raula tot seguit, al gerent de Serveis Generals i Co-
ordinació Territorial perquè expliqui el contingut de 
l’expedient. 

El Sr. Vicente explica que es tracta de l’adju-
dicació definitiva d’aquest contracte i la desestima-
ció, per extemporani, del recurs presentat per un dels 
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licitadors. Explica que és un contracte per a dos 
anys, amb inici l’1 de març de 2009 fins al febrer de 
2011, per un import global de 22,2 milions d’euros; 
que el nombre d’edificis que es planteja és de pràcti-
cament 300, que s’ha organitzat en vint lots, set per 
sectors i tretze pels districtes; que s’han presentat 
catorze empreses de les quals dues van quedar ex-
closes per presentar una proposta econòmica supe-
rior, i que han estat cinc les adjudicatàries: Clece, 
SA, 12 lots; La Bruixa, 4 lots; Limserco, 2 lots; Multi-
anau, 1 lot; i Limp’tres, 1 lot. En un power point com-
para aquesta contracta amb l’anterior i mostra també 
com estan repartits els 20 lots per sector i districte i 
quin és l’adjudicatari final de cadascun d’ells; afegeix 
que els lots han estat avaluats per l’equip tècnic de 
cada operador; que dels 100 punts, 55 són per a les 
ofertes econòmiques i que pràcticament totes les 
empreses s’han ajustat al tipus i, per això, han obtin-
gut la mateixa puntuació, i la diferència i la determi-
nació es troba en les qüestions de millores tècni-
ques. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, el Sr. Gomà expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Forn expressa l'abstenció de 
CIU, la Sra. Esteller expressa l'abstenció del PP i 
expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
4. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda: 1. Constatar el fracàs en les negoci-
acions desenvolupades fins al moment per al desen-
volupament de la justícia de proximitat a la ciutat de 
Barcelona, tal i com recull la Carta Municipal. 2. Ins-
tar al govern de l'Estat a que posi en marxa els me-
canisme institucionals previstos per al desplegament 
de la justícia de proximitat a Barcelona en el termini 
més breu possible. 

El Sr. Ciurana explica que aquesta proposició és 
filla d’una altra que es va presentar fa uns quants 
mesos i parteix de la constatació d’una certa frustra-
ció, que vol interpretar que és col·lectiva de tots els 
regidors municipals, pel fet que tres anys després de 
l’aprovació del tram estatal de la Carta Municipal no 
es disposa d’un instrument que, en el seu moment, 
tota la corporació estimava com un dels puntals de la 
Carta Municipal; que és a bastament conegut el po-
sicionament de tots els grups i vol recordar que de 
les tres potes sobre les que pivotava bàsicament la 
necessitat de la Carta Municipal: la competencial, el 
finançament i la justícia de proximitat, aquesta última 
no està ni tan sols plantejada; diu que pot haver difi-

cultats pel tema de les competències o del finança-
ment però que són debats que estan sobre la taula, 
cosa que no passa amb la justícia de proximitat. 
Comenta que és per tot això que el seu grup presen-
ta aquesta proposta, perquè continua convençut que 
per unes millors polítiques en matèria de seguretat, 
de civisme i de convivència ciutadana, disposar d’un 
instrument de justícia de proximitat és molt conveni-
ent, oportú i necessari; indica que en les converses 
prèvies ERC ha dit que farà una esmena al text i 
avança que CiU l’accepta; que ve a constatar aques-
ta impossibilitat, que hi ha hagut fins ara, de què 
s’han de prendre decisions polítiques per tal que es 
modifiqui la Llei orgànica del poder judicial, que 
aquest era el compromís del govern de l’Estat que ha 
d’obrir la porta a la instauració de la justícia de pro-
ximitat i insta la voluntat política d’aquest consistori 
per demanar, de nou, al govern de l’Estat que posi 
en marxa els mecanismes institucionals previstos per 
tal que aquest desplegament de la Carta Municipal 
sigui el més ràpid possible i que aquest és el sentit 
de la proposició que espera que compti amb el su-
port de tots. 

La Sra. Esteller constata també aquesta falta de 
desenvolupament de la Carta Municipal i de la im-
plantació de la justícia de proximitat. Manifesta que 
el seu grup sempre ha pensat que aquesta justícia 
seria bo que es desenvolupés amb la màxima celeri-
tat i eficàcia especialment en tots aquests àmbits que 
tenen a veure amb la convivència, però que el model 
de justícia de proximitat que creu que ha de tenir la 
ciutat de Barcelona, és un model en el que els jutges 
tinguin la carrera judicial com una garantia de la seva 
professionalitat i independència. En aquest sentit, 
creu del tot convenient accelerar, al màxim, la im-
plantació de la justícia de proximitat per tal de des-
envolupar la Carta Municipal, i expressa el suport del 
seu grup amb l’esmena que introduirà ERC. 

La Sra. Capella informa que ERC va plantejar la 
possibilitat d’introduir una esmena perquè creu que 
hi ha hagut negociacions, i que el fracàs no és impu-
table als grups municipals de l'Ajuntament de Barce-
lona, sinó, en tot cas, a una manca de voluntat per 
part del govern de l’Estat espanyol de desenvolupar 
la justícia de proximitat. L’esmena és una modificació 
en el punt primer que literalment diu: "constatar 
l’incompliment del compromís del govern de l’Estat 
en el desenvolupament de la justícia de proximitat a 
la ciutat de Barcelona, tal i com recull la Carta Muni-
cipal", entén que és aquesta manca de voluntat que 
s’ha fet palesa amb l’existència d’un avantprojecte en 
la primera legislatura del president José Luis Rodrí-
guez Zapatero que, a criteri d’ERC, casava poc o 
malament amb la idea de justícia de proximitat intro-
duïda en la Carta Municipal; perquè la justícia de 
proximitat no ve a resoldre els problemes endèmics 
de l’Administració de Justícia, sinó que la justícia de 
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proximitat té a veure amb el que apuntava el Sr. Ciu-
rana que és convivència ciutadana, cohesió social i 
resolució de conflictes emprant eines que actualment 
la justícia no utilitza i que, això, també té a veure 
amb qui ha de ser la persona que ha de desenvolu-
par aquestes funcions com a jutge de proximitat; que 
això és un debat que l’avantprojecte de llei no reco-
llia ni tenia la voluntat de recollir-ho, tot i les esmenes 
que en el seu dia van introduir els diferents grups 
parlamentaris, i que d’alguna manera també la van 
fer claudicar les pressions de les diferents associaci-
ons de jutges i magistrats que veien perillar la seva 
part d’influència o de representativitat amb la intro-
ducció d’una altra forma d’impartir justícia que no és 
la que en aquests moments està vigent a tot l’Estat 
espanyol. Comenta que sembla que en l’actual man-
dat la cosa tampoc no millora, tot i que l’Estatut de 
Catalunya, en el seu article 108 paràgraf 2n, fa men-
ció expressa a la justícia de proximitat i, per tant, és 
una obligació del govern de la Generalitat desenvo-
lupar-la. ERC és conscient de la voluntat del Depar-
tament de Justícia de tirar-ho endavant, i així es va 
reflectir en el "Llibre verd de l’Administració de justí-
cia", però, afegeix, que el tema està parat i que sem-
bla que no hi ha la mateixa voluntat per part de 
l’actual Ministeri de Justícia, quan va ser un dels 
ariets principals de la redacció de la Carta Municipal 
de Barcelona. Acaba dient que s’ha de fer un pas 
més, instant el govern de l’Estat per tal que doni inici 
al desenvolupament d’aquest article de la Carta Mu-
nicipal. 

La Sra. Escarp diu que la Sra. Capella ha explicat 
molt bé la situació marc i expressa el vot a favor del 
govern amb l’esmena introduïda perquè, com s’ha dit 
fins ara, la justícia de proximitat és un dels pilars que 
conforma la Carta Municipal i, en aquesta línia, s’ha 
de continuar treballant. Comenta que no és un tema 
fàcil, però que és un tema en què s’ha de continuar 
treballant i, en aquest sentit, creu que el govern s’ha 
de dirigir novament al Ministeri de Justícia; però tam-
bé als diferents representants dels grups parlamenta-
ris del Parlament espanyol per saber cap a on pot 
anar l’avantprojecte de Llei. Afirma que la discussió 
tampoc serà fàcil un cop es tingui sobre la taula. 
Recorda que en el seu moment l'Ajuntament va crear 
amb la Generalitat una comissió mixta per tal 
d’avançar en tots els tràmits, però que s’ha de conti-
nuar treballant. Indica que l’esperit de la justícia de 
proximitat és facilitar la resolució més ràpida i eficient 
dels conflictes a la ciutat, sobretot pel que fa als con-
flictes de convivència i aquest creu que és un tema 
que no està resolt; que els mateixos jutges planteja-
ven la necessitat de no judicialitzar excessivament 
alguns dels aspectes de convivència i que tots ple-
gats fossin capaços de buscar fórmules alternatives. 
Creu que des del govern també es planteja poder 
treballar, mentre treballen amb la justícia de proximi-

tat, en fer passos per la proximitat de la justícia, que 
seria una de les altres eines amb què es podria tre-
ballar, que el valor de la justícia no vol dir exacta-
ment poder judicial, sinó que qualsevol dels poders 
públics té el dret i el deure d’atendre el valor de la 
justícia; creu que s’ha d’avançar treballant a través 
de la informació, de la resolució alternativa de la 
mediació, conciliació i arbitratge i la substitució, que 
són eines que sí que es poden tenir a l’abast i, en 
aquest sentit, el govern creu que és una manera 
d’anar avançant cap a la proximitat de la justícia 
mentre es continua treballant en la justícia de proxi-
mitat. 

El Sr. Ciurana torna a manifestar que accepta 
l’esmena presentada per ERC i agraeix a tots els 
grups el suport a aquesta proposició. Entén que la 
feina que estan fent té un sentit si això té una trans-
cendència pública i una força política, i diu que cal 
plantejar de nou aquesta qüestió amb força política 
suficient per part de qui tingui actualment la respon-
sabilitat i més concretament amb l’alcalde, perquè 
creu que el que necessita la justícia de proximitat és 
que torni a estar sobre la taula, que torni a ser consi-
derat com una necessitat també per les altres institu-
cions que hi estan implicades i es pugui tenir la força 
política suficient perquè aquest tema entri en vies de 
solució de forma definitiva. 

La Sra. Escarp expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la 
Sra. Capella expressa el vot favorable d'ERC. S'a-
prova amb el redactat següent: 

La Comissió de Presidència, Territori i Funció Pú-
blica acorda: 1. Constatar l'incompliment del com-
promís del Govern de l'Estat de desenvolupar la 
justícia de proximitat a la ciutat de Barcelona tal i 
com recull la Carta Municipal. 2. Instar al govern de 
l'Estat a que posi en marxa els mecanisme instituci-
onals previstos per al desplegament de la justícia de 
proximitat a Barcelona en el termini més breu possi-
ble. 

Del Grup Municipal PP: 
5. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda: Instar al Govern Municipal a presen-
tar un projecte de zoo marí que incorpori formació, 
investigació i atractiu turístic, amb presència d'espè-
cies que destaquin per la seva singularitat i que situ-
ïn a Barcelona com a referent internacional. Aquest 
projecte ha d'atreure operadors privats. 

La Sra. Esteller explica que el seu grup ha presen-
tat aquesta proposició perquè es parla, des de fa 
molt de temps, del que ha de ser el zoo marí, quan 
estarà, els recursos que s’hi ha de destinar, però veu 
que és un projecte que no acaba d’arribar mai. Re-
corda que, l’any 2005, l’alcalde Clos va dir que el zoo 
marí estaria l’any 2009, i ara resulta que estarà l’any 
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2015; que en principi tenia un cost de 120 milions 
d’euros amb operadors públics i privats, però ara el 
cost serà de 200 milions d’euros i sembla que no hi 
entraran els operadors privats, tot i que hi ha voluntat 
que entri la iniciativa privada, però segons declaraci-
ons del Sr. Martí, en la sessió del 18 de juny, en 
principi tots els sondejos demostren que aquest pro-
jecte no interessa i que, per tant, no hi haurà opera-
dors privats; que el Sr. Cardelús, en aquesta Comis-
sió, va dir que es comptava amb la iniciativa privada 
però que no se sabia encara a través de quina fór-
mula i que potser hi hauria algun patrocinador; ja 
que, diu, no és el mateix un patrocinador que un 
operador; i, per tant, el PP en aquest cas, veu que 
aquesta falta de criteri a l’hora del que ha de ser el 
projecte del zoo marí fa que no hi hagi cap interès 
perquè es desconeix quin és el projecte. Observa 
que ha pogut escoltar al govern diferents versions 
del que ha de ser el zoo marí, i que el 30 de desem-
bre l’alcalde va presentar unes línies generals del 
que hauria de ser però que no s’acaba de concretar 
res ni de definir els extrems d’aquest zoo marí, que 
sap que hi ha una comissió d’experts que diuen que 
al final del 2009 presentaran un projecte, però el PP 
creu que l'Ajuntament de Barcelona ha de tenir uns 
paràmetres, un projecte que sigui ambiciós que tingui 
capacitat d’atreure l’interès de tothom a l’hora de 
poder-lo desenvolupar i tirar-lo endavant. Indica que 
és per aquest motiu que el PP demana al govern que 
en el temps més breu possible, presenti un projecte 
zoo marí que incorpori formació, investigació i que 
sigui un atractiu turístic. El PP creu que ha de ser un 
projecte ambiciós, que s’ha d’aprofitar aquesta opor-
tunitat i diferenciar-se d’uns altres per tenir capacitat 
d’atracció, si la ciutat no es diferencia no tindrà 
aquest reclam addicional i creu que per a això també 
es necessiten espècies que destaquin per la seva 
singularitat, i que vingui gent a la ciutat per poder-les 
veure. Per tant, diu que aquests extrems són sufici-
ents per situar Barcelona com a referent internacio-
nal, i que amb un projecte d’aquesta naturalesa creu 
que és molt més fàcil que entrin els operadors pri-
vats. Considera que aquesta inversió és molt impor-
tant i que els operadors privats han de poder entrar 
amb aquest finançament i col·laborar en la seva ges-
tió. 

La Sra. Recasens expressa que el seu grup no re-
colzarà aquesta proposta tal com està formulada; 
que comparteixen molts dels arguments de la Sra. 
Esteller, que al voltant del zoològic hi ha una manca 
de lideratge evident i hi ha un desconcert generalitzat 
quant a quin és el model pel qual s’està apostant; 
que tan aviat es diu que no hi ha projecte, que no hi 
ha finançament, i tanmateix, l’alcalde Clos va presen-
tar el 2005 un projecte que va dir que al 2009 estaria 
fet; que ara es presenta el 2008 per al 2016, que 
després s’explica que hi ha un comitè d’experts que 

dissenyaran un projecte i un model, però que al cap 
d’una setmana, quan aquest comitè ni tan sols ha 
pogut començar a treballar, l’alcalde ja presenta, 
amb nombrosa premsa, quin serà el model. Afirma 
que al voltant del zoològic hi ha una incertesa que al 
seu Grup li preocupa i li desconcerta; afegeix que per 
CiU el zoo marí no és prioritari fins que no s’aclareixi 
quin és el model realment que s’està perseguint i, 
per tant, de moment demana que Ciutadella recuperi 
aquell zoològic que havia tingut en un inici i que esti-
gui potenciat al màxim; per al seu Grup el zoo marí 
ha de recollir tot el que és la recerca, la conservació, 
l’educació i la divulgació, mentre que estan menys 
d’acord amb el tema de les espècies que destaquen 
per la seva singularitat, sobretot perquè això es fa 
pel tema del finançament privat; CiU creu que tal i 
com està formulat no és suficient, que vol definir quin 
model de zoo es vol: públic i amb finançament privat 
en una part; diu que l'alcalde no parla de finança-
ment privat sinó d’amics del zoo i que, per tant, seria 
més la figura dels patrocinadors; Diu que hi ha tanta 
incertesa al voltant que li sembla que queda massa 
simplista plantejar una proposta així. Per tot això, 
manifesta que no li dóna recolzament a l’espera que 
tots es posin a treballar en un model de zoo consen-
suat per totes les forces polítiques, que és el que la 
ciutat demana. 

La Sra. Capella manifesta que ERC no donarà su-
port a aquesta proposició perquè creu que el zoo 
s’ha de basar en tres elements fonamentals: l’oci, 
l’aprenentatge i l’educació, i la recerca i la conserva-
ció d’espècies protegides o en vies d’extinció i que 
aquesta proposició està força allunyada del que ERC 
ha defensat i ha plantejat sempre de què ha de ser el 
zoo.  

El Sr. Gomà expressa el seu vot contrari perquè 
en la proposta del PP s’expressen alguns elements 
que estan radicalment allunyats del model de zoo 
que creu que s’ha de tirar endavant; d’una banda, 
perquè ha de ser un zoo de caràcter integral i inte-
grat que contempli una millora substancial de l’espai 
de la Ciutadella, d’altra banda, perquè els elements 
de conservació, recerca, educació i lleure familiar 
han de ser els definitoris i no el d’atractiu turístic, i 
també perquè, tal i com s’ha expressat per part del 
govern, el lideratge públic és l’element fonamental de 
garantia del model. 

El Sr. Martí torna ha repetir el que ja van dir el Sr. 
Cardelús, l'alcalde i ell mateix, que no és diferent 
sinó que és exactament el mateix, però que el PP no 
té ganes d’escoltar-ho o té ganes de tergiversar la 
qüestió; afirma que la posició, des que el mes de 
juny es va fer la primera explicació no ha canviat, 
sinó que s’ha anat concretant, s’ha anat avançant i 
desenvolupant en la mesura que el govern havia 
expressat. Repeteix un cop més els paràmetres fo-
namentals i anuncia que es té la intenció de portar 
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en el Consell Plenari de gener una mesura de govern 
referent al zoo per poder fer el debat en el Consell 
Plenari i ja, d’una vegada per totes, tancar aquest 
fals debat que se suscita sobre que el govern no té 
posició, ja que el govern sap perfectament on vol 
anar des d’un principi; que ha anat de les gran línies 
a les concrecions que ara ja es tenen i que, per tant, 
es poden sotmetre a debat en el si del Consell de 
Plenari. 

Reitera que les gran línies són: primer, que no hi 
ha dos zoos (el marí i el de Ciutadella), hi ha un únic 
projecte zoològic per Barcelona que té dues seus en 
funció de les seves característiques, una al costat del 
mar i una altra a l’interior que, en definitiva, és una 
ampliació de l’actual zoo de la Ciutadella que obté 
uns nous terrenys amb unes condicions diferents i 
que permeten replantejar la col·lecció en virtut 
d’aquest creixement en termes de posició i de la 
seva ubicació; segon, aquest és un projecte públic 
vinculat al nou model de ciències naturals i al nou 
museu de Ciències Naturals de Barcelona que es 
construirà a l’edifici Fòrum, i que ja compta amb unes 
col·leccions vegetals la del Jardí Botànic i la de 
l’Institut de recerca de Institut Botànic, a les que 
s’afegiran unes col·leccions animals que són les del 
parc zoològic amb dues seus: Ciutadella i zoo marí. 
Per tant, no hi ha operador privat perquè aquest pro-
jecte és clarament arrelat a les funcions zoològiques 
de conservació i divulgació del que significa la natura 
i que els operadors privats pensen en un altre tipus 
de model de zoo que no hi encaixa. Diu que no és 
cap crítica, sinó que són estratègies de negocis, són 
línies diferents i afirma que no hi haurà cap operador 
privat; que el govern aspira a què hi hagi finança-
ment privat, és a dir patrocinadors, que ja s’ha dit 
des del principi que l'alcalde ho va dir sota la forma 
jurídica que es coneix d’"amics de...", com passa al 
Liceu, als grans museus, als grans equipaments 
culturals, i el govern aspira a què també passi en el 
zoo de Barcelona, poder comptar amb inversions 
privades a fons perdut que donin suport a aquest 
projecte de ciutat, i per tant, aquests fons, (sumats a 
la inversió municipal que liderarà aquest projecte, 
que es farà en sis o set anys, a raó d’uns 25 / 30 
milions per any), ajudin a fer la inversió i a realitzar 
les obres; afegeix que el compte d’explotació anirà a 
càrrec de la gestió pública i s’espera que tindrà be-
neficis però que serà equilibrada.  

Afirma que aquesta és l’estructura i el gruix del 
projecte del zoològic, que és el mateix que va expli-
car al mes de juny, el mateix que van explicar el Sr. 
Cardelús i el Sr. Alcalde i que és el mateix que 
s’explicarà el dia 30 en el Consell Plenari; que pel 
camí s’ha anat concretant en la definició de les 
col·leccions museològiques, en la constitució de la 
comissió d’experts plenament coherent amb aquest 
model de zoològic que ha de guiar aquest procés, 

que s’ha anat concretant en els calendaris, en les 
inversions i, per tant, s’ha anat desenvolupant, tal i 
com va dir el govern, i en el Consell Plenari del dia 
30 es repartirà per escrit i es tindrà la possibilitat de 
fer el debat més en profunditat si convé. Expressa el 
vot contrari del seu grup. 

La Sra. Esteller puntualitza que el seu grup des-
coneixia que el govern tingués previst presentar una 
mesura de govern el proper dia 30, encara que, acla-
reix, no demana que es presentin mesures de go-
vern, sinó un projecte clar i ambiciós que diferenciï 
Barcelona d’altres ciutats. Afirma que Barcelona no 
es pot conformar amb la mediocritat, que ha de tenir 
un zoo marí d’alt nivell i amb valor afegit, i demana al 
PSC que no faci cas a ICV-EU i A i que es desmar-
qui, perquè sempre li fa baixar tres esglaons per tal 
de tenir el seu suport; que el projecte del zoo, des de 
l’any 2005 fins ara, s’ha reduït a la mínima expressió 
i, fins i tot, ara ni tan sols pensa comptar amb opera-
dors privats. Afegeix que liderar un projecte no vol dir 
gestionar-lo directament amb recursos públics, creu 
que el govern el pot liderar amb fons privats, sense 
ser patrocinadors. Aclareix que el PP no està defen-
sant un zoo marí només com a atractiu turístic, sinó 
multidisciplinari, amb informació, investigació, recer-
ca, amb capacitat i força d’atraure visitants, i pregun-
ta si el govern vol que vingui gent de fora a visitar-lo 
o es conforma només amb els que s’estan a Barce-
lona. Respecte a les espècies amb singularitat, torna 
a dir que les ha de tenir perquè atrauen visitants i 
que, naturalment, les haurà de tenir amb les millors 
condicions per preservar-les. Espera que la mesura 
que es presenti sigui més concreta del que acaba de 
dibuixar el Sr. Martí perquè, altrament, és insistir 
sobre el mateix a grans trets, però sense concretar 
continguts. 

El Sr. Martí respon a la Sra. Esteller i li diu que 
s’ha demostrat que els models de zoo del govern i 
del PP són diferents; que el del govern no és confús, 
sinó claríssim i concretíssim i li demana que en tot 
cas digui què no li agrada però que no digui que és 
confús; li torna a aclarir que no es tracta del zoo marí 
sinó del zoo de Barcelona, que la Sra. Esteller està 
fixada en l’Oceanàrium de València, però aquest és 
el zoo de Barcelona que té una part al costat del 
mar, que és el zoo marí, i una part terrestre al zoo de 
la Ciutadella. Explica que tindrà 14 hectàrees, i li 
assegura que serà una experiència absolutament 
pròpia pel fet de vincular la col·lecció natural animal 
al Museu de ciències naturals, que és un projecte 
absolutament únic perquè la majoria dels zoològics 
aposten pel que pensa la Sra. Esteller, un espai 
estrictament de lleure, per anar-hi de tant en tant; 
afirma que el govern aposta per un recurs cultural 
estable que té a veure amb l’estructura de les infra-
estructures culturals d’una ciutat i per un zoològic 
plenament familiar; recorda a la Sra. Esteller que el 
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zoo actual té 90 mil persones abonades i que si es-
tan abonades no és perquè hi van un cop a la vida 
sinó perquè hi van sovint; per tant, diu, a Barcelona 
el zoo està pensat, perquè així ho vol la ciutadania, 
com un recurs ciutadà i vinculat a la cultura i el lleure 
de les famílies d’aquí, que si a més ve gent de fora 
serà benvinguda, però que aquest zoològic no estarà 
pensat perquè vingui gent de fora sinó perquè la 
ciutat de Barcelona, com a gran infraestructura cultu-
ral i la ciutadania en el seu ús puntual en termes de 
lleure i de cultura en gaudeixi i la faci seva com ho 
ha estat fins ara el zoològic que està plenament in-
corporat en la iconografia i la visió col·lectiva que es 
té de la ciutat. Precisa que aquest model de zoològic 
no interessa als operadors privats perquè no dóna 
diners, no es fa rendible, no té rendibilitats del 7 o de 
8% i no li permet retribuir al capital i als seus accio-
nistes. Recorda a la Sra. Esteller que Barcelona ha 
fet coses públiques sense comptar amb els opera-
dors privats com pot ser la reforma de Ciutat Vella. 
Remarca que és absolutament respectable que hi 
hagi operadors privats però que no és aquest el mo-
del del govern i no és l’enfoc que s’està tirant enda-
vant i que el govern sí que buscarà patrocinadors, 
encara que no entén perquè la Sra. Esteller ho des-
precia, que són empreses que no volent entrar en 
l’explotació i en el risc de capital, però que sí que 
tenen interès en donar suport a un projecte ciutadà 
que consideren que es beneficiós pel conjunt de la 
ciutat i que s’han trobat empreses disposades a es-
tudiar-ho i tirar-ho endavant. 

El Sr. Martí expressa el vot contrari del PSC, el Sr. 
Gomà expressa el vot contrari del ICV-EU i A, la Sra. 
Recasens expressa el vot contrari de CIU, la Sra. 
Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
6. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda: I) Reafirmar el compromís del Go-
vern municipal amb les mesures en benefici de la 
comunitat. II) Presentar l'avaluació de les actuacions 
previstes a la mesura de govern "Les prestacions en 
benefici de la comunitat a Barcelona", debatuda al 
Plenari de 21 de desembre de 2007. III) Ampliar el 
nombre de places i recursos disponibles per una 
òptima implementació d'aquestes mesures. 

La Sra. Capella llegeix la proposició i explica que 
les mesures en benefici de la comunitat no és la 
resolució d’un conflicte sinó que és el compliment 
d’una sanció penal o administrativa; quant a la penal, 
és l’alternativa a la presó en supòsits molts concrets 
de delinqüents primaris i no reincidents i en alguns 
casos en delictes que porten aparellada la sanció de 
treballs en benefici de la comunitat; quant a 
l’administrativa és la lligada a la mal anomenada 
Ordenança de Civisme. Informa que, segons dades 
del Departament de Justícia, les mesures en benefici 

de la comunitat o treballs en benefici de la comunitat 
durant el primer semestre de l’any 2008 van suposar 
el 81% de les mesures penals alternatives; que és 
una mesura que a banda de la importància que té, 
requereix una àmplia implicació social i és una de les 
formes més genuïnes de reparació dels danys i és 
aplicable tant a les sancions administratives pecunià-
ries com a les sancions penals pròpiament dites. 
Afirma que són un recurs òptim per desenvolupar 
polítiques basades en la responsabilització en el cas 
dels infractors a la vegada que es fa una reparació 
directa, i moltes vegades indirecta, del dany produït i 
en el cas dels menors és obligatòria perquè té una 
dimensió de caràcter educatiu. 

Diu que Catalunya, i especialment Barcelona, per 
la seva dimensió de població i el nombre de jutjats 
d’instrucció i penals que té, és on estan més desen-
volupades, però, com ja s’ha dit en els mitjans de 
comunicació com a queixa reiterada dels jutges, 
només el 50% d’aquests tipus de sancions es poden 
dur a la pràctica perquè no hi ha prou places. Fa 
esment que el PAM, recentment aprovat, també ho 
contempla com un dels seus objectius, com a fórmu-
la per tal de posar remei al compliment de les sanci-
ons de caràcter administratiu i, també, en col·la-
boració amb el Departament de Justícia. Afegeix que 
el seu grup ha cregut que és el moment, després 
d’un any i un mes d’haver-se presentat com a mesu-
ra de govern, primer que es presenti aquesta primera 
avaluació i també creu que ha arribat el moment de 
ser més valents; i, com apuntava la Sra. Escarp, 
aproximar la justícia a la ciutadania i intentar ampliar 
el nombre de places i recursos disponibles perquè de 
ben segur el resultat que comporta sempre el treball 
en benefici de la comunitat, no únicament per a 
l’infractor sinó per a la pròpia comunitat, és molt més 
just que el compliment d’una sanció, pels seus efec-
tes educatius i pel que comporta de responsabilitzar-
se amb el què s’ha fet. Per aquests motius, ERC 
pensa que s’hauria de dotar de més recursos per 
poder arribar a unes proporcions que donin satisfac-
ció a la ciutadania i que la sanció es vegi complerta 
en tota la seva dimensió. 

El Sr. Forn manifesta que el seu grup estaria 
d’acord amb l’esperit de la proposició, però que 
abans seria indispensable fer un balanç de la mesu-
ra, a la que CiU va donar suport el desembre del 
2007, i actualitzar les dades que es van donar llavors 
per conèixer què ha passat durant el 2008; també 
recorda que el seu grup en aquell moment va fer 
algunes propostes com ampliar el ventall de conve-
nis que es podien signar amb altres entitats per fer 
aquest tipus de treball. Reitera el suport del seu grup 
a aquest tipus de mesura alternativa a les sancions 
administratives i penals, que reforcen el que per a 
CIU és prioritari: el caràcter pedagògic i la responsa-
bilització dels infractors; creu que és una bona línia, 



NÚM. 8 10-3-2009 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 661 

 

però abans d’incrementar recursos vol saber què 
s’ha fet fins ara i a partir d’aquí veure en quina línia 
caldria avançar de cara als propers anys. 

La Sra. Esteller recorda que el seu grup, en el 
Consell Plenari de 21 de desembre del 2007, ja va 
dir que era necessari que l’Ordenança del Civisme 
preveiés mesures en benefici de la comunitat, amb 
instruments que facilitessin aquesta substitució, que 
era imprescindible una avaluació de la seva aplicació 
i que caldria avançar en aquesta direcció per afavorir 
aquestes substitucions, tenint en compte que les 
dades del 2006 sobre les persones que podien aco-
llir-se als programes de prestacions en benefici de la 
comunitat, tant de l’àmbit penal com administratiu era 
molt baixa i, per tant, requeria fer una avaluació, una 
anàlisi, i veure de quina manera es podia millorar o 
implementar per afavorir aquests canvis, i és per 
aquest motiu que expressa el suport del seu grup i 
manifesta que és del tot necessari que s’ampliï el 
nombre de places i recursos disponibles per imple-
mentar aquestes mesures i fer-les més efectives. 

La Sra. Escarp comenta que com ja es va expres-
sar en la mesura de govern, en general tots els grups 
estan d’acord amb el benefici que representen 
aquestes mesures com a recurs per al desenvolu-
pament, bàsicament, de la responsabilitat dels infrac-
tors i, sobretot, per a la recuperació social dels 
danys. Destaca que l'Ajuntament de Barcelona ha 
estat pioner, quan l’any 1991 va fer el primer conve-
ni, i al 1996 quan es va impulsar el conveni de la 
Federació de Municipis amb la Conselleria de Justí-
cia. Diu que el govern està d’acord amb aquesta 
proposició d’ERC en el sentit en què s’està treba-
llant, i que en tot cas, en aquesta Comissió o en la 
de Seguretat, presentaran un informe complet amb 
les dades tancades del 2008. 

Vol assenyalar que la Carta Municipal i quatre de 
les Ordenances municipals més importants preveuen 
les mesures alternatives a la sanció, sobretot 
l’Ordenança de convivència en l’àmbit dels menors 
essent una de les mesures més pedagògiques i for-
matives que es pot aplicar. Informa que, el mes de 
novembre, en compliment de la mesura de govern, 
es va firmar un nou conveni amb el Departament de 
Justícia amb la idea de reforçar i consolidar el nom-
bre de places fixes, ampliar els recursos propis i 
estimular a altres entitats a sumar-se; que, en aquest 
sentit, s’ha signat un conveni amb TMB on s’han 
posat a disposició 20 places fixes en la xarxa de 
metro; que en les bases de subvencions de l’any 
2008 i 2009 hi ha una línia per a projectes amb enti-
tats que hi vulguin col·laborar; que en la mesura de 
govern hi ha un tema important que és el desenvolu-
pament d’un sistema automatitzat de gestió de les 
places disponibles per a la realització d’un treball o 
prestació de les mesures en benefici de la comunitat, 
que explica que és un oferta que l'Ajuntament de 

Barcelona va fer al Departament de Justícia on tam-
bé hi participa el Consorci de l’Administració Oberta 
de Catalunya, un sistema exportable des del municipi 
de Barcelona a tots els municipis de Catalunya. 

Explica que, actualment, l'Ajuntament de Barcelo-
na té 135 places fixes a disposició del departament 
de Justícia, a part de les de les empreses, i diu que, 
ara per ara, no s’omplen totes pel col·lapse de 
l’Administració de Justícia en l’executòria penal. As-
senyala que això no vol dir que no s’hagin de posar 
més places, sinó que s’ha de continuar treballant 
amb el Departament de Justícia amb els sistemes de 
gestió d’aquestes places, implicant també més em-
preses; i remarca que en aquest moment no hi ha 
cap demanda de Justícia que no quedi coberta. Ex-
pressa el suport del govern a la proposició. 

La Sra. Capella agraeix el suport dels grups muni-
cipals i diu que la proposició és esglaonada en el 
sentit que primer demana que es reafirmi el com-
promís que es va expressar en el Consell Plenari; 
que en segon lloc es presenti l’avaluació i, en tercer 
lloc, que s’ampliï el nombre de places i recursos dis-
ponibles per a una òptima implementació. Comenta 
que és cert, tal i com ha apuntat la Sra. Escarp, que 
el col·lapse de l’Administració de Justícia en l’exe-
cutòria penal fa que moltes de les places disponibles 
no siguin cobertes, però que també és cert que quan 
es parla de treballs en benefici de la comunitat, 
s’està parlant, també, de mesures alternatives a la 
sanció administrativa, i diu que a ERC li agradaria 
saber en aquesta avaluació el grau de compliment 
de les sancions administratives per tenir la radiogra-
fia exacta de si tot el procediment sancionador acaba 
amb la sanció i la possibilitat del compliment alterna-
tiu. 

La Sra. Escarp expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Demanem conèixer quin és el model del nou 

Zoo de Barcelona presentat per l'alcalde el passat 
dia 30 de desembre, concretant quines són les inver-
sions previstes pel Parc de la Ciutadella i el model de 
finançament previst pel nou Zoo Marí, detallant si 
aquest serà públic o privat. 

La Sra. Recasens comença dient al Sr. Martí que 
les quatre vegades que diu que ha explicat el model 
de zoo ho ha fet als mitjans de comunicació, i que en 
la Comissió de Presidència només s’ha tractat el 
tema del zoològic a iniciativa dels grups de l’oposició 
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que han insistit, demanat i preguntat quin serà 
aquest model. Dubta si avui el govern el voldrà expli-
car per què el presenta divendres en el Consell Ple-
nari. Explica que el motiu de la seva pregunta és 
intentar saber tot el que es va sabent a través dels 
mitjans de comunicació per intentar debatre-ho en 
aquesta Comissió. Recorda que es tracta d’un pro-
jecte de ciutat, que requereix consens, sobretot per 
part d’un govern que està en minoria; afirma que el 
govern no ho ha fet bé perquè s’ha començat a dis-
senyar un projecte de zoològic fent veure que comp-
tava amb un comitè d’experts, explicant als seus 
treballadors a posteriori i amb prou feines, quines 
són les línies d’aquest projecte i en cap moment s’ha 
buscat el consens dels grups que al final necessitarà 
per tirar endavant el projecte. Diu que CiU aposta per 
un model de zoo que respecti i conservi la natura, el 
desenvolupament d’economies sostenibles, que se-
gueixi les recomanacions de l’Estratègia Mundial 
dels Zoològics i els Aquaris per a la conservació, i 
on, tal i com diuen els mateixos treballadors, es po-
tenciï la recerca, la conservació, l’educació i la divul-
gació que són els eixos pels quals s’haurà de dirigir 
el nou zoològic. 

Expressa la seva preocupació pel tema del finan-
çament, encara que el Sr. Martí responent a la propo-
sició del PP ho ha deixat més clar, perquè fins ara el 
model de finançament no estava clar, que de vegades 
es deia que hi hauria operadors privats, i d’altres que 
no. Pregunta com pensa el govern encarar aquesta 
inversió de 200 milions d’euros, en un context de crisi 
econòmica com l’actual, creu que no és suficient en-
carar un projecte d’aquesta envergadura explicant que 
comptaran amb amics del zoològic, i diu que el govern 
ha de tenir un full de càlcul més definit de com serà 
aquest finançament; diu que el zoològic sempre ha 
tingut dèficits que s’han cobert econòmicament amb 
transferències de l’ajuntament i per la qual cosa tenen 
els comptes en positiu. Demana saber quin és el mo-
del de finançament explícitament. Comenta que, de 
moment, el que es té és la Ciutadella que s’ha anat 
degradant, oblidant que demana un SOS de manera 
clara i concisa; que els treballadors fa temps que es-
tan anant al darrere del govern perquè expliqui què 
pretén fer, qui hi ha al front d’aquest projecte, quin és 
el lideratge municipal. Diu, també, que no estan 
d’acord amb la retallada de tres hectàrees que el go-
vern va explicar en els mitjans de comunicació, i reite-
ra que volen saber exactament quines són les inversi-
ons, perquè el zoològic de la Ciutadella no pot esperar 
més i necessita inversions potents i fortes que el revi-
talitzin i, per això, demana que avui se’ls expliqui quin 
és el detall d’aquestes inversions. 

El Sr. Martí puntualitza que és el govern qui posa 
els timings de les seves accions, que la Sra. Reca-
sens pot fer les preguntes que consideri oportunes 
però que no pot dir que el govern només ho explica 

quan els grups de l’oposició ho demanen, perquè el 
govern ho ha fet quan ha cregut que ho havia de fer 
perquè això, és responsabilitat del govern, i perquè 
el projecte està prou acotat i prou consolidat per fer-
ho. Recorda que ho van fer el 30 de desembre i el 30 
de gener, i que ho explicaran en el proper Consell 
Plenari, que és on correspon com a màxim òrgan 
representatiu, per generar el debat. Precisa i afirma a 
la Sra. Recasens que el govern té un comitè 
d’experts, amb noms i cognoms, que ja ha començat 
a treballar i que ha participat del disseny que va ex-
plicar el govern el dia 30 de desembre, i li demana 
que no parli en nom dels treballadors, que ja tenen 
prou portaveus per dir el que pensen i que el govern 
també parla amb ells; que, en tot cas, pot expressar 
les seves opinions que poden coincidir o no, però 
que el govern parla amb el conjunt de treballadors i 
sap exactament el que pensen, que se’ls ha expres-
sat i li sembla que aquest projecte compta amb el 
suport de la majoria dels treballadors. Respecte als 
amics, creu que no és una figura a menystenir i posa 
com a exemple que la reconstrucció del Liceu es va 
fer a partir de la idea de "Els amics del Liceu" i que, 
per tant, és un concepte perfectament vàlid per tirar 
endavant la nova etapa del parc zoològic de la ciutat 
de Barcelona. Respecte al finançament diu que ell 
sempre ha estat molt clar i que la Sra. Recasens, 
igual que la Sra. Esteller, han escoltat el que han 
volgut, i que el mes de juny ja va explicar, fil per ran-
da, el que està dient ara, i afirma que el govern sap 
exactament on està situat; que el que no sap és quin 
és el model de finançament de CiU i PP, que encara 
no ho l’ha sentit i, en canvi, el del govern està molt 
clar i està expressat des del mes de juny, que el dia 
30 hi haurà el conjunt de les inversions i un calendari 
de com s’aniran desenvolupant a l’emplaçament de 
la Ciutadella i del Fòrum. Reitera que el govern ho ha 
explicat quan ha cregut que tenia ple recolzament 
per fer-ho, des del punt de vista dels treballs tècnics i 
científics que avalessin el que era el model que el 
govern pensava que s’havia de tirar endavant, que 
ara el porten a debat al Consell Plenari i a partir 
d’aquí començaran les actuacions concretes. Res-
pon a la Sra. Recasens que les inversions estan 
desglossades en la mesura de govern en cadascun 
dels àmbits, avança que estarà per escrit i que el 
tindrà quan es reparteixin les mesures de govern, 
que ara s’està acabant d’ultimar el calendari de les 
execucions pressupostàries, que es té un marc pres-
supostari de 200 milions d’euros en set anys, i que 
s’està acabant d’ultimar exactament la distribució en 
el temps i en els emplaçaments, en funció dels pro-
jectes que estan preparant. 

La Sra. Recasens torna a dir al Sr. Martí que el 
zoològic és un tema de ciutat i que el govern neces-
sita buscar consens per tirar-lo endavant. Diu que el 
govern no pot presentar un projecte fins que no esti-
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gui prou madur i amb un suport tècnic al darrere, 
però aclareix que la seva queixa no és aquesta, sinó 
que el govern ha estat incapaç d’explicar als grups 
municipals quin és el seu projecte de zoo abans de 
fer-ho en els mitjans de comunicació i que per tant el 
govern ha estat incapaç de dialogar i de consensuar 
el model de zoològic, que ha tirat pel dret quan ha 
cregut oportú i ara ho torna a fer. Remarca que si 
CiU porta una pregunta a la Comissió molt concreta: 
quines són les inversions a la Ciutadella, i el Sr. Mar-
tí no pot respondre que ho explicarà el dia del Con-
sell Plenari, perquè diu que ella porta el timing de 
l’oposició i demana que se li respecti, que si fa una 
pregunta, la resposta no pot ser que serà contestada 
el divendres, i més quan el govern sap, tal i com ha 
explicat als mitjans de comunicació, que amb el fons 
de les inversions de l’Estat ja hi ha unes inversions 
previstes pel Parc Zoològic, que el 76% d’aquests 
recursos es destinen a la plataforma del zoo marí, i 
la resta, tres actuacions molt concretes: la rehabilita-
ció de l’edifici d’educació del zoològic; la de la tanca 
perimetral dels felins del zoològic i un nou punt verd, 
que aniran a Ciutadella; i pregunta per què no 
s’explica aquí, si és que ara ja no és vàlid. Indica que 
en cap moment pretén parlar en nom dels treballa-
dors, ni li toca ni és el seu paper, però que hi parla i 
els pregunta com ho veuen i la resposta és que ells 
també s’assabenten pels mitjans de comunicació, 
que no saben, amb aquests recursos de l’Estat, qui-
nes són les inversions que s’hi faran. Diu que ella no 
dubta de la paraula del Sr. Martí, però que no sap 
amb quins treballadors parla, en tot cas no coincidei-
xen per res les informacions que tenen; que en cap 
moment ha volgut menysprear el comitè d’experts, ni 
dubta de la seva existència, tan sols expressa la 
seva estranyesa perquè una setmana després de la 
seva presentació ja presenti un projecte, per això 
demana saber quina ha estat la participació i la 
col·laboració del comitè d’experts en el disseny; pre-
cisa que tampoc ha dit que la figura dels amics sigui 
una figura per menystenir sinó que ha comentat que 
el Sr. Martí ha dit que hi haurà participació de fons 
privats i que ja es veurà quina figura jurídica es tria-
rà, si d’amics o de patrocinadors; que ella en cap 
moment està menyspreant aquestes figures, sinó 
que s’expliqui; li torna a demanar per què no li ha 
contestat com es pensen finançar aquests 200 mili-
ons en una cojuntura de crisi com l’actual; pregunta 
si en època de crisi això és una prioritat; d’on trauran 
aquests recursos; i finalitza dient que si el Sr. Martí 
continua dient que ho contestarà en el proper Con-
sell Plenari serà una mostra més de l’opacitat i la 
poca transparència que es vol donar i del poc diàleg 
que es vol fer amb els grups municipals pel futur 
d’aquest projecte de ciutat. 

El Sr. Martí diu que la Sra. Recasens ho embolica 
tot i que la conclusió final és que CiU no té cap pro-

posta concreta, que no sap cap a on vol anar i que el 
govern sí. Li diu pel que fa a les converses que el 
govern ha tingut amb els grups, que en tot cas ella 
ha de parlar en nom de CiU, que el govern potser sí 
que ha parlat amb altres grups que CiU no sap; que 
potser s’ha construït aquesta majoria amb altres 
grups i que les converses s’han de mantenir quan cal 
i quan toca i, si no s’arriba a acords, cadascú defen-
sarà la seva posició, com és legítim. Afirma que el 
treball per buscar el consens s’ha fet, tant en el camp 
social com en el científic, i que s’està fent i es conti-
nuarà fent en el camp polític. Prega a la Sra. Reca-
sens que no li parli més en nom dels treballadors, 
perquè tots parlen amb els treballadors i treuen les 
seves conclusions. Diu fent referència a la pregunta 
concreta que el govern encara ho està acabant de 
treballar perquè portarà aquesta mesura de govern al 
Consell Plenari, i que dilluns estaran concretats tots 
els detalls i es tindrà oportunitat de discutir-ho i que 
no és cap manca de transparència, al contrari, és un 
reforç de l’àmbit i la prioritat política que el govern 
dóna al zoològic, perquè afegeix que les inversions 
que es faran al zoològic aquest any no seran només 
les que estan contemplades en el fons de les inver-
sions estatals, que seran una part del conjunt 
d’inversions que es farà aquest any en el projecte del 
Parc Zoològic i que allà estan definides i les mantin-
drà, també anuncia que divendres de la setmana 
vinent hi haurà un informe concret i detallat, tal i com 
es va explicar fa un mes i mig als portaveus dels 
grups, de tots i cadascun dels projectes que s’han 
sotmès al fons d’inversions estatals locals, que no 
seran els únics, i que per tant el conjunt de les inver-
sions estaran detallades en la mesura de govern. 
Finalitza repetint que el govern sap perfectament 
d’on es trauran els diners del pressupost municipal, 
però no sap d’on proposa treure’ls CiU. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
8. Que l'Ajuntament de Barcelona: 1. Retiri la 

campanya publicitària de la fira "Bread&Butter", la 
qual ha estat anunciada en banderoles amb el lema 
"I'm citizen of Barcelona nation". 2. No realitzi en un 
futur campanyes publicitàries amb conceptes equí-
vocs, confusos i erronis referits a la ciutat de Barce-
lona, i molt menys amb conceptes propis de debats 
identitaris que perjudiquen la seva condició de gran 
ciutat cosmopolita. 

La Sra. Esteller explica que el seu Grup presenta 
aquest prec per tal de valorar les campanyes publici-
tàries que es fan amb el nom de Barcelona; perquè 
quan es va presentar la marca Barcelona, el seu 
Grup va presentar una iniciativa per veure què és el 
que havia d’anar unit al nom de Barcelona, i creu que 
això és fonamental perquè Barcelona té una entitat 
pròpia, és una ciutat potent, i el seu nom va unit 
sempre a cosmopolitisme, a ciutat oberta, a ciutat 
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amb projecció etc, i diu que això és fonamental per 
refermar aquesta marca. Manifesta la seva sorpresa 
quan van veure la campanya que deia "soy ciudada-
no de una Barcelona nación" promoguda per Bre-
ad&Butter, amb el suport de l'Ajuntament de Barce-
lona. Els sorprèn que es doni el vist i plau a una 
campanya que genera confusió de conceptes identi-
taris, i que resta possibilitats a la marca de la ciutat 
que s’ha identificar amb el cosmopolitisme, ciutat 
oberta, d’empenta, etc. com altres ciutats com París 
o Nova York, sense cap tipus de connotació d’iden-
titats i localismes. Per aquest motiu, sol·licita que 
l'Ajuntament de Barcelona, tenint en compte que 
dóna les autoritzacions corresponents abans de do-
nar el seu suport a les campanyes, retiri la campanya 
publicitària de la Fira Bread&Butter i llegeix el prec. 

El Sr. Carnes matisa primer, que el terme nation, 
expressat en anglès, que és com està a les bandero-
les, té una connotació diferent a la connotació políti-
ca que li està donant la Sra. Esteller, i segon, que 
això s’emmarca en la proposta que fan els organit-
zadors que és United Nations of Bread&Butter i, per 
tant, tota la semiòtica política que fa la Sra. Esteller 
no té res a veure. Comenta que es vol tocar una 
campana que no està ni en el pensament, ni en el 
disseny ni en la concepció dels organitzadors, el 
quals fan un altre relat i una altra construcció i creu 
que voler estirar el fil per aquesta banda és molt 
escadusser. 

La Sra. Esteller diu que el problema és que quan 
s’està pensant des d’un punt de vista polític i socio-
lògic obert al món, el terme nation té un significat, 
però que quan es concreta i es materialitza a Catalu-
nya, les qüestions canvien. Remarca que el PP sem-
pre ha defensat que les qüestions d’identitat han 
d’estar allunyades del que significa la ciutat de Bar-
celona perquè, diu, que com que el govern de la 
Generalitat de Catalunya l’únic que fa es barrejar tots 
els conceptes identitaris en la política diària, això fa 
que quan a Barcelona se li uneix el lema nation, es 
doni aquesta altre connotació, per això el PP, davant 
aquesta confusió demana al govern que no es tornin 
a produir aquests tipus de campanyes que generen 
confusió amb aquesta reducció de conceptes donat 
el context polític i social que hi ha Catalunya, i que 
faci que Barcelona estigui unida a termes d’obertura, 
de cosmopolitisme, d’una ciutat que no necessita 
nations, perquè té entitat pròpia.  

El Sr. Carnes diu que el govern defensa la inde-
pendència dels sectors, de la iniciativa privada i de la 
creativitat, i que quan un sector és capaç de produir 
un producte, sigui el que sigui, que si agrada al PP 
bé, però si no el PP li busca alguna connotació. Rei-
tera que això s’emmarca en una campanya que fan 
uns creadors, que està en aquest paraigües "united 
nations of Bread & Butter", que li fa una traducció a 
Barcelona sobre aquest espai, i demana que deixi 

que els creadors puguin ser creadors i que no posi 
política on no n’hi ha. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
9. Que s'incrementi la visibilitat dels grups munici-

pals als districtes mitjançant un apartat informatiu 
sobre la seva activitat a les revistes dels districtes. 

La Sra. Capella llegeix el prec i comenta que tots 
els grups municipals estan d’acord en la necessitat 
d’aprofundir en l’autonomia dels districtes, com una 
mesura de proximitat i d’ajudar a minvar el distanci-
ament que en aquests moments es produeix entre la 
ciutadania i les institucions polítiques; i que amb la 
reforma endegada, amb l’aprovació del Títol II de les 
normes reguladores de funcionament dels districtes, i 
amb la decisió d’estendre al conjunt de barris de la 
ciutat els Consells de Barri, creuen necessari impul-
sar mesures per aprofundir el coneixement per part 
dels ciutadans del nou marc regulador dels districtes 
i de la feina que fan els grups municipals en els dife-
rents districtes. Per això, consideren oportú, aprofi-
tant aquesta nova presència que hi haurà a través 
dels consellers de districte, que els diferents grups 
municipals, en la línia de l’apartat que des de fa 
temps figura a Barcelona Informació tinguessin un 
espai per poder fer arribar a la ciutadania la feina 
que fan als districtes; que ERC creu que seria una 
mesura de transparència possibilitar aquesta partici-
pació en les publicacions, i que, òbviament, quant al 
format, espai, etc. seria a determinar un cop hi hagi 
voluntat política per dur-ho a terme. Diu que el prec 
és molt pràctic, determinat i només és una demanda 
perquè hi hagi presència dels grups municipals en 
les revistes dels districtes per tal de donar a conèixer 
a la ciutadania la feina que fan als districtes els grups 
municipals. 

El Sr. García-Bragado comenta que, com ha in-
format la Sra. Capella, la revista Barcelona Informa-
ció és una publicació de l'Ajuntament de Barcelona 
formada per dos cossos diferents, un és de caràcter 
general de Ciutat, i té un suplement per a cadascun 
dels districtes. Explica que en el primer la presència 
dels grups està garantida a través de la participació 
de les seves opinions, específicament en la pàgina 
10; en el suplement del districte s’està plantejant la 
visibilitat que es demana a través de la crònica del 
Plenari del districte, que és precisament la principal 
informació política que hi ha en el suplement, la res-
ta, en gran mesura, és merament sobre activitats 
ciutadanes més específiques. Indica que, en aquests 
moments, no es veu clar des del govern la assigna-
ció d’un espai específic als grups municipals. 

La Sra. Capella lamenta el posicionament del go-
vern perquè, una vegada més, es diu una cosa de 
cara a la galeria i, després, a l’hora de dur-la a la 
pràctica, no s’ho creuen; afegeix que no volia entrar 
en l’esbiaix del que representa la informació de les 
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revistes dels districtes, però li diu que malaurada-
ment en la informació dels actes en què participen 
diferents regidors, llevat d’excepcions molt puntuals, 
mai apareixen els noms dels regidors de l’oposició. 
Acaba dient que no hagués fet aquesta rèplica si en 
algun moment el govern hagués entès que la volun-
tat que es té és de donar transparència, informació 
idònia i adequada i, per tant, permetre, a través de 
les publicacions municipals, que no han de ser úni-
cament del govern, la possibilitat de poder informar 
del que fan els grups municipals en els districtes. 

El Sr. García-Bragado aclareix que no vol dir que 
no s’hagi de donar més visibilitat ni més transparèn-
cia, sinó que reservar espai específic per a la pre-
sència dels grups municipals en el suplement quan ja 
la tenen en el general és una opció que el govern no 
contempla; que, evidentment, l’explicació i la funció 
estrictament periodística i de donar coneixement de 
les activitat es pot millorar. Afirma que la pluralitat és 
una obligació que el govern compleix en els docu-
ments i en els materials informatius i que s’ha de 
complir, i que en qualsevol cas això és diferent de 
traslladar la proposta, la manera en la que s’ha trobat 
el reflex d’aquesta pluralitat en la revista general cap 
a les altres revistes de districte, que aleshores esta-
rien absolutament predominades per una visió exclu-
sivament de grups polítics, mentre que l’activitat 
quedaria relegada. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
10. En quina fase de desenvolupament es troben 

les gestions per al compliment dels acords arribats 
entre l'Ajuntament de Barcelona i el Ministeri de De-
fensa per desmantellar les antenes de comunicació i 
el contingent militar encara destacat al Castell de 
Montjuïc? Quines són les passes realitzades fins al 
moment per la creació d'un Centre per la Pau a les 
instal·lacions del Castell? 

El Sr. Ciurana recorda que han passat gairebé 
dues terceres parts del termini que s’establia per 
desmantellar dels cims de Montjuïc les antenes ac-
tualment existents, així com que marxés el contin-
gent militar que encara hi és, i tenint present el com-
promís de fer el Centre de la Pau, la pregunta és en 
quin estat de desenvolupament concret es troben les 
gestions respecte aquestes tres qüestions. 

El Sr. García-Bragado informa que els estudis 
tècnics i el projecte pel desmantellament de les an-
tenes està redactat d’acord amb els tècnics del Mi-
nisteri de Defensa, s’ha definit el pressupost i es 
calcula que en el termini d’un mes es disposarà del 
plec de prescripcions tècniques i es començarà 
l’execució de l’obra; que tot això s’ha fet en compli-
ment dels acords previstos en el seu moment i de la 

legalitat pel que fa a Llei de la defensa nacional; 
respecte al Centre de la Pau, recorda que s’ha ano-
menat un director que té la funció de desenvolupar 
aquesta proposta, que s’ha treballat en dues línies 
d’intervenció, una és la conformació del model insti-
tucional amb la resta d’institucions, i l’altra el contin-
gut de les accions i la programació per a l’any 2009, 
la qual està preparada i és coneguda, i hi ha un se-
guit d’accions i reunions i seminaris en el Castell i 
per tant està en curs. Pel que fa al contingent diu que 
sortirà a la vegada que les antenes perquè hi està 
vinculat. 

El Sr. Ciurana entén que en un mes es tindrà el 
plec de prescripcions tècniques per procedir al des-
mantellament de la totalitat de les antenes, les del 
Ministeri de defensa i les privades, i quedarà lliure 
d’antenes; i que en el moment que quedi desmante-
llada d’antenes el contingent militar marxarà de 
Montjuïc. Pel que fa al Centre de la Pau, expressa la 
seva preocupació respecte a alguna de les vaguetats 
que ha dit els Sr. García-Bragado, diu que s’ha no-
menat un director que està treballant entre el model 
institucional i el contingut de la programació, i mani-
festa que CiU té la sensació que el Centre de la pau 
no funciona, perquè fa uns mesos, a través del Sr. 
Cardelús, se’ls va fer arribar alguna proposta d’es-
tatuts del consorci, que va quedar aturada; a banda 
que CiU no compartia bona part de les coses que es 
plantejaven; que, després, ha tingut coneixement 
que hi ha un conflicte institucional amb el Govern de 
la Generalitat de Catalunya pel que fa a la compatibi-
litat entre el Centre de la pau i l’Institut català inter-
nacional per la pau, creat per Llei del Parlament de 
Catalunya, remarca que té les actes de les dues 
reunions que ha fet el Consell català del foment de la 
pau, una de les quals amb presència del Sr. Martí i el 
Sr. Cardelús, i l’altra feta al setembre del 2008, en 
què es van sentir crítiques molt fortes per part de les 
entitats del Consell català del foment de la pau res-
pecte el projecte de Montjuïc i en reprodueix alguna. 
Diu que s’arriba a una situació d’enfrontament en el 
sector gratuïta, que arriba fins a l’extrem que en la 
reunió del Consell català del foment de cultura de la 
pau celebrat el 8 de gener el propi responsable de 
l’Oficina de la pau de la Generalitat va proposar que 
fos el Consell català del foment per la pau qui fes de 
mediador entre les dues institucions. Per això, diu 
que CiU té la sensació que el govern està portant 
malament el Centre de la pau perquè com es diu en 
les actes, és un projecte fet des de dalt cap a baix, 
no com l’Institut Català Internacional de la pau, que 
va sorgir de la base i amb el coneixement del sector i 
amb el vistiplau i la participació activa de totes les 
entitats. Diu que sap que el govern està atrapat, per-
què és el que diuen aquestes actes, que el Sr. Martí 
ho diu, que va ser una condició sine qua non per 
aconseguir la concessió de Montjuïc que es fes 
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aquest centre de la pau amb presència del Ministeri 
de defensa. CiU ho ha dit a bastament i és un debat 
que s’ha fet moltes vegades. Considera un error 
lamentable la manera com el govern va negociar 
aquesta qüestió i com va acceptar la presència del 
Ministeri de defensa en aquest Centre de la pau, 
perquè diu que aquest és un camí que no té sortida; 
que si es vol fer un Centre de la pau amb participació 
i amb la complicitat de les entitats que fa anys i 
panys treballen en aquest sector, això és incompati-
ble amb la presència del Ministeri de Defensa i, per 
tant, el govern té aquest tema mal resolt i mal orien-
tat, i demana que sigui capaç de reconèixer les difi-
cultats que hi pot haver hagut en un moment deter-
minat amb el Sr. Bono, amb el Sr. Alonso i que amb 
l’actual Ministeri de Defensa aprofitin per canviar 
aquesta ordre, perquè sinó, com deia el representant 
de la Generalitat, Ajuntament i Generalitat acabaran 
fent el ridícul amb aquest tema i, per això, demana 
aquest canvi de ritme, un cop de timó i que s’afronti 
l’essència del problema que és que les condicions de 
cessió no eren acceptables. 

El Sr. Martí, amb el permís del president de la 
Comissió, respon al Sr. Ciurana que ell també podria 
citar, perquè hi era en la reunió, altres persones que 
deien altres coses i també pot citar les seves pròpies 
paraules respecte això. Indica que la realitat és que 
hi ha dues qüestions completament diferents, la pri-
mera, quins han de ser els objectius concrets del 
Centre per la pau i fins a quin punt s’han de coordi-
nar i compatibilitzar amb l’Institut de la Generalitat de 
Catalunya, que és un debat que es té amb la Gene-
ralitat de Catalunya i li avança que el resultat serà 
l’acord, perquè és inconcebible que a Catalunya hi 
hagi dues institucions que públicament es dediquin a 
fer el mateix, i assegura que això no passarà i que 
s’està en converses perquè no passi; que això no vol 
dir que el govern no tingui el seu propi projecte, al 
contrari, que com que el té molt clar, l’ha posat da-
munt la taula i l’ha discutit allà on s’havia de discutir, i 
com a prova són les actes que ha llegit el Sr. Ciura-
na. La segona, és que algunes entitats, i remarca la 
paraula algunes, consideren que és incompatible la 
presència del Ministeri de Defensa en un Centre per 
la pau, i altres no, i que en tot cas aquest és un de-
bat polític municipal, que la Generalitat de Catalunya 
no té cap inconvenient en estar en un consorci on hi 
hagi l'Ajuntament de Barcelona i el govern espanyol 
representat pel Ministeri de Defensa. Afirma que el 
que està difícil és el tema de la constitució del con-
sorci, per trobar els consensos en el si d’aquest con-
sistori però que això no té res a veure amb el funcio-
nament i el model concret del centre per la pau que, 
per altra banda, el Ministeri de Defensa i el govern 
espanyol recolzen. Que com ha dit el Sr. García-
Bragado té ja un director des de fa molts mesos que 
ha preparat una proposta ambiciosa i potent, que 

s’ha explicat allà on calia i s’ha discutit amb la Gene-
ralitat, que es posarà en marxa progressivament al 
llarg del 2009, que té un pressupost assignat i que 
serà totalment compatible amb la Generalitat de Ca-
talunya, i que falta, certament, resoldre la qüestió 
dels estatuts i de la creació del consorci. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
11. Quin tipus de procés de participació ciutadana 

es portarà a terme amb ocasió de reforma de la Dia-
gonal, així com en els altres processos de participa-
ció ciutadana previstos per a l'any 2009? 

La Sra. Esteller explica que des del mes de se-
tembre passat, que es va acordar la reforma de la 
Diagonal, per part de diferents grups, entre ells el 
PP, es va reclamar que sotmetés aquest tipus de 
projecte a una consulta popular. Recorda que l'alcal-
de, en aquell Consell Plenari, va assumir aquest 
compromís però no va concretar res dels termes de 
la consulta i que el Sr. Martí va dir que els propers 
quatre mesos ja es concretarien aquestes actuaci-
ons; no obstant això, diu que quan hi ha rodes de 
premsa, conferències, tothom opina respecte dife-
rents instruments o modalitats de possibles partici-
pacions; i que el PP demana al govern que ho con-
creti, que es tenen les normes de participació, la 
Carta Municipal i els seus articles de participació 
ciutadana, quins instruments calen, quina és la pre-
gunta, i quines les persones que hi participaran, i 
demana que concreti el tipus de procediment que 
s’utilitzarà i quin serà l’abast d’aquesta consulta. 

El Sr. Martí recorda que es va dir quatre mesos, 
que es compleixen el mes de gener, que es va dir 
que es portaria al Consell Plenari, i que en el del mes 
de gener hi haurà l’explicació detallada i concreta, 
perquè es pugui debatre, sobre com creu el govern 
que ha de ser el desenvolupament d’aquesta consul-
ta ciutadana, d’acord amb les normes, experiència 
inèdita a la ciutat de Barcelona i que, per tant, es 
complirà el que es va dir, i en el Consell plenari hi 
haurà l’oportunitat de debatre-ho conjuntament i pro-
fusament i amb tot tipus de detall. 

La Sra. Esteller pregunta si no pot apuntar res 
més i comenta que la pregunta també es refereix a 
quins altres projectes poden estar sotmesos a qual-
sevol tipus de participació ciutadana a l’any 2009, si 
tenen alguna previsió o no. 

El Sr. Martí respon que com a consulta ciutadana 
no té cap previsió. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
12. Quin és el capteniment del Govern municipal 

entorn l'ús en diferents llengües de la marca "Ajun-
tament de Barcelona"? 

La Sra. Capella llegeix la pregunta. 
El Sr. Martí respon que les normes del llibre d’estil 

configuren que la marca és Ajuntament de Barcelo-
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na, hi ha l’escut entremig i en diferents posicions i, 
per tant, el capteniment és que la marca és Ajunta-
ment de Barcelona, i s’intenta que així sigui en totes i 
cadascuna de les circumstàncies i que si no és així 
és una equivocació. 

La Sra. Capella comenta que, segons li consta en 
les notes que té, aquesta qüestió no es tracta en el 
llibre d’estil de l’Ajuntament. Explica que ERC dife-
rencia perfectament que és marca Barcelona quan 
va lligada al projecte Model Barcelona que, a més, 
ha estat objecte d’estudi per part de publicistes i a tot 
arreu però que, més enllà de la pròpia marca Barce-
lona, al que ERC es refereix quan parla d’Ajuntament 
de Barcelona és al logotip i al símbol públic de reco-
neixement que va lligat a la imatge gràfica de 
l’Ajuntament de Barcelona i el nom Ajuntament de 
Barcelona; afegeix que si s’examinen documents 
oficials en diferents llengües es constata que moltes 
vegades el logotip, Ajuntament de Barcelona, en 
funció de la circumstància es tradueix al castellà i en 
diferents idiomes, recorda que ERC ja ho va pregun-
tar en el Consell Plenari i ho va ensenyar. Diu que la 
pregunta té aquesta intenció, que en el llibre d’estil 
de l’Ajuntament de Barcelona no li consta que apa-
regui, encara que s’ho tornarà a mirar. Per això fan la 
pregunta, i li agradaria que hi hagués una normativa 
clara. Entén que és veritat que juntament amb el 
logotip Ajuntament de Barcelona, quan es va a 
l’exterior es parli de City Council o Mairie en cas de 
la traducció francesa, però que el que creu que no 
s’ha de fer es traduir el logotip; que una altra cosa és 
que, entre parèntesi o a sota, per donar l’explicació 

concreta es tradueixi perquè se sàpiga que s’està 
parlant d’un Ajuntament, però que el logotip no s’ha 
de traduir perquè conforme la cosa i dóna imatge 
pública de l'Ajuntament de Barcelona. 

El Sr. Martí expressa el seu total acord i comenta 
que en les notes que té preparades es diu –i llegeix– 
que la normativa actual vigent d’identitat gràfica cor-
porativa contempla la marca exclusivament en català 
i, tal i com marca, no es tradueix; que fora de la ciu-
tat la pràctica habitual en exposicions i estands és 
aplicar la paraula Barcelona associada a l’escut; que 
aquesta és una altra versió però que mai es tradueix 
i que, si s’ha fet alguna vegada s’ha fet contravenint 
la normativa i, per bé o per mal, la informàtica, els 
ordinadors i els sistemes permeten moltes manipula-
cions però que, en tot cas, la normativa i la voluntat 
política de l'Ajuntament està clarament expressada i 
si hi ha algú que no ho ha fet és una equivocació i 
que, en tot cas, s’han de reforçar i mirar de corregir 
els usos indeguts, però assegura que la normativa i 
el posicionament és aquest perquè el govern entén 
que és una marca i les marques convé mantenir-les 
en tots els entorns i tots els contexts. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les onze hores i trenta 
minuts.

 
 

 
 
 
 
 
 
 

Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Ambient 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 21 de gener de 
2009 i aprovada el dia 18 de febrer de 2009 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 21 de gener de 2009, s’hi reuneix la Co-
missió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Ambi-
ent, sota la presidència de la Ima. Sra. Imma Mayol i 
Beltran. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: 
Xavier Florensa i Cantons, Francesc Narváez i Pa-
zos, Carmen Andrés i Añón, Montse Sánchez i Yus-

te, Joan Puigdollers i Fargas, Jaume Ciurana i Lle-
vadot, Raimond Blasi i Navarro, Mercè Homs i Molist, 
Emma Balseiro i Carreiras, Alberto Villagrasa i Gil, 
assistits per la tècnica jurídica, Sra. Anna Martori i 
Salichs, qui actua per delegació del secretari general 
i certifica. 

També hi és present el Sr. Jordi Campillo i Gá-
mez. 

Excusen la seva absència la Ima. Sra. i els Ims. Srs.: 
Sara Jaurrieta i Guarner, Ramon García-Bragado i 
Acín, Guillem Espriu i Avendaño, Jordi Cornet i Serra. 
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S’obre la sessió a les setze hores i quaranta mi-
nuts. 

 
La Sra. Mayol explica, abans d’entrar en l’ordre 

del dia, que hi ha hagut més d’un membre de la Co-
missió que li ha demanat fer les reunions a dos 
quarts de cinc en comptes de les sis. Diu que ella 
està d’acord a tornar a l’horari que tenien inicialment, 
però que caldria que fos una decisió consensuada, ja 
que recorda que aquest horari es va canviar perquè 
coincidia amb el del Consell Comarcal del Barcelo-
nès, al qual pertanyen alguns membres de la Comis-
sió, com ara la Sra. Balseiro i el Sr. García-Bragado. 

La Sra. Balseiro manifesta que el seu grup no hi 
tindria cap inconvenient, sempre que es poguessin 
conciliar els horaris de celebració de les sessions del 
Consell Comarcal amb els de la Comissió. 

El Sr. Blasi informa de les persones que formen 
part del Consell Comarcal.  

La Sra. Mayol conclou que es demanarà el calen-
dari de les sessions del Consell Comarcal per tal de 
modificar els horaris de trobada de la Comissió els 
dies que coincideixin les dues reunions, i que farà 
una proposta d’horari de les sessions de la Comissió 
fins a final d’any. 

 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 

II)Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 14 de novembre de 

2008, que adjudica a la societat Constraula Enginye-
ria i Obres, SA el contracte relatiu al pla de millora 
integral de l'espai públic al districte de Sant Andreu, 
per als exercicis 2008-2011, i per un import 
d'1.853.200 euros. 

 
2. Àrea de Medi Ambient 
Del gerent municipal, de data 19 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Sixconstructor, SA, 
el contracte que té per objecte les obres del projecte 
Operació 3, reutilització d'aigües freàtiques, projecte 
núm. 2, subministrament a la muntanya de Montjuïc 
amb aigua regenerada de la depuradora del Prat, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import 
d'1.232.783,30 euros. 

 
 

3. Àrea de Medi Ambient 
Del gerent municipal, de data 19 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Gecoinsa (General 
Construcc. e Instalaciones, SA), el contracte que té 
per objecte l'execució de les obres de l'operació 1, 
recollida pneumàtica de residus municipals, projecte 
núm. 1, desdoblament de la central de recollida 
pneumàtica de residus sòlids urbans (RPRSU) de 
Vila Olímpica, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import d'1.687.152,27 euros. 

 
4. Àrea de Medi Ambient 
Del gerent municipal, de data 19 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Sufi, SA, el contracte 
que té per objecte l'execució de les obres de l'opera-
ció 2, residus BCN. Projecte núm. 2, construcció de 
cinc punts verds de barri, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 881.074,39 euros. 

 
5. Àrea de Medi Ambient 
Del gerent municipal, de data 19 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat UTE RPRSU Cespa-
Ferrovial, el contracte que té per objecte l'execució 
de les obres de l'operació 1, recollida pneumàtica de 
residus municipals, projecte núm. 3, consolidació de 
connexions a la xarxa general de RPRSU, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import d'1.731.097,04 
euros. 

 
6. Àrea de Medi Ambient 
Del gerent municipal, de data 19 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat UTE, Taulat Cespa-
Ferrovial, el contracte que té per objecte l'execució 
de les obres d'extensió de la xarxa de RPRSU pel 
carrer Taulat i ramals associats, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 780.788,05 euros. 

 
7. Àrea de Medi Ambient 
Del gerent municipal, de data 24 de desembre de 

2008, que adjudica a la societat Promoción e Ingeni-
ería de Obras, SA, el contracte que té per objecte 
l'execució de les obres del projecte operació 4: xarxa 
local Barcelona, projecte núm. 1: xarxa local dels 
districtes de Ciutat Vella, Eixample i Sants Montjuïc, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
2.511.062,07 euros. 

 
El Sr. Puigdollers demana que es posin a la dis-

posició del seu grup els expedients dels punts 3, 4 i 7 
del despatx d’ofici. 

La Sra. Balseiro afirma que sol·licitarà per escrit 
els expedients als quals el seu grup vol tenir accés. 

 
 
b) Mesures de govern 
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c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Pla de millora de l'enllumenat a Barcelona 

2008-2011. 
La Sra. Mayol afirma que aquest tema s’ha tractat 

reiteradament en la Comissió, i que la presentació de 
l’informe respon a les iniciatives presentades pels 
grups municipals de CiU i del PP, així com al debat 
sobre el Pla de manteniment integral de l’espai pú-
blic.  

Manifesta que voldria fer algunes consideracions 
prèvies a la presentació de l’informe per part del 
gerent. En primer lloc, assenyala que a vegades es 
fa un fals debat sobre la quantitat de llum, ja que 
l’important és que la llum estigui ben direccionada i 
representi el mínim consum energètic. Afirma que la 
majoria de persones pensen que la contaminació 
lluminosa està relacionada amb la quantitat de llum, 
quan en realitat té a veure amb la llum mal direccio-
nada.  

Assenyala que la valoració general que fa el go-
vern municipal és que la ciutat està correctament 
il·luminada. Afirma que Barcelona compleix les re-
comanacions internacionals que diuen que la 
il·luminació dels carrers ha de ser d’entre 5 i 30 luxs, 
ja que la major part de carrers de la ciutat de Barce-
lona estan entre 20 i 30 luxs i els eixos comercials 
entorn dels 40 luxs, de manera equitativa a tot el 
territori.  

Explica que han detectat dos problemes que cal 
millorar: els dèficits d’il·luminació en alguns eixos 
principals de Barcelona, com ara el carrer Mallorca i 
algun tram d’Aragó, i una il·luminació menor a la que 
seria desitjable en alguns edificis emblemàtics de la 
ciutat que estan catalogats. Pel que fa als edificis 
emblemàtics, manifesta que creuen que podrien 
millorar-ne la il·luminació amb una tecnologia més 
adient, així com augmentant el nombre d’hores en 
què estan il·luminats, ja que no té gaire sentit que 
només s’il·luminin el cap de setmana.  

Afirma que plantegen un pla de millora que té 
l’objectiu global d’adequar l’enllumenat a la normati-
va actual i a les millores tecnològiques. Diu que el 
pla no consisteix a posar molts més punts de llum a 
la ciutat, sinó a millorar-los des del punt de vista de 
la seguretat i/o la tecnologia, com ara substituint les 
làmpades de vapor de mercuri per les de vapor de 
sòlid d’alta pressió, que són més eficients i menys 
contaminants.  

El Sr. Campillo informa que el diagnòstic que s’ha 
fet constata que la il·luminació dels carrers s’ajusta a 
les recomanacions internacionals i del Comitè Espa-
nyol de la Il·luminació, tal com ha manifestat la Sra. 
Mayol. D’altra banda, assenyala que la il·luminació 
és una qüestió que no només té a veure amb fona-
ments científics i contrastables, sinó també amb la 

percepció de la ciutadania, la qual valora amb una 
puntuació de 6,5 la il·luminació de Barcelona, segons 
l’última enquesta de serveis municipals, realitzada a 
l’estiu del 2008.  

Indica que el patrimoni d’enllumenat viari de la ciu-
tat està integrat per 111.219 suports, fanals i torres, 
que contenen 128.711 lluminàries, dins de les quals 
hi ha 143.239 làmpades. Informa que el nombre total 
de làmpades que hi ha a la ciutat és de 156.541, si 
s’inclou també l’enllumenat artístic i els punts de llum 
en túnels, entre d’altres. També assenyala que la 
potència instal·lada a Barcelona és de 21.409 quilo-
watts. 

Destaca que el consum d’energia en relació amb 
el nombre de làmpades es manté estable des de 
l’any 2001, tot i l’augment del nombre de làmpades. 
Diu que això demostra que els programes que es 
van iniciar fa temps per millorar l’eficiència energèti-
ca han donat resultat. Pel que fa a la tipologia de les 
làmpades que es fan servir, explica que el 69% són 
de vapor de sodi d’alta pressió, el 24% de vapor de 
mercuri, el 4% de fluorescència i el 3% d’al·lògens 
metàl·lics.  

Manifesta que una altra dada significativa del di-
agnòstic és que l’índex d’avaries que hi ha a la ciutat 
és inferior a l’1%, d’acord amb un sistema de control 
certificat per una ECA. Assenyala que un altre as-
pecte destacable és que actualment el 40% de la 
potència està controlada de forma centralitzada, 
cosa que contribueix a una optimització funcional i 
energètica. 

Finalment, quant a la diagnosi de l’enllumenat a la 
ciutat, diu que en l’actualitat el sistema de manteni-
ment, de conservació i fins i tot de prevenció es rea-
litza mitjançant dues contractes que treballen en 
dues zones de la ciutat, amb 130 professionals i 40 
vehicles de suport.  

A continuació, explica les apostes que es fan 
d’acord amb aquesta diagnosi. En primer lloc, afirma 
que es vol una ciutat correctament il·luminada però 
no una ciutat aparador, cosa que significa optar per 
tota la llum que calgui segons les necessitats, ben 
direccionada i eficient. Diu que cal il·luminar la via i la 
vorera, però que l’enllumenat no ha de ser intrusiu ni 
il·luminar el cel.  

Manifesta que un dels signes d’identitat de la ciu-
tat, a diferència d’altres ciutats d’Europa o d’Es-
panya, és que a Barcelona no existeix un únic model 
de bàcul, encara que s’està treballant per establir 
uns paràmetres bàsics i específics per ajustar i ho-
mogeneïtzar una mica el nombre de bàculs que 
s’instal·len a la ciutat. Diu que una altra de les apos-
tes de la ciutat és la convivència a l’espai públic de la 
il·luminació i l’arbrat viari.  

Assenyala que una altra qüestió destacable és 
l’objectiu d’una major eficiència energètica i, per tant, 
la progressiva substitució de les làmpades de vapor 
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de mercuri per làmpades de vapor de sodi d’alta 
pressió, tot i que també s’han iniciat treballs d’inves-
tigació sobre els díodes electroluminescents (LED).  

A continuació, explica els objectius del Pla de mi-
llora de l’enllumenat de Barcelona. Diu que, en pri-
mer lloc, es vol continuar el procés de modernització 
i millora de les instal·lacions, tant pel que fa a incor-
porar criteris d’estalvi i eficiència energètica com pel 
que fa a treballar en els sistemes de control centralit-
zat i mantenir el bon funcionament de l’enllumenat. 
Indica que, d’acord amb aquests objectius, s’hauran 
de fer algunes actuacions a carrers com Consell de 
Cent, Nou de Porta o Independència, i que es tindrà 
especial cura a il·luminar alguns punts de l’aranya 
bàsica de trànsit de la ciutat, com la Gran Via o al-
guns punts de la Rambla Catalunya. Informa que es 
destinaran més de 49 milions d’euros a totes aques-
tes actuacions.  

Explica que un altre dels objectius és continuar 
treballant per reduir la contaminació lluminosa mit-
jançant la substitució progressiva de les làmpades de 
mercuri per les vapor de sodi d’alta pressió, la inves-
tigació sobre els LED i l’adequació de les ins-
tal·lacions per disminuir la intrusió lluminosa. 

Manifesta que, en tercer lloc, es vol treballar en el 
tema de l’enllumenat ornamental i monumental. Diu 
que, a aquest efecte, es vol crear una taula de debat 
amb els diferents agents implicats de la ciutat per 
analitzar les necessitats i les voluntats entorn 
d’aquest tema, així com desenvolupar un pla estra-
tègic d’il·luminació ornamental de la ciutat. Explica 
que alguna de les propostes de millora preveu la 
possibilitat d’incrementar el nombre de dies de la 
setmana en què estan il·luminats els monuments de 
la ciutat.  

Assenyala que una altra qüestió que també es 
considera és la il·luminació dels parcs de la ciutat, 
amb l’adequació de l’enllumenat als horaris de funci-
onament dels parcs que es tanquen al vespre i amb 
un tractament diferenciat dels parcs o zones verdes 
que són espais de trànsit, que s’il·luminarien com a 
zones de vianants. Manifesta que per a això hi ha 
prevista una dotació econòmica significativa, que 
està relacionada amb la rehabilitació dels parcs que 
es du a terme durant aquest mandat.  

D’altra banda, diu que també s’ha comparat la si-
tuació de Barcelona amb la d’altres ciutats d’Europa. 
Afirma que hi ha clares diferències entre el nord i el 
sud d’Europa, ja que en alguns països del nord 
d’Europa no existeixen mesures d’eficiència energè-
tica perquè les polítiques que impulsen ja regulen 
aquest aspecte o perquè tenen una baixa il·luminació 
dels espais públics, encara que el nombre d’hores al 
dia en què estan il·luminats és significatiu, sobretot a 
l’hivern.  

Explica que s’ha comparat Barcelona amb ciutats 
com París, Madrid, Berlín, Praga, Venècia, Palma de 

Mallorca i Almeria. Indica que han considerat que el 
paràmetre més adient per fer aquesta anàlisi era la 
potència instal·lada per punt de llum, ja que és una 
de les informacions que donen una major relació de 
qualitat, energia i llum. Assenyala que s’han introduït 
també valoracions i avaluacions de diferents espais 
de la ciutat i de la il·luminació de façanes. 

Pel que fa al paràmetre de la potència per punt de 
llum, diu que la situació de Barcelona respecte a la 
resta de ciutats és correcta. Quant a les comparaci-
ons dels centres històrics i els carrers comercials o 
els eixos principals, manifesta que hi ha mesures 
que estan sempre per sobre dels 5 luxes i només en 
alguns eixos principals per sota dels 20 luxes, i que, 
per tant, aquests serien alguns dels espais on caldria 
introduir algunes de les millores que proposa el pla.  

Explica que les principals conclusions de l’anàlisi 
comparada amb diferents ciutats europees és que 
l’enllumenat de Barcelona s’inscriu en la línia general 
i compleix les recomanacions internacionals. Pel que 
fa a la potència instal·lada, diu que Barcelona en té 
més que ciutats com París o Berlín, on la potència es 
concentra en algunes zones de la ciutat. Manifesta 
que a Barcelona, en canvi, hi ha un mateix nivell de 
potència independentment dels barris, i que les me-
sures específiques s’han de concentrar en alguns 
llocs molt concrets, com alguna via bàsica o algun 
eix principal de la ciutat. No obstant això, assenyala 
que troben que cal millorar l’enllumenat de façanes i 
monuments i analitzar les qüestions relacionades 
amb els parcs i jardins.  

El Sr. Puigdollers manifesta que, pel que havia 
llegit a la premsa, creia que hi hauria un cert canvi de 
criteri en el plantejament del govern municipal sobre 
aquesta qüestió, però que després de la presentació 
que ha fet la Sra. Mayol ja no és tan optimista. 

Recorda que el Grup Municipal de CiU va portar a 
la Comissió del mes d’abril de 2006 una proposició, 
que va ser rebutjada per l’equip de govern, en la qual 
demanava establir horaris d’il·luminació més amplis 
dels que marcava el Reglament de reducció lumínica 
que havia aprovat en aquell moment el Govern de la 
Generalitat, atesa la importància de mantenir certs 
indrets i monuments il·luminats a una ciutat turística 
com Barcelona i d’incrementar la seguretat dels car-
rers i els ciutadans. Afirma que, en aquest sentit, li 
ha semblat entendre que el govern municipal ara ja 
està d’acord que pugui haver-hi uns horaris 
d’enllumenat diferents per als monuments de la ciu-
tat.  

Recorda, també, que el 7 de febrer del 2008 va 
haver-hi un debat intens en la Comissió arran de les 
declaracions del president del Gremi d’Hotels de 
Barcelona, Jordi Clos, que deia que "els hotelers 
adverteixen que la ciutat és insegura i fosca". Explica 
que el seu grup es va mostrar d’acord amb aquesta 
afirmació, mentre que la Sra. Mayol va dir que Barce-



NÚM. 8 10-3-2009 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 671 

 

lona tenia la il·luminació que necessita i que augmen-
tar-la era contribuir a la contaminació lumínica i al 
canvi climàtic. Diu que, segons sembla, avui resulta 
que augmentar la il·luminació a Barcelona no contri-
bueix ni a la contaminació lumínica ni al canvi climàtic. 

També esmenta les declaracions que ell mateix va 
fer en les comissions del 20 de febrer i el 9 de se-
tembre de 2008, en què manifestava la profunda 
discrepància entre el seu grup i el govern municipal 
respecte a l’enllumenat públic i destacava que el 
reglament de la Generalitat que desenvolupa la Llei 
contra la contaminació lumínica està suspès per un 
tribunal i que el problema de Barcelona no és la con-
taminació lumínica, sinó aconseguir que l’espai pel 
qual circulen els vianants estigui ben il·luminat.  

Conclou que es tracta d’un tema que ve de lluny, i 
manifesta que si aquest pla de millora d’enllumenat 
públic significa un canvi dels criteris que han regit 
fins ara, serà benvingut, tot i que estaran pendents 
de la seva aplicació.  

A continuació, fa algunes consideracions sobre el 
pla que s’ha presentat. En primer lloc, demana que 
se’ls faci arribar l’estudi comparatiu entre ciutats 
europees. En segon lloc, diu que voldrien conèixer 
quins són els espais de la ciutat de Barcelona que no 
arriben a 30 luxs.  

D’altra banda, recorda que el seu grup ja va de-
nunciar en la Comissió el problema de seguretat que 
representaven els cables penjats que hi havia davant 
mateix del Liceu, tot dient que no sap si ja s’han ar-
reglat. També esmenta la percepció general que 
l’avinguda Diagonal té una il·luminació deficient.  

Acaba preguntant quina és exactament la propos-
ta que fa el govern municipal pel que fa als horaris i 
dies de la setmana en què s’il·luminaran els monu-
ments de la ciutat. 

La Sra. Balseiro agraeix la presentació d’aquest 
informe en resposta a una proposició/declaració de 
grup presentada pel Grup Municipal del PP el mes 
de juliol i aprovada per unanimitat. No obstant això, 
assenyala que l’informe no recull la demanda que es 
formulava en aquesta proposta, que era presentar un 
mapa lumínic de la ciutat de Barcelona, amb tots els 
punts on es considerava que hi havia certes defici-
ències en relació amb l’enllumenat públic. Demana, 
per tant, que s’ampliï aquest document amb el mapa 
lumínic concret de la ciutat.  

D’altra banda, afirma que sembla que hi ha una 
certa reconsideració de l’actitud que ha caracteritzat 
el govern municipal en els darrers anys. Diu que 
mentre el Grup Municipal del PP reclamava més 
il·luminació a la ciutat, la Sra. Mayol insistia que Bar-
celona estava prou il·luminada i que no calia fer cap 
millora. Assenyala que, a més dels requeriments per 
part del seu grup, tant els mitjans de comunicació 
com diversos ciutadans i agents socials i econòmics 
de la ciutat han reclamat més llum durant tot l’any.  

Manifesta que en els últims anys el govern muni-
cipal ha reiterat que els punts de llum no eren impor-
tants, sinó els mesuraments respecte al consum o 
als nivells d’enllumenat. Opina que, més enllà de les 
mesures lumíniques, també és vàlida la percepció 
que pugui tenir la ciutadania respecte a la situació de 
l’enllumenat i que la gran majoria pensa que Barce-
lona és una ciutat fosca.  

Destaca que una dada prou eloqüent sobre la tas-
ca de l’Ajuntament en aquest àmbit és que, segons 
les dades de l’any 2007, que remarca que són les 
que s’han donat com a actuals, el nombre de punts 
d’enllumenat és pràcticament de 8.500 menys que 
l’any 2004, ja que s’ha passat de 165.024 punts 
d’enllumenat viari l’any 2004 a 156.541 l’any 2007. 
Explica que on s’ha produït una disminució més im-
portant és en l’enllumenat artístic, que és on ara es 
proposa intensificar les actuacions amb vista al futur, 
cosa que opina que és un reconeixement tàcit dels 
errors comesos pel que fa a això.  

D’altra banda, manifesta que el seu grup conside-
ra que, tot i que en els darrers anys s’han anat subs-
tituint les làmpades de mercuri per les de vapor de 
sodi d’alta pressió, encara s’està molt lluny de 
l’assoliment del nivell de cobertura que seria desitja-
ble.  

Afirma que li crida l’atenció que aquest informe ar-
ribi després de l’aprovació de la proposició/decla-
ració de grup del seu grup el mes de juliol i quan 
l’ordre del dia d’aquesta sessió inclou l’adjudicació 
del Pla de millora integral de l’enllumenat a la ciutat 
de Barcelona, amb un pressupost inicial d’uns 17 
milions d’euros. Opina que això posa en evidència 
que s’ha perdut una oportunitat molt important per 
modificar diferents aspectes relacionats amb l’am-
pliació i la renovació de la xarxa d’enllumenat viari 
per tal d’adaptar-la a la normativa vigent i garantir els 
nivells òptims d’il·luminació i de seguretat a la ciutat. 
Manifesta que, a més, la contracta que avui s’apro-
varà dista molt dels 62 milions que es prometen per 
al futur. Conclou que tem que aquest informe s’hagi 
presentat ara per fer oblidar els errors que s’han 
produït en l’enllumenat de la campanya de Nadal 
d’aquest any i durant els últims anys.  

Assenyala que per més que el govern consideri 
que Barcelona és una ciutat ben il·luminada, la cre-
ença popular és que Barcelona és una ciutat fosca, 
sovint per la incapacitat de conciliar la poda dels 
arbres amb la ubicació de determinats fanals o per-
què hi ha fanals a la ciutat que no emeten llum. Afir-
ma que l’obligació del govern no és només garantir 
una ciutat ben il·luminada, sinó sobretot una ciutat 
que sigui segura per al conjunt de la ciutadania. Ex-
plica que, tot i que a priori el seu grup era optimista 
respecte a aquest informe, a l’hora d’examinar-ne el 
contingut s’han adonat que és una mostra més del 
cofoisme que ha marcat els últims anys, i que els fa 
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por que només es quedi en un anunci de futur que 
no s’acabi de concretar.  

Pregunta quina és la localització de cada una de 
les actuacions que s’han presentat, quin és el calen-
dari previst per a la seva execució i quin és el finan-
çament de tots aquests projectes. També demana 
que se’ls proporcioni informació sobre els punts fos-
cos de la ciutat de Barcelona on calen més actuaci-
ons, les previsions d’actuacions de cara al futur, 
l’informe en el qual s’han basat per a l’anàlisi compa-
rativa entre Barcelona i altres ciutats, i un informe, si 
és que n’hi ha, sobre la percepció dels ciutadans de 
cadascuna d’aquestes ciutats respecte a la situació 
de l’enllumenat públic. 

El Sr. Florensa manifesta que està d’acord que el 
debat de la il·luminació a Barcelona ha estat recur-
rent en els últims temps, però destaca que el Grup 
Municipal d’ERC mai no ha compartit la visió de Bar-
celona com a ciutat fosca i insegura.  

Afirma que dir que Barcelona és una ciutat fosca 
és poc rigorós, tot i que és cert que la ciutat té molts 
punts mal il·luminats, sobretot pel que fa a alguns 
monuments, tenint en compte que Barcelona és una 
ciutat turística que rep milers de visitants cada any. 
Quant a la inseguretat, opina que s’ha exagerat una 
mica la relació directa entre inseguretat ciutadana i 
manca de llum, però que cal millorar la il·luminació 
de la ciutat per optimitzar la seguretat i la percepció 
de seguretat dels ciutadans.  

A continuació, destaca alguns paràmetres relatius 
a la il·luminació que són importants per al seu grup, 
molts dels quals han sortit reflectits a l’informe. En 
primer lloc, esmenta l’aposta per renovar els punts 
de llum a la ciutat, sobretot en aquells casos on els 
punts de llum existents incompleixen certes normati-
ves. Opina que convindria substituir tots els fanals 
que han quedat obsolets i millorar l’orientació de 
molts llums.  

Afirma que també s’han de millorar els punts de 
llum als carrers i les vies on els nivells d’il·luminació 
són insuficients, en part per fomentar la sensació de 
seguretat. Diu que a l’informe s’esmenten alguns 
casos, però que voldrien disposar de la relació com-
pleta dels carrers on el pla preveu actuacions en 
aquest sentit.  

Explica que valoren positivament la substitució de 
les làmpades de vapor de mercuri per les de vapor 
de sodi i que es millori la sostenibilitat i l’eficiència 
energètica pel que fa a la il·luminació, però que tro-
ben que l’informe no es prou concret respecte als 
LED. Pregunta si es preveu alguna actuació especí-
fica en aquest camp.  

Finalment, manifesta que és important adaptar la 
il·luminació a les necessitats dels diferents punts de 
la ciutat. Recorda, en aquest sentit, que fa un parell 
de mesos el seu grup va plantejar una pregunta so-
bre la il·luminació deficient de molts parcs, sobretot 

aquells que no estaven tancats quan es feia fosc. 
Afirma que tant la il·luminació dels parcs com dels 
monuments és important i demana que es concreti la 
proposta que fa el pla respecte a tots dos aspectes, 
com també en el camp dels LED, ja que al seu parer 
és una nova tècnica que tindrà un paper molt impor-
tant en els propers anys.  

El Sr. Narváez manifesta que la percepció general 
dels ciutadans no coincideix en absolut amb algunes 
apreciacions que s’han fet en les intervencions. Diu 
que el servei d’il·luminació de Barcelona és ben valo-
rat per part de la ciutadania, cosa que no vol dir que 
no hi hagi punts concrets de millora. Afirma que la 
ciutat i la voluntat de la ciutat canvien, així com les 
tecnologies relatives a la il·luminació, com en el cas 
dels LED. Assenyala que aquesta tecnologia encara 
no ha assolit el ple desenvolupament de la seva ca-
pacitat i, per tant, cal veure com evoluciona.  

Explica que el concepte d’una il·luminació correcta 
vol dir moltes coses, entre elles que els ciutadans 
tenen la percepció majoritària que la seva ciutat està 
correctament il·luminada i que es pot anar pel carrer 
amb tota seguretat. Afirma que és cert que un carrer 
mal il·luminat crea sensació d’inseguretat i que una 
de les coses que diu aquest informe és que aquests 
casos seran corregits.  

Destaca l’aclariment que fa l’informe sobre el con-
cepte de contaminació lumínica, ja que sovint hi ha 
discrepàncies respecte al significat d’aquest concep-
te. Opina que cal apel·lar a la responsabilitat de tots 
pel que fa al compliment de les normes europees, 
estatals i autonòmiques en aquest aspecte, ja que és 
la millor resposta que es pot donar a la ciutadania i 
per contrarestar les opinions que no es corresponen 
amb la realitat. 

La Sra. Mayol manifesta que si tots plegats fossin 
raonables i no se situessin en els extrems trobarien 
més punts en comú del que pot semblar pel debat 
que s’ha produït. Diu que, després de vint anys 
d’experiència política a les institucions, acostuma a 
pensar que no existeixen blancs i negres, sinó mati-
sos. Afirma que ella mai ha dit que Barcelona no 
tingués cap problema d’il·luminació, sinó que és una 
ciutat que està correctament il·luminada, i que ara 
diu que hi alguns aspectes que cal millorar, en part 
per dèficit d’il·luminació en alguns eixos principals i 
en part perquè Barcelona és una ciutat amb turisme, 
que precisa que no és el mateix que una ciutat turís-
tica.  

Explica que si diu que Barcelona és una ciutat cor-
rectament il·luminada és perquè hi ha dades objecti-
ves que ho demostren, com és el fet que compleix 
les recomanacions internacionals sobre el nombre de 
luxs que han de tenir les ciutats. Diu a la Sra. Balsei-
ro que, per més documents i evidències que el go-
vern presenti, ella sempre acaba fent la mateixa va-
loració.  
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Aclareix al Sr. Puigdollers que el fet que hi hagi 
carrers amb 20 luxs no significa que estiguin mal 
il·luminats. Afirma que si les recomanacions interna-
cionals i estatals són d’entre 5 i 30 luxs és perquè no 
ha de tenir la mateixa il·luminació un eix comercial 
que una zona residencial o una zona cèntrica, per la 
qual cosa tenir la major part de carrers entre 20 i 30 
luxs és un bon diagnòstic.  

D’altra banda, critica les intervencions que 
al·ludeixen a la percepció general de la ciutadania 
que Barcelona està mal il·luminada. Diu que a 
l’Ajuntament no tenen un nombre de queixes signifi-
catiu per temes d’enllumenat, cosa que pot demos-
trar amb les dades de l’IRIS, i que a més l’enquesta 
de serveis de l’Ajuntament de Barcelona posa de 
manifest que la gent valora bé l’enllumenat. Asse-
nyala que el que surt als mitjans de comunicació és 
important, però no és la veritat absoluta, i per tant el 
fet que una persona influent a la ciutat doni un de-
terminat missatge no vol dir necessàriament que 
sigui cert.  

En relació amb les declaracions que ha esmentat 
el Sr. Puigdollers, explica que quan va anar a veure 
el Sr. Jordi Clos per preguntar-li quins eren els pro-
blemes d’il·luminació de la ciutat, l’afirmació que 
Barcelona era una ciutat fosca i insegura va acabar 
sent que calia millorar la il·luminació ornamental a la 
zona del Quadrat d’Or. Diu que, per tant, a l’hora de 
valorar les coses, cal tenir una mica més de criteri i 
no pas deixar-se portar només per un titular d’un 
mitjà de comunicació. 

Assenyala que en la valoració de la il·luminació hi 
ha paràmetres subjectius i objectius. Diu que en els 
paràmetres subjectius s’estableix una relació amb la 
inseguretat, però que segons els paràmetres objec-
tius no n’hi ha cap, ja que els estudis demostren que 
no hi ha més delictes en zones menys il·luminades. 
Tanmateix, admet que subjectivament la il·luminació 
és important, com ja va posar de manifest a la sessió 
anterior de la Comissió en reconèixer que calia millo-
rar la il·luminació dels parcs transitats.  

Aclareix al Sr. Puigdollers que quan la Generalitat 
va fer la seva proposta de zonificació lumínica, el 
govern municipal no va plantejar modificacions per 
raons de turisme, però sí que va proposar canvis. 
Explica que la Generalitat plantejava tres zones a la 
ciutat (zones 1, 2 i 3) i que ells van introduir el con-
cepte de zones 4 perquè creien que el nivell 
d’il·luminació de les zones comercials havia de ser 
superior a la que es podia fer a les zones 3. Afirma 
que, a més d’aquesta modificació, també van dema-
nar que s’incrementés el nombre de zones protegi-
des 1. Conclou que, per tant, la proposta es va modi-
ficar sobre la base de criteris de la ciutat.  

En relació amb la pregunta sobre les hores 
d’il·luminació ornamental, explica que actualment 
funciona divendres, dissabte i diumenge fins a mitja 

hora després de l’enllumenat públic; per tant, a 
l’hivern de les 18.30 a les 23.00 hores i a l’estiu de 
les 21.00 a les 24.00 hores. Diu que la tesi actual del 
govern és que Barcelona té pocs referents significa-
tius en il·luminació nocturna que donin personalitat a 
la ciutat, no només pensant en el turisme, sinó so-
bretot en la ciutat, i que creuen que amb una 
il·luminació correcta des del punt de vista tecnològic 
es pot obtenir una il·luminació que no sigui ni conta-
minant ni excessiva. No obstant això, assenyala que 
volen acordar això amb els agents implicats, des de 
les entitats veïnals fins al sector del comerç o hoteler 
o el Col·legi d’Arquitectes.  

Afirma que, per tant, la proposta del govern és 
il·luminar més correctament alguns monuments i 
edificis emblemàtics. Diu que hi ha el debat de si 
també s’han de poder il·luminar edificis que no estan 
catalogats, cosa sobre la qual tenen reticències per-
què no volen que s’instrumentalitzi aquesta idea per 
fer publicitat en algunes façanes. Conclou que la 
idea és il·luminar millor allò que té valor artístic i pot-
ser durant més dies a la setmana, i que ho hauran de 
contrastar amb altres sectors, cosa que podria signi-
ficar un pla estratègic d’il·luminació a la ciutat.  

En relació amb les dades, diu a la Sra. Balseiro 
que li sembla que es fa un embolic entre el que són 
els bàculs i el que són pròpiament les làmpades. 
Afirma que si s’analitzen els punts de llum, es veu 
que el 2004 n’hi havia 154.000 i el 2007 n’hi ha 
156.000. També li diu que han explicat moltes vega-
des que els fanals de la Diagonal que no estan 
il·luminats no és que estiguin espatllats, sinó que 
estan en desús perquè són antics, i que atès que per 
treure’ls cal fer una obra important, s’esperaran a fer-
ho quan es reformi l’avinguda.  

Informa dels eixos on s’incrementarà la intensitat 
de la il·luminació: Consell de Cent, de Tarragona a 
Sants; Mallorca, de Dos de Maig a avinguda Meridi-
ana; avinguda Diagonal, de Francesc Macià a Sicília; 
passeig Colom, al costat de muntanya; Ausiàs Marc, 
de passeig de Sant Joan a Marina; tot Prats de Mo-
lló; tot Poesia; tot Nou de Porta; i Independència, de 
Mallorca a avinguda Meridiana. Diu que, d’altra ban-
da, a la resta dels 30.000 punts de llum en els quals 
s’intervindrà, es faran millores com substituir els 
punts de llum de globus o millorar la seguretat de 
determinats fanals. Remarca que durant aquest 
mandat se substituiran tots els punts de llum de glo-
bus i es faran obres per direccionar la llum que se’n 
va cap amunt i per renovar bàculs.  

Pel que fa al tema dels LED, afirma que és una 
tecnologia que segueixen amb atenció, però que avui 
l’aposta estratègica de la ciutat és la llum del vapor 
de sodi, que és la més eficient i adequada i la que 
plantegen les normatives. Assenyala que la tecnolo-
gia dels LED encara està en fase d’experimentació, 
però que si evoluciona bé i acaba sent econòmica-
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ment raonable, és una bona opció, ja que proporcio-
na una llum més agradable i té un consum inferior. 
Explica que el govern de la ciutat experimentarà amb 
aquesta tecnologia en alguns carrers del 22@ i al 
Teatre Grec, on es fa una remodelació integral. Diu 
que aquest estiu ja podran veure com funcionen 
aquestes proves.  

D’altra banda, aclareix a la Sra. Balseiro que els 
62 milions d’euros als quals s’ha referit estan consig-
nats i aprovats, i actualment s’està tramitant l’adju-
dicació de contractes. Afirma que el govern municipal 
aprova les despeses previstes al principi del mandat i 
que, per tant, una bona part d’aquests 62 milions 
estan inclosos en els pressupostos d’aquest any, 
com ho demostra l’adjudicació prevista en un altre 
punt de l’ordre del dia. Retreu a la portaveu del Grup 
Municipal del PP que posi en dubte que no es farà 
aquesta despesa i que no s’intervindrà en 30.000 
punts de llum, quan ella mateixa ho ha anunciat pú-
blicament i és una cosa fàcilment comprovable.  

Finalment, reitera que l’equip de govern vol una 
ciutat ben il·luminada, però no una ciutat aparador. 
Afirma que no volen ser com Madrid, una ciutat amb 
grans diferències d’il·luminació segons els barris, o 
València, que incompleix totes les lleis de contami-
nació lluminosa i amb una alcaldessa que va dir que 
s’havia de poder llegir de nit al carrer. Acaba dient 
que es facilitarà als grups les dades que han dema-
nat sobre l’estudi. 

El Sr. Puigdollers manifesta que el Sr. Narváez 
exagera quan diu que, per les intervencions de 
l’oposició, pot semblar que a Barcelona cal anar amb 
lot pel carrer. D’altra banda, afirma que no té dubte 
que es tracta d’un bon informe, perquè ell sempre ha 
dit que una de les millors coses de l’Ajuntament de 
Barcelona és la qualitat professional del seu perso-
nal. No obstant això, remarca que el problema es 
dóna quan el que s’explica en aquests informes 
s’acaba convertint en una actuació al carrer que és 
percebuda per la ciutadania com ell ha explicat.  

Assenyala que el que diuen els mitjans de comu-
nicació ho fa passar pel filtre personal de la seva 
percepció d’aquell problema, tot i que d’entrada li 
dóna una presumpció de veracitat, i que sobretot 
dóna una gran credibilitat a la percepció de persones 
que li mereixen total confiança, com ara el represen-
tant del Consell de Gremis de Barcelona, que ha 
afirmat que els membres de la seva entitat tenen la 
impressió que Barcelona està mal il·luminada. Diu 
que també és important la percepció personal de 
cadascú. Explica que ell va pujar a Montjuïc per Na-
dal, quan teòricament hauria d’haver-hi més il·lu-
minació, i que Barcelona estava fosca. Conclou que 
entre el que diuen els mitjans de comunicació, el que 
diuen els representants del Consell de Gremis i els 
hotelers, i la pròpia percepció personal, s’atreveix a 
afirmar que Barcelona està fosca.  

D’altra banda, diu que si alguns ciutadans tenen la 
percepció que Barcelona està fosca, subjectivament 
també senten que és insegura. Afirma que no pot 
demostrar això científicament, però que tampoc no 
es pot demostrar científicament el contrari.  

Manifesta que està convençut que entre els mo-
dels d’enllumenat d’ICV-EUiA a Barcelona i del PP a 
València i Madrid n’és possible un altre que faci que 
els ciutadans no tinguin la sensació de ser en una 
ciutat fosca i que sigui compatible amb no incremen-
tar el consum energètic. D’altra banda, afirma que 
confia que la recerca aplicada permeti trobar un tipus 
de làmpada que, sense ser contaminant com les de 
mercuri, emeti una llum diferent a les de vapor de 
sodi, que donen la sensació de poca llum. En aquest 
sentit, demana que s’avanci en el camp de les noves 
tecnologies d’il·luminació.  

Pregunta quina és la proposta del govern munici-
pal pel que fa a l’horari de l’enllumenat monumental, 
ja que només s’ha fet referència a l’horari actual, i si 
es complirà el reglament d’enllumenat de contamina-
ció lumínica de la Generalitat o caldrà demanar-ne 
alguna modificació.  

La Sra. Mayol contesta que el compliran. 
La Sra. Balseiro diu a la Sra. Mayol que, després 

de sentir-la, té la sensació que o bé no passeja per la 
ciutat o bé no parla amb els habitants de Barcelona. 
Reitera que, més enllà de les mesures lumíniques que 
s’aporten en l’informe, el més important és la sensació 
que té el conjunt de la ciutadania. Afirma que els veïns 
de la plaça dels Àngels, Vallcarca o altres barris de 
Barcelona es queixen de la manca de llum, i que no 
només ho fan els ciutadans, sinó també diversos 
agents socials i econòmics. Recomana a la Sra. Ma-
yol que assisteixi a alguna audiència pública o a algun 
òrgan de participació dels districtes, on hi ha associa-
cions que transmeten això reiteradament, i li diu que 
l’informe demostra la resistència del govern a fer un 
canvi de model en la il·luminació de la ciutat.  

D’altra banda, es queixa de la manca de dades de 
l’informe i afirma que el que sí que pot dir, per les 
memòries anuals i no pas per la gràfica que inclou 
l’informe, és que avui hi ha menys punts d’en-
llumenat viari que l’any 2004. Assenyala que hi ha 
una altra dada prou eloqüent, que és l’adjudicació del 
que el govern havia previst d’inversió en enllumenat 
per als propers dos anys abans de la presentació 
d’aquest informe. Afirma que la inversió prevista era 
justament la que avui es proposa en l’adjudicació, 
que és de 17.421.474,42 euros, que dista dels 62 
milions de què parlen ara. 

Explica que el seu grup ja va reclamar al juliol di-
verses actuacions en enllumenat, a les quals l’equip 
de govern s’hi va oposar rotundament i que ara sem-
bla que s’incorporen tímidament en aquest informe.  

Opina que les paraules que avui ha pronunciat la 
Sra. Mayol decebran molts dels barcelonins que ahir 
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van veure a la premsa l’anunci del nou pla per millo-
rar l’enllumenat a Barcelona, ja que la majoria cele-
braven el que semblava una certa rectificació del 
model d’il·luminació pública de la ciutat. Afirma que 
el govern sap que en aquests moments hi ha moltes 
instal·lacions lumíniques que no són eficients ni efi-
caces, com fanals que acaben ocults en un arbrat 
que no s’ha podat adequadament, que estan apagats 
o que tenen la llum orientada cap al cel. Assenyala 
que aquestes són les coses que cal rectificar i que 
confia que així es faci d’ara endavant, tot i que això 
no es desprengui de les paraules de la Sra. Mayol.  

Acaba demanant a la Sra. Mayol que escolti el 
que li diu la ciutadania i que el govern se centri més 
a passejar per la ciutat quan és fosca que no pas a 
asseure’s en un despatx a valorar els aspectes tèc-
nics de la il·luminació.  

El Sr. Florensa manifesta que comparteix el que 
diu el Sr. Puigdollers sobre la possibilitat d’un model 
que estigui a mig camí entre els dos extrems, i diu 
que celebra aquest punt de vista del Grup Municipal 
de CiU, ja que opina que en aquest tema també s’ha 
situat una mica en un extrem.  

Afirma que el seu grup aposta per fer millores 
d’il·luminació allà on calgui sense caure en un dis-
pendi innecessari. D’altra banda, reitera que un car-
rer millor o pitjor il·luminat no implica que hagi de ser 
més insegur, tot i que creu que cal no menystenir 
aquesta percepció subjectiva, ja que és important 
que la gent se senti segura. 

Pel que fa a la relació de carrers que ha donat la 
Sra. Mayol, diu que els sobta que només hagi es-
mentat nou carrers, ja que al seu parer n’hi ha molts 
més que necessiten millores d’il·luminació. D’altra 
banda, destaca la importància de la poda dels ar-
bres, ja que sovint el problema no és que hi hagi una 
mala il·luminació, sinó la interferència dels arbres.  

Manifesta que també comparteix l’opinió del Sr. 
Puigdollers sobre la poca sensació de llum que dóna 
el vapor de sodi i que per això abans preguntava 
quines previsions hi havia sobre la instal·lació de 
LED. Opina que els LED poden combinar la sosteni-
bilitat energètica amb una millor il·luminació, per la 
qual cosa és important estar atents a la seva evolu-
ció i preveure la seva implantació a la ciutat.  

Finalment, demana conèixer la proposta concreta 
del govern municipal pel que fa a la il·luminació dels 
monuments. 

El Sr. Narváez manifesta que en bona part tots es-
tan d’acord a voler una ciutat il·luminada de forma 
correcta, excepte el Grup Municipal del PP, que diu 
que té la mania d’exagerar sempre la discussió. 
Afirma que la Sra. Mayol ha mencionat els carrers on 
cal augmentar la il·luminació, cosa que no vol dir que 
en molts altres llocs no s’hagi de millorar. Diu que 
una cosa és canviar la lluminària perquè la que hi ha 
és contaminant o perquè està orientada cap al cel o 

cap a les finestres dels veïns i una altra cosa és 
augmentar-ne la intensitat.  

Opina que ara el més important és que hi ha la vo-
luntat i el pressupost per fer millores en l’enllumenat 
públic i que, tal com ha dit el Sr. Puigdollers, la ciutat 
té uns tècnics molt competents que han valorat les 
prioritats de millora. 

La Sra. Mayol manifesta la seva satisfacció pel 
debat, ja que creu que hi ha molts més punts d’acord 
del que inicialment o en altres moments podia sem-
blar.  

Diu al Sr. Florensa que els eixos als quals s’ha re-
ferit són llocs on s’augmentarà la il·luminació, però 
que es faran millores a 30.000 punts de llum. Indica 
que a 6.600 punts de llum es duran a terme canvis 
integrals, que vol dir que s’hi renovarà tant el bàcul 
com la lluminària i les làmpades, mentre que a la 
resta només s’efectuaran canvis parcials.  

D’altra banda, agraeix al Sr. Puigdollers l’afirmació 
sobre la qualitat professional dels tècnics de 
l’Ajuntament i li diu que ella no ha desqualificat a cap 
mitjà, sinó que ha afirmat que tot és opinable i que el 
que no farà és actuar seguint els dictats dels mitjans 
de comunicació.  

Assenyala que l’únic que no comparteix amb el Sr. 
Puigdollers és el concepte que Barcelona està fosca. 
Diu que el fet que des de Montjuïc no es vegi la ciu-
tat il·luminada no vol dir que estigui fosca, ja que 
l’important és que es vegi il·luminada des de sota. 
Pel que fa als seus comentaris sobre el tipus de tec-
nologia, assenyala que hi està d’acord. Afirma que el 
govern no sacralitza cap tecnologia i que avui aplica 
la de vapor de sodi perquè és millor que la de vapor 
de mercuri, però que encara seria millor una altra 
que donés la sensació de més intensitat. Diu que per 
això estan atents a l’evolució del mercat i la recerca 
dels LED i que faran servir aquesta tecnologia tan 
bon punt estigui en condicions per ser aplicada. Ex-
plica que també hi ha la tecnologia dels al·lògens 
metàl·lics, que és molt bona però té un preu massa 
elevat.  

D’altra banda, precisa que ICV-EU i A només fa 
un any i mig que té la responsabilitat directa de ges-
tionar la il·luminació i que, per tant, no és qui ha defi-
nit el model actual. 

Pel que fa a les dades, diu a la Sra. Balseiro que 
pot consultar totes les dades que vulgui i que té tots 
els tècnics a la seva disposició al Sector de Serveis 
Urbans i Medi Ambient. També li diu que no retiraran 
instal·lacions fora de servei com les de la Diagonal 
fins que no es facin obres a l’avinguda. 

Quant a la poda dels arbres, explica que no se’ls 
pot retreure que no s’ocupin d’això, ja que fins i tot 
tenen una poda específica per evitar que els arbres 
puguin interferir amb els fanals. Finalment, pel que fa 
a la il·luminació dels monuments, explica que propo-
sen que el que ara s’il·lumina divendres, dissabte i 
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diumenge pugui il·luminar-se de dilluns a diumenge, 
amb el mateix horari. Davant la proposta per part 
d’altres grups d’ampliar aquest horari, diu que es pot 
estudiar. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del Govern 

municipal per tal que informi a aquesta Comissió 
respecte els nivells de contaminació atmosfèrica a la 
ciutat de Barcelona durant l'any 2008 i l'evolució que 
han seguit aquests nivells respecte els anys anteri-
ors. 

La Sra. Mayol proposa ajuntar el debat d’aquesta 
compareixença que es fa a petició del Grup Munici-
pal de CiU amb la proposició/declaració de grup del 
mateix grup i la pregunta del Grup Municipal del PP 
sobre contaminació atmosfèrica (punts 5 i 12 de 
l’ordre del dia).  

La Sra. Balseiro manifesta, en relació amb el punt 
anterior, que el seu grup tenia un seguiment de pro-
posició/declaració de grup sobre l’informe d’enllu-
menat i que, per tant, el poden donar per tractat.  

La Sra. Mayol confirma que se suprimeix l’últim 
punt de l’ordre del dia i que, d’altra banda, s’ajunta el 
debat de les tres iniciatives sobre contaminació at-
mosfèrica. Diu que començarà intervenint ella en 
relació amb la compareixença, que després donarà 
la paraula al Sr. Puigdollers i a la Sra. Balseiro per-
què formulin les seves respectives iniciatives, i que a 
continuació es farà el debat conjunt.  

Pel que fa a la compareixença, afirma que li sap 
greu no poder donar les dades del 2008 sobre la 
contaminació atmosfèrica a Barcelona, ja que l’Agèn-
cia de Salut Pública, que és qui realitza l’informe, 
elabora aquestes dades durant el primer trimestre de 
l’any 2009. Llegeix la resposta concreta que va donar 
l’Agència de Salut Pública a un prec del Sr. Puigdo-
llers sobre aquest tema, en la qual s’explica que el 
Reial decret 1073/2002 estableix que els períodes 
mitjans per a l’aplicació del valor límit per a la protec-
ció de la salut són d’una hora i un any civil pel que fa 
als diòxids de nitrogen i de 24 hores i un any civil per 
a les partícules PM10, motiu pel qual es fa 
l’avaluació de la qualitat de l’aire un cop finalitzat 
l’any civil. Manifesta que aquest text també assenya-
la que els filtres de captació de partícules PM10 re-
quereixen una anàlisi posterior al laboratori, per la 
qual cosa aquestes dades s’obtenen més tard que 
les dels analitzadors automàtics dels diòxids de ni-
trogen. Conclou que no disposarà d’aquestes dades 
fins després del primer trimestre de l’any 2009.  

El Sr. Puigdollers diu que resulta curiós que tant el 
Govern de la Generalitat, que és el responsable 
d’elaborar aquestes dades, com el govern municipal 

no disposin de les dades sobre la contaminació at-
mosfèrica de l’any 2008 quan el municipi de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana estan declarats zona 
d’atenció especial per contaminació atmosfèrica. 
Manifesta que no es pot creure que el govern muni-
cipal no faci avaluacions continuades, tenint en 
compte el que acaba de dir i que la xarxa de mesura 
de les emissions de contaminació atmosfèrica de 
Barcelona és una xarxa automàtica que proporciona 
dades en temps real. Afirma que pot acceptar que 
se’ls digui que encara no es poden donar les dades 
del mes de desembre, però que li sembla increïble i 
irresponsable que el govern municipal no tingui cap 
dada del 2008.  

Pregunta si de veritat no tenen cap dada de bona 
part del 2008 i com se segueix l’avaluació d’una ciu-
tat que està declarada zona d’atmosfera contamina-
da. Manifesta que o bé els volen donar les dades 
elaborades del conjunt de l’any o els volen amagar 
les dades que puguin tenir. Insisteix que les dades 
de contaminació per òxids de nitrogen són dades en 
temps real i que l’analítica de les de partícules sedi-
mentables dura una setmana. Acaba expressant la 
seva sorpresa per la irresponsabilitat del govern mu-
nicipal de no conèixer aquestes dades, en cas que 
sigui així, o per no voler fer-les públiques per ocultar 
alguna cosa. 

La Sra. Mayol manifesta que vol aclarir-ho per no 
deixar cap ombra de dubte. Diu al Sr. Puigdollers 
que si li hagués demanat les dades d’un mes concret 
a una estació de control concreta, li hauria pogut 
proporcionar aquesta informació, però que ell ha 
demanat que s’expliquessin les dades de contamina-
ció atmosfèrica globals de l’any 2008. Afirma que és 
el Reial decret de 2002 el que determina que per 
donar dades de contaminació dels diòxids de nitro-
gen cal elaborar les dades tenint en compte la mesu-
ra d’una hora durant un any civil sencer i que des-
prés aquestes dades han de passar pel laboratori.  

Afirma que la transparència en aquest aspecte és 
tan gran que qualsevol persona pot consultar el web 
de la Generalitat i trobar exactament quina contami-
nació de diòxids de nitrogen i de partícules registra 
qualsevol de les estacions de control de la ciutat. 
Conclou que no és una qüestió de transparència, 
sinó de rigor, i que ella només pot oferir les dades 
globals del 2008 un cop s’hagi elaborat l’informe 
oficial de l’Agència de Salut Pública, que recull totes 
les dades i les compara amb les anteriors.  

El Sr. Puigdollers reitera que no entén que el go-
vern d’un municipi declarat com a zona contaminada 
no tingui unes dades actualitzades que li permetin 
seguir l’evolució de la contaminació atmosfèrica, 
encara que no incloguin els últims dies de l’any.  

Pel que fa a la proposició/declaració de grup que 
presenta el Grup Municipal de CiU, manifesta que té 
a veure amb el decret de l’any 2006 pel qual la Ge-
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neralitat aprovava el pla d’actuació associat a la de-
claració de zones de protecció especial de l’ambient 
atmosfèric pels contaminants d’òxids de nitrogen i 
partícules en suspensió. Diu que tenint en compte 
que aquest pla va entrar en vigor l’1 de gener de 
2008, volien saber si les mesures previstes són efi-
caces per reduir la contaminació atmosfèrica del 
municipi de Barcelona i per poder complir la legisla-
ció europea que entrarà en vigor a partir de 2010 a 
Barcelona en matèria de contaminació atmosfèrica.  

Explica que el seu grup planteja això en relació 
amb un tema que ha estat objecte de debat mediàtic 
i públic, que és el de la limitació de la velocitat a 80 
km/h a les autopistes de l’entorn metropolità, que té 
aquesta declaració de zona d’atenció especial des 
del punt de vista de la contaminació atmosfèrica. 
Afirma que la seva proposta no té cap altre sentit que 
sol·licitar al govern municipal i a la resta de grups 
municipals que demanin al Govern de la Generalitat 
que apliqui el sentit comú en aquest tema i s’avingui 
a revisar aquesta mesura, sobre la qual es dubta que 
tingui efectes sobre la reducció de la contaminació 
atmosfèrica i que ha estat percebuda per la gran 
majoria de l’opinió pública com una acció inoportuna.  

El Sr. Villagrasa manifesta que la pregunta del seu 
grup demana conèixer els resultats en relació amb 
l’emissió de gasos que s’han registrat a Barcelona i 
el seu entorn com a conseqüència de la posada en 
marxa de la reducció de la velocitat a 80 km/h del Pla 
per a la millora de la qualitat de l’aire a la regió me-
tropolitana de Barcelona i quina ha estat la variació 
respecte a anys anteriors.  

Afirma que el seu grup considera inadequada 
aquesta mesura, que es va basar en criteris ambien-
tals en comptes de basar-se en la mobilitat, que és la 
que determina la contaminació. Diu que el problema 
que calia abordar no era la velocitat, sinó la conges-
tió a les entrades a la ciutat. Assenyala que, per tant, 
el que cal és una major inversió en els accessos a la 
ciutat, més carrils VAO i un transport públic millor i 
més barat. 

Diu que és cert que la contaminació s’ha reduït en 
un 3%, però afirma que això també es pot atribuir a 
una disminució del nombre de vehicles que han cir-
culat per aquestes vies, bé per la mateixa aplicació 
de la mesura, per la crisi o per l’augment dels preus 
del combustible en els primers vuit o nou mesos de 
l’any, i que l’objectiu era en realitat assolir una re-
ducció del 12%. Conclou que no s’han aconseguit els 
objectius pretesos i que la incidència d’aquesta me-
sura és mínima.  

D’altra banda, expressa el vot favorable del seu 
grup a la proposició/declaració de grup del Grup 
Municipal de CiU.  

El Sr. Florensa afirma que és una llàstima no po-
der analitzar avui les dades sobre la contaminació 
atmosfèrica de l’any 2008 i demana el compromís 

que quan es tinguin les dades es pugui debatre 
aquest tema a la Comissió. 

Pel que fa a la proposició/declaració de grup del 
Grup Municipal de CiU, manifesta que el seu grup 
està d’acord amb la primer part del text en què es 
demana que es revisin aquells plans o mesures que 
es desenvolupen des de l’Ajuntament de Barcelona 
amb l’objectiu de lluitar contra la contaminació a la 
ciutat, però que creu innecessari, i fins i tot interes-
sat, incloure-hi el tema de la limitació de la velocitat a 
les autopistes i carreteres d’accés a Barcelona.  

Afirma que tot i que el transport i la circulació de 
vehicles és el principal responsable de la contamina-
ció atmosfèrica, no és l’únic element que hi intervé. 
Diu que en el cas concret de les partícules en sus-
pensió, que és un dels principals problemes de la 
contaminació a Barcelona, la indústria també n’és en 
bona part responsable. 

D’altra banda, assenyala que la reducció del límit 
de velocitat no és l’única mesura per intentar reduir 
la contaminació i que aquesta mesura també té un 
component de mobilitat, ja que cal tenir en compte el 
que representa des del punt de vista de la seguretat 
viària. Manifesta que es tracta d’una mesura que 
s’ha implantat fa poc i que també funciona a altres 
països d’Europa, i opina que encara és massa aviat 
per treure’n conclusions. Diu que segurament caldrà 
avaluar-ne els resultats a llarg termini per veure si les 
dades que mostren una petita reducció de la conta-
minació i les víctimes per accident de trànsit són 
conjunturals o són un efecte directe de la mesura.  

Afirma que al seu grup li sembla igual de negatiu 
sacralitzar aquesta mesura i dir que no es pot modifi-
car com parlar de suprimir-la perquè a la gent no li 
agrada, com fa el Sr. Artur Mas. Manifesta que ells 
no tenen posicions dogmàtiques en aquest sentit i 
creuen que és una mesura que segurament caldria 
flexibilitzar, tant pel que fa a la reducció com a 
l’augment de la velocitat. Opina, a més, que el trans-
port públic és la clau per reduir la contaminació i no 
tant la velocitat, ja que l’important és que la gent 
deixi d’utilitzar el vehicle privat per desplaçar-se. Diu 
que li sobta que quan es parla de contaminació ningú 
no faci referència al transport públic, que és un tema 
que sí que té a veure amb un model de ciutat i de 
mobilitat.  

Conclou expressant el vot contrari del grup a 
aquesta proposició/declaració de grup, ja que són 
favorables a revisar els plans i les mesures que no 
siguin eficaços en la reducció de la contaminació 
ambiental, però creuen que cal no barrejar això amb 
la mesura concreta de la reducció de la velocitat. 

El Sr. Narváez manifesta que la proposició/de-
claració de grup del Grup Municipal de CiU no es 
correspon amb la realitat, ja que totes les dades so-
bre els resultats de l’aplicació de la limitació de la 
velocitat són positives, sobretot pel que fa a la segu-



678 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 8 10-3-2009 

 

retat viària, amb més de 150 accidents menys, la 
qual cosa significa menys danys personals i materi-
als, així com menys hores de congestió. Destaca que 
des que la mesura està en marxa les cues d’entrada 
a la ciutat s’han reduït, perquè el fet que hi hagi 
menys incidents i que els vehicles estiguin més a 
prop els uns dels altres en entrar a la ciutat permet 
que en una mateixa franja horària accedeixin més 
cotxes a la ciutat.  

Explica que aquesta mesura té molt a veure amb la 
mobilitat i la seguretat viària, i que s’inclou també en el 
marc de mesures mediambientals del Tractat de Kyo-
to. Manifesta que comparteix l’opinió del representant 
del Grup Municipal d’ERC que cal deixar un període 
de temps suficient perquè el Govern de la Generalitat 
faci un estudi sobre l’impacte d’aquesta mesura en la 
contaminació i n’extregui unes conclusions.  

D’altra banda, afirma que sempre hi ha hagut se-
nyalització variable segons la situació del trànsit i 
que l’única diferència és que abans era material i ara 
és tecnològica. Opina que no es pot estar en contra 
que la tecnologia ajudi a gestionar el trànsit.  

La Sra. Mayol expressa el vot en contra del seu 
grup perquè no comparteixen que s’hagi demostrat 
que les mesures del Pla d’actuació no funcionen, 
tenint en compte que el pla és per al període 2007-
2009 i que encara no ha transcorregut un temps 
prudent per valorar-ne l’eficàcia.  

Explica que, com ha dit altres vegades, aquest pla 
ha estat elaborat per una comissió interdepartamen-
tal de la Generalitat (Medi Ambient, Política Territori-
al i Obres Públiques, Salut, Interior, Innovació, Uni-
versitats, ICAEN i ATM) i que ha estat debatut molt a 
fons. Afegeix que és un pla que respon a una directi-
va de la Unió Europea del 1996 i que el 2010 poden 
rebre sancions si no compleixen aquesta normativa. 
Assenyala, a més, que l’any 2003 el Govern de la 
Generalitat va haver d’abordar tot aquest tema, ja 
que el govern anterior no havia fet res sobre això 
entre els anys 1996 i 2003.  

Retreu als grups de l’oposició que acostumin a 
associar la contaminació i el medi ambient amb els 
"talibans ecologistes", quan la contaminació que 
aquest pla intenta combatre és contaminació atmos-
fèrica que perjudica la salut, a diferència de la con-
taminació per CO2, que principalment afecta els eco-
sistemes. Recorda que el Centre de Recerca 
Epidemiològica Ambiental calcula que es produeixen 
3.000 morts prematures a l’any a causa de la influ-
ència de la contaminació en determinades persones.  

Destaca que el pla té 73 mesures i diu que, per 
tant, els únics que sacralitzen aquesta mesura són 
els qui la situen per damunt de totes les altres. Pel 
que fa a la mesura concreta de la limitació de la ve-
locitat, assenyala que cal contraposar de manera 
objectiva els beneficis i els costos que comporta. 

Pel que fa a beneficis, manifesta que la contami-
nació a la zona 1 s’ha reduït en un 3,5% respecte a 
les partícules i en un 4% respecte als òxids de nitro-
gen, i que al voltant dels corredors viaris on s’ha 
limitat la velocitat les reduccions oscil·len entre el 7 i 
l’11%. Afegeix que altres beneficis d’aquesta mesura 
són la disminució en un 50% dels morts i els ferits 
greus d’accident, la reducció en un 5% de la conges-
tió i en 3 decibels del soroll, xifra que representa una 
disminució del 50% de la contaminació acústica. 
Afirma que un estudi de la Universitat Politècnica ha 
estimat també un estalvi econòmic i energètic del 4% 
del combustible, equivalent a 30.000 tones anuals.  

En relació amb els costos, assenyala que la mesu-
ra implica un temps de trajecte una mica superior, 3 
minuts com a màxim en el recorregut més llarg. No 
obstant això, diu que en les hores punta s’ha reduït 
el temps de trajecte a causa de la disminució en un 
5% de la congestió. D’altra banda, opina que encara 
que el trajecte es pugui allargar en determinats ca-
sos tres minuts, no es pertorba la capacitat de mobili-
tat de ningú, com diu la proposició/declaració de grup 
del Grup Municipal de CiU, ja que no s’impedeix que 
ningú faci ús del cotxe per anar allà on vulgui.  

Manifesta que disposa de l’informe d’avaluació 
que ha fet la Unió Europea de 130 plans presentats 
per les ciutats europees per complir la directiva del 
1996, que diu que de totes les mesures estudiades 
n’hi ha nou especialment eficaces, una de les quals 
és la restricció dels límits de velocitat. Afirma que 
atès que la Unió Europea valora que aquesta és una 
de les mesures més eficaces i que aquesta mesura 
s’aplica a Anglaterra, Àustria, Alemanya, França i 
Holanda, cal no defensar tant la cultura del cotxe i 
que no es puguin modificar tres minuts de trajecte a 
canvi d’obtenir beneficis ambientals i contribuir, con-
juntament amb 72 mesures més, a millorar la salut 
de la ciutadania.  

El Sr. Puigdollers demana que algú li aclareixi si hi 
ha dades o no hi ha dades del 2008, ja que el Sr. 
Florensa ha fet esment a les dades de contaminació 
atmosfèrica del 2008 i el diari El País va publicar que 
la ciutat havia tornat a desbordar els límits legals de 
pol·lució el 2008. Pregunta d’on ha tret les dades 
aquest diari.  

La Sra. Mayol contesta que ho pregunti al diari. 
El Sr. Puigdollers insisteix que la Sra. Mayol aca-

ba de dir que aquestes dades no existeixen.  
Pel que fa a la limitació de la velocitat, afirma que 

el seu grup és partidari de la velocitat variable se-
gons la congestió, que és el que fa França. D’altra 
banda, opina que una mesura sobre la qual no es té 
la seguretat absoluta que pugui contribuir realment a 
reduir la contaminació i que afecta el dia a dia de 
tanta gent s’ha d’aplicar amb molta prudència, cosa 
que diu que el Govern de la Generalitat no ha fet.  
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Afirma que el seu grup està disposat a discutir la 
variabilitat de la circulació a Barcelona amb un pla de 
mobilitat, entre altres coses per evitar accidents de 
circulació. Diu que està convençut que si als ciuta-
dans de Barcelona se’ls expliqués que hi ha un pla 
de velocitat variable per evitar la congestió, regular el 
trànsit i, sobretot, per reduir accidents, tothom hi 
estaria d’acord. Assenyala que, en canvi, aquesta 
mesura s’ha plantejat com a part d’un decret per 
lluitar contra la contaminació atmosfèrica, que fins 
ara no s’ha demostrat prou eficaç per pertorbar la 
vida de la ciutadania. Diu que si CiU arriba a gover-
nar a la ciutat i a la Generalitat, farà variable la velo-
citat a les autopistes d’accés a la ciutat de Barcelona 
amb l’objectiu de reduir al màxim la sinistralitat lliga-
da al trànsit i d’evitar la congestió, però no com a 
mesura per lluitar contra la contaminació atmosfèri-
ca.  

Acaba demanant que properament es presenti a la 
Comissió una avaluació de les 73 mesures del de-
cret, atès que la majoria de ciutadans té la percepció 
que no se n’aplica cap. Precisa que no diu que no 
s’apliquin, sinó que es té la percepció que no s’apli-
quen i que això contrasta amb el rigor amb què s’im-
posen multes per incomplir la limitació de velocitat.  

El Sr. Villagrasa manifesta que ell no ha dit que la 
mesura no inclogui criteris de mobilitat, sinó que es 
basa principalment en criteris mediambientals. Diu 
que el "talibanisme ecològic", com l’ha anomenat la 
Sra. Mayol, porta a posicions irracionals com que ara 
no només es vulgui limitar la velocitat a 80 km/h als 
accessos a la ciutat, sinó fer-la també variable a la 
baixa. Afirma que és evident que hi haurà menys 
contaminació si al final es proposa accedir a la ciutat 
en carro o a peu, però que això també suposa un 
pas enrere com a civilització.  

Explica que el seu grup proposa fer mesures en 
positiu i que, segons sembla, el soci majoritari del 
tripartit al final dóna suport a les tesis que des del 
principi ells van defensar, que és fer la velocitat vari-
able segons la congestió i també a l’alça. Assenyala 
que, a més, limitar la velocitat fins a 40 km/h pot 
contravenir algun reglament general de trànsit.  

Opina que en la reducció del 4% de l’estalvi del 
combustible hi té alguna cosa a veure la crisi que 
pateix el país. D’altra banda, assenyala que les au-
topistes d’Alemanya, sense límit de velocitat, es tro-
ben entre les més segures i no registren alts percen-
tatges de contaminació. Conclou que cal aplicar 
mesures en positiu i potenciar més el transport públic 
per reduir la presència del vehicle privat en els ac-
cessos a la ciutat. 

Acaba demanant a la Sra. Mayol que els faciliti les 
dades comparatives de l’emissió de gasos un cop les 
tingui a fi de poder debatre l’eficàcia ambiental de la 
mesura. 

El Sr. Florensa manifesta que la mesura de la re-
ducció de velocitat es pot inscriure en el marc con-
cret d’un pla de caràcter mediambiental, però que és 
evident que no només aporta solucions per a la re-
ducció de la contaminació. Diu que també inclou 
paràmetres de mobilitat i de reducció de sinistralitat a 
les carreteres i que, per tant, caldrà tenir-los en 
compte a l’hora d’avaluar la mesura. Tanmateix, 
opina que encara és massa aviat per analitzar-la i 
que cal més perspectiva per fer-ho. Assenyala, tam-
bé, que no s’ha de donar tanta importància a aquesta 
mesura com si fos l’únic element per lluitar contra la 
contaminació, ja que s’ha d’actuar des de molts al-
tres àmbits. 

D’altra banda, afirma que el seu grup no està 
d’acord que aquesta mesura pertorbi la mobilitat, tal 
com diu la proposició/declaració de grup del Grup 
Municipal de CiU. Opina que pot originar algun pro-
blema i que en alguns moments es podria circular a 
més de 80 km/h, per exemple a la nit, però que es 
poc rigorós plantejar-ho en aquests termes.  

Acaba reiterant la necessitat d’apostar pel trans-
port públic i de plantejar-se com pot ser que tota 
l’àrea metropolitana estigui plena de polígons indus-
trials i no hi hagi autobusos que comuniquin el centre 
de la ciutat amb moltes d’aquestes zones. Conclou 
que cal fer una discussió més a fons sobre aquest 
tema i no limitar-la a una sola mesura.  

La Sra. Mayol diu que la informació que han donat 
alguns mitjans de comunicació sobre aquest tema es 
referia a unes dades d’un estudi suposadament vin-
culat a la universitat. Reitera que ella només oferirà 
les dades globals que faciliti l’Agència de Salut Pú-
blica, i assenyala que s’ha referit a les dades de 
l’estudi de la UPC, que són de caràcter provisional i 
que ha donat la Generalitat.  

En relació amb la mesura, afirma que els únics 
que la sacralitzen són els partits de l’oposició, ja que 
és una mesura més d’un pla de 73 mesures. Diu que 
el cotxe no és l’enemic si se’n fa un ús racional, però 
que la circulació representa el 50% de les causes de 
la contaminació per òxid de nitrogen i partícules, i per 
tant, és necessari actuar sobre aquest àmbit.  

Manifesta que està d’acord que és una mesura 
que no agrada, però que caldria fer-ne més pedago-
gia i menys populisme. Afirma, també, que no es 
tracta de cap experiment imprudent perquè s’ha re-
duït en un 50% les morts i l’accidentalitat i hi ha indi-
cis de millora en la contaminació, i això a canvi de 
tres minuts més de trajecte. 

Conclou dient al Sr. Puigdollers que de la mateixa 
manera que al seu dia es va presentar un informe 
sobre el Pla de millora de la qualitat de l’aire, en què 
s’analitzava les mesures aplicades a la ciutat de 
Barcelona, se’n farà una avaluació quan pertoqui.  

Es dóna per tractada. 
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III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
3. Disposar la despesa dels contractes que tenen 

per objecte les obres del Pla de millora integral de 
l’espai públic de la ciutat de Barcelona (2009-2011), 
enllumenat, lots núms. 1, 2 i 3, per un import total de 
17.421.474,42 euros. Adjudicar definitivament, de 
conformitat amb l’adjudicació provisional, el contracte 
que té per objecte les obres del lot núm. 1 –en-
llumenat– del Pla de Manteniment Integral de l’Espai 
Públic a la ciutat de Barcelona (2009-2011), a Ser-
veis Integrals de Manteniment Rubatec, SA, amb NIF 
A60744216, amb una baixa del 28,03%, conforme a 
l’oferta presentada per l’esmentada empresa; dis-
posar la despesa del contracte núm. 08002740, per 
un import de 6.646.651,17 euros (dels quals 
5.729.871,70 euros corresponen al preu net i els 
restants 916.779,47 euros a l’impost del valor afegit 
al 16%). Adjudicar, definitivament de conformitat amb 
l’adjudicació provisional, el contracte que té per ob-
jecte les obres del lot núm. 2 -enllumenat- del Pla de 
Manteniment Integral de l’Espai Públic a la ciutat de 
Barcelona (2009-2011), a la UTE: Sociedad Ibérica 
de Construcciones Eléctricas, SA-Elecnor,SA amb 
NIF U64996747, amb una baixa del 26,71%, confor-
me a l’oferta presentada per l’esmentada empresa. 
Disposar la despesa del contracte núm. 08002741, 
per un import de 4.279.554,08 euros (dels quals 
3.689.270,76 euros corresponen al preu net i els 
restants 590.283,32 euros a l’impost del valor afegit 
al 16%). Adjudicar, definitivament de conformitat amb 
l’adjudicació provisional, el contracte que té per ob-
jecte les obres del lot núm. 3 –enllumenat– del Pla 
de Manteniment Integral de l’Espai Públic a la ciutat 
de Barcelona (2009-2011), a l’empresa IMESAPI, 
SA, amb NIF A28010478, amb una baixa del 
19,10%, conforme a l’oferta presentada per l’esmen-
tada empresa. Disposar la despesa del contracte 
núm. 08002742, per un import de 6.495.269,27 euros 
(dels quals 5.599.370,06 euros corresponen al preu 
net i els restants 895.899,21 euros a l’impost del 
valor afegit al 16%). Notificar la present resolució als 
licitadors i publicar-la en el perfil del contractant. 
Requerir els adjudicataris definitius per tal que en el 
termini màxim de deu dies hàbils a comptar de 
l’endemà de la notificació d’aquesta resolució com-
pareguin per formalitzar els contractes. Delegar en la 
tinent d’alcalde de Medi Ambient l’aplicació del règim 
sancionador dels contractes. 

4. Disposar la despesa dels contractes que tenen 
per objecte les obres del Pla de millora integral de 
l’espai públic de la ciutat de Barcelona (2009-2011), 
vialitat, lots núms. 1, 2, 3, 4 i 5, per un import total de 
67.557.882,33 euros. Adjudicar definitivament, de 
conformitat amb l’adjudicació provisional, el contracte 
que té per objecte les obres del lot núm. 1 –vialitat– 
del Pla de Manteniment Integral de l’Espai Públic a la 
ciutat de Barcelona (2009-2011), a la UTE: PMI 
2009-2011 Barna Cyes-Vareser, amb NIF U-64998206, 
amb una baixa del 29,53%, conforme l’oferta presen-
tada per l’esmentada UTE; disposar la despesa del 
contracte núm. 08002734, per un import de 
13.615.741,96 euros (dels quals 11.737.708,59 eu-
ros corresponen al preu net i els restants 
1.878.033,37 euros a l’impost del valor afegit al 
16%), amb càrrec als pressupostos i partides indica-
des en el document comptable. Adjudicar definitiva-
ment, de conformitat amb l’adjudicació provisional, 
el contracte que té per objecte les obres del lot 
núm. 2 –vialitat– del Pla de Manteniment Integral de 
l’Espai Públic a la ciutat de Barcelona (2009-2011), a 
l’empresa Corsan-Corviam Construccions, SA, amb 
NIF A-79222709, amb una baixa del 26,58%, con-
forme l’oferta presentada per l’esmentada empresa; 
disposar la despesa del contracte núm. 08002735, 
per un import de 14.512.384,42 euros (dels quals 
12.510.676,22 euros corresponen al preu net i els 
restants 2.001.708,20 euros a l’impost del valor afe-
git al 16%), amb càrrec als pressupostos i partides 
indicades en el document comptable. Adjudicar defi-
nitivament, de conformitat amb l’adjudicació provisio-
nal, el contracte que té per objecte les obres del lot 
núm. 3 -vialitat- del Pla de Manteniment Integral de 
l’Espai Públic a la ciutat de Barcelona (2009-2011), a 
la UTE S.I.M. Rubatec, SA - CRC Obras y Servicios, 
SL, amb NIF U-64988397, amb una baixa del 
35,17%, conforme a l’oferta presentada per l’esmen-
tada UTE; disposar la despesa del contracte núm. 
08002736, per un import de 12.540.857,17 euros 
(dels quals 10.811.083,77 euros corresponen al preu 
net i els restants 1.729.773,40 euros a l’impost del 
valor afegit al 16%), amb càrrec als pressupostos i 
partides indicades en el document comptable. Adju-
dicar definitivament, de conformitat amb l’adjudicació 
provisional, el contracte que té per objecte les obres 
del lot núm. 4 –vialitat– del Pla de Manteniment Inte-
gral de l’Espai Públic a la ciutat de Barcelona (2009-
2011), a l’empresa Comsa, S.A, amb NIF A-
08031098, amb una baixa del 30,88%, conforme a 
l’oferta presentada per l’esmentada empresa; dis-
posar la despesa del contracte núm. 08002737, per 
un import de 14.172.006,76 euros (dels quals 
12.217.247,21 euros corresponen al preu net i els 
restants 1.954.759,55 euros a l’impost del valor afe-
git 16%), amb càrrec als pressupostos i partides 
indicades en el document comptable. Adjudicar defi-
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nitivament, de conformitat amb l’adjudicació provisio-
nal, el contracte que té per objecte les obres del lot 
núm. 5 -vialitat- del Pla de Manteniment Integral de 
l’Espai Públic a la ciutat de Barcelona (2009-2011), a 
l’empresa Copisa Constructora Pirenaica, S.A, amb 
NIF A-080436107, amb una baixa del 30,75%, con-
forme a l’oferta presentada per l’esmentada empre-
sa; disposar la despesa del contracte núm. 08002738, 
per un import de 12.716.892,02 euros (dels quals 
10.962.837,95 euros corresponen al preu net i els 
restants 1.754.054,07 euros a l'impost del valor afe-
git al 16%), amb càrrec als pressupostos i partides 
indicades en el document comptable. Notificar la 
present resolució als licitadors i publicar-la en el perfil 
del contractant. Requerir els adjudicataris definitius 
per tal que en el termini màxim de deu dies hàbils a 
comptar de l’endemà de la notificació d’aquesta reso-
lució compareguin per formalitzar els contractes. 
Delegar en la tinent d’alcalde de Medi Ambient 
l’aplicació del règim sancionador dels contractes. 

La Sra. Mayol proposa limitar el debat pràctica-
ment a l’expressió de vot, atès que ja s’ha fet 
l’aprovació inicial d’aquests dos expedients sobre la 
despesa dels contractes que tenen per objecte les 
obres del Pla de millora integral de l’espai públic.  

El Sr. Puigdollers manifesta l’abstenció de vot del 
seu grup en relació amb els dos expedients per dues 
raons. Diu que, en primer lloc, perquè és un tema 
que ha gestionat el govern en el qual el seu grup no 
hi ha intervingut per res i, en segon lloc, perquè els 
preocupa que es facin reduccions de l’ordre del 28% 
i del 34% en els imports d’adjudicació d’aquests ex-
pedients. Afirma que quan es produeixen aquest 
tipus de reduccions o bé al cap d’un temps cal modi-
ficar el contracte o bé el tipus de servei que s’acaba 
prestant no té la qualitat que hauria de tenir. 

Explica que, per la seva experiència com a gestor 
públic, sap que en moments de crisi econòmica 
molts empresaris presenten ofertes econòmiques 
molt inferiors al preu de sortida per obtenir els con-
tractes. Diu que pot entendre això des del punt de 
vista empresarial, però que no pot comprendre que 
una administració pública plantegi com a criteri 
d’adjudicació molt importat l’oferta econòmica a la 
baixa en un moment en què sap que els empresaris 
tenen aquesta temptació. 

La Sra. Balseiro expressa també l’abstenció del 
seu grup pel que fa als dos expedients. Explica que a 
l’hora d’aprovar el contingut de cadascuna de les 
contractes ja van manifestar que aquestes no respo-
nien exactament als objectius que s’havien d’acon-
seguir en l’execució del Pla de millora integral i que 
quedaven molts aspectes per regular. D’altra banda, 
diu que el seu grup ja va advertir que el pes de la 
valoració econòmica en el conjunt de criteris 
d’adjudicació era massa elevat ateses les caracterís-
tiques del contracte. 

Afirma que l’experiència demostra que sempre 
s’acaben superant els imports pels quals inicialment 
s’han adjudicat els contractes i que, a més, en 
aquest cas s’hi ha afegit la situació de recessió eco-
nòmica, que ha portat la majoria d’empreses a pre-
sentar baixes del voltant del 30% per sota del preu 
de sortida marcat per l’Ajuntament de Barcelona. 
Manifesta que o bé els imports que s’estan presen-
tant en aquests moments després es veuran supe-
rats per la realitat, amb una possible repercussió 
directa en els materials que es puguin utilitzar o en 
altres aspectes tècnics, o bé caldrà fer modificacions 
per tal d’actualitzar els contractes adjudicats d’acord 
amb les necessitats de la ciutat.  

El Sr. Florensa expressa el vot a favor del seu 
grup, tenint en compte que aquests són uns expedi-
ents que ja es van debatre al seu dia. Diu que ente-
nen que són importants per a la ciutat perquè afecten 
àmbits de l’espai públic com la vialitat i l’enllumenat.  

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del seu 
grup. 

La Sra. Mayol manifesta que la situació de crisi 
econòmica certament es reflecteix en el fet que el 
nombre mitjà d’empreses que concursen per a una 
adjudicació ha passat de tres a vint.  

D’altra banda, assenyala que el pes de la part 
econòmica en aquests contractes era del 55% i de la 
part de caràcter tècnic del 45%. Diu que la Interven-
ció de l’Ajuntament s’ha abstingut en aquesta adjudi-
cació perquè considera excessiu el percentatge de la 
part de caràcter tècnic. Explica que l’argument de la 
Intervenció quan ells insisteixen a introduir criteris de 
tipus tècnics per valorar els contractes és que 
aquests criteris no són objectius, tot i que ells consi-
deren que els fan amb paràmetres estandarditzats i 
que les millores tècniques són perfectament objecti-
vables. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Puigdollers expressa l'abstenció de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa l'abstenció del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'apro-
ven. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
5. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient, acorda: Demanar al govern de la Ge-
neralitat que revisi el Pla d'Actuació aprovat pel De-
cret 226/06 pel que fa al terme municipal de Barcelo-
na, atès què les mesures proposades s'està de-
mostrant que no són eficaces per a reduir els nivells 
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de contaminació atmosfèrica, en la mateixa línia 
demanem que el govern de la Generalitat que revisi 
el límit de velocitat establert per a circular per les 
autopistes i carreteres d'accés a Barcelona atès que 
no han servit per a millorar la contaminació atmosfè-
rica de l'àmbit metropolità i, en canvi, pertorben de 
forma significativa la capacitat de mobilitat dels veïns 
i veïnes de la ciutat. 

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
6. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda instar al Govern Municipal a: 
Proposar, en el termini més breu possible, una nova 
ubicació pel Parc d'Acollida d'Animals de Companyia 
de Barcelona, alternativa a la proposta actual, la qual 
comporti un nul impacte acústic i odorífer en el seu 
entorn a més de ser fruit del consens de totes les 
parts interessades, tot ajustant-se a una inversió 
raonable. Realitzar, de forma immediata, les inversi-
ons necessàries a l'actual Centre d'Acollida d'Ani-
mals de Companyia per tal de garantir el benestar 
així com les condicions higiènico-sanitàries òptimes 
dels animals fina a la posada en marxa del nou recin-
te. 

La Sra. Balseiro manifesta que la proposició està 
motivada pel nou Parc d’Acollida d’Animals de Com-
panyia que estudia actualment el govern municipal. 
Afirma que considera que tots estan d’acord que cal 
donar una resposta i una solució a la situació de 
col·lapse que pateix l’actual centre d’acollida d’ani-
mals de la ciutat. Diu que, a més del col·lapse pel 
nombre d’animals que acull, aquest centre no reu-
neix les condicions adequades i que, per això, la 
proposició/declaració de grup planteja també un can-
vi de model d’equipament.  

Explica que el seu partit creu que per a això el que 
cal principalment és una ubicació que compti amb un 
ampli consens polític i social i de les persones o enti-
tats que se’n puguin veure afectades; que es garan-
teixi que no hi haurà cap mena de perjudici a 
l’entorn, i que s’assegurin unes condicions òptimes 
per als animals. Afirma que la proposta del govern 
municipal que en aquests moments es troba en trà-
mit d’exposició pública no compleix cap d’aquests 
tres requisits.  

Recorda que quan el govern municipal va plante-
jar aquesta proposta, al seu grup li va semblar bé 
d’entrada perquè desconeixia l’entorn, les condicions 
i les característiques de l’emplaçament. Diu que un 
cop han visitat la zona, s’han adonat que es tracta 
d’una ubicació extremadament pròxima a diversos 
equipament educatius, com ara el mòdul per a in-
fants i la cuina d’una escola. Diu que els mateixos 

informes que figuren en el projecte parlen de 
l’impacte acústic en l’entorn i que, a més, porten a 
pensar que en aquests moments no està controlat un 
cert impacte odorífer.  

D’altra banda, assenyala que no es disposa d’un 
ampli consens de totes les possibles parts afectades, 
a les quals diu que no se’ls ha presentat el contingut 
del projecte abans de l’inici d’exposició pública.  

El Sr. Puigdollers expressa el suport del seu grup 
a la proposta, ja que consideren que l’emplaçament 
que ha proposat el govern municipal no compleix 
bona part dels criteris establerts a l’estudi sobre les 
tretze possibles ubicacions.  

Explica que en aquest document es diu que cal un 
espai de prop de 2 hectàrees, mentre que l’em-
plaçament proposat només disposa de 10.190 m². 
Afegeix que, a més, els sembla intolerable utilitzar el 
Parc de l’Oreneta com a zona de passeig dels gos-
sos perquè el terreny no disposa de la superfície 
requerida. Afirma que un altre criteri és "disposar de 
la superfície suficient per acollir les accions proposa-
des", condició que al seu parer és clar que aquest 
terreny no satisfà, i afegeix que dubta que el Pla 
urbanístic d’equipaments de la vora de Collserola 
permeti la instal·lació d’aquest centre al lloc propo-
sat. Explica que un altre criteri és que hi arribi el 
transport públic, mentre que l’únic transport disponi-
ble és un autobús de barri, amb una parada a 200 o 
400 metres del centre des de la qual cal travessar el 
Parc de l’Oreneta. 

D’altra banda, assenyala que es manté que 
aquesta ubicació "no necessitaria planejament urba-
nístic", que és un altre dels requisits, però afirma que 
es descarten altres emplaçaments perquè requeririen 
un pla especial, quan resulta que per a aquest també 
cal fer-lo. D’altra banda, esmenta la frase de l’estudi 
que diu que "l’entorn és adient per a l’activitat de 
foment de les adopcions i del benestar dels animals" 
i pregunta quin tipus d’entorn es considera adequat 
per a això.  

Acaba destacant la proximitat d’un conjunt d’ha-
bitatges i de tres escoles com l’aspecte més deter-
minant per al seu grup per oposar-se a la proposta. 
Afirma que hi ha cases que deuen estar a 25 metres 
de l’emplaçament i que una de les escoles es troba a 
15 metres de distància. Pregunta si el govern muni-
cipal no interpreta que la Llei d’urbanisme es refereix 
també a la protecció i el benestar de les escoles 
quan estableix els principis generals de protecció i 
foment del benestar de les persones, la protecció de 
la salut i la protecció ambiental.  

Assenyala que, a més, com que el lloc que es 
proposa no és l’adient per fer aquest tipus d’equi-
pament públic, cal introduir-hi tota una sèrie de me-
sures correctores, com ara un sistema de calefacció i 
aire condicionat a causa de l’aïllament acústic. Pre-
gunta si, a part del cost econòmic de manteniment 
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que això representa, s’ha valorat com contribuirà al 
canvi climàtic i a les emissions de CO2. 

Assegura que de les tretze ubicacions estudiades 
n’hi ha algunes bastant més idònies que l’escollida i 
es lamenta que no s’hagi donat l’opció de parlar 
d’altres possibles ubicacions als grups de l’oposició.  

El Sr. Florensa manifesta que el seu grup creu 
que Barcelona necessita aquest nou centre d’acollida 
d’animals de companyia, ateses les limitacions que 
té el centre actual, i que a més cal tenir-lo al més 
aviat possible, ja que s’arrossega un cert retard his-
tòric en aquest sentit.  

Assenyala que el seu grup comparteix algunes 
parts de la proposició/declaració de grup, per exem-
ple la part on es demana que s’efectuïn les inversi-
ons necessàries a l’actual centre d’acollida per tal de 
garantir el benestar dels animals fins a la posada en 
marxa del nou centre. Diu que és una reclamació 
que el seu grup ha fet, a més de sol·licitar que es 
mantingui l’equipament actual, amb les instal·lacions 
reformades, independentment que d’aquí a un temps 
hi hagi un nou centre.  

No obstant això, diu que no comparteixen la re-
dacció del punt 1, ja que entenen que es tracta d’un 
equipament de ciutat prou important perquè es pugui 
assolir un consens entre tots els grups polítics de 
l’Ajuntament i amb l’entorn de la futura ubicació del 
centre. Afirma que entenen que el punt de partida 
per començar aquest procés d’acord i de consens no 
passa ni pel veto a cap proposta ni per la imposició 
del govern municipal de debatre una única proposta. 
Manifesta que, al seu parer, cal un procés de diàleg 
entre els diferents grups municipals que permeti de-
batre cada una de les propostes que s’han plantejat, 
o fins i tot altres propostes que puguin sorgir, i quins 
són els millors criteris per trobar una ubicació que 
generi el màxim consens.  

Explica que, amb aquesta voluntat, el seu grup 
planteja una transacció de la primera part de la pro-
posta per tal que digui "dialogar amb les forces polí-
tiques representades a l’Ajuntament de Barcelona 
sobre els possibles emplaçaments de la futura ubi-
cació del Centre d’Acollida d’Animals de Companyia 
amb l’objectiu d’assolir un acord sobre les bases que 
han de determinar la idoneïtat dels espais seleccio-
nats, i amb la voluntat d’aconseguir un acord al més 
ampli possible sobre la futura ubicació d’aquest 
equipament". Diu que creuen que aquesta proposta 
obre una via d’acord entre els diferents grups sense 
vetar cap proposta d’entrada.  

Assenyala que quan el govern municipal va pre-
sentar aquesta proposta no existia un conflicte amb 
l’entorn, però avui sí que hi és i, per tant, cal valorar 
a fons la idoneïtat d’aquest espai i d’altres que pugui 
haver-hi. Conclou que la voluntat del Grup Municipal 
d’ERC és arribar avui a un acord per obrir un procés 
de diàleg que permeti valorar totes les alternatives 

proposades i fins i tot plantejar-ne alguna de nova 
que no s’hagi considerat.  

El Sr. Narváez diu que, després de sentir els re-
presentants dels tres partits polítics de l’oposició, es 
tem que Barcelona es quedarà sense un nou centre 
d’acolliment d’animals. Manifesta que tots els grups 
fa temps que reclamen aquest equipament, però que 
ara que hi ha una determinada part de la població 
que no vol el centre al seu costat, hi ha partits polí-
tics que es fan enrere. Afirma que potser aquesta 
preocupació no existiria si es parlés d’una ubicació 
en un altre barri, i expressa la seva decepció per 
aquesta actitud d’alguns partits polítics, entre altres 
coses perquè demostra la manca de valentia a l’hora 
de definir determinats elements a la ciutat.  

La Sra. Mayol comença la seva intervenció recor-
dant que fa uns mesos tots van acordar que, per una 
qüestió de cortesia parlamentària, les transaccions 
es donarien a conèixer abans de l’inici de la sessió 
perquè els altres grups polítics tinguessin ocasió de 
reflexionar-hi, i lamenta que el Grup Municipal d’ERC 
no ho hagi fet.  

Manifesta que és una mica més optimista que el 
Sr. Narváez, ja que en les converses que ha mantin-
gut amb el Sr. Florensa ha constatat que compartei-
xen molts punts de vista sobre aquest emplaçament i 
la necessitat de l’equipament. Afirma que està con-
vençuda que la sensatesa de la major part de les 
forces polítiques farà que sigui possible tenir el nou 
Parc d’Animals de Companyia.  

Explica que fa més de cinc anys que el govern 
municipal busca un emplaçament per a aquest parc, 
en bon part a causa de les denúncies dels grups 
municipals i moltes entitats sobre les condicions del 
centre actual. Diu que el govern sempre ha recone-
gut que hi ha un dèficit estructural a l’equipament 
actual que cal corregir, però que, per més inversions 
que s’hi facin, hi ha elements estructurals que no es 
poden canviar: el centre no es pot ampliar ni la zona 
es pot fer més assolellada. Explica que a partir 
d’aquesta constatació es van buscar emplaçaments 
a la ciutat de Barcelona i no se’n van trobar. Diu que 
aleshores va aparèixer l’oportunitat, plantejada pel 
Departament de Medi Ambient de la Generalitat, 
d’ajuntar sinergies i ubicar el centre a Santa Perpè-
tua de la Mogoda. Recorda que es va signar un con-
veni amb aquest municipi, però que els canvis polí-
tics que s’hi han produït han fet canviar la posició del 
seu Ajuntament pel que fa a aquest tema. Assenyala 
que, mentre passava això, els grups municipals de 
CiU i ERC reclamaven en la Comissió que aquest 
emplaçament estigués a la ciutat de Barcelona. Diu 
que, per tant, s’ha fet una recerca a fons a la ciutat i 
s’han analitzat tretze emplaçaments. Explica que fa 
un mes va donar als grups un informe sobre 
aquests emplaçaments i que els han pogut analitzar 
a fons.  
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Retreu a la Sra. Balseiro el canvi de posició del 
seu grup, ja que el dia que es va plantejar el projecte 
no va expressar disconformitat, ni tampoc els dies 
següents. Li diu que ella, abans de començar el pro-
cés amb aquest emplaçament, el va anar a veure i el 
coneix a fons. Afirma que, a més, va demanar als 
tècnics que volia una proposta que garantís que 
aquest equipament no generava molèsties a l’entorn. 
Conclou que, per tant, no només coneix l’empla-
çament, sinó que va demanar una proposta arquitec-
tònica que assegurés que s’adequava a tots els crite-
ris de benestar animal i de compatibilitat amb 
l’entorn. 

Explica que el dia 28 d’octubre es va convocar a 
tothom de l’entorn, i el president del Consell del Dis-
tricte de Sarrià va ser informat prèviament de la pro-
posta en una reunió que es va fer a l’Ajuntament a 
les 16.00 hores, en la qual també hi eren presents la 
presidenta del Consell de les Corts i els grups de 
l’oposició. Diu que algunes de les institucions que 
ara estan en desacord amb l’equipament no van 
assistir per decisió pròpia a la reunió, en la qual els 
arquitectes i el govern municipal van explicar la pro-
posta. Assegura que es va convocar tothom de 
l’entorn i que pot demostrar-ho perquè té els faxos i 
els correus electrònics de la convocatòria.  

Manifesta que demà s’acaba el termini d’al·le-
gacions i que tothom haurà pogut dir-hi la seva, a 
part d’haver-ho pogut fer en les converses del dia 28 
d’octubre i les reunions particularitzades dels tècnics 
de l’Ajuntament amb persones de l’entorn per donar 
tot tipus d’aclariments per segona vegada. Diu que 
ella mateixa també s’ha ofert a anar les vegades que 
convingui a la institució que calgui a parlar d’aquest 
projecte. Conclou que, per tant, no accepta que es 
digui que no hi ha hagut diàleg. Afirma que, a més, 
s’ha aconseguit que tothom (els mitjans de comuni-
cació, els grups municipals i les persones afectades 
de l’entorn) se n’hagi assabentat de primera mà, amb 
la complicitat dels mitjans de comunicació, que fins i 
tot van retenir la informació durant dues hores per-
què van entendre que valia la pena fer aquest esforç.  

Explica que demà s’obrirà el procés d’anàlisi 
d’al·legacions i que es farà amb tota l’atenció neces-
sària. Diu que acceptaran esmenes parcials, però no 
esmenes a la totalitat sustentades en l’efecte NIMBY 
(not in my back yard), és a dir, en crítiques que no es 
basen en l’equipament en si, sinó en el fet que no es 
vol que estigui al costat d’un determinat lloc. Afirma 
que estudiaran les al·legacions i que estan disposats 
a millorar, matisar i aclarir els aspectes que calgui, 
però no a deixar de fer l’equipament. Manifesta que 
és la seva responsabilitat i la del govern que aquest 
equipament no creï problemes a l’entorn, sinó al 
contrari, que generi sinergies positives, cosa a la 
qual pot contribuir el fet que hi hagi equipaments 
educatius a prop.  

A continuació, entra a analitzar alguns dels aspec-
tes que s’han plantejat en les intervencions dels 
grups de l’oposició.  

Diu al Sr. Puigdollers que ha llegit una part de 
l’estudi de contaminació acústica que s’ha fet abans 
de presentar el projecte, però no l’última part. Explica 
que és cert que l’estudi planteja que hi hauria afecta-
cions sobre l’escola bressol de l’escola Aula i uns 
veïns que són al carrer Saüc, però que no s’ha dit 
que el que projecte corregeix aquestes afectacions i 
que la conclusió de l’estudi és que el nivell total 
d’emissions de decibels, amb les correccions arqui-
tectòniques proposades, seria de 48,47 dB durant el 
dia, per sota dels 60 permesos de valor guia, i de 37 
dB a la nit, per sota dels 50 permesos de valor guia. 
Afegeix que, en aquest sentit, s’han donat totes les 
garanties, ja que amb els veïns es va acordar fer 
unes mesures d’anàlisi del so davant notari, que ja 
s’han fet, per tal que puguin comprovar si hi ha alte-
racions un cop estigui construït l’equipament.  

Pel que fa a la superfície de l’equipament, explica 
que ells plantejaven un equipament que tingués en-
tre una i dues hectàrees, però que la part superior 
del Parc de l’Oreneta, contigua a l’equipament, és 
una zona forestal que permet perfectament que les 
persones voluntàries passegin els animals amb cor-
retja si es considera que han de sortir del centre. 
Subratlla que és un parc forestal i, per tant, no estan 
parlant ni del Turó Park ni del Parc de la Ciutadella, 
sinó d’un parc adequat per a aquesta funció. Afegeix 
que el Parc d’Animals de Companyia té un disseny 
en forma de U que també permet passejar els ani-
mals per la part interior de la U.  

Quant al transport, explica que el pla preveu 
l’arranjament dels accessos per permetre que es 
pugui arribar al Parc de l’Oreneta per la zona de dalt, 
que és un dels temes pendents de resolució en 
aquesta zona.  

Pel que fa a l’alteració del pla urbanístic, precisa 
que el que ells demanaven és que no calgués fer 
modificacions del Pla general metropolità, ja que això 
significaria no poder tenir l’equipament en aquest 
mandat. Afirma que encara que la parcel·la estigui 
qualificada de 7b i, per tant, no calgui fer cap canvi 
urbanístic significatiu, és necessari elaborar un pla 
especial per decidir-ne l’ús. Diu que es tracta d’un 
pla especial que es podria aprovar aviat i permetre 
que es disposés de l’equipament en aquest mandat. 

Es refereix a la pregunta que ha fet el Sr. Puigdo-
llers sobre què es considera que és un entorn ade-
quat per als animals, i li diu que un dels emplaça-
ments que ell proposa, el Nus de la Trinitat, és 
evident que no és un espai idoni per als animals i 
que, en canvi, sí que ho és una zona que està a 
tocar del parc de Collserola.  

Pel que fa al cost econòmic, afirma que espera 
acabar avui amb la demagògia sobre aquest tema. 
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Diu que preveuen destinar 6 milions d’euros a la 
construcció de l’equipament i 3 milions d’euros a 
l’arranjament dels accessos, que permetria la con-
nectivitat entre el districte de les Corts i Collserola, 
que faria que hi hagués un coixí entre l’escola Aula i 
l’equipament, i que donaria solució al problema 
d’accés dels autocars que van a les escoles Betània-
Patmos i Aula amb la construcció d’una petita plaça 
davant de l’escola Aula perquè els autocars pogues-
sin donar la volta. D’altra banda, compara el cost del 
centre amb el d’altres tipus d’equipaments. Diu que 
construir una escola o un CAP costa 1.500 euros per 
m² i una biblioteca 2.200 euros per m², mentre que el 
Parc d’Animals de Companyia costa 1.250 euros per 
m².  

Manifesta que el govern municipal ha de governar 
i que ella no vol ser presonera de l’estratègia dels 
grups municipals de CiU i del PP, que és iniciar un 
diàleg que no porta enlloc i, mentre ho fan i impedei-
xen la ubicació de l’equipament, acusar-la de la in-
capacitat del govern per trobar un emplaçament 
adequat. Afirma que vol prendre decisions que per-
metin tenir el parc en aquest mandat i que farà tot el 
possible perquè així sigui. Diu que, per tant, no tenen 
temps per perdre, sinó per escoltar, aclarir i garantir. 
Reitera que s’ha realitzat l’anàlisi i la valoració dels 
emplaçaments i s’ha fet una proposta que garanteix 
que no hi haurà afectació a l’entorn, i que és per això 
que tiraran endavant aquest projecte i votaran en 
contra de la proposició/declaració de grup del Grup 
Municipal del PP.  

La Sra. Balseiro expressa la seva sorpresa davant 
el que qualifica de "mostra de prepotència temerària" 
de la Sra. Mayol. Diu que no s’esperava això ni tam-
poc una negativa radical al diàleg i al consens, no 
només amb les diferents forces polítiques, sinó tam-
bé amb el conjunt de la ciutadania.  

Recorda a la Sra. Mayol que quan va convocar els 
portaveus de la Comissió per parlar-los d’aquesta 
proposta, va afirmar que la tiraria endavant sempre 
que comptés amb el consens de tothom. Li diu que, 
per tant, ella és l’única persona que sembla haver 
canviat de posició.  

D’altra banda, qüestiona la voluntat d’informar a 
tothom que ha expressat la Sra. Mayol, ja que 
l’Associació de Pedralbes Nord, de les Corts, afirma 
que en cap moment l’Ajuntament s’ha adreçat a ells 
per consultar-los respecte al projecte. Explica que es 
va assegurar a tothom, no només als grups munici-
pals, sinó també als assistents a les reunions que es 
van fer, que se’ls escoltaria i que es miraria d’obrir un 
període de participació perquè poguessin opinar 
sobre la proposta que estudiava el govern municipal. 
Diu que dos mesos després d’aquelles primeres 
reunions i d’aquelles paraules plenes de bones in-
tencions, el 22 de desembre de 2008 va aparèixer 
l’anunci al Butlletí Oficial de la Província que 

l’Ajuntament de Barcelona sotmetia a exposició pú-
blica el projecte.  

Manifesta que tot el conflicte que ara hi ha ara 
amb l’entorn de l’emplaçament potser ha estat fruit 
de la dosificació de la informació que ha fet la Sra. 
Mayol de manera interessada. Explica que en la 
reunió del 28 d’octubre la Sra. Mayol va afirmar que 
s’havien estudiat 13 possibles ubicacions i que, en 
conseqüència, el seu grup va demanar-ne els infor-
mes, que no van rebre fins al mes de desembre. Diu 
que casualment l’informe té data de desembre i pre-
gunta quan es va fer aquest informe. 

D’altra banda, afirma que el seu grup no coneixia 
el contingut del projecte, però que la Sra. Mayol va 
assegurar que hi havia un perímetre entre l’equi-
pament i la resta d’instal·lacions i d’habitatges. Diu 
que un cop han visitat l’emplaçament s’han adonat 
que es troba a 8 metres de l’escola Aula i que és 
impossible pretendre que creguin que no tindrà un 
impacte acústic en el centre. Manifesta que fer les 
correccions per evitar aquest impacte significa aïllar 
el centre d’una manera que anul·la l’esbarjo a l’aire 
lliure dels animals. Pregunta si volen una gossera 
pròpia dels anys quaranta o cinquanta o un nou mo-
del d’equipament que garanteixi unes condicions 
higienicosanitàries i psicològiques òptimes per als 
animals. Diu que el seu grup apostava de manera 
clara per aquest nou model i no per un equipament 
absolutament tancat per evitar afectacions.  

Afirma que el seu grup està obert al diàleg i recor-
da que sempre han insistit que calia construir d’una 
vegada per totes un nou centre d’acollida d’animals i 
que han estat disposats a col·laborar-hi. Assenyala 
que han esperat durant tres mesos que se’ls consul-
tés respecte del projecte que s’estava estudiant, fet 
que no s’ha produït. Diu a la Sra. Mayol que ha de 
tenir en compte que el govern municipal està sotmès 
a acords del Consell Plenari i que, per tant, és inad-
missible i sorprenent que s’hagi expressat en els 
termes que ho ha fet. 

Manifesta que el seu grup manté la proposi-
ció/declaració de grup que ha presentat i planteja al 
Sr. Florensa proposar el diàleg amb les forces políti-
ques amb representació a l’Ajuntament en el termini 
més breu possible, però sempre que es mantingui 
que es buscarà una alternativa a la proposta actual o 
s’afegeixi d’alguna manera que s’aturarà el procés 
d’exposició pública que té en marxa el govern muni-
cipal. Acaba dient que la voluntat del govern munici-
pal ha quedat en evidència i que sembla que no valo-
ra de la mateixa manera els drets i deures de tots els 
barcelonins.  

La Sra. Mayol pregunta a la Sra. Balseiro si ac-
cepta o rebutja la transacció que li proposa el Sr. 
Florensa. 

La Sra. Balseiro contesta que li ha fet una contra-
proposta. Diu que estan negociant i que per això no 
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han donat a conèixer la transacció abans de la ses-
sió, i no pas per falta de cortesia.  

La Sra. Mayol diu a la Sra. Balseiro que la propo-
sició/declaració de grup és del seu grup i que, per 
tant, ha d’aclarir si accepta la transacció del Grup 
Municipal d’ERC.  

La Sra. Balseiro contesta que no l’accepta, tret 
que es pugui mantenir la retirada de la proposta ac-
tual del govern municipal.  

El Sr. Puigdollers manifesta que si alguna cosa 
caracteritza CiU com a grup polític és que mai no els 
ha tremolat el pols quan han cregut que una cosa era 
justa, necessària i tenia lògica i sentit comú. Afirma 
que, per exemple, porta vint anys consensuant amb 
el govern municipal el Pla de drogodependències de 
la ciutat i que mai no han deixat de donar suport a la 
instal·lació de centres de drogodependències en 
llocs que electoralment els poguessin interessar. Diu 
que per això lamenta la intervenció que ha fet la Sra. 
Mayol sobre la manera d’actuar del seu grup.  

Afirma que no té cap inconvenient a reiterar que 
creu que el centre d’acollida d’animals ha d’estar al 
municipi de Barcelona, perquè considera que la res-
ponsabilitat dels polítics de Barcelona és tenir una 
ciutat completa, amb les coses bones i les coses que 
són menys bones per a alguns ciutadans. Posa com 
a exemple que el seu grup va impulsar l’aprovació 
del centre de preventius que va substituir la presó 
Model, quan l’exalcalde Joan Clos no ho volia.  

Explica que a la reunió del 28 d’octubre, a la qual 
ell creia que assistia com a representant del Grup 
Municipal de CiU en temes de sostenibilitat i no tam-
bé com a president del Consell del Districte de Sar-
rià-Sant Gervasi, ja va dir a la Sra. Mayol que el seu 
grup no es pronunciaria sobre la proposta fins que no 
coneguessin les tretze alternatives que se’ls va dir 
que s’estudiaven. També recorda que ell va tenir un 
disgust personal aquell dia perquè es va assabentar 
que s’havia convocat una reunió amb les associaci-
ons de veïns del districte de Sarrià-Sant Gervasi i 
que a ell no se l’havia convocat. Afirma que des del 
28 d’octubre ningú del govern municipal s’ha dirigit al 
Grup Municipal de CiU per explicar-li ni dir-li res, 
quan ells havien dit que no es pronunciarien fins que 
poguessin estudiar totes les ubicacions.  

Assenyala que l’oferiment de diàleg i consens per 
a la Sra. Mayol hauria de ser, no per a una ubicació 
concreta, sinó per estudiar les tretze ubicacions. Diu 
que la Sra. Mayol no ha fet cap intent per intentar 
consensuar la ubicació amb el seu grup perquè ja 
tenia la maqueta i el projecte el mateix 28 d’octubre. 
Li retreu que no es pot oferir diàleg negant la possibi-
litat d’esmena a la totalitat d’un projecte concret dels 
tretze. Afirma que no descarta que aquest pugui ser 
el projecte més idoni, però que l’han de convèncer 
d’això i de moment considera que hi ha altres ubica-
cions millors.  

Acaba dient a la Sra. Mayol que no es pot gover-
nar sent intransigent i que avui ha fet una demostra-
ció d’intransigència que no s’esperava. Considera 
que s’ha tornat a equivocar i li demana que abandoni 
aquesta actitud i que iniciïn el debat sobre les tretze 
ubicacions per buscar el consens, almenys amb el 
Grup Municipal de CiU, que li assegura que és possi-
ble. Manifesta que, malgrat que hi ha coses del text de 
la proposició/declaració de grup del Grup Municipal 
del PP que no subscriu, avui es veu obligat a votar a 
favor d’aquesta iniciativa i insisteix que hi ha camí per 
recórrer però que la decisió depèn del govern. 

El Sr. Florensa aclareix que quan ha començat la 
sessió d’avui de la Comissió el seu grup i el Grup 
Municipal del PP no havien arribat a cap acord de 
transacció, ja que en cas que s’hagués acceptat 
l’esmena que han plantejat, el seu grup hagués por-
tat el text perquè el conegués tothom.  

Explica que el seu grup està a favor que hi hagi un 
procés de discussió entre els diferents grups munici-
pals per assolir un ampli consens en aquest tema, 
però que el que no comparteix del plantejament del 
Grup Municipal del PP és que es puguin discutir to-
tes les propostes menys la que fa el govern munici-
pal. Diu que el seu grup és partidari de discutir-les 
totes en profunditat, encara que el debat hagi co-
mençat a partir d’una proposta concreta i que no 
hagin vist fins avui l’informe de totes les ubicacions.  

La Sra. Mayol afirma que el va donar a tots els 
grups en la sessió del desembre. 

El Sr. Florensa diu que no el tenien i que, en tot 
cas, creuen que és molt sintètic i mereixeria una 
anàlisi més en profunditat. Expressa el vot negatiu 
del seu grup a la proposició/declaració de grup pel 
que ha explicat.  

Davant una interpel·lació de la Sra. Balseiro, diu 
que en molts equipaments es fa un decret i se sot-
met després a exposició pública. Afirma que el pro-
blema no és que estigui en tràmit d’exposició pública, 
sinó que un cop s’hagi de sotmetre a votació el pla 
especial per fer l’equipament, aquest obtingui el su-
port necessari per ser aprovat.  

En al·lusió a alguns comentaris que ha fet la Sra. 
Mayol, precisa que el seu grup mai no ha posat com 
a condició sine qua non que el centre estigués ubicat 
a la ciutat de Barcelona, sinó que el que van dema-
nar és que es presentessin propostes per resoldre 
l’estancament a què s’havia arribat a causa del con-
veni signat amb l’Ajuntament de Santa Perpètua de 
la Mogoda. Manifesta que és evident que pot ser 
més difícil trobar un espai idoni a la ciutat de Barce-
lona pels recels que aquest equipament pot generar, 
però que el seu grup considera que és un equipa-
ment totalment compatible amb la ciutat i que se li 
pot trobar una bona ubicació. Reitera el suport del 
seu grup pel que fa a buscar una bona ubicació com 
més aviat millor i amb el màxim consens possible. 
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Afirma que el seu grup té alguns dubtes sobre la 
ubicació proposada i demana poder revisar totes les 
alternatives, cosa que creu que es pot fer amb una 
certa rapidesa i no ha d’implicar un retard important 
del projecte. Manifesta que seria positiu que el go-
vern acceptés aquesta voluntat de diàleg que han 
expressat els diferents grups, entre altres coses per-
què al final s’haurà d’acabar votant el pla especial i 
seria desitjable que no només tingués el mínim de 
suports necessaris per ser aprovat, sinó un ampli 
consens. Recorda que aquesta és la política que 
s’ha aplicat en molts altres temes, com la contracta 
de neteja recentment aprovada, i que això reforça 
l’equip de govern i tot l’Ajuntament.  

La Sra. Sánchez, en qualitat de regidora del Dis-
tricte de les Corts, manifesta que vol intervenir per 
donar suport a la presidenta. 

Assenyala que abans s’ha parlat de la bona feina 
que fan els tècnics de l’Ajuntament i destaca el recol-
zament tècnic que té la proposta del govern municipal.  

D’altra banda, diu a la Sra. Balseiro que no és ve-
ritat que no s’hagi parlat amb l’Associació de Veïns 
de Pedralbes Nord. Afirma que estan en converses 
amb ells contínuament i que, a més, els han convo-
cat a una comissió de treball d’urbanisme el 10 de 
febrer. Explica que a la reunió del 28 d’octubre es va 
convocar les escoles Aula, Betània-Patmos i Costa 
Llobera, i també aquesta associació, que va decidir 
no anar-hi, ja que al seu parer tampoc s’involucra 
gaire en la vida del districte.  

Assenyala que s’han fet afirmacions que no són 
certes, com dir que l’equipament està a 8 metres de 
distància de l’escola Aula. Afirma, també, que és cert 
que per al districte de les Corts el projecte represen-
ta una millora de la comunicació amb el Parc de 
Collserola, que també es recull en el Programa 
d’actuació del districte.  

Opina que s’ha fet una bona feina i que la posició 
que manifesten els grups de l’oposició respon a inte-
ressos partidistes. Diu al Sr. Puigdollers que afirmar 
una altra vegada "Sra. Mayol, s’ha equivocat" és 
gratuït i li demana que ho retiri. 

La Sra. Mayol reitera que el govern té la respon-
sabilitat de governar i que, per tant, a més d’analitzar 
els emplaçaments, té l’obligació de proposar-ne un.  

Pel que fa al procés de debat, manifesta que efec-
tivament el Sr. Puigdollers va expressar el seu desa-
cord des del primer dia, mentre que el Grup Munici-
pal del PP ha canviat de parer. D’altra banda, afirma 
que han dialogat amb el Grup Municipal d’ERC del 
procés de debat urbanístic i que li han demanat ga-
ranties. Explica que continuaran treballant en aques-
ta direcció amb la força política que veritablement té 
voluntat de treballar conjuntament.  

En al·lusió a les paraules del Sr. Puigdollers sobre 
l’actitud del Grup Municipal de CiU respecte al Pla de 
drogodependències, diu que mentre aprovaven 

aquest pla de manera general, al territori combatien 
l’emplaçament de l’equipament de venipunció ubicat 
a la Vall d’Hebron, amb la regidora Fandos com a 
agitadora activa en contra d’aquest equipament. 
Afirma que en aquests moments pot dir que està 
profundament orgullosa que un equipament que va 
generar tant de rebuig avui no sigui discutit i estigui 
ajudant tantes persones a fer el seu procés de trac-
tament i d’inserció social. Manifesta que quan algú té 
convicció en les idees és capaç de liderar malgrat 
l’oposició que pugui haver-hi. 

Explica que rebutja esmenes a la totalitat perquè 
el govern no pot caure en la paràlisi. Diu que després 
de deu anys treballant a l’Ajuntament no ha de de-
mostrar que no és intransigent i que l’exemple de la 
contracta de neteja n’és un exemple. Afirma que ella 
vol garantir les condicions perquè en aquest mandat 
hi hagi aquest equipament a la ciutat i que, si això no 
és possible, cadascú assumirà la part de responsabi-
litat que li pertoqui. Conclou dient que està conven-
çuda que ho aconseguiran perquè donaran totes les 
garanties que convingui a tothom qui ho vulgui i que 
estigui veritablement interessat que això es faci.  

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
7. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda: Completar els treballs d'ade-
quació i millora de les fonts de la ciutat, per tal que 
totes les fonts ornamentals de Barcelona reutilitzin 
l'aigua o bé s'abasteixin d'aigua reciclada. 

El Sr. Florensa afirma que un dels efectes de la re-
cent derogació del decret de sequera és poder omplir 
les fonts ornamentals, cosa que donarà una imatge 
diferent de la ciutat. Recorda que fa uns mesos el seu 
grup va fer una pregunta en aquesta Comissió per 
demanar que totes les fonts tinguessin un sistema tan-
cat de recirculació d’aigua al més aviat possible. Diu 
que el govern els va donar la informació d’aquelles que 
encara no en tenien i va expressar la voluntat que al 
final totes poguessin disposar d’aquest sistema.  

Explica que la iniciativa que avui presenten vol 
anar una mica més enllà encara, per tal que no no-
més es treballi perquè totes les fonts puguin disposar 
d’aquest sistema tancat de circulació d’aigua, sinó 
també perquè utilitzin aigua reciclada en lloc d’aigua 
potable. Fa referència a la notícia que va sortir fa uns 
dies a la premsa sobre el fet que Barcelona utilitzarà 
aigua potable en 75 fonts, i manifesta que per opti-
mitzar els recursos d’aigua convindria que l’aigua 
que s’utilitza a les fonts ornamentals fos aigua reci-
clada, ja que té un ús purament ornamental. 

El Sr. Puigdollers expressa el vot favorable del 
seu grup, però demana que es facin dues correcci-
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ons tècniques al text de la proposició/declaració de 
grup. Diu que haurien de demanar que totes les fonts 
ornamentals de Barcelona recirculin l’aigua a l’in-
terior de la font i que facin servir aigua reutilitzada o 
d’origen freàtic sempre que sigui possible. Precisa 
que l’esperit de la proposta és el mateix, però que 
tècnicament s’hauria de dir d’aquesta manera. 

La Sra. Balseiro manifesta que entén que aquesta 
proposició/declaració de grup es refereix a les 72 
fonts de Barcelona que no fan servir aigua recircula-
da i al fet que, d’altra banda, totes utilitzin aigua reci-
clada. Expressa el vot favorable del seu grup.  

El Sr. Narváez manifesta que aquesta proposi-
ció/declaració de grup coincideix plenament amb la 
voluntat de l’equip de govern i que, per tant, el seu 
grup hi dóna suport.  

La Sra. Mayol diu que efectivament en aquest 
moment parlen de 75 fonts i que ja es té previst que 
durant aquest mandat es puguin fer recircular totes 
menys nou, encara que en aquests casos també 
s’intentarà fer-ho possible.  

El Sr. Florensa agraeix el suport de tots els grups. 
Afirma que el seu grup no es referia tant a la recircu-
lació, que era una demanda que ja havia presentat i 
havia estat contestada, sinó al fet que l’aigua que 
utilitzin no sigui aigua potable. 

La Sra. Mayol aclareix que actualment no estan 
autoritzats a utilitzar aigua regenerada per a les 
fonts, d’acord amb el decret del desembre de 2007 
del Govern de l’Estat, que prohibeix fer servir aigua 
reutilitzada en sistemes d’aspersió si hi ha gent a 
l’entorn. Diu que, en canvi, sí que es pot fer servir 
l’aigua freàtica. Manifesta que creu que tots estan 
d’acord amb el fons de la proposició/declaració de 
grup i que serà qüestió d’adequar la mesura cada 
vegada que puguin en els requisits tècnics. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 
Medi Ambient acorda: Completar els treballs d'ade-
quació i millora de les fonts de la ciutat, per tal que 
totes les fonts ornamentals de Barcelona recirculin 
l'aigua i, en la mesura del possible, s'abasteixin d'ai-
gua freàtica o regenerada. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
8. Demanem al govern municipal que presenti un 

Pla d'Actuació Municipal que especifiqui calendari i 
quines ajudes econòmiques prestarà per tal de ga-

rantir que en el termini de 2 anys es substitueixin al 
municipi de Barcelona tots els sistemes de subminis-
trament d'aigua potable domiciliària que actualment 
són mitjançant dipòsit comunitari i aforament. 

El Sr. Puigdollers manifesta que és un prec que 
normalment han presentat per escrit, però que 
aquest cop han decidit portar-lo a la Comissió perquè 
creuen que seria bo que Barcelona seguís l’exemple 
de Mataró. Explica que Mataró era la ciutat de Cata-
lunya amb més subministraments d’aigua domiciliària 
a través del sistema d’aforament i que l’Ajuntament 
ha fet un programa que ha permès eliminar del tot 
aquest sistema. Diu que a Barcelona fa anys que es 
duen a terme programes en aquest sentit, però opina 
que no s’ha actuat amb prou decisió per resoldre 
aquesta qüestió d’una manera definitiva. 

Recorda que el desembre el Grup Municipal 
d’ERC va presentar una proposta per eliminar les 
canonades de plom i que es va aprovar. Demana 
que el govern municipal faci un programa general 
que inclogui una dotació de subvencions per a les 
famílies que hagin de fer aquesta adaptació per tal 
d’aconseguir l’objectiu plantejat en el termini que 
cregui necessari, encara que ells proposin dos anys.  

La Sra. Mayol diu que no coneix a fons 
l’experiència de Mataró i que l’estudiaran per veure si 
els pot aportar altres coses de les que ja fan ara.  

Manifesta que des de fa anys tant l’Entitat Metro-
politana com l’Ajuntament de Barcelona treballen en 
aquest sentit. Explica que del 2003 al 2009 s’ha pas-
sat de 3.961 a 1.731 edificis amb aquest tipus 
d’instal·lacions, cosa que representa un avenç signi-
ficatiu, i que es donen ajuts a través de la companyia 
d’aigües que disminueixen el cost del canvi del sis-
tema de subministrament de l’aigua, que pot costar 
entre 2.000 i 2.800 euros i que sense aquesta ajuda 
significaria 1.800 euros més. Assenyala que els edi-
ficis que ara queden són els més complicats 
d’abordar, en part per una qüestió econòmica, i que 
estudiaran el que planteja el Grup Municipal de CiU 
per tal d’avançar en aquest tema. 

Es dóna per tractat. 
9. Demanem que el govern municipal informi a la 

Comissió de la importància dels danys, de la quanti-
ficació econòmica de pèrdues, de quines obres 
s'hauran de fer per a recuperar la normalitat, quines 
aportacions de sorra caldrà fer amb especificació de 
calendari previst i import econòmic de les actuacions 
i de qui assumirà aquests costos. 

La Sra. Mayol proposa debatre conjuntament 
aquest punt i el punt 13 de l’ordre del dia, que és una 
pregunta del Grup Municipal d’ERC que fa referència 
a la mateixa qüestió.  

El Sr. Puigdollers manifesta que el prec té relació 
amb la gran llevantada del dia de Sant Esteve i les 
pèrdues econòmiques que ha pogut representar pel 
que fa a les activitats tant del Port Olímpic com del 
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Port del Fòrum. Assenyala que, segons la informació 
que tenen, el Port del Fòrum ha demostrat ser un 
mal port ja que bastants vaixells van patir danys. Diu 
que també volen saber quan es recuperarà la norma-
litat i quines aportacions de sorra caldrà fer, si és que 
se n’han de fer, per tal de garantir que quan comenci 
la temporada de bany la zona estigui en condicions.  

El Sr. Florensa pregunta quines mesures ha pres 
fins ara el govern municipal per pal·liar els efectes de 
les llevantades que es van produir durant el Nadal. 
D’altra banda, destaca l’eficàcia de l’actuació que es 
va fer en els dies posteriors, que va arreglar l’estat 
en què van quedar les platges, tot i que encara que-
den dutxes arrancades i molts desperfectes. 

La Sra. Mayol diu que donarà una resposta breu, 
però que està disposada a ampliar-la. Pel que fa a les 
pèrdues econòmiques, informa que en els béns de 
competència estatal (espigons i reposició de sorra) 
s’han valorat en 3.100.000 euros en una primera di-
agnosi, que està subjecta a l’anàlisi que encara estan 
fent les asseguradores; en els béns de titularitat muni-
cipal, en 923.400 euros; en els béns de l’àrea metro-
politana, en 220.100 euros; i en els béns de titularitat 
privada, en 180.000 euros, tenint en compte que el 
restaurant La Oca encara no ha fet arribar la seva 
valoració i que, per tant, aquesta xifra es refereix bàsi-
cament al restaurant O Pollo. Afirma que tot plegat 
suma un total de pèrdues de 4.423.500 euros. 

Pel que fa a la infraestructura municipal, manifesta 
que ells es comprometen a arreglar els desperfectes 
abans de l’inici de la temporada de platges. Diu que 
per part del Ministeri de Foment el compromís també 
hi és, però que són ells els qui hauran d’explicitar si 
és possible. Informa que segons els càlculs que ha 
fet el Ministeri, caldrà reposar 70.000 metres cúbics 
de sorra.  

En relació amb les mesures dutes a terme per 
l’Ajuntament, explica que el novembre es van retirar 
totes aquelles peces de mobiliari urbà que es poden 
moure per evitar que pateixin danys si hi ha un tem-
poral, i que un cop es va produir la llevantada, el 
primer que van fer va ser retirar tots els elements 
que podien generar perill. Indica que una altra mesu-
ra que van adoptar, en col·laboració amb la Generali-
tat i els Mossos d’Esquadra, va ser l’acordonament 
de les platges entre els dies 27 i 29 per impedir-hi 
l’accés i evitar accidents. Acaba dient que els enviarà 
informació més detallada sobre tot això.  

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
10. Que s'informi sobre el projecte del nou Zoolò-

gic de Barcelona, tot indicant l'impacte mediambien-
tal, la col·lecció zoològica, el seu finançament, etc. 

La Sra. Balseiro explica que aquest prec està re-
lacionat amb el projecte que va presentar l'alcalde de 
Barcelona el passat 30 de desembre sobre la segre-
gació del zoo de Barcelona.  

La Sra. Mayol respon que hi haurà una mesura de 
govern al Plenari de l’Ajuntament sobre aquest tema. 
Diu a la Sra. Balseiro que si el seu grup considera 
que aquest debat és insuficient, es pot fer una com-
pareixença a la Comissió per explicar-ho.  

La Sra. Balseiro agraeix l’acceptació del prec. 
Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
11. Que es procedeixi a la minoració del so de les 

pantalles de televisió a les estacions de metro, per 
tal de millorar la qualitat ambiental i la convivència al 
servei de metro. 

El Sr. Florensa manifesta que l’elevat volum 
d’aquestes emissions causen molèsties, ja que 
s’afegeixen al soroll d’ambient i dels trens, i demana 
que s’emetin sense so o bé amb un volum més baix. 
Diu que són conscients que segurament hi ha una 
contracta d’aquest servei i que, per tant, no és possi-
ble anul·lar el so fins que s’adjudiqui un nou contrac-
te, però que, en tot cas, com a mesura temporal, 
demanen que s’abaixi el so fins a un nivell accepta-
ble que no causi molèsties.  

El Sr. Narváez manifesta que la gran majoria 
d’equips que tenen les estacions de metro funcionen 
correctament, amb un so que no destorba la convi-
vència habitual dels passatgers a l’estació, i que el 
problema és que algunes estacions tenen unes ca-
racterístiques constructives que fan pràcticament 
impossible que el so arribi en bones condicions i amb 
netedat suficient per sentir els missatges. Diu que el 
personal del metro intenta fer ajustos per resoldre 
aquest problema i que quan les estacions es remo-
delen s’incorporen materials que evitin la reverbera-
ció que es produeix per raons de tipus arquitectònic.  

El Sr. Florensa explica que aquest prec respon a 
les queixes de la ciutadania i opina que l’important és 
que s’ajusti el volum segons els casos, de manera 
que si hi ha estacions que per la seva arquitectura 
creen una contaminació acústica excessiva, es pugui 
plantejar que el canal s’emeti sense so, atès que es 
poden seguir les informacions a través de les imat-
ges i els missatges escrits. 

El Sr. Narváez manifesta que cal tenir present que 
hi ha una part de la població que és invident i que té 
dret a rebre els mateixos missatges. Afirma que 
l’objectiu haurà de ser fer les modificacions que cal-
guin per intentar trobar solucions i que els tres tipus 
de missatge (imatges, text i so) puguin ser compati-
bles sense cap problema ni inconvenient.  

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal PP: 
12. Quins han estat els resultats en relació al nivell 

d'emissions registrades a la ciutat de Barcelona i el 
seu entorn com a conseqüència de la posada en 
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marxa de la reducció de la velocitat a 80 km/h esta-
blert pel Pla per a la millora de la Qualitat de l'Aire a 
la Regió Metropolitana de Barcelona, i quina ha estat 
la seva variació respecte anys anteriors? 

Es dóna per tractada en el punt 2. 
Del Grup Municipal ERC: 
13. Quines mesures ha pres el Govern municipal 

per pal·liar els efectes de les llevantades d'aquest 
hivern? 

Es dóna per tractada en el punt 9. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
14. Demanem que s'informi a la Comissió de l'es-

tat de compliment de la proposició / declaració de 
Grup aprovada el 12 de juliol de 2007, referent a la 
declaració de Parc Natural de la Serra de Collserola. 

El Sr. Puigdollers diu que és la segona vegada 
que el seu grup presenta aquesta proposta de se-
guiment. Recorda que en la primera iniciativa sobre 
aquest tema que el Grup Municipal de CiU va portar 
a la Comissió en aquest mandat, del 12 de juliol de 
2007, es va aprovar per unanimitat demanar al Go-
vern de la Generalitat amb la màxima urgència que 
el Parlament de Catalunya atorgués la figura de pro-
tecció de parc natural a la serra de Collserola.  

Diu que el 20 de febrer de 2008 ja van fer una 
proposta de seguiment, en la qual la Sra. Mayol va 
manifestar que el Govern de la Generalitat estava 

treballant per declarar parc natural la serra de Collse-
rola per decret, i que això es faria abans d’acabar 
l’any 2008. Afirma que ja ha finalitzat l’any i no tenen 
coneixement que ni tan sols s’estigui tramitant cap 
decret per aprovar aquesta declaració. 

La Sra. Mayol explica que ella va anunciar el ter-
mini que se li va dir i admet que s’ha allargat més del 
previst. Diu que avui no donarà cap termini perquè 
no vol que li puguin tornar a dir que s’ha incomplert. 
Manifesta que s’està ultimant la negociació entre el 
Govern de la Generalitat i el Consorci de Collserola i 
que confia que aviat es farà el decret.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
15. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició següent, aprovada en la sessió de 16 
de juliol de 2008: "La Comissió de Sostenibilitat, 
Serveis Urbans i Medi Ambient acorda: presentar en 
el proper trimestre en aquesta Comissió, el Mapa 
lumínic de la ciutat i les actuacions que durà a terme 
el Govern municipal en relació a la política 
d'il·luminació de la ciutat". 

Es dóna per tractada en el punt 1. 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les vint hores i quaranta-
cinc minuts. 

 
 

 
 
 
 
 
 

Comissió de Seguretat i Mobilitat 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 22 de gener de 
2009 i aprovada el dia 19 de febrer de 2009 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 22 de gener de 2009, s'hi reuneix la Co-
missió de Seguretat i Mobilitat, sota la presidència de 
la Ima. Sra. Emma Balseiro Carreiras. Hi assisteixen 
les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Assumpta Escarp i 
Gibert, Francesc Narváez i Pazos, Montserrat Sán-
chez i Yuste, Immaculada Moraleda i Pérez, Guillem 
Espriu i Avendaño, Raimond Blasi i Navarro, Joa-
quim Forn i Chiariello, Eduard Freixedes i Plans, 
Francina Vila i Valls, Alberto Villagrasa Gil, Gloria 

Martín Vivas, Joaquim Mestre i Garrido i Ricard Mar-
tínez i Monteagudo, assistits pel tècnic lletrat, Sr. 
Alfonso Lozano Anaya, que certifica. 

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Sara Jaurrie-
ta i Guarner. 

S'obre la sessió a les nou hores i trenta minuts. 
 
Abans d'iniciar el tractament dels punts de l'ordre 

del dia, la presidenta de la Comissió felicita en nom 
de tots els membres, i en el seu propi, la Sra. Sara 
Jaurrieta i Guarner per la seva recent maternitat. 

 
I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

S'aprova. 
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II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 
Del gerent municipal, de data 17 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules, autoritza la 
despesa i convoca procediment obert, per adjudicar 
el contracte que té per objecte la manutenció dels 
contingents equí i caní de la Guàrdia Urbana de Bar-
celona, per als exercicis 2009-2010, i per un import 
de 238.954,88 euros. 

 
2. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 
Del gerent municipal, de data 24 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules, autoritza la 
despesa i convoca procediment obert, per adjudicar 
el contracte dels serveis professionals de cobertura 
periodística, redacció d'articles/continguts, fotografia, 
correcció, traducció, il·lustració i producció industrial 
de les revistes Farenheit 451 i GUB, adreçades als 
col·lectius del SEIS i GUB, per als exercicis 2009-
2010, i per un import de 260.000 euros. 

 
3. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 
Del gerent municipal, de data 24 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules, autoritza la 
despesa i convoca procediment negociat, per adjudi-
car el contracte del servei d'inspecció i neteja dels 
cinturons de seguretat amb arnesos dels equips de 
protecció individual del SPEIS, per als exercicis 
2009-2010, i per un import de 20.062,20 euros. 

 
4. Districte de Sant Martí 
Del gerent municipal, de data 23 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat Cosi-
nor, SA, el contracte d'ampliació i millora de les ins-
tal·lacions semafòriques al Districte de Sant Martí, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
227.612,75 euros. 

 
 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Ampliació de l'Àrea Verda. 
El Sr. Narváez manifesta que L’Àrea Verda, que 

es va implantar a Barcelona el maig de 2005, 
s’emmarca en la política de mobilitat sostenible que 
l’Ajuntament impulsa, i que recull un dels quatre ei-
xos estratègics del Pla de Mobilitat Urbana de la 
ciutat aprovat definitivament el desembre de 2008. 

Les necessitats que van aconsellar la implantació 
de la primera fase de l’Àrea Verda van ser facilitar 
l’aparcament als veïns creant places reservades per 
a residents, reduir el trànsit i descongestionar el cen-
tre de la ciutat, afavorint el transport públic i millorant 
la qualitat ambiental i, alhora, ordenar millor l’espai 
públic. 

Els estudis de mobilitat realitzats arran de la pri-
mera implantació indiquen que aquest servei ha su-
posat una reducció del 13% de circulació de vehicles 
a les zones regulades. Aquesta disminució obeeix 
essencialment al descens del trànsit d’agitació –el 
moviment de vehicles que fan voltes buscant un lloc 
per aparcar– i del trànsit de destí –el que es despla-
ça a l’àmbit de l’Àrea Verda per estacionar-hi–; de 
manera que s’ha consolidat com una eina que facilita 
l’estacionament a prop del domicili. 

Precisa que questa ampliació, que es fa a petició i 
d’acord amb els veïns, té dues fases d’implantació: el 
19 de gener i el 2 de febrer de 2009, i s’ha previst la 
creació d’un total de 16.142 noves places d’apar-
cament per a residents en diferents barris de la ciutat 
i 2.161 places de Àrea Blava. Pel què fa a la primera 
fase, l’Àrea Verda serà operativa al gener als barris 
que van des de la Vila Olímpica a Gràcia. El febrer 
es farà la segona i l’Àrea Verda serà operativa des 
de Sarrià a la Font de la Guatlla, al districte de 
Sants-Montjuïc.  

Informa que la gran majoria de noves places 
d’Àrea Verda són de tipus preferent; i al nucli antic 
de Sarrià es reserven 78 places d’ús exclusiu per a 
veïns. Amb la regulació de l’estacionament en calça-
da en les noves zones es guanyen 1.516 places de 
motos.  

Tot seguit, es remet al balanç de places d'amplia-
ció de l'Àrea Verda i a l'abast territorial de l’ampliació, 
segons el detall que obra a l'informe lliurat als grups 
municipals, i que a fi de ser breu no repeteix nova-
ment. 

Acaba la seva exposició explicant breument el 
procediment informatiu que se segueix en aquest 
procés, així com per a la renovació dels distintius. 
Subratlla, també que aquells residents que no hagin 
estat sancionats durant els darrers dos anys rebran 
una subvenció del 50% sobre la taxa d'estaciona-
ment. 

El Sr. Freixedes manifesta que és prou coneguda 
la posició del seu Grup sobre aquest assumpte, i 
estima que l’Àrea Verda és una bona idea, però que 
està mal gestionada per l’equip de govern; que su-
posa una porta oberta a ampliar el negoci recaptato-
ri, amb la justificació que atenen una demanda veïnal 
d'instal·lació d'àrees verdes. Estima, també, que 
desplacen el problema d’uns barris cap a uns altres 
que no tenen aquest servei a dia d’avui. Insisteix, 
novament, en la problemàtica que planteja entre els 
comerciants, que no poden aparcar perquè no són 
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residents i no tenen accés a l’Àrea Verda. Conclou 
dient que s’està complicant molt la vida als veïns 
sense arbitrar altres mesures complementàries com 
seria la millora del transport públic. 

El Sr. Villagrasa considera que aquesta ampliació 
és una mesura purament recaptatòria i pregunta per 
què no es tracta al comerciant com si fos un resident. 
Igualment, troba a faltar plans de millora del transport 
públic i, també, que no s'hagi precisat un perfil dels 
vigilants que atenen aquestes àrees, atès que no 
tenen prou definides les seves funcions, ni la seva 
capacitat sancionadora, i, a data d’avui, encara es 
dubta si és personal auxiliar de la guàrdia urbana o 
no. 

El Sr. Martínez estima que no s’han de fer presen-
tacions ambicioses ni triomfalistes d’aquest sistema 
d’aparcament, però tampoc no està d’acord amb les 
posicions tremendistes de la resta de grups de 
l’oposició. Considera que es tracta d’una eina idònia, 
però que no és ni la panacea ni la solució definitiva 
per a una ciutat com Barcelona. 

El Sr. Mestre manifesta la plena conformitat del 
seu grup amb l’informe, ja que el temps transcorregut 
i l’experiència pràctica han demostrat que la iniciativa 
és molt positiva i, a parer seu, s’han assolit els objec-
tius i les finalitats previstes, i el grau de satisfacció de 
veïns i comerciants és alt. 

El Sr. Narváez es referma, una vegada més, en 
què l’àrea verda està ben gestionada per l’equip de 
govern, i que cada vegada més ciutadans la dema-
nen ja que millora la seva qualitat de vida. 

El Sr. Freixedes insisteix en els aspectes negatius 
de la propera instal·lació d’aquesta àrea verda al 
barri de la Vila Olímpica, i torna a referir-se a la pro-
blemàtica que planteja als comerciants, i que l’equip 
de govern es nega a estudiar a fi de trobar-li una 
solució. 

El Sr. Villagrasa sol·licita un replantejament més 
acurat de l’Àrea Verda perquè sigui majoritàriament 
per a residents i insisteix en la problemàtica que 
afecta el comerciant. 

El Sr. Narváez conclou la seva intervenció mani-
festant que l'actitud d’alguns grups de l’oposició és 
conservadora, mentre que l’equip de govern fa una 
aposta progressiva i decidida en aquest assumpte. 
Es referma en què es una demanada majoritària dels 
veïns, i difereix amb alguns grups de l’oposició en el 
sentit que el comerciant no ha de tenir un tractament 
privilegiat respecte als veïns. 

Es dóna per tractat. 
 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per informar a la Comissió de l'evolució i la 

situació actual del servei de Bicing a la ciutat de Bar-
celona durant el darrer trimestre de 2008. 

El Sr. Narváez indica, d'entrada, que cenyirà la 
seva intervenció a l'enunciat de la compareixença. 
Recorda que l'octubre del 2008 encara s'estava du-
ent a terme la extensió del Bicing amb l'objectiu d'ar-
ribar a les 6.000 bicicletes i les 400 estacions, que 
actualment s'està a punt d'assolir –a dia d'avui hi ha 
385 estacions i 5.850 vehicles– malgrat que falten 
emplaçaments estan en zones en obres. Seguida-
ment, a fi de fer un breu resum quantitatiu, fa refe-
rència a un seguit d'indicadors en relació a l’evolució 
i a la situació del servei Bicing com ara que el nom-
bre total d'usos durant el darrer trimestre de l'any 
arriba als 3.176.101; que desglossat mensualment 
posa de manifest que els mesos més freds hi ha un 
descens del nombre d'usos; que la mitjana d'usos els 
dies laborables per estació i dia, també en el mateix 
període, arriba als 180, i la mitjana de temps és de 
18 minuts, i que el nombre d'usos bicicleta/dia fa una 
mitjana de 6 usos. 

El darrer trimestre s'han incrementat les altes al 
servei en 12.427 usuaris, i les renovacions d'abona-
ments han estat 14.732. 

En l'àmbit del manteniment, indica que s'ha format 
la gent dels tallers amb la contribució d'especialistes 
de clubs ciclistes pel que fa a les tècniques de repa-
ració de bicicletes, professionalitzant i agilitant la 
tasca de reparació. Quant a nombre d'operacions al 
taller, precisa que es reparen 2.557 bicicletes a la 
setmana, i que cada bicicleta passa per taller 1,8 
vegades al mes. 

Juntament al servei de taller, s'estan introduint un 
seguit de millores pel que fa a la mecànica i els ac-
cessoris de les bicicletes com ara un timbre giratori 
més robust, la instal·lació d'un catadiòptric per fer 
més visible el vehicle, llums davanters i posteriors 
activats per dinamo, fre de tambor a fi d'incrementar 
la seguretat, i nou pneumàtic amb protecció que 
redueix el risc de punxades. 

Igualment, entre les millores generals del servei 
destaca que es reforça el Servei d’Atenció al Client 
en tots els àmbits –atenció telefònica, presencial i 
escrita–, s'estableix un telèfon gratuït per a incidèn-
cies –900315531–; se substitueix el sistema d’ali-
mentació de l’estació; i s'implementa el rebut elec-
trònic, que permet a l’usuari assegurar-se que la 
bicicleta ha estat retornada correctament. 

Destaca un element que ha actuat de revulsiu, i 
que va sorgir arran d'una enquesta entre els usuaris, 
que es mostraven descontents per l'absència de 
vehicles en determinades estacions en segons qui-
nes franges horàries, i això va obligar a esmerçar 
recursos i duplicar el nombre de les unitats de distri-
bució de les bicicletes. Igualment, aquesta demana-
da ha portat a la creació d'un equip de logística per 
actuar en cada moment d'una manera efectiva. 
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Tanmateix, l'increment de vehicles de redistribució 
ha plantejat un seguit de reivindicacions per part dels 
treballadors quant a la seguretat de la feina a la via 
pública, i informa que durant els mesos de novembre 
i desembre d'enguany, guàrdia urbana i la Direcció 
de Serveis de Mobilitat de l'Ajuntament de Barcelona 
han coordinat, juntament amb B:SM i Clear Channel, 
els treballs per millorar el sistema de redistribució de 
bicicletes a les estacions del Bicing. Atès que s'ha 
detectat un nombre important d'estacions que pre-
senten problemes d'accés per part dels vehicles de 
redistribució i manteniment, la Direcció de Serveis de 
Mobilitat ha posat en marxa un seguit de mesures i 
actuacions per resoldre o atenuar aquests proble-
mes. La primera mesura és l'establiment d'uns proto-
cols d'actuació per als vehicles davant de tres situa-
cions que poden provocar conflictes amb els altres 
usuaris de la via, tant vehicles com vianants, com 
són aturar-se en doble fila, haver de recórrer al tall 
de carrer, o haver-se d'enfilar a la vorera. La segona 
mesura és la millora de la gestió de les zones de 
càrrega i descàrrega adjacents al Bicing. Destaca 
que els vehicles del Bicing estan trobant dificultats 
per poder aturar-se i realitzar les seves funcions de 
redistribució de bicicletes en determinades estacions 
situades en zones de càrrega i descàrrega, cosa que 
implica que els vigilants de B:SM intensifiquin el con-
trol sobre aquestes zones de càrrega i descàrrega, 
garantint que es respecten rigorosament els temps 
màxims d'ús per cada vehicle (30 minuts), sobretot 
en els moments del dia de més necessitat d'assis-
tència a les estacions del Bicing.  

La tercera mesura és facilitar als vehicles de man-
teniment i distribució del Bicing l'accés a les zones 
de pas restringit. En aquest sentit, s'han posat a 
disposició de Clear Channel claus per a retirar mo-
mentàniament les pilones mòbils que tanquen l'accés 
a algunes zones per a vianants. Igualment, se'ls han 
proporcionat targetes per permetre l'accés d'aquests 
vehicles a les zones de Ciutat Vella regulades amb 
pilones automàtiques. 

Finalment, es refereix al gran nombre de ciutats 
interessades en el sistema Bicing, que des de la 
seva implantació ha rebut les visites de represen-
tants de municipis d'arreu del món, entre els que 
esmenta, a tall de mostra, els de Copenhaguen, Chi-
cago i Minneapolis, passant per Carcaixent i Teneri-
fe. 

El Sr. Freixedes addueix que les explicacions del 
Sr. Narváez es basen en la quantitat i no en la quali-
tat; per tant, insisteix a demanar el nombre d'abonats 
que s’ha donat de baixa del servei, i quants n'han 
renovat la permanència. Pregunta, també, ateses les 
millores s’han fet darrerament en el sistema informà-
tic, si s'ha instal·lat algun xip a la bicicleta que pugui 
emmagatzemar informació, per exemple, de les ve-
gades que ha passat pel taller. 

Insisteix a preguntar per què el Bicing no funciona 
les 24 hores, ja que el plec de condicions pel qual es 
va adjudicar el servei preveia aquesta possibilitat. 
Sol·licita informació, també, sobre el servei de bicing 
metropolità, i si serà o no compatible aquest sistema 
amb el que té la ciutat de Barcelona. Acaba dient 
que el servei de bicing actual està molt per sota de 
l’estàndard de qualitat que ha de tenir un bon servei. 

El Sr. Villagrasa manifesta que hi ha serioses defi-
ciències en el servei. Quant a les estacions, troba 
mancances en la reposició de vehicles, i pregunta 
cada quan es renova el parc de bicicletes amb ele-
ments nous; també demana pel seguiment de bicicle-
tes robades, abandonades o tunejades, i també el 
motiu pel qual algunes estacions s’ubiquen damunt 
d'una vorera en detriment del vianants. Acaba la 
seva intervenció demanant al Sr. Narváez que man-
tingui informats periòdicament els grups municipals 
de les innovacions i incidències que es vagin pro-
duint. 

El Sr. Martínez addueix que ja no sap què ha de 
dir perquè l’equip de govern es comprometi a apro-
fundir més en la qualitat d'aquest servei. Afegeix que 
seria una bona solució disposar d'un taller mòbil que 
repari les bicicletes sobre la marxa, atès que el 85% 
del vehicles en circulació no estan en condicions 
òptimes, i el taller existent, amb el nombre de perso-
nes que hi treballen i la quantitat de bicicletes que 
han de reparar diàriament, no pot fer un treball de 
qualitat a fi que la bicicleta estigui perfectament repa-
rada quan es posi al carrer. Precisa, també, que 
l'atenció a l'usuari és força insuficient en determina-
des hores del vespre. Finalment, es refereix a les 
deficiències del sistema, que provoquen col·lapses o 
la caiguda de la xarxa informàtica en reiterades oca-
sions, cosa que repercuteix negativament en la fiabi-
litat d’aquest servei. 

El Sr. Narváez observa que si en la seva interven-
ció s’hagués limitat a parlar només d'aspectes de 
qualitat, els grups de l’oposició li haurien reprovat 
que no hagués aportat dades objectives; i estima que 
la seva compareixença s’ajusta a allò que ha 
sol·licitat l’oposició pel que fa als aspectes quantita-
tius i qualitatius. Convida expressament als senyors 
regidors a visitar les instal·lacions perquè puguin 
apreciar el funcionament del servei, de manera que 
els serveixi per resoldre molts dels dubtes que ara 
tenen. Afegeix que el servei informàtic s’ha millorat 
molt; explica com es fan les reparacions i que hi ha 
la figura d’un provador que verifica que la bicicleta 
està reparada abans de posar-la al carrer. 

Repeteix que discrepa amb la demanda de 
l’oposició que el servei de bicing funcioni les 24 ho-
res; alhora que remarca com a molt positiva la prope-
ra posada en marxa d’un bicing metropolità, així com 
que s'han iniciat converses amb els promotors 
d’aquest nou servei, atesa l’experiència que ha acu-
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mulat la ciutat de Barcelona en aquest àmbit, i infor-
ma que s’està redactant el plec de condicions per a 
l'adjudicació del concurs. 

Finalment, informa que la guàrdia urbana controla 
també els fets delictius i els actes vandàlics contra el 
Bicing. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
3. Resoldre de mutu acord la concessió adminis-

trativa per a la construcció i explotació de l’apar-
cament situat a l’interior de l'illa delimitada pels car-
rers Vèlia, riera d’Horta, Pardo i Ignasi de Ros, 
adjudicat a Aparcaments Sagrera, SA; indemnitzar a 
l'esmentada societat amb la quantitat de 152.294,32 
euros pels treballs realitzats; i, ratificar la cancel·lació 
de les garanties prestades. 

El Sr. Blasi vol aclarir, abans d'expressar el vot del 
seu grup, quin és el motiu pel qual es desisteix de 
l'adjudicació i no es tira endavant el pla general ur-
banístic que afecta el que hauria d'haver estat un 
aparcament; si els aproximadament cent cinquanta-
dos mil euros que es pacten inclouen els interessos 
de demora, i si així fóra, quin és el seu import; i, fi-
nalment, si l'import que s'acorda amb Aparcaments 
Sagrera SA està per sota dels 158.000 euros que 
van demanar. 

El Sr. Narváez precisa que el desistiment de la 
construcció de l'aparcament respon a les demandes 
que, una vegada feta l'adjudicació, l'empresa es veia 
impossibilitada de garantir la construcció amb les 
mateixes garanties constructives i econòmiques es-
pecificades en el plec de condicions. Observa que 
quan es produeix una situació com aquesta hi ha una 
demanda que ha d'obtenir una resposta per part de 
l'Ajuntament que no té perquè coincidir amb el cent 
per cent de la demanda, i en aquest cas s'ha negoci-
at el que consideraven just pagar i que han pactat 
amb l'empresa. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’lCV-EU i A, 
el Sr. Blasi expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 

a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal PSC: 
4. La Comissió de Mobilitat i Seguretat acorda: 

Instar al Departament de Medi Ambient de la Gene-
ralitat de Catalunya a que en un futur, un cop es 
compleixin els marges de contaminació permesa que 
fixa la Unió Europea, autoritzi al Servei Català de 
Trànsit a valorar la possibilitat d'incrementar el límit 
de 80 km/h a les principals vies d'accés a la ciutat de 
Barcelona, en franja horària nocturna i sempre que la 
situació del trànsit i el nivell de contaminació atmos-
fèrica així ho permeti. 

La presidenta de la Comissió proposa tractar con-
juntament les tres proposicions presentades pels 
grups municipals del PSC, CiU i el PP atès que fan 
referència al mateix assumpte. 

La Sra. Escarp inicia els torns d'intervencions. Es 
remet al Pla d'actuació per a la millora de la qualitat 
de l'aire, que conté un seguit de mesures per reduir 
la contaminació atmosfèrica en compliment dels 
acords per al 2010. Concretament, la mesura de 
limitació de la velocitat a 80 km/h responia a tres 
objectius: reducció de la contaminació atmosfèrica, 
disminució de la sinistralitat i millorar i reduir la con-
gestió en els accessos a la ciutat de Barcelona. Con-
sideren, doncs, que després d'un any de funciona-
ment es pot valorar l'efectivitat de la mesura, i s'ha 
pogut comprovar en primera instància una reducció de 
la contaminació equiparable a què vint mil vehicles 
deixessin de circular diàriament, així com una dismi-
nució significativa del soroll. Quant a la millora de la 
seguretat viària, la reducció del nombre d'accidents 
durant el primer semestre és molt important. A més, 
s'ha constatat que la velocitat d'accés a la ciutat és 
més homogènia i evita la congestió en hores punta. 

Per consegüent, no només s'ha demostrat l'efecti-
vitat de la mesura amb aquestes dades, sinó també 
perquè aquesta mesura s'està fent extensiva a altres 
llocs de l'Estat, i convé que la Direcció General de 
Trànsit les reculli. Entén que aquesta mesura no és 
aleatòria, atès que s'ha fet amb una base d'estudis 
solvents, i aprofundir en aquest objectiu és important, 
com ho és també establir la velocitat variable en 
determinats punts. 

La proposta que formulen avui incideix en què, 
una vegada que els indicadors atmosfèrics ho per-
metin, el Departament de Medi Ambient autoritzi al 
Servei Català de Trànsit a valorar l'increment del 
límit de 80 km/h a les principals vies d'accés, sempre 
en horari nocturn i si ho permeten les condicions de 
trànsit i ambientals. Malgrat que hi ha qui es qüestio-
na les mesures ambientals o la mateixa seguretat 
viària, però el seu Grup vol ratificar la validesa de la 
mesura i la seva capacitat d'exportació. 

El Sr. Freixedes llegeix l'enunciat de la proposta 
del seu Grup. Manifesta que mai no han acceptat la 
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correlació entre contaminació i velocitat, i sí que allò 
que genera contaminació és la congestió d'una via, 
així com l'estat del parc mòbil que hi circula. Confir-
men l'existència del problema de la contaminació a 
l'àrea metropolitana de Barcelona, però creuen que 
no és la manera d'enfocar-ho. Certament, s'ha pro-
duït una millora ambiental, però tal i com expressen 
els mateixos informes del govern municipal, ha estat 
arran de la disminució dels vehicles que circulen a 
causa de la crisi econòmica. Adverteix que les corre-
lacions causa-efecte no són sempre d'una claredat 
diàfana i, en aquest cas, entén que s'ha produït una 
coincidència, però sense una correlació clara.  

Així doncs, demanen retornar a les mesures d'a-
bans de la imposició d'aquesta limitació de velocitat, i 
que es faci com en moltes ciutats europees on, per 
regular els fluxos i gestionar les congestions de 
trànsit, fan servir sistemes d'adaptació de la velocitat 
a la congestió d'una via determinada; i que es deslli-
gui dels factors ambientals, que creuen que s'han 
d'acarar d'una altra manera. 

El Sr. Villagrasa llegeix la proposició que ha pre-
sentat el Grup municipal del PP i manifesta que, des 
del primer moment, el seu grup ha apostat per la 
limitació de velocitat a l'alça, arribant fins i tot als 100 
km/h, una velocitat adequada i permesa en aquestes 
vies. Creu que imposant la limitació màxima a 80 
km/h es comet l'error de basar-se únicament en crite-
ris ambientals, obviant pràcticament els criteris de 
mobilitat, tot i que considera que ha estat una decisió 
forçada pels socis de govern d'ICV-EU i A, que prac-
tica una mena de progressisme involutiu que deixa 
de banda els avenços tècnics en matèria d'automo-
ció. Tanmateix, està convençut que el mateix Grup 
municipal Socialista sap que aquesta mesura és un 
despropòsit; i tot i que la proposició que presenta és 
molt poc compromesa, s'hi pot llegir entre línies que 
qüestionen la mesura, cosa que considera positiva. 

Observa que des que va entrar en vigor aquesta 
prohibició, en sis mesos, la recaptació en multes ha 
ascendit a 2.218.000 euros, superant la recaptació 
total del 2007, que va ser de 1.400.000 euros, xifres 
que posen de manifest el negoci que significa per a 
les arques de la Generalitat. 

Insisteix que cal apostar en positiu per la mobilitat 
amb bons accessos a la ciutat, amb la millora i l'in-
crement de carrils VAO –vehicles d'alta ocupació–, i 
una millor connectivitat de la xarxa de transport pú-
blic, amb tot plegat es pot dissuadir d'agafar el vehi-
cle privat per accedir a Barcelona. Aquesta és una 
manera positiva de proposar alternatives, contrària-
ment a una política sancionadora que sembla que és 
la que impera. 

Acaba la seva intervenció posant de manifest que 
van demanar dades sobre l'aplicació de la mesura a 
la Comissió de Sostenibilitat, Serveis urbans i Medi 
ambient, i la Sra. Mayol els va dir que no disposaria 

d'aquesta informació fins d'aquí uns mesos; tanma-
teix, li sembla sorprenent que, per contra, sí que hi 
hagi informes externs, com el de la Universitat Poli-
tècnica. 

Tot seguit, avança que votaran favorablement la 
proposició del Grup municipal de CiU, i s'abstindran, 
en principi, amb la del Grup Socialista perquè, com ja 
ha dit més amunt, sembla que posen en qüestió, 
tímidament, la mesura de la limitació de la velocitat. 

El Sr. Martínez creu que tots els mecanismes són 
bons per reduir la contaminació, els accidents i la 
congestió; i afegeix, però, que el que és absoluta-
ment irrefutable és que, a més velocitat del conjunt 
de vehicles que circulen, més contaminació; i els 
emplaça, si ho posen dubte, a posar-se en contacte 
amb el Departament de física aplicada de la UPC, on 
els ho confirmaran en base a comprovacions científi-
ques. 

Manifesta que hi ha tres elements concrets a con-
siderar quan s'han de prendre mesures d'aquesta 
mena, els mediambientals, els de congestió i els de 
seguretat. Accepta que es plantegin dubtes quant als 
resultats ambientals atès que no s'han comprovat 
fefaentment, però no hi ha dubte que la mesura és 
positiva pel que fa a la congestió i a la reducció de 
l'accidentalitat, tal i com s'ha pogut comprovar a les 
rondes de Barcelona, on la limitació a 80km/h va 
comportar un augment de la velocitat mitjana i una 
reducció dràstica dels accidents. 

Igualment, en les hores que no són considerades 
punta, quan no hi ha gran presència de vehicles en 
les entrades i sortides de la ciutat, caldria contemplar 
també aquests elements que ha esmentat; i, en 
aquests casos, els resultats ambientals encara són 
més dubtosos atès que els vehicles es poden quanti-
ficar per unitats, i no tots en conjunt com a les hores 
de més circulació, i el nivell de contaminants depèn 
del rendiment de cada vehicle i de les seves caracte-
rístiques tècniques. Quant als altres dos elements, 
durant aquestes hores tampoc no són significatius, 
atès que no hi ha congestió i l'accidentalitat ja es 
redueix per aquest motiu, de manera que aquesta 
reflexió porta a demanar que la revisió de la limitació 
velocitat variable sigui a l'alça en aquestes franges 
horàries. 

Atesa aquesta argumentació, el seu Grup votarà 
favorablement la proposició del Grup municipal Soci-
alista, i en contra de les altres dues pel fet que ne-
guen la bondat de les mesures més enllà dels aspec-
tes mediambientals. 

El Sr. Mestre addueix que les proposicions dels 
grups municipals de CiU i del PP tenen la voluntat de 
confondre i enganyar l'opinió pública atesos molts 
dels arguments i dades que utilitzen. D'entrada, bar-
regen el que és una mesura ambiental amb el que és 
la regulació del trànsit, aquest darrer concepte inclòs 
en un pla de setanta-tres mesures per a la millora de 
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la qualitat de l'aire a l'àrea metropolitana. En segon 
lloc, precisa que aquesta mesura no és un caprici del 
govern de la Generalitat, ni el fruit de cap radicalisme 
ecològic, sinó que és l'aplicació d'una directiva apro-
vada per la Comissió Europea el 1996 –gens sospi-
tosa de radicalisme ecologista–, i ratificada pel Par-
lament Europeu posteriorment, que fixa uns objectius 
que han d'estar assolits el gener de 2010 i que, en 
cas contrari, la Unió Europea tindrà la potestat de 
sancionar els països que no els compleixin. Aquests 
objectius fixen que, per garantir la qualitat de l'aire, hi 
ha d'haver un màxim de 40 micrograms d'òxids de 
nitrogen i un màxim de 40 micrograms de partícules 
en suspensió menors a 10 micres de diàmetre; i, ara 
com ara, a la zona 1 –Barcelonès, Vallès occidental i 
Baix Llobregat– que és on s'aplica la mesura, les 
xifres oscil·len entre cinquanta i seixanta micrograms 
dels contaminants esmentats. Destaca que, en 
aquesta zona 1, tots els estudis posen de manifest 
que els partícules menors de 10 micres que produeix 
el transport terrestre signifiquen el 52% del total, i els 
òxids de nitrogen causats pel transport suposen el 
40% del total de l'àrea metropolitana, mentre que els 
de la indústria se situen en el 31%. Remarca, doncs, 
que aquestes són les dades objectives que cal tenir 
en compte i, és per això que el govern de la Genera-
litat va aprovar un pla de setanta-tres mesures, entre 
les quals aquesta mesura que afecta el transport 
terrestre. 

Posa en relleu que els estudis encarregats per 
l'Administració tenen una fiabilitat inqüestionable, i 
les primeres evidències de l'aplicació de la limitació 
de velocitat demostren que ha estat positiva. S'han 
fet anàlisi comparatives de les emissions de diòxid 
de nitrogen i de partícules inferiors a 10 micres en un 
estudi, per encàrrec del Departament de Medi Ambi-
ent i realitzat per la càtedra d'Enginyeria Ambiental 
de la UPC, que posen de manifest que, entre el pri-
mer semestre de 2007 i el primer del 2008, quan ja 
s'havia aplicat la mesura, les reduccions de diòxid de 
nitrogen han estat entre un 3,5 i 4%, i la reducció de 
partícules del 3,5% en els corredors viaris; mentre 
que les àrees pròximes a aquests corredors les re-
duccions s'han situat entre un 7 i un 11%. 

Així doncs, malgrat que insisteixin que la mesura 
no ha produït cap efecte, considera que no podran 
aportar cap dada ni estudi que ho demostri. A banda 
d'això, vol destacar que s'han produït tres resultats 
complementaris amb aquesta mesura que són la 
disminució del 3,7% anual d'emissions de CO2, han 
disminuït els accidents de trànsit pràcticament del 
50%, i s'ha reduït la congestió de trànsit, que el Ser-
vei Català de Trànsit valora en un 5%, sense que 
s'hagi produït una disminució substancial del nom-
bres de vehicles. 

Per acabar amb l'exposició dels resultats obtinguts 
amb la mesura, manifesta que la Unió Europea va 

valorar entre les nous mesures més eficaces la limi-
tació de la velocitat màxima a 80 km/h. Ara, en un 
termini d'onze mesos, caldrà arribar als llindars de 
contaminació fixats per la directiva europea, d'obliga-
tori compliment, i encara hi ha molt de camí per recór-
rer; cal, per tant, insistir en les mateixes polítiques per 
controlar els vehicles, que són els principals emissors. 

Seguidament, rebat taxativament l'afirmació del 
Sr. Freixedes de què no ha estat verificada la corre-
lació entre velocitat i contaminació, i ho argumenta 
amb les dades emeses per l'Agència Europea de 
Medi Ambient que ho han demostrat científicament. 

En conseqüència, manifesta que després d'analit-
zar el primer semestre d'aplicació de la mesura s'han 
obtingut uns resultats contrastats, que ratifiquen els 
d'altres ciutats on s'ha aplicat, i que van en la línia 
del que marca la Unió Europea per al compliment de 
la directiva. 

La Sra. Escarp avança que el posicionament de 
Grup municipal Socialista serà contrari a les proposi-
cions dels grups municipals de CiU i del PP. Segui-
dament, vol precisar que, en cap cas, no estan en 
contra de la mesura, ni pel seu vessant mediambien-
tal, ni pel de seguretat viària, ni tampoc pels aspec-
tes de congestió. I precisament perquè estan con-
vençuts que és una mesura positiva, entenen que es 
pot demanar la valoració de la possibilitat de flexibi-
litzar-la, sempre que es compleixin els objectius de la 
directiva europea en termes mediambientals. I, això, 
és exactament el contingut de la seva proposició.  

Considera que oposar progrés i cura del medi am-
bient, és un binomi àmpliament superat; i dir que s'ha 
rebaixat la contaminació perquè s'ha reduït lleuge-
rament la mobilitat, com ha argumentat el Sr. Freixe-
des, és força agosarat atès que no s'ha demostrat.  

El Sr. Freixedes al·lega, d'entrada, que han dema-
nat els estudis a què aquí s'ha fet referència en di-
verses ocasions a la Generalitat i al Parlament de 
Catalunya, i a dia d'avui encara els esperen. Tot 
seguit, reitera l'opinió que aquesta davallada dels 
indicadors de contaminació atmosfèrica no és tant 
per la limitació de velocitat, com per la disminució de 
la mobilitat en vehicle privat a l'àrea metropolitana. 
Insisteix que és en l'àmbit de les mesures de gestió 
del trànsit per on cal anar. Cal gestionar els fluxos de 
vehicles en els accessos de la ciutat, i aplicar la ve-
locitat adequada en cada cas; insisteix que el que és 
absurd és que en vies descongestionades s'apliqui 
aquesta limitació de 80 km/h. I per aquest motiu de-
manen que s'adeqüi la velocitat màxima a la capaci-
tat de la via en cada moment. 

El Sr. Villagrasa replica que no pot permetre que 
se'ls titlli de mentiders i de tenir la voluntat de con-
fondre l'opinió pública, com ha dit el Sr. Mestre. Li 
demana, doncs, que reconsideri les seves paraules, i 
que argumenti que no està d'acord amb les seves 
afirmacions, perquè, altrament, ells també els poden 
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acusar del mateix atès que, ahir mateix, la Sr. Mayol 
els va dir que no disposava de dades per respon-
dre'ls i, a canvi, avui les han ofert a bastament. 

Seguidament, posa de manifest que amb la flexibi-
litat a la baixa de la velocitat fins a 40 km/h, possi-
blement es comet una il·legalitat ja que el Reglament 
de la circulació estableix com a velocitat màxima a la 
baixa en autopistes i autovies els 60 km/h. Dit això, i 
atès que els vehicles que actualment surten al mer-
cat cada vegada són menys contaminants, conside-
ren que la velocitat variable a l'alça i a la baixa és el 
sistema més efectiu. 

Per acabar, conclou que fan un vot d'abstenció a 
la proposició del Grup municipal del PSC perquè 
significa una reacció al debat públic generat per 
aquesta mesura, malgrat que no assumeixin cap 
compromís. 

El Sr. Martínez insisteix que els càlculs de consum 
i de contaminació són exponencials a mesura que 
s'augmenta la velocitat; que els marges entre 78 
km/h i 95 km/h no són suficientment fiables com per 
garantir que aquesta variació de velocitat sigui més o 
menys contaminant en funció de la potència del ve-
hicle, i creu que caldrà repetir aquest debat en el 
moment en què el parc de vehicles híbrids i elèctrics 
sigui significatiu. 

El Sr. Mestre replica al Sr. Freixedes que l'any 
1996, quan CiU governava a la Generalitat, la Unió 
Europea va aprovar la directiva a què s'ha referit, i 
llavors no van posicionar-se en cap sentit, no van fer 
res; i, ara, dels catorze anys que hi havia com a ter-
mini per assolir els seus mandats, només els n'han 
deixat dos i mig per complir els nivells que fixa. 

Igualment, precisa al Sr. Villagrasa que la presi-
denta de la Comissió de Sostenibilitat, Serveis ur-
bans i Medi ambient li va dir en la sessió d'ahir que 
no disposava de dades pròpies d'aquest Ajuntament 
i de l'Agència de Salut en relació a la mesura; i afe-
geix que ell ha deixat molt clar que les dades que ha 
donat pertanyen a un estudi encarregat pel Depar-
tament de Medi Ambient. 

Tanca la seva intervenció emplaçant als grups de 
CiU i del PP a què aportin les seves alternatives per 
assolir els límits marcats per la directiva europea en 
onze mesos i mig. 

Finalment expressa el vot contrari a les proposici-
ons dels grups municipals de CiU i del PP, i contrari, 
també, a la proposició del Grup municipal del PSC 
perquè no la consideren necessària. 

La Sra. Escarp expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Freixedes expressa el vot contrari de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa l'abstenció del PP i el Sr. Martí-
nez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

Del Grup Municipal CIU: 
5. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 

Instar el govern de la Generalitat a: 1. Flexibilitzar a 

l'alça la prohibició de circular a més de 80 Km/h en 
aquelles franges horàries o dies de la setmana que 
no hi ha congestió de trànsit a l'entorn metropolità de 
Barcelona, recuperant així els límits de velocitat exis-
tents a 31 de desembre de 2007, abans d'entrar en 
vigor el Decret 226/06. 2. Anul·lar l'entrada en vigor 
de la flexibilitat a la baixa de la velocitat fins a 40 
Km/h. 

La Sra. Escarp expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
6. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 

Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya a 
revisar a l'alça les restriccions a 80 Km/h en els ac-
cessos a la ciutat de Barcelona. 

La Sra. Escarp expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
7. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 

Instar al districte de Ciutat Vella a iniciar un procés, 
amb les associacions veïnals, establiments comerci-
als i residents de la zona, per tal de propiciar un pac-
te ciutadà per la convivència a la rambla del Raval. 

El Sr. Martínez presenta la proposició i apunta que 
la consolidació de la rambla del Raval s'ha consolidat 
com un àmbit de centralitat al districte de Ciutat Ve-
lla. En aquest espai conviuen comerços, orientats 
majoritàriament a la restauració i la concurrència 
pública; veïns, nouvinguts i de sempre; activitats 
hoteleres; espai de trobada de joves durant la nit; i 
un espai central on s'expressa la ciutadania amb un 
conjunt d'activitats socials i culturals. Tot plegat, ha 
comportat que en alguns moments no es pugui ga-
rantir eficientment el descans dels veïns, les activi-
tats, la lliure circulació dels vianants, o l'ocupació 
legal de l'espai públic. Certament, des del mateix 
districte i des de l'Ajuntament s'han esmerçat esfor-
ços dirigits al control de l'espai públic, l'establiment 
de canals de diàleg o intents d'acotar determinades 
activitats. Tanmateix, el grup municipal d'ERC consi-
dera que en el moment actual, en què no hi ha una 
conflictivitat evident, es pot plantejar un nou element 
d'organització ciutadana basat en el diàleg amb tots 
els interlocutors possibles, qualsevol qui tingui una 
cosa per dir, a fi d'aportar tots els elements que per-
metin arribar a un pacte per a un ús cívic dels espais 
públics. 

El Sr. Forn demana posposar la seva intervenció a 
la del govern municipal. 

El Sr. Villagrasa avança que votaran favorablement 
la proposició literal. Tanmateix, recorda que durant el 
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mandat anterior van formular la proposició al districte 
de Ciutat Vella, que va rebre el vot contrari del govern, 
de limitar l'horari de les actuacions a la rambla del 
Raval a les deu de la nit, atès que per la seva ubicació 
aquest espai actua com a caixa de ressonància que 
ultrapassa l'àmbit circumscrit a la rambla i, això, supo-
sava el principal escull a l'hora de conciliar les activi-
tats ciutadanes amb el descans del veïnat. 

Discrepa amb el Sr. Martínez que els joves que 
s'hi troben a la nit siguin uns interlocutors vàlids, atès 
que són els causants d'uns dels problemes greus 
d'aquesta rambla atès que s'hi reuneixen a fer-hi 
"botellón"; juntament amb la presència de venedors 
de llaunes i la prostitució. A tot plegat, cal afegir que 
l'activitat comercial de la rambla del Raval no està 
prou diversificada i atrau un públic molt determinat. 

El Sr. Mestre avança el vot favorable del Grup 
municipal ICV- EU i A a la proposició. 

La Sra. Escarp expressa també el vot favorable 
del Grup Socialista perquè creu que qualsevol pro-
cés que porti a una convivència millor a l'espai públic 
és positiu. 

Vol remarcar, però, que el districte de Ciutat Vella 
treballa des de fa temps, en tots els seus barris, amb 
entitats i associacions per establir processos de me-
diació, de convivència i de millora de l'espai públic. 
Actualment es duen a terme accions individualitza-
des a la rambla del Raval, i coincideix amb el Sr. 
Martínez que és un bon moment, atès que la rambla 
del Raval s'està convertint en un espai de centralitat 
al barri, per arribar a una dinàmica més integral, par-
ticipada i estratègica de les accions que s'hi puguin 
fer, alhora que considera que aquesta mena d'inicia-
tives s'han de liderar des del territori. 

Observa que actualment a la rambla del Raval hi 
ha vint-i-cinc establiments de restauració, dels quals 
divuit tenen llicència per instal·lar vetlladors, i que 
aquesta zona s'inclou en la campanya d'estiu per a la 
minoració del soroll de l'oci nocturn. Recorda, també, 
que la guàrdia urbana manté un servei diari i especí-
fic en horari nocturn durant tot l'any en aquest via. 

El Sr. Forn es mostra sorprès pel vot favorable del 
govern a aquesta iniciativa atès que insta una regido-
ra de l'equip de govern municipal a establir un pacte 
ciutadà per a la convivència al Raval, quan han ne-
gat en moltes ocasions que hi hagi problemes de 
convivència. Igualment, pregunta si és que no hi ha 
diàleg entre l'Ajuntament i els grups socials de la 
zona –comerciants, residents, associacions veïnals–, 
i s'hi han de posar arran d'aquesta proposició. 

En conseqüència, considera aquest vot favorable 
del Grup Socialista com el reconeixement explícit de 
la seva inoperància; i afegeix que el seu grup s'hi 
suma, però reitera que no entén l'adhesió del govern 
municipal. 

El Sr. Martínez puntualitza que parteix de la base 
que l'Ajuntament ja té canals de diàleg, encertats o 

no, amb els interlocutors de la rambla del Raval, així 
com que també ha desenvolupat algunes mesures 
en aquesta línia. Manifesta que la seva iniciativa 
incideix en la relació multilateral entre tots els interlo-
cutors, els espontanis i els organitzats; i remarca que 
la importància de comptar-hi també els joves és per 
obtenir un altre punt de vista del del veí a fi que pu-
guin establir un diàleg i trobar solucions concretes. 
Òbviament, hi ha mesures unilaterals, de l'adminis-
tració, que han d'existir i quedar molt clares, però la 
voluntat de la iniciativa que avui proposen és asseu-
re a la taula totes les parts implicades a fi d'arribar a 
un pacte beneficiós per a tothom. 

Finalment, agraeix els vots favorables de tots els 
grups municipals, tot i que entén que en aquesta 
situació cal cedir tot el protagonisme a la ciutadania. 

El Sr. Villagrasa recalca que el seu Grup vota fa-
vorablement l'enunciat literal de la proposició, però 
afegeix que té molt clar qui són els representants 
veïnals i els interlocutors del petit comerç, però des-
coneix qui pot ser l'interlocutor dels joves que ocu-
pen aquest espai durant la nit. Insisteix que aquesta 
situació porta afegida la presència de venedors de 
llaunes i soroll; a banda de ser un nou punt on s'e-
xerceix la prostitució. Reitera que falta diversificació 
de les activitats comercials, atès que el pràcticament 
tot són kebabs i locutoris, i això provoca un autèntic 
risc de convertir la zona en un gueto, i els veïns en 
són conscients i ho expliciten. 

Admet que en aquesta situació els grups polítics 
s'han de mantenir com a observadors, però asseguts 
tots a la taula dels interlocutors, perquè tenen dret a 
obtenir la informació de primera mà. 

La Sra. Escarp observa que aprofundir en meca-
nismes de participació ciutadana no vol dir en cap 
moment negar l'exercici de l'autoritat, i insisteix que 
s'estan duent a terme actuacions a la rambla del 
Raval des de molts enfocaments, i ara estan d'acord 
que cal unificar les actuacions individualitzades en 
una estratègia comuna, que és en el sentit que inter-
preta la proposició del grup municipal d'ERC. 

Precisa que en cap moment ha dit que els grups 
polítics hagin d'actuar d'interlocutors, sinó que és 
positiu que aquestes actuacions es liderin des del 
territori, i que en el marc del Consell Plenari del dis-
tricte de Ciutat Vella també cal establir el mateix 
debat. 

La Sra. Escarp expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
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Del Grup Municipal CIU: 
8. Que l'Ajuntament de Barcelona insti al Consell 

d'Administració de l'Autoritat del Transport Metropoli-
tà a que l'estació prevista de la Línia 9 Muntanya 
passi a denominar-se Salut-Parc Güell. 

La Sra. Vila presenta el prec del grup municipal de 
CiU, que formulen recollint la voluntat dels veïns del 
barri de la Salut, iniciativa que ja va ser presentada 
al Consell del districte de Gràcia i aprovada per una-
nimitat. 

La Sra. Escarp manifesta que en compliment de 
l'acord pres al Consell del districte, que és Ajunta-
ment de Barcelona, es va trametre a l'Autoritat del 
Transport Metropolità aquesta demanda. 

Així doncs, avui només poden reiterar aquesta 
sol·licitud de canvi de nom de l'estació de la línia 9, 
però insisteix que l'Ajuntament ja l'ha formulat a la 
Comissió Nomenclàtor de l'ATM. 

La Sra. Vila es felicita perquè tothom tingui les co-
ses tan clares i que s'impulsi una iniciativa veïnal. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
9. S'informi del nombre d'hores extres realitzades 

per la Guàrdia Urbana i el Cos de Bombers de Bar-
celona l'any 2008, desglossades per conceptes, i 
indicant el cost econòmic d'aquestes hores. 

La presidenta de la Comissió proposa tractar con-
juntament el prec del Grup Municipal Popular i la 
pregunta del Grup municipal de CiU atès que es 
refereixen a un mateix assumpte. 

En primer lloc, el Sr. Villagrasa substancia el prec. 
Tot seguit, el Sr. Forn presenta la pregunta sobre 

el nombre d'hores extraordinàries de la Guàrdia Ur-
bana durant el 2008. 

La Sra. Escarp respon que els serveis extraordina-
ris de la Guàrdia Urbana durant el 2008 sumen 
474.815 hores, amb un cost econòmic de 7.531.600 
euros que, desglossats per conceptes, corresponen 
a les prolongacions de jornada, amb un total de 
17.991 hores i un cost de 258.170 euros; i l'assistèn-
cia a judicis, que fa un total de 217.563 hores. Tot 
plegat suma un total de 8.007.334 euros. Aquí s'hi 
incorporen també altres conceptes retribuïts per so-
bre de la jornada habitual com són la unitat de pro-
tecció amb 28.340 hores, amb un cost de 425.000, i 
els processos de selecció i monitoratge, que són 640 
hores i un cost de 58.900 euros. Precisa que aques-
tes darreres xifres estan incloses en els 7.531.600 
euros que ha esmentat al principi. 

Quant als bombers, les dades de l'any 2008 es 
desglossen de la manera següent: 194 guàrdies 
extraordinàries de vint-i-quatre hores, que sumen 
66.813 euros; i 1.688 hores en concepte de prolon-
gacions de jornada, 24.222 euros. 

El Sr. Villagrasa pregunta si aquests costos inclo-
uen les depeses de seguretat social, a la qual cosa 
respon afirmativament la regidora. Observa que el 

nombre d'hores extraordinàries de la Guàrdia Urbana 
és superior al del 2007, malgrat que ha augmentat el 
nombre d'efectius, i pregunta si és per un problema 
de gestió o de modificació de l'estructura interna. 

La Sra. Escarp precisa que la xifra inclou la plani-
ficació de serveis extraordinaris en un any, a més de 
la incorporació de nous agents dedicats bàsicament 
a territori i a policia de proximitat, i remaca que hi ha 
28.340 hores que corresponen a la brigada de pro-
tecció. Així doncs, el nombre d'hores extraordinàries 
es manté força estable. 

Vol afegir, com a dades de referència, que la des-
pesa de personal del capítol I de la guàrdia urbana 
és de 125.987.000 euros; i el mateix concepte en el 
cas de bombers és de 36.970.000 euros. 

El Sr. Forn vol deixar constància de l'augment 
d'enguany en quaranta mil hores extraordinàries. 
Considera que es tracta d'una dada gens menyspre-
able, que lluny d'aportar estabilitat, significa un aug-
ment diari de 1.300 hores. Entén que això passa per 
l'abandonament de les polítiques de recursos hu-
mans a la Guàrdia Urbana, per l'entestament d'a-
quest govern a negar-se a augmentar la plantilla; 
relacionat amb la manca de mossos d'esquadra a la 
ciutat. 

Conclou, doncs, que es tracta d'un problema d'ine-
ficiència greu per part del govern municipal per ga-
rantir la seguretat de la ciutadania. 

Addueix que en altres ocasions han apel·lat als 
imprevistos per justificar el nombre d'hores extraor-
dinàries; i demana quina explicació tenen preparada 
per justificar les d'enguany. Per la seva banda, opina 
que només n'hi ha una, d'explicació: la manca d'efec-
tius, ja no tan sols per als serveis extraordinaris, sinó 
també per als ordinaris. El problema rau en què es 
presten serveis ordinaris amb hores extraordinàries, i 
això és el que volen denunciar una vegada més. 

El Sr. Villagrasa discrepa també amb l'afirmació 
d'estabilitat del nombre d'hores extraordinàries, i 
remarca que enguany s'han fet quaranta mil hores 
més que l'any passat. Observa, també, que una da-
da que no s'ha expressat en les memòries dels dar-
rers dos anys, és l'absentisme laboral de la Guàrdia 
urbana, que normalment triplica el de mossos d'es-
quadra, i entén que es deu a un desgastament físic i 
psíquic dels agents, i creu, per tant, que hi ha un 
problema de gestió. 

Aquesta situació comporta que el model de policia 
de proximitat, que el seu grup ha defensat en moltes 
ocasions, no sigui viable sense efectius, i adverteix 
que voler-lo implantar a base d'hores extraordinàries 
no és una bona solució. 

La Sra. Escarp objecta que es tracti d'un problema 
de gestió; i creu que en el fons de la qüestió hi ha 
que el Grup municipal del PP s'ha quedat sense 
arguments, atès que al principi del mandat tots els 
grups van pactar l'increment d'agents de la guàrdia 
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urbana per a Barcelona per al període 2007-2011, 
que fins a dia d'avui s'ha complert escrupolosament. 
Manifesta que també estan disposats a complir tots 
aquells acords que s'han pres en aquesta comissió i 
en el Plenari a fi de garantir la convivència a la ciutat 
en esdeveniments extraordinaris.  

Per acabar, recorda que sis districtes ja compten 
amb policia de proximitat, de manera que els nous 
efectius ja estan al carrer. 

El Sr. Forn vol afegir que el govern municipal no 
escolta les demandes, perquè, si ho fes, no s'hauria 
arribat a aquesta situació; s'arrossega un dèficit de fa 
molts anys i, això, no s'arregla d'un dia per l'altre 
amb noves promocions d'agents. De manera que, 
totes les vegades que calgui, continuaran denunciat 
que hi ha una mala gestió. 

Es dóna per tractat. 
10. S'informi si es va realitzar alguna actuació des 

de l'Ajuntament de Barcelona, el Cos de Mossos 
d'Esquadra i la Guàrdia Urbana davant de la Federa-
ció Catalana de Futbol per impedir la celebració del 
partit entre el Bada-Bing i el Rosario Central; com va 
funcionar la coordinació entre Mossos d'Esquadra i 
Guàrdia Urbana per garantir la seguretat d'aquest 
partit. Es recomani des de l'àmbit de seguretat ciuta-
dana de l'Ajuntament de Barcelona que es prengui 
mesures d'exclusió d'aquells equips que practiquen 
la violéncia i que si s'escau, es revisin els plecs de 
condicions administratives que regulen les concessi-
ons administratives de les instal·lacions esportives 
municipals per evitar que equips com el Bada-Bing 
puguin jugar-hi. 

El Sr. Villagrasa formula el prec referit als fets que 
es van produir en un partit de futbol de tercera regio-
nal entre els equips Bada-Bing i Rosario Central i 
que, lamentablement, no són un cas aïllat. Vol ex-
pressar el rebuig cap a aquestes actituds, i creu que 
s'ha d'actuar amb contundència amb aquelles perso-
nes que utilitzen els estaments federatius del món de 
l'esport per practicar la violència. 

Afegeix que fóra convenient recomanar a la Fede-
ració catalana de futbol que inhabiliti els implicats en 
aquesta mena de fets per fer esport federat durant 
uns quants anys i que, fins i tot, se'ls prohibeixi l'en-
trada a partits oficials, de qualsevol esport, en ins-
tal·lacions municipals.  

La Sra. Escarp comparteix l'opinió que aquests 
fets són absolutament lamentables i que no repre-
senten en absolut el que ha de ser la pràctica espor-
tiva. Recorda que aquest assumpte es va tractar 
àmpliament en la darrera sessió de Comissió de 
Cultura, Educació i Benestar, i l'equip de govern es 
va sumar a la proposició d'ERC de condemna dels 
incidents violents que van ocórrer en aquest partit. 
En la mateixa sessió hi va haver una compareixença, 
sol·licitada pel Grup municipal de CiU, sobre l'actua-
ció que s'hi va dur a terme.  

Vol remarcar, tanmateix, que es tracta d'un fet aï-
llat; que el president del Rosario Central va notificar 
el risc del partit el 22 de desembre a la Federació 
catalana de Futbol, tal i com estableix la llei de l'es-
port, i que es va produir un error en remetre aquesta 
notificació als mossos d'esquadra i la policia general, 
els quals no en van tenir coneixement. En aquella 
sessió també es va explicar que en el moment en 
què la Sala Conjunta rep l'avís dels incidents, la 
Guàrdia urbana es presenta al lloc dels fets, esta-
bleix les mesures adients i, a partir d'aquí, es confe-
geix la minuta, que es va detallar en l'esmentada 
compareixença. 

Està d'acord amb l'exclusió d'aquests equips i in-
forma que, aquesta mateixa setmana, s'ha fet una 
reunió amb els equips de tercera regional que juguen 
al camp del carrer Menorca 1, un representant de la 
Federació, un de l'Ajuntament i representants dels 
partits polítics, en què es va acordar crear una co-
missió de treball perquè no es reprodueixin fets com 
els que van succeir. L'Ajuntament treballa en matèria 
de prevenció a través dels programes "Valors i es-
port", el projecte "Grada jove" i les campanyes "Bar-
celona joc net" a les escoles. Afegeix que, una vega-
da més, l'Ajuntament s'ha presentat com a acusació 
particular seguint el protocol que té establert. 

El Sr. Villagrasa agraeix la informació i pregunta si 
el Bada-Bing continuarà jugant al camp de Sant Mar-
tí, de titularitat municipal, atès que mentre no se l'ex-
clogui oficialment de la competició té dret a continu-
ar-ho fent.  

Finalment, opina que seria molt positiu que aquest 
ajuntament recomanés a la Federació Catalana de 
Futbol que inhabilités els implicats a practicar esport 
federat, i instar els organismes competents a prohibir 
la seva entrada a qualsevol activitat esportiva oficial. 

El Sr. Narváez demana intervenir com a respon-
sable del districte de Sant Martí per informar que, 
juntament amb l'Àrea d'Esports, estan tramitant que 
s'impedeixi a aquest equip jugar en cap camp del 
districte i, fins i tot, que no hi puguin entrenar. 

La Sra. Escarp afegeix la possibilitat que l'Ajunta-
ment, com a acusació particular, demani la inhabili-
tació per via judicial. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
11. Quantes hores extraordinàries ha realitzat la 

plantilla de la Guàrdia Urbana de Barcelona a l'any 
2008 i quin ha estat el seu cost? 

Es dóna per tractada juntament amb el punt 9. 
Del Grup Municipal ERC: 
12. Com valora l'equip de govern l'ampliació del Bi-

cing a l'àrea metropolitana, considerant el canvi tant 
de l'empresa gestora com del sistema informàtic? 
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Es dóna per tractada en el punt 2 de l'ordre del 
dia. 

13. Quin és el calendari d'execució del carril bus 
del carrer Aragó? 

El Sr. Martínez formula la pregunta, i pregunta si 
aquest carril també admetrà la circulació de taxis, i 
quines línies d'autobús es traslladarien al carrer d'A-
ragó. 

El Sr. Narváez informa que actualment hi ha un 
carril bus en aquest carrer, des la Meridiana fins a la 
Diagonal, i que és per a l'ús de taxis i autocars atès 
que pel carrer d'Aragó no passa cap línia d'autobús 
urbà. La demanda d'ampliació del carril bus va ser 
formulada per l'Institut Metropolità del Taxi, que ac-
tualment està en fase d'estudi. Manifesta que en 
l'entorn del carrer Aragó s'estan duent a terme un 
seguit d'obres d'infraestructura importants que afec-
ten la circulació de les zones properes a aquesta via 
i, per tant, són factors a tenir en compte per procedir 
a l'ampliació del carril bus. Informa, doncs, que, de 
moment, no hi ha una data però sí un compromís 
d'estudiar aquest assumpte en el seu conjunt. 

El Sr. Martínez vol afegir que la decisió d'ampliar 
aquest carril i fer-hi passar algunes línies d'autobús 
que actualment passen pel carrer Mallorca s'hauria 
d'haver pres abans, i no pas ara quan les obres del 
carrer Mallorca ho fan urgent. 

Els demanen, per tant, que actuïn amb concreció i 
que no avancin notícies a la ciutadania que, en reali-
tat, no són més que un projecte. 

El Sr. Narváez puntualitza que s'està treballant 
amb la hipòtesi que els autobusos urbans puguin 
continuar fent servir el carrer Mallorca, independent-
ment de l'afectació que causin les obres. No vol ne-
gar, però, que hi ha incògnites que cal resoldre 

abans de prendre una decisió sobre aquest assump-
te. 

Observa que no sempre s'ha de donar per fet i de-
finitiu allò que es publica en un mitjà de comunicació, 
que la notícia que van donar des d'aquest Ajunta-
ment va ser que es tractava d'un projecte. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal PP: 
14. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició següent, aprovada en la sessió de 23 
d'octubre de 2008: "La Comissió de Seguretat i Mobi-
litat acorda: Instar al govern municipal a: 1. Revisar 
els paràmetres constructiu del carril bici del carrer 
Urgell i si s'escau, suspendre provisionalment el tram 
comprès entre els carrers Mallorca i València. 2. 
Garantir la suficiència de zones de càrrega i descàr-
rega. 3. Garantir l'accessibilitat i proximitat dels con-
tenidors d'escombraries, sense haver de creuar car-
rils bici per accedir-hi. 4. Obrir un període d'avaluació 
amb els agents socials implicats. 5. Vetllar per l'ho-
mogeneïtat de la senyalització horitzontal". 

El Sr. Villagrasa formula el requeriment, i el Sr. 
Narváez es compromet a fer-li arribar la resposta per 
escrit. 

Es dóna per tractada. 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dotze hores i quaranta 
minuts.
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Comissió d’Hisenda i Pressupostos 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 22 de gener de 
2009 i aprovada el dia 19 de febrer de 2009 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 22 de gener de 2009, s’hi reuneix la Co-
missió d’Hisenda i Pressupostos, sota la presidència 
de l’Im. Sr. Jordi W. Carnes i Ayats. Hi assisteixen 
les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Emma Balseiro i Car-
reiras, Carmen Andrés i Añón, Gemma Mumbrú i 
Moliné, Montse Ballarín i Espuña, Antoni Vives i To-
màs, Sònia Recasens i Alsina, Eduard Freixedes i 
Plans, Francina Vila i Valls, Javier Mulleras Vinzia, 
Joaquim Mestre i Garrido, i Xavier Florensa i Can-
tons, assistits per la lletrada adscrita a la secretaria 
general de la Corporació, Sra Míriam Cabruja i Es-
cobedo, que certifica. 

També hi són presents: la Sra Pilar Solans i Hu-
guet, el Sr. Antonio Muñoz i Juncosa i el Sr.Josep M. 
Rius i Medina. 

Excusen la seva absència la Ima Sra. Sara Jaurri-
eta i Guarner, i els Ims. Srs. Francesc Narváez i Pa-
zos i Jordi Cornet i Serra 

S’obre la sessió a les dotze hores i cinquanta mi-
nuts. 

 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
 
El Sr. Carnes, a petició de la Sra. Recasens, es 

compromet a vetllar perquè es compleixi el compro-
mís que consta en l’acta de la sessió anterior de 
trametre les dades sobre el punt 11, sobre la liquida-
ció de despeses en publicitat, a tots els grups. 

 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
El Sr. Vives sol·licita els expedients dels punts 2, 3 

i 4. 
En compliment de l’article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Del gerent municipal, de data 12 de desembre 

de 2008, que concerta l’arrendament de la finca del 
passeig de Sant Joan, núm. 75, amb la companyia 
Farrag, SL, per una renda mensual de 60.336,70 
euros, més IVA, per als exercicis 2009-2013, i per un 
import de 3.359.547,44 euros. 

2. Àrea d’Hisenda i Promoció Econòmica 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 9 de desembre 

de 2008, que dóna compte de la formalització d’un 
crèdit a curt termini amb el Banco Bilbao Vizcaya 
Argentaria (BBVA), per un import de 40.000.000 
euros. 

 
3. Àrea d’Hisenda i Promoció Econòmica 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 22 de desem-

bre de 2008, que dóna compte de la formalització 
d’un crèdit a curt termini amb el Banco de Santander, 
SA, fins a un límit de 50.000.000 euros. 

 
4. Àrea d’Hisenda i Promoció Econòmica 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 23 de desem-

bre de 2008, que dóna compte de la formalització 
d’un crèdit a curt termini amb la Caixa d’Estalvis i 
Pensions de Barcelona, per un import de 50.000.000 
euros. 

 
5. Àrea d’Hisenda i Promoció Econòmica 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 23 de desem-

bre de 2008, que dóna compte de la formalització 
d’un crèdit a curt termini amb la Caixa d’Estalvis de 
Catalunya, per un import de 6.000.000 euros. 

 
6. Àrea d’Hisenda i Promoció Econòmica 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 5 de desembre 

de 2008, que aprova modificacions de crèdit del 
Pressupost 2008 (Generació de crèdits per ingres-
sos), per un import de 158.416 euros. 

 
7. Àrea d’Hisenda i Promoció Econòmica 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 5 de desembre 

de 2008, que aprova modificacions de crèdit del 
Pressupost 2008 (Generació de crèdits per ingres-
sos), per un import de 50.349,68 euros. 

 
8. Àrea d’Hisenda i Promoció Econòmica 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 5 de desembre 

de 2008, que aprova modificacions de crèdit del 
Pressupost 2008 (Generació de crèdits per ingres-
sos), per un import de 78.423,34 euros. 

 
9. Àrea d’Hisenda i Promoció Econòmica 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 5 de desembre 

de 2008, que aprova modificacions de crèdit del 
Pressupost 2008 (Generació de crèdits per ingres-
sos), per un import de 313.012,06 euros. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
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III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
1. Cedir gratuïtament a l’Administració General de 

l’Estat (Ministeri de Cultura) la parcel·la de propietat 
municipal situada al passeig de Circumval·lació, 
núm. 2-14 (Estació de França), grafiada en el plànol 
annex, per a la instal·lació de la Biblioteca Pública de 
l’Estat a Barcelona de conformitat amb allò que dis-
posen els articles 49 i 50 del Reglament del Patrimo-
ni dels Ens Locals de 17 d’octubre de 1988; sotmetre 
l’expedient a informació pública durant un termini de 
trenta dies i, si no s’hi formulen reclamacions o 
al·legacions, tenir per aprovada la cessió, deixant 
sense efecte l’acord del Plenari del Consell Municipal 
de 22 de desembre de 2004; formalitzar la cessió, 
fent esment de l’afectació de la finca a la dita finalitat 
garantida amb clàusula de reversió automàtica en els 
termes de l’article 50 del Reglament al·ludit, i facultar 
l’Alcaldia per a realitzar totes les actuacions encami-
nades a concretar, clarificar i executar el present 
acord. 

El Sr. Vives expressa una reserva de vot del seu 
Grup, tot i que vol deixar constància que no estan 
d’acord amb aquesta ubicació. Pensen que aquesta 
biblioteca hauria d’estar situada en un lloc més cèn-
tric, tant del districte com de la ciutat de Barcelona. 
Expressa que han proposat i continuen fent-ho, que 
aquell lloc ha de ser la seu del Banc d’Espanya. Cre-
uen que aquesta cessió implica que no es facin les 
anàlisis pertinents al subsòl per veure si és possible 
instal·lar-hi la biblioteca, i que això calia haver-ho 
tingut present en el seu moment. Afegeix que la regi-
dora del districte va fer un informe referent a aquesta 
qüestió i que tot semblava indicar que això s’hauria 
fet abans no es fes la cessió. Expressa que això no 
ha estat possible i que, per tant, de moment fan 
aquesta reserva de vot. 

El Sr. Mulleras emet la reserva de vot del seu 
grup. Anuncia que vol fer alguns comentaris i algu-
nes preguntes i demana que se li responguin amb 
una certa rapidesa per poder fer el seu posiciona-
ment de cara al Plenari. 

Expressa que aquesta biblioteca és un dels pro-
jectes urbanístics amb trajectòria més tortuosa de la 
ciutat. Recorda que es va iniciar el 1997, amb la idea 
de fer la biblioteca al Mercat del Born, opció ja des-
cartada; que posteriorment es va signar un conveni, 
l’abril de 2003, amb Renfe, pel qual s’oferia el solar 
de l’Estació de França, i precisa i denuncia que han 
passat més de 5 anys des que es va signar aquest 
conveni i que per tant ja s’està fora de termini. 

Constata que, en l’esmentat conveni, es fixava 
una superfície construïda de 18.000 m

2
 per a la bibli-

oteca, i que ara, en l’expedient que se’ls ha facilitat, 

es parla només de 5.000 m
2
. Volen saber el perquè 

d’aquesta diferència. També demana si l’Ajuntament 
ja ha convocat el concurs arquitectònic que s’havia 
compromès a convocar abans de final de 2008; qui-
nes despeses ha suportat l’Ajuntament i quines té 
previst de suportar per a aquest projecte; finalment 
demana si hi ha previsió de costos i quina seria per 
als compromisos de l’Ajuntament (planejament urba-
nístic, cessió de la parcel·la, i cales i estudis geotèc-
nics), i si serien costos addicionals als que ha fet el 
Ministeri de Cultura. 

Comenta que el 2005 el Partit Popular va presen-
tar al·legacions que van ser desestimades i que el 
2008 es van descobrir galeries ferroviàries de ser-
veis. Quant a les aportacions de les diferents admi-
nistracions, apunta que la del Ministeri de Cultura es 
va fixar en 40 milions d’euros. Volen saber si hi ha 
alguna aportació de la Generalitat de Catalunya i 
quantificar-la. I afegeix que, segons la informació de 
l’expedient, l’aportació de l’Ajuntament de Barcelona, 
que és aquest solar, es valora en 31,8 milions 
d’euros. Constata que el 2004 ja es va fer una cessió 
i que ara es torna a fer una cessió del solar; els 
agradaria saber quina es la diferència entre totes 
dues cessions. 

Expressa que no han trobat documents que con-
sideren necessaris en aquest expedient i per això 
demana informació sobre si hi ha algun document on 
l’Estat, a través del Ministeri de Cultura, digui que 
aquest emplaçament és idoni per a aquesta bibliote-
ca; si s’han solucionat els problemes de mobilitat 
plantejats pel Ministeri, i si s’han solucionat les pro-
blemàtiques generades per la trobada actual o la 
trobada futura de restes arquitectòniques en aquest 
indret. 

I finalment, també volen saber si existeix i si, a 
banda dels convenis bilaterals, s’ha previst signar un 
conveni entre les tres administracions en el qual es 
comprometin a dir què aporten, com ho quantifiquen, 
quins són els seus compromisos i quins són els seus 
drets, i afegeix que el consideren del tot necessari a 
l’hora de tirar endavant aquest projecte.  

El Sr. Carnes demana si des de Patrimoni es pot 
donar resposta a alguna de les parts més tècniques. 

El Sr. Rius respon les preguntes que són més de 
Patrimoni. Quant a la superfície, informa que el 5.315 
és de sòl, que el sostre està per sobre de 22.000 
metres, i que, per tant, la biblioteca hi cap de sobres. 
Pel que fa a les cales arquitectòniques, afirma que 
s’han fet i que permeten la construcció d’aquest edi-
fici. Explica que la diferència entre la cessió del 2004 
i la d’ara és que el sòl que es va cedir en aquell mo-
ment era diferent, tenia problemes i dificultava la 
construcció, i que, en canvi, el sòl d’ara és més allar-
gat i més gran i, per tant, permet no haver d’utilitzar 
el subsòl, tot i que puntualitza que ha estat analitzat 
perquè hi ha d’haver fonaments. Opina que és una 
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parcel·la que està millor ubicada, és més cèntrica de 
cara a la ciutat i dóna als carrers principals. Afegeix 
que la resta d’informació s’hauria de contestar per 
escrit perquè correspon més a temes de Cultura.  

El Sr. Mulleras demana rebre aquesta resposta 
per escrit al més aviat possible per fixar el posicio-
nament del Grup de cara al Plenari. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

2. Desestimar, en els termes que resulten de 
l’informe de la Direcció de Patrimoni, les al·legacions 
formulades per la Comissió d’Equipaments de Po-
blenou i per diversos pares d’alumnes del CEIP Sant 
Martí, en el tràmit d’informació pública de l’expedient 
relatiu a la constitució d’un dret real de superfície, a 
favor de la Generalitat de Catalunya, de la finca mu-
nicipal situada a la Rambla del Poblenou, núm. 128-
130; i procedir a la constitució del dret de superfície 
en els termes i condicions que resulten de l’acord 
d’aquest Plenari de 26 de setembre de 2008. 

El Sr. Freixedes expressa que el seu grup es po-
siciona en contra de la desestimació de les 
al·legacions formulades, tant pels pares del CEIP 
Sant Martí com de la Comissió d’Equipaments del 
Poblenou. Ratifica la postura de CIU, expressada en 
una anterior comissió, respecte a la improvisació a 
l’hora de canviar l’emplaçament definitiu d’un centre 
escolar, i reitera el seu desacord amb el sistema que 
s’ha utilitzat: decidir en una nit que un centre que en 
l’oferta pública apareix en un emplaçament acabi 
situat en una altra adreça, i fer-ho amb tota una sèrie 
de compromisos verbals cap als pares i mares, els 
fills dels quals acabaran en una escola que és fora 
de l’àmbit d’influència d’on viuen i per a la qual no 
haurien tingut cap punt. Considera que la realitat 
d’aquestes famílies és que tenen els infants matricu-
lats en un centre, provisionalment situat a l’em-
plaçament que apareixia a l’oferta pública, però que 
acabaran escolaritzats en una adreça lluny dels seus 
domicilis i radicalment diferent de la que tenien en el 
centre en què es van matricular. Afegeix que això 
s’ha fet sense consultar la Comissió d’Equipaments 
del Poblenou i sense donar resposta a la Plataforma 
en favor de l’Ensenyament Públic, la qual encara 
espera que algú els argumenti la raó del canvi i, so-
bretot, que es garanteixin el drets que des de CIU es 
considera que tenen els pares de disposar d’un cen-
tre en la ubicació inicialment publicada per l’Ad-
ministració. 

Reitera, doncs, que no s’haurien de desestimar les 
al·legacions formulades, i demanen un compromís 
perquè aquests nens puguin continuar escolaritzats: 
en primer lloc, que es garanteixin els drets dels pares 
a portar els seus fills a l’escola on els van matricular, 
que era l’escola que es trobava al barri de la Vila 
Olímpica del Poblenou, no al barri del Poblenou. I, en 

segon lloc, defensa que si en un determinat moment 
es van comprometre que aquests nens podrien con-
tinuar escolaritzats al seu barri, que això es complei-
xi, i que es faci per escrit. 

El Sr. Mulleras expressa el vot del seu grup en 
contra. Afirma que les al·legacions donen una gran 
importància a l’aspecte formal de tota aquesta qües-
tió, un punt de vista que també comparteixen. Se-
gons el Grup del PP, tot aquest procediment s’ha fet 
amb arbitrarietat i precipitació, i denuncia que els 
canvis d’ubicació dels centres escolars denoten una 
falta de previsió i de transparència perquè es canvien 
uns centres escolars, en els quals ja estaven matri-
culats nens, a un altre lloc en una àrea de proximitat 
diferent i en un barri diferent, o tal com concreta, es 
passa de tenir un CEIP a la Vila Olímpica amb unes 
persones ja matriculades a una nova ubicació del 
CEIP, concretament a la Rambla del Poblenou. Ex-
pressa el seu desconeixement sobre el nombre de 
famílies afectades, però demana respecte per a 
aquestes persones. Demana si és cert que hi va 
haver una sèrie de reunions entre el representants 
municipals i els del Consorci per traslladar nens que 
estaven matriculats als centres de Virrei Amat i 
d’Acàcies i matricular-los al nou centre de la Rambla 
del Poblenou, com es diu a les al·legacions, i afirma 
que si és cert, es tractaria d’un fet molt greu que 
respondria a una manipulació municipal amb finali-
tats que desconeixen. 

Afirma que no s’han consultat aquests canvis a les 
principals associacions de veïns –l’Associació de la 
Vila Olímpica i del Poblenou– i que tampoc s’ha tin-
gut en compte el Pla d’equipaments del districte 
2006. Argumenta que a la zona on van ubicats 
aquests dos centres hi ha una manca molt important 
de centres educatius, i afegeix que, com a mínim, hi 
hauria d’haver un CEIP i un IES. Considera que les 
coses s’han fet malament, i demana que es tinguin 
en compte les al·legacions, i les opinions i els inte-
ressos de les persones afectades. Finalment dema-
na què s’ha previst fer en el solar on ara hi ha els 
mòduls prefabricats i quines possibilitats tenen els 
pares d’alumnes que han fet un recurs que això 
prosperi i, en cas que sigui així, com creuen que tot 
això afectarà aquest assumpte i quines accions té 
previstes de fer l’Ajuntament per tal de solucionar 
aquest problema. 

El Sr. Florensa expressa el vot favorable d’ERC, 
però fa constar que entenen les queixes legítimes de 
les famílies afectades per aquest canvi. Segons 
l’opinió del Grup, aquest fet suposa un repte per al 
Consorci d’Educació, que ha de planificar amb la 
màxima previsió el mapa escolar de la ciutat, ja que 
sens dubte hi haurà famílies que, tot i tenir assegu-
rada plaça en el nou centre, acabaran no acudint-hi. 
També afirma que entenen les raons del Consorci 
d’Educació (òrgan amb la capacitat i el deure de 
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planificar tot el mapa escolar a la ciutat) de fer 
aquest canvi, atès que permetrà satisfer més de-
manda i cobrir totes les places, però posa èmfasi a 
demanar més capacitat de planificació al Consorci 
perquè casos com aquest no es tornin a produir a la 
ciutat de Barcelona. 

El Sr. Carnes dóna les gràcies i cedeix la paraula 
a la Sra. Ballarín. 

La Sra. Ballarín agraeix el vot d’ERC perquè ha 
possibilitat la desestimació de les al·legacions. A 
continuació, rebutja les acusacions de manca de 
transparència i manipulació, i justifica el canvi d’ubi-
cació amb la voluntat de donar el millor compliment 
possible a l’interès general, entenent que aquest es 
concretava a ubicar el centre en el lloc on es produïa 
la demanda, i que la preinscripció realitzada els me-
sos de març i abril de 2008 va permetre determinar 
que la demanda se situava en una zona més propera 
al Poblenou. Afegeix que és important precisar que 
no hi havia cap nen matriculat, sinó que es tractava 
en tots els casos de preinscripcions.  

Així mateix, destaca que aquest cas afecta un to-
tal de 8 famílies del total de 13.000 nens matriculats 
l’any passat a P3, i qualifica d’anecdòtic aquest 
nombre. Remarca que gairebé el 98% dels casos es 
va matricular amb normalitat en el centre que desit-
javen, i qualifica el procés de molt reeixit i positiu. 

Pel que fa als casos concrets, explica que actu-
alment des del Consorci d’Educació es mantenen 
unes converses molt avançades amb 8 famílies, i 
que es treballa en la via de trobar una solució indi-
vidualitzada per a cada nen, que és un dels tres 
plantejaments que havien proposat les famílies 
(construcció del centre al mateix lloc on estava inici-
alment previst, crear una línia nova en un altre centre 
o trobar una solució individualitzada en cada cas). 
Afegeix que les famílies s’han compromès a retirar 
totes les al·legacions i totes les impugnacions fetes 
contra els actes administratius de creació del nou 
centre un cop s’arribi a una solució consensuada 
entre les parts.  

El Sr. Freixedes expressa la seva preocupació 
respecte a les paraules de la Sra. Ballarín. Denuncia 
que cada any la matriculació al Poblenou acaba amb 
un centre improvisat, fruit de la pressió demogràfica 
d’un barri que està creixent molt, i on van a viure 
famílies amb criatures petites. Considera que la res-
ponsable d’Educació a la ciutat, i també membre de 
la Comissió d’Hisenda, hauria d’assumir el repte que 
la planificació escolar de Barcelona vagi per davant 
de la realitat i no per darrere.  

També expressa la seva preocupació pel fet que 
s’hagi qualificat d’anecdòtic el nombre de famílies 
afectades pel canvi d’ubicació del centre. Demana un 
procés de reflexió als responsables i que no s’actuï 
al marge dels mecanismes de relació amb les asso-
ciacions del districte que segueixen aquests temes. 

Els demana també que trobin una ràpida solució per 
a les famílies afectades, una solució que ja haurien 
de tenir sobre la taula. Finalment exigeix, en el futur, 
previsió i diàleg amb tots els sectors socials que 
intervenen en aquest tema. 

El Sr. Mulleras expressa que s’ha produït una 
manca absoluta de planificació del mapa escolar, 
concretament a Sant Martí, i una manca de comuni-
cació, i opina que això és estrany perquè l’Ajun-
tament es gasta molts diners en comunicació. 

Insisteix a preguntar si realment es van mantenir 
reunions entre responsables municipals, responsa-
bles polítics i responsables del Consorci d’Educació, 
i alumnes del CEIP Virrei i Amat i el CEIP Acàcies 
per omplir el nou CEIP del Poblenou, i avança que 
en cas que això es confirmi, estaríem davant d’un 
cas greu de manipulació municipal.  

Considera que no es van preinscriure més famílies 
perquè el que s’oferia eren mòduls prefabricats, però 
que si s’hagués ofert un projecte atractiu aleshores 
s’arribaria a la cinquantena de famílies que es ne-
cessita.  

Demana respecte envers els nens i nenes per part 
dels responsables municipals, que es corregeixi el 
que segons ells és un error de planificació mitjançant 
una solució consensuada entre totes les parts, i que 
els acords a què s’arribi estiguin per escrit i siguin 
públics.  

La Sra. Ballarín afirma que la construcció dels 
centres no s’improvisa, i explica que el procés de 
planificació dels centres és un procés col·lectiu i par-
ticipatiu, un mapa escolar fruit de la participació i 
l’aprovació dels òrgans que corresponen, i que des-
prés van desenvolupant les administracions públi-
ques que tenen la responsabilitat d’executar-lo.  

Recorda que el mapa escolar actual va ser apro-
vat el maig de 2006 pel Consorci d’Educació, havent 
obtingut la pràctica unanimitat dins del Consell Esco-
lar Municipal de Barcelona, on també estan repre-
sentats l’oposició i els sindicats. Afirma que hi havia 
una planificació clara i un ritme de compliment 
d’aquesta, fet pel qual el Consell Escolar Municipal 
rep felicitacions de manera reiterada. I creu que això 
és així perquè els seus membres saben que 
l’anterior mapa escolar, aprovat l’any 1995, no es va 
arribar a executar ni en un 30%. Defensa doncs el 
seu treball, que considera que és seriós i encaminat 
a què tots els nens i nenes puguin tenir una escola 
de qualitat propera al seu domicili i puguin disposar 
de la llibertat d’elecció que existeix actualment. 

Amb referència a les reunions a què al·ludia el Sr. 
Mulleras, afirma que a ella no li consten i que si han 
existit reunions amb les famílies dels alumnes, això 
haurà estat amb una finalitat clara i de solucionar 
problemes, però nega rotundament la manipulació. 
Expressa la seva voluntat de solucionar problemes i 
de servir sempre a l’interès general. 
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Finalment, es refereix a les negociacions que es 
mantenen amb les famílies, i informa que quan 
s’arribi a una acord definitiu totes les famílies el re-
bran per escrit i amb la màxima transparència. Afe-
geix que es tracta d’un expedient on tot està docu-
mentat, i recorda que compten amb un mapa escolar 
aprovat per un consens absolut, i amb un servei do-
nat a les famílies a través del Consorci d’Educació 
que qualifica d’exemplar. Reitera que no tenen res 
per amagar, i insisteix que és qüestió de temps.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb el posicionament con-
trari de CIU i PP.  

3. Cedir a la Generalitat de Catalunya l’ús del local 
situat a les plantes baixa, primera i segona del carrer 
de Pujades, núm. 308, grafiat en el plànol annex, per 
un termini de trenta anys i amb caràcter gratuït pel 
que fa al sòl, compensant la Generalitat de Catalu-
nya a l’Ajuntament el valor de la construcció de mutu 
acord, per a la instal·lació i gestió d’un Centre Resi-
dencial d’Acció Educativa, d’acord amb les condici-
ons annexes que s’aproven; adscriure el local al 
Patrimoni Municipal d’Urbanisme i facultar l’Alcaldia 
per a la realització de totes les actuacions encami-
nades a concretar, clarificar i executar el present 
acord. 

El Sr. Freixedes planteja dues preguntes. En pri-
mer lloc, exposa que no han sabut trobar la valoració 
del local objecte de la cessió a la Generalitat, i recor-
da que segons la llei els locals que es cedeixen han 
d’estar valorats i que aquesta no és la primera vega-
da que se cedeixen locals a la Generalitat sense 
valorar-los. Demana explicacions sobre aquest fet.  

En segon lloc, constata que en l’expedient no 
consta que hi hagi hagut cap mena de diàleg amb la 
Comissió de Seguiment del Pla d’equipaments del 
Poblenou –districte que agrupa cinc barris adminis-
tratius– aprovat fa uns anys, i recorda que qualsevol 
modificació del Pla ha de ser aprovada per la Comis-
sió de Seguiment.  

Apunta que en aquest pla d’equipaments del Po-
blenou, el centre no hi és, per tant, volen saber quin 
tipus de consulta o mecanisme s’ha utilitzat, per evi-
tar, d’una banda, que es prenguin decisions sense 
consultar-ho a les associacions afectades i faculta-
des per opinar pel mateix Ajuntament, i de l’altra que 
es reprodueixin situacions com la de l’expedient del 
CEIP Sant Martí, i que al final resulti que l’em-
plaçament escollit no sigui el més correcte, no per-
què no hi hagi d’haver un CRAE al Poblenou, sinó 
perquè en el Pla d’equipaments en el seu dia es va 
decidir que allà hi aniria un altre tipus d’equipament.  

El Sr. Mulleras expressa que també volen tenir 
més informació i fa una sèrie de comentaris sobre 
aquest punt. Recorda que s’ha exhaurit el termini 
establert pel Conveni de construcció d’equipaments 
(2005-2007), i que també s’ha arribat tard a la con-

creció de la ubicació d’aquest CRAE (inicialment 
prevista per al primer semestre del 2006). Denuncia 
els incompliments d’aquests convenis i insisteix que 
els convenis es fan perquè es compleixin. 

També expressa un dubte sobre el tema de la va-
loració del dret d’ús dels locals. Concretament pre-
gunta per què s’han aplicat criteris i barems diferents 
en les valoracions d’un local del carrer de Còrsega 
(en una Comissió d’Hisenda, l’octubre passat, preci-
sament per un CRAE), i la del local del carrer de 
Pujades. 

Així mateix, consideren que és del tot necessari 
que, quan es parla d’ubicar un CRAE, l’Ajuntament 
dialogui amb els veïns i hi arribi a un acord per deci-
dir-ne la ubicació. En aquest expedient troben a faltar 
aquest acord. 

Tampoc no han trobat cap estudi d’impacte a la 
zona ni, com ja s’ha dit anteriorment, la relació amb 
el Pla d’equipaments del Poblenou.  

Quant al CRAE pròpiament, i per tal de poder posici-
onar el seu vot, demana informació sobre els aspectes 
següents: tipus de CRAE, tipologia i edat dels nens que 
hi aniran i contraprestació (econòmica o d’altra mena) 
que fa la Generalitat per la cessió del local. 

El Sr. Carnes recull el vot favorable d’ERC, i dóna 
pas a la resposta de la part patrimonial. 

El Sr. Rius, en resposta als temes més patrimoni-
als, confirma que la valoració sí que consta a 
l’expedient, i que potser s’ha produït un error en les 
fotocòpies, per tant ja en faran lliurament a CIU. I 
responent a les preguntes del PP sobre les diferèn-
cies de criteri en les valoracions de Còrsega i Puja-
des, aclareix que són llocs diferents, amb qualificaci-
ons urbanístiques diferents, que la ubicació física, 
l’entorn i el preu de mercat són diferents, i que per 
això els criteris aplicats també han estat diferents. 

El Sr. Rius respon a una intervenció feta amb el 
micròfon apagat. Aclareix que valoren el sòl i 
l’edificació i que, segons el conveni, la Generalitat els 
ha de compensar la construcció sense el sòl. 

El Sr. Rius respon a una segona intervenció feta 
amb el micròfon apagat tot dient que es tracta d’una 
negociació que va una mica endarrerida. 

El Sr. Mulleras demana que per què s’aplica ara 
un coeficient reductor del 70% que no es va aplicar 
en el carrer de Còrsega. 

El Sr. Rius aclareix que el local del carrer de Còr-
sega és un local de propietat municipal residencial, 
no és equipament local. 

El Sr. Mulleras afirma que es tracta també d’un 
CRAE. 

El Sr. Rius afirma que l’ús serà el mateix, però que 
la valoració és diferent. 

El Sr. Carnes aclareix que això es deu a l’origen 
del local. 

El Sr. Rius aclareix que el de Còrsega es pot ven-
dre com a pis, però no en canvi en el cas de Puja-
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des. Especifica que si la qualificació urbanística és 
diferent, com en aquest cas, aleshores les valoraci-
ons són diferents, i recorda que es tracta de valora-
cions, mai de preus, ja que les cessions són gratuï-
tes (tret del cost de la construcció). 

EL Sr. Mulleras torna a demanar informació sobre 
el tipus de CRAE, i la tipologia i l’edat dels nens que 
hi aniran. 

El Sr. Rius contesta que podran donar aquesta in-
formació per escrit, perquè l’han de demanar. 

El Sr. Carnes reitera que hi ha un acord que es va 
implementant i unes valoracions perfectament tipifi-
cades i documentades. També aclareix que aquesta 
comissió planteja un tema únicament patrimonial i 
que no li correspon el debat sobre els usos del 
CRAE. 

El Sr. Freixedes corrobora que és evident que 
aquesta comissió no ha de debatre quin tipus de 
CRAE es farà, però afegeix que es tracta de la ces-
sió d’un local a la Generalitat per fer un equipament 
al Poblenou, i recorda que el barri ja té un pla 
d’equipaments que recull l’acord a què van arribar 
Ajuntament i veïns en el seu dia per fixar on s’havien 
de fer els CRAE, i que ara ha vençut el termini per 
complir aquell acord 2005-2007. Explica que les ca-
racterístiques del barri del Poblenou, en plena trans-
formació urbanística, fan que hi hagi diferents solars 
disponibles, i expressa que tenen la sensació que la 
ubicació escollida no és la que la Comissió del Pla 
d’equipaments creu que és la idònia per a un CRAE 
al barri, i que per tant s’ha produït de nou un cas de 
precipitació per poder complir uns compromisos que 
no s’havien complert. 

Reitera que són conscients que aquesta comissió 
ha de tractar un tema patrimonial, però insisteix que 
un cop feta la cessió ja no es podrà recuperar, per 
tant considera que és molt important saber si l’acord 
actual s’ha fet amb els veïns o no per determinar si 
aquesta cessió patrimonial és correcta o no. Insisteix 
en el correcte compliment del Pla d’equipaments del 
Poblenou, en el seu esperit i sobretot en el punt que 
deia que qualsevol modificació del Pla s’havia de fer 
al si de la Comissió de Seguiment del Pla. 

El Sr. Mulleras fa referència als problemes de 
convivència que s’han produït recentment entre al-
guns CRAE i els seus veïns. Manifesta preocupació 
pel fet que en aquest cas es tracta d’un edifici d’obra 
nova, on uns veïns han comprat habitatges i ara es 
trobaran amb un CRAE. Expressa que per posar un 
CRAE s’han donar dues condicions indispensables: 
el consens amb els veïns i un estudi de necessitats 
de la zona d’aquest equipament. Afegeix que si 
aquestes condicions no es donen, aleshores no s’es-
tà buscant el millor per al CRAE ni per a la comunitat 
on es posa el CRAE. Considera que els veïns i co-
merciants de la zona tenen dret a saber quins usos 
es donarà a aquest equipament, i que, per tant, sí 

que és pertinent parlar d’aquests usos. Expressa la 
seva reserva de vot, però insisteix a demanar aques-
ta informació, que voldrien tenir per abans del Plena-
ri, com també les contraprestacions que farà la Ge-
neralitat i concretament quan es començaran a fer i 
quin import tindran. 

El Sr. Carnes reitera que no és la comissió per al 
debat que proposa el Sr. Mulleras, i que pel que fa 
als veïns, ja hi ha els òrgans de govern responsables 
que han de prendre les seves decisions. Expressa la 
seva preocupació pel que considera com un intent 
del Sr. Mulleras d’obrir un debat que el que realment 
pretén és qüestionar que puguin existir CRAE en 
determinats indrets, i agraeix el vot favorable. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
4. Modificar la clàusula catorzena del plec regula-

dor de la concessió de l’aparcament de vehicles situ-
at al carrer de Varsòvia, núm. 166, en el sentit de 
determinar els adjudicataris de les places núm. 1, 3, 
5, 18, 20, 38 i 43 i adequar el coeficient de participa-
ció de la plaça núm. 18, d’acord amb el document 
que s’annexa, mantenint inalterables la resta de 
clàusules del plec; sotmetre-la a informació pública 
durant el termini de trenta dies i, si no s’hi formulen 
reclamacions o al·legacions que posin de manifest la 
necessitat d’introduir-hi rectificacions o modificaci-
ons, tenir per elevat automàticament aquest acord 
d’aprovació inicial a definitiva, adjudicar, en compli-
ment de l’article 137.4.i) per remissió de l’article 93.1 
de la Llei 33/2003, de patrimoni de les administraci-
ons públiques, cadascuna de les places d’aparca-
ment a les persones esmentades en el document 
annex; formalitzar la concessió, amb la determinació 
del coeficient de participació de les places en el con-
junt de l’aparcament; i facultar l’alcalde per a realitzar 
les actuacions encaminades a concretar, clarificar i 
executar el present acord. 

La Sra. Recasens expressa el vot favorable del 
seu grup, però afegeix que vol fer una mica de cròni-
ca i demanar algunes explicacions de per què s’ha 
arribat a aquesta situació. Comença recordant que 
això forma part d’una concessió de l’any 1994 a una 
empresa privada, que l’Ajuntament va haver de res-
catar la concessió per fer l’aparcament perquè 
l’empresa no va pagar el cànon, que el 2004 
l’Ajuntament va assumir la propietat municipal i va 
mantenir totes les pagues i senyals i tots els contrac-
tes amb tots els usuaris, però que no és fins a la 
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comissió del juny de 2008 que es va procedir a regu-
laritzar la situació de manera oficial i que finalment, 
sis mesos més tard, es tracta ara en aquesta comis-
sió. Durant aquests anys, alguna de les persones 
adjudicatàries ha mort, d’altres han renunciat, hi ha 
coeficients de plaça que estan equivocats, etc., i 
apunta que el resultat és que 8 de les 46 places ad-
judicades es troben en situació irregular actualment. 
El seu vot a favor el donen amb la voluntat de soluci-
onar de manera definitiva aquesta situació iniciada el 
1994 i encara no resolta el 2009. 

El Sr. Mulleras expressa la seva abstenció en 
aquest punt, i la justifica dient que hi ha hagut errors 
en l’elaboració de les llistes d’adjudicació, que hi va 
haver irregularitats administratives en aquesta con-
cessió de places i que no es va incloure una deman-
da feta pel PP, en l’aprovació d’aquest punt en una 
altra comissió, d’assignació de places a persones 
amb discapacitat. Per això ara ho tornen a demanar. 

El Sr. Florensa expressa el seu vot a favor, perquè 
creuen que és un punt positiu, tot i constatar també 
el llarg període que ha passat fins a la concessió 
d’aquestes places i el llarg període administratiu que 
ha conduït fins i tot a fer algunes adjudicacions a 
persones que ja havien mort.  

El Sr. Carnes expressa que hi ha algunes impreci-
sions en algunes de les formulacions de dubtes. 

Recorda que com ja ha dit la portaveu de CIU, es 
tracta d’una situació en què l’Administració s’ha ha-
gut de fer càrrec d’un projecte inicialment privat que 
no s’ha pogut desenvolupar. Justifica el diferencial 
de temps entre el 2004 i el 2008 per la dificultat 
d’aixecar aquesta escriptura, que no només requeria 
la voluntat d’articular i la regulació administrativa, a 
més de la iniciativa privada, sinó també la voluntat 
dels teòrics receptors, i segons explica, en aquests 
processos acostuma a passar que els teòrics recep-
tors aparentment mostren el seu acord, però no pas-
sa el mateix a l’hora de formalitzar-lo.  

Continua informant que un cop arribat a un acord 
entre tots els operadors, es va constatar que 
s’havien produït alguns canvis entre els teòrics pro-
pietaris i que, per tant, calia actualitzar les dades. Es 
defensa de les acusacions del PP afirmant que no hi 
ha hagut cap desgavell d’iniciativa ni cap irregularitat, 
sinó només la voluntat d’ordenar una iniciativa que el 
sector privat no va poder desenvolupar i després 
adequar-la als calendaris, les voluntats i les disponi-
bilitats dels possibles beneficiaris privats. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
la Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, 
el Sr. Mulleras expressa l’abstenció del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

 
 
c) Proposicions 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
5. La Comissió d’Hisenda i Pressupostos, acorda: 

iniciar el procés de revisió de les taxes, preus públics 
i tarifes aprovats pel 2009 per tal de garantir que es 
mantingui el poder adquisitiu dels ciutadans de Bar-
celona. 

El Sr. Vives explica que aquesta proposició 
s’inscriu en el marc d’un quadre macroeconòmic –a 
partir del qual s’havien fet les previsions de l’eco-
nomia– que està canviant a marxes accelerades en 
un sentit bastant negatiu. Afegeix que això té conse-
qüències sobre els ciutadans i sobre les previsions 
fetes en alguns àmbits, i sobretot sobre allò que justi-
ficava l’aplicació d’un seguit de preus i taxes. A con-
tinuació formula la proposició, i la justifica tot dient 
que l’IPC corresponent al 2008 és de l’1,5%; que 
l’Ajuntament de Barcelona va aprovar les taxes i 
preus públics per al 2009 basant-se en una regulació 
de l’IPC entorn dels 3 punts; que determinats preus 
s’han fixat per sobre fins i tot del 3% estimat, i que 
això suposa una minva en el poder adquisitiu dels 
ciutadans. 

Constata que es tracta d’una proposició en la línia 
del que va dir el Sr. Portabella, que va demanar que 
es compensés al llarg de l’any la pujada de taxes i 
ordenances de regulació de l’IPC real de 2008 com a 
requisit imprescindible per continuar una línia de 
diàleg fluïda com la mantinguda fins ara.  

El Sr. Mulleras reserva la seva argumentació per a 
la proposició del seu grup, molt similar a aquesta.  

El Sr. Florensa expressa el vot contrari del seu 
grup. I el justifica en primer lloc perquè entenen que 
cal diferenciar entre, d’una banda, les taxes, que 
estan aprovades per ordenances fiscals i a les quals 
es poden aplicar subvencions, però no canvis i modi-
ficacions, i, de l’altra, els preus públics i les tarifes, 
que sí que poden ser modificades al llarg de l’any. 

Manifesta la seva satisfacció pel fet que CIU, mal-
grat no haver-los fet costat durant el Plenari, ara 
incideixi en temes que ERC ha defensat en tot el 
procés de pressupostos, com ara que el creixement 
de les taxes no augmentés per sobre de l’IPC, i que 
s’ajustessin els preus públics i les tarifes al nou es-
cenari macroeconòmic, tal com van plantejar al dar-
rer plenari. Expressa també la voluntat de treballar 
amb el Govern municipal per tal de negociar aquesta 
adequació. 

El Sr. Mestre expressa el seu vot en contra; des 
del seu grup consideren que és una proposta precipi-
tada i no en comparteixen la lògica. 

El Sr. Carnes proposa aportar algunes dades per-
què considera imprecís fer el debat basant-se en 
l’última dada de l’IPC. Expressa que la mitjana de 
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l’IPC de l’economia espanyola el 2008 ha estat del 
4,1, segons les últimes dades publicades el 16 de 
gener de 2009 al lloc web de l’Institut Nacional 
d’Estadística i que les anàlisis s’han de fer en base a 
aquesta dada. Afegeix que la previsió d’increment 
que van fer l’any passat estava al voltant del 3 i que, 
per tant, respecte a aquest apartat en concret, que 
és el que pot aportar el sector públic, queda clar que 
no es pot afirmar que hi hagi hagut una pèrdua del 
poder adquisitiu dels ciutadans de Barcelona.  

Així mateix, reitera una dada que va utilitzar en el 
debat dels pressupostos, segons la qual en la se-
qüència històrica dels últims anys, llevat d’un, la pre-
visió d’ingressos a través de les taxes, preus públics 
i tarifes, sempre ha estat per sota del que ha acabat 
sent l’IPC. I puntualitza que la pressió –fiscal– que 
ha sofert el ciutadà de Barcelona ha estat a l’entorn 
dels -12 punts i escaig. 

Quant a la formulació del càlcul del 3%, explica 
que van utilitzar les dades que establien tant el Mi-
nisteri d’Economia com el Fons Monetari Internacio-
nal i l’OCD i, davant la incertesa dels escenaris que 
es poden arribar a desenvolupar, i tenint en compte 
quin havia estat l’impacte de l’IPC real sobre la ciu-
tat, es va fer una previsió a la baixa.  

Quant a l’evolució al llarg de l’any, opina que nin-
gú no està en condicions d’aventurar un escenari per 
al mes de juny o setembre, però introdueix una vari-
able que és determinar l’actitud i el posicionament 
que el sector públic ha de poder adoptar davant 
d’aquestes situacions.  

Reitera que el seu grup ha constatat que el sector 
públic municipal ha de tenir una previsibilitat en el 
cas de la seva pressió fiscal, i que les taxes i els 
preus públics, tal com recorda que preveu la llei, han 
de servir per cobrir els seus costos, i aquesta és la 
línia en la qual treballen. 

Considera que l’aportació més important que les 
administracions poden fer en aquesta situació de 
crisi és ajudar a incentivar l’estímul econòmic 
d’inversió i d’invertir, i no creu que sigui un any per 
prendre mesures de reduccions fiscals. Comenta que 
aquest debat està obert a tots els països occidentals 
i que segur que es traduirà també a l’Administració 
local.  

Finalment precisa que no ha volgut entrar ni en 
l’evolució de les hipoteques ni en l’evolució dels 
preus energètics, perquè la capacitat d’incidència de 
l’Administració local sobre aquests aspectes és me-
nor, tot i ser factors que certament tenen incidència 
sobre el poder adquisitiu dels ciutadans, afegeix. 

El Sr. Vives inicia una sèrie de comentaris tot dient 
que evidentment hi ha hagut una modificació dels 
costos dels serveis, perquè el preu dels inputs ha 
baixat i els costos, per tant, han minvat; i també que 
la millora de la capacitat de l’Ajuntament per proveir 
aquests serveis també ha fet pujar el nivell de pro-

ductivitat de l’Ajuntament i abaixar el cost dels ser-
veis. Segons diu, però, cal afegir-hi la previsió, i el 
quadre macroeconòmic obliga a fer una previsió de 
futur, per tant la mitjana de l’IPC del darrer any no 
serveix, sinó que cal contemplar l’evolució prevista 
de l’IPC. Insisteix, també, que les propostes no són 
patrimoni de ningú, i que per això han reproduït lite-
ralment la proposta del Sr. Portabella i l’han tirada 
endavant.  

Considera que el debat sobre què ha de fer en 
cada moment l’Administració amb referència a la 
pressió que s’exerceix sobre els ciutadans per pagar 
uns serveis dels quals tothom gaudeix, s’ha de man-
tenir obert en aquesta comissió.  

Expressa que li hauria agradat que la proposició 
prosperés, i tot i que no defensa retallades d’aquelles 
que ni ells ni ningú de la sala estaria disposat a fer 
sobre l’esquema d’ingressos de l’Ajuntament, sí que 
creu que l’Administració té l’obligació de contribuir a 
fer que el poder adquisitiu dels barcelonins sigui un 
poder adquisitiu que els ajudi a viure bé, i a tirar en-
davant els serveis municipals. 

El Sr. Florensa corregeix el president tot dient que 
el debat a què aquest darrer feia referència ja estava 
obert des de l’últim Plenari d’aprovació de pressu-
postos, el desembre, en el qual ERC va posar èmfasi 
en el fet que calia adequar-se a la nova realitat soci-
oeconòmica. Puntualitza que aleshores CIU no es va 
posicionar respecte d’aquesta qüestió, i qualifica 
d’oportunista la seva iniciativa. 

Expressa, també, que les previsions del Govern 
municipal no s’ajusten a l’escenari actual. Conside-
ren que cal anar fent un seguiment per acabar ade-
quant els nivells d’IPC a la realitat econòmica de la 
ciutat. Creuen que darrere de l’aprovació d’uns pres-
supostos hi ha unes idees polítiques i, en aquest cas, 
una de les apostes polítiques era adequar els crei-
xements de l’IPC i també fer les màximes aportaci-
ons perquè els ciutadans guanyessin poder adquisi-
tiu en un any complicat. Afegeix que evidentment si 
el marc econòmic canvia, vol dir que això s’ha 
d’adequar. La voluntat del seu grup és dialogar amb 
el Govern Municipal perquè aquesta adequació al 
llarg de l’any es pugui anar fent. 

El Sr. Carnes formula tres consideracions per aco-
tar aquest debat. En primer lloc, reitera la dada que 
finalment ha publicat l’Institut Nacional d’Estadística 
per fer el balanç que hi ha hagut l’any passat: 4,1 i 
no 1,4, i afegeix que mirar només l’últim mes per fer 
una previsió global de preus no creu que sigui gaire 
seriós. Per tant afirma que el 2008, de poder adquisi-
tiu no se n’ha perdut. A més, quant a la pressió que 
fa l’Ajuntament de Barcelona, diu que i ha 12 i escaig 
punts acumulats, que s’ha anat exercint menys pres-
sió del que finalment ha tingut l’IPC.  

En segon lloc, demana que no es perdi el sentit 
del que són i com s’articulen les taxes i preus públics 
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a través de la Llei d’hisendes locals, i demana que es 
relativitzin les magnituds amb la seva justa prudèn-
cia, atès que a vegades les xifres es poden utilitzar 
en funció del que interessa o del que es pretén mag-
nificar, i els percentatges poden portar a un cert 
equívoc, fent referència a un increment del 17 o 18% 
de què es parla molt i que en termes d’increment 
monetari és només d’1 cèntim. 

En tercer lloc, creu que correspon a aquesta co-
missió parlar de l’evolució econòmica de la ciutat. I 
opina que l’evolució també és un tema d’estabilitat i 
garantia, que cal introduir paràmetres de seguretat 
als ciutadans i no obrir debats permanentment. Com 
a reflexió global, creu que en aquest moment caldrà 
debatre si cal continuar desenvolupant uns serveis 
públics o plantejar-se unes teòriques pressions fis-
cals que molt sovint s’articulen a través de taxes i 
preus públics, per tant, relativament, o fer aquestes 
minves. 

Considera que aquest és el debat que pot ser per-
tinent, tot i que dubta de la seva força argumental en 
aquests moments. Malgrat tot, creu que és un debat 
que al llarg d’aquest any tindran i per això el Govern 
ha volgut deixar d’entrada alguns principis clars i 
posicionats.  

El Sr. Florensa demana que no es banalitzi ni es 
ridiculitzi una proposta que considera raonable, que 
pretén fer un ajustament un o dos cops l’any, depe-
nent de l’evolució global, però que en cap cas no 
s’ha plantejat una revisió mensual dels preus públics 
i les tarifes. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d’ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
6. Instar al Govern municipal a que revisi a la bai-

xa les taxes i els preus públics aprovats pel 2009, 
fixant l’augment, com a màxim, segons l’IPC de l’any 
2008, que ha estat de l’1,4%. 

El Sr. Mulleras expressa que han presentat una 
proposició molt similar a la presentada pel Grup de 
CIU, sense haver-se posat d’acord prèviament, i que 
això segurament deu ser perquè es tracta d’un pro-
blema que preocupa la ciutadania. A continuació, 
formula la proposició: que el Govern Municipal revisi 
a la baixa les taxes i els preus públics aprovats per al 
2009. 

Ratifica que les previsions estaven malament i que 
cal fer un canvi d’estratègia. Considera que, davant 
la situació actual, cal actuar de manera urgent, que 
cal ser dinàmics i flexibles. Argumenta que els ciuta-
dans veuen com als seus sous i a les seves jubilaci-
ons sí que s’aplica la inflació de l’1,4%, per tant pen-
sa que també s’hauria d’aplicar el mateix índex a les 
taxes i als preus públics municipals, perquè l’Ajunta-

ment ha d’ajudar el ciutadà. Comenta que l’Ajun-
tament no ha d’actuar com una empresa que té com 
a únic objectiu obtenir benefici econòmic, sinó que 
ha de ser una administració que tingui per objectiu 
tenir un benefici social. Demana al govern municipal 
que si té una bona situació financera, que posi diners 
al carrer, als ciutadans i a les seves butxaques, per-
què opina que els diners al banc no serveixen per a 
res. Assegura que una política social necessària, en 
temps de crisi, passa per uns preus de serveis bà-
sics que no pugin per sobre de l’IPC. A continuació 
enumera una sèrie de serveis bàsics, alguns no mu-
nicipals, que aquest any han augmentat per sobre de 
l’IPC. Afirma que a Barcelona els preus municipals 
són els que més s’incrementen, malgrat la baixada 
del preu del petroli. Considera que l’Ajuntament ha 
d’ajudar els barcelonins a reduir l’impacte de la crisi 
en lloc d’incrementar les arques municipals, fet que 
comporta que Barcelona sigui la ciutat més cara 
d’Espanya. Per això demana que s’aturi la política 
recaptadora amb taxes i preus públics per sobre de 
l’IPC. Critica que el Govern, en el Pla d’actuació mu-
nicipal, hagi previst pujades progressives de les ta-
xes per sobre de l’IPC per als anys 2010, 2011 i 
2012, i tot seguit enumera els augments, que qualifi-
ca d’exagerats, d’una sèrie de taxes: terrasses, 15%; 
taxes de cementiri, 7,1%; guals, 7%; parquímetres, 
6,5%. 

Demana al Govern que a partir d’ara els preus pú-
blics s’hagin d’aprovar també a la Comissió 
d’Hisenda, pel bé de la transparència i per poder 
tenir un debat real sobre uns preus que afecten la 
ciutadania –i puntualitza, tant o més que les taxes–, 
en lloc de publicar-los només al BOP durant les va-
cances nadalenques. 

Assegura que preus públics són aquells que afec-
ten equipaments de disminuïts psíquics, per exem-
ple, residències, habitatges tutelats, centres de dia 
de gent gran; són aquells que afecten els serveis 
públics com ara la Guàrdia Urbana, els bombers o la 
recollida de residus; i també aquells que afecten les 
instal·lacions culturals i esportives, com ara els poli-
esportius municipals. 

Demana al Govern Municipal que li presentin 
l’informe segons el qual s’aplica una mitjana del 3% 
als preus públics i a les taxes. A continuació enume-
ra una sèrie d’increments superiors al 3% en els 
preus públics com el servei de la llar-residència per a 
disminuïts psíquics Casa Bloc que incrementa el 
preu de la tarifa mensual en el 31%, de 1.471 euros 
a 1.933 euros; el Servei de la Unitat Muntada i la 
Secció Canina de la Guàrdia Urbana, preu per ins-
pector i hora, s’incrementa el 18%; el preu de les 
visites al pavelló Mies Van der Rohe, l’entrada per a 
grups creix el 15%, i la quota fixa per un dia per a 
actes institucionals creix un 20%. Al districte de Nou 
Barris, la sessió del teatre Zona Nord creix el 23%. Al 
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districte de Sants-Montjuïc els preus públics del poli-
esportiu de l’Espanya Industrial creixen el 5,8%. I a 
les Corts, el preu públic del complex esportiu Eurò-
polis creix el 4,9% en despeses d’inscripció familiar. 
De Ciutat Vella explica que els abonats que anaven 
amb una targeta rosa al Banys de Sant Sebastià 
pagaven l’any passat 16,45 euros d’abonament i hi 
podien anar cada dia; aquest any, per poder anar 
cada dia als Banys de Sant Sebastià, pagaran 28,10 
euros al mes d’abonament, és a dir, un 70% més, 
gairebé el doble, i que al Poliesportiu Municipal Marí-
tim de Ciutat Vella també incrementa un 4,8% i altres 
serveis també. Insisteix, doncs, que no sap d’on pro-
vé el 3% de mitjana. 

Reitera que per aquests motius s’han d’adequar 
les tarifes dels preus públics i les taxes al poder ad-
quisitiu que es reflecteix en l’IPC del 2008, i 
d’aquesta manera ajudar a no buidar les butxaques 
dels barcelonins. 

Quant a les reaccions polítiques davant d’aquesta 
proposició, expressa que no entén i que lamenta la 
posició del Grup d’ERC de no donar suport ni a 
aquesta ni a la proposició presentada per CIU, molt 
similar, tenint en compte les paraules expressades a 
la premsa pel president del Grup Municipal d’ERC, 
Sr. Portabella, en la línia precisament d’aquesta pro-
posició. Defensa que el PP dóna suport a les propo-
sicions tenint en compte l’interès dels ciutadans, no 
l’interès polític propi, i qualifica de mostra de cinisme 
polític l’actitud d’ERC, que diu una cosa a les rodes 
de premsa però que després no hi dóna el vot favo-
rable al si de la comissió. Finalment afegeix que 
tampoc no entén l’actitud de l’equip de govern, i 
apunta que amb aquesta estratègia hi perdran tots. 

El Sr. Vives expressa el seu vot favorable, i preci-
sa que potser no la defensaran amb els mateixos 
arguments que el Grup del PP, però afirma que de la 
lletra de la proposició es desprèn el mateix que el 
seu grup havia presentat i afegeix que és també el 
mateix que altres grups havien manifestat a la tribu-
na dels mitjans de comunicació, tot i que no a la seu 
consistorial. 

Completa la seva anterior intervenció amb dos 
afegits. En primer lloc opina que el tema de l’evolució 
de preus púbics requereix una reflexió sobre què 
afecta i com afecta els ciutadans, i que aquest és un 
tema que ja s’ha tractat a bastament en el debat de 
pressupostos, i adreçant-se al Sr. Florensa, diu que 
no és una qüestió d’ara sinó que s’ha debatut molt, 
que hi ha hagut al·legacions, que el que cal és mirar-
se-les i després votar en conseqüència, i que el que 
compta de debò és la política dels acords i no la 
política del parlar per parlar.  

En segon lloc, afirma que els temes no són de 
ningú, i que tots comparteixen el mateix interès, és a 
dir que la ciutat vagi millor, tot i que ho fan des de 
perspectives diferents. Defensa que el compromís es 

demostra amb el vot, el compromís respecte a les 
posicions pròpies.  

Recull l’esperit del que s’ha dit en la comissió, es 
felicita de les paraules del president de la comissió, 
en el sentit que es començarà a parlar d’aquest tema 
malgrat no estar-hi d’acord, i coincideix amb el Sr. 
Florensa en la idea que caldrà tornar a parlar-ne 
d’aquí a dos o tres mesos per veure quina ha estat 
l’evolució, perquè considera que no és el mateix 
parlar basant-se en mitjanes anuals que fer-ho ba-
sant-se en les previsions d’inflació, que afecten el dia 
a dia dels ciutadans. I que caldrà parlar-ne en totes 
les institucions, per tant seria bo que comencessin a 
treballar-hi. Apunta que l’Ajuntament segueix unes 
polítiques determinades, no creu que es tracti d’una 
qüestió d’arques inflades, sinó d’una manera de con-
templar la realitat, diu que ells en tenen una altra i 
que miraran d’ajustar-la en benefici del ciutadà. Creu 
que aquest és l’esperit de les proposicions, lamenta 
que ara no s’aprovin i espera poder tornar-ne a par-
lar en els pròxims mesos i actuar en conseqüència. 

El Sr. Florensa expressa que els arguments que 
defensen són els mateixos que els que han presentat 
abans, ja que aquesta segona proposició diu el ma-
teix que la primera. Assegura que l’adequació objec-
te del debat la va defensar ERC en el darrer Plenari, 
i que aleshores els altres grups no van fer planteja-
ments en aquesta línia. Per això qualifica d’opor-
tunisme el fet que amb posterioritat es presentin 
proposicions pràcticament en nom d’altres grups. 
Comparteix que els temes no són de ningú, i es mos-
tra satisfet que els seus plantejaments rebin el suport 
d’altres grups. Reitera, doncs, que han expressat la 
voluntat de negociar i dialogar amb el Govern Muni-
cipal per tal que aquesta adequació es pugui anar 
fent al llarg de l’any. Opina que el Grup d’ERC ha 
donat mostres que tot i estar a l’oposició pot ser útil, i 
que els seus plantejaments poden ser útils per als 
ciutadans.  

Manifesta que van donar suport a uns pressupos-
tos que partien de la filosofia que no hi hagués in-
crement de preus de l’IPC i es mostra disposat a 
negociar perquè aquestes aportacions es mantinguin 
i es materialitzin al llarg de l’any. Apunta que les 
aportacions del PP no han repercutit en l’aprovació 
final dels pressupostos ni en les mesures que 
s’aplicaran, i per tant insta el Grup del PP a no estar 
pendent del que fan als altres grups i a plantejar-se 
quines aportacions fan i quines repercussions tenen 
en el dia a dia els ciutadans. 

El Sr. Carnes planteja introduir dues idees per re-
forçar i planificar la posició del Govern en aquest 
tema. En primer lloc, recorda que el referent que 
convé no oblidar és el cost del servei, i que els in-
crements estan vinculats al cost del servei. En segon 
lloc, afirma que la situació actual és molt canviant, 
que en aquest moment es desconeix quina serà 
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l’evolució de preus de les matèries energètiques, 
però que no està escrit enlloc que no tornin a pujar. 
També es desconeix si l’increment que des del sec-
tor públic es fa, en termes de dèficit, injectant liquidi-
tat, conduirà a un escenari d’inflació i això tindria 
unes repercussions molt complicades. Afirma que ja 
ha passat abans. Reconeix que cal estar amb una 
actitud oberta, i apunta la possibilitat que en l’actual 
context econòmic es recuperin fórmules com ara 
tornar a recuperar una banca pública. Recorda que 
un dels problemes actuals és que un dels serveis 
fonamentals de l’economia, prestar diners, ha deixat 
de complir aquesta funció. Afirma que el més impor-
tant en aquests moments és que el sector públic 
pugui continuar generant activitat econòmica, per 
això recomana al Sr. Mulleras que comenci a modifi-
car els seus postulats. Adverteix de la gravetat de la 
situació si el sector públic no fa una funció que, tot i 
no correspondre-li, actualment no pot fer cap altre 
instrument, és a dir fer de petita o gran locomotora 
de l’economia. Li recomana que observi com estan 
evolucionant altres països d’Europa o els EUA, així 
s’adonarà que algunes formulacions ideològiques 
que semblaven dogmes s’estan modificant precisa-
ment arran d’aquesta situació tan canviant. Amb 
ERC i CIU coincideix que cal estar permanentment 
obrint debats però afegeix que no s’ha d’oblidar que 
la principal prioritat econòmica a la ciutat de Barcelo-
na és mantenir la capacitat d’inversió en uns nivells 
alts i mantenir un nivell de serveis alt. I conclou que 
aquest debat que algú ha volgut introduir desvia l’eix 
central que els ha d’ocupar durant els propers me-
sos. 

El Sr. Mulleras qualifica de pueril el debat sobre la 
paternitat de la congelació de les taxes o la disminu-
ció dels preus públics o dels impostos i recorda que 
en pràcticament totes les comissions ha demanat 
que s’abaixin les taxes i que es continguin els preus 
públics. Quant a la resta de temes, considera que no 
fa falta ni contestar-los. 

Torna a demanar que li facin arribar l’informe on 
es justifica que la mitjana de l’increment és del 3%. 

Opina que un Ajuntament ha de disposar d’eines 
flexibles i dinàmiques per adaptar-se als temps. Ma-
nifesta que la realitat és canviant, i que les previsions 
fetes no s’assemblen gens a la realitat actual, i critica 
que el Govern no hagi canviat els pressupostos ni la 
planificació econòmica per adaptar-se a les noves 
circumstàncies. Constata que la resta d’administra-
cions sí que ho han fet, i que l’argument que 
l’Ajuntament està financerament molt bé és erroni, 
perquè l’Ajuntament no és una empresa. Considera 
que la bona situació financera ha de ser una eina per 
assolir els objectius de l’Ajuntament: ajudar la gent i 
crear activitat econòmica o ajudar a crear-la. Quant a 
la percepció del ciutadà, repeteix que creu que els 
polítics són referents per a la ciutadania, i que han 

de prendre mesures que per si soles no resoldran la 
crisi, com ara disminuir o congelar taxes i preus pú-
blics, però que són símbols que la ciutadania ha de 
tenir, perquè, segons explica, la ciutadania el que 
veu és que els preus que més pugen són els dels 
serveis bàsics, i que, alhora, baixen els preus de les 
matèries primeres.  

Tot i saber que les proposicions no s’acceptaran 
en aquest moment, recomana que es treballi en 
aquesta línia, perquè insisteix que la pujada de les 
taxes i els preus és molt superior a la inflació de 
2008, i per tant de la dels sous dels ciutadans. 

Conclou dient que els dos factors fonamentals 
pels quals l’Ajuntament ha de vetllar en una situació 
de crisi com l’actual són, d’una banda, ajudar a reac-
tivar l’economia sense entorpir el lliure mercat, i de 
l’altra, ajudar els més desprotegits amb atenció soci-
al i atenció a les famílies, que veuen com els preus 
bàsics pugen molt i en canvi els seus ingressos no 
només no pugen sinó que fins i tot minven si alguna 
persona de la família es queda a l’atur. Lamenta que 
la proposició no prosperi perquè considera que era 
una manera de fer alguna cosa per als ciutadans. 

El Sr. Vives no té gaire cosa per afegir, simple-
ment creu que tenen a les mans la possibilitat de fer 
les coses bé. Quant al Sr. Florensa, diu que no fan 
política mirant el recull de premsa d’ERC perquè si 
fos així, en lloc de tenir 12 regidors en tindrien 4. 

El Sr. Carnes expressa que té la sensació que una 
cosa és el que es pot dir fora i l’altra és el que es pot 
dir en un espai públic, i més si té una dimensió me-
diàtica. Considera que molt sovint es parla per a la 
galeria, però que de vegades un té el dubte si quan 
es fan determinades afirmacions realment la persona 
que les fa es creu tot el que diu. I això ho diu perquè 
la qualificació financera d’una institució pública en 
una situació normal podria no ser important, però 
constata les repercussions que tenen o poden tenir 
no ja per a la hisenda pública, sinó per a l’estructura 
econòmica, la modificació de la qualificació creditícia 
que en aquest moment té Espanya. Pensa que pre-
servar aquests factors que poden semblar molt tèc-
nics té més repercussió del que certament hauria de 
tenir, i que potser caldria demanar-se quina respon-
sabilitat tenen algunes agències de qualificació en la 
qualificació de solvència de determinades instituci-
ons financeres. 

Una de les coses que pensa que ha après 
d’aquesta crisi, és que cal ser molt flexible en els 
conceptes. I quant a les prioritats del Govern, apunta 
que en el debat de pressupostos van deixar molt 
clares quines eren, i una d’elles és la política social, i 
afegeix que hi van posar números i accions concre-
tes. 

Informa que tenen la documentació sobre els in-
crements dels preus públics i que poden remetre-la a 
tots els grups. Però creu que les xifres segons com 
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siguin presentades poden donar lloc a molta dema-
gògia; així com el Sr. Mulleras parlava de símbol en 
la seva argumentació, el Sr. Carnes identifica un 
altre símbol entorn del debat de la llum. Es pregunta 
si serveix d’alguna cosa amagar els costos reals del 
servei, ja que caldrà pagar-los d’alguna manera, ja 
sigui directament o indirectament. Accepta que es 
pugui discutir quin és el grau d’eficiència que són 
capaços d’introduir en un cost determinat, però afir-
ma que no es pot ignorar quin és el debat del cost 
real d’aquell servei. Considera que és erroni el model 
que el país adopta en determinats serveis, de no fer 
repercutir, o no fer aflorar o no reconèixer suficient-
ment quins són els costos de determinats serveis. 
Entén que aquesta és una reflexió que desborda 
aquest tema i conclou que un dels problemes que 
s’arrosseguen històricament és que no es projecta el 
cost real sobre determinats serveis i això, evident-
ment, autogenera dèficits. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d’ERC. Es rebutja. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Quin és el desglossament de la partida "partici-

pació ingressos bruts empreses" dotada al pressu-
post del 2009 amb 36.695.000 euros? 

La Sra. Vila llegeix el prec. 
La Sra. Ballarín respon que el que demana CIU és 

el desglossament d’una partida pressupostària que 
correspon a la previsió de l’ordenança fiscal 3.11, i 
aclareix que és la taxa per utilització privativa o apro-
fitament del domini públic a favor d’empreses explo-
tadores de serveis d’interès general. Entre aquestes 
empreses hi ha les de gas, aigua, llum, telefonia fixa 
i mòbil. Informa que totes aquestes empreses, 
d’acord amb l’article 24 de la Llei reguladora d’hi-
sendes locals, i la mateixa ordenança fiscal, estan 
obligades a pagar en el terme municipal on actuen, 
un 1,5% dels ingressos bruts derivats de la facturació 
obtinguts en cada municipi. 

Puntualitza que el nivell màxim de desglossament 
d’aquests ingressos, d’acord amb l’Ordre ministerial 
d’estructura dels pressupostos municipals, és 5 dí-
gits, per tant la partida. I això és el que s’ha reflectit 
en els pressupostos. Explica que disposen d’una 
classificació anomenada "empresa per empresa" que 
conté els ingressos que cada empresa autodeclara 
haver obtingut en el terme municipal de Barcelona. 
Informa que a partir d’aquestes dades, i d’acord amb 
el que es tenia liquidat el maig-juny de 2007, es van 

fer les previsions de pressupost per al 2009. Respo-
nent a la petició de CIU, lamenta no poder donar-los 
la informació que demanen, justament aquesta clas-
sificació empresa per empresa, atès que es tracta 
d’informació rebuda de l’Administració tributària, 
d’acord amb el que estableix l’article 95.1 de la Llei 
general tributària que llegeix 

La Sra. Vila declara que atès que també formen 
part de l’Ajuntament, tenen el mateix dret que el Go-
vern a accedir a una sèrie de dades per utilitzar-la 
per a l’interès general. També demana que se’ls 
pugui facilitar la informació per sectors. 

La Sra. Ballarín insisteix que es tracta de dades 
amb caràcter reservat i que, per tant, no les poden 
proporcionar a tercers que no siguin Administració 
tributària. Explica que només podrien fer-ho en cas 
d’un procediment judicial i a petició d’un jutge, un 
fiscal o un inspector de treball.  

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
8. La Comissió d’Hisenda i Pressupostos insta el 

Govern municipal a què es faciliti l’accés dels Grups 
municipals de l’Ajuntament de Barcelona als comptes 
anuals de la societat Barcelona Regional i a la seva 
fiscalització. 

El Sr. Mulleras expressa el prec del seu grup, amb 
l’exposició prèvia dels motius que el generen: la so-
cietat Barcelona Regional no s’inclou en el procés de 
revisió de comptes anuals de l’Ajuntament de Barce-
lona; l’Ajuntament de Barcelona és el principal accio-
nista de la societat, amb un 17,6% del capital social; 
segons els informes de la Sindicatura de Comptes, 
correspon al principal accionista de la societat fisca-
litzar els seus comptes. El Sr. Mulleras valora que en 
els dos darrers anys ha millorat la informació que 
han anat rebent, però que hi ha alguns punts negres 
en el tema empresarial i financer de l’Ajuntament, un 
dels quals és Barcelona Regional. Critica el fet que 
es tracta d’una empresa publica que no està fiscalit-
zada per cap administració, només per la Sindicatura 
de Comptes. A continuació exposa les dades de 
Barcelona Regional de què disposa, corresponents 
als comptes de 2007: un balanç entorn dels 3 milions 
d’euros, i una facturació entorn dels 4,5 milions 
d’euros; exposa que l’activitat de l’empresa es basa 
en estudis i anàlisis urbanístics, execució d’obres, 
sistemes urbans, participació decisiva en diferents 
obres de cobriment, com les de l’Estació de Sants i 
l’AVE a Barcelona; constata que s’ocupa de projec-
tes molt importants per a la ciutat de Barcelona; afe-
geix que l’Ajuntament de Barcelona n’és el principal 
client, directament o indirectament, i que al Consell 
d’Administració hi ha diferents membres del govern i 
l’oposició, fins i tot l’alcalde de Barcelona n’és el 
president. Remarca, doncs, el protagonisme cabdal 
de l’Ajuntament en aquesta empresa. Opina que com 
a part de l’engranatge de l’activitat empresarial de 
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l’Ajuntament, Barcelona Regional hauria d’estar sot-
mesa a una fiscalització a través de l’Ajuntament de 
Barcelona. 

El Sr. Carnes aclareix que l’Ajuntament de Barce-
lona té una participació minoritària en aquesta em-
presa i que, per tant, legalment han de seguir uns 
mecanismes que es van preveure i habilitar l’any 
passat. Reitera que formalment poden demanar –tal 
com van fer l’any passat– el consentiment a Barcelo-
na Regional perquè es distribueixin els seus comptes 
anuals als diferents grups municipals. Afirma que 
totes les altres consideracions es poden avaluar i 
estudiar, però que fins que no hi hagi una interpreta-
ció explícita que ho marqui, s’han de cenyir als pro-
cediments establerts per a les participacions minori-
tàries.  

El Sr. Mulleras puntualitza que demanen que es 
pugui tenir accés, no als comptes anuals –dels quals 
ja disposen– sinó a la fiscalització dels comptes, i 
això, d’acord amb els arguments exposats en la seva 
anterior intervenció i que repeteix aquí: perquè cre-
uen que és una empresa que és Ajuntament, perquè 
el Consell d’Administració està format per regidors i 
membres representants de l’Ajuntament, perquè la 
seva activitat és l’Ajuntament, perquè intervé en pro-
jectes bàsics per a Barcelona. Per tot això conside-
ren necessari poder tenir una visió més profunda de 
l’empresa. Argumenta també que, segons l’informe 
17/2004 de la Sindicatura de Comptes –que està 
disposat a fer arribar al Sr. Carnes–, "el control fi-
nancer de la societat serà exercit en cada moment 
per l’administració que ostenti directa o indirectament 
la majoria relativa del capital social de Barcelona 
Regional" i també que "sí correspon a l’Ajuntament 
de Barcelona el control financer perquè la seva parti-
cipació és superior a la que ostenten cadascuna de 
les entitats metropolitanes". Conclou reiterant la seva 
petició de poder tenir un accés similar al que es té a 
les altres empreses del compte general pel que fa a 
Barcelona Regional i això, diu, des de la voluntat 
política de millorar la transparència a les empreses 
municipals. 

El Sr. Carnes es reafirma en el que ha dit anteri-
orment, que seguiran amb els mecanismes actual-
ment establerts llevat que hi hagi modificacions jurí-
diques que facin canviar el procediment. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
9. Quins usos específics es pensa donar als pave-

llons de l’Hospital de Sant Pau, quants espais i me-
tres quadrats seran destinats a serveis directes als 
ciutadans i quants a altres organismes, quin serà el 
cost d’adequació dels espais i qui n’assumirà la des-
pesa? 

La Sra. Recasens exposa que fan referència al 
tema de l’Hospital de Sant Pau perquè hi ha hagut 
novetats. Inicia la seva argumentació recordant que 
en la comissió del 16 d’octubre de 2007 es va apro-
var per unanimitat una proposició on demanaven 
destinar els pavellons de l’Hospital de Sant Pau a un 
Museu del Modernisme i a un Centre d’Interpretació 
del Modernisme, tenint en compte que està catalogat 
com a patrimoni de la humanitat i que, a més, està 
ubicat prop de l’avinguda de Gaudí i la Sagrada Fa-
mília. Continua recordant que el 4 de desembre de 
2008 es va aprovar, també per unanimitat, una pro-
posició en què es demanava que l’Ajuntament es 
comprometés amb el manteniment del recinte i 
s’impliqués en la definició dels seus usos. A continu-
ació exposa la seva sorpresa davant les paraules de 
l’alcalde en la conferència del passat 16 de gener, en 
què va explicar que els 20 pavellons modernistes es 
convertiran en centre de la capitalitat Euromediterrà-
nia, i que seria lloc de reunió de diferents institucions 
mediterrànies i empreses amb projectes de coopera-
ció i col·laboració internacional. 

Exposa que paral·lelament a tot això hi ha un in-
forme i un pla director de la mateixa MIA (Molt 
Il·lustre Administració de l’Hospital), de la qual forma 
part l’Ajuntament, on s’explicita que cal una forta 
inversió per a les reparacions necessàries d’aquests 
pavellons. Quant als usos dels pavellons, afirma que 
el pla director diu que hauran de ser compatibles 
amb el fet que el públic pugui visitar-los i gaudir del 
patrimoni de la humanitat. 

Finalment formula la pregunta del seu grup, i pre-
cisa que voldrien saber com s’ha previst el finança-
ment d’aquesta operació. 

El Sr. Carnes respon que part de la informació que 
li demanen no la tenen i per tant no la pot proporcio-
nar, ja que actualment s’està treballant en alguns 
d’aquests elements des de la MIA, formada per 
l’Ajuntament, la Generalitat i el Capítol Catedralici. 
Exposa que la decisió de fixar la seu central de la 
Unió per la Mediterrània a Barcelona ha originat que 
des de diferents institucions es treballi en la línia de 
fer que Barcelona exerceixi un paper de lobby en un 
conjunt de sectors i que per poder desenvolupar 
aquesta tasca cal disposar d’un conjunt d’instal·la-
cions adequades per a aquest ús. Expressa que la 
voluntat de l’Ajuntament, d’acord amb la Generalitat i 
el Capítol Catedralici, és posar un edifici emblemàtic 
al servei d’aquesta funció. Quant a la quantificació de 
metres quadrats i pressupostaris, i els costos d’ade-
quació, manifesta que actualment s’hi està treballant. 

La Sra. Recasens rebat al Sr. Carnes que té dues 
opcions, dir que no vol explicar-ho o dir que no ho 
saben, però que totes dues coses li semblen inopor-
tunes. Critica al Govern el fet que tingui molts projec-
tes de cost molt elevat per a la ciutat –a part del pro-
jecte de l’Hospital de Sant Pau, esmenta el projecte 
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del zoo marí– sense que, al seu parer, darrere hi 
hagi una base fiable quant al finançament d’aquests 
projectes i als usos dels espais. 

Amb referència als fons que el govern del Sr. Za-
patero ha enviat als ajuntaments, la Sra. Recasens 
comenta que li consta que una part –concretament 
5,7 dels 282 milions– ja es destinen a rehabilitar 
pavellons, per tant espera i suposa que ja hi ha uns 
projectes en ferm, i per tant critica al Sr. Carnes el fet 
que no hagi tingut la consideració d’explicar en 
aquesta comissió que hi ha uns projectes en ferm i 
que s’hi estan dedicant uns recursos concrets. Així 
mateix, aprofita per preguntar si aquests recursos 
esmentats seran els únics fons que el Govern de 
l’Estat aportarà a aquest projecte. Comenta que molt 
recentment, el ministre Moratinos va donar el suport 
del Govern de l’Estat al projecte de l’Hospital de Sant 
Pau; constata que tothom fa declaracions entorn d’un 
projecte, però que aquest té un cost de 200 milions 
d’euros, i en el context de crisi actual, no se sap qui 
el pagarà. Acaba demanant seriositat, que no es 
menyspreï la comissió i que es facin les explicacions 
pertinents sobre el projecte i el seu finançament. 

El Sr. Carnes agraeix la reflexió que fa la Sra. Re-
casens, i al·ludeix a una certa disfunció en el temps 
entre calendaris d’ambdues parts; tot i reconèixer la 
legitimitat per demanar aquesta informació, demana 
al seu torn que s’admeti que el Govern té el seu ca-
lendari de treball i que una proposta d’aquest tipus 
ha d’anar avalada i quantificada i ha de tenir el seu 
corresponent dossier perquè sigui creïble. 

Anuncia que totes les previsions del finançament 
s’hauran d’anar descabdellant al llarg del temps, 
però que de forma immediata es desenvoluparan 
quins han de ser els usos i els continguts, bastant 
perfilats en aquests moments, i els donaran a conèi-
xer. Adverteix, però, que una cosa és el plantejament 
global i una altra el cost que finalment acabarà tenint 
aquesta intervenció. 

Comparteix amb la Sra. Recasens que s’ha de 
treballar amb rigor, i assegura que el principal interès 
del Govern és que tot el procés sigui transparent, 
que la ciutadania n’estigui informada i que tothom 
pugui participar-hi, atès que en aquestes ins-
tal·lacions no només hi haurà administracions públi-
ques, sinó que també hi participaran diferents sec-
tors d’iniciativa social. Caldrà, per tant, el debat 
necessari per a l’articulació de les diferents tasques. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
10. Quin és el valor de liquidació a 31 de desem-

bre de 2008 de la despesa en publicitat del Grup de 
l’Ajuntament de Barcelona l’any 2008, total i desglos-
sada entre la realitzada per l’Ajuntament de Barcelo-
na i cadascun dels seus organismes autònoms, les 
seves entitats públiques empresarials i les seves 
empreses municipals? 

El Sr. Mulleras formula la pregunta. 
El Sr. Carnes respon que pot facilitar les dades 

corresponents a 30 de novembre: la xifra global del 
grup, és a dir Ajuntament i el conjunt d’institucions 
municipals, és de 14.624.120 euros. Afegeix que, 
desglossat, per a l’Ajuntament són 7.036.353 euros, i 
el diferencial que hi ha és la suma de les altres parti-
des corresponents al conjunt d’institucions (Institut 
de persones amb discapacitat, Fundació Mies Van 
der Rohe, Informàtica, Urbanisme, Hisenda, Mercats, 
Educació, etc.). 

El Sr. Mulleras demana si les dades facilitades 
són a 30 de novembre. 

El Sr. Carnes respon que sí perquè no s’han tan-
cat a 31 de desembre. 

El Sr. Mulleras demana si la dada de total del 
Grup de l’Ajuntament és una dada agregada o con-
solidada. 

Al Sr. Carnes li sembla que hauria de ser consoli-
dada, però demana el punt de dubte formal. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
11. Quin és el motiu pel qual determinats preus 

públics han augmentat per sobre de l’IPC establert al 
marc economicofinancer del pressupost 2009 de 
l’Ajuntament? 

El Sr. Florensa formula la pregunta. A continuació 
esmenta, d’entre els preus que més han augmentat, 
els que els han cridat l’atenció: gairebé el 8% en 
colònies d’infants (tot i reconèixer que en valor abso-
lut aquest augment no és gaire gran); el lloguer de 
sales en certs equipaments (augments d’entre el 
24% i el 174%); tallers en determinats centres cívics 
(augments de més del 70%); equipaments esportius 
(augments entre el 4% i el 7%), o el cas concret de la 
llar-residència per a disminuïts, Casa Bloc, amb un 
augment de més del 31%. 

Reconeix que en algun cas hi pot haver hagut la 
incorporació d’un servei o alguna millora, però no 
entenen per què s’han produït aquests augments 
amb un valor tan alt en la resta de casos. 

El Sr. Carnes respon que no reproduiran el debat 
tingut anteriorment, però vol puntualitzar dos aspec-
tes. Aclareix que la Llei d’hisendes locals vincula els 
preus públics i les taxes al cost real dels serveis, i no 
a l’IPC, i això ho diu per desfer un cert grau de con-
fusió que creu que s’ha creat en el debat previ. A 
partir del que marca la llei, es pot entrar a estudiar 
cas per cas i afegeix que pot facilitar tota la docu-
mentació. Assegura que en cada cas que hi ha hagut 
un increment, aquest respon a una ampliació de 
serveis o de recursos. 

I quant als increments pròpiament, adverteix tam-
bé que en alguns casos poden semblar molt espec-
taculars però que després en canvi es tradueixen, 
per exemple, en un augment de 3 euros. O per 
exemple fa referència a un cas d’un increment del 
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10% o del 7%, que es tradueix en un augment d’un 
cèntim. Hi ha també algun cas de canvi de taxa a 
preu públic, que es deu a qüestions de caràcter jurí-
dic vinculades a si el bé és de domini públic o no. 
Confirma que tota la informació de per què hi ha 
hagut increments superiors al 3% està documentada 
i que la poden facilitar. Reitera que hi ha un element 
de cost i que darrere de cada cost molt sovint hi ha 
un increment d’ampliació d’espais, de serveis, 
d’horaris o de personal. I afegeix que això explica i 
justifica aquests increments i que la part d’increment 
de preus púbics per sobre de l’IPC s’ha de referenci-
ar a la llei i no a l’IPC. 

El Sr. Florensa rebat recordant que han anomenat 
aquells exemples on realment l’augment percentual 
feia referència al fet que es doblés el preu o que la 
diferència de preu fos significativa. Reconeix que en 
alguns casos, amb serveis que tenen un valor molt 
petit, a vegades l’augment considerable del percen-
tatge fa que l’increment sigui irrisori. Però també 
afirma que en alguns casos el preu s’ha arribat a 
duplicar, i entenen que aquest augment es pugui 
produir, però també creuen que ha d’anar motivat per 
una millora significativa del servei. 

El Sr. Florensa demana que si els poden fer arri-
bar la informació, perquè l’analitzaran cas per cas i 
veuran si justifica o no l’augment. 

Es dóna per tractada. 
12. Quins indicadors fa servir l’equip de govern 

per al càlcul de l’IPC del marc economicofinancer del 
Pressupost i les Ordenances Fiscals de l’Ajuntament 
de Barcelona, i amb quina periodicitat s’actualitza? 

El Sr. Florensa formula la pregunta. 
El Sr. Carnes indica que, tal com ha explicat en el 

debat previ, van utilitzar totes les previsions que ha-
via fet el Fons Monetari Internacional i l’OCD. Asse-

nyala que aquests van ser els punts de treball més 
enllà de les indicacions del Ministeri d’Economia i 
Hisenda, que consideraven insuficients. Recorda que 
van fer fins i tot un biaix respecte a les previsions 
que es van fer per al 2008, en què ja van utilitzar la 
referència de Fons Monetari Internacional i l’OCD, i 
que han reiterat aquest punt de referència a previsió, 
tal com està documentat. 

La Sra. Recasens, demana al Sr. Carnes que 
també facin arribar al seu grup l’informe de determi-
nats preus públics que superen l’IPC 

Es dóna per tractada. 
El Sr. Carnes fa una reflexió sobre el retard horari 

i l’extensió de la comissió. Proposa adoptar la mesu-
ra d’autolimitar el temps d’explicació, per exemple a 
10 minuts.  

El Sr. Mulleras puntualitza que el que cal fer en 
aquesta comissió és començar a l’hora. 

El Sr. Carnes creu que hi ha dues reflexions per 
fer: una és la puntualitat i l’altra seria començar a la 
sala que es podia tenir prehabilitada, que és la sala 
situada al costat d’aquesta. Continua expressant que 
li agradaria que entre tots fossin capaços d’habilitar 
algun mecanisme que els permetés combinar el lícit 
debat, el lícit seguiment de l’acció de govern i el se-
guiment públic.  

 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les quinze hores i trenta 
minuts.
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Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i Habitatge 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 22 de gener de 
2009 i aprovada el dia 19 de febrer de 2009 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 22 de gener de 2009, s'hi reuneix la Co-
missió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, 
sota la presidència de l’Im. Sr. Ramon García-
Bragado i Acín. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Raimond Blasi i Navarro, Imma Moraleda i 
Pérez, Montse Sánchez i Yuste, Assumpta Escarp i 
Gibert, Francesc Narváez i Pazos, Eduard Freixedes 
i Plans, Antoni Vives i Tomàs, Joan Puigdollers i 
Fargas, Alberto Villagrasa Gil, Elsa Blasco i Riera i 
Ricard Martínez i Monteagudo, assistits pel lletrat 
adscrit a Secretaria General, Sr. Joan Caparrós i 
Hernández, que certifica. 

També hi són presents els Srs.: Antoni Sorolla i 
Edo, delegat d’Habitatge; Ramon Massaguer i Me-
léndez, gerent d’Urbanisme i Infraestructures; Ricard 
Fayos i Molet, director tècnic d’Urbanisme i Infraes-
tructures; Josep Maria de Torres, gerent del Consorci 
de l’Habitatge de Barcelona, i Manuel Valdés, direc-
tor d’Infraestructures del Sector d’Urbanisme. 

Excusen la seva absència la Ima. Sra. Itziar Gon-
zález i Virós, i els Ims. Srs.: Jordi Cornet i Serra, i 
Javier Mulleras Vinzia. 

S'obre la sessió a les 16.39 h. 
 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Districte de Sants-Montjuïc 
Del gerent municipal, de data 9 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, per adjudicar el contracte de reforma 
de la seu del districte de Sants-Montjuïc, fase 2, –Ar-
xiu General–, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import d'1.969.998,97 euros. 

 
2. Districte de Sants-Montjuïc 
Del gerent municipal, de data 24 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules, autoritza la 
despesa i convoca procediment obert per a l'adjudi-

cació del contracte de l'ampliació dels vestidors i 
camp de futbol 7 al complex esportiu de La Bàscula, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import 
d'1.170.711,36 euros. 

 
3. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment negociat, per adjudicar el contracte de les 
obres d'urbanització de l'avinguda Pau Casals, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import de 49.147,76 
euros. 

 
4. Districte de Gràcia 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i aprova inici-
alment el projecte de les obres d'urbanització del 
solar del carrer Esteve Terradas, entre el carrer Jo-
sep Jover i l'avinguda de Vallcarca, al districte de 
Gràcia, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 649.998,72 euros. 

 
5. Àrea d'Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 
Del gerent municipal, de data 23 de desembre de 

2008, que aprova el plec de condicions administrati-
ves particulars i plec de condicions tècniques, autorit-
za la despesa i convoca Concurs de Projectes, per a 
la contractació del Projecte bàsic i executiu, direcció 
d'obra i estudi de seguretat i salut de les obres d'ade-
quació de la nau central del recinte de Fabra i Coats 
per a contenidor de producció cultural, per als exerci-
cis 2009-2011, i per un import de 752.500 euros. 

 
6. Districte d'Horta-Guinardó 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat Auxi-
liar de Obra Civil, SA el contracte per a la urbanitza-
ció del nou parc de la Unitat i accessos al parc, per 
als exercicis 2008-2010, i per un import d'1.250.560 
euros. 

 
7. Districte de les Corts 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat Cons-
trucciones y Servicios Faus, SA el contracte per a 
les obres d'arranjament del carrer Jordi Girona, 
entre els carrers Gran Capità i Tinent Coronel Va-
lenzuela, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
d'1.337.713,32 euros.  

 
8. Districte de les Corts 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat Con-
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sultoria Técnicas y Proyectos 1999, SL el contracte 
per les obres d'arranjament del carrer Doctor Salva-
dor Cardenal, entre l'avinguda de Joan XXIII i el car-
rer Sabino de Arana, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import de 24.100 euros. 

 
9. Districte de les Corts 
Del gerent municipal, de data 15 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat Gecsa 
Ingeniería y Obras, SA el contracte de les obres d'ar-
ranjament del carrer Comte Güell, entre la travessera 
de les Corts i l'avinguda Madrid, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 19.140 euros. 

 
10. Sector d'Urbanisme 
Del gerent municipal, de data 23 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la senyora Yaiza 
Alonso Terré el contracte que té per objecte el pro-
jecte bàsic i executiu, estudi de seguretat i salut i 
direcció d'obres d'arquitecte de l'ampliació del centre 
de creació artística Hangar al recinte de Can Ricart, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
32.322,54 euros. 

 
11. Districte de Gràcia 
Del gerent municipal, de data 24 de desembre de 

2008, que adjudica definitivament a la societat No-
vantia Integral, SA, UTE LEY, el contracte que té per 
objecte les obres de construcció de la biblioteca de 
Penitents al Districte de Gràcia, per als exercicis 
2008-2010, i per un import de 3.104.788,28 euros.  

 
Acords de la Comissió de Govern de 14 de gener 

de 2009: 
 
12. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanit-

zació del sector delimitat pels carrers de Quetzal, de 
Riera Blanca i l'avinguda del Carrilet, per import 
d'1.338.836,04. euros, el 16% de l’impost del valor 
afegit inclòs, formulat per Minex Center, SL, de con-
formitat amb l’informe emès per la Direcció 
d’Urbanisme el 3 de desembre de 2008, que consta 
a l’expedient i a efectes de motivació s’incorpora a 
aquest acord; publicar aquest acord en el Butlletí 
Oficial de la Província i en un diari dels de més circu-
lació de Catalunya; notificar-lo als interessats en 
aquest procediment; i donar-ne compte a la Comissió 
d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

13. Resoldre el recurs de reposició interposat con-
tra l’acord d’aprovació definitiva del Projecte 
d’urbanització espai urbà entre carrer Vidriol i carrer 
Leiva, entorns i carrer Llobet (MPGM per l’ordenació 
de les afeccions viàries del barri d’Hostafrancs UA4, 
UA5, UA7, AA7, AA10, AA.A, AA.B i AA.C), Fase 1a, 
adoptat per la Comissió de Govern en sessió de 15 
d’octubre de 2008, en el sentit dels motius exposats 
en l’informe de la Direcció de Projectes d’Urbanit-

zació i Edificació de Bagursa, de 16 de desembre de 
2008, el qual consta a l’expedient i es dóna per re-
produït; publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de 
la Província i el Diari Oficial de la Generalitat de Ca-
talunya i a la Gaseta Municipal; notificar-ho a 
l’interessat i donar-ne compte a la Comissió d'Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge. 

14. Aprovar definitivament el Projecte de submi-
nistrament energètic de l’àmbit del Pla especial de 
reforma interior Aiguablava de Trinitat Nova, cablejat 
en MT fora d’àmbit, amb un import per a coneixe-
ment de l’Administració de 553.521,09 euros, el 16% 
de l'impost del valor afegit exclòs, d’acord a l’informe 
de 16 de desembre de 2008 de la Direcció General 
de Bagursa, el qual figura a l’expedient i es dóna per 
reproduït; PUBLICAR aquest acord en el Butlletí 
Oficial de la Província i el Diari Oficial de la Generali-
tat de Catalunya i a la Gaseta Municipal i donar-ne 
compte a la Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge. 

15. 1r) Aprovar definitivament el Projecte executiu 
d’urbanització del Pla de millora urbana de l’illa deli-
mitada pels carrers Tànger, Àlaba, Sancho de Àvila i 
Àvila, d’iniciativa privada, per un import de PEC 
397.522,50 euros, formulat per Larig, SL. 2n) Publi-
car aquesta resolució en el Butlletí Oficial de la Pro-
víncia i en un diari dels de més circulació de Catalu-
nya. 3r) Donar-ne compte a la Comissió d’Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge. 

16. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanit-
zació del carrer Degà Bahí entre el carrer Trinxant i 
el carrer Nació amb plaça Lateral, amb un import per 
a coneixement de l’Administració d'1.229.658,30 eu-
ros, 16% d’impost del valor afegit inclòs, d’acord a 
l’informe de 12 de gener de 2009, de la Direcció Ge-
neral de BAGURSA, el qual figura a l’expedient i es 
dóna per reproduït; publicar aquest acord en el But-
lletí Oficial de la Província i el Diari Oficial de la 
Generalitat de Catalunya i a la Gaseta Municipal i 
donar-ne compte a la Comissió d'Urbanisme, Infraes-
tructures i Habitatge. 

El Sr. Puigdollers demana que el seu grup pugui 
tenir accés als expedients 3 i 14. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Implantació xarxa d'oficines d'habitatge de Bar-

celona i del Registre de sol·licitants d'habitatge amb 
protecció oficial de Barcelona. 

El Sr. García-Bragado afirma que amb aquest in-
forme es dóna compliment a un dels compromisos 
assolits en aquesta Comissió. Ofereix també la pos-
sibilitat, si els diferents grups hi estan d’acord, de 
presentar un breu informe sobre el projecte de con-
solidació de la Torre del Fang, que es podria fer més 
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exhaustiu en una altra sessió. Opina que, atès que 
s’ha presentat als veïns de la zona, val la pena que 
la Comissió també el pugui conèixer. Afegeix que es 
presentarà fora de l’estricte orde del dia, dins 
l’apartat informatiu. 

El Sr. Sorolla manifesta que, de fet, es pot consi-
derar que presenten dos informes, un sobre la xarxa 
d’oficines i l’altre sobre el registre. 

Recorda que el mes d’abril la Comissió va acor-
dar, a proposta del Grup Municipal de CiU, que al 
gener es posessin en marxa totes les oficines 
d’habitatge. Explica que a l’inici d’aquesta legislatura 
hi havia vuit oficines d’habitatge que depenien de 
diferents instruments municipals (districtes, empre-
ses, etc.) i que l’objectiu és constituir una xarxa 
d’oficines que funcionin a tota la ciutat i que, a més a 
més, cobreixin tot el territori al llarg d’aquest mandat. 

Assenyala que abans hi havia l’Oficina d’Habitatge 
Jove; l’Oficina del Patronat, que en molts aspectes 
funcionava també com una oficina d’habitatge; el 
Servei d’Habitatge de la Generalitat, que encara que 
era per a tot Catalunya oferia molts serveis a Barce-
lona; i l’Oficina de Paisatge Urbà. 

Afirma que el nou model pretén crear una sola 
xarxa dependent del Consorci de l’Habitatge de Bar-
celona amb l’objectiu que s’unifiquin les polítiques i 
que les oficines es financin conjuntament amb la 
Generalitat, cosa que aquest any es farà per primera 
vegada. Diu que, atès que el Consorci encara no té 
òrgans de gestió, ha subscrit un acord d’encàrrec 
amb Bagursa, que és l’entitat que coordina i gestiona 
les oficines.  

Explica que les oficines d’habitatge prestaran prin-
cipalment quatre serveis, que són transversals i 
complementaris: els ajuts a la rehabilitació, l’accés a 
l’habitatge protegit, els ajuts al lloguer i les borses 
d’habitatge, i el suport a les problemàtiques vincula-
des amb l’habitatge privat, que inclou l’assesso-
rament en temes com la sobreocupació, l’infraha-
bitatge i l’assetjament immobiliari. 

Destaca que el gran repte pel que fa als ajuts a la 
rehabilitació és unificar-ne tota la gestió i informa que 
la Generalitat tramita actualment la modificació 
d’estatuts del Consorci a fi d’aconseguir aquest ob-
jectiu. Afirma que, de tota manera, s’ha avançat en la 
gestió i que el programa d’ascensors ja es fa de for-
ma unificada a través de les oficines. D’altra banda, 
explica que els ajuts al lloguer i les borses d’habi-
tatge, que inclouen la borsa jove i la borsa de lloguer 
social, ja funcionen a través de la xarxa. 

Assenyala que, a part d’aquests serveis, hi ha el 
Servei d’Habitatge Jove. Diu que s’ha subscrit un 
acord amb la Regidoria de Dona i Joventut i s’ha 
traslladat aquest servei a les deu oficines. Afegeix 
que l’equip de direcció que coordina tots aquests 
programes des d’un punt de vista tècnic incorpora 
també els responsables del Servei Jove.  

Finalment, informa que cada oficina pot tenir algun 
servei complementari derivat de la singularitat del 
barri. Diu que, per exemple, en aquells districtes en 
què hi ha Llei de barris, aquesta se segueix i es co-
ordina en part des de l’oficina, i que l’oficina de Ciutat 
Vella continua fent cèdules d’habitabilitat. Conclou 
que s’ha buscat la complementarietat i la singularitat 
i, alhora, que hi hagués un marc global que fos clar.  

Explica que el fet que hi hagi una oficina per dis-
tricte no significa que algunes de les oficines que hi 
havia abans desapareguin. Diu que continuen existint 
l’Oficina de l’Institut del Paisatge Urbà, que es dedica 
principalment a tots els temes de rehabilitació i que 
s’adreça sobretot als professionals per a qui és més 
còmode la unificació de la gestió que anar oficina per 
oficina, i l’Oficina del Patronat de l’Habitatge, com a 
oficina específica per a la clientela del Patronat. 

Recorda que les dues oficines que faltaven per 
completar la xarxa eren la del districte de les Corts, 
que es va obrir el dia 7 de gener i que ja està opera-
tiva, i la de Sarrià, que entra en funcionament el 23 
de gener. Afegeix que està previst traslladar algunes 
de les oficines a altres ubicacions, com les de 
l’Eixample i Sants. 

Explica que a cadascun dels programes sectorials 
i transversals hi ha un responsable tècnic específic, 
que és l’interlocutor, i que hi ha un sistema de xarxes 
que funciona amb una coordinació sistemàtica tant 
amb aquestes persones com amb els directors de les 
oficines. Diu que algunes oficines encara no tenen 
director i que hi ha en marxa un concurs públic per 
cobrir les places que falten. 

Destaca el paper clau que té en aquesta xarxa 
l’aplicació informàtica que ha de suportar totes 
aquestes funcions i derivar en els programes especí-
fics, que a vegades són programes de la Generalitat 
o adaptacions, per exemple en el cas dels progra-
mes de rehabilitació, dels que ja tenia l’Institut del 
Paisatge Urbà. Explica que la complexitat de tota 
aquesta unificació fa que calgui un programa infor-
màtic específic molt potent, que s’ha treballat amb 
assessors i l’Institut Municipal d’Informàtica, i que 
gairebé ja està en procés d’implantació. 

Manifesta que l’essència d’aquest projecte és un 
front office, que són les oficines, amb un director i els 
serveis d’atenció pública; i el back office, que se 
centralitza segons els operadors, que són principal-
ment l’Institut del Paisatge Urbà, que porta tots els 
temes de rehabilitació, i Bagursa, que s’ocupa del 
registre, els ajuts, la borsa de mediació i el suport a 
les problemàtiques vinculades a l’habitatge.  

Precisa que el front office no és només l’oficina, 
sinó també Internet i el 010, amb els quals s’ha tre-
ballat perquè disposin d’una plataforma específica 
d’habitatge i, per tant, puguin derivar les trucades a 
persones que estaran especialment formades per 
informar dels temes d’habitatge.  
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Conclou l’explicació sobre la xarxa d’oficines 
d’habitatge dient que properament se’n farà la pre-
sentació pública juntament amb el conseller de Medi 
Ambient i Habitatge. 

Pel que fa al registre, recorda que el van explicar 
a la Comissió amb bastant detall i que ara se centra-
rà sobretot a informar de la situació actual. Recorda 
que les funcions d’aquest registre són facilitar la in-
formació, fer l’operativa d’adjudicació i garantir i 
augmentar la transparència de tots els processos; 
que l’estructura és una base de dades pública; i que 
depèn del Consorci de l’Habitatge de Barcelona, tot i 
que també s’ha fet, mitjançant un conveni, l’encàrrec 
a Bagursa perquè s’ocupi de la gestió.  

Assenyala que, pel que fa a les dades d’inscripció 
al registre, hi ha un canvi respecte al que havien 
explicat com a conseqüència dels informes jurídics 
del Gabinet Jurídic Central de la Generalitat i de la 
Comissió Jurídica Assessora, que és que per inscriu-
re-s’hi no es requereix un termini de residència. No 
obstant això, diu que en els processos d’adjudicació 
es podrà demanar, com fins ara, que s’acreditin dos 
anys de residència per al lloguer i cinc anys per a la 
compra, a fi d’assimilar-los al possible registre de 
Catalunya i garantir la igualtat de tots els ciutadans 
en l’accés a l’habitatge. Informa, també, que la do-
cumentació per al procés d’inscripció es podrà 
sol·licitar tant a través del 010 com a través de les 
oficines o del web.  

Quant al procés de registre, explica que consisteix 
en la presentació d’una sol·licitud, la comprovació de 
les dades i la notificació personalitzada de la resolu-
ció. Destaca que, des d’aquell moment, l’inscrit parti-
ciparà automàticament en qualsevol sorteig que 
s’ajusti al que ha demanat. Diu que al document del 
registre hi figura la butlleta d’inscripció. Afirma que la 
inscripció tindrà una vigència de tres anys i que es 
donarà de baixa l’inscrit quan renunciï dues vegades 
a l’adjudicació d’un habitatge, sempre que no sigui 
per causes justificades, per tal de donar prioritat a les 
persones que necessiten més aquests habitatges. 
Afegeix que també és causa de baixa incomplir els 
requisits d’accés. 

D’altra banda, aclareix que avui han distribuït un 
nou PowerPoint de l’informe als grups municipals 
perquè hi havia algun error puntual respecte al tema 
del registre. 

Explica que el procés d’adjudicació general es farà 
via informàtica amb notari, cosa que permetrà que 
quan s’acabi una promoció es buidi informàticament 
del registre totes les persones que compleixin els 
requisits de la convocatòria específica d’aquella 
promoció. Assenyala que l’única excepció, que ja 
està definida al registre i a la Llei de l’habitatge, són 
els col·lectius específics com la gent gran i les per-
sones amb discapacitat. Diu que en aquests casos 
es farà, com fins ara, un barem i un estudi singularit-

zat per donar prioritat a les persones amb més ne-
cessitats. Afirma que una altra excepció són els habi-
tatges per a emergències socials, on es prioritzarà 
l’accés d’acord amb les valoracions d’una comissió 
composta per persones dels serveis d’Habitatge i 
d’Acció Social. Diu que això ja es feia, però que ara 
es formalitza i sistematitza d’una manera molt més 
clara. 

Explica que el procés d’aprovació ha passat per 
moltes consultes a tots els estaments oficials. Desta-
ca que, d’acord amb la Comissió Jurídica Assessora, 
la forma jurídica del Consorci és una forma autonò-
mica i que, per tant, el procediment de les coses que 
s’aprovin ha de seguir els requisits de qualsevol 
norma autonòmica. 

Informa que va haver-hi un període d’informació 
pública, que va constar de diverses sessions. Explica 
que es va fer una sessió monogràfica en el marc del 
Consell de l’Habitatge Social, en la qual deu entitats 
van fer suggeriments. Diu que, a part d’això, quatre 
entitats més els van fer arribar suggeriments i que es 
van presentar vuit al·legacions: dues de persones 
individuals i sis d’entitats o partits polítics. Manifesta 
que hi ha hagut una resposta sistematitzada i indivi-
dualitzada d’aquestes al·legacions. Pregunta al Grup 
Municipal del PP, que havia presentat al·legacions, si 
l’han rebuda, a la qual cosa li contesten que ha arribat 
el mateix dia de la celebració d’aquesta Comissió. 

Assenyala que es va aprovar a la Junta General el 
17 de desembre, però amb unes prescripcions que 
s’havien de corregir d’acord amb l’informe de 
l’Agència Catalana de Protecció de Dades. Diu que 
el text que avui es reparteix als grups és el definitiu i 
el que en principi es publicarà la setmana vinent. 
Manifesta que, de fet, ja es té tota la logística prepa-
rada perquè, si tot va bé, el registre entri en funcio-
nament el dia 3 de febrer.  

Informa que, un cop es posi en marxa, el primer 
que faran serà informar del sistema de registre únic a 
totes les persones que estan en alguna de les llistes 
de sol·licitants d’informació, tal com es va explicar en 
la darrera reunió de la Comissió. Assenyala que, 
posteriorment, faran una difusió pública del registre 
perquè tothom qui vulgui es pugui inscriure. Afegeix 
que no es farà el primer sorteig fins que no s’hagi 
avisat a totes les persones de les llistes i s’hagi fet 
una certa difusió. 

El Sr. García-Bragado pregunta si les llistes exis-
tents queden suprimides. 

El Sr. Sorolla contesta afirmativament, però preci-
sa que només eren llistes de sol·licitants d’infor-
mació. Explica que en la carta que s’enviarà a les 
persones que hi estan apuntades es comunicarà que 
aquella llista ja no és vàlida i quins són els procedi-
ments per inscriure’s al registre. 

El Sr. García-Bragado pregunta què succeirà amb 
les cooperatives. 
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El Sr. Sorolla respon que el registre recull el que 
diu la Llei de l’habitatge, que és que les cooperati-
ves, pel seu règim especial, han de garantir que tots 
els adjudicataris estiguin inscrits al registre, tot i que 
no es regeixen pel sistema del sorteig. 

El Sr. Freixedes manifesta la satisfacció del seu 
grup tant per la implantació d’oficines habitatge a tots 
els districtes com per la creació del registre únic, ja 
que eren dues coses que defensaven des de feia 
temps.  

D’altra banda, pregunta si tothom anirà al registre 
amb cita prèvia i, per tant, no hi haurà cues a l’hora 
de registrar-se. 

El Sr. de Torres explica que hi ha tres sistemes 
per inscriure’s: per telèfon a través del 010, per In-
ternet, i presencialment amb cita prèvia.  

El Sr. Freixedes afirma que suposa que les perso-
nes que s’inscriguin a través del 010 i Internet des-
prés seran citades per fer una verificació de dades o 
tindran dret a algun tipus de comprovant. 

El Sr. Sorolla diu que això funcionarà com una 
preinscripció i després hauran de portar els papers 
signats. 

El Sr. de Torres assenyala que està organitzat 
com altres serveis del 010, com ara el padró. Explica 
que els sol·licitants s’inscriuen per telèfon, reben a 
casa la sol·licitud emplenada, en verifiquen les dades 
i retornen la documentació, i el 010 els envia un 
comprovant conforme estan inscrits. 

El Sr. Freixedes pregunta si durant el període 
d’inscripció de les persones que ja estaven apunta-
des en alguna de les llistes s’acceptaran inscripcions 
d’altres persones. 

El Sr. Sorolla respon que qualsevol persona s’hi 
podrà inscriure a partir del moment en què entri en 
funcionament el registre, però que no se’n farà difu-
sió pública fins que s’hagi informat les persones 
apuntades a les llistes.  

El Sr. Villagrasa manifesta que el seu grup consi-
dera positiu que hi hagi una espècie de finestreta 
única per a tots els tràmits relatius a l’habitatge i que 
caldrà veure com es desenvolupa per poder-ne valo-
rar el funcionament.  

Pel que fa al registre, assenyala que, si bé estan 
d’acord que hi hagi un nou registre únic, creuen que 
cal establir un temps mínim d’empadronament per 
evitar perjudicar els ciutadans de tota la vida o les 
persones que porten més de cinc anys vivint a Bar-
celona. 

El Sr. Martínez manifesta que suposa que hi ha 
prevista una dotació extraordinària, perquè segura-
ment hi haurà una primera onada de gent que es 
voldrà inscriure.  

D’altra banda, pregunta si hi haurà reserves 
d’habitatge per a barris concrets.  

El Sr. Sorolla explica que a l’esborrany del Pla de 
l’habitatge sobre el qual ara es treballa es proposa 

que en totes les promocions estàndard hi hagi una 
reserva d’un 25% per als barris de l’entorn. Diu que 
la base de dades i l’explotació del registre permeten 
fer aquesta operació automàticament i que, per tant, 
això no ha de representar cap dificultat. 

D’altra banda, en al·lusió a la intervenció del Sr. 
Villagrasa, recorda que la Llei de l’habitatge diu que 
hi haurà un registre de Catalunya, i únicament Barce-
lona, en compliment de la Carta, té un registre propi, 
que s’ha treballat de manera coordinada amb la Ge-
neralitat. Reconeix que és cert que el fet que no es 
tingui en compte l’antiguitat de padró permet empa-
dronar-se i poder-se inscriure al registre l’endemà 
mateix, però que, d’altra banda, Barcelona és un dels 
llocs on és més difícil accedir a un habitatge per la 
relació entre oferta i demanda. Afirma que hi ha un 
altre aspecte que cal tenir present, que és el fet que 
la reserva per àrees o districtes hauria de garantir 
que un percentatge dels ciutadans que accedeixin a 
un habitatge en un determinat àmbit siguin persones, 
no només vinculades a la ciutat, sinó també vincula-
des al barri. Diu que ells han proposat que aquest 
percentatge sigui del 25%.  

La Sra. Blasco manifesta que és evident que la 
xarxa d’oficines d’habitatge i el registre únic supo-
saran una millora en la gestió i la prestació del ser-
vei.  

Destaca la incorporació del Servei d’Habitatge Jo-
ve a les deu oficines de la ciutat, ja que, entre altres 
coses, aporta una funció important que fins ara les 
oficines no feien, que és l’assessorament en els con-
tractes entre privats pel que fa al lloguer o la compra. 
Assenyala que a la Regidoria de Dona i Joventut 
estan satisfets de com s’ha realitzat el procés, que 
creuen que respon a la transversalitat ben feta, ja 
que han pogut incorporar-se al back office i tractar el 
tema de l’habitatge sense perdre la visió estratègica 
del sector de Joventut. Opina que ho han sabut fer i 
agraeix el treball realitzat amb els serveis d’Habi-
tatge. Acaba celebrant que aquest treball en xarxa 
permeti que la gestió de les polítiques d’habitatge a 
la ciutat esdevinguin veritablement eficaces.  

El Sr. García-Bragado destaca que la Carta de 
Barcelona ha fet possibles totes aquestes millores en 
l’àmbit de l’habitatge. Diu que disposar d’un òrgan 
conjunt amb la Generalitat a través del qual la Gene-
ralitat es pot desvincular de la normativa general de 
Catalunya per fer una normativa ad hoc per a Barce-
lona és quelcom que la ciutat havia reclamat històri-
cament sense èxit, ja que reconeix que no és fàcil 
per a cap govern discriminar territoris normativament. 
Afirma que aquest salt extraordinari s’ha aconseguit 
gràcies al Consorci, i que el fet que aquest òrgan 
sigui un ens autonòmic amb capacitat normativa i 
tingui l’àmbit de Barcelona significa que la Generali-
tat regula l’habitatge a Barcelona de manera diferent 
a la resta de Catalunya.  
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Explica que la dispersió normativa que s’havia do-
nat en el tema de l’habitatge havia arribat a extrems 
insostenibles i que fins i tot hi havia contradiccions 
entre les normatives estatal, autonòmica i local. Diu 
que, per tant, cal acollir el primer gran exercici regu-
latori del Consorci, que és el registre de sol·licitants 
d’habitatge, amb gran satisfacció. 

Destaca la confiança que el Govern de Catalunya 
té en la ciutat i en l’Ajuntament de Barcelona en 
aquesta matèria. Explica que el gerent del Consorci 
és un alt càrrec municipal que és proposat per 
l’Ajuntament de Barcelona i que, a més, s’ha confiat 
la gestió d’aquest òrgan a una societat que està sota 
el control de l’Ajuntament. En aquest sentit, diu que 
cal agrair aquesta confiança i no decebre. 

Manifesta que el registre de sol·licitants d’habi-
tatge ha de permetre superar els problemes denun-
ciats per l’oposició molt sovint, gràcies en part a un 
altre dels punts forts del projecte de reorganització 
municipal, que és la tecnologia, que permet una ges-
tió eficient, professional, adequada i respectuosa de 
les bases de dades públiques. Destaca que les per-
sones que s’apunten els autoritzen a comprovar les 
seves dades per tal de no haver de reclamar docu-
ments a altres oficines, que és un aspecte en el qual 
són en certa mesura pioners. 

Acaba subratllant que la implantació de la xarxa 
d’oficines d’habitatge era un compromís electoral del 
govern i que hi tenen moltes esperances dipositades. 
Afirma que creuen que la gestió unificada de les 
oficines, amb una mateixa aplicació informàtica i sota 
un mateix òrgan de gestió, ha de permetre una gran 
eficiència. Explica que les tres línies bàsiques 
d’actuació se centren en les persones que no tenen 
habitatge i en necessiten, les persones que tenen 
habitatge però està en males condicions i a les per-
sones que tenen habitatge però estan en risc de 
perdre’l. Diu que a les oficines s’agrupen les tres 
problemàtiques fonamentals de l’habitatge de Barce-
lona i que, per tant, la responsabilitat d’aquesta xarxa 
i els seus directius és extraordinària. En conseqüèn-
cia, fa una crida als responsables de la xarxa perquè 
hi hagi un control de qualitat esmerçat en el servei 
que es presta a les oficines, que representen 
l’Ajuntament en un tema cabdal. 

Es dóna per tractat. 
S’afegeix l’informe següent: 
Projecte de consolidació de la Torre del Fang. 
El Sr. Valdés explica que presentarà la documen-

tació que ha elaborat Adif sobre el procediment de 
reforç de la Torre del Fang, que permetrà el pas del 
túnel de l’alta velocitat per sota de la torre sense 
tocar-la.  

Recorda que inicialment el projecte de pas per so-
ta la torre es basava a conservar dues façanes i de-
molir la resta de l’edifici, d’acord amb la idea de fer 
els pous d’introducció de la tuneladora al costat de la 

Torre del Fang i que la tuneladora passés fregant 
l’estructura que es mantenia a les façanes de la torre 
i continués el seu traçat pel carrer Mallorca. Diu que, 
segons el projecte actual, la tuneladora entrarà pel 
costat del pont de Bac de Roda i anirà fins a l’estació 
de Sants, traient sempre les terres pel costat de la 
Sagrera. 

Explica que la Torre del Fang és un edifici de mit-
jan segle XIV al qual s’hi van incorporar elements en 
segles posteriors, per la qual cosa és una estructura 
bastant delicada. Afirma que el procediment que se 
seguirà preveu un reforç global de l’edifici, intentant 
que l’estructura quedi totalment rígida quan es faci el 
túnel, que s’excavarà a mà. 

Assenyala que el procediment consta de diferents 
fases i que a continuació mostrarà un vídeo que des-
criu parcialment les accions que s’hi duran a terme i, 
posteriorment, el vídeo complet de tot el procedi-
ment. 

Explica que el cos de la tuneladora, que té entre 
120 i 140 metres, s’introduirà pel costat del pont de 
Bac de Roda. Diu que es farà passar per sota del 
pont de Felip II, però que, com que el cos de la tune-
ladora no cap sencer per sota el pont, s’haurà 
d’introduir el cap de la tuneladora en un altre pou que 
es farà a l’altra banda, just davant de la Torre del 
Fang. Assenyala que la tuneladora passarà sense 
perforar, ja que es generarà un pou per arrossegar la 
tuneladora per sota, i començarà a perforar a partir 
de la intersecció amb el carrer Biscaia, que és on la 
tuneladora té prou fondària per començar a fer-ho. 
Afirma que, per tant, tota l’estructura d’aquest tram 
és un túnel excavat entre pantalles i amb un sostre 
col·locat pràcticament al nivell del carrer, que permet 
transportar la tuneladora fins que comenci a perforar. 
Diu que l’estructura que serveix de suport a la Torre 
del Fang és una part d’aquest túnel. 

Parla de la imatge que mostra una vista en planta 
de la Torre del Fang, en la qual apareixen els murs 
laterals del túnel i el pou on s’introduirà el cap de la 
tuneladora, que avançarà cap al carrer Biscaia. Ex-
plica que això es farà amb unes pantalles a cada 
costat del túnel i a la zona més propera a la Torre del 
Fang, i que a la zona del pati interior de l’edifici es 
construirà una estructura de pilons, que complirà 
pràcticament la mateixa funció que les pantalles. 
Assenyala que a la zona del túnel que quedarà per 
sota de la torre caldrà fer això amb unes estructures 
encara més delicades que anomenen micropilons. 

Descriu les pantalles de formigó de 80 cm de la 
zona que s’executarà a la part més llunyana de la 
torre, així com les pantalles de pilons. Explica que 
els micropilons no seran totalment verticals perquè 
no es poden fer sota el mur i que cobriran la zona on 
no es pot fer servir ni pantalles ni pilons. Afegeix que, 
com que una part de la cimentació de la torre queda-
rà recolzada sobre un mur lateral del túnel, caldrà 
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reforçar la resta de murs de la torre fent una cimen-
tació amb uns micropilons que permetin una rigidesa 
semblant a la de la zona del túnel sobre la qual es 
recolzarà la torre. Explica que també es col·locaran 
unes bigues de trava a les façanes, que es recolza-
ran sobre l’estructura rígida conformada en una part 
per la llosa i en l’altra pels micropilons.  

Explica que, un cop construïda la llosa que cobrirà 
el túnel, es retiraran les bigues de trava d’aquestes 
façanes i es començarà l’excavació per davant del 
micropilons. Assenyala que, com que els micropilons 
són irregulars i inclinats, s’haurà d’anar excavant a 
poc a poc per mòduls, fent servir puntals provisionals 
fins a la configuració final del túnel per sota de la 
torre. 

D’altra banda, manifesta que l’Ajuntament ha se-
guit també tot el procés d’auscultació de la torre, que 
és la principal mesura de seguretat preventiva per 
evitar qualsevol moviment no desitjat. Diu que 
aquesta auscultació es farà mitjançant la col·locació 
de prismes robotitzats a diferents alçades de la torre, 
que detecten moviments mil·limètrics; claus d’anive-
llació, que fan una anivellació menys automatitzada 
però igual de segura; fites d’anivellació, que són 
punts per mesurar els assentaments del terreny al 
voltant de la torre, i piezòmetres de corda vibrant. 

Explica que cal tenir en compte que en aquesta 
zona el nivell freàtic es troba a pocs metres de la 
superfície i que caldrà abaixar-lo perquè no entri 
l’aigua, ja que la zona de micropilons no serà total-
ment estanca. Diu que, per tant, el primer que es farà 
serà abaixar el nivell de l’aigua amb un control dels 
piezòmetres per comprovar l’evolució del nivell freà-
tic, i amb els prismes i claus d’anivellació per contro-
lar que les deformacions degudes a la baixada del 
freàtic no causen cap efecte en l’estructura. Asse-
nyala que, a més dels piezòmetres, hi haurà inclinò-
metres per controlar el moviment de les masses de 
terreny i extensòmetres de varetes per comprovar 
l’assentament del terreny.  

Pel que fa al sistema de presa de dades de 
l’auscultació, diu que es tracta d’un sistema automa-
titzat amb els prismes que permetrà anar disparant 
amb una freqüència de lectura bastant elevada, so-
bretot en els moments en què es facin actuacions 
importants, per poder veure l’evolució de les defor-
macions. Explica que tot això es registra en una base 
de dades amb els rangs comparatius per verificar la 
seguretat de l’estructura.  

A continuació, dóna pas al vídeo complet de tot el 
procediment. Explica que, a mesura que perfora el 
terreny, la tuneladora va col·locant dovelles, que són 
les parts que conformen el túnel i que estan uns me-
tres per davant del cap que va perforant. Assenyala 
que darrere d’aquest cap hi ha un cilindre d’acer que 
no deixa que el terreny caigui dins la part que queda 
buida. Diu que a partir d’aquest cilindre d’acer ja 

estan col·locades les dovelles i, per tant, pràctica-
ment no queda cap forat lliure. Destaca que la tune-
ladora, que és una EPB, injecta pressió mentre per-
fora, de manera que en fer el forat no cau el terreny 
del voltant, cosa que dóna molta més seguretat a 
l’excavació.  

Assenyala que es duran a terme uns treballs pre-
vis, en principi a partir del proper cap de setmana, 
per abaixar el nivell freàtic de la zona amb pous de 
perforació, amb el control de tots els paràmetres 
d’auscultació de la torre. 

El Sr. García-Bragado explica que aquest projecte 
respon a una demanda del govern municipal i que el 
Grup Municipal d’ERC l’ha reclamat reiteradament. 
Assenyala que no se n’ha volgut informar fins que 
s’ha presentat i que, a part de l’Ajuntament, també hi 
ha col·laborat la Càtedra d’Edificació de la Universitat 
Politècnica. 

El Sr. Martínez manifesta que celebra la decisió fi-
nal que s’ha pres sobre la conservació de la Torre 
del Fang, sobre la qual el seu grup ha presentat di-
verses iniciatives. Explica que el seu grup entenia 
que havia de ser possible compaginar l’alta tecnolo-
gia de l’enginyeria aplicada a les tuneladores amb la 
conservació d’un edifici de caràcter gòtic. 

D’altra banda, ressalta la manca d’atenció per part 
d’Adif i de l’Estat en general en relació amb aquests 
temes, i opina que el fet que fins ara la Torre del 
Fang acollís el Consorci de Normalització Lingüística 
hauria d’haver estat un motiu suficient perquè la pre-
sentació del projecte s’hagués fet en català. 

El Sr. García-Bragado destaca que aquesta actu-
ació és tècnicament viable perquè ha estat possible 
traslladar el pou a l’altre cantó del pont de Felip II, 
amb uns estreps que permeten el pas del túnel. Diu 
que això no es va valorar en el moment de fer el 
projecte i que no ha estat fins que s’ha adjudicat, 
quan s’han auscultat els estreps, que s’ha vist que 
era possible i s’ha convingut amb l’Ajuntament la 
manera d’assegurar els estreps del pont de Felip II. 

Es dóna per tractat. 

 
d) Compareixences Govern municipal 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
2. Aprovar la incorporació de l’Ajuntament de Bar-

celona com a patró a la Fundació Privada Institut 
d’Arquitectura de Barcelona. Ratificar els estatuts de 
la Fundació. Facultar l'alcalde de Barcelona per no-
menar els representats de l’Ajuntament de Barcelona 
a l’esmentada Fundació. 

El Sr. Massaguer manifesta que la Fundació Pri-
vada Institut d’Arquitectura de Barcelona està partici-
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pada també per la Fundació de Caixa Catalunya. 
Afirma que l’objectiu d’aquesta incorporació de 
l’Ajuntament com a patró és promoure uns estudis de 
postgrau de caràcter internacional destinats al fo-
ment i coneixement de la ciutat.  

Explica que la idea és procedir al llarg del 2009 a 
la constitució de la Fundació com a tal, a la tramita-
ció dels estatuts i a la incorporació de l’Ajuntament 
com a patró per formar part des del primer moment 
del projecte esmentat. Assenyala que el tràmit i 
l’aplicació de la incorporació de l’Ajuntament de Bar-
celona en la Fundació s’efectua mitjançant la trami-
tació estàndard i que, en aquest sentit, a l’expedient 
hi figura el contingut fundacional. 

El Sr. García-Bragado afegeix que, a més de la 
Fundació de Caixa Catalunya, també són fundadors 
d’aquesta institució la Universitat Politècnica de Ca-
talunya i el Col·legi d’Arquitectes. Explica que l’estra-
tègia d’impuls del Màster Internacional d’Arquitectura 
que farà aquest Institut està en la línea dels cursos 
de postgrau existents en estudis econòmics del pro-
fessor Mas-Colell i en relacions internacionals de 
l’Institut Barcelona Estudis Internacionals, del CIDOB. 
Diu que aquests tres estudis de postgrau s’inscriuen 
dins la línia d’impulsar la perspectiva internacional de 
Barcelona en aquells àmbits en què hi ha un nivell 
d’excel·lència reconegut. 

El Sr. Villagrasa pregunta quina és l’aportació 
econòmica que ha de fer l’Ajuntament com a patró.  

El Sr. Massaguer contesta que l’aportació mínima 
per poder constituir la Fundació és de 15.000 €, i que 
posteriorment caldrà fer les aportacions anuals al 
funcionament de la institució. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
Districte de l'Eixample 

 
3. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic d’ordenació de la parcel·la 
d’equipament de la Fundació Tàpies, ubicada al car-
rer d’Aragó, núm. 255, promogut per la Fundació 
Antoni Tàpies; i resoldre les al·legacions presentades 
en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, 
de conformitat amb l’informe de la Direcció de Ser-
veis de Planejament de valoració de les al·legacions, 
que consta a l’expedient i a efectes de motivació 
s’incorpora a aquest acord. 

El Sr. Massaguer explica que l’objecte d’aquest 
planejament, a instàncies de la mateixa Fundació 
Tàpies, és ordenar l’ampliació de l’espai central de 
l’illa que ocupa actualment el centre expositiu de la 
Fundació. 

Informa que amb l’ampliació s’incrementarà el 
sostre de 1.540 m

2
 a 2.150 m

2
 i es reubicarà el pro-

grama funcional, que donarà sobretot més capacitat 

al centre expositiu i situarà en zones més perimetrals 
les oficines d’administració de la Fundació, que avui 
ocupen una part massa central i resten espai exposi-
tiu.  

Conclou que l’objectiu del planejament és guanyar 
espai expositiu i créixer per la part del pati central de 
l’illa, on s’ubicarien les oficines d’administració. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
Districte de les Corts 

 
4. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic i de millora urbana d’ordenació 
volumètrica de l’equipament sanitari assistencial al 
carrer de Benavent, núm. 41-45, promogut pel De-
partament d’Acció Social i Ciutadania de la Generali-
tat de Catalunya. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objecte d’aques-
ta proposta és la concreció de les condicions 
d’edificació i la titularitat pública de l’equipament 
sanitari assistencial previst pel planejament. Asse-
nyala que es proposa un canvi de qualificació de la 
parcel·la de zona 18 a sistema d’equipament de nova 
creació (clau 7b). Diu que l’ús previst és de residèn-
cia assistida i centre de dia per a gent gran, amb 
unes 120 places. 

Recorda que és un dels equipaments previstos en 
el conveni entre l’Ajuntament, i el Departament 
d’Acció Social i Ciutadania de la Generalitat. Informa 
que el sostre definitiu d’aquest equipament serà de 
5.700 m

2
, que és l’estàndard general de les residèn-

cies assistides amb centre de dia que figuren en el 
conveni. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
5. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic i de millora urbana de transferèn-
cia d’edificabilitat de les parcel·les del carrer de Po-
maret, núm. 110-112 i 103-107 a l’àmbit de l’Institut 
Químic de Sarrià, situat a la Via Augusta, núm. 390, i 
d’adequació del programa funcional, promogut per 
l’Institut Químic de Sarrià. 

El Sr. Massaguer afirma que l’objecte d’aquesta 
proposta és transferir una edificabilitat d’equipament 
de les parcel·les del carrer Pomaret a l’equipament 
de la Via Augusta, actual seu de l’Institut Químic de 
Sarrià, completant l’augment de sostre d’equipament 
a la Via Augusta amb la creació de nou sostre a tra-
vés del programa funcional. Explica que els dos trets 
fonamentals d’aquest programa són la creació d’una 
nova facultat d’economia i d’una escola de negocis, 
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amb un increment del sostre de 12.734,42 m
2
 a 

17.224,42m
2
. Assenyala que una part del sostre nou 

que es crea és una transferència de sostre de la 
finca del carrer Pomaret, propietat de l’Institut Químic 
de Sarrià, amb un sostre d’equipament de 2.148 m

2
.  

D’altra banda, explica que el planejament preveu 
alhora la cessió de la finca del carrer Pomaret. Des-
taca que aquesta finca esdevindrà municipal en el 
moment de l’aprovació d’aquest planejament i que 
servirà per compensar la part de zona verda que 
necessària pel planejament dels Tres Turons.  

Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit d’informació d’aquest planejament. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
Districte d'Horta-Guinardó 

 
6. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic i integral per a l'ordenació del 
Casal Font d'en Fargas, d’iniciativa municipal. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objecte d’aques-
ta proposta és concretar l’ús i les condicions d’edi-
ficació de l’equipament inclòs en la parcel·la del pas-
seig de la Font d’en Fargas 40-44, que fa cantonada 
amb el carrer de Pedrell 67-69. 

Explica que es tracta d’un equipament existent, 
l’antiga cooperativa de periodistes, que es recupera 
amb un programa funcional de casal de barri. Asse-
nyala que el programa funcional preveu un sostre de 
1.710 m

2
, que es qualifica d’equipament (clau 7).  

Informa que no hi ha hagut al·legacions durant 
l’exposició pública d’aquest expedient. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

7. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic per a l’ajust de l’ordenació a l’illa 
del Mercat del Guinardó, d’iniciativa municipal; i re-
soldre les al·legacions presentades en el tràmit 
d’informació pública de l’aprovació inicial, de confor-
mitat amb l’informe de la Direcció de Serveis de Pla-
nejament, de valoració de les al·legacions, que cons-
ta a l’expedient i a efectes de motivació s’incorpora a 
aquest acord. 

El Sr. Massaguer explica que l’objecte d’aquest 
Pla és ajustar les condicions urbanístiques dels equi-
paments previstos amb el nou programa funcional 
aportat i preveure que en part del subsòl de la zona 
verda es podrà situar un aparcament públic. Assenya-
la que es tracta d’una illa amb equipaments diversos i 
amb programes funcionals molt diferents, i que la 
utilització i l’optimització del sòl fa que aquest maclat 
s’hagi d’acabar afinant en els projectes executius.  

Informa que hi ha hagut al·legacions dels grups 
municipals del PP i CiU. Explica que el Grup Munici-

pal del PP demana la documentació que justifiqui la 
idoneïtat que Regesa sigui l’operador global de tota 
l’actuació. Aclareix l’al·legació dient que aquesta 
empresa formula com a operador la part del pàrquing 
i d’algun dels altres equipaments, i que és lògic que 
sigui un mateix operador el que coordini tota 
l’actuació. 

Explica que per part del Grup Municipal de CiU es 
demana els convenis relatius a la construcció i la 
posterior gestió dels equipaments i que s’aclareixi si 
s’ha arribat a un acord amb les associacions veïnals 
pel que fa a la ubicació de la rampa d’accés a 
l’aparcament soterrat. Diu que aquestes dues al·le-
gacions s’aclareixen en l’informe d’al·legacions.  

El Sr. Puigdollers expressa la reserva de vot del 
seu grup per estudiar com s’han resolt les dues 
al·legacions que han presentat. 

El Sr. Villagrasa manifesta la reserva de vot del 
seu grup, que diu que continua sense entendre per 
què Regesa ha de coordinar el projecte. Opina que 
l’Ajuntament disposa de prou mecanismes per coor-
dinar l’execució dels cinc equipaments. 

La Sra. Blasco expressa el vot favorable del seu 
grup. D’altra banda, precisa que Regesa és l’ope-
rador que fa tota l’obertura del carrer. Afirma que 
aquest conjunt d’equipaments tan entrellaçats els 
uns amb els altres podria tenir operadors diferents, 
però que és evident que era recomanable que el 
responsable de l’obertura del carrer i d’algunes parts 
de la urbanització de l’illa acabés assumint la coordi-
nació del conjunt de l’edificació. Assenyala que, a 
més, els operadors responsables de cadascun dels 
equipaments estan satisfets que Regesa s’ocupi 
d’aquesta tasca. Recorda que el que avui s’aprova 
no és qui s’ocupa de coordinar l’actuació, sinó els 
ajustos que es fan en aquesta illa a partir dels docu-
ments executius arquitectònics.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

 
Districte de Sant Martí 

 
8. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic de definició i concreció dels pa-
ràmetres edificatoris de l’equipament del Centre del 
Barri de la Vila Olímpica a la Farinera de Can Gili 
Nou –districte d’activitats 22@bcn–, d’iniciativa mu-
nicipal, amb les modificacions a què fa referència 
l’informe de la societat municipal 22 Arroba BCN, SA, 
que consta a l’expedient i a efectes de motivació 
s’incorpora a aquest acord. 

El Sr. Massaguer manifesta que aquest Pla espe-
cial concreta el destí, les condicions d’ordenació i la 
intensitat edificatòria de l’equipament 7@ del Pla de 
millora urbana dels carrers Taulat 5-11, Ciutat de 
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Granada, Doctor Trueta 164 "Can Gili Nou". Explica 
que es tracta del Centre de Barri de la Vila Olímpica, 
amb un sostre actual de 755,25 m

2
 que es proposa 

ampliar a 1.100 m
2
 amb un programa funcional que 

preveu unes sales polivalents. 
Informa que no s’han presentat al·legacions durant 

la tramitació d’aquest expedient. 
Es dictamina amb el posicionament favorable de 

tots els Grups.  
9. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-

ticle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla de 
millora urbana del subsector 9 del PMU per a la re-
forma interior del sector Llull-Pujades (Ponent) –dis-
tricte 22@Barcelona–, promogut per Província Tar-
raconense de la Compañía de Jesús, amb les 
modificacions a què fa referència l’informe de la so-
cietat municipal 22 ArrobaBcn, SA; i resoldre les 
al·legacions presentades en el tràmit d’informació 
pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb 
l’informe esmentat que conté, també, la valoració de 
les al·legacions presentades; informe que consta a 
l’expedient i a efectes de motivació s’incorpora a 
aquest acord. 

El Sr. Massaguer manifesta que aquest Pla de mi-
llora concreta les directrius generals i particulars que 
ja estableix el Pla de millora urbana per a la reforma 
interior del sector de Llull-Pujades-Ponent al subsec-
tor 9, definint l’ordenació de les parcel·les que inte-
gren aquest subsector. 

Explica que les qualificacions proposades comple-
ten l’accés al carrer Pujades des del carrer Pallars 
per la zona verda (clau 6b) amb la ubicació de la 
pastilla d’equipament a l’interior d’illa, a mig camí del 
trajecte per anar del carrer Pallars al carrer Pujades. 
Assenyala que, d’alguna manera, es busca una posi-
ció de cert control social en aquest espai lliure. 

Informa que hi ha una al·legació del Grup Munici-
pal de CiU perquè s’incorpori l’aclariment de les con-
dicions d’aquest equipament. Explica que en aquest 
planejament se’n defineixen els paràmetres bàsics, 
tot i que serà el pla especial del futur equipament el 
que acabarà de determinar-ne les característiques. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i CIU i amb la reserva de vot del PP 
i ERC.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
10. Concedir a la Fundació Nens i Nenes amb 

càncer la bonificació del 65% sobre la quota de 
l’Impost de construccions, instal·lacions i obres gene-
rada per la concessió de la llicència d’obres, el 27 de 
juny de 2008, donat que s’ajusta a allò establert en 

l’article 7è de l’esmentada ordenança i procedeix en 
conseqüència declarar-la d’especial interès i utilitat 
municipal. El titular de la llicència és una entitat sen-
se ànim de lucre, la construcció es realitza en ter-
renys qualificats d’equipaments (clau 7a) i les obres 
acompleixen una indiscutible funció d’interès social 
com és la realitzada per un equipament sanitàrio-
assistencial; i DONAR trasllat a l’Institut Municipal 
d’Hisenda als efectes pertinents. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Puigdollers expressa el vot favo-
rable de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favo-
rable del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favora-
ble d'ERC. S'aprova. 

11. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat 
municipal de les obres de substitució dels vidres de 
les façanes SSE i SSO de les plantes 5a, 7a i 8a de 
l’edifici situat a la rambla de Catalunya, núm. 126, i, 
de conformitat amb l’Ordenança fiscal 2.1 de l’any 
2008, concedir a la Diputació de Barcelona la bonifi-
cació del 70% sobre la quota de l’Impost de cons-
truccions, instal·lacions i obres generada per la con-
cessió de la llicència, el 17 de setembre de 2008, per 
a l'execució de les obres esmentades, ja que s’ajus-
ten a allò establert a l’article 7è de l’Ordenança fiscal, 
en tant que el promotor directe és una entitat de ca-
ràcter públic i les obres es realitzen en terrenys quali-
ficats d’equipaments, clau 7b (equipaments comuni-
taris tècnico-administratius: centres o edificis per a 
serveis de l’Administració Pública); donar trasllat a 
l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Puigdollers expressa el vot favo-
rable de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favo-
rable del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favora-
ble d'ERC. S'aprova. 

12. Aprovar inicialment la modificació de l’Orde-
nança municipal d’activitats i establiments de concur-
rència pública, pel que fa als locals on s’exerceix la 
prostitució d’acord amb l’informe emès per la Direc-
ció de Serveis d’Actuació Urbanística, i exposar-lo al 
públic pel termini de trenta dies. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objecte 
d’aquesta iniciativa municipal és modificar el redactat 
de determinats articles de la disposició transitòria 
segona d’aquesta ordenança de l’11 d’abril de 2003, 
amb la pretensió d’introduir altres modificacions en el 
redactat de determinats articles per tal de fer-los més 
coherents amb el text que avui modifica la proposta. 
Explica que actualment cap dels establiments de 
pública concurrència on s’exerceix la prostitució dis-
posa de la llicència preceptiva, bé perquè no l’ha 
obtingut, bé perquè no compleix les condicions de 
llicència pel que fa a la contigüitat amb habitatges o 
pel que fa a la distància entre establiments del ma-
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teix tipus o en relació amb usos protegits. Afirma 
que, per tant, l’Ajuntament podria ordenar el cessa-
ment o precinte de totes aquestes activitats, amb el 
consegüent increment de l’activitat de prostitució a la 
via pública o en habitatges particulars. 

Explica que la línia argumental de la modificació 
seria establir unes condicions per a les noves activi-
tats de prestació de serveis sexuals amb les restric-
cions que es considerin adients; establir les condici-
ons per a les activitats existents, mantenint les 
condicions materials interiors de l’activitat que 
s’estableixen en el decret de la Generalitat 217/2002 
i en l’Ordenança, sense imposar condicions d’empla-
çament, contigüitat i distàncies de molt difícil o im-
possible compliment pels locals avui establerts; i que 
sigui aplicable per l’Ajuntament i complible pels titu-
lars de les activitats, també a l’efecte de les funcions 
d’inspecció que ha de fer l’Ajuntament.  

Explica que el 3 de desembre de 2008 la Comissió 
de Govern va aprovar el projecte normatiu d’acord 
amb allò establert a l’article 111 del Reglament orgà-
nic municipal, i que durant el termini per presentar 
esmenes s’han presentat dos escrits d’al·legacions, 
un del Grup Municipal de CiU i un altre del Grup Mu-
nicipal del PP. 

Manifesta que aquestes al·legacions s’aclareixen i 
s’estimen, incloent en la introducció del projecte 
normatiu el concepte relatiu als drets dels veïns i 
concretant la prohibició d’ubicar-se en contigüitat 
d’habitatges en la modificació de l’article 36 relatiu 
als locals de nova implantació, en què s’especifica 
que el local no pot limitar per les parets laterals, el 
sostre o el paviment amb un habitatge i que no pot 
haver-hi accés des d’espais comuns o privatius vin-
culats a l’ús dels habitatges.  

El Sr. Puigdollers explica que el seu grup ja va vo-
tar en contra de l’aprovació d’aquesta Ordenança 
que ara es vol modificar, ja que creien que era una 
ordenança de difícil aplicació. Afirma que hi ha un 
problema de fons en tot el tema de la prostitució que 
per al seu grup té tres aspectes clau.  

En primer lloc, diu que estan convençuts que no 
és a través de l’Ordenança de locals de concurrència 
pública que cal resoldre el problema de l’activitat de 
prostitució en pisos. Assenyala que, com que són 
habitatges i no locals de concurrència pública, no es 
pot aplicar aquesta legislació i cal buscar algun altre 
sistema per regular-ho, segurament una llei del Par-
lament de Catalunya. 

En segon lloc, manifesta que al seu grup el sor-
prèn que no hi hagi un criteri més o menys uniforme 
pel que fa a la distància entre el que se’n diuen usos 
protegits i els locals de concurrència pública. Afirma 
que el seu grup interpreta que no tindria sentit que hi 
hagués menys distància entre un local autoritzat a 
exercir la prostitució i una escola de la que pogués 
haver-hi respecte a un bar, discoteca o locutori. En 

aquest sentit, diu que dedueix per la resolució de les 
al·legacions que això no s’ha interpretat bé i que han 
d’estudiar-ho tots millor. 

En tercer lloc, es refereix a l’al·legació del seu 
grup que ha estat acceptada, que és que els llocs on 
s’autoritzin locals de concurrència pública per exercir 
la prostitució siguin plantes baixes que no tinguin un 
accés des de l’escala de veïns.  

Conclou dient que encara queden temes per aca-
bar de polir, però que el seu grup s’abstindrà a fi de 
permetre que es pugui seguir la tramitació de 
l’expedient. 

El Sr. Villagrasa expressa el vot en contra del seu 
grup, principalment perquè creu que aquesta nova 
redacció de l’Ordenança demostra la falta d’autoritat 
de l’Ajuntament. Critica que un cop passat el període 
que es va donar als establiments perquè s’adap-
tessin a la normativa del 2004, es faci una excepció 
amb els locals existents perquè no s’ha aconseguit 
que adaptin les seves activitats i es faci complir la 
normativa als locals nous.  

Diu que no donen suport a la proposta per la sen-
sació que es pot donar de manca de capacitat exe-
cutiva de l’Ajuntament, perquè cal seguir treballant el 
tema dels usos protegits i perquè és un greuge com-
paratiu per als nous establiments haver-los exigit 
complir aquesta normativa que es modifica mentre 
que se n’eximeix als que ja existien abans de fa qua-
tre anys. Acaba dient que presentaran més al·le-
gacions. 

El Sr. Martínez expressa el vot favorable del seu 
grup, però manifesta que coincideix amb el Sr. Puig-
dollers que és un tema que no s’ha de donar per 
tancat, sinó que es pot acabar de definir mentre es 
tramita. 

La Sra. Blasco expressa el vot favorable del seu 
grup, tot entenent que entre tots hauran de millorar 
alguns aspectes de la proposta amb vista a 
l’aprovació definitiva. Afirma que el seu grup creu 
que la proposta és encertada perquè introdueix el 
punt de realisme necessari per avançar. Opina que 
s’ha demostrat que la rigidesa de la versió anterior 
de l’Ordenança els podia abocar a un escenari final 
on el remei fos pitjor que la malaltia, i que ara, com a 
mínim, es podran exigir i millorar les condicions inte-
riors dels locals actuals, sortint del carreró sense 
sortida en què es trobaven.  

El Sr. García-Bragado agraeix al Grup Municipal 
d’ERC el vot a favor i al Grup Municipal de CiU 
l’abstenció, per tal d’arribar a acords en l’aprovació 
definitiva.  

Afirma que és un tema complex i que en aquesta 
proposta el govern ha tingut en compte l’impacte 
d’aquesta activitat a la ciutat i la pretensió de tenir 
capacitat d’intervenció en el conjunt del problema. 
D’altra banda, diu que la prostitució als habitatges 
particulars és un problema en el qual s’està actuant 
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en la mesura del possible amb els protocols de què 
es disposa. Explica que els conflictes originats a les 
comunitats de veïns per aquest motiu és justament 
un dels problemes que poden ajudar a resoldre les 
oficines d’habitatge, i conclou expressant la voluntat 
del govern d’intervenir també en àmbits menys evi-
dents que els locals de concurrència pública. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Puigdollers expressa l'abstenció 
de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot contrari del 
PP i el Sr. Martínez expressa el vot favorable d'ERC. 
S'aprova. 

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi - Districte de Gràcia 
- Districte d'Horta-Guinardó 

 
13. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'arti-

cle 66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modi-
ficació del Pla General Metropolità en l’àmbit dels 
Tres Turons, d’iniciativa municipal; exposar-la al 
públic pel termini de tres mesos; suspendre, de con-
formitat amb l’article 71.2 del Text refós de la Llei 
d’urbanisme, aprovat per Decret Legislatiu 1/2005, 
de 26 de juliol, i d’acord amb les determinacions de 
l’informe de la Direcció Jurídica d’Urbanisme i Infra-
estructures, que consta a l’expedient i a efectes de 
motivació s’incorpora a aquest acord, la tramitació 
dels instruments de planejament i dels projectes de 
gestió urbanística i d’urbanització complementaris, 
així com també l’atorgament de llicències de par-
cel·lació de terrenys, en l’àmbit de la Modificació de 
Pla General, delimitat i grafiat en el plànol que figura 
a l’expedient elaborat de conformitat amb el punt 2 
de l’esmentat article; determinar, a l’empara de 
l’article 72.1 de l’esmentat text legal, que el termini 
de suspensió serà, com a màxim, de dos anys, que 
començarà a comptar des de l’endemà de la publica-
ció d’aquest acord en el Butlletí Oficial de la Provín-
cia de Barcelona; i publicar el present acord en el 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’àmbit d’aplicació 
d’aquesta proposta inclou finques del Districte de 
Sarrià-Sant Gervasi, del Districte de Gràcia, i sobre-
tot del Districte d’Horta-Guinardó.  

Explica que l’objecte d’aquest planejament és el 
desenvolupament del parc dels Tres Turons com a 
espai verd estratègic de la ciutat que s’afegiria a la 
resta d’àmbits d’aquest tipus (Collserola, Montjuïc i el 
parc de la Ciutadella). 

Afirma que la idea principal del planejament és es-
tablir un nou model de parc en els espais centrals i 
un conjunt d’accessos en els espais perimetrals de 
transició. Manifesta que un altre paràmetre que guia 
la proposta és la desafectació de determinats àmbits 
perimetrals amb edificacions, d’acord amb el model 
urbanístic proposat. Explica que aquest model con-

sisteix sobretot a ubicar en les zones perimetrals del 
futur parc la implantació dels habitatges i a mantenir 
l’afectació dels habitatges existents a les cotes altes 
o les parts més centrals del futur parc. Diu que un 
altre paràmetre directiu és que la construcció de 
nous habitatges es destinarà exclusivament al rea-
llotjament dels residents afectats.  

Explica que els antecedents de la proposta es tro-
ben en els processos participatius que s’han dut a 
terme, especialment des de l’any 2000, i en els pla-
nejaments del Pla general metropolità del 1976, el 
Plan de los cerros del 1967 i el Pla comarcal del 
1953. 

Assenyala que es tracta d’un àmbit d’1.224.234 m
2
 

i que els àmbits que calen per compensar les zones 
verdes que són necessàries pel reconeixement de 
l’ús d’habitatges sumen unes 5,5 ha, corresponents a 
tres finques situades al districte de Sarrià-Sant Ger-
vasi. 

Explica que en la proposta d’ordenació es definei-
xen les pautes per a les estructures base del nou 
parc, que exigiran al seu moment diferents projectes o 
un projecte d’urbanització complet de tot el parc; es fa 
una concreció estricta del disseny de serveis de vege-
tació als Tres Turons, que seran objecte d’un projecte 
d’urbanització posterior; i s’esquematitza l’ordenació 
del parc, estructurada a partir de dos elements clau, 
els accessos i els itineraris, previstos i esbossats 
d’acord amb l’estudi que va fer Ramon Folch l’any 
2002. Manifesta que aquests accessos i itineraris 
defineixen el nou parc tenint present la vocació del 
nou espai com a verd estratègic de la ciutat, balcona-
da de Barcelona, espai d’interacció amb els barris 
perimetrals i catalitzador de sistemes d’espais lliures. 

Afirma que en aquesta proposta d’ordenació tam-
bé es té molt present el sistema viari i l’accessibilitat. 
Diu que l’objectiu d’aquesta modificació és que 
l’àmbit dels Tres Turons esdevingui un entorn natural 
accessible, principalment a través del transport pú-
blic i d’una estructura viària perimetral que ajudi a 
millorar la connexió viària entre els barris contigus. 

Quant a l’habitatge, explica que la proposta de 
modificació desafecta el 62% del total de 764 habi-
tatges actualment afectats pel planejament vigent i 
manté l’afectació del 38% restant. Diu que pel que fa 
als habitatges que es desafecten, es prenen les me-
sures de regulació urbanística corresponents, i pel 
que fa als que resten afectats, es preveuen actuaci-
ons aïllades d’expropiació i els mecanismes perti-
nents de reallotjament.  

En relació amb els equipaments, informa que la 
proposta preveu com a objectiu principal la regularit-
zació de bona part de les dotacions que avui existei-
xen, algunes d’elles amb clau de qualificació de verd 
tot i estar edificades. Diu que també se’n preveu 
l’ampliació o una possible nova dotació d’equipa-
ments.  
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Sobre les reserves de sistemes, diu que es fa la 
compensació amb les finques del districte de Sarrià 
que abans ha esmentat, i amb l’avantatge que 
s’efectua tota ella sobre finques de titularitat munici-
pal. Precisa que l’única excepció formal és la finca 
de l’Institut Químic de Sarrià, que en les properes 
setmanes també passarà a ser de titularitat munici-
pal.  

El Sr. Puigdollers destaca la importància d’aquest 
punt de l’ordre del dia i manifesta que el Sr. García-
Bragado i alguns dels regidors i regidores que hi són 
presents ja coneixen la hipòtesi de treball del Grup 
Municipal de CiU pel que fa a aquest tema. Explica 
que el seu grup creu que és intolerable que trenta-
tres anys després de l’aprovació del Pla general me-
tropolità (PGM) es mantinguin les afectacions 
d’habitatges que abans de l’aprovació del Pla eren 
totalment legals, i que encara troba més intolerable 
que aquesta proposta creï ciutadans de primera i de 
segona. Diu que mentre que hi ha ciutadans que 
veuran complert l’anhel que casa seva deixi d’estar 
afectada com a zona verda, d’altres que estan en les 
mateixes condicions no seran desafectats. Afirma 
que el seu grup demana la desafectació total de tots 
els habitatges construïts abans del PGM del 1976, 
que és el que va qualificar de zona verda aquest 
espai. 

En segon lloc, manifesta que el seu grup conside-
ra que el parc dels Tres Turons es podria convertir 
en un model de ciutat-jardí, cosa que significaria un 
jardí públic amb habitatges que ja existien abans a 
l’interior i al seu voltant i que de la col·laboració entre 
els propietaris legítims d’aquests habitatges i l’Ajun-
tament de Barcelona haurien de sortir unes condici-
ons de vida i de qualitat tant d’entorn com ambientals 
i urbanístiques. 

En tercer lloc, afirma que el seu grup entén que la 
compensació de zona verda no es pot fer amb solars 
qualificats d’equipament, sinó amb solars que esti-
guin qualificats d’edificables. Diu que voldrien estudi-
ar més a fons aquest aspecte des del punt de vista 
jurídic i tota la documentació, ja que només fa dos 
dies que els ha arribat.  

Pel que fa al mateix tema, explica que el seu grup 
s’ha endut una gran sorpresa en veure que una de 
les compensacions de zona verda que es proposen 
és el terreny que hi ha just al costat de la muntanya 
russa del Tibidabo. Recorda que durant tota la polè-
mica per la muntanya russa el govern municipal va 
argumentar que el terreny estava qualificat d’equi-
pament, mentre que en aquest pla es considera com 
a zona forestal o zona verda. 

El Sr. García-Bragado precisa que és el terreny 
del costat. 

El Sr. Puigdollers replica que, de tota manera, no 
hi ha diferències morfològiques entre els dos ter-
renys. Opina que és d’un gran cinisme que el govern 

municipal, que no ha acceptat que l’alzinar del Tibi-
dabo era com a mínim una zona verda, ara consideri 
que el terreny del costat pot ser zona verda perquè el 
necessiten per poder complir una part d’aquest pla-
nejament. 

Acaba expressant el compromís que quan el seu 
partit governi a l’Ajuntament desafectarà tots els 
habitatges afectats per zona verda que hagin estat 
construïts abans del PGM del 1976 de manera legal. 
Conclou expressant el vot en contra del seu grup. 

El Sr. Villagrasa expressa el vot en contra del seu 
grup, perquè comparteix l’argument del Sr. Puigdo-
llers que, després de trenta-tres anys des de l’apro-
vació del PGM, les necessitats i les realitats han 
canviat i els plans urbanístics s’han d’adaptar a 
l’escenari actual dels Tres Turons. 

D’altra banda, assenyala que en l’última reunió de 
la Comissió de Seguiment del PGM no es va oferir 
cap tipus d’informació escrita ni als veïns ni als grups 
municipals i que a ningú li van quedar clars els crite-
ris d’afectació i desafectació dels habitatges.  

El Sr. Martínez manifesta que un dels avantatges 
d’escriure les coses abans que passin és que es pot 
comprovar si allò que es defensa és allò que s’ha dit.  

En primer lloc, destaca que ha estat el seu grup el 
que ha desencallat un tema que fa anys que 
s’arrossega i expressa la satisfacció que s’hagi desa-
fectat una àrea important per a la ciutat, que era un 
deute històric que tenia la ciutat amb un conjunt de 
ciutadans.  

Afirma que el seu grup parteix de la idea que cal 
un parc central que tingui coherència amb els objec-
tius de la ciutat i que visualitzi els elements de verd 
urbà estratègics que es concreten en el conjunt de la 
ciutat. Assenyala que, després de tants anys, és obvi 
que hi ha uns assentaments molt consolidats i que 
un dels criteris ha de ser la consolidació màxima 
d’aquells habitatges susceptibles de consolidació, 
principalment en el perímetre del conjunt del parc, 
sense trencar l’estructura de la idea central. 

Explica que el seu grup va dir que calien mesures 
de caràcter urbanístic innovadores que facilitessin, 
per una banda, la concreció i, de l’altra, la gestió. En 
aquest sentit, manifesta que són partidaris de la in-
troducció de dos elements: la possibilitat d’aprofitar 
els pendents per fer algun tipus de construcció dife-
rent al clàssic habitatge ubicat en un pis i la idea del 
tempteig i retracte en les àrees de Turull i la Font 
d’en Fargas, que permetria una gestió temporal que 
conciliaria la voluntat del municipi de preservar allò 
com un espai verd estratègic i els interessos dels 
veïns, que s’hi podrien quedar mentre no es vengués 
la seva propietat.  

Explica que el seu grup també plantejava, d’una 
banda, no construir més habitatge de reallotjament 
de l’estrictament necessari i, per tant, no aprofitar 
l’espai sobrer per fer més habitatge; i, de l’altra, la 
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consolidació dels equipaments existents i la dotació 
d’alguns equipaments que puguin anar sorgint. Afir-
ma que, en aquest sentit, el seu grup demana que hi 
hagi algun sistema de protecció de les bateries anti-
aèries del Turó de la Rovira. D’altra banda, remarca 
que hi ha un equipament que no està concretat, que 
és l’escola bressol L’Hortet, al carrer Mare de Déu 
dels Àngels, que creuen que s’hauria de consolidar 
en tractar-se d’una edificació aïllada i d’un equipa-
ment. 

Pel que fa a la mobilitat, diu que hi ha alguns as-
pectes que el seu grup vol estudiar amb profunditat. 
Afirma que, per exemple, a la zona del Carmel hi ha 
carrers sense sortida amb dos sentits i que potser 
caldria establir algun tipus de rotonda a baix per faci-
litar la connectivitat, sobretot dirigida a trencar 
l’aïllament històric de barris que han estat sempre 
junts, però que han viscut separats per una munta-
nya que ha fet inhòspit el pas d’una banda a l’altra.  

Assenyala que un altre element que també hauran 
d’analitzar a fons és la definició del límit entre els 
habitatges consolidats i el parc. Diu que és important 
saber qui gestiona aquesta línia, si ha de ser una 
separació vegetal o dura, si els veïns poden entrar al 
parc a través de la seva propietat o no, o què succe-
eix amb els passos de fauna i la protecció antiincen-
dis. Conclou que cal veure quina consolidació es fa, 
qui se’n fa responsable i quins terminis s’haurien 
d’establir en relació amb aquests límits. 

Destaca la importància del calendari d’implemen-
tació del projecte, sobretot perquè les persones que 
viuen als habitatges afectats puguin planificar el seu 
futur. Manifesta que, a més, cal proporcionar tota la 
informació i un servei d’assessorament a aquestes 
persones, a més de garanties. 

Conclou que el seu partit és la garantia que es 
complirà la legalitat vigent i opina que és poc rigorós 
dir que es canviarà un projecte urbanístic quan es 
governi sense analitzar les conseqüències de caràc-
ter jurídic que això pot comportar. 

La Sra. Blasco destaca que aquesta modificació 
del PGM aconsegueix trobar el punt de racionalitat 
entre fer possible el parc dels Tres Turons com a 
verd estratègic de la ciutat i aportar, dins del mateix 
pla, les solucions de reallotjament dels veïns afec-
tats. 

Afirma que amb aquesta proposta es resol una 
afectació històrica i que es tracta, per tant, d’un pla 
que no afecta, sinó que desafecta 464 habitatges. 
Diu que això no és fruit de cap pressió, sinó del tre-
ball exhaustiu de molts tècnics que han buscat fer 
compatibles la justícia social i el futur sostenible i 
verd de la ciutat. Destaca que, d’una banda, es rea-
llotgen tots els veïns en la mateixa zona, i, de l’altra, 
que s’amplia i consolida un verd estratègic de la ciu-
tat que considera imprescindible, creant un parc de 
122 hectàrees que representa 3,8 vegades el parc 

de la Ciutadella. Manifesta que el seu partit té molt 
clar que la millora i l’ampliació dels espais verds exis-
tents és vital per assegurar la qualitat de vida i ambi-
ental de la ciutat. D’altra banda, remarca que a tota 
la ciutat hi ha afectacions des de fa trenta-tres anys 
pel PGM i que això no significa que hagin perdut el 
sentit. 

Explica que abans de l’aprovació inicial s’ha fet un 
ampli procés de debat i de participació amb les as-
sociacions o entitats veïnals que afectaven la zona i 
amb les associacions d’afectats, i que la proposta 
que avui es presenta és fruit de tot aquest procés. 

Afirma que avui, amb l’aprovació inicial, s’obre un 
període d’exposició al públic de tres mesos, que 
considera que és un termini prou ampli perquè tot-
hom pugui informar-se i presentar al·legacions. Ex-
plica que ja s’ha planificat per a més endavant un 
procés d’atenció personalitzada a totes les persones 
afectades, a més d’un fullet informatiu que es farà 
arribar a tots els habitatges que són dins l’àmbit del 
Pla.  

D’altra banda, informa que s’està fent un projecte 
museístic de les bateries antiaèries juntament amb el 
Museu d’Història de la Ciutat i el Memorial Democrà-
tic.  

Conclou que el camí fins aquí no ha estat fàcil i ha 
estat potser excessivament llarg, però que s’ha fet 
molta feina. Agraeix especialment als serveis 
d’Urbanisme el seu esforç per incorporar totes les 
aportacions i modificacions que s’han anat fent des 
de diferents àmbits a mesura que avançava el debat 
i la reflexió. Diu que segur que fins a l’aprovació pro-
visional hi haurà la possibilitat d’ajustar alguns as-
pectes, però que està convençuda que aquest és el 
millor document que es podia portar avui a aprova-
ció. 

Acaba agraint els suports que fan possible aques-
ta aprovació en qualitat de regidora del Districte 
d’Horta-Guinardó. 

El Sr. García-Bragado fa una sèrie de considera-
cions sobre les diferents intervencions dels grups. 

Afirma que estan en una aprovació inicial i, per 
tant, queda camí per recórrer. Diu que, a més dels 
tres mesos per fer al·legacions, hi haurà un procés 
d’informació especialment intens. Explica que s’ha 
dissenyat una base de dades específica, elaborada a 
partir de les adreces postals i les referències cadas-
trals, gràcies a la qual es lliurarà als interessats una 
fitxa amb les dades bàsiques de què disposa 
l’Ajuntament i que han servit de base per al Pla, com 
la superfície de la parcel·la o el nombre d’habitatges 
que a l’Ajuntament li consta que es tenen, per tal que 
es puguin corregir. Assenyala que, a més, tots els 
departaments de l’Agència del Carmel, dels districtes 
i del sector central tenen les instruccions i els mitjans 
necessaris per donar la millor informació individual 
als afectats. 
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Explica que s’han mantingut reunions amb les pla-
taformes de seguiment i que en la proposta d’apro-
vació provisional es prendran en consideració tota 
una sèrie de qüestions que s’han plantejat en aques-
tes trobades, algunes de les quals ja ha apuntat el 
Sr. Martínez. Assenyala que una d’aquestes qüesti-
ons és la qualificació urbanística d’equipament de 
l’escola bressol L’Hortet, que es proposa que s’in-
corpori d’ofici en la sessió d’avui per evitar haver-ho 
de fer en l’aprovació provisional, ja que forma part de 
les converses que s’han tingut en consideració. 

Afirma que el vot en contra del Grup Municipal de 
CiU reflecteix de nou una praxi que dubta que els 
porti a governar l’Ajuntament. Manifesta que les de-
cisions urbanístiques de la ciutat es prenen sobre la 
base d’allò que es considera el millor per a la ciutat, 
cosa que de vegades afecta interessos privats que 
entren en contradicció amb aquest interès general. 
Diu que no és normal prescindir del projecte per dir 
que la proposta urbanística és desafectar. Afirma 
que la proposta urbanística és desafectar si hi ha un 
projecte urbanístic darrere que justifica aquesta des-
afectació. D’altra banda, assenyala que hi havia pla-
nejaments anteriors a l’aprovació del PGM que ja 
declaraven zona verda tota aquesta zona i que totes 
les ciutats-jardí del món han estat concebudes com a 
ciutats-jardí. Conclou que la posició del Grup Munici-
pal de CiU respon principalment a l’interès electoral 
de guanyar-se les persones que pateixen les afecta-
cions, cosa que li sembla delicada perquè al final pot 
plantejar molts problemes.  

Afirma que cal ser sensats i considerar el que hi 
ha darrere d’aquesta proposta, que és un projecte de 
parc formulat l’any 2001 i corregit a partir de molts 
processos participatius. Assenyala que la proposta 
d’avui és diferent de les propostes inicials, que eren 
molt més exigents i ambicioses, i que s’ha valorat 
quin era el mínim necessari perquè els Tres Turons 
fos un dels parcs centrals de la ciutat de Barcelona. 
Destaca que es tracta d’un lloc extraordinari que els 
ciutadans descobriran i que exigeix uns determinats 
sacrificis, però que aquests són menors dels que 
preveia el planejament general.  

Manifesta que la ciutat actual no seria possible si 
no s’hagués aplicat aquest criteri. Diu que, per això, 
és preocupant l’actitud d’abandó del projecte com a 
criteri definidor dels interessos públics i de relació 
amb els privats que està adoptant sistemàticament el 
Grup Municipal de CiU en aquest mandat, i que això 
indica que aquest grup ha perdut de vista el model 
que ha de tirar endavant la ciutat.  

El Sr. Puigdollers diu que és evident que hi ha di-
ferències importants quant a la forma de gestionar el 
model de ciutat que defensen uns i altres, i que tots 
ells són legítims. 

Afirma que el seu grup parteix de la idea que no 
es pot fer política sense ànima. Diu que fer política 

amb ànima significa posar unes prioritats absolutes 
per davant d’altres prioritats, que són les famílies, la 
cohesió social i la justícia social. 

Explica que la gran majoria de les famílies catala-
nes amb un estatus economicosocial mitjà tenen una 
cosa que dóna molta cohesió familiar, que és el petit 
patrimoni familiar que passa de pares a fills i que 
sovint només està constituït per la casa que va cons-
truir un avi, cosa amb la qual diu que no s’hi pot ju-
gar. Afirma que aquest és el cas dels Tres Turons, 
on les famílies que hi viuen tenen en molts casos la 
propietat que l’avi o el besavi va construir legalment 
al seu dia i que és l’única possessió familiar, amb un 
valor, no només econòmic, sinó sobretot sentimental. 

Diu al Sr. García-Bragado que pot estar d’acord 
que hi ha determinats moments que l’urbanisme 
obliga a aplicar el criteri de l’interès general, però 
que ell li hauria d’acceptar que quan han passat tren-
ta-tres anys i els governs municipals han estat inca-
paços d’executar aquest suposat interès general, cal 
reconèixer que és just que la gent demani que se li 
retorni allò que és seu.  

D’altra banda, manifesta que comença a estar 
cansat del "fonamentalisme ecologista intransigent" 
que al seu parer impregna la gestió pública del tripar-
tit, i que porta a coses com no poder anar a més de 
80 km per hora a les autopistes de sortida de Barce-
lona durant tots els dies de l’any i a totes hores, o a 
un debat sobre si la ciutat de Barcelona està fosca o 
no està fosca des del punt de vista de l’enllumenat 
públic. Fa una crida al Grup Municipal del PSC per-
què no es deixi arrossegar més per ICV-EU i A, tot i 
que governin gràcies a ells i, en part, gràcies a ERC. 

El Sr. García-Bragado precisa que governen grà-
cies als ciutadans de Barcelona i que una altra cosa 
és que necessitin el suport d’altres formacions.  

El Sr. Puigdollers diu que hi està d’acord, però que 
al final resulta que el vot popular es converteix en 
uns acords entre grups polítics, per altra banda legí-
tims. Reitera que el Grup Municipal del PSC està fent 
unes polítiques que van en contra del sentit comú i 
manifesta que no descarta un acord pel que fa al 
tema que els ocupa, tot i que hauria de canviar molt 
la proposta que avui es presenta. 

Afirma que ja ha sentit molts discursos sobre els 
Tres Turons i que les propostes del govern municipal 
s’han acostat cada cop més a la proposta de CiU, 
motiu pel qual diu que no perd l’esperança que es 
pugui acabar fent una desafectació total. Constata 
que entre el projecte que es va presentar fa quatre 
anys i aquest hi ha hagut canvis i que, tot i que ERC 
considera que és gràcies a la seva feina, la seva 
formació també ho atribueix a la seva feina. 

El Sr. Villagrasa insisteix que per al seu grup el 
més important és aconseguir una major desafectació 
d’habitatges i una major informació als afectats. 
Apunta que la Sra. Blasco ha mostrat avui un esbor-
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rany de la informació que es proporcionarà als veïns, 
però que en l’última reunió de la Comissió de Segui-
ment els assistents es van sentir profundament de-
cebuts per la falta d’informació sobre la seva situació 
i els criteris d’afectació o desafectació de la seva 
propietat. 

Destaca que quan es parla d’afectacions o expro-
piacions, es parla de persones, i que és lògic que 
aquestes persones estiguin angoixades per la incer-
tesa del seu futur. Afirma que, per tant, el seu grup 
creu que cal donar més informació als afectats, a 
part de considerar que el projecte està poc integrat 
en la ciutat i cal definir-ne molt bé els usos i el con-
tingut.  

El Sr. Martínez manifesta que no pensa permetre 
que s’apel·li a la moral amb relació a cap projecte 
urbanístic. Pregunta quina és la idea bàsica de ciutat 
quan s’apel·la bàsicament a un propietari i si tots els 
propietaris dels Tres Turons tenen un avi que va 
fundar la casa. Demana als representants del Grup 
Municipal de CiU que li diguin a partir de quin projec-
te dissenyen el parc dels Tres Turons. 

Opina que, si fos per CiU, ni les persones del barri 
del Coll ni dels Tres Turons estarien desafectades i 
hi hauria molts problemes al conjunt de la ciutat per-
què només apel·len a l’"ànima" en determinades 
zones de la ciutat. 

Diu que cadascú té el seu projecte i que el seu 
grup l’ha posat damunt la taula i l’ha explicat. Dema-
na al Grup Municipal de CiU que li rebatin que el 
parc dels Tres Turons no és una peça cabdal per a la 
ciutat i que discuteixin sobre aquesta base, amb 
elements que avalin una tesi en relació amb allò que 
defensen. Afirma que no n’hi ha prou amb dir que es 
desafectin tots els habitatges, sinó que cal especifi-
car com, a qui i per què, que és com es fan les coses 
en urbanisme. 

Explica que des del primer dia que es va presentar 
el projecte el seu grup va demanar seny, informació i 
no oblidar que parlen de persones, i que donarien 
suport a una proposta sensiblement diferent amb 
relació a determinades peces i que tingués coherèn-
cia amb el discurs global de parc central que es vol 
donar. 

La Sra. Blasco retreu al Grup Municipal de CiU 
que hagi decidit treure rèdit electoral d’aquest tema 
amb una gran càrrega de demagògia i sense cap 
mena de projecte al darrere, com diu que ha apuntat 
molt bé el Sr. Martínez. 

Pregunta a aquesta formació a partir de quants 
afectats se’ls desperta l’"ànima", ja que han aprovat 
un bon nombre de planejaments amb afectacions. 
Diu que per al govern tan important és un afectat 
com tres-cents i que tots mereixen el mateix tracte. 
Afirma que garanteixen tots els drets i busquen la 
millor solució, però sempre amb un projecte al darre-
re que justifica l’afectació i busca el màxim benefici 

per a la col·lectivitat amb els mínims perjudicis pos-
sibles. Manifesta que si el districte d’Horta-Guinardó 
es transforma i evoluciona és gràcies a projectes 
urbanístics que, per la forta consolidació de tot el 
territori, requereixen afectacions. Recorda que no fa 
gaires anys hi havia cases a l’entrada del parc del 
Guinardó des del carrer Mare de Déu de Montserrat i 
que avui aquest espai seria impensable d’una altra 
manera i dóna una qualitat d’entrada al parc dels 
Tres Turons per la banda del Guinardó. 

Destaca que aquest parc és un projecte ambiciós i 
de gran importància per a la ciutat, i que necessita 
temps, diners i un tractament específic per a cadas-
cun dels afectats. Remarca que entre les afectacions 
no hi ha només cases heretades d’avis o besavis, 
sinó que n’hi ha força que han estat comprades i, a 
més, a preu d’habitatge afectat.  

Finalment, explica que, a més del fullet que ha en-
senyat, ja ha dit que donarien una informació perso-
nalitzada, de la mateixa manera que ho fan en altres 
procediments urbanístics que hi ha en marxa al dis-
tricte. 

El Sr. García-Bragado diu al Sr. Puigdollers que 
en la informació que s’ha lliurat als grups trobarà 
documentació sobre les compravendes posteriors a 
l’any 1953. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Puigdollers expressa el vot con-
trari de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot contrari 
del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favorable 
d'ERC. S'aprova. 

 
Districte de Nou Barris 

 
14. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'arti-

cle 66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modi-
ficació del Pla General Metropolità al nord de la ron-
da de la Guineueta Vella, d’iniciativa municipal 
(Regesa); i exposar-la al públic pel termini d’un mes. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objecte d’aquesta 
modificació del Pla general metropolità és la reorde-
nació de la banda nord de la ronda de la Guineueta 
Vella, al barri de Canyelles, amb la finalitat d’ajustar 
les diferents qualificacions urbanístiques vigents 
d’acord amb els usos existents, millorar la connexió 
dels espais lliures del barri de Canyelles amb els sòls 
forestals de Collserola a través d’un corredor paral·lel 
a la carretera de Guineueta Vella, i implantar habitatge 
de protecció pública i habitatge dotacional. Assenyala 
que, en concret, el Pla preveu uns cinquanta habitat-
ges dotacionals i 144 de protegits, que sumen un total 
aproximat de 194 habitatges.  

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Puigdollers expressa el vot favo-
rable de CIU, el Sr. Villagrasa expressa l'abstenció 
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del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favorable 
d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CiU: 
15. La Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge, acorda: Constituir un grup de treball amb 
la presència de tècnics municipals, del sector i dels 
grups polítics amb representació a l'Ajuntament amb 
l'objectiu de proposar en el termini de sis mesos a la 
Comissió les modificacions d'ordenança necessàries 
i un protocol d'actuació d'inspecció que agilitzin i 
racionalitzin els processos burocràtics per afavorir 
l'activitat de la rehabilitació integral d'edificis a la 
nostra ciutat. 

El Sr. Freixedes manifesta que la proposició del 
seu grup planteja reduir les traves de tipus adminis-
tratiu o dels sistemes de control i de gestió de certes 
llicències amb què es troben els operadors de la 
ciutat que tiren endavant la rehabilitació integral d’un 
edifici. 

Afirma que en una ciutat densa com Barcelona i 
amb un terme municipal totalment exhaurit tothom 
coincideix que la rehabilitació és un dels factors clau 
per donar resposta a la necessitat creixent d’ha-
bitatge a la ciutat. Afegeix que la recessió i la crisi del 
sector constructiu fan que sigui un bon moment per 
reflexionar sobre quines mesures caldria impulsar en 
aquest àmbit. 

Explica que han consensuat un nou redactat amb 
el Sr. Sorolla, a qui cedeix la paraula perquè el lle-
geixi. 

El Sr. Sorolla explica que els únics canvis que hi 
ha en el nou text són que el marc de treball sigui el 
Consell de l’Habitatge Social, ja que en aquest òrgan 
estan representats els sectors, els partits polítics i els 
tècnics, i allargar el termini per tal de garantir que, si 
encara no es disposa de la nova ordenança de reha-
bilitació, es tinguin com a mínim els criteris i se’n 
pugui fer un debat en la Comissió.  

El Sr. García-Bragado manifesta que la importància 
de la rehabilitació és indubtable i que en aquest camp 
s’afronten dos tipus de problemes, que al seu parer 
recull aquesta proposició. Diu que un té a veure amb 
la normativa que s’aplica i l’altre, més conflictiu, amb 
què passa quan es vol rehabilitar un edifici i hi ha un 
inquilí o propietari en un dels pisos. Afirma que el fet 
que això s’abordi a la seu del Consell d’Habitatge 
Social hauria de fer possible regular-ho en la mesura 
que ho permetin les competències de l’Ajuntament. 
Opina que per introduir regles del joc entre el propieta-
ri d’un edifici que vol rehabilitar-lo i el titular d’un habi-

tatge caldrà aclarir els drets i deures d’un i altre, cosa 
que en aquests moments provoca força problemes. 
Demana que també es tingui en compte aquest as-
pecte, perquè segurament caldrà fer alguna cosa més 
que una ordenança en aquest àmbit. 

El Sr. Freixedes agraeix el suport de tots els 
grups. Manifesta que comparteix l’opinió del Sr. Gar-
cía-Bragado que no s’han de cenyir només a les 
ordenances i la inspecció, sinó que cal anar més 
enllà per establir protocols sobre com abordar aques-
tes problemàtiques. Afegeix que aquest grup de tre-
ball hauria de tenir una visió que superi l’àmbit de 
l’Ajuntament i que li permeti recomanar que des de 
l’Ajuntament es demanin canvis de normativa al Go-
vern de la Generalitat.  

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Freixedes expressa el vot favo-
rable de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favo-
rable del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favora-
ble d'ERC. S'aprova amb el redactat següent: 

La Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i Habi-
tatge, acorda: Constituir un grup de treball en el sí 
del Consell de l'Habitatge Social amb l'objectiu de 
proposar a la Comissió, en el termini màxim de dotze 
mesos, les modificacions d'ordenança i els protocols 
d'actuació necessaris que agilitzin i millorin els pro-
cessos administratius per afavorir l'activitat de reha-
bilitació d'edificis a la nostra ciutat. 

Del Grup Municipal PP: 
16. Atesa la necessitat de conèixer el calendari 

d'obres dels intercanviadors a la ciutat, la Comissió 
d'Urbanisme, Infraestructures i Habitatge acorda: 
Instar al Govern municipal a presentar un informe a 
la propera Comissió, respecte el calendari previst, 
durant aquest mandat, per al començament i finalit-
zació de cadascuna de les obres per a la millora de 
les instal·lacions i de l'accessibilitat dels intercanvia-
dors de transport en funcionament i de les obres de 
nous intercanviadors, així com les obres de millora 
d'accessibilitat a la xarxa de metro de la ciutat. 

El Sr. Villagrasa manifesta que el que seu grup 
presenta aquesta proposició per obtenir una informa-
ció que els costa molt de trobar i que consideren 
important perquè s’estan fent moltes obres i millores 
en les instal·lacions del metro, tant pel que fa als 
intercanviadors com a l’accessibilitat de la xarxa.  

El Sr. García-Bragado afirma que el govern està 
d’acord a presentar aquest informe a la propera Co-
missió i, per tant, dóna per aprovada aquesta propo-
sició. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Freixedes expressa el vot favo-
rable de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favo-
rable del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favora-
ble d'ERC. S'aprova. 
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Del Grup Municipal ERC: 
17. La Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge acorda: Que en el projecte urbanístic de 
reforma de la presó de la Trinitat es contempli l'ober-
tura d'una plaça central que doni continuació als 
carrers Peníscola, Finestrelles i Trinitat per tal de 
generar un nou espai centralitzat i de convivència al 
barri. 

El Sr. Martínez situa aquesta proposició en el 
marc de la reforma urbanística a l’entorn de Trinitat 
Vella i l’eliminació de la presó. Explica que ha acor-
dat un text alternatiu amb el Sr. Sorolla perquè el seu 
grup pensava que ja s’havia acabat el procés de 
participació. Diu que un cop s’han assabentat que el 
procés no ha acabat del tot i encara cal establir con-
clusions, volen adoptar un text que no menystingui 
aquest procés i que sigui un element d’aportació més 
que no pas un requeriment.  

A continuació llegeix el text alternatiu.  
El Sr. Sorolla agraeix el respecte a aquest procés. 
El Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del seu 

grup al nou text. Explica que tenien intenció d’abs-
tenir-s’hi, ja que precisament creien que el redactat 
anterior representava una intromissió en el procés 
participatiu.  

El Sr. Blasi afirma que el seu grup també dóna 
suport a aquesta transacció pel mateix motiu de res-
pecte al procés participatiu i partint de la base que la 
plaça no és l’únic element que pot vertebrar aquest 
barri. Diu que el seu grup també ha fet arribar algu-
nes aportacions i que els agradaria poder-hi partici-
par d’una manera més efectiva.  

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Blasi expressa el vot favorable 
de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del 
PP i el Sr. Martínez expressa el vot favorable d'ERC. 
S'aprova amb el redactat següent: 

En el marc del procés participatiu que s'està duent 
a terme a Trinitat Vella en relació al projecte urbanís-
tic de substitució de la presó i d'acord amb les in-
quietuds manifestades pels propis veïns en el pro-
cés, la Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge acorda traslladar a l'equip tècnic i a la co-
missió de treball de veïns i entitats que s'ha de cons-
tituir, el suggeriment de que es contempli una plaça o 
espai central que doni continuació als carrers Peñís-
cola, Finestrelles i Trinitat, per tal de generar un nou 
espai de centralitzat i convivència al barri. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal ERC: 
18. Convidar els grups municipals a participar a 

les comissions de seguiment establertes en el marc 

de la implementació dels projectes de rehabilitació i 
millora de barris finançats a la convocatòria d'ajuts 
del "Fons de foment del programa de barris i àrees 
urbanes d'atenció especial". 

El Sr. Martínez formula el prec. 
El Sr. García-Bragado diu que la voluntat és estu-

diar la manera d’acceptar aquest prec. Explica que el 
Reglament de la Llei de barris regula aquestes co-
missions d’avaluació i seguiment en l’article 18, en el 
qual es diu que seran presidits per un representant 
del Departament de Política Territorial i Obres Públi-
ques i que tindran 17 membres: 6 de la Generalitat, 5 
de l’Ajuntament i 6 d’entitats (2 de veïnals, 2 d’asso-
ciacions ciutadanes i 2 agents econòmics i socials). 
Diu que el criteri de l’Ajuntament ha estat limitar molt 
els convidats, ja que entrar en la dinàmica d’ampliar 
aquestes comissions amb totes les associacions de 
veïns i altres agents podria anar en detriment de la 
seva operativitat. 

Tot i això, afirma que es podria buscar la manera 
d’assegurar aquesta presència per evitar que hi hagi 
una desconnexió entre els grups municipals del dis-
tricte i el seguiment de barri. 

El Sr. Sorolla assenyala que un compromís que es 
podria adquirir de manera immediata seria fer arribar 
de manera sistemàtica les actes de les reunions 
d’aquestes comissions just després que s’hagin ce-
lebrat. 

El Sr. Martínez pregunta si poden comptar que hi 
haurà alguna fórmula perquè els grups hi siguin pre-
sents, ni que sigui d’observadors. 

El Sr. García-Bragado respon que el compromís 
és estudiar-ho. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CiU: 
19. Quan te previst l'Ajuntament de Barcelona ini-

ciar la construcció dels equipaments de barri previs-
tos als entorns de la Plaça de les Glòries i quin es el 
retard previst per la seva finalització?  

El Sr. Vives explica que la pregunta s’emmarca en 
el que es va anomenar el Compromís per Glòries, 
que preveia la inauguració del centre de barri l’any 
2011. Afirma que voldrien conèixer quan comencen 
les obres i quin retard s’ha previst, atès que sembla 
que no s’ha fet res i que entenen que aquest projecte 
deu estar immers en el procés de modificació de la 
plaça.  

El Sr. García-Bragado respon que el 21 d’abril de 
2008 es va formular l’encàrrec de la redacció dels 
projectes executius, tant de l’edifici administratiu com 
de l’edifici d’equipaments. Manifesta que tot i que la 
proposta, la definició funcional i la ubicació en els 
diferents espais de l’edifici es va presentar formal-
ment a la reunió del grup de treball d’equipaments el 
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22 d’octubre, el 3 de juny ja se n’havien esbossat les 
primeres idees i es va demanar a les entitats veïnals 
les seves aportacions i necessitats funcionals per als 
equipaments previstos. Explica que des de la pre-
sentació que es va fer a l’octubre fins a l’acord final-
ment assolit durant les primeres setmanes d’aquest 
mes de gener s’han produït diverses propostes, mo-
dificacions i reformulacions, i quatre reunions formals 
dels grups de treball. 

Manifesta que, tot i les diferències inicials de crite-
ri, ha estat possible arribar a un acord i que confien 
que la setmana vinent els representants de les enti-
tats veïnals i de l’Ajuntament presents al grup de 
treball el rubriquin perquè sigui públic i conegut. As-
senyala que els arquitectes ja han iniciat la redacció 
dels processos executius, amb un període 
d’execució de cinc mesos per a cada un dels edificis, 
que han de permetre la licitació de les obres un cop 
aprovats. 

Conclou que a partir de la signatura de l’acord 
amb els veïns sobre la definició funcional i la ubica-
ció dels equipaments es podrà tancar el projecte en 
cinc mesos i procedir a la licitació de les obres. 

El Sr. Vives pregunta quin és el retard previst res-
pecte a la data que s’havia anunciat. 

El Sr. García-Bragado respon que creu que serà 
equivalent als sis mesos que han durat les negocia-
cions amb els veïns. 

Es dóna per tractada. 
20. Quantes obres amb llicència concedida en el 

municipi de Barcelona estan aparentment aturades i 
quines actuacions pensa emprendre el govern muni-
cipal front la possibilitat de caducitat d'alguna d'a-
questes llicències d'obres? 

El Sr. Vives manifesta que aquesta pregunta està 
relacionada amb el fet que sembla que alguns pro-
motors no estan desenvolupant algunes llicències 
d’obres. Afirma que els preocupa que quan es pu-
guin reprendre les obres les llicències hagin caducat 
i, per tant, calgui demanar llicències noves amb 
marcs legals diferents i això provoqui un retard addi-
cional.  

El Sr. García-Bragado explica que es concedeixen 
pròrrogues per diferents raons, una de les quals pot 
ser la situació actual de crisi. Diu que, si de cas, de-
manarà al gerent si s’han firmat pròrrogues en els 
darrers sis mesos. Afirma que, en qualsevol cas, és 
important entendre que, des del punt de vista legal, 
no existeix la caducitat automàtica. Explica que si a 
un promotor li expira el termini de la llicència, 
l’Ajuntament té dret a declarar-ne la caducitat en un 
procediment, però que no és automàtica. Afirma que 
es tracta d’un sistema bastant garantista i que segu-
rament per això alguns promotors que tenen les 
obres aturades no demanen la pròrroga. 

El Sr. Sorolla diu que, si es vol, es pot informar del 
nombre exacte de pròrrogues que s’han sol·licitat 

formalment. D’altra banda, assenyala que l’únic que 
han detectat amb caràcter general és que hi ha ha-
gut un cert alentiment dels processos executius més 
que no pas aturades d’obres, tret en algun cas con-
cret de procediment concursal de l’empresa cons-
tructora.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
21. Quins han estat els llistats de projectes pre-

sentats i el de projectes aprovats dins del Fons Ex-
traordinari d'Inversió Local, amb indicació del con-
cepte, import, procediment de contractació i número 
de llocs de treball que es preveu crear, amb inclusió 
dels criteris utilitzats per l'equip de govern municipal 
per haver escollit aquests projectes i el desglossa-
ment dels projectes per districtes? 

El Sr. Villagrasa manifesta que el seu grup creu 
que caldria haver consultat els consells de districte, 
les entitats veïnals i els agents socials de la ciutat 
per intentar consensuar la llista més idònia. A més, 
opina que hauria estat adient presentar un informe 
sobre això a la Comissió, ja que l’escassa informació 
que tenen els arriba de la Comissió de Govern. 

El Sr. García-Bragado contesta que el govern mu-
nicipal considera tan important aquest tema que té 
previst presentar-ne un informe al Plenari. 

Explica que el termini per triar els projectes ha es-
tat bastant ajustat i que això els ha obligat a actuar 
molt ràpidament. D’altra banda, diu que hi havia tres 
criteris que han marcat decisivament els projectes 
que es podien presentar, dels quals s’informarà a 
bastament el dia del Plenari. Afirma que havien de 
ser obres acabades abans del 31 de desembre, que 
alhora no podien estar incloses en el pressupost, i 
que havien de ser intensives en mà d’obra, ja que és 
un pla per intentar pal·liar l’impacte que té la crisi en 
l’àmbit de la construcció. 

Assenyala que la combinació d’aquests tres crite-
ris més la urgència amb què han hagut d’elaborar la 
llista ha obligat els districtes i els diferents operadors 
de districte a treballar molt intensament per arribar 
als 280 milions que ja s’han presentat en aquest 
moment. 

Pel que fa a la llista dels projectes, informa que 
està disponible al web de l’Ajuntament de Barcelona. 

Es dóna per tractada. 
22. Quin és l'any previst per al trasllat del Centre 

Penitenciari de la Model i quin és el calendari d'exe-
cució dels equipaments i els usos previstos? 

El Sr. Villagrasa destaca l’alt nombre d’endarre-
riments que s’han produït en el calendari d’aquest 
trasllat. Recorda que la primera data que es va pre-
veure era d’octubre del 2004 al 2006, la segona el 
2008, la tercera del 2009 al 2011, i que ara ja es 
parla del 2012 al 2013. Opina que és important donar 
un impuls a aquest projecte, atesa la manca d’equi-
paments que pateix l’esquerra de l’Eixample. 
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El Sr. García-Bragado explica que ha conegut tres 
consellers que han firmat aquest conveni i que ca-
dascun d’ells ha aportat una modificació com a con-
seqüència de la política penitenciària i de la política 
penal.  

Diu que ell és optimista perquè ja està adjudicat el 
projecte del nou centre de preventius de la Zona 
Franca i que, com que aquest projecte està redactat, 
té un termini d’entrega, que és a finals de l’any 2009. 
En aquest sentit, es compromet a informar la Comis-
sió a la tardor del 2009 sobre el curs d’aquest projec-
te per fer-ne el seguiment, tot i que no el desenvolupi 
directament l’Ajuntament. Explica que una vegada 
presentat el projecte i fets els tràmits necessaris, 
caldrà posar tot l’esforç a licitar-lo el 2010, atès que 
és any d’eleccions, i que un cop licitat, s’entrarà en el 
període de construcció, que preveu que pot durar 
entre dos i tres anys, tenint en compte la complexitat 
de les obres. 

Conclou que si l’Ajuntament fa el seguiment del 
procés d’una manera exigent i acurada, el trasllat de 
la Model podria ser una realitat l’any 2013. Diu que, 
en qualsevol cas, l’esforç econòmic que representa 
redactar un projecte d’una presó de preventius com 
aquest ja fa pensar que això tirarà endavant.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
23. Quin és l'estat d'execució de la MPGM dels 

barris de Plus Ultra i Font de la Guatlla? 
El Sr. Martínez formula la pregunta. 
El Sr. García-Bragado contesta que, pel que fa a 

la Font de la Guatlla, l’expropiació afecta divuit fin-
ques i informa que s’han assolit avinences amb la 
majoria d’elles pel que fa a la determinació de les 
indemnitzacions pel desallotjament dels habitatges. 
Afirma que deu titulars es reallotjaran en pisos de 
protecció oficial de la promoció Valls-Rabí Ruben-
Amposta i que la resta s’han buscat habitatge pel 
seu compte o bé són solars. Afegeix que hi ha un 
propietari sense localitzar i que, per tant, aquestes 
actuacions s’hauran d’atendre des del Ministeri Fis-
cal en cas que no pugui ser possible efectuar la noti-
ficació personal a l’interessat. 

Explica que en aquest moment el Patronat Muni-
cipal de l’Habitatge està pendent d’efectuar el sorteig 
dels pisos i la Intervenció Municipal de lliurar les 
quantitats fixades que permetin efectuar els paga-
ments dels expropiats, cosa que es preveu que es 
dugui a terme durant el primer trimestre de l’any. 

Pel que fa al barri Plus Ultra, manifesta que s’està 
treballant en el pla de fases que el mateix pla 
d’etapes preveia. Recorda que hi havia un pla 
d’etapes de vuit anys i que en aquest moment és el 
Sector d’Urbanisme el que internalitza les fases pos-
sibles dins d’aquest pla. Diu que calcula que es tin-
drà informació concreta sobre el calendari i les fases 
d’aquesta modificació del Pla general durant aquest 

primer trimestre, i que es facilitarà al Districte i al 
conjunt de les associacions veïnals. 

El Sr. Martínez demana si se li pot fer arribar per 
escrit el que s’acaba d’explicar. 

El Sr. García-Bragado contesta que es facilitarà 
aquesta informació a tots els grups. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal PP: 
24. Es requereix al Govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició/declaració de grup següent, aprovada 
en la sessió del 24 de gener de 2008: "L'Ajuntament 
de Barcelona es compromet a presentar, durant 
aquest any 2008, un estudi de viabilitat, negociat 
amb el sector privat i amb els operadors possibles 
per fer-lo viable, del projecte d'obres de cobriment de 
la ronda de Dalt, entre la carretera d'Esplugues i el 
carrer Doctor Joaquin Albarrán, i de construcció, en 
aquest cobriment, d'un aparcament per a l'estacio-
nament d'autocars de transport escolar i vehicles 
particulars, en horari d'entrada i sortida dels alumnes 
dels centres d'educació de l'entorn. 

El Sr. Villagrasa demana que se’ls informi sobre 
aquesta proposició, en la qual s’exposava el greu 
problema de mobilitat que es dóna al tram de la ron-
da de Dalt comprès entre la carretera de Esplugues i 
el carrer Doctor Joaquín Albarrán a causa de les 
dificultats per accedir als centres educatius de la 
zona, sobretot en les hores punta d’entrada i sortida 
de les escoles. 

Explica que no s’ha complert el termini de presen-
tació de l’estudi tècnic sobre el possible cobriment de 
la ronda i demana que, a més que es dugui a terme, 
se’ls expliquin les gestions realitzades i les negocia-
cions amb el sector privat i amb els operadors i els 
agents implicats. 

El Sr. García-Bragado informa que l’abril del 
2008 es va redactar un estudi d’alternatives amb 
totes les possibilitats per al cobriment d’aquest tram 
de la ronda de Dalt. Explica que quan es van analit-
zar totes les opcions, es va arribar a la conclusió 
que el cobriment de la ronda no era la solució més 
adequada. Diu que això es va contrastar amb les 
associacions de pares i mares de les escoles de la 
zona i es va arribar a la conclusió que calia actuar 
sobre el viari existent per garantir la presència de 
sis o set autobusos amb caràcter permanent i que 
desencotxessin per la dreta, que era l’altra cosa 
que ells demanaven per tal que els nens sortissin 
per la vorera. 

Explica que aquesta opció s’ha complementat 
amb un tractament de la rotonda del carrer del Gran 
Capità amb la carretera d’Esplugues, i que s’ha en-
carregat aquest projecte. Diu que creu que el tindran 
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aquest mes i que podran portar a la propera reunió 
de la Comissió la solució convinguda amb les comu-
nitats escolars i amb el Districte. Afirma que, a partir 
d’aquí, s’intentarà aconseguir que el proper curs 
aquest tema ja estigui resolt. 

El Sr. Villagrasa opina que el cobriment de la ron-
da és tècnicament possible i que una altra cosa és 
que econòmicament i per l’afectació que pugui impli-
car es busquin altres opcions. Demana que l’alter-
nativa definitiva es pugui consensuar amb les AMPA 
de les escoles afectades i que s’intenti elaborar un 
nou camí escolar que permeti anar als centres per la 
carretera d’Esplugues. 

El Sr. García-Bragado diu que el projecte ha estat 
consensuat en aquests termes i que la sorpresa de 
tots va ser adonar-se que la cobertura de la ronda, a 
part del preu i el que implicava, no era tampoc la 
millor solució a causa de les maniobres que calia fer 
per accedir als centres. 

Es dóna per tractada. 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dinous hores i quaran-
ta-nou minuts. 

 

 
 
 
 
 

Acords 
 
 
 
Acords de les sessions celebrades el mes de 
febrer de 2009 

 
 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, TERRITORI I FUN-
CIÓ PÚBLICA 

Sessió de 18 de febrer de 2009 
 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda: 1. Manifestar la importància que el 
procediment de participació i consulta ciutadana per 
a la transformació de l'avinguda Diagonal tindrà per a 
futures consultes ciutadanes que es puguin convocar 
a la ciutat. 2. Vetllar per garantir l'exercici del vot 
secret per part de les persones amb discapacitat 
visual en l'esmentada consulta ciutadana. 

2. Donar compliment als compromisos establerts 
pel Govern Municipal en matèria de comunicació a 
l'inici del present mandat, tot garantint la pluralitat 
informativa i la presència de tots els grups municipals 
als mitjans de comunicació públics municipals. 

 
 

Sessió extraordinària de 26 de febrer de 2009 
 
Proposició / Declaració de Grup 
 
Únic. Instem a l’Ajuntament de Barcelona a: 
I) Demanar al Tribunal de Comptes que es pro-

nunciï sobre la possible existència de responsabilitat 

comptable en alguna de les actuacions denunciades 
per la Sindicatura de Comptes de Catalunya. 

II) Acordar el lliurament de tota la informació que 
reclamin els regidors de l’Ajuntament de Barcelona en 
relació als expedients de l’informe de la Sindicatura. 

III) Prendre les mesures necessàries per aclarir 
els fets recollits en l’informe de la Sindicatura i aclarir 
les responsabilitats derivades de les presumptes 
actuacions irregulars, si s’escau. 

IV) Adoptar les mesures necessàries per tal 
d’evitar que es tornin a produir fets com els assenya-
lats en el referit informe.  

 
 

COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTOS 

Sessió de 19 de febrer de 2009 

 
Propostes d’acord 
 
1. Constituir un dret real de superfície a favor de 

l’Associació Cívica d’Ajuda Mútua (ACAM), respecte 
de la finca de propietat municipal situada al carrer de 
Vigatans, núm. 4, grafiada en el plànol annex, a fi 
d’instal·lar i gestionar un centre residencial per a per-
sones amb discapacitat psíquica amb suport extens 
i/o generalitzat, adscrivint la finca al Patrimoni Munici-
pal d’Urbanisme (Patrimoni Municipal del Sòl i Habi-
tatge); sotmetre l'expedient a informació pública du-
rant un termini de trenta dies i, si no s'hi formulen 
reclamacions o al·legacions procedir a constituir el 
dret; formalitzar-lo d'acord amb les condicions del 
document annex, que s'aproven; inscriure'l en el Re-
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gistre de la Propietat; autoritzar a l’Associació ACAM 
la constitució d’una hipoteca com a garantia d’un prés-
tec de 4.464.000,00 euros, de principal a concertar 
amb l’Institut Català de Finances i destinat a la rehabi-
litació de l’edifici, d’acord amb les condicions annexes, 
que s’aproven; deixar sense efecte la cessió de l’ús de 
la mateixa finca formalitzada mitjançant contracte de 
19 de febrer de 2007; i facultar l'Alcaldia per a la rea-
lització de totes les actuacions encaminades a concre-
tar, clarificar i executar el present acord. 

2. Desestimar, per les raons exposades en l'informe 
annex de la Direcció de Patrimoni, les al·legacions 
formulades pel Grup Municipal del Partit Popular de 
Catalunya en el tràmit d'informació pública de 
l’expedient de constitució d’un dret real de superfície a 
favor de la Universitat de Barcelona respecte de la 
finca situada en el carrer de Montalegre núms. 6-10, 
de les Ramelleres núms. 19-25 i de Valldonzella 
núms. 9-11, per a la ubicació de les Facultats de Ge-
ografia i Història i de Filosofia i procedir a la constitu-
ció del dret de superfície en els termes i condicions 
que resulten de l’acord d’aquesta Comissió d’Hisen-
da i Pressupostos de 23 d’octubre de 2008. 

3. Sol·licitar a la Universitat Pompeu Fabra la con-
cessió de l’ús privatiu a favor de l’Ajuntament de 
Barcelona respecte d’una part de l’immoble situat a 
la Rambla, núms. 30-32, amb la finalitat de la seva 
adequació i destinació a Biblioteca pública del Barri 
Gòtic, per un termini de trenta anys, cànon mensual 
de 13.908 euros, revisable anualment en funció de 
les variacions de l'Índex General de Preus al Con-
sum del conjunt de l’Estat, i en els termes del Plec de 
clàusules reguladores de la concessió que s’annexa; 
autoritzar i disposar la despesa corresponent amb 
càrrec a la partida pressupostària de l’Àrea de Ser-
veis Generals i Coordinació Territorial que s’asse-
nyala en aquest document; abonar mensualment el 
cànon a la Universitat Pompeu Fabra; i formalitzar la 
concessió. 

 
Proposició / Declaració de Grup 
 
4. Anul·lar la pujada pel 2009 del preu públic refe-

rent a la quota mensual amb targeta rosa (per a tots 
els dies de la setmana) en el complex esportiu muni-
cipal Banys de Sant Sebastià. 

 
 

COMISSIÓ D'URBANISME, INFRAESTRUCTURES 
I HABITATGE 

Sessió de 19 de febrer de 2009 

Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge, acorda: El govern municipal intensificarà 
les negociacions amb els propietaris de la finca de 

Can Ferrer per tal d'accedir a la propietat pública de 
la mateixa en el termini més breu possible i dintre del 
2009. 

2. La Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i Ha-
bitatge acorda convocar de manera extraordinària als 
membres de la que fou Comissió Especial de Desen-
volupament d'Infraestructures per tal de fer un segui-
ment de l'execució de les obres de remodelació i mi-
llora de la xarxa de Rodalies RENFE a Barcelona. 

 
 

COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA, OCU-
PACIÓ I CONEIXEMENT 

Sessió de 17 de febrer de 2009 
 
Proposició / Declaració de Grup 
 
1. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda instar a Mercabarna a la rea-
lització d'un pla estratègic de millora d'eficiència 
energètica i incorporació massiva d'energies renova-
bles a les seves instal·lacions. 

 
 

COMISSIÓ DE SOSTENIBILITAT, SERVEIS UR-
BANS I MEDI AMBIENT 

Sessió de 18 de febrer de 2009 
 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda: Que el Govern municipal pre-
senti en el termini de 6 mesos un pla integral d'aten-
ció als gats de la ciutat de Barcelona, en col·la-
boració amb les entitats de protecció dels animals, 
que contempli: Una diagnosi de la situació; la tipolo-
gia d'actuacions que es donen en la realitat; les pro-
postes d'actuació futures; el finançament necessari 
per a aquest pla. 

2. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 
Medi Ambient acorda donar compliment al compro-
mís adquirit entre l'Ajuntament de Barcelona i la Ge-
neralitat de Catalunya sobre la delimitació del Parc 
Natural de Collserola, i a tal efecte, agilitzar els trà-
mits per la Declaració com a Parc Natural, així com 
la definició dels plans especials que se'n deriven. 

 
 

COMISSIÓ DE CULTURA, EDUCACIÓ I BENES-
TAR SOCIAL 

Sessió de 17 de febrer de 2009 
 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda dedicar més recursos al Pla per a l'A-
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bordatge Integral del Treball Sexual i a l'Agència per 
a l'Abordatge Integral del Treball Sexual a Barcelona, 
donar-li més suport institucional i més capacitat de 
decisió i situar aquest tema a l'agenda del govern 
com una absoluta prioritat.  

2. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 
Social acorda endegar els treballs per l'elaboració 
d'un protocol festiu de la cultura tradicional i popular 
de Barcelona. 

 
 

COMISSIÓ D'ACCIÓ SOCIAL I CIUTADANIA 

Sessió de 17 de febrer de 2009 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió d'Acció Social i Ciutadania insta al 

govern municipal a prioritzar les dinàmiques de crei-
xement dels recursos humans, tècnics i econòmics 
per reforçar els serveis socials públics i les entitats 
privades que treballen en l'àmbit social a la nostra 
ciutat, davant la situació econòmica excepcional i 
greu en la que estem entrant. 

2. La Comissió d'Acció Social i Ciutadania acorda: 
1. Reforçar les polítiques de prevenció d'infecció per 
VIH. 2. Incloure a l'Informe "La Salut a Barcelona" 
dades relatives a diferents malalties de transmissió 
sexual per tal de millorar el coneixement de la seva 
prevalença i facilitar-ne l'abordatge des dels serveis 
municipals. 

 
 

COMISSIÓ DE SEGURETAT I MOBILITAT 
 

Sessió de 19 de febrer de 2009 
 
Propostes d’acord 
 
1. Deixar sense efecte la convocatòria de concurs 

per a la construcció, conservació i explotació d'un 
aparcament públic subterrani per a vehicles en el 
subsòl del terreny de domini públic municipal, situat 
al carrer d'Arenys, aprovada per acord de la Comis-
sió de Seguretat i Mobilitat, en sessió del dia 21 de 
febrer de 2008, donat que els estudis geotècnics 
complementaris realitzats modifiquen les caracterís-
tiques estructurals del projecte inicial; tenir per retira-
da de conformitat amb allò manifestat per l'únic lici-
tador la seva proposta; i, retornar la garantia 
provisional. 

2. Declarar resolta la concessió administrativa per 
a la gestió de l'explotació d’un aparcament públic 
subterrani per a vehicles en el subsòl dels terrenys 
de domini públic municipal situats al Parc de la Uni-
tat, la seva construcció i reordenació de la superfície, 
adjudicada a "Implantación y Gestión de Estaciona-
mientos, S.A.", avui "Urazca Estacionamientos, S.A." 

a l'haver estat declarada l’esmentada societat en 
concurs de creditors mitjançant Auto judicial de 9 de 
maig de 2008; aprovar la liquidació del contracte 
concessional en el termes que resulta del conveni 
que s’adjunta; facultar a l’Im. Sr. Francesc Narváez i 
Pazos per la seva signatura; retenir els avals consti-
tuïts fins a la fermesa de qualificació del concurs en 
seu jurisdiccional, procedint a la seva cancel·lació i 
devolució de ser qualificat com no culpable de con-
formitat amb allò disposat als articles 163 i següents 
de la Llei concursal; i, encarregar a Barcelona de 
Serveis Municipals, SA, la gestió directa per l'explo-
tació de l’aparcament sota el mateix règim dels que 
actualment gestiona, respectant els drets adquirits 
pels actuals usuaris, titulars del dret a l’ús de plaça 
d’aparcament; i, adscriure a la indicada societat mu-
nicipal el subsòl de l’espai referit, tenint en compte 
que mantindrà, en tot moment, el seu caràcter de-
manial.  

3. Declarar resolta la concessió administrativa per 
a la gestió de l'explotació d’un aparcament públic 
subterrani per a vehicles en el subsòl dels terrenys 
de domini públic municipal situats a la plaça Navas, 
la seva construcció i reordenació de la superfície, 
adjudicada a "Implantación y Gestión de Estaciona-
mientos, S.A.", avui "Urazca Estacionamientos, S.A." 
al haver estat declarada l’esmentada societat en 
concurs de creditors mitjançant Auto judicial de 9 de 
maig de 2008; aprovar la liquidació del contracte 
concessional en els termes que resulta del conveni 
que s’adjunta; facultar a l’Im. Sr. Francesc Narváez i 
Pazos per la seva signatura; retenir els avals consti-
tuïts fins a la fermesa de qualificació del concurs en 
seu jurisdiccional, procedint a la seva cancel·lació i 
devolució de ser qualificat com no culpable de con-
formitat amb allò disposat als articles 163 i següents 
de la Llei concursal; i, encarregar a Barcelona de 
Serveis Municipals, SA, la gestió directa per la cons-
trucció i explotació de l’aparcament sota el mateix 
règim dels que actualment gestiona, respectant les 
reserves de places que els veïns van efectuar davant 
de l'empresa concessionària; i, adscriure a la indica-
da societat municipal el subsòl de l’espai referit, te-
nint en compte que mantindrà, en tot moment, el seu 
caràcter demanial.  

4. Encarregar a l'Agència de Promoció del Carmel 
i Entorns, S.A., la gestió directa per a la construcció i 
explotació de l'aparcament ubicat al carrer Arenys 
(Teixonera), d'acord amb el document annex, i ads-
criure a la indicada Agència el subsòl de l'espai refe-
rit, tenint en compte que mantindrà, en tot moment, 
el seu caràcter demanial. 

5. Encarregar a l'Agència de Promoció del Carmel 
i Entorns, SA, la gestió directa per a la construcció i 
explotació de l'aparcament ubicat a la plaça Salvador 
Allende, d'acord amb el document annex, i adscriure 
a la indicada Agència el subsòl de l'espai referit, 



740 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 8 10-3-2009 

 

tenint en compte que mantindrà en tot moment, el 
seu caràcter demanial. 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
6. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 1. 

Instar al Govern Municipal a elaborar un Pla d'Actua-
ció d'Emergència Municipal per a vendavals. 2. Instar 
al Govern Municipal a elaborar un protocol de comu-
nicació per informar preventivament als ciutadans de 
Barcelona d'aquelles situacions de risc sobrevingut 

que puguin posar en perill la seva seguretat personal 
o la dels seus béns, amb caràcter d'urgència. La 
difusió d'aquestes informacions es realitzaria mitjan-
çant els grans mitjans de comunicació, havent-se de 
signar un conveni de col·laboració amb ells per tal de 
garantir l'agilitat necessària en moments de risc. 

7. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda, en 
el marc de la participació de l'Ajuntament a l'empresa 
gestora del servei de Carsharing, instar a Avant car a 
establir una diferenciació de quotes per tal que el 
servei ofert sigui més competitiu. 

 
 

 
 

  



NÚM. 8 10-3-2009 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 741 

 

PERSONAL 

 

Concursos 
 
 
 
 

CONVOCATÒRIA D’UN CONCURS PER A LA 
PROVISIÓ D’UN LLOC DE TREBALL DE L'INSTI-
TUT MUNICIPAL D'HISENDA 
(Aprovada per resolució del gerent de l’IMH en 
data 6 de març de 2009) 

 
 
 

BASES GENERALS 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades 

pel Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es 
convoquen per a la seva provisió pel personal de 
plantilla d'aquest Ajuntament els llocs de treball que 
consten a l'annex, d'acord amb les condicions espe-
cífiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a 
cadascun d'ells i amb els requisits comuns que es 
fixen a continuació: 

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, 

per optar a qualsevol convocatòria és necessari: 
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un 

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció 
d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

– Tractar-se de personal funcionari o contractat 
laboral fix de l’Ajuntament de Barcelona. El per-
sonal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Ins-
titut Municipal i el personal laboral fix de 
l’Ajuntament posteriorment subrogat a un Institut 
podran participar igualment en els concursos. Ai-
xí mateix, podran participar els contractats labo-
rals fixos d’Instituts Municipals que hagin efectu-
at la corresponent adhesió a l’Acord Marc de 
Condicions de Treball, d’acord amb la clàusula 
preliminar cinquena de l’esmentat Acord. 

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com 
a funcionari de carrera o amb contracte laboral 
indefinit a l’Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de 2 anys des de 
l'última destinació obtinguda per concurs. 

 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 

1. Antiguitat. Es valorarà per anys complerts de 
serveis, inclosos els serveis previs en altres adminis-
tracions públiques que hagin estat formalment reco-
neguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 
punt. 

2. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un 
màxim d'1 punt segons el barem següent: 
– Per posseir com a grau un nivell superior al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc 

de treball convocat: 0,75 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos 

al del lloc de treball convocat: 0,50 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en qua-

tre al del lloc de treball convocat: 0,25 punts. 
3. Nivell del lloc de treball actualment desenvolu-

pat o, en el seu cas, l'últim desenvolupat, fins a un 
màxim d'1 punt segons el barem següent: 
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al 

del lloc de treball convocat: 1 punt. 
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior 

en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50 
punts. 

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell 
superior al nivell del lloc de treball base de la ca-
tegoria del concursant: 0,25 punts. 

A aquests efectes s'ha d'entendre per nivell del 
lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement 
de destinació efectivament acreditat en la nòmina 
corresponent, quan es tracti d'un nivell superior al del 
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell 
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat 
quan aquest sigui inferior al grau personal que hagi 
pogut consolidar a la carrera administrativa. 

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valora-
ran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació directa 
amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si s'es-
cau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació. 

 
JUNTA DE VALORACIÓ 

 
Estarà formada pels membres següents: 
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Presidència: 
El gerent de l’Institut Municipal d’Hisenda, com a 

titular 
Vocalies: 
El/la directora/a sectorial, o persona qui delegui, 

que per a cada concurs s’indiqui expressament a 
l’annex. 

El/la cap de Divisió o Cap de Departament del 
qual depengui el lloc de treball. 

El cap de Recursos Humans de l’Institut Municipal 
d’Hisenda, que actuarà com a secretari de la Junta 
de Valoració 

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 
els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament pel Comitè d'Empresa 
de l’Institut i la Junta de Personal. 

 
 

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigi-

des hauran de presentar la sol.licitud a la qual adjun-
taran la relació de mèrits al.legats classificats segons 
l'ordre d'aquesta convocatòria i els documents acre-
ditatius corresponents, al Registre de l’Institut Muni-
cipal d’Hisenda (avinguda del Litoral, núm. 30) o a 
qualsevol altre Registre municipal, en el termini de 
quinze dies hàbils a comptar de l'endemà de la pu-
blicació d'aquesta convocatòria en la Gaseta Munici-
pal. 

Els requisits i mèrits al.legats s'han d'entendre 
sempre referits a la data d'acabament de l'esmentat 
termini. 

Per a cada concurs s'ha de presentar una instàn-
cia i la documentació separada, per la qual cosa, es 
podrà utilitzar l’imprès normalitzat de què es disposa 
al Departament de Personal de l’Institut o a les Ofici-
nes d'Informació de Personal de l’Ajuntament. 

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-ho s'a-
tendrà a l'antiguitat de serveis prestats a la Corpora-
ció des de la data d'incorporació en la plantilla, amb 
caràcter indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complemen-
taris s'estableixi la redacció d'un informe o memòria, 
aquest no podrà excedir de 5 pàgines, excepte en 
aquells casos en què les bases específiques del 
concurs determinin un nombre superior de pàgines, 
donades les característiques del lloc de treball a 
cobrir. L'informe s'haurà de presentar conjuntament 
amb la sol.licitud i el curriculum vitae. 

Els llocs de treball objecte de la present convoca-
tòria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 
minuts setmanals. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dis-
posar dels sistemes d'acreditació i de comprovació 
que consideri més escaients en cada cas i per a 
cada tipus de mèrits, i podrà convocar les persones 

que optin a les places perquè precisin o ampliïn as-
pectes concrets en relació als mèrits al.legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables 
un cop s'ha pres possessió del lloc de treball. Mal-
grat això, quan una persona hagi obtingut una plaça 
en diferents concursos convocats, haurà d'optar per 
una d'elles, dins del termini dels tres dies hàbils se-
güents al de l'exposició en el tauler d'anuncis del 
departament de Personal de la proposta de la Junta 
de Valoració de l'últim concurs en què hagi obtingut 
la plaça. 

Per a tot allò no estipulat expressament en aques-
ta convocatòria, s'estarà a allò que disposen les Ba-
ses Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de 
juliol de 1988 i la normativa legal i reglamentària 
corresponent. 

 
 

ANNEX 
 
Concurs 108. Cap del Servei del Contenciós (ni-

vell 22). 
 

 
 
 

Cap del Servei del Contenciós 
Concurs 108 

 
Un lloc de treball de cap del Servei del Contenci-

ós, adscrit al Departament del Contenciós, Devoluci-
ons i Reclamacions de Tributs de l’Institut Municipal 
d’Hisenda de Barcelona (av. del Litoral, 30). 

Nivell 22 i específic de responsabilitat de 491,16 € 
(2211X). 

Horari de 37.5 hores setmanals. 
 

Funcions principals 
Rebre i fer el seguiment de les peticions efectua-

des per la Direcció de Serveis Jurídics, en relació als 
expedients objecte de recurs contenciós administra-
tiu. 

Rebre i fer el seguiment de les peticions d’expe-
dients i/o antecedents efectuades per part dels Jut-
jats Civils, Penals i Socials. 

Rebre i fer el seguiment de les peticions d’expe-
dients referents a reclamacions economicoadminis-
tratives interposades davant del Tribunal Econòmic 
Administratiu Regional de Catalunya, contra actuaci-
ons de l’IMH, 

Rebre i fer el seguiment de les peticions d’expe-
dients referents a reclamacions economicoadminis-
tratives interposades davant de la Junta de Finances 
de la Generalitat de Catalunya per embargaments 
efectuats fora del municipi de Barcelona, en matèria 
de sancions imposades per l’Ajuntament de Barcelo-
na. 
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Supervisar la conformació dels expedients que cal 
trametre als òrgans judicials, vetllant per l’aplicació 
de la Instrucció aprovada per decret d’Alcaldia de 27 
de novembre de 1998, relativa a la remissió d’ex-
pedients als jutjats i tribunals de justícia així com a 
l’execució de sentències, i d’acord amb els criteris 
establerts per la Direcció Jurídica de l’IMH. Dins 
d’aquesta funció, s’inclouen les tasques següents: 

Revisió dels antecedents incorporats als expedi-
ents. 

Formulació, quan s’escaigui, de propostes de re-
vocació de les resolucions objecte dels correspo-
nents recursos contenciosos i reclamacions econo-
micoadministratives. 

Elaboració d’informes que procurin una millor de-
fensa dels interessos municipals. 

Rebre i donar curs a les peticions d’ampliació 
d’expedients i emetre els informes complementaris 
requerits pels òrgans judicials. 

Actuar d’enllaç amb la Direcció de Serveis Jurí-
dics, tan per a la tramesa dels expedients requerits, 
com per a la recepció de les sol·licituds d’ampliació, 
aclariments i qualssevol altres peticions.  

Comandar i coordinar el personal adscrit al Servei. 
 

Requisits addicionals 
Personal del grup A1, que pertanyi a les categori-

es de Tècnic d’Administració General, Tècnic Supe-
rior en Dret o Tècnic Superior en Gestió (Llicenciat 
en Dret) o personal del grup A2, que pertanyi a la 
categoria de Gestor d’Administració General (Diplo-
matura en Dret).  

 
Mèrits complementaris 

1. Experiència professional, fins a 5 punts, segons 
el barem següent: 
– Tramitació i seguiment de procediments conten-

ciosos i reclamacions economicoadministratives, 
fins a 3 punts. 

– Gestió tributària i recaptació, fins a 1 punt. 

– Comandament i coordinació de personal, fins a 1 
punt. 

2. Altres mèrits relacionats amb el lloc de treball, 
fins a 1 punt. 

3. Exercici. La Junta de Valoració podrà proposar 
la realització de proves per tal d'avaluar les aptituds 
professionals dels candidats, que seran valorades 
fins a un màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, 
tindrà caràcter obligatori. 

4. Característiques personals. La Junta de Valora-
ció podrà avaluar les característiques personals 
dels/de les candidats/tes en relació al lloc de treball 
convocat, mitjançant els sistemes d’acreditació que 
consideri oportuns, valorant aquest apartat fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, tindrà ca-
ràcter obligatori. 

 
Puntuació mínima 

Si s’avaluen tots els apartats opcionals: 10 punts. 
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació total 
(mèrits comuns més mèrits complementaris) que 
poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

President: 
Sr. Antoni Rodríguez Sivera, gerent de l’Institut 

Municipal d’Hisenda, o persona en qui delegui. 
Vocals: 
Sra. Paloma González Sanz, directora jurídica o 

persona en qui delegui. 
Sra. Mercè Armengou i Martí, cap del Departa-

ment del Contenciós, Devolucions i Reclamacions de 
Tributs, o persona en qui delegui. 

Sr. Santos Martínez Sequi, cap del Departament 
de Recursos Humans, qui actua també com a secre-
tari, o persona en qui delegui. 

 
Representant de la Junta de Personal o del Comi-

tè d’Empresa. 
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Lliures desginacions 
 
 
 

Correcció d’errades 
Circular núm. 8/2009 

 
Mitjançant la circular 8/2009, publicada a la Gase-

ta Municipal de 28 de febrer de 2009, es dóna publi-
citat a la convocatòria del procés de selecció per a la 
provisió per lliure designació d’un lloc de treball de 
Cap de Departament d’Infància i Famílies. 

A l’esmentada circular aquest lloc consta errònia-
ment adscrit a la Gerència d’Educació, Cultura i 
Benestar en comptes de la Gerència d’Acció Social i 
Ciutadania. 

La qual cosa s’ha de tenir posat a tots els efectes. 
Barcelona, 4 de març de 2009. 
Gerència de Recursos Humans i Organització. 
 

 
 
 

Circular núm.: 9/2009 
 
Convocatòria per a la provisió per lliure designa-

ció, d’un lloc de treball de Responsable de Comuni-
cació de la Gerència de Promoció econòmica. 

 
Requisits: 

Personal del grup A1 o A2. 
 

Nivell del lloc: 
Nivell 26 i específic de responsabilitat mensual de 

719,64 euros segons catàleg vigent (2620X). 
El lloc de treball objecte de la present convocatò-

ria té com a règim horari el de 37,5h setmanals. 
 

Funcions principals:  

– Establir les estratègies de comunicació corpora-
tiva de Promoció Econòmica.  

– Dissenyar i implementar el Pla de Comunicació 
Promoció Econòmica: definir, planificar, organit-
zar, gestionar i avaluar la comunicació de Pro-
moció Econòmica. 

– Dissenyar i aplicar la imatge corporativa global 
de Promoció Econòmica en els canals d’emissió 
i gestió de missatges i informació. 

– Definir i implementar la estratègia de màrqueting 
i publicitat de Promoció Econòmica, per a cam-
panyes de proximitat o de ciutat, dirigides a pú-
blics diversos. 

– Desenvolupar una estratègia de comunicació 
digital. 

– Coordinar i executar el pla d’edicions i productes. 
– Gestionar de manera pro activa les relacions 

amb els mitjans de comunicació. 
– Dissenyar i executar la estratègia de comunica-

ció interna de Promoció Econòmica. 
– Coordinar el protocol en els actes institucionals. 
– Dirigir i coordinar l’equip de persones del servei. 

Fer la previsió de pressupost anual i la seva apli-
cació i seguiment. 

 
Perfil dels candidats/tes: 

Es valorarà: 
Les característiques personals d’adequació al lloc 

de treball: 

 la capacitat de lideratge i direcció d’equips, 

 la capacitat d’analitzar i planificar el treball, 

 la capacitat de coordinació i col·laboració amb 
altres departaments de l’organització i altres 
organismes, públics i privats, 

 la capacitat de millora continua i definició 
d’objectius i projectes de millora. 

Es valorarà també l’experiència i coneixements en 
les tasques descrites en l’apartat de les funcions, així 
com la formació en matèries relacionades amb el lloc 
de treball. 

El Tribunal podrà realitzar aquelles proves que 
cregui oportunes per valorar les característiques 
personals i competències genèriques i tècniques 
del/de la candidat/a. 

Els/les interessats/des podran presentar instància, 
acompanyada de curriculum vitae, degudament do-
cumentat, al Registre General o a qualsevol dels 
registres desconcentrats de l'Ajuntament, en el ter-
mini de 10 dies hàbils a comptar a partir del dia se-
güent a la publicació a la Gaseta Municipal. 

 
Barcelona, 5 de març de 2009. El gerent de Re-

cursos Humans i Organització. 
 

 

 
 
 
 
 
 



NÚM. 8 10-3-2009 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 745 

 

Nomenaments 
 
 
 

L’Alcaldia, en data 26 de febrer de 2009, ha adop-
tat la resolució següent: 

 
Nomenar funcionari/ària de carrera, de conformitat 

amb la proposta del Tribunal del concurs-oposició 
per a la provisió de 14 places de Tècnic/a Superior 
en Educació i Psicologia, els aspirants següents: de 
Palau Rovira, Anna; Ferrando Aguilar, Joaquina; 
Garcia Latorre, María José; García Soler, Nuria; Gari 
Marsol, Marta; Nuñez Cruz, M. Mercedes; Pastor 
Puyol, M. Montserrat; Roige Puchol, Montserrat; 
Socoro Carrie, Michel i Tormo Bernad, Neus. 

Nomenar funcionari/ària en pràctiques, de confor-
mitat amb la proposta del Tribunal del concurs-
oposició per a la provisió de 14 places de Tècnic/a 
Superior en Educació i Psicologia, els aspirants se-
güents: Ceballos Casals, Brigida; Coll Manresa, Lluï-
sa; Sacristan Fernandez, M. Alexandra i Subirà Ro-
yo, María per un període de sis mesos comptadors a 
partir de la data d’incorporació al lloc de destinació. 

I reconeixer-los els períodes previs de serveis 
prestats a l’Ajuntament de Barcelona, d’acord amb el 
que disposa la Llei 70/78 de reconeixement de ser-
veis prestats a l’Administració Pública. 
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ANUNCIS 

Laudes de la Junta Arbitral de Consum de Barcelona 

Febrer de 2009 
 
 
 

APARCAMENTS 
 
Reclamació: Sol·licita l’abonament del cost de la 

reparació efectuada al seu automòbil, a causa dels 
danys rebuts en les instal·lacions del pàrquing de 
l’empresa reclamada. 

Laude: Es desestima la reclamació ja que no exis-
teix cap prova de que el dany sofert pel vehicle de la 
reclamant s’hagi produït per causes imputables al 
pàrquing reclamat. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 11 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2252) 
 

* * * 
 

CALÇAT 
 
Reclamació: Demana una indemnització econò-

mica, ja que va portar unes sandàlies a reparar i les 
hi van retornar deteriorades. 

Laude: S’estima en part la reclamació, i l’empresa 
reclamada haurà d’abonar a la reclamant, en el ter-
mini màxim de quinze dies des de la notificació 
d’aquest laude a les parts, el 50% de l’import de les 
sandàlies, total 35 euros, per considerar que 
l’arranjament no ha estat correcte. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 25 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1994) 

 
* * * 

 
Reclamació: Demana la devolució de l’import 

abonat per unes sandàlies, les quals han resultat ser 
defectuoses. 

Laude: S’accepta la proposta de l’establiment re-
clamat en el sentit que la reclamant, en aquest acte, 
ha entregat les sandàlies al representant de la part 
reclamada i, una vegada rebut aquest laude, en el 
termini màxim de deu dies, passarà per la sabateria i 
li ingressaran en la targeta visa l’import de les sandà-
lies. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 25 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/3129) 

Reclamació: Demana la devolució de l’import 
abonat per unes sabates o el canvi de les mateixes, 
ja que destenyeixen. 

Laude: Es desestima la reclamació per considerar 
que qualsevol article de pell, sobre tot si és fina com 
la vaquetilla, pot al principi destenyir, existint en el 
mercat productes que poden evitar aquest fet. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 25 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/3137) 
 

* * * 
 
Reclamació: Demana la devolució de l’import 

abonat per unes sabates o el canvi de les mateixes, 
ja que són defectuoses d’origen. 

Laude: S’estima la reclamació i l’establiment re-
clamat haurà d’entregar un val sense caducitat al 
client per l’import de les botes, 76,95 euros. En el 
mateix acte, el reclamant lliurarà les botes a la saba-
teria. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 25 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/3201) 
 

* * * 
 
Reclamació: Demana la devolució de l’import 

abonat per unes botes, ja que són de diferent color i 
amplada. 

Laude: Es desestima la reclamació atès que no 
s’ha apreciat una diferència de color entre les dues 
botes, quant a la seva amplada, l’establiment recla-
mat li lliurarà a la reclamant, sense cap càrrec, una 
plantilla perquè la bota se li adapti millor. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 25 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/3287) 
 

* * * 
 
 

GRANS EMPRESES 
 
Reclamació: Denuncia que no va rebre 4 paquets 

de productes comprats per Internet. 
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Laude: Es desestima la reclamació per manca de 
legitimació activa del reclamant, ja que no és el remi-
tent de l’enviament, sinó el seu destinatari. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 12 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1027) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita la devolució de l’import 

abonat per un servei de lliurament de paquet postal 
prioritari als Estats Units, el qual va arribar al seu 
destinatari 33 dies després de dipositar-lo a l’oficina 
de correus. 

Laude: S’estima la reclamació i la companyia re-
clamada haurà d’abonar al reclamant, en el termini 
màxim de quinze dies des de la notificació d’aquest 
laude a les parts, la indemnització corresponent i que 
figura en les condicions del contracte. El Col·legi 
Arbitral recomana a la companyia reclamada que faci 
patents i ben visibles per a l’usuari les condicions del 
contracte, així com els terminis d’entrega i les possi-
bles dificultats en els lliuraments a l’estranger a cau-
sa de la intervenció dels serveis de duana. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 12 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1960) 

 
* * * 

 
Reclamació: Demana de la companyia reclamada 

l’abonament del cost d’enviament assumit per ell, 
degut a un error dels serveis postals. 

Laude: Es desestima la reclamació per manca de 
legitimació activa del reclamant, ja que no és el remi-
tent de l’enviament, sinó el seu destinatari. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 12 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2167) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita l’abonament de l’import 

d’un enviament contra reembossament, ja que mig 
any després d’haver-se entregat el paquet, encara 
no s’ha abonat el seu import. 

Laude: Es desestima la reclamació atès que el 
reclamant no ha comparegut, malgrat estar deguda-
ment citat, i per tant s’accepten les manifestacions 
de la representant de la companyia reclamada en el 
sentit que el reclamant va retirar la reclamació pre-
sentada davant l’esmentada companyia. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 12 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2208) 
 

* * * 

Reclamació: Demana de la companyia reclamada 
una compensació econòmica per la pèrdua d’una 
tramesa certificada adreçada al Regne Unit. 

Laude: La companyia reclamada abonarà al re-
clamant la quantitat corresponent a les taxes paga-
des i la indemnització que marca la normativa vigent. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 12 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2288) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita la devolució de l'import 

abonat per uns bitllets, ja que el tren va arribar amb 
tres hores de retard. 

Laude: Es desestima la reclamació per considerar 
que el retard en l'arribada del tren va ser per causes 
de força major no imputables a la companyia recla-
mada i, per tant, no indemnitzables. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 17 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2034) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita de la companyia reclamada 

una compensació econòmica i la devolució de l'im-
port dels bitllets de tren adquirits per haver arribat a 
la seva destinació amb 4 hores de retard i sense 
haver rebut una informació coordinada. 

Laude: Es desestima la reclamació per considerar 
que el retard es va originar per les condicions clima-
tològiques, que tenen consideració de causa de força 
major, per la qual cosa no és indemnitzable. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 17 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2166) 
 

* * * 
 
 
Reclamació: Sol·licita de la companyia reclamada 

una indemnització econòmica per haver arribat el 
tren a Còrdova amb cinc hores de retard, amb la qual 
cosa no va poder assistir a un enterrament. 

Laude: Es desestima la reclamació per tal com les 
condicions atmosfèriques del dia dels fets aconsella-
ven la paralització dels trens, ja que, a més, Protec-
ció Civil havia decretat l'alerta taronja. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 17 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/3112) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita de la companyia reclamada 

la devolució de l'import abonat per un bitllet de tren 
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de classe preferent, ja que va haver d'efectuar part 
del viatge amb autocar. 

Laude: S’estima la reclamació per considerar que 
no és correcte que se li cobrés a la reclamant l'import 
íntegre de classe preferent quan va realitzar una part 
del trajecte amb autobús. No obstant això, no se li 
tornarà cap quantitat, ja que una sisena part del bit-
llet serien 23 euros, dels quals hauria d'abonar l'im-
port del bitllet d'autobús. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 17 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2062) 
 

* * * 
 

HABITATGE 
 
Reclamació: Sol·licita la devolució de l’import de 

part de la fiança dipositada per al lloguer del seu 
habitatge, ja que no està d’acord amb la quantitat 
que li vol retenir l’administrador. 

Laude: S’estima en part la reclamació, en el sentit 
que l’administració de finques reclamada haurà 
d’abonar a la reclamant la quantitat de 600 euros, 
corresponent a la diferència entre els 1.200 euros 
dipositats com a fiança i el cost de la pintura de 
l’habitatge i els dies d’estada en el mateix per part de 
la reclamant, una vegada finalitzat el contracte. 
L’esmentada quantitat haurà de tornar-se en el ter-
mini màxim de quinze dies des de la notificació 
d’aquest laude a les parts. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 19 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/385) 
 

* * * 
 
Reclamació: Demana una revisió dels conceptes 

aplicats en el rebut de lloguer del mes d’abril, corres-
ponents als serveis i subministraments, perquè no hi 
està d’acord. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que les quantitats aplicades són correctes d’acord 
amb els rebuts exhibits per l’administrador de finques 
i, a més, no les li han demanat amb caràcter retroac-
tiu. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 19 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2268) 
 

* * * 
 
Reclamació: Demana la devolució de la quantitat 

de 500 euros que va deixar a compte a l’admi-
nistració de finques per la reserva d’un habitatge que 
finalment no va llogar. 

Laude: S’estima la reclamació en el sentit que la 
propietat del pis que s’havia de llogar haurà de retor-
nar la quantitat de 500 euros al reclamant, en el ter-
mini màxim de quinze dies des de la notificació 
d’aquest laude a les parts, ja que l’import dipositat és 
en concepte de reserva d’acord amb la normativa 
vigent i es retorna quan no es formalitza el contracte 
i més quan ha estat per decisió de la propietat de 
l’habitatge.. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 19 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2435) 
 

* * * 
 
Reclamació: L’empresa reclamada li va vendre 

un parquet que no tenia en existències, incomplint 
els terminis pactats. Sol·licita la devolució de la dife-
rència de preu amb el nou parquet que va haver 
d’adquirir. 

Laude: S’estima la reclamació, i l’empresa recla-
mada, en el termini màxim de quinze dies des de la 
notificació d’aquest laude a les parts, haurà d’abonar 
a la reclamant 229,22 euros, import de la diferència 
del preu del parquet, per considerar que aquest càr-
rec va ser a conseqüència d’un incompliment de 
contracte, ja que no existia en estoc el material com-
prat. Quant a la indemnització sol·licitada per la re-
clamant, no procedeix, ja que no ha estat acreditada. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 19 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2181) 
 

* * * 
 

JOIERS, ORFEBRES, RELLOTGERS I GEMMÒ-
LEGS 

 
Reclamació: Va comprar un braçalet d’or blanc i 

ha perdut el color. Sol·licita que li canviïn el citat bra-
çalet. 

Laude: S’estima en part la reclamació, i l’empresa 
reclamada haurà de fer al braçalet el tractament 
adequat perquè recuperi el seu color inicial, sense 
cap càrrec per a la reclamant. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 19 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2190) 
 

* * * 
 

ODONTOLOGIA 
 
Reclamació: Sol·licita la devolució de l'import 

abonat per dues peces dentals, atès que li’n van 
posar 7 i li han cobrat 9. 
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Laude: Es desestima la reclamació per considerar 
que l'import abonat per la clínica dental reclamada 
com a diferència de les peces és el correcte. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 19 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2134) 
 

* * * 
 

TALLERS REPARACIÓ VEHICLES 
 
Reclamació: Demana a l’establiment reclamat 

que li canviïn el cotxe, ja que cada mes ha de portar-
lo al taller per a reparar avaries diverses. 

Laude: Es desestima la reclamació per considerar 
que el vehicle no té cap defecte de fabricació i les 
reparacions efectuades són les corresponents a 
aquest tipus de vehicle. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 24 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1955) 
 

* * * 

 
Reclamació: Sol·licita la devolució de l’import 

abonat per la reparació del seu vehicle i una indem-
nització pels ingressos que ha deixat de percebre, al 
no poder treballar. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que el taller reclamat no té cap responsabilitat, per-
què la segona avaria va ser a conseqüència d’una 
deficient reparació efectuada en un altre taller. Per 
tant, el reclamant, si així ho desitja, haurà de presen-
tar reclamació contra el taller que li va fer la primera 
reparació. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 24 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/3261) 
 

* * * 

 
Reclamació: Sol·licita l’abonament de l’import de 

les factures pagades per la reparació del seu vehicle, 
ja que al taller reclamat no varen saber trobar l’avaria 
que patia. 

Laude: Es desestima la reclamació per considerar 
que les reparacions efectuades pel taller han estat 
correctes i les avaries no han estat produïdes per 
una deficient reparació, sinó que han estat indepen-
dents les unes de les altres. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 24 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/3264) 
 

* * * 

TELÈFON I TELEFONIA MÒBIL 
 
Reclamació: Impugna la factura de la companyia 

reclamada corresponent al mes de gener de 2008 ja 
que inclou uns imports de connexions a Internet amb 
els quals no està d'acord, ja que no les ha efectuat. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que el Col·legi Arbitral ha examinat detingudament la 
factura impugnada i estima que els conceptes im-
pugnats corresponen a subscripcions de serveis de 
tons i alguns que l'usuari ha de donar-s’hi d'alta de 
forma expressa i aquests continuen facturant-se fins 
que se sol·licita la baixa dels mateixos. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 3 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1476) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita no haver d'abonar cap 

quantitat a la companyia reclamada ja que no li han 
proporcionat el servei contractat. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que el Col·legi Arbitral considera que no han quedat 
degudament provats els problemes tècnics que ha 
tingut el reclamant, així com el període durant el qual 
els ha tingut, podent ser la facturació impugnada la 
corresponent al període en el que ha gaudit de l'es-
mentat servei. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 3 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1674) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita la baixa en el servei de te-

lefonia i internet contractat i la cancel·lació de les 
factures impugnades, ja que no està d’acord amb les 
mateixes, perquè li han facturat períodes durant els 
quals encara no tenia servei. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que el Col·legi Arbitral considera que no ha quedat 
degudament acreditada la reclamació efectuada, per 
no haver comparegut el reclamant i atesa la comuni-
cació efectuada per part de la companyia reclamada 
en el sentit que s’ha procedit a l'anul·lació de tota la 
facturació pendent de pagament. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 3 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1972) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita no haver d'abonar la quan-

titat de 525,12 euros, ja que corresponen a unes 
trucades no efectuades per ella, perquè li van robar 
la bossa i des del seu telèfon mòbil es van efectuar 
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les esmentades trucades, malgrat haver posat en 
coneixement de la companyia reclamada els fets 
ocorreguts. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que el Col·legi Arbitral considera que no ha quedat 
degudament provat que s'efectués la trucada 
sol·licitant el bloqueig del telèfon mòbil de la recla-
mant, ja que en el certificat aportat de l'entitat bancà-
ria no consta l'hora en la qual es va efectuar la baixa 
per robatori de la targeta de crèdit i tampoc no ha 
quedat acreditat si hi va haver o no trucades entre el 
moment en que es va produir el robatori i fins la pri-
mera trucada impugnada, que va ser a les 10.21 del 
matí. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 3 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1998) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita la resolució del contracte 

subscrit amb l'empresa de telefonia reclamada, ja 
que se li ha facturat unes quantitats determinades 
per un servei que no ha tingut. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que el Col·legi Arbitral considera que no ha quedat 
degudament acreditada la reclamació efectuada pel, 
donada la incompareixença de la part reclamant i 
que de l'escrit de reclamació es dedueix que el propi 
reclamant va prestar el seu consentiment de portabi-
litat de la línia a la companyia reclamada. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 3 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2028) 
 

* * * 
 
Reclamació: Impugna les trucades de telèfon cor-

responents al 905 de la factura del mes d'agost de 
2008, ja que únicament es va efectuar una trucada i 
no totes les que hi apareixen reflectides. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que ha quedat acreditat que les trucades s'han efec-
tuat, en comprovar el Col·legi Arbitral que hi ha tru-
cades no impugnades pel reclamant encadenades i 
amb una diferència mínima de temps entre unes i 
altres. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 16 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2148) 
 

* * * 

 
Reclamació: No està d’acord amb que la compa-

nyia reclamada li faci abonar la quantitat de 6 euros 
per la facturació detallada en paper. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que l’empresa reclamada està obligada al cobrament 
de l’import corresponent per proporcionar el servei 
de desglossament de trucades metropolitanes. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 16 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2151) 
 

* * * 
 
Reclamació: Demana a la companyia reclamada 

la devolució de l'import abonat de forma indeguda 
pel servei telefònic i d’internet, ja que ha tingut nom-
brosos problemes amb la contractació de diferents 
promocions de la línia ADSL i de tarifa plana. 

Laude: S’estima en part la reclamació en el sentit 
que no ha quedat acreditat per part de la companyia 
reclamada que no hi hagués la promoció de tarifa 
plana en trucades, per aquest motiu la companyia 
reclamada haurà d'abonar a la reclamant la quantitat 
de 116,115 euros, IVA inclòs. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 16 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2221) 
 

* * * 
 
Reclamació: No està d’acord amb haver d’abonar 

uns imports que li demana la companyia reclamada, 
ja que des del mes de juliol de 2007 sol·licità la baixa 
de la línia telefònica. 

Laude: S’estima la reclamació en el sentit que 
l’empresa reclamada condonarà a la reclamant la 
quantitat de 43,45 euros, per divergències entre la 
data de sol·licitud de la baixa. La companyia recla-
mada, per la seva part, efectuarà els tràmits neces-
saris per a donar de baixa a la reclamant de l’arxiu 
de morosos. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 16 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2327) 

 
* * * 

 
Reclamació: Sol·licita la cancel·lació de la factura 

del servei telefònic impugnada, per no ser correcta. 
Laude: Es desestima la reclamació ja que ha 

quedat acreditat que les trucades s'han efectuat des 
del domicili de la reclamant. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 16 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2470) 
 

* * * 
 
Reclamació: Impugna les trucades corresponents 

a números 905 de les factures del telèfon correspo-
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nents als mesos d'agost i octubre, ja que no ha efec-
tuat tantes trucades. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que ha quedat acreditat que les trucades s'han efec-
tuat, no existint indicis de manipulació de la línia ni 
de la caixa terminal. No obstant això, el Col·legi Arbi-
tral acorda que el deute sigui abonat de forma fracci-
onada en tres anys, és a dir, en 36 mensualitats sen-
se interessos. L'esmentada opció d'abonament del 
deute haurà de ser acceptada pel reclamant de for-
ma expressa, comunicant-ho a la companyia recla-
mada en el termini de deu dies des de la notificació 
del present laude. Per part de l'empresa reclamada, 
en el cas que el reclamant, una vegada acceptat el 
deute, desitgi donar-se d'alta de la línia, es procedirà 
a instal·lar-li sense cap càrrec. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 16 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2508) 
 

* * * 
 
Reclamació: Demana la baixa efectiva de la com-

panyia de telefonia reclamada i que no li reclamin cap 
més quantitat posterior al 13 de desembre de 2007. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que la pretensió del reclamant, de donar de baixa la 
línia, ja és efectiva i no hi ha cap quantitat pendent 
d’abonar. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 23 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1522) 
 

* * * 
 
Reclamació: No està d’acord en abonar a la 

companyia reclamada la quantitat de 116,23 euros, 
corresponent a dues factures de l’any 2001, ja que el 
telèfon corresponent a les factures impugnades mai 
ha estat de la seva propietat. 

Laude: S’estima la reclamació en el sentit que el 
reclamant no reconeix el deute, ja que no correspon 
a cap dels telèfons dels quals és titular, per tant, 
l’import del deute reclamat queda anul·lat pels motius 
esgrimits. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 23 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1525) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita que s'anul·lin les quantitats 

cobrades indegudament per la companyia de telefo-
nia reclamada i se'l retiri dels arxius d'impagats. 

Laude: S’estima en part la reclamació en el sentit 
que existeixen versions contradictòries per ambdues 
parts sobre l'oferta i promoció dels serveis contrac-

tats, per aquest motiu, el Col·legi Arbitral acorda que 
la companyia reclamada haurà de descomptar de 
l'import total degut la quantitat de 79,53 euros més el 
IVA corresponent a la línia i al PTR de la quantitat 
total deguda. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 23 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1545) 
 

* * * 
 
Reclamació: Va demanar un canvi de línia telefò-

nica el novembre de 2007 i el desembre d'aquell any 
li van comunicar que no es podia efectuar. Sol·licita 
una indemnització pels perjudicis soferts. 

Laude: S’estima la reclamació en el sentit que si 
la companyia reclamada hagués inclòs per alguna 
circumstància a la reclamant en la llista d'arxius 
d'impagats, efectuarà les diligències oportunes per a 
la cancel·lació de l'esmentada inclusió, notificant les 
esmentades diligències a la reclamant. Quant a la 
reclamació de danys i perjudicis sol·licitada per la 
reclamant, no es decideix en aquest arbitratge per 
estar exclosa de l'oferta pública d'adhesió de la com-
panyia reclamada, quedant expedita la via judicial. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 23 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1549) 
 

* * * 
 
Reclamació: Demana que la companyia reclama-

da li retorni la quantitat abonada de més, ja que te-
nen contractades les trucades i les línies d’ADSL 
amb una altra companyia. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que el reclamant ha de solucionar la portabilitat de la 
línia a l’operadora que vol assignar aquest servei. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 23 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1678) 

 
* * * 

 
Reclamació: Demana una revisió de les trucades 

a números 905 que figuren a les factures del telèfon 
impugnades, ja que no s'han efectuat des del seu 
domicili. 

Laude: Es desestima la reclamació, ja que ha 
quedat provat que no hi s’ha produït cap manipulació 
en la línia telefònica ni elements annexos a la matei-
xa i que les trucades a aquests números s'han efec-
tuat. La companyia reclamada durà a terme la des-
connexió dels números 905. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 23 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1836-08/2718) 
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Reclamació: Va contractar amb la companyia de 
telefonia reclamada el 22 de juny de 2002, posteri-
orment va demanar l'alta del servei a una promoció 
que oferia els mateixos serveis que tenia contractats, 
a més d'incloure en el preu la quota de la línia de 
telèfon que abonava amb el seu anterior proveïdor. 
Després d'haver contractat aquest servei, l'han donat 
de baixa de la línia ADSL. Demana reprendre el con-
tracte amb l'empresa reclamada incloent l'alta de la 
línia ADSL en les mateixes condicions que tenia 
contractades en el seu moment. 

Laude: S’estima la reclamació en el sentit que la 
companyia reclamada haurà de donar d'alta el re-
clamant de nou, sense que en les condicions d'alta 
consti cap pacte de permanència. Quant a la petició 
del reclamant d'indemnització pel perjudici que li ha 
produït no tenir Internet durant aquests mesos, el 
Col·legi Arbitral estima que tindrà un descompte del 
10% de la facturació de la companyia durant un any i 
no haurà d'abonar la factura pendent de pagament, 
d'import 11,66 euros. El Col·legi Arbitral motiva l'es-
mentada resolució en el sentit que l'empresa recla-
mada no ha acreditat el motiu pel qual va donar de 
baixa el reclamant. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 26 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1940) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita la baixa de la companyia 

de telefonia reclamada, ja que li van facilitar una 
informació errònia sobre la tarifa roaming i, a més, li 
apareixen càrrecs desconeguts a la factura. 

Laude: Es desestima la reclamació en el sentit 
que el reclamant no ha acreditat que les condicions 
que va contractar no van ser les mateixes que li ha-
vien indicat al seu dia. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 26 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2302) 

 
* * * 

 
Reclamació: Demana la baixa del servei de la lí-

nia ADSL, ja que no està d’acordamb el servei pres-
tat per la companyia de telefonia reclamada. 

Laude: S’estima la reclamació en el sentit que la 
companyia reclamada haurà d'anul·lar les tres factu-
res reclamades, ja que ha quedat acreditat que el 
reclamant no ha tingut el servei contractat amb la 
companyia reclamada. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 26 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2306) 
 

* * * 

Reclamació: Manifesta la seva disconformitat 
amb l'actuació de la companyia de telefonia recla-
mada, ja que l'aparell de televisió amb cable i Inter-
net no ha funcionat correctament i en cap moment no 
li han ofert una solució a les avaries que ha presen-
tat. 

Laude: Les parts s'avenen en el sentit que la 
companyia reclamada procedirà a anul·lar totes les 
factures que es troben pendents de pagament, con-
seqüència de les incidències tècniques que es van 
produir en el període corresponent a les factures 
emeses. 

S’aprova en avinença. 
Barcelona, 26 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2307) 
 

* * * 
 
Reclamació: Va contractar amb la companyia re-

clamada la línia telefònica, ADSL i televisió el de-
sembre de 2007, però no li van instal·lar fins al mes 
de març de 2008. Sol·licita l'anul·lació de totes les 
factures a causa de diversos incompliments de l'es-
mentada companyia, com ara la informació sobre la 
promoció de set dies en un hotel, perquè no n'ha 
rebut cap resposta sobre les reclamacions de data 
18 de març de 2008 i 22 de març de 2008, i perquè 
al contracte que li van remetre hi havia un compte 
corrent del qual no era titular, a més, el servei de 
televisió que li ofereixen és idèntic al de la TDT. 

Laude: S’estima la reclamació en el sentit que el 
Col·legi Arbitral considera que ha quedat deguda-
ment provat que hi ha hagut diverses anomalies en 
el contracte subscrit per ambdues parts i que el re-
clamant ha intentat, a través de diferents mitjans, 
corregir els errors del contracte referit sense que 
hagi rebut cap resposta. Per aquest motiu, queda 
cancel·lat tot el deute que pogués tenir el reclamant 
amb la companyia reclamada, per qualsevol concep-
te. En cas que la companyia reclamada hagués in-
clòs el reclamant a l'arxiu de morosos, efectuarà les 
gestions oportunes per a la cancel·lació de l'esmen-
tada inclusió, comunicant-ho de forma fefaent al re-
clamant. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 26 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2529) 
 

* * * 
 

DIVERSOS 
 
Reclamació: Sol·licita de l'empresa reclamada la 

devolució de l'import abonat per un cotxe teledirigit, 
atès que no funciona correctament. 

Laude: S’estima en part la reclamació, i l'empresa 
reclamada haurà de lliurar el cotxe teledirigit al re-
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clamant en perfecte estigueu d'ús, sense cap càrrec 
per al mateix. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 10 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2210) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita la rescissió del contracte 

subscrit amb l'empresa reclamada, ja que l’aspira-
dora que li van vendre no estava en condicions. 

Laude: Es considera com a data del contracte la 
de lliurament de la segona màquina aspiradora, ja 
que la primera no era correcta, per tant, es rescindirà 
el contracte des de l'esmentada data, per considerar 
que es va procedir a la revocació del mateix dins el 
període de set dies. El reclamant haurà de tornar 
l’aspiradora a la part reclamada i no abonarà cap 
més rebut per la mateixa. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 10 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2279) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita l'abonament de 18,90 euros 

per una venda realitzada a través d’Internet. 
Laude: S’estima la reclamació, i la part reclamada 

haurà d'abonar a l'adreça electrònica de la part re-
clamant la quantitat deguda. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 10 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2774) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita l'abonament de 23 euros 

per una venda realitzada a través d’Internet. 
Laude: S’estima la reclamació, i la part reclamada 

haurà d'abonar a l'adreça electrònica de la part re-
clamant la quantitat deguda. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 10 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2968) 
 

* * * 
 
Reclamació: Sol·licita la devolució de l’import 

abonat per un error en el sistema d’aparcament de la 
bicicleta. 

Laude: S’estima la reclamació i l’empresa recla-
mada, en el termini màxim de quinze dies des de la 

notificació d’aquest laude a les parts, haurà d’abonar 
al reclamant la quantitat de 45 euros, per considerar 
que va deixar la bicicleta ben encaixada i va ser a 
causa de problemes en el sistema d’ancoratge de les 
bicicletes que es va produir l’error. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 11 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/2675) 
 

* * * 

 
Reclamació: L’esglaó de l’entrada a la sala de 

projecció del cinema reclamat està en mal estat, la 
qual cosa va ocasionar que les seves sabates es 
trenquessin. 

Laude: Es desestima la reclamació atès que, en 
no comparèixer el reclamant a la vista, no ha acredi-
tat el dany produït al seu calçat. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 17 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/230) 
 

* * * 
 
Reclamació: Demana la devolució de 30 euros, 

import abonat per la revisió de l’antena col·lectiva, ja 
que considera que hauria de ser gratuïta. 

Laude: Es desestima la reclamació per considerar 
que l’instal·lador de l’antena col·lectiva no ha de re-
parar gratuïtament les deficiències produïdes en els 
aparells de televisió dels usuaris. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 17 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/1742) 
 

* * * 

 
Reclamació: No està conforme amb l’actuació de 

l’empresa de mudances reclamada, ja que li han 
cobrat per uns conceptes no exigibles per contracte. 

Laude: S’estima la reclamació, i l’empresa recla-
mada, en el termini màxim de quinze dies des de la 
notificació d’aquest laude a les parts, haurà d’abonar 
a la reclamant l’import de 300 euros, per considerar 
que els dos primers mesos d’emmagatzematge eren 
gratuïts, tal i com consta en la clàusula 6a. del con-
tracte subscrit. 

S’aprova per unanimitat. 
Barcelona, 17 de febrer de 2009. 
(Ref. 08/22123) 
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Altres anuncis 
 
 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo370 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 11 de 

febrer de 2009, aprovà, entre d’altres, l'acord se-
güent: 

"Aprovar definitivament el projecte de subminis-
trament elèctric en mitja tensió al barri de Bon Pas-
tor, al districte de Sant Andreu, amb un pressupost 
de 2.720.912,32, euros, 16% de l'Impost del valor 
afegit exclòs, per a coneixement de l’Administració, 
d’acord a l’informe de 27 de gener de 2009 de la 
Direcció General de Bagursa, el qual figura a 
l’expedient i es dóna per reproduït; publicar aquest 
acord en el Butlletí Oficial de la Província i el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta 
Municipal i donar-ne compte a la Comissió d'Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge." 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini 
d’un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l’endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s’entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s’hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s’hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se’n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 18 de febrer de 2009. El secretari ge-

neral, Jordi Cases i Pallarès. 
 
 

* * * 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo375 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 11 de fe-

brer de 2009, aprovà, entre d’altres, l'acord següent: 
"Aprovar definitivament el Projecte d’urbanització 

de l’àmbit de la Modificació del Pla General Metropo-
lità delimitat per la Ronda de Dalt, l’avinguda de la 
Meridiana i la carretera de Ribes. Fase A: vial 
d’accés a l’avinguda Meridiana, amb un pressupost 
de 4.714.894,26 euros, 16% de l’Impost del valor 
afegit exclòs, per a coneixement de l’Administració, 
d’acord a l’informe de 27 de gener de 2009 de la 
Direcció General de Bagursa, el qual figura a 
l’expedient i es dóna per reproduït; publicar aquest 
acord en el Butlletí Oficial de la Província i el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta 
Municipal i donar-ne compte a la Comissió d'Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge." 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini 
d’un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l’endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s’entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s’hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s’hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se’n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 18 de febrer de 2009. El secretari ge-

neral, Jordi Cases i Pallarès. 
 

* * * 
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Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo377 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 11 de 

febrer de 2009, aprovà, entre d’altres, l'acord se-
güent: 

"Aprovar definitivament el Projecte d’obres del di-
pòsit de pluvials de l’àmbit del sector 1 del Pla espe-
cial de reforma interior de Torre Baró, amb un pres-
supost d’execució per contracte de 773.276 euros, 
16% de l’Impost del valor afegit exclòs, per a conei-
xement de l’Administració, d’acord amb l’informe de 
27 de gener de 2009 de la Direcció General de Ba-
gursa, el qual figura a l’expedient i es dóna per repro-
duït; publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la 
Província i el Diari Oficial de la Generalitat de Catalu-
nya i a la Gaseta Municipal i donar-ne compte a la 
Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i Habitatge." 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini 
d’un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l’endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s’entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s’hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s’hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se’n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 18 de febrer de 2009. El secretari ge-

neral, Jordi Cases i Pallarès. 
 

* * * 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo378 

 
La Comissió de Govern, en sessió de data 11 de 

febrer de 2009, aprovà, entre d’altres, l' acord se-
güent: 

"Aprovar definitivament el Projecte d’urbanització 
de l’àmbit de la unitat d'actuació 2 del Primer Cinturó 
en el districte de Horta-Guinardó, amb un pressupost 
de 4.829.112,28 euros, 16% de l'Impost del valor 
afegit exclòs, per a coneixement de l’Administració, 
d’acord amb l’informe de 27 de gener de 2009 de la 
Direcció General de Bagursa, el qual figura a 
l’expedient i es dóna per reproduït; publicar aquest 
acord en el Butlletí Oficial de la Província i el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta 
Municipal i donar-ne compte a la Comissió d'Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge.” 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini 
d’un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l’endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s’entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s’hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s’hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se’n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 18 de febrer de 2009. El secretari ge-

neral, Jordi Cases i Pallarès. 
 

* * * 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo379 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 11 de 

febrer de 2009, aprovà, entre d’altres, l' acord se-
güent: 

"Aprovar definitivament el Projecte d’urbanització 
del barri de Bon Pastor, Fase D, amb un pressupost 
de 4.026.314,69 euros, 16% de l’Impost del valor 
afegit exclòs, per a coneixement de l’Administració, 
d’acord a l’informe de 27 de gener de 2009 de la 
Direcció General de Bagursa, el qual figura a 
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l’expedient i es dóna per reproduït; publicar aquest 
acord en el Butlletí Oficial de la Província i el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta 
Municipal i donar-ne compte a la Comissió d'Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge.” 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini 
d’un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l’endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s’entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s’hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s’hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se’n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 18 de febrer de 2009. El secretari ge-

neral, Jordi Cases i Pallarès. 
 

* * * 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 09obo12 
 

 
La Comissió de Govern, en sessió de data 11 de fe-

brer de 2009, aprovà, entre d’altres, l'acord següent: 

"Aprovar, a l’empara de l’article 87.6 del Decret le-
gislatiu 1/2005, de 26 de juliol, pel qual s’aprova el 
Text refós de la Llei d’urbanisme, el Projecte segre-
gat d’urbanització de l’àmbit del carrer de Claramunt, 
carrer d'Ardèvol, carrer de Tàrrega i carrer d'Alfarràs 
del Projecte d’urbanització del Pla especial de refor-
ma interior del barri de Bon Pastor, promogut per 
Bagursa, amb un pressupost per a coneixement de 
l’Administració de 886.546,70 euros, l'Impost del 
valor afegit inclòs; publicar aquest acord en el Butlletí 
Oficial de la Província i el Diari Oficial de la Generali-
tat de Catalunya i a la Gaseta Municipal, notificar-ho 
als interessats i donar-ne compte a la Comissió d'Ur-
banisme, Infraestructures i Habitatge." 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini 
d’un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l’endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s’entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s’hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s’hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se’n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 18 de febrer de 2009. El secretari ge-

neral, Jordi Cases i Pallarès. 
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